
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 9360
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν Γερ-

µανοί φοιτητές από το Πανεπιστήµιο του Ulm, σελ. 9236
3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  9206, 9217, 9218, 9219,

9221, 9222, 9223, 9224, 9226, 9229, 9232, 9233, 9234, 9235,
9236, 9237, 9238, 9242, 9244, 9245, 9246, 9249, 9252, 9257,
9258, 9264, 9265, 9268, 9269, 9276, 9279, 9281, 9282, 9296,
9297, 9298, 9299, 9305, 9307, 9314

4. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 9299

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων και ανα-

φορών-ερωτήσεων της Δευτέρας 9 Μαΐου 2016, σελ. 9203
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εξωτερικών: 
i. σχετικά µε την αφαίρεση των τίτλων ιδιοκτησίας από 123

ελληνικές οικογένειες στο χωριό Δρυµάδες της Χιµάρας,
σελ. 9203

ii. σχετικά µε τους περιορισµούς στην έκδοση τουριστικής
βίζας από Ρωσία, σελ. 9209

β) Προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης:

i. σχετικά µε τις απολύσεις εργαζοµένων στην εταιρεία
"Βιοµηχανικές Εγκαταστάσεις, Μεταλλικές Κατασκευές, Επι-
καλύψεις Α.Β.Ε.Ε. (ΒΕΜΕΚΕΠ Α.Β.Ε.Ε.) που λειτουργεί στη
Β' Βιοµηχανική Περιοχή Βόλου, σελ. 9206

ii. σχετικά µε το πρόγραµµα "Διαρθρωτική προσαρµογή ερ-
γαζοµένων µικρών επιχειρήσεων, που απασχολούν είκοσι
έως σαράντα εννέα άτοµα, εντός της οικονοµικής κρίσης
(ΠΡΟΣΚΛΗΣΗ Γ), σελ. 9207

γ) Προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε το ωράριο των
φαρµακείων, σελ. 9211

δ) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης, σχετικά µε την αντιµετώπιση των άµεσων σοβα-
ρών κτηριακών ζητηµάτων της Αστυνοµικής Διεύθυνσης
Ρεθύµνου και την ανέγερση νέου Αστυνοµικού Μεγάρου,
σελ. 9214

ε) Προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά
µε την αξιοποίηση των ακινήτων της περιοχής περί του Αφάν-
του Ρόδου από την αναοριοθέτηση του αρχαιολογικού
χώρου, σελ. 9216

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συζήτηση και ψήφιση επί των άρθρων, των τροπολογιών

και ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Παιδείας,  Έρευνας και Θρησκευµάτων: "Ρυθµίσεις για την
έρευνα και άλλες διατάξεις", σελ. 9218 - 9319

2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκών Επιτροπών:
Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων και η Διαρκής

Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτουν την έκθεσή
τους στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης: "Ενιαίο Σύ-
στηµα Κοινωνικής Ασφάλειας-Μεταρρύθµιση ασφαλιστικού-
συνταξιοδοτικού συστήµατος-Ρυθµίσεις φορολογίας εισοδή-
µατος και τυχερών παιγνίων", σελ. 9297

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ., σελ. 9256 - 9276
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν., σελ. 9215 - 9237
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ., σελ. 9203 - 9215
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α., σελ. 9176 - 9360
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ., σελ. 9237 - 9256

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:                    
AKΡΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 9242, 9245
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 9233, 9264, 9265
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 9296
ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ Ε. , σελ. 9257, 9258, 9265
ΒΑΚΗ Φ. , σελ. 9244
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 9257, 9264, 9268
ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ Κ. , σελ. 9218, 9222, 9299
ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ Κ. , σελ. 9226
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 9264, 9265, 9276, 9282, 

9297, 9298
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 9217, 9218, 9219, 9221, 

9222, 9223, 9224, 9226, 
9232, 9233, 9234, 9235, 
9236, 9237, 9238

ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ Ε. , σελ. 9265
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 9205, 9206
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 9276, 9279, 9281, 9282, 

9296, 9297, 9299, 9305, 
9307, 9314

ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 9206
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 9223, 9305
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 9242, 9244, 9245, 9246, 

9249
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 9249
ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , 

σελ. 9296, 9297
ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 9249
ΦΩΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 9217, 9221, 9233, 9252, 

9269
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 9236

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ Κ. , σελ. 9299

Γ. Eπί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 9204, 9205
ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ Ο. , σελ. 9208, 9209
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 9204
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 9206
ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ Γ. , σελ. 9206, 9207, 9208
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 9209, 9210, 9211
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 9214, 9215
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 9213, 9214, 9216, 9217
ΜΠΑΛΤΑΣ Α. , σελ. 9216, 9217
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 9208, 9209
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 9211, 9212, 9213, 9214
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ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 9209, 9210, 9211
ΣΤΕΡΓΙΟΥ Κ. , σελ. 9206, 9207
ΤΟΣΚΑΣ Ν. , σελ. 9214, 9215
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 9211, 9212, 9213

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων:

ΑΚΡΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 9244, 9245
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 9259
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 9222, 9233, 9234, 9264, 
9265, 9306, 9307

ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 9219, 9220, 9221, 9222, 
9237, 9245, 9262, 9305, 
9306

ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ  Ά. , σελ. 9251
ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ Ε. , σελ. 9303
ΒΑΚΗ Φ. , σελ. 9297, 9299, 9301, 9302
ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ Χ. , σελ. 9234
ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ Κ. , σελ. 9218, 9219, 9222, 9299, 

9305, 9306
ΓΑΚΗΣ Δ. , σελ. 9259, 9272, 9273
ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ Ε. , σελ. 9277
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 9280
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 9224, 9225, 9304
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 9264, 9265, 9282, 9297, 

9298
ΔΟΥΖΙΝΑΣ Κ. , σελ. 9257
ΔΡΙΤΣΕΛΗ Π. , σελ. 9237
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ Δ. , σελ. 9266, 9267
ΖΟΥΡΑΡΗΣ Κ. , σελ. 9232
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 9248, 9249
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 9242, 9243, 9297
ΘΗΒΑΙΟΣ Ν. , σελ. 9275, 9280
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 9260, 9261
ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ Ε. , σελ. 9265, 9266
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ  Ά. , σελ. 9299, 9300
ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ Α. , σελ. 9262
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 9238, 9239
ΚΑΣΙΜΑΤΗ Ε. , σελ. 9281, 9282
ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ - ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ Χ. , 

σελ. 9249
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 9279
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 9268
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 9250
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 9272
ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ Κ. , σελ. 9245
ΚΟΥΖΗΛΟΣ Ν. , σελ. 9223
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 9224, 9225, 9283, 9286, 
9305

ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 9254, 9255, 9295
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 9226, 9227, 9296, 9305
ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , 

σελ. 9232, 9281
ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ Τ. , σελ. 9300, 9301
ΜΙΧΕΛΗΣ Α. , σελ. 9240
ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 9260
ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ Δ. , σελ. 9273, 9274
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 9361, 9362
ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 9255, 9257
ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ Ν. , σελ. 9254
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 9241
ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ Δ. , σελ. 9236
ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ Π. , σελ. 9239

ΣΤΕΦΟΣ Ι. , σελ. 9277
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 9221, 9275, 9276
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 9302
ΤΣΟΓΚΑΣ Γ. , σελ. 9278
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 9220, 9221, 9223, 9228, 

9234, 9235, 9236, 9243, 
9262, 9282, 9283, 9286, 
9289, 9292, 9294, 9295, 
9296, 9298, 9304, 9306

ΦΩΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 9221, 9222, 9245, 9246, 
9252, 9269, 9272, 9314

ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 9267, 9268
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 9258, 9259
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 9234, 9235
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 9263

Ε. Παρεµβάσεις:

ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν., σελ. 9234
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ., σελ. 9281, 9282



Αθήνα, σήµερα στις 6 Μαΐου 2016, ηµέρα Παρασκευή και ώρα
10.13’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν εισέλθουµε στη συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων, έχω
την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτή-
σεων της Δευτέρας 9 Μαΐου 2016.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 822/25-4-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Κα-
ραγκούνη προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων, σχετικά µε τον αποκλεισµό του σιδηροδροµικού δικτύου
της χώρας.

2. Η µε αριθµό 832/26-4-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς τους Υπουργούς Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων και Οικονοµικών, σχετικά µε τα µέτρα αποζηµίω-
σης αγροτών και αποκατάστασης καλλιεργειών και υποδοµών
από την πυρκαγιά που προκλήθηκε 21-4-2016 στις περιοχές Ανα-
τολή και Μύρτο του Δήµου Ιεράπετρας Ε.Π. Λασιθίου Κρήτης.

3. Η µε αριθµό 834/26-4-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου
προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε την καθυστέρηση αί-
τησης βίζας στη Ρωσία.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 823/25-4-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Άννας – Μισέλ Ασηµα-
κοπούλου προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρι-
σµού, σχετικά µε την «καθυστέρηση στην υλοποίηση αναπτυξια-
κών µεταρρυθµίσεων – «Λίστα Σταθάκη»».

2. Η µε αριθµό 830/26-4-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ
κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, σχετικά µε τις αντικανονικές περικοπές ενι-
σχύσεων, την αναγκαία παράταση της προθεσµίας εµπρόθεσµης
υποβολής της Ενιαίας Αίτησης Ενίσχυσης του έτους 2016 και
επιβεβληµένο το δικαίωµα υποβολής ενστάσεων για τα οριστικά
δικαιώµατα.

3. Η µε αριθµό 800/19-4-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Πανα-
γιώτη (Πάνου) Σκουρολιάκου προς τον Υπουργό Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε τις καταγγελίες για

χρήση των υπηρεσιών του Δήµου Σαρωνικού, για τις προεκλογι-
κές ανάγκες υποψηφίου Προέδρου της Τοπικής Οργάνωσης της
Ν.Δ.

4. Η µε αριθµό 810/19-4-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Άρτας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Στύλιου προς τον
Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τις
διατάξεις του σχεδίου νόµου για την πρόσληψη αναπληρωµατι-
κών εκπαιδευτικών.

5. Η µε αριθµό 791/18-4-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ
κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχε-
τικά µε τις υπερβολικές χρεώσεις των Τραπεζών, τις οποίες «ανέ-
χεται» το Υπουργείο Οικονοµικών.

6. Η µε αριθµό 806/19-4-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σά-
κη Βαρδαλή προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την Ελ-
ληνική Βιοµηχανία Οχηµάτων («ΕΛ.ΒΟ Α.Β.Ε.»).

7. Η µε αριθµό 811/19-4-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Άννας – Μισέλ Ασηµακο-
πούλου προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρι-
σµού, σχετικά µε τη χρηµατοδότηση των έργων ΕΣΠΑ 2007-2013
που βρίσκονται «σε κίνδυνο».

8. Η µε αριθµό 798/18-4-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ
κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς τους Υπουργούς Οικονοµίας, Ανάπτυ-
ξης και Τουρισµού, σχετικά µε τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια.

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 3784/267/8-3-2016 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Ποταµιού κ. Γε-
ωργίου Αµυρά προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων, σχετικά µε την καθυστέρηση της Κυβέρνησης στην προ-
ώθηση των δράσεων και την ανάπτυξη της ευρυζωνικότητας στε-
ρώντας 1.5% από το ΑΕΠ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η έκτη µε αριθµό 801/19-4-2016 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς των Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου προς τον Υπουργό Εξω-
τερικών, σχετικά µε την αφαίρεση των τίτλων ιδιοκτησίας από
εκατόν είκοσι τρεις ελληνικές οικογένειες στο χωριό Δρυµάδες
της Χιµάρας.

Κύριε Καµµένε, έχετε τον λόγο. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΘ’
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Καληµέρα, κύριε Πρόεδρε. Χρόνια
πολλά. 

Κύριε Υπουργέ, χρόνια πολλά. 
Το ζήτηµα είναι εξαιρετικά σοβαρό και χρήζει εθνικής διπλω-

µατικής δράσης. Έχουν πέσει στην αντίληψή µας καταγγελίες,
όπως αναφέρω -να µην διαβάσω όλες τις λεπτοµέρειες τις ερώ-
τησης- και στην ερώτηση η οποία είναι κατατεθειµένη στα Πρα-
κτικά, ότι εκατόν είκοσι τρεις ελληνικές οικογένειες έχουν πέσει
θύµατα παράνοµης κατάσχεσης των περιουσιών τους στο χωριό
Δρυµάδες στην περιφέρεια της Χιµάρας. 

Οι ιδιοκτησίες τους έχουν κατασχεθεί από το αλβανικό δηµό-
σιο ή έχουν προβεί και σε ακύρωση των τίτλων ιδιοκτησίας. Για
παράδειγµα, µετά την ακύρωση των τίτλων ιδιοκτησίας τα κτή-
µατα επιστρέφουν στο κράτος, το οποίο µπορεί να τα παραχω-
ρήσει στο ταµείο ελευθέρων κτηµάτων, τα οποία θα δοθούν σε
Αλβανούς υπηκόους, των οποίων οι περιουσίες είχαν κατασχεθεί
από το κοµµουνιστικό καθεστώς ή να τα παραχωρήσει σε Αλβα-
νούς επενδυτές έναντι 1 ευρώ, µε βάση τον νόµο για την ανά-
πτυξη του τουρισµού. 

Ύστερα από τις επιτυχηµένες πειραµατικές προσπάθειες του
αλβανικού κράτους για την αφαίρεση των τίτλων ιδιοκτησίας ελ-
ληνικών οικογενειών της Χιµάρας, όπως των οικογενειών Νε-
στούρη και Κυρίτση, και την απουσία µαζικών αντιδράσεων από
τις τοπικές κοινότητες, η αρπαγή των περιουσιών των ελληνικών
οικογενειών της Χιµάρας έχει πλέον δροµολογηθεί.

Κατόπιν των ανωτέρω, ερωτάστε, κύριε Υπουργέ: 
Πώς προτίθεστε να χειριστείτε το θέµα που έχει ανακύψει

ώστε αφ’ ενός να προστατευτούν οι ελληνικές οικογένειες και
αφ’ ετέρου να διατηρηθεί το ελληνικό στοιχείο στα χωριά της Αλ-
βανίας;

Δεύτερον, για ποιο λόγο το κράτος δεν έχει αντιδράσει σε ανά-
λογη κίνηση της αλβανικής κυβέρνησης να αφαιρέσει τίτλους
ιδιοκτησίας από τις οικογένειες Νεστούρη και Κυρίτση, µε απο-
τέλεσµα πλέον να προσβλέπουν σε µαζικές ακυρώσεις; 

Και τρίτον, πώς σχεδιάζετε να αποφύγετε τέτοιες κινήσεις µελ-
λοντικά και σε άλλα χωριά της χώρας που στόχο έχουν να µει-
ώσουν τον ελληνικό πληθυσµό στην περιοχή; 

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου. 
Σας ευχαριστώ πολύ.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα απαντήσει ο

Υφυπουργός Εξωτερικών κ. Αµανατίδης. 
Παρακαλώ, κύριε Αµανατίδη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Βουλευτά, ευχαριστώ για την επίκαιρη ερώτηση. Είναι

µια ευκαιρία να ξεκαθαριστούν και να ακουστούν ορισµένα πράγ-
µατα σε σχέση µε τα θέµατα τα οποία αναφέρετε στην ερώτησή
σας. 

Θα ήθελα να σας πω ότι ως Υπουργείο Εξωτερικών παρακο-
λουθούµε το θέµα ανελλιπώς και µε ιδιαίτερη προσοχή και συ-
νεκτιµούµε τις εξελίξεις τις συναφείς µε τη διαδικασία επιστρο-
φής των περιουσιών που είχαν απαλλοτριωθεί από το καθεστώς
Χότζα στη γειτονική Αλβανία. 

Είναι ευνόητο ότι το ενδιαφέρον µας εστιάζεται ιδίως σε ό,τι
αφορά τα ιδιοκτησιακά δικαιώµατα των οµογενών µας. 

Θέλω να τονίσω -και το τονίζουµε σε κάθε ευκαιρία- ότι η αν-
τιµετώπιση των ιδιοκτησιακών προβληµάτων µε πλήρη σεβασµό
των δικαιωµάτων της ελληνικής εθνικής µειονότητας στην περι-
ουσία της, αποτελεί προϋπόθεση και για την περαιτέρω ανάπτυ-
ξη των διµερών µας σχέσεων και την εµβάθυνση της διµερούς
συνεργασίας. 

Η πρόσφατη ανακοίνωση του Δήµου Χιµάρας για την εν εξελί-
ξει διοικητική εξέταση εις βάρος σηµαντικού αριθµού κατοίκων
των Δρυµάδων Χιµάρας µε αντικείµενο τη νοµιµότητα των τίτλων
ιδιοκτησίας της εκεί ελληνικής µειονότητας, προβληµατίζει σχε-
τικά µε τη σκοπιµότητα και τους επιδιωκόµενους στόχους της. 

Τη στιγµή αυτή εξετάζεται το νοµικό πλαίσιο επί του οποίου
στηρίχθηκαν οι συγκεκριµένες ενέργειες της αλβανικής διοίκη-
σης και οι περαιτέρω έννοµες συνέπειες αυτής, µε γνώµονα, βέ-
βαια, την προστασία των περιουσιακών δικαιωµάτων της ελλη-
νικής εθνικής µειονότητας και την αποτροπή ενδεχόµενων αυ-

θαιρεσιών εναντίον της. 
Θεωρούµε, επίσης, σηµαντική τη συντονισµένη και νοµικά τεκ-

µηριωµένη απάντηση της ηγεσίας της µειονότητας που γίνεται
αυτήν τη στιγµή. 

Από την πλευρά µας, οι ελληνικές διπλωµατικές αρχές παρα-
κολουθούν την εξέλιξη του θέµατος και τις ενδεχόµενες επιπτώ-
σεις του εις βάρος των Ελλήνων της περιοχής. 

Στη δευτερολογία µου θα σας πω και περισσότερα για το πο-
λιτικό θέµα, το πώς αντιµετωπίζεται και τι σχέση έχουµε µε την
Αλβανία αυτή τη στιγµή.

Όπως γνωρίζετε, συµµετείχαν και σε µία τετραµερή, η οποία
έγινε στη Θεσσαλονίκη το προηγούµενο διάστηµα. Και, βέβαια,
εκεί µπήκαν τα θέµατα του προσφυγικού. Συνεννοηθήκαµε και
µε όλους να γίνεται σε τακτά διαστήµατα η συνεργασία αυτή. 

Ωστόσο, γι’ αυτά τα θέµατα και για τις προϋποθέσεις που βά-
ζουµε θα αναφερθώ στη δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε

Αµανατίδη.
Τον λόγο έχει και πάλι ο κ. Καµµένος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας ευχαριστώ πολύ. Είναι ενθαρρυντικό το

γεγονός ότι η ελληνική Κυβέρνηση και το Υπουργείο Εξωτερικών
παρακολουθεί στενά τις εξελίξεις των οµογενών µας, των Ελλή-
νων της Αλβανίας. Υπάρχει κατάφωρη παραβίαση των ανθρωπί-
νων δικαιωµάτων, κατάφωρη παραβίαση της Χάρτας των Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων και όλων των πλαισίων της Ευρώπης, που
θέλει να είναι µέρος και η Αλβανία. Το ιδιοκτησιακό καθεστώς
είναι δικαίωµα του κάθε πολίτη, κάθε χώρας, πόσω µάλλον των
Ελλήνων οι οποίοι έµεναν εκεί.

Θα πω δύο πράγµατα για τα Πρακτικά, σχετικά µε το τι ισχύει
και πού βασίζεται η αλβανική κυβέρνηση για την κατάσχεση. Το
εγχείρηµα της αφαίρεσης τίτλων ιδιοκτησίας βασίζεται στους νό-
µους 9948/2008 «περί ελέγχου νοµιµότητας και τίτλων ιδιοκτη-
σίας» και στον ν.7501/1991 «περί αγροτικής γης». Ο πρώτος
δικαιολογεί τον έλεγχο, ενώ ο δεύτερος χρησιµοποιήθηκε για την
έκδοση των εν λόγω τίτλων ιδιοκτησίας. 

Για παράδειγµα, στο χωριό Δρυµάδες και σε πολλά άλλα
χωριά της Χιµάρας όταν τη διετία 1992-1993 άρχιζαν να µοιρά-
ζουν την αγροτική γη του αγροτικού συνεταιρισµού µε βάση τον
νόµο 7501, που προανέφερα, οι κάτοικοι αποφάσισαν να επι-
στρέψουν τη γη στις οικογένειες του χωριού που την κατείχαν
στον παρελθόν πριν αναγκαστούν να την παραδώσουν το 1956
στον αγροτικό συνεταιρισµό, που είχε δηµιουργηθεί τότε από το
κοµµουνιστικό καθεστώς.

Για να επιστραφεί, όµως, η γη µε αυτόν τον τρόπο, θα έπρεπε
να παραβλέψουν µερικούς από τους περιορισµούς που επιβάλλει
ο αλβανικός νόµος 7501. Συγκεκριµένα -και είναι σηµαντικό-
µόνο όσοι ήταν κάτοικοι του χωριού πριν από την 1η Αυγούστου
του 1991 µπορούν να πάρουν αγροτική γη µε βάση αυτόν τον νό-
µο. Αυτό εξαιρεί τους κατοίκους του χωριού που αποχώρησαν
από τον συνεταιρισµό και µετακόµισαν κατά τη διάρκεια της δι-
κτατορίας, καθώς και τους κληρονόµους όσων πέθαναν στο
χωριό κατά την ίδια περίοδο. 

Εδώ να αναφέρω, επίσης, ότι παρόµοια προβλήµατα -που δεν
άπτονται, βέβαια, της ειδικότητας σας αλλά θα πρέπει να ανα-
φερθούν- έχει και η Ορθόδοξη Εκκλησία της Αλβανίας υπό τον
άξιο Επίσκοπο Αναστάσιο, όπου πολλές ιδιοκτησίες των εκκλη-
σιών της Ιεράς Αρχιεπισκοπής εκεί έχουν κατασχεθεί. Επίσης,
πολλές έχουν χαρακτηριστεί «πολιτιστικοί χώροι» µε πονηρό
τρόπο και στρατηγική και στόχο την απαλλοτρίωσή τους. 

Ακόµα, σε πολλά έργα πολιτιστικού χαρακτήρα πάνω στις ελ-
ληνικές εκκλησίες επεµβαίνει το αλβανικό δηµόσιο να τις ανα-
σκευάσει ή να τις συντηρήσει, µε αυτό το πρόσχηµα. Και εφόσον
επεµβαίνει το δηµόσιο για λόγους πολιτισµού, πάλι στο µέλλον
θα κατασχεθούν ιδιοκτησίες της ελληνικής Ορθόδοξης Εκκλη-
σίας της Αλβανίας. 

Θα ήθελα τη γνώµη του Υπουργείου Εξωτερικών και για το
µέλλον των σχέσεων µας. Διότι πέρα από το µεταναστευτικό, η
Αλβανία είναι µια γείτονα χώρα. Έχουµε ξεκινήσει από την ΑΟΖ.
Είχαµε ξεκινήσει παλιά, µε αυτά που έγιναν τη δεκαετία του ’90.

9204 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Οι άνθρωποι αυτοί ήρθαν στην Ελλάδα. Βοηθήθηκαν πάρα πολύ.
Έβγαλαν πάρα πολλά χρήµατα. Η Ελλάδα τους φιλοξένησε. Οι
άνθρωποι αυτοί παρανόµως έβγαλαν δισεκατοµµύρια στην Αλ-
βανία. 

Αυτά δεν είναι της παρούσης. Τα λέω, όµως, προς επίρρωση
των καλών σχέσεων που είχαµε µε τη γείτονα χώρα. Και θα πρέ-
πει αυτές οι σχέσεις διπλωµατικά να συνεχιστούν και όχι να φτά-
νουµε στο σηµείο να παραβιάζονται κατάφωρα ανθρώπινα
δικαιώµατα και δη Ελλήνων πολιτών και Ελλήνων οµογενών. 

Θα καταθέσω για τα Πρακτικά και µια λίστα, όπως έχει κυκλο-
φορήσει και µου έχει σταλεί, µε τα ονόµατα των οµογενών των
οποίων οι περιουσίες αυτήν τη στιγµή έχουν κατασχεθεί. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό  ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Αµανατίδης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευχα-

ριστώ πολύ.
Πρώτα απ’ όλα, για τη λίστα την οποία θα παραδώσετε και για

την οποία θα λάβουµε γνώση, να σας αναφέρω δύο στοιχεία. Το
ένα είναι ότι στην πρόσφατη ανταποδοτική επίσκεψη του Αλβα-
νού ΥΠΕΞ στην επίσκεψη που έκανε ο κ. Κοτζιάς στην Αλβανία
στις 21 Μαρτίου στην Αθήνα, είχε αποφασιστεί και δηµιουργία
µηχανισµού παρακολούθησης της πορείας της διµερούς συνερ-
γασίας. 

Όσον αφορά, βέβαια, τα ζητήµατα οποία θέσατε σχετικά µε
τα θέµατα θρησκευτικών ελευθεριών αλλά και αυτά που έχουν
γίνει µε τα ιερά κτίσµατα και αντικείµενα τα οποία υπάρχουν, εί-
χαµε προβεί τότε σε αλλεπάλληλα διαβήµατα διαµαρτυρίας για
το ζήτηµα αυτό. Ενηµερώσαµε τους διεθνείς και περιφερειακούς
Οργανισµούς και θέσαµε το ζήτηµα και στην αντιπροσωπεία της
Ευρωπαϊκής Ένωσης στα Τίρανα.

Είχαµε πολλές διαδοχικές ανακοινώσεις. Μάλιστα, απεστάλη
διαµαρτυρία στην ίδια την κ. Μογκερίνι, στην οποία επισηµαίναµε
το ύψιστης σηµασίας ζήτηµα που καταφανώς θίγει τις ευρωπαϊ-
κές αξίες του κράτους δικαίου και τις θρησκευτικές ελευθερίες.
Η απάντηση που είχαµε από την κ. Μογκερίνι είναι ότι το θέµα
παρακολουθείται στενά από την αντιπροσωπεία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης στα Τίρανα στο πλαίσιο της ενταξιακής πορείας της Αλ-
βανίας, δεδοµένου ότι η διαφύλαξη της θρησκευτικής ελευθε-
ρίας είναι θεµελιώδες δικαίωµα εξαιρετικής σηµασίας για την
Ευρωπαϊκή Ένωση.

Αυτό που κάνουµε, δηλαδή, είναι ότι, πρώτον, παρακολουθού-
µε το θέµα  συντονισµένα, µε τον δικαστικό τρόπο και τη νοµικά
τεκµηριωµένη απάντηση η οποία µπορεί να υπάρξει. 

Δεύτερον, µεριµνούµε, µε στοχευµένες παρεµβάσεις, τόσο δι-
µερώς όσο και στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των
άλλων περιφερειακών φόρουµ, όπως το ΟΑΣΕ και το Συµβούλιο
της Ευρώπης, για την ανάδειξη πρωτίστως της µειονοτικής διά-
στασης του ιδιοκτησιακού ζητήµατος στη γειτονική χώρα. 

Να σας υπενθυµίσω ότι µετά την υπογραφή και κύρωση της
Ευρωπαϊκής Σύµβασης Δικαιωµάτων του Ανθρώπου από την Αλ-
βανία στις 2-10-1996, υπάρχει διεθνής νοµική υποχρέωση, δέ-
σµευση της χώρας αυτής για σεβασµό του δικαιώµατος στην
ιδιοκτησία, ενώ αντίστοιχες υποχρεώσεις απορρέουν από τη
συµφωνία-πλαίσιο για την προστασία των εθνικών µειονοτήτων
του Συµβουλίου της Ευρώπης.

Η Αλβανία απέκτησε πρόσφατα το καθεστώς υποψήφιας προς
ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση χώρας µε τη σταθερή στήριξη
της Ελλάδας. Ως εκ τούτου, κρίνουµε ότι η συνέπειά της στην
τήρηση των δεσµεύσεών της και µάλιστα των συµβατικών, απο-
τελεί προϋπόθεση για την ευρωπαϊκή της αυτή πορεία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ και ε-

γώ, κύριε Αµανατίδη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να γνωρίσω στο Σώµα ότι

θα συζητηθούν συνολικά επτά ερωτήσεις και δεν συζητούνται
δέκα για διαφόρους λόγους τους οποίους θα σας ανακοινώσω.

Συνεπώς δεν συζητείται η έβδοµη µε αριθµό 797/18-4-2016
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών
της Ένωσης Κεντρώων κ. Γεωργίου-Δηµητρίου Καρρά προς τον
Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, σχετικά µε τον
κίνδυνο απώλειας χορηγήσεων από τα χρηµατοδοτικά όργανα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την αρωγή των προσφύγων, λόγω
αναρµοδιότητας του Υπουργείου Οικονοµικών.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
σας παρακαλώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα σας τον δώσω
µόλις ολοκληρώσω.

Επίσης, η πρώτη µε αριθµό 820/25-4-2016 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Ελευθερίου Αυγενάκη προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού, σχετικά µε την εναρµόνιση µε τον διεθνή κανονισµό για
την ποδηλασία ΑΜΕΑ, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του ερω-
τώντος Βουλευτή.

Η τρίτη µε αριθµό 833/26-4-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ.
Δηµητρίου Καµµένου προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων, σχετικά µε το σκάνδαλο των αυτοκινήτων VW δεν
θα συζητείται, κατόπιν συνεννόησης του ερωτώντος Βουλευτή
µε τον αρµόδιο Υπουργό.

Δεν συζητούνται λόγω κωλύµατος των αρµόδιων Υπουργών
και θα επαναπροσδιοριστούν για συζήτηση οι εξής ερωτήσεις: 

Η τρίτη µε αριθµό 831/26-4-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς τους Υπουργούς Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης και Εθνικής Άµυνας, σχε-
τικά µε τα προβλήµατα του χώρου φιλοξενίας προσφύγων και
µεταναστών στο Σκαραµαγκά, λόγω κωλύµατος του Αναπλη-
ρωτή Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης κ.
Μουζάλα. Αιτία ανειληµµένες υποχρεώσεις.

Η τέταρτη µε αριθµό 819/25-4-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Λαρίσης των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Βα-
σιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σχετικά µε τις εκπρόθεσµες Ενιαίες Αιτήσεις Ενίσχυ-
σης γεωργών έτους 2015, την εσφαλµένη ψηφιοποίηση αγροτε-
µαχίων καλλιεργητών ενταγµένων σε γεωργοπεριβαλλοντικά
προγράµµατα και τα προβλήµατα που δηµιούργησε η τεχνική
λύση που δόθηκε το 2014 για την κατανοµή των δηµόσιων επι-
λέξιµων εκτάσεων βοσκοτόπων, αρµοδιότητας του ΟΠΕΚΕΠΕ,
δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του Υπουργού Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων κ. Αποστόλου. Αιτία ανειληµµένες υποχρε-
ώσεις.

Η πέµπτη µε αριθµό 825/25-4-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιώς της Ένωσης Κεντρώων κ. Θε-
οδώρας Μεγαλοοικονόµου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά
µε την υπολειτουργία του Αντικαρκινικού Νοσοκοµείου Μεταξά,
δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του Αναπληρωτή Υπουργού
Υγείας κ. Πολάκη.

Η πέµπτη µε αριθµό 799/19-4-2016 επίκαιρη ερώτηση του δεύ-
τερου κύκλου της Βουλευτού Χαλκιδικής του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Αικατερίνης Ιγγλέζη προς τον Υπουργό
Υγείας, σχετικά µε τις ανάγκες της Μονάδας Τεχνητού Νεφρού
του Γενικού Νοσοκοµείου Χαλκιδικής, δεν συζητείται λόγω κω-
λύµατος του κυρίου Υπουργού.

Η δέκατη µε αριθµό 708/28-3-2016 επίκαιρη ερώτηση του δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Φθιώτιδας της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Χρήστου Σταϊκούρα προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την
αντιµετώπιση των προβληµάτων του Γενικού Νοσοκοµείου Λα-
µίας, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού.

Η δεύτερη µε αριθµό 826/25-4-2016 επίκαιρη ερώτηση του
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηλείας της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Ιωάννη Κουτσούκου προς τον Υ-
πουργό Οικονοµικών, σχετικά µε το χρονοδιάγραµµα εξόφλησης
των ληξιπρόθεσµων οφειλών του δηµοσίου, δεν συζητείται λόγω
κωλύµατος του κυρίου Υπουργού.

Η τέταρτη µε αριθµό 829/25-4-2016 επίκαιρη ερώτηση του
δεύτερου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Αχαΐας κ. Νικο-
λάου Νικολόπουλου προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών
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και Δικτύων, σχετικά µε το παλιό χρέος 90 εκατοµµυρίων ευρώ
στα αστικά λεωφορεία, που οφείλεται στις προηγούµενες διοι-
κήσεις, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού.

Κύριε Καρρά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Αναφέρατε, κύριε Πρόεδρε, ότι η ερώτησή µου µε αριθµό 797

δεν θα απαντηθεί λόγω αναρµοδιότητας του Υπουργού στον
οποίο απευθύνεται. 

Δυστυχώς, αυτό είναι απόλυτα ανακριβές και για τον λόγο ότι
–θα χρησιµοποιήσω αυτήν την έκφραση δυστυχώς- η Κυβέρνηση
σ’ αυτό το ζήτηµα παίζει τη µπερλίνα. 

Τι εννοώ; Την ίδια ερώτηση την είχα απευθύνει προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, που φέρεται να είναι αρµόδιος κατά τον
κ. Σταθάκη, στις 11 Απριλίου µε αριθµό 777 και θα την καταθέσω
στα Πρακτικά. Προσδιορίστηκε να συζητηθεί στις επίκαιρες ερω-
τήσεις, σύµφωνα µε το δελτίο, στις 18 Απριλίου 2016 και εκεί ενη-
µερώθηκα από το γραφείο του Υπουργού Οικονοµικών ότι είναι
αρµοδιότητος του Υπουργείου Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Του-
ρισµού.

Ποιο είναι το ζήτηµα; Το ζήτηµα αφορά στη διαχείριση κονδυ-
λίων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είπα, αφού το λένε, καλώς πιθα-
νόν το λένε. Έχω, όµως, ήδη έγγραφο του Υπουργού Ανάπτυξης,
το οποίο θα καταθέσω, το οποίο λέει, κύριε Πρόεδρε, «δεν εί-
µεθα αρµόδιοι, είναι το Υπουργείο Οικονοµικών».

Ο κοινοβουλευτικός έλεγχος είναι ιερός, είναι δηµοκρατική
λειτουργία της Βουλής. Τι θα γίνει, λοιπόν, εάν αρχίσουν οι Υ-
πουργοί, ο ένας να λέει «δεν είναι δική µου η αρµοδιότητα» και
ο άλλος να το επιστρέφει; Ας βρουν λύση ή ας απαντήσουν. Δεν
µπορεί οι Βουλευτές να προσβάλλονται και να ευτελίζονται µε
αυτόν τον τρόπο, λέγοντας οι Υπουργοί ότι ο Βουλευτής Καρράς
δεν είχε την ικανότητα να κατευθύνει αρµοδίως επίκαιρη ερώ-
τηση.

Έχω έγγραφα, κύριε Πρόεδρε, έχω ξεκινήσει τη διαδικασία νό-
µιµα, διαµαρτύροµαι για τη συµπεριφορά της Κυβέρνησης σ’
αυτό το σηµείο και παρακαλώ να κατατεθούν στα Πρακτικά, για
να ληφθούν υπ’ όψιν.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος-Δηµήτριος Καρράς
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχετε δίκιο, κύριε

Καρρά, αναµφισβήτητα µε τη διαµαρτυρία σας. Διερωτώµαι
µήπως θα έπρεπε να το υποβάλετε στο Υπουργείο Εσωτερικών,
επειδή αφορά…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Όχι, ήταν τροπολογία του
Υπουργείου Οικονοµικών. Υπέγραφε ο κ. Τσακαλώτος. Εγώ αρ-
µοδίως την υπέβαλα και θα δώσω το θέµα στη δηµοσιότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας ευχαριστώ.
Προχωρούµε στη συζήτηση της ένατης µε αριθµό 805/19-4-

2016 επίκαιρης ερώτησης του δεύτερου κύκλου του Βουλευτή
Μαγνησίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Κωνσταν-
τίνου Στεργίου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τις απολύσεις
εργαζοµένων στην εταιρεία «Βιοµηχανικές Εγκαταστάσεις, Με-
ταλλικές Κατασκευές, Επικαλύψεις Α.Β.Ε.Ε. (ΒΕΜΕΚΕΠ Α.Β.Ε.Ε.)
που λειτουργεί στη Β’ Βιοµηχανική Περιοχή Βόλου. 

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Κατρούγ-
καλος.

Κύριε Στεργίου, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΤΕΡΓΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η ερώτηση που απευθύνουµε σήµερα σε εσάς

προσωπικά αλλά και στην Κυβέρνησή σας αφορά γενικότερα την
προστασία εργαζοµένων και συνδικαλιστών, οι οποίοι σ’ αυτόν
το δύσκολο καιρό, όπου οι εργασιακές σχέσεις έχουν γίνει «λά-
στιχο», όπου επικρατεί εργασιακή ζούγκλα, όπου ο κάθε εργο-
δότης αυθαιρετεί, για να επιβάλει το δικό του δίκιο, το δίκιο του
κέρδους δηλαδή, επιβάλλοντας πολλές φορές µε τον τρόµο και
το φόβο στους εργαζόµενους επιλογές οι οποίες είναι βαθιά αν-
τεργατικές και ακόµη–ακόµη καταργώντας επί της ουσίας και

αυτήν την εναποµείνασα εργατική νοµοθεσία, αφορά δηλαδή την
προστασία εργαζοµένων, οι οποίοι έχουν το θάρρος, την τόλµη
και µπαίνουν µπροστά, έχουν ακριβώς αυτό το όραµα ότι πρέπει
εγώ ως εργαζόµενος να έχω προστασία, να διεκδικώ και να έχω
µία εργασιακή ζωή, η οποία να µου επιτρέπει να έχω αξιοπρέπεια
και στον χώρο δουλειάς αλλά και γενικότερα στη ζωή µου.

Φυσικά, αυτή η δράση του κάθε εργαζόµενου, του κάθε συν-
δικαλιστή δεν αρέσει σε κανένα βιοµήχανο, σε κανέναν εργο-
δότη, γιατί συγκρούεται µε τα δικά τους συµφέροντα, που είναι
τα συµφέροντα του κέρδους. Γι’ αυτό, λοιπόν, και ο κάθε εργο-
δότης προσπαθεί να απαλλαγεί από τέτοιες φωνές, από τέτοιους
εργαζόµενους, από τέτοιους συνδικαλιστές.

Το εργατικό κίνηµα µέσα από σκληρούς αγώνες τα προηγού-
µενα χρόνια κατάφερε να προστατευθεί, να νοµοθετηθεί το να
προστατεύονται τα στελέχη του από την εργατική νοµοθεσία. 

Όµως, σήµερα, κύριε Υπουργέ, για το συγκεκριµένο θέµα που
µιλάµε στις 31 του Μάρτη η συγκεκριµένη βιοµηχανία «ΒΕΜΕ-
ΚΕΠ», που έχει έδρα τη Β’ ΒΙΠΕ Βόλου, προχώρησε σε απόλυση
συνδικαλιστικού στελέχους. Η συναδέλφισσα Τασολάµπρου
Χρυσούλα, η οποία απολύθηκε από τη συγκεκριµένη βιοµηχανία,
είναι εκλεγµένη συνδικαλίστρια, είναι ταµίας του Συνδικάτου Με-
τάλλου Μαγνησίας, µέλος της Διοίκησης του Εργατικού Κέντρου
Βόλου και αντιπρόσωπος από το Επιχειρησιακό Σωµατείο στο
δευτεροβάθµιο όργανο, που είναι το Εργατικό Κέντρο Βόλου. 

Η βιοµηχανία, θέλοντας να επιβάλει ένα καθεστώς στους ερ-
γαζοµένους της, µε ατοµικές συµβάσεις, µε µειώσεις έως και
30%, µε εκ περιτροπής εργασία, βρήκε εµπόδιο στη συγκεκρι-
µένη συνδικαλίστρια εργαζόµενη και ήθελε να απαλλαγεί ορι-
στικά απ’ αυτήν τη φωνή η οποία οργάνωνε, η οποία αντιστε-
κόταν ακριβώς για τα αυτονόητα, για να έχουν όλοι οι εργαζό-
µενοι δηλαδή ένα ηµεροµίσθιο το οποίο θα τους επιτρέπει να
έχουν µια αξιοπρεπή ζωή. 

Η βιοµηχανία, λοιπόν, απέλυσε τη συγκεκριµένη συναδέλ-
φισσα συνδικαλίστρια, καταπατώντας τον ν.1264, το άρθρο 15,
που ορίζει για τη συνδικαλιστική ασυλία. 

Ρωτάµε, κύριε Υπουργέ: Τι µέτρα θα πάρετε και ποιες θα είναι
οι πρωτοβουλίες σας, για να ανακληθεί η συγκεκριµένη απόλυση
της συνδικαλίστριας από τη βιοµηχανία της «ΒΕΜΕΚΕΠ»; 

Επίσης, κύριε Υπουργέ, ρωτάµε: Το Υπουργείο σας τι µέτρα
θα πάρει γενικότερα, για να σταµατήσει επιτέλους αυτή η τρο-
µοκρατία, αυτά τα µέτρα των εργοδοτών τα οποία επιβάλλονται
µε τη βία στους εργαζόµενους, για να επιβάλλουν το αντεργατικό
οπλοστάσιο το οποίο –επιτρέψτε µας να πούµε- το διατηρείτε
ατόφιο και το ενισχύετε;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για τον χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο Υπουργός κ. Κα-

τρούγκαλος έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε συνά-
δελφε, πολλές φορές σε αντίστοιχες ερωτήσεις του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος έχω πει ότι πράγµατι υπάρχει εργασιακή
ζούγκλα, που έχει δηµιουργηθεί τα τελευταία χρόνια τόσο από
την απορρύθµιση της προστατευτικής νοµοθεσίας για τους ερ-
γαζοµένους όσο και λόγω των συνεπειών της κρίσης. Ξέρει κάθε
εργαζόµενος ότι υπάρχει µια στρατιά ανέργων έτοιµη να πάρει
τη θέση του και κακοί επιχειρηµατίες -προφανώς όχι όλοι- αυτό
το εκµεταλλεύονται. Γι’ αυτό τον λόγο προσπαθώ να είµαι παρών
στις επίκαιρες ερωτήσεις που επισηµαίνουν φαινόµενα αυτής
της εργασιακής ζούγκλας. 

Όπως σας έχω πει όµως και στο παρελθόν, είναι καλό να συγ-
χρονίζουµε αυτές τις επίκαιρες ερωτήσεις µε τα µέτρα που παίρ-
νει το Υπουργείο Εργασίας, γιατί εµείς προσπαθούµε να αντι- µε-
τωπίσουµε αυτήν την κατάσταση µε ένταση των ελέγχων του Σώ-
µατος Επιθεώρησης Εργασίας και µε νοµοθετικά µέτρα. 

Επί του προκειµένου, η συζήτηση στην Επιθεώρηση Εργασίας
έχει οριστεί για τις 11 Μαΐου. Εποµένως, θα ήταν καλύτερα να
κάναµε αυτήν τη συζήτηση µετά, ούτως ώστε να έχουµε πλήρη
τα στοιχεία. Διότι εδώ, επί του πραγµατικού, τι συµβαίνει; Η προ-
στασία των συνδικαλιστικών στελεχών είναι από τα λίγα θέµατα
που παραµένουν ρυθµισµένα µε καλό τρόπο. Υπάρχει απόλυτη
προστασία. Δεν µπορεί να απολυθεί ένα συνδικαλιστικό στέλε-
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χος, εκτός εάν διαπράξει ορισµένα ακραία παραπτώµατα –τα πε-
ρισσότερα ποινικής φύσης- και αυτό πρέπει να κριθεί, όπως ξέ-
ρετε, από την λεγόµενη επιτροπή του άρθρου 15. 

Στη συγκεκριµένη περίπτωση το νοµικό ζήτηµα που θα εξετα-
στεί στις 11 Μαΐου είναι εάν η συγκεκριµένη εργαζόµενη έχει
σύµ- βαση εργασίας αορίστου χρόνου, γιατί πληρώνεται µε
µπλοκάκι. Είναι πολύ πιθανό αυτή η σχέση εργασίας να υποκρύ-
πτει σχέση αορίστου χρόνου, γιατί ξέρουµε ότι το µπλοκάκι δεν
συνιστά στις περισσότερες περιπτώσεις πραγµατική σύµβαση
παροχής υπηρεσιών, αλλά εξαρτηµένη εργασία. Αυτό, όµως,
είναι το νοµικό θέµα. Εάν είχε σύµβαση αορίστου χρόνου, προ-
φανώς είναι παράνοµη η απόλυση.

Εποµένως, επί του γενικότερου ζητήµατος σάς δίνω ξανά τη
διαβεβαίωσή µου ότι το Υπουργείο Εργασίας µε τις νοµικές δυ-
νατότητες που έχει προσπαθεί να αντιµετωπίσει φαινόµενα σαν
και αυτά που περιγράφετε. Για το συγκεκριµένο θέµα θα µπο-
ρέσω να σας πω περισσότερες πληροφορίες, όταν θα έχει ολο-
κληρωθεί η εξέτασή του από την Επιθεώρηση Εργασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ. 

Κύριε Στεργίου, έχετε και πάλι τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΤΕΡΓΙΟΥ: Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά σε

πολλές κουβέντες που έχουµε κάνει και στο Υπουργείο σας αλλά
και εδώ, σε συζήτηση επίκαιρων ερωτήσεων, επιβεβαιώνετε την
εργασιακή ζούγκλα η οποία υπάρχει. Άραγε αυτή η εργασιακή
ζούγκλα –ρωτάµε- ήρθε από τον ουρανό; Δεν την έχετε επιβάλει
εσείς µε τη νοµοθεσία, την οποία -είπα και πάλι εισαγωγικά- δια-
τηρείτε από τις προηγούµενες κυβερνήσεις και την οποία επαυ-
ξάνετε και έχετε σκοπό να την κάνετε και ακόµα χειρότερη µε τα
εργασιακά που θα φέρετε στη Βουλή; Αυτό είναι το πρώτο θέµα.

Είπατε για κακούς επιχειρηµατίες. Κύριε Υπουργέ, οι επιχει-
ρηµατίες δεν διαχωρίζονται σε καλούς και κακούς. Είναι επιχει-
ρηµατίες και έχουν ως στόχο και άξονα τη µεγιστοποίηση της
κερδοφορίας τους. Είναι αυτό το οποίο λέτε κι εσείς, ότι θα δη-
µιουργήσουµε ένα ευνοϊκό επενδυτικό περιβάλλον για να έχουµε
επενδύσεις στην Ελλάδα. Αυτό το ευνοϊκό περιβάλλον για τους
επενδυτές, κύριε Υπουργέ, έχει να κάνει και µε την παρουσία των
συνδικαλιστών, των ενοχλητικών µάλιστα συνδικαλιστών και
πρωτοπόρων εργατών γι’ αυτούς. Γι’ αυτό, λοιπόν, και -επιτρέψτε
µας να το πούµε- κάνετε τον Πόντιο Πιλάτο όταν πραγµατικά αυ-
θαιρετούν αυτοί οι «κακοί» κατ’ εσάς επιχειρηµατίες. 

Κύριε Υπουργέ, µας είπατε ότι θα διερευνήσετε αν η εργαζό-
µενη είχε σύµβαση αορίστου χρόνου ή αν ήταν µε µπλοκάκι. Για
πείτε µας, κύριε Υπουργέ, σήµερα στην Ελλάδα, στη χώρα µας,
ποιος έχει νοµοθετήσει την εξαρτηµένη σχέση εργασίας µε
µπλοκάκι; Δηλαδή, σήµερα εκατοντάδες χιλιάδες εργαζόµενοι,
νέοι επιστήµονες, οι οποίοι εργάζονται µε παροχή εξαρτηµένης
σχέσης εργασίας η οποία υποκρύπτει το µπλοκάκι, πρέπει να µεί-
νουν γυµνοί από συνδικαλιστική κάλυψη, γυµνοί από συνδικαλι-
στικές ελευθερίες και να είναι έρµαια στα νύχια των εργοδοτών;
Ναι, η συγκεκριµένη συναδέλφισσα ήταν µε µπλοκάκι επί τρία
χρόνια εργαζόµενη στην ίδια βιοµηχανία και έχει σηκώσει το ανά-
στηµά της και µάλιστα και µε πρωτοβουλίες στο Συνδικάτο Με-
τάλλου στο οποίο συµµετείχε, γιατί είναι νέα επιστήµονας. 

Κάνουµε τα πάντα για αυτές τις σχέσεις εργασίας, διότι, όπως
λέει και η Εφηµερίδα της Κυβέρνησης, υποκρύπτουν σύµβαση
εξαρτηµένης σχέσης εργασίας εφόσον η εργασία παρέχεται αυ-
τοπροσώπως, αποκλειστικά ή κατά κύριο λόγο στον ίδιο εργο-
δότη για πάνω από εννέα µήνες. Δικά σας είναι αυτά και τα
ξέρετε. Άραγε αυτοί οι εργαζόµενοι µε µπλοκάκι, οι εργαζόµενοι
µε ελαστικές µορφές απασχόλησης, τι είναι; Δεύτερης κατηγο-
ρίας εργαζόµενοι είναι; 

Κύριε Υπουργέ, εµείς δεν διαχωρίζουµε τους εργαζόµενους
σε αυτούς που εργάζονται µε µπλοκάκι, µε εκ περιτροπής εργα-
σία, µε φασόν, µε ατοµικές συµβάσεις. Είναι εργαζόµενοι και
χρήζουν όλοι ίσης αντιµετώπισης σε µια τέτοια δηµοκρατία,
αστική δηµοκρατία. Στη δική µας δηµοκρατία θα είναι όλοι ίσοι.
Έστω όµως και σ’ αυτή τη δηµοκρατία, την οποία κι εσείς επικα-
λείστε, θα έχουµε µια ζούγκλα; Δηλαδή, δεν µπορούµε να κά-
νουµε έστω αυτό το ελάχιστο, να προστατεύσουµε τη δουλειά,
αν θέλετε, τη φωνή, τη δηµοκρατία µέσα στους χώρους δου-

λειάς; 
Κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µας να πούµε ότι, πέρα από τις

καλές προθέσεις που µπορεί να έχετε –δεν το αµφισβητούµε
αυτό το πράγµα- µε τη στάση σας, όµως, όταν έχετε ως κατευ-
θυντήρια πολιτική επιλογή το πώς αυτή η οικονοµία θα ανακάµ-
ψει, αυτή η καπιταλιστική οικονοµία, αυτά τα µέτρα, κύριε Υ-
πουργέ, θα τα στηρίξετε και θα τα υπερασπίσετε, γιατί αυτό
ακριβώς, είπα και πάλι, απαιτεί αυτό το οικονοµικό µοντέλο, αυτή
η οργάνωση της οικονοµίας. 

Κύριε Υπουργέ, είπατε ότι προηγείται η επίκαιρη ερώτηση.
Λόγω της απεργίας των δικηγόρων δεν έγιναν στο ΣΕΠΕ οι συ-
ζητήσεις που έπρεπε να γίνουν, όπως και στο Υπουργείο σας,
λόγω και πάλι της απεργίας των δικηγόρων. Προηγείται, λοιπόν,
η επίκαιρη ερώτηση. Όµως είναι καλό αυτό, το ότι προηγείται η
επίκαιρη ερώτηση, για να πάρει ο εργοδότης από εσάς τουλάχι-
στον το µήνυµα ότι ναι, το Υπουργείο θα επιβάλει µε τον τρόπο
του την επαναπρόσληψη της συναδέλφισσας έστω κι αν είναι µε
µπλοκάκι.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Είναι προφανές
ότι η στάση του Υπουργείου είναι πάντα µε τη µεριά των εργα-
ζοµένων. Επίσης, είναι προφανές ότι εφόσον αποδειχθεί -όπως
φαντάζοµαι ότι θα είναι η περίπτωση, αποδεχόµενος τις δικές
σας διαβεβαιώσεις- ότι εδώ υπήρχε µια κρυµµένη σχέση εξαρ-
τηµένης εργασίας αορίστου χρόνου, ο νόµος θα εφαρµοστεί.
Από εκεί και µετά, όσο έχουµε µια καπιταλιστική οικονοµία είναι
λογικό οι εργοδότες να επιδιώκουν το κέρδος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΤΕΡΓΙΟΥ: Σε βάρος των εργαζοµένων. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Αυτό όχι απλώς
δεν είναι κακό. Είναι το απολύτως αναµενόµενο σε µια καπιταλι-
στική οικονοµία. Αυτό που θα πρέπει να πάρουµε εµείς υπ’ όψιν
µας είναι ακριβώς να µην χρησιµοποιούν τον τρόµο και να µην
παραβιάζεται η νοµοθεσία και τα δικαιώµατα των εργαζοµένων.
Αυτό είπα προηγουµένως ότι δεν το κάνουν όλοι οι εργοδότες. 

Από την άλλη µεριά, µέχρις ότου πάµε σε ένα άλλο σύστηµα
είναι λογικό να έχουµε σαν στόχο να ανακάµψει η οικονοµία, γιατί
αν δεν ανακάµψει η οικονοµία θα έχουµε ανεργία.

Το θέµα είναι από την ανάκαµψη της οικονοµίας, να µην ωφε-
ληθούν, όπως συνέβαινε στο παρελθόν, µόνο οι λίγοι. Εποµένως,
αυτό που κάνουµε εµείς στη δική µας Κυβέρνηση είναι να προ-
σπαθήσουµε να προστατεύσουµε αποτελεσµατικότερα τα δι-
καιώµατα των εργαζοµένων. 

Είπα χθες, σε ανάλογη ερώτηση πάλι του κόµµατός σας, ότι
στο νέο ασφαλιστικό νοµοσχέδιο έχουµε µια ρύθµιση, για παρά-
δειγµα, που προβλέπει ότι οι µέτοχοι ανώνυµων εταιρειών που
έχουν από 10% και πάνω του µετοχικού κεφαλαίου θα ευθύνον-
ται στο εξής και µε την ατοµική τους περιουσία για ληξιπρόθε-
σµες οφειλές απέναντι σε εργαζόµενους και σε ασφαλιστικά
ταµεία. Διότι µέχρι τώρα είχαµε το φαινόµενο να βαράει κανόνι
η επιχείρηση και η περιουσία του κακόπιστου επιχειρηµατία να
µην παθαίνει καµµία ζηµιά κι εποµένως να έχουµε κατεστραµµέ-
νες επιχειρήσεις και πλούσιους επιχειρηµατίες. Ε, αυτό δεν θα
συνεχιστεί. 

Άρα κι εγώ θα ήθελα ένα άλλο σύστηµα οικονοµίας. Όσο
έχουµε αυτό το σύστηµα όµως, θα πρέπει µε σεβασµό στα δι-
καιώµατα των εργαζοµένων να προσπαθούµε την ανάκαµψη της
οικονοµίας, γιατί αυτό δεν θα είναι προς όφελος µόνο των επι-
χειρηµατιών αλλά και όλων των εργαζοµένων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας ευχαριστώ. 
Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 821/25-4-2016 επίκαιρη

ερώτηση του δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Μαγνησίας της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Μπουκώρου προς τον Υπουργό
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε το πρόγραµµα «Διαρθρωτική προσαρµογή εργαζοµέ-
νων µικρών επιχειρήσεων, που απασχολούν είκοσι έως σαράντα
εννέα άτοµα, εντός της οικονοµικής κρίσης (ΠΡΟΣΚΛΗΣΗ Γ)».

Θα απαντήσει η Αναπληρώτρια Υπουργός κ. Αντωνοπούλου. 
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Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Είπε προηγουµένως, απαντώντας στον συνάδελφο και συντο-

πίτη, ο Υπουργός Εργασίας κ. Κατρούγκαλος, ότι υπάρχουν ορι-
σµένοι κακοί επιχειρηµατίες. Με τη δική µου ερώτηση, όµως, πι-
στεύω ότι θα αποδειχθεί ότι υπάρχει και µια κακοδιοίκηση της
πολιτείας, διαχρονική και όχι σηµερινή, εναντίον των επιχειρηµα-
τιών και της επιχειρηµατικότητας. 

Κύριε Υπουργέ, όµως, πριν αναπτύξω την ερώτησή µου και
παίρνοντας την ευκαιρία από τα όσα απαντήσατε στον συνά-
δελφο προηγουµένως, θα ήθελα να σας πω ότι το να έχει κανείς
το 10% µιας ανώνυµης εταιρείας δεν σηµαίνει κατ’ ανάγκην ότι
είναι επιχειρηµατίας. Μπορεί να είναι και επενδυτής. Με την πρό-
βλεψή σας αυτή πολύ φοβούµαι ότι θα φύγουν και οι τελευταίοι
επενδυτές από τη χώρα, δεδοµένου ότι ένας επενδυτής δεν
παίρνει αποφάσεις, δεν είναι εκτελεστό µέλος κατ’ ανάγκην του
διοικητικού συµβουλίου µιας ανώνυµης εταιρείας. Πρέπει νοµίζω
να το προβλέψετε αυτό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Αν µπορούµε να
βελτιώσουµε κάτι, να µας το προτείνετε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Έρχοµαι στο ερώτηµα. 
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς να σας συγχαρώ που είστε σήµερα

εδώ µέσα στην κοσµοχαλασιά της ψήφισης του ασφαλιστικού.
Δείτε πόσοι Υπουργοί λείπουν, ευτελίζοντας τον κοινοβουλευτικό
έλεγχο. Εσείς και η Αναπληρώτριά σας, προς τιµήν σας, είστε
εδώ. 

Σε ένα λεπτό θα αναπτύξω αµέσως την ερώτηση, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρία Υπουργέ, αναφέροµαι στο πρόγραµµα της διαρθρωτι-
κής προσαρµογής εργαζοµένων σε µικρές επιχειρήσεις, µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις που απασχολούν είκοσι έως σαράντα εννέα
άτοµα εντός της κρίσης. 

Αυτό ήταν το πρόγραµµα λοιπόν, που προκηρύχθηκε το 2011.
Έγιναν οι αιτήσεις. Υπογράφηκαν οι συµβάσεις το 2012. Υλοποι-
ήθηκε το πρόγραµµα από τον Ιούλιο µέχρι τον Οκτώβριο του
2013. Κατέθεσαν τους φακέλους τους οι επιχειρήσεις που συµ-
µετείχαν στο πρόγραµµα. Ήταν περίπου τετρακόσιες πενήντα
επιχειρήσεις, αν είναι σωστά τα στοιχεία µου, σε ολόκληρη την
Ελλάδα. Είκοσι πέντε µε τριάντα από αυτές τις επιχειρήσεις δρα-
στηριοποιούνται στην εκλογική µου περιφέρεια, στον Νοµό Μα-
γνησίας. 

Εφόσον λοιπόν υλοποίησαν αυτό το πρόγραµµα, κατέθεσαν
τους φακέλους. Έξι µήνες αργότερα, τον Απρίλιο του 2014 εκ-
δόθηκαν οι εντολές πληρωµής της πρώτης και δεύτερης φάσης.
Με τα χρήµατα αυτά οι επιχειρήσεις πλήρωσαν τους εργαζοµέ-
νους που καταρτίστηκαν, τα κέντρα κατάρτισης που υλοποίησαν
την κατάρτιση των εργαζοµένων, τον ΦΠΑ και τους αναλογούν-
τες φόρους. 

Τον Απρίλιο του 2015 οι περισσότερες από αυτές τις επιχειρή-
σεις είχαν καταθέσει τον ολοκληρωτικό φάκελο για την αποπλη-
ρωµή της τρίτης φάσης του προγράµµατος, το οποίο υλοποιεί
το Εθνικό Ινστιτούτο Εργασίας και Ανθρώπινου Δυναµικού του
Υπουργείου σας. Είναι χρήµατα που είναι ενταγµένα στο ΕΣΠΑ
στην προγραµµατική περίοδο 2007-2014 από το Ευρωπαϊκό Κοι-
νωνικό Ταµείο, πράγµα που σηµαίνει ότι είναι διασφαλισµένοι
πόροι. Έκτοτε, ούτε φωνή ούτε ακρόαση.

Με δεδοµένο ότι το ΕΣΠΑ έχει πάρει παράταση µέχρι τις 30
Ιουνίου 2016, υπάρχουν φόβοι ότι δεν θα αποπληρωθεί αυτό το
τρίτο µέρος του προγράµµατος που είναι η αµοιβή των µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων, κυρία Υπουργέ. 

Όµως, αυτά τα χρήµατα δεν θα πάνε στα ταµεία των επιχειρή-
σεων. Θα πάνε σε υποχρεώσεις προς το κράτος, σε ασφαλιστικά
ταµεία και εφορία. Γνωρίζετε, άλλωστε, ότι δεν διάγουν την κα-
λύτερη περίοδό τους οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις στη χώρα
µας. 

Σας ρωτώ, λοιπόν, ευθέως, πότε θα πληρωθεί η τρίτη φάση
του προγράµµατος; Αυτό είναι το ένα και µοναδικό ερώτηµα, διό-
τι αγωνιούν οι µικροµεσαίοι επιχειρηµατίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ. 
Κυρία Αντωνοπούλου, έχετε τον λόγο. 

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Να ξεκινήσω, λέγοντας ότι τα προγράµµατα προσαρµογής ερ-
γαζοµένων χρήζουν σίγουρα ανασχεδιασµού των δράσεων. Νο-
µίζω ότι σε αυτό θα συµφωνήσουµε. Σας είδα ότι συµφωνείτε.
Υπάρχουν πάρα πολλά προβλήµατα σχεδιαστικά και πάρα πολλά
προβλήµατα εφαρµοστικά. 

Να περάσω, λοιπόν, στην ερώτησή σας, όσον αφορά την
«Πρόσκληση Γ», που αφορά την διαρθρωτική προσαρµογή ερ-
γαζοµένων µικρών επιχειρήσεων, όπως είπατε κι εσείς. 

Διαπιστώνουµε, λοιπόν, ότι το εν λόγω πρόγραµµα αντιµετώ-
πισε σοβαρές δυσκολίες από την αρχή. Από επτακόσιους σα-
ράντα πέντε δικαιούχους και 73 εκατοµµύρια ευρώ που ήταν η
εκτίµηση της συνολικής δαπάνης, φτάσαµε σε τετρακόσιους
εξήντα τέσσερις δικαιούχους και 40 εκατοµµύρια ευρώ. 

Να τονίσουµε, λοιπόν, ότι για ένα πρόγραµµα που έπρεπε να
τρέξει µέσα στο 2007-2013, όπως κι εσείς προείπατε, έγινε η
πρώτη αίτηση τον Ιανουάριο του 2011 και εκδόθηκε η εγκριτική
τον Απρίλιο του 2012. Πολύ χαµηλή απόδοση. Έπρεπε να έχει
ξεκινήσει το πρόγραµµα πολύ νωρίτερα. 

Να περάσω, λοιπόν, στους λόγους που υπάρχουν και υπήρχαν
καθυστερήσεις. Όπως ξέρετε, το 2014 υπήρχε ο κίνδυνος και η
ανακοίνωση κατάργησης του ΕΦΔ του ΕΙΕΑΔ. Η ύπαρξη του ί-
διου του ΕΙΕΑΔ είχε τεθεί σε αµφισβήτηση. 

Υπήρχε οπωσδήποτε µια αδυναµία χρηµατοδότησης των δι-
καιούχων του έργου από ίδιους πόρους, όπως γνωρίζετε, λόγω
της οικονοµικής κρίσης και υπήρχε µεγάλη καθυστέρηση, επί-
σης, λόγω του ελέγχου του de minimis, όπου έχουν παρουσια-
στεί πάρα πολλά προβλήµατα στις επιχειρήσεις. 

Ασαφείς όροι υλοποίησης του αντικειµένου της κατάρτισης,
αδυναµία έκδοσης φορολογικών, ασφαλιστικών ενηµεροτήτων
των δικαιούχων, προβλήµατα εξέτασης της συσσώρευσης του
de minimis, απαιτούν µεγάλο χρονικό διάστηµα ολοκλήρωσης
των ελέγχων. 

Να περάσουµε, λοιπόν, τώρα πολύ γρήγορα -γιατί είναι αρ-
κετά περίπλοκο το ζήτηµα κι έτσι καταθέτω και γραπτά για τα
Πρακτικά µια εκτεταµένη απάντηση- στο πού βρισκόµαστε τώρα. 

Πρώτον, όσον αφορά τη Μαγνησία, είχαν υποβληθεί είκοσι
επτά προτάσεις και είχαν εγκριθεί στο σύνολό τους. Πέντε απεν-
τάχθησαν και µέχρι τώρα έχουν αποπληρωθεί είκοσι δύο δικαιού-
χοι…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Στις δύο φάσεις. 
ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Είναι τα στοιχεία τα τελευταία που έχω πάρει από τον ΕΙΕΑΔ. Θα
επανέλθετε. 

…µε συνολικό προϋπολογισµό 2 εκατοµµυρίων ευρώ, ενώ πο-
σοστό κατά µέσο όρο 70% της χρηµατοδότησης έχει καταβληθεί
ήδη στις επιχειρήσεις. Οι δεκαεννέα από τους είκοσι δύο δικαιού-
χους έχουν ήδη εισπράξει το ποσοστό 80% του συµβολαιοποι-
ηµένου προϋπολογισµού. 

Όσον αφορά δε τον χρόνο αποπληρωµής των υπολοίπων,
όπως είπατε κι εσείς, ακριβώς βάσει των οδηγιών για τις διαδι-
κασίες ολοκλήρωσης πράξεων που συγχρηµατοδοτούνται από
το ΕΣΠΑ, υπάρχει προθεσµία µέχρι τις 30-9-2016 για να µπορέ-
σουν να ολοκληρωθούν οι αποπληρωµές. 

Ως εκ τούτου, σήµερα ο ΕΙΕΑΔ καταβάλλει αποπληρωµές
στους τετρακόσιους εξήντα τέσσερις δικαιούχους, που έχουν
προσκοµίσει εµπροθέσµως φακέλους αποπληρωµής, µετά την
πιστοποίηση του φυσικού και οικονοµικού αντικειµένου. Συνεχί-
ζεται µε λίγα λόγια ο έλεγχος. 

Έχω ρωτήσει αν υπήρχε ή αν υπάρχει σήµερα πρόβληµα χρη-
µατοδότησης. Δεν υπάρχει κανένα. Είναι θέµα ολοκλήρωσης των
διαδικασιών. Μέχρι τώρα έχει ολοκληρωθεί ο έλεγχος διακοσίων
πενήντα τεσσάρων φακέλων και υπολείπονται οι υπόλοιποι, και
προσδοκούµε ότι στον βαθµό που έχουν γίνει οι έλεγχοι και όλα
τα στοιχεία έχουν κατατεθεί από τις επιχειρήσεις η διαδικασία
θα προχωρήσει οµαλά. 

(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Ουρανία Αν-
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τωνοπούλου, καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Κύριε Μπουκώρε, έχετε και πάλι τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κυρία Υπουργέ, αναµφίβολα είστε

Κυβέρνηση κι έχετε τη λαϊκή εντολή να επανασχεδιάσετε, να ανα-
διαµορφώσετε όλα αυτά τα προγράµµατα που έχουν να κάνουν
µε τη διαρθρωτική προσαρµογή εργαζοµένων µέσα στην κρίση,
µε τη χρήση ευρωπαϊκών πόρων. Σ’ αυτό οπωσδήποτε και θα σας
παρακολουθούµε και θα σας ελέγχουµε. 

Από κει και πέρα διαπιστώνω από την απάντησή σας ότι µου
δώσατε µε πιο αναλυτικό τρόπο τα στοιχεία που σας είπα προ-
ηγουµένως κατά την ανάπτυξη της ερώτησής µου. 

Τι θέλω να πω, κυρία Υπουργέ; Ασφαλώς το 1/3 του προγράµ-
µατος δεν έχει πληρωθεί. Τώρα πώς συµβαίνει να έχουν ολοκλη-
ρωθεί διακόσιοι πενήντα τέσσερις φάκελοι από ολόκληρη τη
χώρα και να µην είναι κανένας από τους είκοσι εφτά φακέλους
της Μαγνησίας σε αυτή την πρώτη οµάδα δεν µπορώ να το γνω-
ρίζω ούτε µπορώ να το σχολιάσω, µόνο το επισηµαίνω.

Τι λέω µε το ερώτηµά µου; Ότι το πρόγραµµα πλέον, άσχετα
από τις αρχικές καθυστερήσεις, τις οποίες έχετε δίκιο να επιση-
µαίνετε, έχει ολοκληρωθεί, έχει υλοποιηθεί. Καταρτίστηκαν οι ερ-
γαζόµενοι, κατέθεσαν οι επιχειρήσεις τους φακέλους τους και
εκδόθηκαν οι εντολές πληρωµής της πρώτης και δεύτερης φά-
σης. Ολοκληρώθηκε αυτό το πρόγραµµα τον Σεπτέµβριο του
2013 και τον Απρίλιο του 2014, παρά το γεγονός ότι ο φορέας
διαχείρισης που, όπως είπαµε, είναι το Εθνικό Ινστιτούτο Εργα-
σίας και Ανθρώπινου Δυναµικού, που ήταν υπό διάλυση, όπως
εσείς πολιτικά επισηµάνατε, σε έξι µήνες πληρώθηκαν την πρώτη
και τη δεύτερη φάση. 

Έκτοτε έχουν καταθέσει τον ολοκληρωµένο φάκελο από τον
Απρίλιο του 2015 το σύνολο των επιχειρήσεων τουλάχιστον της
Μαγνησίας. Έχουν παρέλθει δεκατρείς µήνες και παρά το γεγο-
νός ότι έχει υπάρξει ο έλεγχος της πρώτης και δεύτερης φάσης,
δεν έχουν πληρωθεί αυτές οι επιχειρήσεις για την τρίτη φάση.
Όπως είπατε εσείς, άλλες έχουν πληρωθεί σε ποσοστό 70%,
άλλες σε ποσοστό 80%. Το ποσοστό που αποµένει είναι η αµοιβή
των επιχειρήσεων. 

Σας είπα, κυρία Υπουργέ, και θα ήθελα στη δευτερολογία σας
να αναλάβετε µια πιο συγκεκριµένη δέσµευση για επιτάχυνση
των διαδικασιών, διότι αυτά δεν είναι χρήµατα που θα µπουν στα
ταµεία των µικροµεσαίων επιχειρήσεων -το γνωρίζετε καλύτερα
από µένα, κυρία Υπουργέ- αλλά θα πάνε για να πληρωθούν τα
ασφαλιστικά ταµεία και οι οφειλές τους προς την Εφορία. 

Όµως πώς να είναι ασφαλιστικά ενήµερος ένας µικροµεσαίος
επιχειρηµατίας, κυρία Υπουργέ, όταν έχει να λαµβάνει από το
κράτος -κι εγώ µιλάω και για τις καθυστερήσεις της προηγούµε-
νης κυβέρνησης, αλλά κυρίως γι’ αυτή την καθυστέρηση της τρί-
της φάσης της αποπληρωµής- 20.000 ή 30.000 ευρώ για ενάµιση
χρόνο; Πώς µπορεί να είναι ασφαλιστικά και φορολογικά ενήµε-
ρος αυτός ο επιχειρηµατίας;

Θα ήθελα, κυρία Υπουργέ, στη δευτερολογία σας να µην εκ-
µεταλλευτείτε το γεγονός ότι κλείνετε τη συζήτηση και να ανα-
λάβετε πιο συγκεκριµένες δεσµεύσεις.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Ευχαριστώ.

Το γεγονός ότι έχει ολοκληρωθεί ένα έργο δεν σηµαίνει ότι οι
φάκελοι που έχουν κατατεθεί έχουν αρτιότητα. Χρειάζεται, λοι-
πόν, να γίνει ενδελεχώς ο έλεγχος…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Αφού αποπληρώθηκε η πρώτη και
η δεύτερη φάση, πώς δεν είναι άρτιος ο φάκελος;

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Σας παρακαλώ, αφήστε µε να ολοκληρώσω.

Η πρώτη και η δεύτερη φάση, όπως γνωρίζετε, έχει ολοκλη-
ρωθεί. Για την τρίτη φάση οι έλεγχοι δεν έχουν ολοκληρωθεί.

Όταν λοιπόν υπάρχουν εκατοντάδες παραδείγµατα που είχαν
γίνει στο παρελθόν πληρωµές αλλά είχαµε υπερβεί το de min-
imis, τώρα µας καλούν να πληρώσουµε πρόστιµα. 

Πρέπει, λοιπόν, να ολοκληρωθεί η διαδικασία του ελέγχου.
Προχωράει κανονικότατα. Σας κατέθεσα ήδη τον αριθµό των αι-
τήσεων και των φακέλων που έχουν ολοκληρωθεί. Η παράταση,
όπως ξέρετε, υπάρχει µέχρι το 2016, όπως ανέφερα πριν, και θα
ολοκληρωθεί κανονικά η διαδικασία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Μήπως έχετε πάρει τα ταµειακά
διαθέσιµα, κυρία Υπουργέ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ.
Προχωρούµε µε την πρώτη µε αριθµό 1829/10-12-2015 ερώ-

τηση του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
Εξωτερικών, σχετικά µε τους περιορισµούς στην έκδοση τουρι-
στικής βίζας από Ρωσία.

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών κ. Ξυδάκης.

Παρακαλώ, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι ευθύνη του Υπουργείου Εξωτερικών, γι’

αυτό απευθυνόµαστε σε εσάς, παρ’ ότι αφορά τον τουρισµό, η
αντιµετώπιση των προβληµάτων που υπάρχουν για την έκδοση
βίζας από την πλευρά των ελληνικών αρχών στη Ρωσία, προκει-
µένου Ρώσοι πολίτες να ταξιδέψουν στη χώρα µας στο πλαίσιο
των επιλογών τους, στις οποίες πρέπει να πούµε ότι η Ελλάδα
είναι στις πρώτες θέσεις και αυτό είναι κάτι το οποίο πρέπει να
αξιοποιήσουµε. 

Από τον Νοέµβριο του 2014 είναι γνωστό ότι υπάρχει µια νέα
διαδικασία για τις χώρες της Σένγκεν και µια υποχρέωση για την
έκδοση µε τα βιοµετρικά χαρακτηριστικά, όπως είναι γνωστό.

Τον Δεκέµβριο κατέθεσα την ερώτηση και η απάντησή σας
ήταν ότι πράγµατι η προσαρµογή στα νέα δεδοµένα πρέπει να
γίνει και ότι έχουµε πάρει όλα τα µέτρα –τα λέω εν περιλήψει-
προκειµένου αυτό να γίνει πραγµατικότητα. 

Δυστυχώς, και ενώ φαίνεται ότι κάποιες κινήσεις έχουν γίνει
και από τον επιχειρηµατικό κόσµο και από τις υπηρεσίες, αυτό
το οποίο είναι διαπιστωµένο είναι ότι υπάρχει µεγάλη καθυστέ-
ρηση στην έκδοση της βίζας για κάποιον ο οποίος επιθυµεί να
ταξιδέψει στη χώρα. Αυτό µετρήθηκε και το προηγούµενο διά-
στηµα, µε αφορµή τις διακοπές του Πάσχα, όταν τουλάχιστον
εκατοντάδες τουρίστες από τη Ρωσία που ήθελαν να ταξιδέψουν
στην Κρήτη, που γνωρίζω εγώ αλλά και υποθέτω και σε όλη τη
χώρα σε άλλους προορισµούς, δεν κατάφεραν να έλθουν λόγω
της µεγάλης καθυστέρησης, η οποία παρατηρείται και συνεχίζει
και σήµερα. 

Επειδή το επόµενο διάστηµα θα έχουµε το µεγάλο ρεύµα,
όπως ελπίζουµε, από τη Ρωσία προς τη χώρα µας, θα ήθελα να
µας ενηµερώσετε για το τι έχει γίνει από εκεί και πέρα, ούτως
ώστε να αντιµετωπιστεί αυτό το µεγάλο πρόβληµα της καθυστέ-
ρησης που υπάρχει, για να µην βάζουµε µόνοι µας εµπόδια σε
ένα τουριστικό ρεύµα, το οποίο µπορεί να συµβάλει πάρα πολύ
οικονοµικά και όχι µόνο στην ανάκαµψη της χώρας µας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε

Κεγκέρογλου.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερι-

κών): Ευχαριστώ τον συνάδελφο τον κ. Κεγκέρογλου, για την ευ-
καιρία που µου δίδεται να ξεκαθαρίσουµε µερικά πράγµατα.

Έχει πράγµατι προκληθεί ένας θόρυβος και σε κάποια ελλη-
νικά site τουριστικού ενδιαφέροντος και σε κάποια ρωσικά. Υπάρ-
χει µια εύλογη ανησυχία από τη µεριά των Ελλήνων επιχειρη-
µατιών και ένας θόρυβος, που προκαλείται µε κάποια άλλα κίνη-
τρα, στη Ρωσία.

Η πραγµατικότητα ποια είναι;
Σας είχα απαντήσει τότε, τον Δεκέµβριο. Δύο φορές είχε γίνει

αναβολή της συζήτησης της ερώτησής σας, νοµίζω διότι είχατε
κάποιο κώλυµα. Η πραγµατικότητα είναι ότι εγώ ενηµερώθηκα
για το θέµα στις 14 Δεκεµβρίου, συνέστησα αµέσως µια ειδική
task force, µια οµάδα εργασίας µε όλους τους εµπλεκόµενους,

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΘ’ - 6 ΜΑΪΟΥ 2016 9209



τα στελέχη των υπηρεσιών. Στις 4 Ιανουαρίου είχαµε έτοιµο ένα
πόρισµα εργασίας, στο οποίο διαπιστώθηκε ότι για να στελεχω-
θεί το προξενείο µε βάση τις νέες συνθήκες έπρεπε να ανοίξουµε
νέες θεσµικές δυνατότητες.

Νοµοθετήσαµε εδώ τροπολογία µε την οποία µπορούν να
προσληφθούν στο προξενείο επιτόπιοι υπάλληλοι ορισµένου
χρόνου. Προκηρύξαµε θέσεις για να αποσπαστούν υπάλληλοι
από το Υπουργείο Εξωτερικών. Έγινε πρόσκληση εκδήλωσης εν-
διαφέροντος για αστυνοµικούς, οι οποίοι εκπαιδεύτηκαν και σή-
µερα οι πρώτοι δέκα βρίσκονται στη Μόσχα. Πήγαν επίσης οκτώ
υπάλληλοι του Υπουργείου Εξωτερικών και σήµερα πήγε ειδικός
διπλωµάτης, θα είναι και αυτός. Τέλος, ανανεώθηκε και το soft-
ware, το οποίο παρουσίασε κάποια προβλήµατα στις αρχές Απρι-
λίου.

Πράγµατι υπήρξε µία πίεση το περασµένο διάστηµα του Απρι-
λίου. Ωστόσο πρέπει να σας πω ότι οι κινήσεις που έχουµε κάνει
και τα µέτρα που έχουµε λάβει πρόκειται να εκδιπλωθούν, να
βρεθεί σε πλήρη ανάπτυξη το προξενείο εντός του Μαΐου, να
φτάσει τις εκατό, περίπου, θέσεις εργασίας από τις, περίπου,
τριάντα πέντε µε σαράντα, που έχει τώρα, και να µην παρατηρη-
θεί κανένα πρόβληµα.

Θέλω δε να σας διαβεβαιώσω ότι σύµφωνα µε τα επίσηµα
στοιχεία του Γενικού Προξενείου της Μόσχας, µε τα στοιχεία που
έχει ο Ρωσικός Οργανισµός Τουρισµού και µε τις δηλώσεις που
έγιναν προχθές, τις οποίες δεν θα έχετε υπ’ όψιν σας, δεν υπάρ-
χει καµµιά ακύρωση. Όλα αυτά που λέγονται περί ακυρώσεων
είναι ένας βόµβος. Νοµίζω ότι αυτό µπορεί να δικαιολογείται από
την αυξηµένη προσδοκία η οποία είναι σε µεγάλο βαθµό βάσιµη
αλλά η προσδοκία προσµετράται µε αυτούς που έρχονται. 

Αυτό που διαπιστώνουµε είναι ότι και στα Δωδεκάνησα και την
Κρήτη έχουµε αύξηση του τουριστικού ρεύµατος από τη Ρωσία,
σύµφωνα µε χθεσινά τηλεγραφήµατα του Αθηναϊκού Πρακτο-
ρείου. Και σύµφωνα µε όσα λένε οι ρωσικοί οργανισµοί, η Ελ-
λάδα είναι µέσα στους τρεις πρώτους προορισµούς και έχει 40%
αύξηση στη ζήτηση. 

Οι µη έγκαιρες θεωρήσεις διαβατηρίων, σε όλο αυτό το διά-
στηµα για το οποίο συζητάµε, είναι περίπου είκοσι, δηλαδή σε
ποσοστό κάτω από το 0,5% των συνολικών αιτήσεων. Οι είκοσι
αυτές οφείλονται σε καθαρά τεχνικές ατέλειες του φακέλου δι-
καιολογητικών, είτε γιατί τα βιοµετρικά στοιχεία ήταν ατελή είτε
διότι κάποιες ρωσικές υπηρεσίες δεν απάντησαν εγκαίρως στα
αιτήµατα και τις οχλήσεις για διασταύρωση στοιχείων από το Ελ-
ληνικό Προξενείο. 

Είµαι στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε άλλη λεπτοµέρεια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για να δευτερολογήσετε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κρατάω από αυτά που είπατε στην πρωτοµιλία

σας όσα έχουν σχέση µε την ανάληψη πρωτοβουλιών. Είµαι υπο-
χρεωµένος να σας πω ότι έγινε κοσµοϊστορικό γεγονός πέρυσι,
µε την έννοια ότι είναι διάρρηξη των σχέσεων Ρωσίας-Τουρκίας
κατέστησε τη χώρα µας πρώτη προτεραιότητα για τους Ρώσους
πολίτες. Αυτό θα πρέπει να το εκµεταλλευτούµε και να το αξιο-
ποιήσουµε µε τον καλύτερο τρόπο.

Και βεβαίως, είπατε ότι εσείς ενηµερωθήκατε περίπου στις 15
Δεκεµβρίου, αν κατάλαβα καλά, όµως το θέµα είναι γνωστό στην
Κυβέρνηση από πέρυσι. Όπως θα ξέρετε, η πρώτη προσπάθεια
µε τον περιβόητο διαγωνισµό, που έγινε πριν τη δική σας παρου-
σία στο Υπουργείο Εξωτερικών, ήταν τον Μάιο ή τον Ιούνιο του
2015. Κάπου εκεί έγινε. 

Άρα, αυτό το οποίο δεν κάναµε ως χώρα, δεν έκανε η Κυβέρ-
νηση από το 2015, γνωρίζοντας πλέον τα νέα δεδοµένα για την
κίνηση ανθρώπων στη ζώνη Σένγκεν από τις συγκεκριµένες χώ-
ρες, είπατε ότι ξεκινήσατε να τα κάνετε 20 Δεκεµβρίου. Προσω-
πικά, µπράβο αλλά η Κυβέρνηση έχει τεράστια ευθύνη γι’ αυτή
την καθυστέρηση. Δεν είναι προσωπικό θέµα εξάλλου.

Έρχοµαι τώρα στα συγκεκριµένα. Η Βουλή, πράγµατι, µετά
τον Γενάρη κατά παρέκκλιση σάς έδωσε τη δυνατότητα να προσ-
λάβατε, να µετακινήσετε, να αποσπάσετε. Αυτό ήταν επιβεβλη-
µένο όταν την τελευταία στιγµή, πράγµατι, καλούµαστε να αντι-
µετωπίσουµε ένα πρόβληµα που υπάρχει. Από την πλευρά σας

είναι επιβεβληµένο. 
Δόθηκε αυτή η δυνατότητα από τη Βουλή σε εσάς, όµως τα

πράγµατα δεν είναι ακριβώς έτσι όπως σας ενηµερώνουν. Θα το
αξιολογήσουν βέβαια καλύτερα, γιατί εγώ δεν θέλω να πω τίποτα
παραπάνω, οι τουριστικοί επιχειρηµατίες στην Κρήτη και τη Ρόδο
που γνωρίζουν και ονοµατεπώνυµα που είχαν κλείσει πακέτα και
θέσεις και δεν κατάφεραν να έρθουν. 

Δεν θα έχουµε αντιδικία για το αν ο αριθµός αυτός είναι δέκα
χιλιάδες ή πέντε χιλιάδες. Πάντως, δεν είναι το νούµερο το οποίο
είπατε. Εγώ λέω ότι δεν είναι κανένας. Θέλω σήµερα, αν µπο-
ρείτε, να µας πείτε χρόνους. 

Να µας πείτε αν µετά από είκοσι ηµέρες ή µέχρι τέλος του
µήνα -γιατί είπατε κι εσείς ότι σήµερα πιάνουν δουλειά κάποιοι ή
αύριο και µέχρι τέλος του µήνα- που θα πάει κάποιος στην Αγία
Πετρούπολη –έτσι λέγεται η πιο µακρινή πόλη;- στη Μόσχα ή σε
κάποια άλλη µικρότερη πόλη, ή πείτε µας πόσο χρόνο θα χρει-
αστεί, εφόσον δεν έχει, φυσικά, άλλα εµπόδια, για να θεωρήσει
άδεια εισόδου στη χώρα µας, δηλαδή βίζα. Πόσο χρόνο θέλει;
Θα θέλει µία, δύο, τρεις ηµέρες; Αυτό είναι ένα θέµα.

Πείτε µας, επίσης, αν είναι ικανοποιητικό το δίκτυο των πό-
λεων, στις οποίες µπορεί να απευθυνθεί, όπου θα λειτουργήσουν
αυτά τα κέντρα για την έκδοση. Να µας πείτε και σε πόσες πόλεις
είναι, γιατί το νούµερο ποικίλει. Μου είχατε πει για δεκαοκτώ πό-
λεις. Κάπου διαβάζω ότι ο στόχος είναι για παραπάνω από είκοσι.
Να δούµε σε πόσες πόλεις έχει ήδη συγκροτηθεί και σε πόσες
πόλεις µπορούµε να έχουµε αυτήν την εξυπηρέτηση.

Όσον αφορά την ερώτηση, λείπατε στο εξωτερικό δύο φορές.
Δεν ήµουν εγώ ο υπαίτιος. Δεν θυµάµαι τη µία φορά τι λόγος
υπήρχε. Πάντως, έγκαιρα εµείς θέσαµε το θέµα στο πλαίσιο του
κοινοβουλευτικού ελέγχου, γιατί προείδαµε ότι θα υπάρχει ζή-
τηµα. Απορούµε, µάλιστα, γιατί κάποιες υπηρεσίες δεν το είχαν
δει.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, ορίστε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερι-

κών): Κύριε συνάδελφε, ορθώς επισηµαίνετε µερικά πράγµατα,
µόνο που η καταγωγή ή ο χρονικός ορίζοντας προς τα πίσω
αυτών των πραγµάτων αγγίζει κι άλλες κυβερνήσεις πέραν της
Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ µετά τον Ιανουάριο του 2015. Ο διαγωνι-
σµός για τον πάροχο, τον οποίο αναφέρατε, σχεδιάστηκε επί
υπουργίας κ. Βενιζέλου, του δικού σας Υπουργού στο Υπουργείο
Εξωτερικών. Αν, λοιπόν, υπάρχουν σκιές γι’ αυτόν τον διαγωνι-
σµό, αναζητείστε εκεί την προκήρυξη και τις προδιαγραφές του
διαγωνισµού. Το λέω σε περίπτωση που έχετε κάποιες σκέψεις.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Είναι γνωστό το θέµα από παλιά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερι-

κών): Ένα λεπτό να ολοκληρώσω, κύριε συνάδελφε. Σας παρα-
καλώ. Δεν σας διέκοψα. Σας µιλώ για το ποιος σχεδίασε το δια-
γωνισµό.

Επίσης, η εισαγωγή των βιοµετρικών στοιχείων και του συστή-
µατος VIS είναι γνωστό από το 2013. Εγώ, πράγµατι, το έµαθα
αργά και ίσως να υπήρξε και µία καθυστέρηση της υπηρεσίας
και επί της πρώτης Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Το αναγνωρίζω. Όµως,
θα πρέπει να το βλέπουµε σε όλο το εύρος. 

Το έχω µελετήσει πάρα πολύ, κύριε Κεγκέρογλου. Έχω µετα-
κινήσει βουνά γι’ αυτήν την ιστορία. Η αγωνία µου για την εθνική
οικονοµία και τον τουρισµό, τα νησιά και τη βαριά βιοµηχανία της
Κρήτης και των Δωδεκανήσων είναι παρόµοια µε τη δική σας.

Ωστόσο, πρέπει να αναγνωρίσουµε ότι η ελληνική δηµόσια δι-
οίκηση, αν τη γνωρίζετε –και τη γνωρίζετε, διότι έχετε διοικήσει
Υπουργείο- είναι βαριά, αδρανής και δεν κινείται αναλόγως της
πολιτικής βουλήσεως ή των πραγµατικών αναγκών της οικονο-
µίας. Αυτός είναι και ένας λόγος για τον οποίο βρίσκεται η Ελ-
λάδα σ’ αυτό το χάλι. Αυτό πρέπει να αλλάξουµε, τη δηµόσια
διοίκηση και την αποτελεσµατικότητά της.

Είπατε ότι νοµοθετήσαµε κατά παρέκκλιση. Καµµία παρέκ-
κλιση δεν έγινε. Νοµίµως έγινε η νοµοθέτηση. Εγώ µία εβδοµάδα
πριν ενηµέρωσα αναλυτικά όλους τους Κοινοβουλευτικούς Εκ-
προσώπους των κοµµάτων, µπήκε στο Σώµα και όλοι το ψήφισαν.

9210 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Δεν κάναµε καµµία παρέκκλιση από τη δικαιική τάξη ή το νοµικό
πολιτισµό. Έγινε οµαλά και σωστά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν είπα «κατά παρέκκλιση»,
αλλά «νοµίµως».

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερι-
κών): Νοµίµως. Ωραία.

Ζητάτε να σας µιλήσω για χρόνους. Ο κώδικας Σένγκεν επι-
βάλλει στα κράτη που εκδίδουν τη βίζα VIS µε τα βιοµετρικά στοι-
χεία µέσα σε δεκαπέντε ηµέρες να έχουν δώσει θεώρηση ή µία
δικαιολογηµένη απάντηση γιατί δεν µπορούν να δώσουν τη θε-
ώρηση. Αυτήν τη στιγµή, εµείς στη Μόσχα έχουµε ένα χρόνο πε-
ρίπου επτά ηµερών. Έχουµε ζητήσει να κατατίθενται οι αιτήσεις
τουλάχιστον δέκα ηµέρες πριν και να µην πηγαίνουν µία και δύο
ηµέρες πριν. Βεβαίως, µεγάλο µέρος του τουριστικού πακέτου
στη Ρωσία είναι τα λεγόµενα «last minute». Προσπαθούµε να τα
εξυπηρετήσουµε και αυτά. 

Μέχρι τις 10 Μαΐου έχουν βγει όλες οι θεωρήσεις για τα δια-
βατήρια, κύριε Κεγκέρογλου. Δεν υπάρχει κανένας Ρώσος του-
ρίστας, ο οποίος ήρθε στην Ελλάδα και δεν είχε διαβατήριο,
παρά την υπαρκτή πίεση που υπάρχει. Στην Αγία Πετρούπολη η
θεώρηση για το διαβατήριο παραδίδεται σε σαράντα οκτώ ώρες,
όπως και στο Νοβοροσίσκ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Σε ό,τι αφορά τα Κέντρα Συλλογής Στοιχείων του παρόχου,
ήταν είκοσι και τα κάναµε είκοσι οκτώ. Έχουµε κινητοποιήσει ένα
δίκτυο δεκαπέντε µίνι VACs, µικρά «shopping shop» και δίνουµε
τη δυνατότητα όποιος µπορεί να πληρώσει κάτι παραπάνω –και
είναι πολλοί αυτοί οι εύποροι Ρώσοι τουρίστες που µπορούν να
πληρώσουν κάτι παραπάνω- να κάνει χρήση των «mobile» µονά-
δων, των κινητών µονάδων. Αυτοί πηγαίνουν σπίτι τους, τυπώ-
νουν τα βιοµετρικά στοιχεία και τα δικαιολογητικά και πληρώνουν
κάτι παραπάνω.

Η αύξηση, λοιπόν, των σταθµών εργασίας µέσα στο Προξενείο
θα φτάσει τους εβδοµήντα πέντε εντός του Μαΐου. Τα δε VACs
από είκοσι έχουν γίνει είκοσι οκτώ, συν τα δεκαπέντε mini VACs,
συν τα mobile VACs. Δεν υπήρξε µεγαλύτερη δυνατότητα δικτύω-
σης και δεν υπήρξε ποτέ στο παρελθόν. Αν έχετε κάτι άλλο…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν χρειαζόταν. Ήταν νέα δεδο-
µένα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερι-
κών): Κοιτάξτε, είπατε και κάτι άλλο, ότι ξέραµε από πέρυσι την
αλλαγή του συστήµατος. Πράγµατι, τα νέα γεωπολιτικά δεδο-
µένα µε το κλείσιµο της τουρκικής και της αιγυπτιακής αγοράς
έγιναν λίγο πριν τα Χριστούγεννα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Προχωρούµε µε
την δεύτερη µε αριθµό 3694/3-3-2016 ερώτηση της Βουλευτού
Αττικής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Χρι-
στοφιλοπούλου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε το ωράριο
των φαρµακείων. 

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Yγείας, ο κ. Ξανθός.
Παρακαλώ, κυρία Χριστοφιλοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, πράγ-

µατι το διευρυµένο ωράριο των φαρµακείων έχει πολλά οφέλη
και για τους καταναλωτές, τους ανθρώπους που ψάχνουν φάρ-
µακο ή και άλλα είδη που έχουν τα φαρµακεία, αλλά και για τα
ίδια τα φαρµακεία για πάρα πολλούς λόγους. Το ξεκινήσαµε. Το
συνεχίζετε. Ωστόσο, το γνωρίζετε ότι έχουν παρατηρηθεί και κά-
ποια φαινόµενα τα οποία αντί να έχουν θετικά και υγιή στοιχεία
για τον ανταγωνισµό, τον κάνουν αθέµιτο και κυρίως δεν εξυπη-
ρετούν τους συµπολίτες µας, που αναζητούν φάρµακο πολλές
φορές και τις νυχτερινές ώρες, για λόγους ανάγκης.

Θέλω να σας δώσω ένα παράδειγµα, κύριε Υπουργέ, από την
Αττική. Προχθές, που ήταν η αργία της Πρωτοµαγιάς, είχαµε
αναρτηµένα φαρµακεία στις καρτέλες και στο διαδίκτυο ως εφη-
µερεύοντα τετρακόσια πενήντα στην Αττική. Άνοιξαν, όµως, άλλα
πεντακόσια. Το αποτέλεσµα; Ο πολίτης να έχει δίπλα του φαρ-
µακείο και να µην ξέρει ότι είναι ανοικτό. Υπάρχει, όµως και το
αντίθετο. Να ψάχνει ο πολίτης το βράδυ φαρµακείο ανοικτό και
να µη βρίσκει, γιατί υπάρχει και το φαινόµενο πάρα πολλοί φαρ-
µακοποιοί να απαλλάσσονται από τις εφηµερίες, επικαλούµενοι

οικονοµικούς λόγους. Εύλογο µεν, αλλά δηµιουργεί κι αυτό προ-
βλήµατα.

Εποµένως, τώρα υπάρχουν πάρα πολλά φαρµακεία την ηµέρα
και ελάχιστα ανοικτά κατά τη διάρκεια της νύχτας. Πάλι επικα-
λούµαι τα στοιχεία του Φαρµακευτικού Συλλόγου της Αττικής για
να σας πω ότι από τα τρεις χιλιάδες φαρµακεία του Λεκανοπε-
δίου, σε µηνιαία βάση τα τετρακόσια πενήντα ήταν διηµερεύοντα
και τα εκατόν πενήντα διανυκτερεύοντα, αλλά δεν γνωρίζουµε
ακόµη πόσα φαρµακεία είναι ανοικτά µε ελεύθερο ωράριο, διότι
δεν δηλώνονται οι ώρες λειτουργίας τους και δεν µπορούν να
εγγραφούν.

Τώρα, τον περασµένο Οκτώβριο, θα σας διαβάσω από το έγ-
γραφο της Διεύθυνσης Δηµόσιας Υγείας της Περιφέρειας Αττι-
κής, ότι τον τελευταίο καιρό –διαβάζω τώρα- παρατηρείται το
φαινόµενο των µαζικών απαλλαγών φαρµακείων από τις εφηµε-
ρίες και διανυκτερεύσεις για οικονοµικούς λόγους ή για λόγους
υγείας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Αµέσως, κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό να ολοκληρώσω.
Σηµειώνεται, επίσης, το γεγονός ότι ενώ κατά τη διάρκεια της

µέρας, λέει η Διεύθυνση Υγείας, υπάρχουν πολλά ανοικτά φαρ-
µακεία, κυρίως σε εµπορικές περιοχές ή κοντά σε νοσοκοµεία,
κατά τη διάρκεια της νύχτας λειτουργούν ελάχιστα, ειδικά σε
αποµακρυσµένες περιοχές. 

Για αυτό, κύριε Υπουργέ, σας έκανα τη γραπτή ερώτηση. Φαί-
νεται από την απάντησή σας ότι στις αρχές συµφωνούµε. Δη-
λαδή κι εσείς µου λέτε στη γραπτή απάντηση ότι θέλετε να υ-
πάρξει το διευρυµένο ωράριο προς όφελος και των δύο και των
πολιτών και των φαρµακείων. Ωστόσο, αυτό που επικαλείστε ότι
θα αλλάξετε για να µπουν ορισµένοι κανόνες, να µην υπάρχει
στρέβλωση του ανταγωνισµού, δεν διαφαίνεται από την απάν-
τησή σας, γι’ αυτό και ήθελα να παρακαλέσω εδώ προφορικά να
µου πείτε περισσότερα στοιχεία για τις κατευθύνσεις αυτές και
τους κανόνες λειτουργίας που προτίθεστε να βάλετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Κυρία συνάδελφε,
νοµίζω ότι είναι όντως επίκαιρη ερώτηση, γιατί είναι και σε εξέ-
λιξη αυτές τις µέρες κάποιου τύπου κινητοποίηση των φαρµακο-
ποιών, οι οποίοι έχουν αποσύρει τα µέλη τους, τα µέλη του
Φαρµακευτικού Συλλόγου Αττικής για την ακρίβεια, από την υπο-
χρέωση διηµέρευσης, αντιδρώντας στην ασύδοτη και χαοτική
κατάσταση που όντως έχει δηµιουργηθεί -και συµφωνώ απολύ-
τως- την τελευταία τριετία στον χώρο της λειτουργίας των φαρ-
µακείων.

Πρέπει να πούµε το εξής, ότι υπήρξε κατ’ αρχάς µία νοµοθε-
τική διολίσθηση από τον ν.3918 στον ν.4052 και στον ν.4254 προς
την πλέον απελευθερωµένη λειτουργία αυτής της αγοράς. 

Κατά την άποψή µας, ήταν προβληµατικό αυτό. Προφανώς,
υπήρχε µία µνηµονιακή δέσµευση, µε βάση την εργαλειοθήκη I
του ΟΟΣΑ, να υπάρξουν παρεµβάσεις απελευθέρωσης, κατά κά-
ποιο τρόπο του ωραρίου και γενικότερα του φαρµακευτικού
επαγγέλµατος. Όµως, συµφωνώ ότι ο τρόπος µε τον οποίο έγινε
δηµιούργησε πολλαπλές παρενέργειες και προβλήµατα. 

Υπάρχουν επισηµάνσεις, ακόµα και από τις υπηρεσίες της Πε-
ριφέρειας Αττικής –χρησιµοποιούν µάλιστα τη λέξη «χάος»- ότι
πρέπει να υπάρξει µία παρέµβαση για να ξεπεράσουµε αυτή την
προβληµατική κατάσταση. Υπάρχει, από ό,τι φαίνεται, µία πραγ-
µατική δυσκολία των πολιτών να έχουν ευχερή πρόσβαση, ιδιαί-
τερα τις νυκτερινές ώρες. 

Στην ουσία, έχει δηµιουργηθεί ένα σύστηµα δύο ταχυτήτων.
Υπάρχουν τα φαρµακεία, τα οποία λέγονται «διευρυµένου ωρα-
ρίου», που λειτουργούν όποτε θέλουν, χωρίς να το γνωρίζει κα-
νένας. Ο νόµος τούς δίνει τη δυνατότητα να µη γνωστοποιούν
στον Φαρµακευτικό Σύλλογο το ωράριο λειτουργίας τους. Λει-
τουργούν κατ’ εκτίµηση. Συνήθως, βεβαίως, είναι φαρµακεία τα
οποία είναι κοντά σε εµπορικά κέντρα, σε νοσοκοµεία, σε περιο-
χές δηλαδή αυξηµένης ζήτησης. Και αυτό το πράγµα έχει δηµι-
ουργήσει µία ανακατανοµή της αγοράς, έχει επηρεάσει αρνητικά
την οικονοµική λειτουργία και τη βιωσιµότητα πολλών φαρµα-
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κείων, τα οποία, για λόγους οικονοµικούς, όντως ζητούν να εξαι-
ρεθούν από τις εφηµερίες, διηµερεύσεις και λοιπά. 

Έχουµε την πολιτική βούληση να αντιµετωπίσουµε αυτό το
πρόβληµα. Συµφωνούµε µε τις επισηµάνσεις του Πανελλήνιου
Φαρµακευτικού Συλλόγου. Θέλουµε µία νέα ρύθµιση, η οποία να
θέτει συγκεκριµένο ωράριο, πέραν του κλασικού ωραρίου, που
υπήρχε µέχρι τώρα. Το έχουµε συζητήσει αυτό σε τεχνικό επί-
πεδο µε τον Πανελλήνιο Φαρµακευτικό Σύλλογο. Κατά βάση,
έχουµε αποδεχθεί το πλαίσιο των προτάσεών του. Έχουµε δια-
µορφώσει µία πρόταση που έχει υποβληθεί για έγκριση στους
θεσµούς. Θέλουµε να έχουµε προφανώς, την αποδοχή και τη συ-
νεννόηση, διότι είναι µία ρύθµιση που εµπλέκεται –ας πούµε- στο
πλαίσιο των δεσµεύσεων, που έχουν προκύψει από τις συµφω-
νίες της χώρας. 

Η λογική είναι η εξής: Θα υπάρχει συγκεκριµένο ωράριο από
το πρωί έως αργά το απόγευµα και το Σάββατο έως το µεσηµέρι.
Θα δηλώνει ο φαρµακοποιός εντός αυτού του ορισµένου ωρα-
ρίου ποιο διάστηµα µπορεί να είναι σε λειτουργία το φαρµακείο
του και φυσικά, θα υπάρχει ταυτόχρονα και η υποχρέωση συµ-
µετοχής στο σύστηµα εφηµερίας-διηµέρευσης. Θα σταµατήσει
δηλαδή το καθεστώς όπου καθένας µπορεί να ανοίγει και να κλεί-
νει το φαρµακείο του κατ’ εκτίµηση και κατά τις –ας πούµε- δυ-
νατότητες που του δίνει η αγορά της ευρύτερης περιοχής. 

Νοµίζω ότι αυτή είναι µία ρύθµιση σηµαντική. Θα δίνουµε αυ-
ξηµένη αρµοδιότητα στην αντιπεριφέρεια, στις περιφερειακές
υπηρεσίες και στους τοπικούς ιατρικούς συλλόγους. Θέλουµε
να δώσουµε και µία ευελιξία σε τοπικό επίπεδο, για να αντιµετω-
πίζονται ιδιαιτερότητες σε τουριστικές περιοχές σε περιόδους
υψηλής εµπορικής κίνησης, έτσι ώστε να διασφαλίζονται δύο µεί-
ζονα θέµατα. 

Το πρώτο θέµα είναι η ευχερής πρόσβαση των πολιτών στο
φάρµακο και άρα η εξυπηρέτηση του µείζονος αγαθού της δη-
µόσιας υγείας και φυσικά, κατά την άποψή µας, πρέπει να µας
ενδιαφέρει και η βιωσιµότητα του µικρού φαρµακείου, το οποίο
είναι διασπαρµένο σε όλη τη χώρα και το οποίο επιτελεί µία πολύ
κρίσιµη λειτουργία, συνεισφέρει πολλές φορές και στην παροχή
συµβουλών ή υπηρεσιών πρωτοβάθµιας φροντίδας στον κόσµο.
Αυτή τη λειτουργία θέλουµε να την κρατήσουµε, να υπάρχει δη-
λαδή µία ισόρροπη κατανοµή, να µην υπάρχει αλλού ανισότητα
µε υπερσυγκέντρωση φαρµακείων και αλλού έλλειψη και δυσκο-
λία εξυπηρέτησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Χριστοφι-
λοπούλου, έχετε τον λόγο για να δευτερολογήσετε. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι τα όσα µας είπατε, διευκρινίζουν
ακόµη περισσότερο τις προθέσεις σας. Και ευχαριστώ για την
πληροφορία που δώσατε σε µένα και µέσω εµού και στον κόσµο. 

Θέλω να επισηµάνω από την πλευρά µας το εξής: Ο υγιής αν-
ταγωνισµός είναι προς όφελος όλων. Θα πρέπει, όµως, να
βρούµε ένα σύνολο κανόνων για όλα τα φαρµακεία, που να δια-
σφαλίζει τον ανταγωνισµό. Συµφωνώ σε αυτά που είπατε για τα
µικρά φαρµακεία, γιατί, πραγµατικά, επιτελούν σηµαντικό ρόλο,
ιδιαίτερα σε αποµακρυσµένες περιοχές, αλλά και σε άλλες συ-
νοικίες όπου δεν υπάρχει εύκολα η πρόσβαση σε εµπορικά κέν-
τρα ή σε άλλα µεγάλα φαρµακεία. Νοµίζω, λοιπόν, ότι ο υγιής
ανταγωνισµός από τη µία και από την άλλη ένα σύνολο κανόνων
που να διασφαλίζει αυτόν τον ανταγωνισµό και την ισότητα πρό-
σβασης των φαρµακείων σε αυτόν, είναι αυτό που χρειαζόµαστε. 

Είναι σαφές ότι είµαστε υπέρ του διευρυµένου ωραρίου. Είναι
σαφές ότι την εργαλειοθήκη του ΟΟΣΑ -στην οποία κατόπιν συµ-
φωνήσατε εσείς- εµείς την υποστηρίξαµε. Είναι, όµως, φυσικό
κάθε καινούριο πράγµα που γίνεται, να έχει και τα προβλήµατά
του. 

Και επειδή σε αυτό δεν χρειάζεται να δευτερολογήσετε, κύριε
Υπουργέ -εκτός αν έχετε κάτι να προσθέσετε- γιατί θεωρώ, απ’
όσα άκουσα, πως βαδίζετε προς τη σωστή κατεύθυνση, θα ήθελα
να σας παρακαλέσω αυτό να τύχει κι ενός διαλόγου, ούτως ώστε
να µπορούµε, τουλάχιστον σε αυτό, να συνεννοηθούµε -γιατί µε
το ασφαλιστικό των φαρµακοποιών και των γιατρών δεν µπο-
ρούµε να συνεννοηθούµε- µήπως και µπορέσουµε να έχουµε µια

συναινετική λύση, που όλοι θα τη στηρίξουµε. 
Στο χρόνο που έχω ακόµα στη διάθεσή µου, επιτρέψτε µου να

σας ρωτήσω, κύριε Υπουργέ, για ένα άλλο, επίκαιρο θέµα. Επει-
δή η δική σας στάση είναι άλλη και το δικό σας ήθος είναι άλλο,
µου κάνει τροµερή εντύπωση πώς καλύπτετε πολιτικά όλη αυτήν
την τραγική ιστορία µε το ΚΕΕΛΠΝΟ και το γεγονός ότι, για να
µπορέσει ο κ. Πολάκης να κάνει τις επεµβάσεις που κάνει, καθαι-
ρέθηκε και το διοικητικό σας συµβούλιο -εσείς το είχατε διορίσει,
είναι δικό σας θέµα, αλλά είναι και θεσµικό θέµα, αυτό µας εν-
διαφέρει και όχι τα πρόσωπα- για να µπουν, τελικά, κάποιοι δικοί
σας γιατροί ή νοσηλευτές στις λίστες. 

Το αποτέλεσµα είναι ότι ακόµα και µέχρι σήµερα, σχεδόν µέσα
Μαΐου, οι γιατροί και οι νοσηλευτές δεν έχουν πάει στις ΜΕΘ.
Κύριε Πρόεδρε, που είστε και καθηγητής Ιατρικής, αναφέροµαι
σε εσάς γι’ αυτό.  

Κύριε Υπουργέ, κάντε τον κόπο να µου πείτε τι θα κάνετε µε
αυτήν την άθλια ιστορία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και πάλι έχετε τον
λόγο, κύριε Υπουργέ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Δύο σύντοµες πα-
ρατηρήσεις για την ερώτηση.

Συµφωνούµε επί της αρχής. Μόλις έχουµε την τελική συνεν-
νόηση µε τους θεσµούς, θα έλθει µε τη µορφή τροπολογίας, νο-
µοθετικής ρύθµισης, όπου προφανώς θα γίνει διαβούλευση και
θα πει ο καθένας την άποψή του. Θα την παρουσιάσουµε και θα
συνεννοηθούµε και µε τους φαρµακοποιούς. Νοµίζω ότι θα είναι
ένα αποδεκτό πλαίσιο, όπου θα βάζει µια ρύθµιση µέσα στο πλαί-
σιο της απελευθέρωσης του ωραρίου και της καλύτερης εξυπη-
ρέτησης του κόσµου. 

Σήµερα υπάρχει ανισότητα. Και νοµίζω ότι ένα πολιτικό συµ-
πέρασµα είναι ότι η αγορά των υπηρεσιών υγείας δεν είναι µια
κοινή αγορά, µια οποιαδήποτε αγορά. Η λογική της απελευθέ-
ρωσης και της αυτορρύθµισης της αγοράς έχει αποδειχτεί προ-
βληµατική. Άρα, πρέπει να υπάρχουν κανόνες, πρέπει να υπάρχει
πλαίσιο, έτσι ώστε ο πολίτης να έχει πρόσβαση σε αυτό το κρί-
σιµο αγαθό, το φάρµακο, τις υπηρεσίες υγείας κ.λπ.. 

Τώρα για το θέµα που θέσατε για το ΚΕΕΛΠΝΟ. Επιτρέψτε
µου να πω ότι σε αυτήν την ιστορία καλό θα ήταν να είναι προ-
σεκτικός ο καθένας στο τι λέει. Το ΚΕΕΛΠΝΟ, αγαπητή κυρία συ-
νάδελφε, όπως ξέρουν πολύ καλά οι παροικούντες την Ιερου-
σαλήµ, για πολλά χρόνια ήταν η επιτοµή της κακοδιαχείρισης,
της αδιαφάνειας, των πελατειακών σχέσεων σε σχέση µε τις προ-
κηρύξεις και τις προσλήψεις προσωπικού. ‘Ενα µεγάλο µέρος
πλέον από τις εκκρεµότητες του παρελθόντος, έχουν δροµολο-
γηθεί µε πορίσµατα ελέγχου και έχει αναλάβει ευθύνη η Δικαιο-
σύνη. Αυτό είναι ένα θέµα.

Αυτό το οποίο προσπαθήσαµε να κάνουµε εµείς, κυρία Χριστο-
φιλοπούλου, ακριβώς σε έναν φορέα ο οποίος δεν είχε την έξω-
θεν καλή µαρτυρία, ιδιαίτερα στο ζήτηµα της αξιοκρατίας και της
διαφάνειας, ήταν να βάλουµε κανόνες. Απαιτήσαµε, για πρώτη
φορά, να µπουν κριτήρια ΑΣΕΠ στις προκηρύξεις που έγιναν.
Απαιτήσαµε να υπάρχει ανάρτηση λιστών και δυνατότητα ενστά-
σεων. Αυτά δεν είχαν ξαναγίνει στο παρελθόν. Απαιτήσαµε να
γίνει ορθολογική κατανοµή του προσωπικού που θα τοποθετηθεί
σε όλες τις µονάδες εντατικής θεραπείας της χώρας, το οποίο
επίσης δεν υπήρχε και µάλιστα, έγινε µε τη συνδροµή της Ένω-
σης της Επιστηµονικής Εταιρείας Εντατικολόγων. 

Προσπαθήσαµε, λοιπόν, να ελέγξουµε το πλαίσιο, να βάλουµε
κανόνες, έτσι ώστε να διασφαλιστεί και η γρήγορη εκτέλεση του
διαγωνισµού, αλλά και η αξιοκρατία. 

Ήταν προφανές ότι ένας σκληρός µηχανισµός του ΚΕΕΛΠΝΟ
δεν το ήθελε αυτό. Αντέδρασε µε πολλαπλούς τρόπους. Και έφ-
τασε να παρθεί µια οριακή απόφαση στο συµβούλιο, που ουσια-
στικά δεν επέτρεπε τη γρήγορη ολοκλήρωση του διαγωνισµού,
την εξέταση των ενστάσεων και την ολοκλήρωση της τοποθέτη-
σης του προσωπικού.

Μετά απ’ αυτήν την εξέλιξη, λοιπόν, ζητήσαµε τις παραιτήσεις
των µελών του διοικητικού συµβουλίου, γνωστοποιώντας ότι
υπάρχουν δύο πολύ κρίσιµες εκκρεµότητες, κατά την άποψή
µας, που δεν είχαν αντιµετωπιστεί. Η µία απ’ αυτές ήταν η απο-
ποµπή του Γενικού Διευθυντή του ΚΕΕΛΠΝΟ, ο οποίος µε αµε-
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τάκλητο βούλευµα έχει παραπεµφθεί για κακουργηµατικές πρά-
ξεις εις βάρος του φορέα. Κατά δεύτερον, απαιτήσαµε και τη δι-
ευκόλυνση -που δεν είχε γίνει- του ελέγχου από το ΣΕΥΠ σε
περιόδους που χρειαζόταν να επεκταθεί ο διαχειριστικός έλεγ-
χος για πάρα πολλές ατασθαλίες που είχαν κατά καιρούς εντο-
πιστεί.

Υπήρχε, λοιπόν, µια συνειδητή και οργανωµένη αντίδραση
ενός ολόκληρου συστήµατος απέναντι σε αυτήν την πολιτική
απαίτηση εξυγίανσης και κάθαρσης σε αυτό το κοµµάτι. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, προχωρήσαµε στην αντικατάσταση του διοι-
κητικού συµβουλίου. Και νοµίζω ότι όλο αυτό είναι προσβλητικό
για τους ανθρώπους οι οποίοι επιλέχθηκαν, για το νέο Πρόεδρό
του, τον κ. Θεόφιλο Ρόζενµπεργκ, αλλά και για όλα τα υπόλοιπα
µέλη του διοικητικού συµβουλίου, που είναι εξαιρετικοί επιστή-
µονες υψηλού κύρους στο κοµµάτι της δηµόσιας περίθαλψης,
της επιδηµιολογικής επιτήρησης των λοιµώξεων και της διαχεί-
ρισης υγειονοµικών κρίσεων. Ένας κι ένας είναι οι άνθρωποι οι
οποίοι τοποθετήθηκαν στο νέο διοικητικό συµβούλιο. Προφανέ-
στατα, δεν µπορεί κανείς να µας εγκαλέσει ότι βάλαµε κοµµατι-
κούς εγκάθετους για να προωθήσουν διορισµούς «ηµετέρων».
Αυτό είναι πραγµατικά µια αθλιότητα, η οποία αναπαράγεται από
ένα µέρος του Τύπου και θεωρώ ότι είναι πολύ προβληµατικό να
την υιοθετείτε κι εσείς.

Οι θέσεις των γιατρών ήταν εκατό. Οι αιτήσεις ήταν περίπου
διακόσιες. Δεν είχαµε, δηλαδή, καµµιά πληθώρα αιτήσεων γι’
αυτόν το διαγωνισµό. Ζητήσαµε, όµως, να εφαρµοστούν τα κρι-
τήρια, τα οποία είχαν µπει και διαπιστώσαµε ότι υπήρχαν τερά-
στιες αποκλίσεις. Δεν είχαν συνυπολογιστεί σωστά οι προϋπη-
ρεσίες. Είχαν µπει περίοδοι ανεργίας που δεν υπήρχαν, γιατί
αναφέρονταν στο παρελθόν. Είχαν µπει µεταπτυχιακοί τίτλοι,
που δεν αποδεικνύονταν. Υπήρχε σωρεία παραβάσεων και πα-
ρατυπιών. Αυτές προσπαθήσαµε να διορθώσουµε. Και νοµίζω ότι
µετά τη χθεσινή εξέλιξη, την τοποθέτηση του νέου διοικητικού
συµβουλίου, πραγµατικά µπορούµε να προσβλέπουµε σε µια θε-
σµική, διοικητική, λειτουργική και επιστηµονική αναβάθµιση
αυτού του φορέα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Βεβαίως, ο Πρόεδρος δεν πρέπει να σχολιάζει τις συζητήσεις,
αλλά, κύριε Υπουργέ, µην ξεχνάτε ότι το ΚΕΕΛΠΝΟ έχει µια λει-
τουργία είκοσι πέντε περίπου χρόνων. Εγώ ήµουν εκείνος ο
Υπουργός, που στην ουσία υλοποίησε το ΚΕΕΛΠΝΟ. Δεν το νο-
µοθέτησε, αλλά το υλοποίησε. Εγώ είχα αφήσει πρόεδρο του δι-
οικητικού συµβουλίου και διοικητικό συµβούλιο, το συµβούλιο
που είχε τοποθετήσει η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, µε
επικεφαλής τότε τον καθηγητή Στρατηγό. Αυτό έγινε για να
υπάρχει ένας έλεγχος διακοµµατικός. Από πλευράς Υπουργείου
είχε τις υπηρεσίες του και ήλεγχε το ΚΕΕΛΠΝΟ και από πλευράς
Διοικητικού Συµβουλίου δεν το άλλαξε. Και αυτό έγινε για έναν
πάρα πολύ απλό λόγο: Γιατί το ΚΕΕΛΠΝΟ εκ της λειτουργίας του
και εκ του ελέγχου του, έχει σώσει τη χώρα από µεγάλες πανδη-
µίες. 

Μην ξεχνάτε και µην υποτιµάτε -και επιµένω- ότι η αθηναϊκή
δηµοκρατία κατέρρευσε από το λοιµό των Αθηνών. Έγιναν µέσα
στη Βουλή συζητήσεις ότι επί υπουργίας άλλων Υπουργών -δεν
θα αναφέρω τα ονόµατα για να µην θεωρηθεί πολιτικά- ξοδεύ-
τηκαν 200 εκατοµµύρια για να αντιµετωπιστεί η περίφηµη επιδη-
µία της γρίπης τότε. Βεβαίως, πρέπει να τα ελέγξετε αυτά. Καλά
κάνετε και τα ελέγχετε. Γιατί, όµως, ελέγχετε επιλεκτικά µια πε-
ρίοδο τριών χρόνων και δεν ελέγχετε µια περίοδο είκοσι πέντε
χρόνων, που είναι πολλαπλάσιες οι δαπάνες που έχουν γίνει γι’
αυτόν τον στόχο; 

Ο κίνδυνος, όµως, δεν είναι αυτός. Διότι η εύκολη απάντηση
είναι ότι επιλέγετε στόχο ή στόχους. Εγώ δεν θα το σχολιάσω
αυτό. Ας το σχολιάσει η δικαιοσύνη. Εκείνο, όµως, που θα σχο-
λιάσω εγώ ιδιαίτερα, είναι ότι θέτετε σε κίνδυνο τη λειτουργία
της δηµόσιας υγείας. Γιατί; Αυτό το Διοικητικό Συµβούλιο, που
δεν το γνωρίζω, ελπίζω να είναι το καλύτερο που υπήρξε ποτέ.
Δεν έχω λόγο να αµφισβητήσω τίποτα. Όµως, ποιο διοικητικό
συµβούλιο θα έρθει µετά από αυτήν την ιστορία που κάνετε και
δεν θα σκεφτεί το γιατί να αναλάβει τέτοιες ευθύνες; Είναι άµι-

σθοι οι άνθρωποι αυτοί. Προσφέρουν υπηρεσίες. Είναι ακαδη-
µαϊκά στελέχη. Δουλεύουν αλλού και προσφέρουν χρόνο στο
ΚΕΕΛΠΝΟ. Δεν είναι άνθρωποι που µισθοδοτούνται. Γιατί να ανα-
λάβουν, λοιπόν, τέτοιες ευθύνες και γιατί να προφυλάξουν τη
χώρα από οποιαδήποτε επιδηµία και να τους τρέχουν κάποιοι
στα δικαστήρια κάποια στιγµή; 

Το ΚΕΕΛΠΝΟ έχει έναν και µοναδικό λόγο. Ο Υπουργός ελέγ-
χει και έχει την ευθύνη -όλοι οι Υπουργοί έχουν την ευθύνη- των
διοικητικών συµβουλίων που βάζει, τα προσλαµβάνει, τα απολύει
ή τα στέλνει στη δικαιοσύνη. Όµως, εάν θέλει η Κυβέρνηση, ο
Υπουργός να δει τι γίνεται στο ΚΕΕΛΠΝΟ, να αρχίσει από την
πρώτη µέρα να δει τι έκαναν και τι κάνουν οι Υπουργοί µέχρι σή-
µερα. 

Και επειδή ανέφερα τον εαυτό µου, θα πω ότι εγώ δεν διόρισα
ούτε έναν στο ΚΕΕΛΠΝΟ. Τίποτα δεν άλλαξα στην ιστορία αυτή
ούτε ανακατεύτηκα στη λειτουργία του. Και επαναλαµβάνω, είχα
διοικητικό συµβούλιο το οποίο δεν είχα ορίσει εγώ, αλλά η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση. 

Αυτό σας συνιστώ να κάνετε και εσείς. Αλλιώς, θα δείτε τα
προβλήµατα που θα προκύψουν. Δεν είναι δικαστικό θέµα. Είναι
θέµα προασπίσεως της κοινωνίας και της δηµόσιας υγείας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε, ευ-
χαριστώ για την παρέµβαση…

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, µιας και
πήρατε τον λόγο, πείτε µας πότε θα ανοίξουν τα κρεβάτια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και αυτό που λέτε,
κυρία Χριστοφιλοπούλου, εντάσσεται στο ίδιο ερώτηµα, διότι ο
κόσµος αυτό ζητάει. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αυτό θέλουµε. Θέ-
λουµε να προχωρήσει πολύ γρήγορα η διαδικασία, να ολοκλη-
ρωθεί ο διαγωνισµός και για τους ιατρούς και για τους νοση-
λευτές και αν είναι δυνατόν µέσα στο Μάιο να τοποθετηθούν οι
άνθρωποι, να σταθεροποιηθεί η λειτουργία των µονάδων εντατι-
κής θεραπείας, που έχουν οριακή στελέχωση και να αυξηθούν
οι διαθέσιµες κλίνες, ειδικά στο λεκανοπέδιο της Αττικής, που
υπάρχει λίστα αναµονής και υπάρχει πρόβληµα. 

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να πω το εξής: Εµείς δεν υπο-
βαθµίζουµε επ’ ουδενί. Ίσα-ίσα που λέµε ότι αυτός ο φορέας επι-
τελεί έναν πολύ κρίσιµο ρόλο στο κοµµάτι της δηµόσιας υγείας
και έχει εξαιρετικό επιστηµονικό προσωπικό, το οποίο προφανώς
δεν µπορεί να ενοχοποιηθεί για πρακτικές, για λάθη και για κα-
κούς χειρισµούς, ακόµα και για περιπτώσεις διαφθοράς που είναι
προφανέστατο πια -αποδεικνύεται και από τη δικαστική έρευνα-
ότι υπήρξαν κατά καιρούς από τις διοικήσεις.

Προφανώς και πιστεύουµε ότι επιτελείται εξαιρετική δουλειά.
Και πιστεύουµε ότι µε τη θεσµική εξυγίανση που πρέπει να γίνει,
αποκαθίσταται το κύρος και η αξιοπιστία αυτού του θεσµού. 

Αυτήν την περίοδο είναι πολύ κρίσιµο το κοµµάτι της δηµόσιας
υγείας, διότι υπάρχει η διαχείριση της προσφυγικής κρίσης,
υπάρχουν θέµατα για τα οποία οι πολίτες πρέπει να αισθανθούν
ότι υπάρχουν ασφαλείς µηχανισµοί στη χώρα, που επιτηρούν τις
λοιµώξεις, που συνεργάζονται µε διεθνή κέντρα -και το έχουµε
κάνει αυτό µε το ευρωπαϊκό ECDC, µε το αµερικάνικο CDC που
ήρθε πριν λίγες µέρες, µας έχουν δώσει εκθέσεις- που συνεργά-
ζονται µε το ΚΕΕΛΠΝΟ και που µας κάνουν υποδείξεις. Όµως,
σε γενικές γραµµές, αποδέχονται ότι η υγειονοµική διαχείριση
του προσφυγικού έχει γίνει µε βάση τα επιστηµονικώς και τα διε-
θνώς παραδεκτά. 

Θέλουµε, λοιπόν, πραγµατικά σε αυτόν τον κρίσιµο τοµέα να
αισθανθεί και ο υγειονοµικός κόσµος, αλλά και η κοινωνία, ότι
υπάρχει αξιοκρατία, ότι υπάρχει αξιοποίηση του ανθρώπινου δυ-
ναµικού, του επιστηµονικού, µε τον καλύτερο τρόπο. 

Γι’ αυτό πιστεύω, λοιπόν, ότι δεν µπορείτε κι εσείς να κινδυνο-
λογείτε -διότι κινδυνολογείτε αυτήν τη στιγµή- λέγοντας ότι µε
την παρέµβασή µας αυτή τίθεται σε κίνδυνο η δηµόσια υγεία και
η διαχείριση -ας πούµε- ενδεχόµενων προβληµάτων υγειονοµι-
κής φύσης, που µπορεί να προκύψουν. Ίσα-ίσα, οι άνθρωποι που
τοποθετήθηκαν εκεί -και θέλω πραγµατικά να διαβάσετε ποια
είναι τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου και τα τακτικά και τους
αναπληρωτές τους- είναι εξαιρετικής επιστηµονικής επάρκειας
και εντιµότητας. Και µπήκαν σε αυτήν τη δύσκολη συγκυρία,
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επειδή ακριβώς έχουν εµπιστοσύνη -επιτρέψτε µου να το πω
αυτό- και στην πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Υγείας. Αλλιώς,
δεν θα έµπαιναν, κύριε Πρόεδρε. Και έχουν τη διάθεση να συνει-
σφέρουν µε τις γνώσεις τους και µε την εµπειρία τους στο να
αναβαθµιστεί αυτός ο τοµέας, να έχει καλύτερες υπηρεσίες η
χώρα µας και να αισθάνονται και οι πολίτες ασφαλείς, ότι δεν
διατρέχουν κινδύνους από υγειονοµικές βόµβες, όπως λέγεται
µε ανεύθυνο τρόπο και αναπαράγεται από πάρα πολλά µέσα ενη-
µέρωσης, αλλά και από πολλούς υποτιθέµενους επικριτές της
Κυβέρνησης στο κοµµάτι της διαχείρισης του προσφυγικού.

Με λίγα λόγια, δεν έχουµε καµµία διάθεση ούτε ρεβανσισµού
ούτε ποινικοποίησης φορέων που εποπτεύονται από το Υπουρ-
γείο κ.λπ. και των ανθρώπων τους. Αυτό που θέλουµε είναι δια-
δικασίες κάθαρσης, εξυγίανσης και θεσµικής αναβάθµισης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δεν θα απαντού-
σα, αλλά χρησιµοποιήσατε τη λέξη «κινδυνολογώ». Κοιτάξτε, ό-
ταν χρησιµοποιείται η λέξη «κινδυνολογώ», είναι πολύ βαριά
λέξη. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε, εί-
πατε ρητά ότι η αλλαγή στη διοίκηση του ΚΕΕΛΠΝΟ θέτει σε κίν-
δυνο τη δηµόσια υγεία. Αυτό δεν είπατε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όχι, δεν είπα
αυτό. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Βεβαίως, αυτό εί-
πατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όχι, λάθος κατα-
λάβατε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Θα το δούµε στα
Πρακτικά. Πείτε µου, λοιπόν, τι είπατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Λάθος καταλά-
βατε. Δεν είπα αυτό. Και µάλιστα, είπα ότι δεν γνωρίζω ποια είναι
η νέα διοίκηση και ελπίζω να είναι από τις καλύτερες. Αυτό είπα.
Δεν είπα αυτό που λέτε εσείς. Δείτε τα Πρακτικά.

Εκείνο, όµως, το οποίο είπα είναι άλλο: Το ΚΕΕΛΠΝΟ είναι
ένας θεσµός, τον οποίο πρέπει να προσέξετε ιδιαιτέρως…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Συµφωνούµε απο-
λύτως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): …και όταν λέµε
«κινδυνολογώ», δεν κινδυνολογώ για τον εαυτό µου. Σας έφερα
παράδειγµα ιστορικό. Λοιπόν, δεν είναι αστείο πράγµα. Όταν
εδώ είχαµε τη γρίπη και τρέµανε όλοι ότι µπορεί να φύγει ο µισός
πληθυσµός -έτσι έλεγε ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας, αν θυ-
µόσαστε τότε µε τους εµβολιασµούς- όλη η Ελλάδα είχε πρώτη
είδηση πόσοι θα πεθάνουν. Όταν, λοιπόν, έρχεται µετά ο Παγ-
κόσµιος Οργανισµός Υγείας και λέει ότι αυτοί οι άνθρωποι έκα-
ναν καλά τη δουλειά τους, εγώ το θεωρώ συν, δεν το θεωρώ
πλην, διότι ο στόχος είναι αυτός. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Συµφωνούµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εγώ, λοιπόν, σας

είπα να µην µεταφέρετε –εκτός αν υπάρχουν καταχρήσεις, αυτό
να το δείτε- την πολιτική στο ΚΕΕΛΠΝΟ. Αυτό σας είπα. Αν αυτό
είναι κινδυνολογία, να το δεχτώ. Δεν είπα τίποτα παραπάνω ούτε
για το διοικητικό συµβούλιο ούτε για τίποτα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Εντάξει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όχι, θέλω να το

καταλάβετε αυτό. Δεν έχω καµµία διάθεση να κινδυνολογώ. Η
πολιτεία µου ως Υπουργού, αλλά και ως προσώπου γενικότερα
στην κοινωνία, δεν συνδέεται µε τη λέξη «κινδυνολογώ». Ποτέ!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ωραία. Αποδεκτές
οι εξηγήσεις. Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Αλίµονο! 
Προχωρούµε τώρα στην όγδοη µε αριθµό 809/19-4-2016 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ρεθύµνου της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννη Κεφαλογιάννη προς τον Υπουργό
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε την αν-
τιµετώπιση των άµεσων σοβαρών κτηριακών ζητηµάτων της
Αστυνοµικής Διεύθυνσης Ρεθύµνου και την ανέγερση νέου Αστυ-
νοµικού Μεγάρου.

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Νι-
κόλαος Τόσκας.

Κύριε Κεφαλογιάννη, έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η ανέγερση ενός νέου Αστυνοµικού Μεγάρου

για το Ρέθυµνο είναι απαίτηση, όχι µόνο των αστυνοµικών υπαλ-
λήλων, αλλά νοµίζω και του συνόλου της κοινωνίας και των φο-
ρέων, βεβαίως. Και το αίτηµα αυτό είναι περισσότερο επιτακτικό
κι επίκαιρο παρά ποτέ, εξαιτίας της τραγικής κατάστασης που
παρουσιάζουν οι εγκαταστάσεις και οι υποδοµές, οι οποίες
πραγµατικά δεν περιποιούν τιµή σε κανέναν και δη σε ένα ευρω-
παϊκό κράτος. 

Η παλαιότητα και η έλλειψη ουσιαστικής συντήρησης έχει κα-
ταστήσει το κτήριο παντελώς ακατάλληλο για την ασφάλεια,
τόσο των πολιτών, όσο και των αστυνοµικών υπαλλήλων. Θα σας
δώσω ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα: Τον περασµένο Σεπτέµ-
βριο, σε έναν στεγασµένο χώρο του Αστυνοµικού Τµήµατος Ρε-
θύµνου, αποκολλήθηκε από την οροφή ένα µεγάλο κοµµάτι
τσιµέντου, το οποίο έπεσε ακριβώς δίπλα στο χέρι ενός αστυνο-
µικού υπαλλήλου, ο οποίος εκείνη τη στιγµή εκτελούσε χρέη
φρουρού κρατητηρίων.

Δυστυχώς, δεν είναι το µοναδικό περιστατικό και από τύχη νο-
µίζω µέχρι στιγµής δεν έχουµε θρηνήσει θύµατα. 

Θα ήθελα, δε, να λάβετε σοβαρά υπόψη σας ότι το Ρέθυµνο
αποτελεί έναν από τους πιο δηµοφιλείς τουριστικούς προορι-
σµούς όπου χιλιάδες επισκέπτες έρχονται κάθε χρόνο. Σκεφτείτε
µόνο την ταλαιπωρία, αλλά και την τριτοκοσµική εικόνα, την
οποία αντιµετωπίζει κάποιος όταν πάει σε µια δηµόσια υπηρεσία,
όπως είναι το Αστυνοµικό Τµήµα.

Και για να ολοκληρώσω την εικόνα, στις 27 Φεβρουαρίου του
τρέχοντος έτους, κατά τη διάρκεια επισκευαστικών εργασιών
προέκυψε ένα µείζον ζήτηµα όσον αφορά την υγεία των εργαζο-
µένων, των αστυνοµικών υπαλλήλων, καθώς διαπιστώθηκε και
από το εργαστήριο ΕΚΕΦΕ «Δηµόκριτος» η ύπαρξη αµιάντου
στην εσωτερική τοιχοποιία του κτηρίου. Και όπως πολύ καλά
γνωρίζετε, το συγκεκριµένο είδος αµιάντου είναι ένα καρκινο-
γόνο υλικό -µάλιστα κατηγορίας 1Α- του οποίου από 1-1-2005
έχει απαγορευτεί η χρήση και η εµπορία από όλα τα κράτη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Δυστυχώς, το Υπουργείο µέχρι και σήµερα δεν έχει αναλάβει
καµµία πρωτοβουλία ούτε για την αποµάκρυνση του συγκεκρι-
µένου υλικού, ούτε βεβαίως και για την πιστοποίηση της καταλ-
ληλόλητας των κτηριακών εγκαταστάσεων, παρά τις επανειληµ-
µένες οχλήσεις της Ένωσης Αστυνοµικών Υπαλλήλων Ρεθύµνου.

Θα ήθελα, λοιπόν, να σας ρωτήσω ευθέως τα εξής: 
Πρώτον, αν και πότε ακριβώς σκοπεύετε να δροµολογήσετε

τις απαραίτητες ενέργειες για την αποµάκρυνση του αµιάντου
από το κτήριο της Αστυνοµικής Διεύθυνσης Ρεθύµνου. 

Δεύτερον, αν είναι στις προθέσεις της Κυβέρνησης να τηρήσει
τη δέσµευση που είχε δώσει ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουρ-
γείου σας, ο κ. Αναγνωστάκης, πριν ακριβώς ένα χρόνο όσον
αφορά την ανέγερση νέου Αστυνοµικού Μεγάρου στο Ρέθυµνο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών

και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Κεφαλογιάννη, η ερώτησή σας αναδεικνύει ακριβώς την

κατάσταση στην οποία παραλάβαµε αρκετά κτήρια της Ελληνι-
κής Αστυνοµίας, ειδικά σε ό,τι αφορά το κτήριο της Αστυνοµικής
Διεύθυνσης Ρεθύµνου, το οποίο είναι ένα παµπάλαιο κτήριο έκ-
τασης γύρω στα χίλια πεντακόσια τετραγωνικά µέτρα, τη στιγµή
που δίπλα -εσείς ξέρετε καλύτερα από εµένα τους χώρους-
υπάρχει η Σχολή Δοκίµων Αστυφυλάκων µε δεκατρείς χιλιάδες
περίπου τετραγωνικά µέτρα. Αντί, λοιπόν, όλα αυτά τα χρόνια να
γίνει κάποια ενοποίηση, να γίνει µια εξορθολογισµένη χρήση
αυτών των κτηρίων, διατηρήθηκαν παλιά κτήρια, ασυντήρητα, τα
οποία δηµιουργούν προβλήµατα, σαν και αυτό το οποίο αναφέ-
ρατε πριν.

Πράγµατι, στις 27 Φεβρουαρίου στη διάρκεια εργασιών απο-
κολλήθηκε ένα τµήµα. Εκεί βρέθηκε ένα υλικό, που διαπιστώθηκε
από την ανάλυσή του, το οποίο στείλαµε αµέσως στο «ΔΗΜΟ-
ΚΡΙΤΟ», ότι περιέχει ίχνη αµιάντου µαζί µε τσιµέντο. Τι σηµαίνει
αυτό; Σηµαίνει ότι δεν είναι σκέτος αµίαντος. Και από ό,τι ξέρετε
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-και από ό,τι ξέρουν οι ειδικοί φυσικά- υπάρχει µια διαφορά στον
βαθµό κινδύνου ανάµεσα στον σκέτο αµίαντο και στην πρόσµιξη
µε τσιµέντο που το διατηρεί σταθεροποιηµένο, διατηρεί αυτές
τις ίνες. Και από ό,τι λέει ο ίδιος ο «ΔΗΜΟΚΡΙΤΟΣ», εάν δεν µε-
τακινηθεί αυτό το υλικό, εάν δεν το σκαλίσει κάποιος, δεν το τρυ-
πήσει, υπάρχει ένας µειωµένος κίνδυνος. 

Τι κάναµε, λοιπόν, στη συνέχεια; Πρώτον, έγινε η ανάλυση του
«ΔΗΜΟΚΡΙΤΟΥ». Δεύτερον, στείλαµε µηχανικό των τεχνικών
υπηρεσιών της Αστυνοµίας, ο οποίος πήρε όλα τα περιοριστικά
µέτρα τα οποία ζητήθηκαν και από την Ένωση Αστυνοµικών
Υπαλλήλων Ρεθύµνου. Όλα αυτά που έχει ζητήσει η Ένωση
έχουν υλοποιηθεί από εµάς. Στη συνέχεια, ζητήσαµε από το «ΔΗ-
ΜΟΚΡΙΤΟ» να στείλει κλιµάκιο, το οποίο να κάνει τις επιπλέον µε-
τρήσεις, ώστε να είµαστε χίλια τοις εκατό σίγουροι ότι δεν υπάρ-
χει κανένας κίνδυνος µέχρι να αποµακρυνθεί αυτό το υλικό, που
ξέρετε ότι γίνεται από εξειδικευµένα συνεργεία ή να δούµε τι
άλλο µπορούµε να κάνουµε.

Κακά τα ψέµατα, βέβαια, αυτό το κτήριο δεν µπορεί να επι-
σκευαστεί στο βαθµό που να είναι ένα καλά λειτουργικό κτήριο.
Το ξέρετε καλά. Θα πρέπει να αντιµετωπιστεί το θέµα είτε µε την
ανέγερση καινούργιου κτηρίου είτε µε την ενσωµάτωση αυτών
των υπηρεσιών της Αστυνοµικής Διεύθυνσης στα άλλα υπάρ-
χοντα κτήρια, κάτι που είναι δύσκολο. Προσανατολιζόµαστε στην
κατασκευή κάποιου καινούργιου κτηρίου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Το τελευταίο διάστηµα, ο Γενικός Γραµµατέας Δηµόσιας Τά-
ξης, ο κ. Αναγνωστάκης, έχει συναντηθεί δύο φορές µε τον Δή-
µαρχο Ρεθύµνου και έχουν συζητήσει πάνω σε ένα συγκεκριµένο
πλαίσιο, που αφορά τροποποίηση του παραχωρητηρίου, διατή-
ρηση κάποιου ποσοστού εισακτέων, όπως ήταν και η αρχική δέ-
σµευση της Ελληνικής Αστυνοµίας, από το 1955, βέβαια.

Ο δήµαρχος δεσµεύθηκε να προσπαθήσει να βρει το 1,5 εκα-
τοµµύριο που χρειάζεται για την κατασκευή νέου κτηρίου, εκεί
που είναι και οι αστυνοµικές σχολές, όπου θα πρέπει, αν θέλουµε
να είµαστε ρεαλιστές και αν θέλουµε να βλέπουµε την πραγµα-
τικότητα, να µεταφερθεί η Αστυνοµική Διεύθυνση. Αλλιώς, το
υπάρχον κτήριο, όσα χρήµατα κι αν ξοδέψουµε, δεν υπάρχει πε-
ρίπτωση να είναι σε καλή λειτουργική  κατάσταση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ). 

Προς το παρόν, όµως, παίρνουµε όλα τα µέτρα που οφείλουµε
να πάρουµε σε ό,τι αφορά τα θέµατα υγείας και σε συνεργασία
µε το «ΔΗΜΟΚΡΙΤΟ» και σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα, απ’
ό,τι βλέπετε, Φεβρουάριο µέχρι σήµερα, για να µην υπάρχει κα-
νένας κίνδυνος για τους εργαζόµενους. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κεφαλογιάννη,

έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, όσον αφορά το

θέµα του αµιάντου, κρατώ τη δέσµευσή σας ότι θα αντιµετωπι-
στεί στο άµεσο χρονικό διάστηµα. Γιατί, όπως καλά γνωρίζετε
και µάλιστα το αναφέρατε, µέχρι σήµερα οι ενέργειες του Υ-
πουργείου µέχρι και τα µέσα Μαρτίου ήταν στην ουσία, ένας
υπάλληλος της Διεύθυνσης Τεχνικής Υποστήριξης του Αρχη-
γείου της Ελληνικής Αστυνοµίας, χωρίς τον κατάλληλο εξοπλι-
σµό, ο οποίος απλά και µόνο διαπίστωσε την ύπαρξη αµιάντου,
µαζί µε το τσιµέντο το οποίο αναφέρατε. Καταλαβαίνετε, όµως,
κι εσείς ότι µε αυτόν τον τρόπο το θέµα του αµίαντου δεν επι-
λύεται. 

Αντίθετα, πρέπει να σταλεί ένα τεχνικό κλιµάκιο, το οποίο θα
επιθεωρήσει όλους τους χώρους του κτηρίου και θα βεβαιώσει
την έκταση της χρήσης του συγκεκριµένου υλικού.

Δεύτερον, νοµίζω ότι θα πρέπει να πραγµατοποιηθεί από εξει-
δικευµένο εργαστήριο ένας έλεγχος του αέρα, προκειµένου να
προσδιοριστούν τα επίπεδα ρύπανσης και η ενδεχόµενη έκθεση
των χρηστών στο καρκινογόνο αυτό υλικό, ώστε να µην υπάρχει
καµµία αµφιβολία όσον αφορά το κατά πόσον το συγκεκριµένο
υλικό, παρά τη µείξη του µε το τσιµέντο, δηµιουργεί κίνδυνο για
την υγεία, τόσο των πολιτών, όσο και των αστυνοµικών υπαλλή-
λων. 

Και τέλος, νοµίζω ότι θα πρέπει να δροµολογηθούν όλες εκεί-
νες οι ενέργειες, προκειµένου να αποµακρυνθεί το συγκεκριµένο
υλικό απ’ όλους τους χώρους που έχει χρησιµοποιηθεί, βεβαίως
τηρώντας όλους τους κανόνες ασφαλείας, τόσο για το προσω-
πικό που θα εµπλακεί στις εργασίες, όσο και για το προσωπικό,
το οποίο εργάζεται. 

Νοµίζω ότι αυτό θα πρέπει να συµβεί άµεσα κι αν χρειαστεί,
θα επανέλθουµε εδώ στον κοινοβουλευτικό έλεγχο. 

Κρατάω, επίσης, ως θετικό στοιχείο -και µάλιστα θα συµφω-
νήσω σε πολλά από τα σηµεία της τοποθέτησής σας- όσον αφο-
ρά τη µετεγκατάσταση του συγκεκριµένου κτηρίου, δηλαδή στο
να δοθεί λύση για την ανέγερση ενός νέου Αστυνοµικού Μεγά-
ρου, το οποίο, όπως σας είπα και στην πρωτολογία µου, είναι
ύψιστης σηµασίας για την κοινωνία του Ρεθύµνου. 

Όπως σας ανέφερα, είµαστε µαζί όλοι οι φορείς –και χαίροµαι
που κι ο συνάδελφός µου Βουλευτής Ρεθύµνου νοµίζω ότι στη-
ρίζει αυτή τη προσπάθεια- προκειµένου να δοθεί λύση σε αυτό
το ζήτηµα. 

Πρόσφατα, µάλιστα, το Δηµοτικό Συµβούλιο Ρεθύµνου µε οµό-
φωνη απόφασή του, πράγµατι δήλωσε τη βούλησή του να τρο-
ποποιήσει την παραχώρηση για την κατασκευή νέου κτηρίου
στον χώρο του Τµήµατος Δοκίµων Αστυφυλάκων,  βεβαίως µε
την απαραίτητη προϋπόθεση ότι θα παραµείνει και το Τµήµα Δο-
κίµων Αστυφυλάκων εκεί, δηλαδή ότι δεν θα µετακινηθεί το Αστυ-
νοµικό Μέγαρο και θα φύγει η Σχολή Αστυφυλάκων Ρεθύµνου. 

Κι αυτή µάλιστα η πρόταση δεν είναι καινούργια. Την είχαµε
θέσει όλοι οι φορείς, τότε, στον κ. Αναγνωστάκη, όταν πέρυσι
τον Μάιο, κατά τις εκδηλώσεις εορτασµού της Μάχης της Κρή-
της,  είχε επισκεφθεί τον συγκεκριµένο χώρο. Ήταν κάτι για το
οποίο είχε αφήσει να εννοηθεί ότι θα το συζητήσει και µε την πο-
λιτική ηγεσία και θα επανέλθει, όταν είναι έτοιµος.  

Βεβαίως, µέχρι τώρα δεν υπάρχει κάποια συγκεκριµένη ενέρ-
γεια, πέρα από τις συζητήσεις και τις συναντήσεις που έχουν
γίνει και µε τον Δήµαρχο Ρεθύµνου. Γνωρίζετε πολύ καλά από
την εµπειρία σας και από άλλους νοµούς ότι το µείζον ζήτηµα,
ίσως ένα από τα σηµαντικότερα και πιο δύσκολα ζητήµατα, είναι
η εξεύρεση του συγκεκριµένου χώρου. 

Αυτό, τουλάχιστον, το πρόβληµα στο Ρέθυµνο το έχουµε ξε-
περάσει, από τη στιγµή που υπάρχει µία συναντίληψη των αρµο-
δίων φορέων, όσον αφορά τη µετακίνηση, στην ουσία την ανέ-
γερση, ενός νέου κτηρίου, στον χώρο της Σχολής Αστυφυλάκων. 

Ως προς το ζήτηµα αυτό, όµως, θα ήθελα να µας δώσετε ένα
πιο συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα -αν υπάρχει αυτή τη στιγµή-
από πλευράς της ηγεσίας του Υπουργείου. 

Ένα δεύτερο ζήτηµα το οποίο θίξατε είναι το θέµα της χρηµα-
τοδότησης. Μπορεί να υπάρχει µια απόφαση από πλευράς Δή-
µου Ρεθύµνης, όπως είπατε εσείς, να εξευρεθεί το 1,5 εκατοµ-
µύριο για την ανέγερση κτηρίου. Ξέρετε πολύ καλά, όµως, ότι οι
δήµοι, γενικά η αυτοδιοίκηση, έχει συγκεκριµένους πόρους και
πολλές φορές είναι δύσκολο να βρεθεί αυτό το ποσό. 

Άρα, θα ήθελα να µας πείτε αν υπάρχει κάποια συγκεκριµένη
βούληση και ένα συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα όσον αφορά τη
χρηµατοδότηση. Παλιότερα, όπως θυµάστε, η δηµιουργία των
αστυνοµικών µεγάρων γινόταν είτε µέσω συµπράξεων δηµοσίου
και ιδιωτικού τοµέα (ΣΔΙΤ) είτε µέσω του Προγράµµατος Δηµο-
σίων Επενδύσεων. Φαίνεται ότι αυτή τη στιγµή και τα δύο είναι
λίγο δύσκολο να πραγµατοποιηθούν.

Έχει πέσει και η ιδέα όσον αφορά την αξιοποίηση κοινοτικών
κονδυλίων, αλλά εγώ προσωπικά αµφιβάλλω κατά πόσο η συγ-
κεκριµένη δαπάνη είναι επιλέξιµη για το ΕΣΠΑ. Θα ήθελα, όµως,
και τη γνώµη σας, τη βούλησή σας όσον αφορά και το ζήτηµα
της χρηµατοδότησης, δεδοµένης της στενότητας πόρων που
έχει η τοπική αυτοδιοίκηση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών

και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Κεφαλογιάννη –όπως
σας είπα και πριν- δεν έχουµε αφήσει κενό χρόνου. Έχουµε κάνει
τις προβλεπόµενες ενέργειες προς το «ΔΗΜΟΚΡΙΤΟ». Έχουµε
ζητήσει να πάει συνεργείο για να κάνει έλεγχο του αέρα και
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έλεγχο όλου του περιβάλλοντος χώρου, για να δούµε σε ποια
έκταση βρίσκεται το πρόβληµα και στη συνέχεια να αποµακρυν-
θούν αυτές οι ίνες αµιάντου που υπάρχουν σε πρόσµειξη µε το
τσιµέντο από τα προβλεπόµενα συνεργεία. 

Στο Υπουργείο Υγείας υπάρχει αρµόδιος περιβαλλοντικής υγι-
εινής, που και αυτός µπορεί να κάνει αυτοψία. Είναι κάτι που
άµεσα θα ζητηθεί από το Υπουργείο Υγείας. Παίρνουµε, λοιπόν,
όλα τα µέτρα σε ό,τι αφορά το θέµα της υγείας.

Σε ό,τι αφορά το κατασκευαστικό, ο χώρος υπάρχει προφανώς
γιατί τα δεκατέσσερις χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα των αστυνο-
µικών σχολών επαρκούν για να κατασκευαστεί εκεί κτήριο. Υπάρ-
χει το πρόβληµα της χρηµατοδότησης. Πράγµατι, υπάρχουν οι
δυσκολίες από τα ευρωπαϊκά κονδύλια, γιατί µπορεί να µην είναι
επιλέξιµες κάποιες τέτοιες χρήσεις.

Ο δήµαρχος δεσµεύτηκε ότι µπορεί να ενεργοποιήσει φορείς,
εθελοντές, χορηγούς που µπορεί να συνεισφέρουν σε αυτή την
κατασκευή. Θα είναι και ένα κόσµηµα για την περιοχή σας. Και
πιστεύω ότι όλοι -και οι πολιτικοί παράγοντες του νοµού- µπο-
ρείτε να ενεργοποιηθείτε σε αυτή την κατεύθυνση. Γιατί καταλα-
βαίνετε ότι το 1,5 δισεκατοµµύριο είναι 1,5 δισεκατοµµύριο και
καταλαβαίνετε, σε αυτήν την περίοδο, πόσο δύσκολο είναι να
εξευρεθεί.

Από την άλλη µεριά βέβαια, προσπαθούµε να βάλουµε προ-
γραµµατισµούς γι’ αυτά τα πολύ παλιά κτήρια. Πράγµατι αυτό
το κτήριο είναι σε χειρότερη κατάσταση απ’ όλα τα αστυνοµικά
κτήρια στην Ελλάδα. Υπάρχουν και κάνα δύο άλλες παρόµοιες
περιπτώσεις, αλλά ίσως το χειρότερο να είναι στο Ρέθυµνο. Και
αυτό θα µας απασχολήσει στο θέµα των κατασκευαστικών προ-
τεραιοτήτων. 

Δεν µπορούν να γίνουν επισκευές. Το ξέρετε. Χρειάζεται, λοι-
πόν, κάτι καινούριο. Εκεί, όµως, θα πρέπει να συνεισφέρουν και
όλοι όσοι µπορούν και από την περιοχή σας, αλλά και γενικό-
τερα, για να δούµε τι µπορεί να γίνει. Δεν είναι κάτι που µπορεί
να λυθεί αύριο το πρωί. 

Η κάλυψη των θεµάτων υγείας και οι όποιες επισκευές που θα
καλύψουν το προσωπικό είναι κάτι που µπορεί να γίνει αύριο το
πρωί. Η κατασκευή, όµως, θέλει συντονισµένες και περισσότερες
προσπάθειες απ’ όλους όσοι βρισκόµαστε σε αυτόν το χώρο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εισερχόµαστε στην

τελευταία επίκαιρη ερώτηση.
Είναι η δεύτερη µε αριθµό 824/25-4-2016 επίκαιρη ερώτηση

πρώτου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή
Δωδεκανήσου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου Κρεµαστινού προς τον Υπουργό Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, σχετικά µε την αξιοποίηση των ακινήτων
της περιοχής περί του Αφάντου Ρόδου από την αναοριοθέτηση
του αρχαιολογικού χώρου.

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Αριστείδης Μπαλ-
τάς.

Το λόγο έχει ο κ. Κρεµαστινός.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βου-

λής): Κύριε Πρόεδρε, είναι αλήθεια ότι είχε την καλοσύνη ο
Υπουργός κ. Μπαλτάς να µε ενηµερώσει επί των θέσεων και των
απόψεων που εκφράζει η απόφαση αυτή της αναοριοθέτησης. 

Εγώ προσπάθησα µε τη σειρά µου να καθησυχάσω ανησυχίες.
Δυστυχώς, όµως, η τοπική κοινωνία δεν καθησύχασε. Οι τοπικοί
παράγοντες, οι φορείς και όλοι οι ενδιαφερόµενοι προέταξαν το
ερώτηµα «Γιατί τώρα η αναοριοθέτηση;» και κυρίως το συνέδε-
σαν µε το θέµα της “COSCO”, ότι δηλαδή η εµπλοκή της Αρχαι-
ολογικής Υπηρεσίας είναι µια προσπάθεια ακυρώσεως της
επένδυσης εκείνης της περιοχής. Αυτό ήταν το θέµα. Και εξ
αυτού του λόγου δηµιουργήθηκε όλη αυτή η ιστορία.

Εκείνο το οποίο ισχυρίζονται οι ανησυχούντες είναι ότι τα
µέχρι τώρα ευρήµατα δεν είναι τόσο πολύ εντυπωσιακά, για να
δικαιολογήσουν την αναοριοθέτηση.

Με την ερώτησή µου, λοιπόν, αυτή θα ήθελα να καθησυχάσετε
τις ανησυχίες αυτές µε όλους τους τρόπους, γιατί οι επενδυτές
έχουν δηλώσει ότι θα αποσύρουν την επένδυση εάν η Αρχαιολο-
γική Υπηρεσία, µε οποιονδήποτε τρόπο εµπλακεί και τους καθυ-
στερήσει την επένδυση. Υπό την έννοια, λοιπόν, αυτή θα παρα-

καλούσα να καθησυχάσετε µε κάποια απόφαση, είτε µε νέα από-
φαση ή ενδεχοµένως µε µεταβολή της υπουργικής απόφασης ή
ακόµα και µε απόσυρσή της, γιατί εάν τα πράγµατα µείνουν έτσι,
είναι βέβαιο ότι µάλλον το ενδιαφέρον των επενδυτών θα είναι
µειωµένο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κύριε Κρεµαστινέ, για την ερώτησή σας, γιατί µας

δίνεται η ευκαιρία να ξεκαθαρίσουµε, µε τον επισηµότερο δυ-
νατό τρόπο, διάφορα πράγµατα.

Το πρώτο είναι ο τρόπος που διεξάγεται ο δηµόσιος διάλογος,
όπου σε κάποιο θέµα, χωρίς να έχει µελετηθεί τι ακριβώς σηµαί-
νει και υπό ποιους όρους γίνεται η τάδε ή δείνα απόφαση, ανα-
δεικνύεται κάτι σε εφηµερίδες, εξάπτονται τα πνεύµατα και
φτιάχνεται ένα ολόκληρο κλίµα, που εµποδίζει τη νηφάλια απο-
τίµηση τού τι πραγµατικά έγινε και τι πραγµατικά επιπτώσεις έχει
η οποιαδήποτε υπουργική ή άλλη απόφαση. Το ίδιο έγινε και
εδώ.

Να το πω πάρα πολύ συγκεκριµένα: Η κήρυξη αρχαιολογικού
χώρου είναι τελείως διακριτό πράγµα από την κήρυξη αρχαιολο-
γικών ζωνών που έχουν όρους όσον αφορά τη δόµηση. Ξέρετε,
η αρχαιολογική ζώνη Α’ απαγορεύει τη δόµηση, η αρχαιολογική
ζώνη Β’ την επιτρέπει υπό όρους, η αρχαιολογική ζώνη Γ’ είναι
εκτός όρων τέτοιου τύπου. Η κήρυξη αρχαιολογικού χώρου,
όµως, δεν αφορά αυτή καθ’αυτή τη δόµηση. Αυτό είναι το
πρώτο. 

Δεύτερον, η διαδικασία της επένδυσης στηρίχθηκε σε µία προ-
ηγούµενη απόφαση του ΕΣΧΑΔΑ, του Ειδικού Σχεδίου για την
Ανάπτυξη Ακινήτων του Δηµοσίου, όπου οι όροι εκεί είναι ακρι-
βώς οι ίδιοι µε τους όρους της κήρυξης του αρχαιολογικού χώ-
ρου. Άρα, ούτε από εκεί υπάρχει κανένα πρόβληµα.

Σε σχέση µε το όλο οικόπεδο της Αφάντου και το ενδιαφέρον
των δύο επενδυτών, ήταν µια εξαιρετικά βιαστική και άνευ ετέ-
ρου διαδικασία, όπου πέρασε από ιδιοκτησία του ΕΟΤ σε ιδιο-
κτησία του ΤΑΙΠΕΔ, στις προηγούµενες κυβερνήσεις, µε έναν
πολύ περίεργο τρόπο. Διότι στη διαδικασία αυτής της µεταβίβα-
σης, αρχαιολογική ζώνη Α’, που ανήκει εκ του Συντάγµατος στο
δηµόσιο και δεν µπορεί να πωληθεί ή να παραχωρηθεί καθ’ οιον-
δήποτε τρόπο, θεωρήθηκε ότι περνάει στο ΤΑΙΠΕΔ και µπορεί να
πωληθεί. Αυτό έφτιαξε ένα ολόκληρο νοµικό κοµφούζιο το τε-
λευταίο χρονικό διάστηµα. Το λύσαµε αυτό σε πρώτο χρόνο στο
Υπουργείο, λέγοντας ότι απλώς εάν επιστραφεί ο αρχαιολογικός
χώρος, που υποτίθεται ότι έχει πωληθεί, στην κυριότητα του δη-
µοσίου δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα και µπορεί να προχωρήσει
η επένδυση. Το τελευταίο επεισόδιο στο σίριαλ είναι ακριβώς
αυτή εδώ η ιστορία µε την κήρυξη του αρχαιολογικού χώρου. 

Για να σας το πω πιο απλά, η Αθήνα, γύρω µας εδώ και µέχρι
τους Αµπελοκήπους και παραπέρα, είναι κηρυγµένος αρχαιολο-
γικός χώρος. Αυτό δεν εµποδίζει σε τίποτα την οικοδόµηση κτη-
ρίων, ξενοδοχείων κ.ο.κ.. Ούτε στην Αφάντου Ρόδου η κήρυξη
αυτή εµποδίζει τη δόµηση οποιουδήποτε κτηρίου που προφανώς
τηρεί τις γενικότερες προδιαγραφές για τα κτήρια.

Άρα, δεν υπάρχει κανενός είδους φρένο στη διαδικασία επέν-
δυσης εκεί. Ο θόρυβος είναι εκ του περισσού και άνευ νοήµατος.
Η επένδυση µπορεί να προχωρήσει σε ό,τι αφορά το Υπουργείο
Πολιτισµού, χωρίς να τίθεται, επαναλαµβάνω, κανένας καινού-
ριος όρος σε σχέση µε το ΕΣΧΑΔΑ και τι είχε γίνει τότε. 

Απλώς, να το διευκρινίσουµε και αυτό, η κήρυξη αυτή είναι κά-
ποια επισηµοποίηση ότι σε ολόκληρη αυτήν την περιοχή υπάρ-
χουν ενδεχοµένως ενδιαφέροντα, από κάθε άποψη, αρχαιολο-
γικά ευρήµατα. Και πιστέψτε µε, υπάρχουν τέτοια για ολόκληρη
αυτήν την περιοχή. Αυτό σηµαίνει απλώς, ότι η Αρχαιολογική
Υπηρεσία έχει µεγαλύτερη µέριµνα σε ό,τι αφορά την εξέλιξη
των οικοδοµικών διαδικασιών και τίποτα παραπάνω, όπως θα είχε
ιδιαίτερη µέριµνα αν χτίζαµε ένα ξενοδοχείο κάπου εδώ δίπλα,
χωρίς ούτε εκεί να υπάρχει κανενός είδους πρόβληµα.

Με αυτήν την έννοια, λοιπόν, όλος ο θόρυβος που έγινε είναι
θόρυβος που δεν αφορά το Υπουργείο Πολιτισµού. Το Υπουρ-
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γείο Πολιτισµού έκανε ό,τι µπορούσε, για να βοηθήσει την επέν-
δυση και στις προηγούµενες φάσεις, σε συνεργασία και µε το
ΤΑΙΠΕΔ και µε το Υπουργείο Τουρισµού και άρα, ο θόρυβος που
δηµιουργήθηκε κάποια στιγµή είναι θόρυβος δηµοσιογραφικός,
που λέει να βρούµε µια ευκαιρία να βαρέσουµε εδώ ή εκεί, χωρίς
να ψάχνει κανείς να βρει ποιο είναι το πραγµατικό περιεχόµενο
της άλφα ή της βήτα απόφασης.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κρεµαστινέ,

έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βου-

λής): Χαίροµαι που επαναλάβατε αυτό που πρωτίστως είχαµε
συζητήσει, αλλά στην πράξη θέλω να ακουστεί ξεκάθαρα ότι η
αναοριοθέτηση δεν αλλάζει τίποτα από τη µη αναοριοθέτηση.
Δηλαδή, εάν ένας πάρει την επένδυση και κτίζει, θα έχει τις ίδιες
αναστολές που θα είχε, όταν δεν υπήρχε η αναοριοθέτηση. Αυτό
το πράγµα πρέπει να το ξεκαθαρίσετε, έστω και µε µία δεύτερη
ανακοίνωση, γιατί προφανώς δεν έχει περάσει. 

Είναι πάρα πολύ βασικό και σηµαντικό να λέµε ότι η όλη ιστο-
ρία έχει µόνο ακαδηµαϊκό χαρακτήρα. Διότι, εάν έχει ακαδηµαϊκό
χαρακτήρα, δεν νοµίζω ότι υπάρχει και θέµα να συζητούµε. Εάν,
όµως, αφήνει έστω και µία σκιά ή ένα σύννεφο ότι µπορεί οι επεν-
δυτές κατά κάποιον τρόπο να επιτύχουν καλύτερους όρους, γιατί
θα πουν ότι «επενδύουµε σε µία περιοχή η οποία είναι επικίνδυνη
από πλευράς επενδύσεως», τότε αυτό πράγµατι είναι ένα πρό-
βληµα. Γι’ αυτό είπα και στην πρωτολογία µου ότι το συνδύασαν
όσοι το συνδύασαν, µε πονηρές σκέψεις, όπως ακριβώς συνέβη
µε το θέµα της “COSCO”, που προφανώς δεν νοµίζω ότι έχει
σχέση η “COSCO” µε αυτό το θέµα.

Κατά συνέπεια -και αυτό είναι το νόηµα της δικής µου ερωτή-
σεως- περιµένουν από το Υπουργείο και από εσάς προσωπικά
αυτό που βγαίνει τώρα από τη συζήτησή µας να διατυπωθεί εµ-
πράκτως, δηλαδή να λεχθεί σ’ αυτούς τους ανθρώπους ότι δεν
έχει τίποτα αλλάξει από τη λέξη αναοριοθέτηση, σε σχέση µε
αυτό που υπήρχε µέχρι τώρα και ότι ισχύει αυτό, όπως είναι στην
περιοχή των Αθηνών ή της Ακρόπολης ή οτιδήποτε άλλο. Αυτό
είναι σηµαντικό και θα σας παρακαλούσα να εκφραστεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Προς αυτήν την κατεύθυνση, λοιπόν, κύριε Κρεµαστινέ,
συµφωνώντας µαζί σας ότι ενδεχοµένως υπάρχουν ακόµη σύν-
νεφα στον ορίζοντα, καταθέτω στα Πρακτικά την ανακοίνωση του
Υπουργείου Πολιτισµού της 25ης Απριλίου, που εξηγεί το θέµα
αναλυτικά, όπως καταθέτω επίσης µία συνέντευξη της κ. Βλα-
ζάκη, της Γενικής Γραµµατέως του Υπουργείου, που είναι στην
ίδια ακριβώς κατεύθυνση, ώστε να υπάρχουν στα Πρακτικά οι δι-
ευκρινίσεις που ζητάτε.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ.
Αριστείδης Μπαλτάς καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της
Βουλής)

Το δεύτερο που θα ήθελα να πω στον χρόνο της δευτερολο-
γίας µου είναι -και θα συµφωνήσετε µαζί µου, το λέτε και στην
ερώτησή σας- ότι προφανώς όλοι ενδιαφερόµαστε εξίσου και για
την προστασία της πολιτιστικής κληρονοµιάς και για τη σχέση
αυτής της πολιτιστικής κληρονοµιάς µε τους όρους ουσιαστικής
και ζωογόνου ανάπτυξης -εάν επιτρέπεται ο όρος- και µε την
ανάγκη επενδύσεων, για να προωθηθεί η ανάπτυξη. Εκεί νοµίζω
ότι δεν υπάρχει καµµία ουσιαστική διαφωνία στο γενικό επίπεδο.

Θα συµφωνήσετε, επίσης, µαζί µου ότι σε κάθε συγκεκριµένο

ζήτηµα που τίθεται κάποιες φορές η απόφαση προς τα πού γέρ-
νει η πολιτική για το συγκεκριµένο θέµα την κάθε φορά δεν είναι
πάντα απλό και πρέπει να εξετάζεται συγκεκριµένα ανά περί-
πτωση. Είδατε, παραδείγµατος χάριν, τι έγινε µε το µετρό στη
Θεσσαλονίκη, όπου εκεί τα αρχαία ήταν τόσο σηµαντικά, ώστε
έπρεπε αυτά να µείνουν στη θέση τους. «Χωρίς να ανοίξει µύτη
εκεί», εάν επιτρέπεται ο όρος, έγινε αυτό. Καθυστέρησε ολίγον
η επέκταση του µετρό, αλλά όλοι στο τέλος θα χαρούν µε το τε-
λικό αποτέλεσµα.

Στην Αφάντου είναι άλλο το πρόβληµα. Είναι άλλο το θέµα,
είναι άλλη η αντιµετώπιση. Δεν υπάρχει, λοιπόν, επαναλαµβάνω
για πολλοστή φορά, κανενός είδους πρόσθετη επιβάρυνση οιου-
δήποτε είδους σε σχέση µε την επένδυση.

Η επένδυση εις ό,τι αφορά το Υπουργείο Πολιτισµού µπορεί
να προχωρήσει ακριβώς όπως ήταν πριν γίνει η αναοριοθέτηση
και η αναοριοθέτηση απλώς επισηµοποιεί, όπως προσπάθησα να
πω, ότι όντως αυτή η ευρύτερη ζώνη που δεν αφορά µόνο το οι-
κόπεδο της επένδυσης, είναι αρχαιολογικού ενδιαφέροντος,
πράγµα που σηµαίνει ότι η Εφορεία Αρχαιοτήτων εκεί πρέπει να
έχει το νου της, ώστε να προλαβαίνει πράγµατα που µπορούν να
προληφθούν, να βοηθήσει την επένδυση να προχωρήσει γρή-
γορα εκεί που µπορεί να προχωρήσει γρήγορα κ.ο.κ.. Σας βεβαι-
ώνω ότι το Υπουργείο µας έχει πλέον την πολιτική να –ας το
πούµε- ωθεί τις επιµέρους εφορείες και στη διπλή αυτή κατεύ-
θυνση: Και στην κατεύθυνση σωτηρίας των αρχαίων και της ανά-
δειξής τους, αλλά και στην κατεύθυνση επιτάχυνσης εργασιών
και διαδικασιών, ώστε επενδύσεις που µπορούν να προχωρή-
σουν, να προχωρήσουν κατά το δυνατόν συντοµότερα και κατά
το δυνατόν απρόσκοπτα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, ευ-

χαριστώ πολύ. Βέβαια, θα ήταν χρήσιµο αυτά τα οποία είπατε να
τα βάλετε σε µία δεύτερη υπουργική απόφαση. Γιατί, ξέρετε, και
τα έγγραφα που καταθέσατε και αυτά που εσείς δηλώσατε και
που η αξιοπιστία τους δεν αµφισβητείται, νοµική ισχύ δεν ξέρω
αν έχουν. Εποµένως, µία δεύτερη υπουργική απόφαση που να
έχει µέσα αυτά που είπατε, θα έλυνε το πρόβληµα. Εξ εµπειρίας
σάς το λέω, είναι δικό σας θέµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων.

Θα κάνουµε µία διακοπή ακριβώς ενός τετάρτου. Στις 12.15’
θα ξεκινήσει η νοµοθετική εργασία. Οι γραµµατείες των κοινο-
βουλευτικών οµάδων που πιθανώς παρακολουθούν τη συνε-
δρίαση, να ειδοποιήσουν παρακαλώ εισηγητές, ειδικούς αγορη-
τές και Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, όπως και η Γραµµα-
τεία της Κυβέρνησης, παρότι εδώ είναι ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός, άρα µπορούµε να ξεκινήσουµε. Όµως επειδή θα πρέπει εξ
αρχής να απαντήσει το Υπουργείο Παιδείας ποιες τροπολογίες
συναδέλφων κάνει αποδεκτές, εάν µεν έχετε εξουσιοδοτηθεί,
κύριε Φωτάκη εσείς να το κάνετε, εντάξει. Διαφορετικά, θα πρέ-
πει να είναι παρών και ο Υπουργός, που θα απαντήσει, γιατί σή-
µερα η συζήτηση είναι επί των άρθρων και των τροπολογιών. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Όχι ακόµα, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν είστε ακόµη έτοι-
µος, εντάξει. Έστω µετά τους δύο πρώτους εισηγητές. 

Διακόπτουµε, λοιπόν, για ένα τέταρτο. Στις 12.15’ ακριβώς θα
ξεκινήσει η νοµοθετική εργασία και παρακαλώ οι εισηγητές και
οι αγορητές να είναι στη θέση τους. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, διαπιστωθείσης της απαρτίας, εισερχόµαστε στην
ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί των άρθρων, των τρο-
πολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων µε τίτλο: «Ρυθµίσεις για
την έρευνα και άλλες διατάξεις».

Στη χθεσινή συνεδρίαση συζητήθηκε και ψηφίστηκε το νοµο-
σχέδιο επί της αρχής. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθούν
τα άρθρα και οι τροπολογίες του νοµοσχεδίου, βουλευτικές και
υπουργικές, ως µία ενότητα. 

Η διαδικασία που σας προτείνω έχει ως εξής: Θα µιλήσουν
πρώτα οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές επί των άρθρων και
των τροπολογιών. Κατόπιν, οι εναποµείναντες οµιλητές επί της
αρχής, οι οποίοι θα µιλήσουν και επί των άρθρων και των τροπο-
λογιών, και στη συνέχεια θα πάρουν τον λόγο όσοι τυχόν εγγρα-
φούν επί των άρθρων και των τροπολογιών. Αυτονόητο είναι ότι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι –δεν τους αναφέρω- έχουν δι-
καίωµα να ζητήσουν τον λόγο ανά πάσα στιγµή. Θα συνεννοη-
θούµε. Τους προτείνω, αµέσως µετά τη λήξη των οµιλιών των
αγορητών όποιοι θέλουν, σταδιακά εναλλασσόµενοι µε συναδέλ-
φους, να παίρνουν τον λόγο. 

Κύριε Υπουργέ, πριν δώσω τον λόγο στον πρώτο εισηγητή, τον
συνάδελφο κ. Κωνσταντίνο Γαβρόγλου του ΣΥΡΙΖΑ, θα ήταν εξαι-
ρετικά χρήσιµο –γιατί, όπως ακούσατε, η συζήτηση θα γίνει επί
άρθρων και τροπολογιών- αν όχι τώρα, µόλις τελειώσουν οι δύο
πρώτοι εισηγητές, δηλαδή µετά από ένα µισάωρο, να µας πείτε
και για τις υπουργικές τροπολογίες, που είναι αυτονόητο ότι
όλες θα γίνουν δεκτές, αλλά και επί των βουλευτικών, για να ξέ-
ρουν οι οµιλητές, αν θέλουν να τοποθετηθούν, είτε λέγοντες είτε
αντιλέγοντες, για όσες δεν κάνετε δεκτές. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Βεβαίως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα ήθελα να κάνω
µια παράκληση, γιατί ξέρετε ότι δεν µπορώ να απαλλαγώ από το
αυτοδιοικητικό µου παρελθόν. Είχατε συµφωνήσει –δεν ξέρω αν
ήσασταν εσείς ή ο κ. Κουρουµπλής- στο άρθρο 30 την παρά-
γραφο 2 να µην τη βάλετε σε αυτό το νοµοσχέδιο, που είναι για
τα δηµοτικά τέλη των πανεπιστηµίων, διότι υπάρχει οµόφωνη αν-
τίδραση της ΚΕΔΕ, αλλά µε µια συνεννόηση να βρεθεί µια συµ-
βιβαστική λύση και στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών,
που, από ό,τι έχουν ενηµερωθεί, θα έρθει σε δύο-τρεις εβδοµά-
δες, να έµπαινε εκεί. Άρα, υπερβαίνοντας τον ρόλο µου ως Προ-
εδρεύοντος, θα ήθελα να σας παρακαλέσω µέχρι το βράδυ να
το δείτε αυτό και να συνεννοηθείτε και µε τον κ. Κουρουµπλή.
Νοµίζω ότι δεν θα ήταν κακό να αποσυρθεί η παράγραφος 2 και
να επανέλθει σε ένα επόµενο νοµοσχέδιο µε κοινή συναίνεση και
της αυτοδιοίκησης και της Κυβέρνησης.

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Γαβρόγλου, που είναι ήδη στο
Βήµα.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Για πόσα λεπτά, κύριε Πρό-

εδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για οκτώ λεπτά. Εν-

τάξει; Στους εισηγητές και αγορητές θα υπάρξει -αν χρειαστεί-
µια ανοχή ενός λεπτού, αλλά θα παρακαλούσα όχι παραπάνω,
για να µιλήσουν όσο το δυνατόν περισσότεροι συνάδελφοι. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στην κατ’ άρθρο συζήτηση δεν

θα µιλήσουµε αναλυτικά για το κάθε άρθρο ξεχωριστά, αλλά
πάλι για τη γενική φιλοσοφία που προσπαθεί να καθιερώσει ο
νόµος µε τα συγκεκριµένα άρθρα. 

Από την αρχή το νοµοσχέδιο τονίζει ότι η ερευνητική πολιτική
είναι συνυφασµένη µε την τεχνολογική ανάπτυξη και την παρα-
γωγική ανασυγκρότηση. Εδώ θέλουµε να κάνουµε ένα σχόλιο,
που πρέπει να γίνει µε µεγάλη σαφήνεια, γιατί έχει σχέση µε κά-
ποια πράγµατα που λέχθηκαν και χθες, ότι παραδείγµατος χάριν,

όταν ακούµε την εµπλοκή της ιδιωτικής πρωτοβουλίας ή των επι-
χειρήσεων αυτό µας κακοφαίνεται. 

Δεν µας κακοφαίνεται η αρχή εµπλοκής των επιχειρήσεων,
αλλά οι συγκεκριµένες επιχειρήσεις που εµπλέκονται σε τέτοιου
είδους διαδικασίες είναι κρατικοδίαιτες ιδιωτικές πρωτοβουλίες,
όπως γίναµε µάρτυρες στη διάρκεια των περασµένων δεκαετιών
µε τα ευρωπαϊκά προγράµµατα. 

Οι ιδιωτικές επιχειρήσεις πρέπει να κατανοήσουν ότι αν θέ-
λουν να επωφεληθούν από τα αποτελέσµατα τα ερευνητικά, αν
θέλουν η καινοτοµία να παίξει ρόλο στην παραγωγική ανασυγ-
κρότηση, θα πρέπει να πάρουν πολύ σοβαρές αποφάσεις ως
προς το δικό τους µέλλον. Δηλαδή, δεν υπάρχει µια λογική ότι
υπάρχει ένα αποτέλεσµα ερευνητικό, µια καινοτοµία και την
παίρνει η επιχείρηση, η οποία χωρίς να κάνει τίποτα στον εαυτό
της, χωρίς να εκσυγχρονιστεί, χωρίς πρόσθετες επενδύσεις, θα
µπορέσει να πάρει µέρος στην παραγωγική ανασυγκρότηση. 

Εδώ, λοιπόν, να αναγνωρίσουµε τις δυσκολίες που έχει το δη-
µόσιο στη συµβολή του για την παραγωγική ανασυγκρότηση,
αλλά να αναγνωρίσουµε και το καθεστώς πολλών ιδιωτικών επι-
χειρήσεων ως προς τη δυσκολία να προσαρµοστούν σε κάτι τέ-
τοιο. 

Τώρα, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, όπως είπε και ο Υπουργός
χθες, ενισχύει πάρα πολύ τη συνεργατικότητα. Υπάρχουν πολλά
συλλογικά όργανα, τα οποί συγκροτούν την ερευνητική στρατη-
γική, προσπαθούν να την υλοποιήσουν και προσπαθούν να αξιο-
λογούν και το κάθε βήµα της αξιολόγησης. 

Αυτό είναι ένα δυναµικό σύστηµα. Δηλαδή, η επί της ουσίας
λειτουργία αυτών των συλλογικών οργάνων και η αποτελεσµατι-
κότητά τους θα εξαρτηθεί πάρα πολύ από τον τρόπο που θα εµ-
πλακούν τα άτοµα και θα µπορέσουν να κάνουν τις αναγκαίες
συνθέσεις. 

Εδώ, λοιπόν, προτείνεται η αρχιτεκτονική -αν θέλετε- η οποία
αρχιτεκτονική, όµως, έχει απαιτήσεις µάλλον πολύ συγκεκριµέ-
νες. Έχει µια απαίτηση ότι πρέπει να υπάρχει ένα κλίµα διαλόγου
και συναινέσεων σε αυτά τα όργανα, υπάρχει η προϋπόθεση µιας
µακροπρόθεσµης δέσµευσης και των κρατικών, αλλά και των
ιδιωτικών θεσµών ως προς τη στρατηγική της έρευνας και βε-
βαίως, υπάρχει και µια προϋπόθεση, που λέει ότι αν δεν αλλά-
ξουν νοοτροπία σε πολλά επίπεδα της ερευνητικής δραστηριό-
τητας, δεν θα µπορέσουµε να πάµε πουθενά. 

Γι’ αυτό λέω ότι υπάρχει ένα πρώτο στέρεο βήµα -εδώ δεν θα
έλεγα πρώτο δειλό βήµα αλλά πρώτο στέρεο βήµα- που όµως
αυτό το βήµα για να µπορέσει να αποκτήσει την προωθητικότητα
που υπόσχεται, θα πρέπει και τα άτοµα που θα εµπλακούν, αλλά
και οι λογής δηµοκρατικοί θεσµοί µέσα στον χώρο της έρευνας
να πάρουν τα πράγµατα στα χέρια τους, που λέµε. Με αυτή τη
λογική, θα είχε µεγάλη σηµασία να ενισχυθούν αυτές οι διαδικα-
σίες. 

Μια διαδικασία που προβλέπεται ως ένα βαθµό, αλλά εγώ του-
λάχιστον, θα ήθελα να ζητήσω και από τον κύριο Υπουργό να ενι-
σχυθεί, είναι η ολοµέλεια των Ινστιτούτων, που ήδη προβλέπεται.
Θα ζητούσα, να µπορεί η ολοµέλεια αυτή να συνεδριάζει δυο
φορές τον χρόνο και να έχει και κάπως αποφασιστικές αρµοδιό-
τητες για δύο πράγµατα, πρώτον, για τα οικονοµικά και, δεύτε-
ρον, για τα θέµατα της ερευνητικής στρατηγικής του κάθε ινστι-
τούτου, στο οποίο ανήκει η συγκεκριµένη ολοµέλεια. 

Οι δηµοκρατικές διαδικασίες που προβλέπονται είναι, όπως εί-
παµε, διαδικασίες που έχουν τον κίνδυνο της γραφειοκρατικο-
ποίησης, αν –επιµένω- δεν πάρουν στα χέρια τους τα άτοµα και
οι θεσµοί την καθηµερινή αυτή λειτουργία. 

Θα τελειώσω µε τρία πράγµατα, για να µην µακρηγορήσω.
Στις τροπολογίες ή στις νοµοθετικές βελτιώσεις, ενδεχοµένως,
να πρέπει να γίνουν κάποιες διευκρινήσεις. 

Το πρώτο είναι κάτι που ακούστηκε χθες. Κοιτάξτε, ο εθνικός
και κοινωνικός διάλογος δεν άρχισε, ώστε να παραλύσει το κυ-
βερνητικό έργο. Δεν είναι ο εθνικός και κοινωνικός διάλογος µια
διαδικασία που λέει, «σταµατούν τα πάντα, µέχρι την ολοκλή-
ρωση του διαλόγου». Η Κυβέρνηση έχει την ευθύνη πάρα πολ-
λών καθηµερινών πραγµάτων, που πρέπει να λυθούν, λειτουρ-
γικών προβληµάτων, δυσλειτουργιών του εκπαιδευτικού συστή-
µατος, επίσης, αυτό που είπαµε χθες, της επαναφοράς της κα-

9218 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



νονικότητας. Άρα, η Κυβέρνηση έχει τεράστιες ευθύνες ως προς
αυτήν την καθηµερινότητα και δεν µπορεί να περιµένει τον όποιο
εθνικό και κοινωνικό διάλογο. 

Ξέρετε, κάτι; Αν η Κυβέρνηση περιµένει και παραλύει µέχρι να
τελειώσει ο διάλογος, υπάρχει τεράστιος κίνδυνος περιθωριο-
ποίησης των νέων ανθρώπων, διότι η απώλεια της κανονικότη-
τας, ακριβώς αυτό το πράγµα ενισχύει. 

Έρχοµαι στο δεύτερο. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι εν-
τυπωσιακή η άρνηση του ολοήµερου σχολείου. Είναι εντυπω-
σιακό ως κοινωνικό φαινόµενο. Κόµµατα, τηλεοράσεις, εφηµερί-
δες βγαίνουν µε τη γραµµή ότι καταργείται το ολοήµερο σχολείο,
όταν η αλήθεια είναι ακριβώς αντίθετη. Αυτό πρέπει να µας ανη-
συχήσει ως προς το δηµόσιο λόγο που εκφέρεται. 

Για να είµαστε συνεννοηµένοι, το ολοήµερο σχολείο έχει ιδρυ-
θεί και θα γενικευθεί από τον Σεπτέµβριο. Μπορεί να έχουµε δια-
φορές ως προς το πρόγραµµα, το περιεχόµενο, ως προς διά-
φορα πράγµατα. Μην αρνούµαστε, όµως, τη δηµιουργία, την
επέκταση, την ολοκλήρωση του ολοήµερου σχολείου από τον
Σεπτέµβριο. Επιµένω ότι σε αυτό πρέπει να είστε πολύ προσε-
κτικοί, συνάδελφοι. Και δεν το λέω αυτό µε καµµία χροιά πολε-
µικής. Πρέπει να είστε πάρα πολύ προσεκτικοί, διότι ενισχύετε
έναν δηµόσιο λόγο, που κάνει το µαύρο άσπρο. Και αυτό δεν
ωφελεί τη δηµοκρατία. 

Τέλος, όσον αφορά τα συµβούλια ιδρυµάτων, τα είπε χθες η
κυρία Υπουργός. Να επαναλάβω το εξής: Στην ιστορία των πα-
νεπιστηµίων -και όχι µόνο στη χώρα µας- αν οι µεταρρυθµίσεις
δεν παίρνουν υπ’ όψιν τον ιστορικά διαµορφωµένο χαρακτήρα
των πανεπιστηµίων, αυτές οι µεταρρυθµίσεις ακυρώνονται. Τη
στιγµή που παίρνουν αυτά τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά τους τα
πανεπιστήµια, ιστορικά διαµορφωµένα, τότε είναι µακροπρόθε-
σµες οι µεταρρυθµίσεις. Να σας θυµίσω τις µεταρρυθµίσεις του
Βενιζέλου το 1911, του Γεωργίου Παπανδρέου το 1932 και της
κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ το 1982. Αυτές ήταν µεταρρυθµίσεις, οι
οποίες απαντούσαν σε πραγµατικά προβλήµατα της κοινωνίας
και απαντούσαν σε αιτήµατα του κινήµατος. Αυτές είχαν µία
διάρκεια. 

Η µεταρρύθµιση του 2011 δεν ήταν µεταρρύθµιση που πήγε
να λύσει προβλήµατα. Ήταν ένα ιδεοληπτικό νοµοθέτηµα, που
θέλησε να επιβάλει ένα µοντέλο ξένο προς την ιστορία των πα-
νεπιστηµίων. Για τον λόγο αυτό, αυτοακυρώθηκαν τα συµβούλια.
Μην µπούµε στη λογική ότι στα συµβούλια µπήκαν κακοί άνθρω-
ποι ή άνθρωποι που δεν ήξεραν κ.λπ.. Δεν έχει σχέση µε τα πρό-
σωπα. Ιδρύθηκε ένας θεσµός ξένος προς την ιστορία και τα
χαρακτηριστικά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε καθηγητά µου,
να κλείνουµε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Με αυτήν τη λογική, ακυρώ-
θηκαν τα συµβούλια αυτά. 

Ευχαριστώ πολύ και µε συγχωρείτε για τον χρόνο. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ. Να είστε κα-
λά. 

Τον λόγο έχει η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μαρία
Αντωνίου. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, όπως επισή-

µανα και στην επί της αρχής τοποθέτησή µου, το παρόν νοµο-
σχέδιο στερείται οποιασδήποτε συνοχής και δεν αποτελεί παρά
µια κακή, πρόχειρη συνοχή ασύδοτων µεταξύ τους διατάξεων,
που σε τίποτα δεν θεωρούµε ότι συµβάλλουν στην βελτίωση του
εκπαιδευτικού συστήµατος και στην ανάπτυξη του ερευνητικού
ιστού της χώρας.

Στον περιορισµένο χρόνο των οκτώ λεπτών, είναι πρακτικά
αδύνατο να αναφερθώ αναλυτικά στο σύνολο των διατάξεων, µε
τις οποίες η Κυβέρνηση επιχειρεί να καλύψει λάθη του παρελ-
θόντος και να ικανοποιήσει παλιά και νέα συνδικαλιστικά αιτή-
µατα, ούτε φυσικά στις σαράντα τέσσερις κατατεθειµένες τρο-
πολογίες, πέντε εκ των οποίων υπουργικές, εντελώς άσχετες µε
το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου, όπου είδαµε επίσης, κύριε
Υπουργέ, το µοναδικό: Να φέρνετε υπουργικές εκπρόθεσµες
τροπολογίες τελευταία στιγµή και µισή ώρα µετά να καταθέτετε

νοµοτεχνικές βελτιώσεις επί των εκπρόθεσµων τροπολογιών.
Αυτό και µόνο δείχνει την τσαπατσουλιά και το πώς χειρίζεστε
το υπέρτατο αγαθό της παιδείας. 

Απαντώντας, όµως, στον Υπουργό χθες, που είναι φωτογρα-
φικές διατάξεις, θα επιχειρήσω να αναφερθώ στις πιο βασικές,
χαρακτηρίζοντάς τες «φώτο». Η ιδεολογική κατεύθυνση του νο-
µοσχεδίου που επιχειρείται να εγκαθιδρίσει στο χώρο της έρευ-
νας ένα σύστηµα πλήρως αναχρονιστικό, αποκαλύπτεται ξεκά-
θαρα από τα δύο πρώτα άρθρα. 

Στο άρθρο 1 αφαιρείτε από την πρόνοια του κράτους την τε-
χνολογική ανάπτυξη και την καινοτοµία, παρ’όλο που σε όλες τις
αναπτυγµένες χώρες αποτελούν, όπως είπαµε, αναπόσπαστο
τµήµα της διαδικασίας: Επιστήµη-έρευνα-ανάπτυξη, καθώς άλ-
λωστε και τη σύνδεση µε την Ευρωπαϊκή Συνθήκη, που είπαν κι
άλλοι συνάδελφοι.

Οµοίως, στο άρθρο 2 δίνετε στην αξιολόγηση έναν ορισµό, ο
οποίος µόνο από την Κυβέρνησή σας µπορεί να γίνει κατανοητός
και είναι, σε κάθε περίπτωση, αντίθετος µε τις σύγχρονες διε-
θνείς αντιλήψεις και πρακτικές. 

Με το άρθρο 4 αφαιρείτε αρκετές από τις επιδιώξεις της εθνι-
κής στρατηγικής έρευνας, τεχνολογικής ανάπτυξης και καινοτο-
µίας, µε κυριότερη τη συµµόρφωση µε τη στρατηγική της έξυπ-
νης εξειδίκευσης, η οποία αποτελεί και τη σηµαντικότερη έως
σήµερα δραστηριότητα εκπόνησης στρατηγικής για την έρευνα
και την καινοτοµία κι ενώ έχει ήδη, όπως είπαµε και χθες, εγκρι-
θεί για το εθνικό σύστηµα και τις δεκατρείς περιφέρειες της
χώρας από την Ευρωπαϊκή Ένωση κι ενώ θα έπρεπε να έχουν
ήδη ξεκινήσει δράσεις. Το αναφέραµε και χθες.

Στα άρθρα 5 και 6, έπειτα από την έντονη κριτική που σας
ασκήσαµε στην επιτροπή, έρχεστε µε νοµοτεχνικές βελτιώσεις
και διατηρείτε, αφενός την υποχρέωση ψήφισης µε νόµο της
ΕΣΕΤΑΚ και καταργείτε αφετέρου τη διάταξη που καθιέρωνε τις
δοµές του Υπουργείου σας µε αρµοδιότητα στον τοµέα της
έρευνας, ανάπτυξης και καινοτοµίας, ένα θεσµό που αντιληφθή-
κατε επιτέλους ότι δεν έχει κανένα θεσµικό και νοµικό έρεισµα
και δεν προβλέπεται σε κανένα οργανόγραµµα του Υπουργείου. 

Και πάλι, όµως, δεν µας εξηγείτε για ποιο λόγο δεν αρκεί η
ΓΓΕΤ και πρέπει να συµβουλεύετε το Υπουργείο σας. Το αφήνετε
κενό. Το έχετε µε ασάφεια στη νοµοτεχνική βελτίωση, κύριε
Υπουργέ. 

Επίσης, µε σειρά διατάξεων, κύριε Υπουργέ, επιχειρείτε να
ελέγξετε το Εθνικό Συµβούλιο Έρευνας και Καινοτοµίας. Το εί-
παµε. Συγκεκριµένα, µε το άρθρο 7 αφαιρείτε από τη ΓΓΕΤ την
εποπτεία του. Με το άρθρο 10 καθορίζετε ο ίδιος την επιτροπή
επιλογής των µελών του, σε αντίθεση µε τον προηγούµενο νόµο,
που στην επιτροπή συµµετείχαν προεδρεύοντες από τη Σύνοδο
Πρυτάνεων, των ΤΕΙ, των ερευνητικών κέντρων κ.λπ.. Και φυσικά,
µε τη διάταξη του άρθρου 25 παράγραφος 8 καταργείτε µε νόµο
το τωρινό ΕΣΕΤ, χωρίς να έχει λήξει η θητεία του και χωρίς αι-
τιολογηµένα επιχειρήµατα, για να διορίσετε, όπως είπατε, ένα
ενδιάµεσο, προσωρινό της δικής σας επιλογής, προκειµένου
προφανώς, να ολοκληρώσετε τις δέκα επιλογές διευθυντών στα
µεγαλύτερα ερευνητικά κέντρα της χώρας. Θα δεσµευτείτε ότι
το προσωρινό ΕΣΕΤ δεν θα κάνει τις κρίσεις των διευθυντών;

Κύριε Υπουργέ, µας είπατε να περιµένουµε να δούµε τη σύν-
θεση του νέου ΕΣΕΤ, ότι αποτελείται, λέτε, από επιστήµονες
εγνωσµένης αξίας. Καταθέτω στα Πρακτικά τη σύνθεση του τω-
ρινού ΕΣΕΤ. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρία Αντωνίου καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αλήθεια, τι υπονοείτε; Ότι το υφιστάµενο δεν αποτελείται από
καταξιωµένους διεθνούς εµβέλειας επιστήµονες; Σηφάκης, Ζε-
ρεφός, Σιµοπούλου. Αυτοί δεν είναι καταξιωµένοι επιστήµονες; 

Και αναφορικά µε τον υπαινιγµό σας, κύριε Υπουργέ, περί πε-
λατειακών σχέσεων των προηγούµενων ΕΣΕΤ, να σας θυµίσω ότι
ένα από τα προηγούµενα ΕΣΕΤ έκρινε εσάς Πρόεδρο στο ερευ-
νητικό κέντρο του ΙΤΕ.

Στο άρθρο 8, για τα περιφερειακά συµβούλια έρευνας και και-
νοτοµίας (ΠΣΕΚ) οι αλλαγές που προτείνετε αναµένεται να αυ-
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ξήσουν τη γραφειοκρατία, αλλά και να αλλάξουν την ξεκάθαρη
αναπτυξιακή κατεύθυνση, για την οποία θεσµοθετήθηκαν.

Στη σύνθεση των ΠΣΕΚ οι προερχόµενοι από τον παραγωγικό
κλάδο θα έπρεπε να υπερτερούν, κύριε Υπουργέ, έναντι των ακα-
δηµαϊκών, όπως επεσήµαναν και διάφοροι φορείς στην ακρόαση
των φορέων.

Στο άρθρο 12, εξαιρείτε από τις διατάξεις του νόµου τα ΕΠΙ
και την περάτωση ίδρυσης φορέων, που είχαν προβλεφθεί και
θα συνέβαλαν στη διεύρυνση του ερευνητικού ιστού στην ελλη-
νική περιφέρεια και στην ανάπτυξη νέων νησίδων αριστείας.

Εσείς ο ίδιος, κύριε Υπουργέ, ανακοινώσατε ότι το ΕΠΙΣΕΥ
είναι ένα από τα πέντε ελληνικά κέντρα και ινστιτούτα, που συµ-
περιλαµβάνονται και στον κατάλογο των εκατό από τα σηµαντι-
κότερα ινστιτούτα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τώρα έρχεστε και
το θέτετε εκτός νόµου.

Στο άρθρο 1, επιχειρείτε ξεκάθαρα, κύριε Υπουργέ, να παρέµ-
βετε στη διοίκηση των ερευνητικών κέντρων και να καταλύσετε
τη διοικητική τους αυτοτέλεια τόσο µε την κατάργηση της συµ-
µετοχής εκπροσώπου της ΓΓΕΤ στο ΔΣ των ερευνητικών κέν-
τρων, όσο και µε τη δυνατότητα που σας παρέχει η παράγραφος
4 να ορίζετε µέλη που λείπουν η κωλύονται. Τα ορίζετε εσείς ως
Υπουργός. Όλα τα κανονίζετε εσείς.

Στο άρθρο 14, προβλέπετε ότι για την επιλογή διευθυντών
ερευνητικών κέντρων λαµβάνεται υπ’ όψιν και η γνώµη όλου του
προσωπικού µε ενδιάµεση, µάλιστα, αλλά και τελική αξιολόγησή
τους.

Όπως τόνισα και στη συζήτηση επί της αρχής, κάτι τέτοιο δεν
ισχύει σε κανένα  ευρωπαϊκό θεσµικό όργανο. Αναρωτιέµαι ποιος
σοβαρός, ικανός, καταξιωµένος επιστήµονας, πλην ενδεχοµένως
µαταιόδοξων περιπτώσεων ή «δικών» µας παιδιών, θα ενδιαφερ-
θεί για τη θέση του διευθυντή κάτω από αυτές τις συνθήκες;

Με την παράγραφο 15 του άρθρου 16, υποχρεώνετε σε απο-
χώρηση τους διευθυντές ερευνητικών κέντρων και ινστιτούτων,
οι οποίοι συµπλήρωσαν το εξηκοστό έβδοµο έτος της ηλικίας
τους. Όµως, αυτό το εφαρµόζετε µόνο σ’ ένα ερευνητικό κέντρο,
στον «ΔΗΜΟΚΡΙΤΟ». Δεν το εφαρµόσατε σε άλλο ερευνητικό
κέντρο και έρχεστε τώρα µε φωτογραφική διάταξη, µε την οποία
επιχειρήσατε να ρυθµίσετε νοµοθετικά υποθέσεις διευθυντών, οι
οποίες εκκρεµούν ενώπιον διοικητικών δικαστηρίων. Είναι φωτο-
γραφική διάταξη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα µου δώσετε δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. Είναι πολλές οι
διατάξεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρήστε, κυρία
Αντωνίου.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Στο άρθρο 23 βλέπουµε άλλη µια φωτο-
γραφική διάταξη. Δίνεται, δηλαδή, η δυνατότητα µετάταξης στη
ΓΓΕΤ µόνο σε όσους είναι αποσπασµένοι αυτήν τη στιγµή. Όχι
δυνατότητα, λοιπόν, σε όλους, που έδινε ο προηγούµενος νόµος.
Άλλη φωτογραφική διάταξη.

Στο άρθρο 24, σηµαντικά ερωτήµατα δηµιουργεί η παράγρα-
φος 2Α σχετικά µε τη δυνατότητα σύστασης ΕΛΚΕ. Τα ερευνη-
τικά κέντρα, τα πανεπιστήµια, τα ΑΕΙ έχουν ΕΛΚΕ. Τι κρύβεται,
λοιπόν, πίσω από αυτήν τη διάταξη; Δεν µας έχετε απαντήσει
ακόµη. Για τους ΕΛΚΕ των ερευνητικών και των τεχνολογικών φο-
ρέων των ΑΕΙ αναφέρθηκα εκτενώς στη χθεσινή µου τοποθέ-
τηση.

Στο άρθρο 25 παράγραφος 17, προβλέπετε τη σκανδαλώδη
µεταφορά του Τεχνολογικού Πάρκου Πατρών στο ΙΤΕ, χωρίς
καµµία αιτιολόγηση, κύριε Υπουργέ. 

Στην επίσης επόµενη παράγραφο 18, έχετε ακόµα µια φωτο-
γραφική διάταξη, που αφορά το Νοµικό Πρόσωπο Κέντρων Διά-
δοσης Επιστηµών και Τεχνολογίας. Κάποιος προφανώς πραγµα-
τοποίησε κάποιες δαπάνες χωρίς την έγκριση του προϋπολογι-
σµού. Ποιον έρχεστε τώρα να καλύψετε; Δεν µας απαντήσατε.
Άλλη µία φωτογραφική διάταξη.

Στο δεύτερο κεφάλαιο, κύριε Υπουργέ, σας παραπέµπω στην
έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής, η οποία δια-
τυπώνει έντονο προβληµατισµό για το κατά πόσο είναι συνταγ-
µατικές µια σειρά από ρυθµίσεις, µε τις οποίες επιχειρείτε να

νοµιµοποιήσετε αναδροµικά οικείες κανονιστικές πράξεις.
Επίσης, στο άρθρο 26, υποβαθµίζετε τον ρόλο της ιδιότητας

των συµβουλίων. Τα είπαµε χθες. 
Στο άρθρο 28, ενώ συµφωνούµε µε κάποιες διατάξεις από τις

ρυθµίσεις του, δεν συµφωνούµε µε τη ρύθµιση της παραγράφου
7, η οποία προβλέπει τη δυνατότητα αναγνώρισης ως πραγµατι-
κού χρόνου παραµονής στη βαθµίδα κάποιων καθηγητών, που
βρίσκονται –λέει- σε αναστολή καθηκόντων. Ξέρω τουλάχιστον
δυο Υπουργούς, που είναι σε αναστολή καθηκόντων. Γι’ αυτούς
γίνεται η ρύθµιση; Άλλη φωτογραφική διάταξη.

Φωτογραφική, επίσης, κρίνεται η παράγραφος 10 του ίδιου
άρθρου, η οποία νοµιµοποιεί αναδροµικά αποφάσεις συγκλήτου
του ΕΚΠΑ. Προφανώς, ξέρετε ποιος ήταν πρόεδρος του ΕΚΠΑ
την περίοδο που δεν εφάρµοσε τον ν. 4009. Επιβραβεύετε, δη-
λαδή, την µη εφαρµογή του νόµου.

Στο τρίτο κεφάλαιο και συγκεκριµένα στη διάταξη του άρθρου
33 παράγραφος 7, πλην του ότι έχει και αυτή χαρακτηριστεί απ’
όλη την Αντιπολίτευση ως φωτογραφική διάταξη, δεν έχουµε την
πολυτέλεια µετατάξεων εκπαιδευτικών στην πρωτοβάθµια και
δευτεροβάθµια εκπαίδευση στα ΑΕΙ. Άλλη µια φωτογραφική διά-
ταξη, λοιπόν, για µεµονωµένες περιπτώσεις ανδρών και γυναι-
κών.

Επίσης, στο άρθρο 42, περιλαµβάνετε ασύνδετες µεταξύ τους
ρυθµίσεις σε ένα άρθρο. Κι ενώ συµφωνούµε σε κάποιες διατά-
ξεις για τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των κοµµωτών, διαφω-
νούµε µε τις παραγράφους που καταργούν τις Περιφερειακές
Διευθύνσεις της Γενικής Γραµµατείας Διά Βίου Μάθησης και άρα
καταψηφίζουµε αναγκαστικά το άρθρο. 

Και, φυσικά, δεν είναι δυνατόν να παραδώσουµε ολοκληρω-
τικά τα σχολεία µας στους επίδοξους καταληψίες και να τους
αφήσουµε στο απυρόβλητο, όπως επιχειρείτε µε την παράγραφο
2 του άρθρου 45. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Αντωνίου, πρέ-
πει να ολοκληρώσετε. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Και αν οι επίδοξοι καταληψίες, κύριε Υπουργέ, αποφασίσουν

να κάνουν δύο µήνες κατάληψη, εσείς θα µεταφέρετε τις ηµέρες
του σχολείου που χάνονται στο επόµενο σχολικό έτος και ούτω
καθεξής; Έχετε µάλλον σκοπό να κάνετε τους µαθητές αιωνόβι-
ους µαθητές, όπως και στα πανεπιστήµια. 

Κλείνοντας, κύριοι Υπουργοί και κύριοι συνάδελφοι της Συµ-
πολίτευσης, που θα ψηφίσετε προφανώς αυτό το νοµοσχέδιο,
θέλω να σας ρωτήσω το εξής. Είστε υπερήφανοι µε ένα τέτοιο
νοµοσχέδιο, µε µία συρραφή διατάξεων, τροπολογιών της τελευ-
ταίας στιγµής, τακτοποιήσεων ηµετέρων; Προφανώς έτσι αντι-
µετωπίζετε τα µεγάλα θέµατα της παιδείας, µε πρωτοφανή
προχειρότητα. 

Θα ευχηθώ, λοιπόν, για το καλό των µαθητών, της µελλοντικής
γενιάς, η θητεία σας να είναι σύντοµη, πριν καταστρέψετε ό,τι
καλό προϋπήρχε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, όπο-
τε είστε έτοιµος, να µε ενηµερώσετε για να σταµατήσω τη διαδι-
κασία και να πάρετε τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Είµαι έτοιµος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας φθάνουν δέκα
λεπτά για να απαντήσετε σε όλα;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο και αν εξοικονοµήσετε και χρόνο, ακόµα καλύτερα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Θα αναφερθώ σε ορισµένες από τις τροπολογίες που έχουν
κατατεθεί, διότι για τα θέµατα που αφορούν την έρευνα και την
ανώτατη εκπαίδευση θα µιλήσουν οι άλλοι συνάδελφοι, ο κ. Φω-
τάκης και η κ. Αναγνωστοπούλου. 

Την τροπολογία µε γενικό αριθµό 360 και ειδικό 7, που αφορά
τον ΔΟΑΤΑΠ και την αναγνώριση ουσιαστικά των πτυχίων της
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Νοµικής στην Κύπρο, δεν την κάνουµε αποδεκτή. Γνωρίζετε ότι
έχει αναπτυχθεί µία ολόκληρη επιστηµονική και επαγγελµατική
αντίθεση για το θέµα αυτό. Γνωρίζετε τις θέσεις του Δικηγορικού
Συλλόγου, αλλά και τη νοµική τάξη. Δεν είναι δυνατόν, λοιπόν,
να αναγνωρίζουµε πτυχία που αφορούν το ελληνικό δίκαιο, µία
κατ’ εξοχήν εθνική επιστήµη, από ξένα πανεπιστήµια. Είναι µία
ρύθµιση παράκαµψης των ελληνικών πανεπιστηµίων και ορθώς
αντιδρά και ο Δικηγορικός Σύλλογος, αλλά και άλλοι φορείς στη
χώρα µας. Εάν επιµένουν οι ενδιαφερόµενοι, υπάρχει η δικαστική
οδός. 

Δεύτερον, σε σχέση µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 362
και ειδικό 9 για τους καταλογισµούς στο Πανεπιστήµιο Κρήτης,
πρέπει να σας πω ότι η διάταξη αυτή έχει -θα έλεγε κανείς- οιονεί
διακοµµατική αποδοχή. Άκουσα τον κ. Φορτσάκη που µίλησε
χθες το βράδυ στις 12.30’ και αναφέρθηκε σε αυτό το ζήτηµα.
Με έπεισε. Αναφέρθηκε στην ιδιαιτερότητα της έκδοσης µίας
απόφασης του Ελεγκτικού Συνεδρίου επί της οποίας δηµιουργή-
θηκε το θέµα. Υπάρχει αυτή η ιδιοµορφία. Δεν είναι φωτογρα-
φική διάταξη. Αφορά εκατόν πενήντα ανθρώπους στην Κρήτη.
Είναι µία διάταξη που αποκαθιστά τη νοµική τάξη, τη δηµοκρατία
και τη δυνατότητα να λειτουργούν τα πανεπιστήµια χωρίς τέ-
τοιου είδους παρεµβάσεις και προβλήµατα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Την κάνετε αποδεκτή; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Ναι, βεβαίως, την έκανα δεκτή. 
Όσον αφορά την τροπολογία για τον ΔΟΑΤΑΠ, ανέφερα για

ποιο λόγο δεν την κάνουµε δεκτή. Να µην το επαναλάβω.
Για την τροπολογία που αφορά την παράταση αποσπάσεων

εκπαιδευτικών στο εξωτερικό, την οποία έχει καταθέσει ο κ. Ζου-
ράρις…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τι αριθµό έχει, κύριε
Υπουργέ;

Σας παρακαλώ να µας αναφέρετε τον αριθµό και ναι ή όχι, για
να µη χάσουµε τον λογαριασµό. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Λέω, λοιπόν, ότι δεν κάνουµε δεκτή την τροπολογία
µε γενικό αριθµό 369 και ειδικό 16, την οποία έχει καταθέσει ο κ.
Ζουράρις. Υπάρχει µία ολόκληρη επιχειρηµατολογία επ’ αυτού.
Η διάταξη είναι τόσο αόριστη που ουσιαστικά επιτρέπει σε κά-
ποιους εκπαιδευτικούς να παραµένουν στο εξωτερικό µέχρι τη
συνταξιοδότησή τους, να συνάπτονται οι λεγόµενοι λευκοί γάµοι,
να ζητούν απόσπαση λόγω συζύγων τους, µε τους οποίους έφυ-
γαν µαζί για το εξωτερικό και οι οποίοι απασχολούνται σε ελλη-
νικά σχολεία -όχι ως εκπαιδευτικοί πάντα, σε κυλικεία και λοιπά-
και γενικά να χρησιµοποιείται εις βάρος άλλων εκπαιδευτικών
που θα µπορούσαν να υπηρετήσουν σε σχολικές µονάδες του
εξωτερικού και να ανανεωθεί και να αναβαθµιστεί το προσωπικό
των σχολείων µας εκεί. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Με επιµίσθιο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Δεν την κάνω, λοιπόν, δεκτή αυτή την τροπολογία.
Η τροπολογία των Βουλευτών του ΚΚΕ, µε γενικό αριθµό 371

και ειδικό 18, δεν γίνεται δεκτή. Αφορά το Υπουργείο Υγείας.
Αφορά µονιµοποίηση, που είναι ένα θέµα που έχει να κάνει µε
τις θέσεις πια του µόνιµου προσωπικού στο δηµόσιο. Αυτή η τρο-
πολογία θα έπρεπε να έχει ακολουθήσει και µια άλλη διαδικασία,
έγκριση από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους και λοιπά.

Όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 373 και ειδικό
20, επίσης των Βουλευτών του ΚΚΕ, υπάρχει πρόβλεψη στο
σώµα του νοµοσχεδίου για τους µαθητές -λόγω των σεισµών-
από τις περιοχές αυτές, από την Κεφαλονιά, από την Ιθάκη, κα-
θώς και από την Αιτωλοακαρνανία, όπου υπάρχει ένα σχολείο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εποµένως, δεν γίνε-
ται δεκτή.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Ναι, δεν γίνεται δεκτή.

Όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 374 και ειδικό
21 για την πιστοποίηση παιδαγωγικής και διδακτικής επάρκειας
αποφοίτων του Παιδαγωγικού Τµήµατος Ειδικής Αγωγής, θέλω
να πω τα εξής: Υπάρχει αυτή η δυνατότητα. Δεν νοµίζω ότι προ-
σφέρει κάτι άλλο. Συνεπώς ως πλεονάζουσα, δεν την κάνουµε

δεκτή.
Σχετικά µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 378 και ειδικό 25,

που έχουν καταθέσει ο κ. Κεγκέρογλου και ο κ. Αρβανιτίδης, τη
διάταξη περί του κωλύµατος της µη εκπληρώσεως της στρατιω-
τικής υπηρεσίας, την κάνουµε δεκτή. Είναι µία λογική πρόταση.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 391 και ειδικό 37, απ’ ό,τι
βλέπω είναι διακοµµατική. Αφορά το Εθνικό Ίδρυµα Ερευνών και
Μελετών «Ελευθέριος Κ. Βενιζέλος». Είναι απόλυτα λογική. Την
κάνουµε δεκτή.

Με την τροπολογία µε γενικό αριθµό 393 και ειδικό 39, που
αφορά τη ρύθµιση για τον χρόνο παραίτησης των εκπαιδευτικών
από την υπηρεσία, επανορθώνεται µια αδικία και αποκαθίσταται
η ισότητα. Όλοι οι δηµόσιοι υπάλληλοι, αφ’ ης υποβάλουν την
παραίτησή τους λογίζονται αµέσως ως συνταξιοδοτούµενοι. Για
ειδικούς λόγους στον χώρο της εκπαίδευσης αυτό δεν γίνεται,
διότι µέχρι τώρα περιµέναµε να γίνονται οι αλλαγές στο τέλος.
Ακόµα κι αν παραιτηθεί κάποιος στη µέση της χρονιάς, φεύγει
στο τέλος της σχολικής περιόδου. Θεωρούµε λογικό να λογίζεται
ότι συνταξιοδότηση συµβαίνει αφ’ ης υποβληθεί αίτηση παραί-
τησης και να παραµένει ο εν λόγω εκπαιδευτικός για λόγους λει-
τουργικούς στο σχολείο, µέχρι τις 31 Αυγούστου που τελειώνει
η σχολική χρονιά. Είναι µία στοιχειώδης διαδικασία ισότητας. Η
τροπολογία αυτή γίνεται δεκτή.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 395 και ειδικό 41, που αφορά
τη συνέχιση της λειτουργίας Γραφείου Δικτύωσης και Προώθη-
σης της Ισότητας των Φύλων της ΚΕΔΕ και της Ένωσης Περιφε-
ρειών, γίνεται και αυτή δεκτή. Είναι αναγκαία για τη λειτουργία
αυτών των γραφείων.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 396 και ειδικό 42 για τη δια-
σφάλιση καταβολής των αµοιβών του προσωπικού που απασχο-
λείται στους ΟΤΑ για την αντιµετώπιση κατεπειγουσών εποχικών
ή πρόσκαιρων αναγκών καθαριότητας µε σύµβαση εργασίας ορι-
σµένου χρόνου, γίνεται και αυτή αυτονόητα δεκτή.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 399 και ειδικό 44, που αφορά
την παραχώρηση χρήσης στο Υπουργείο Δικαιοσύνης ακινήτων
που ανήκουν στον χώρο των Ολυµπιακών Ακινήτων στο Φάληρο,
επίσης για λόγους ικανοποίησης λειτουργικών αναγκών του
Υπουργείου Δικαιοσύνης γίνεται δεκτή.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 404 και ειδικό 47, αφορά τη
δυνατότητα, ουσιαστικά, εκταµίευσης ήδη αποφασισµένης -πήγε
στην Τράπεζα της Ελλάδος- πίστωσης του ελληνικού δηµοσίου,
προκειµένου να συνεχιστεί η ανέγερση του σχολείου στο Μό-
ναχο. Αυτή η τροπολογία γίνεται αποδεκτή. Γίνεται δεκτή διότι,
εκτός των άλλων, έχουµε αναλάβει -και ορθώς- υποχρέωση µε
τη γερµανική πλευρά κι αν δεν ικανοποιηθεί άµεσα, το επόµενο
διάστηµα αυτή η ελληνική συµµετοχή, θα χαθεί η δυνατότητα να
έχουµε ένα σύγχρονο και υποδειγµατικό από παιδαγωγικής άπο-
ψης σχολείο στο Μόναχο όπου θα φοιτούν Έλληνες και Γερµα-
νοί.

Τέλος, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 405 και ειδικό 48, που
αφορά τη ρύθµιση της µηνιαίας αποζηµίωσης των υπαλλήλων
εξεταστών υποψηφίων οδηγών, προφανώς γίνεται αποδεκτή. 

Για τα υπόλοιπα θα µιλήσουν ο κ. Φωτάκης και η κ. Αναγνω-
στοπούλου. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λοιπόν, έχουµε ήδη

µια πρώτη εικόνα σχεδόν ολοκληρωµένη. Κάτι λίγο µένει που θα
απαντήσουν οι άλλοι δύο Υπουργοί. Εποµένως, όσων συναδέλ-
φων οι τροπολογίες έγιναν δεκτές, µην αναφέρονται σε αυτές
και χάνουν χρόνο στην οµιλία τους. Όσων δεν έγιναν δεκτές και
θέλουν να τις υπερασπιστούν, παρά το ότι ο Υπουργός είπε όχι,
µπορούν να αναφερθούν σε αυτές.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θέλετε τον λόγο για
τροπολογία δική σας; Απ’ ό,τι µου είπατε είναι µία. Έχετε τον
λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ήθελα κι εγώ να αναφερ-
θώ σε τροπολογίες που αφορούν το πρώτο κοµµάτι του νοµο-
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σχεδίου, το κοµµάτι της έρευνας.
Κατ’ αρχάς, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 367 και ειδικό 14

«Αποκατάσταση δικαιοσύνης σε µέλος της ακαδηµαϊκής κοινό-
τητας», είναι κάτι αντίστοιχο µε τους καταλογισµούς που ανέ-
φερε ο Υπουργός για το Πανεπιστήµιο Κρήτης. Υπάρχει διακοµ-
µατική συµφωνία και γίνεται δεκτή.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Δεν είναι αντίστοιχο, κύριε Υπουργέ. Είναι
τελείως διαφορετικό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Είναι αντίστοιχο µε την έν-
νοια ότι υπάρχει διακοµµατική συµφωνία. Και µε το σκεπτικό που
ανέπτυξε χθες ο κ. Φορτσάκης, γίνεται αποδεκτή.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Δεν υπάρχει διακοµµατική συµφωνία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Παρακαλώ, µη µε διακό-
πτετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, ησυχία,
κύριοι συνάδελφοι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Η τροπολογία µε γενικό
370 και ειδικό 17, καθώς και η τροπολογία µε γενικό αριθµό 372
και ειδικό 19, έχουν υποβληθεί από το ΚΚΕ και αφορούν επιδό-
µατα ανθυγιεινής εργασίας και ρυθµίσεις ασφαλιστικών θεµάτων
εργαζοµένων. Συµµεριζόµαστε απόλυτα το θέµα για την ανθυγι-
εινή εργασία και τις ρυθµίσεις ασφαλιστικών θεµάτων. Άλλωστε
κι εµείς είχαµε υποβάλλει αντίστοιχες υπουργικές τροπολογίες.
Δυστυχώς, δυστυχέστατα, υπάρχει πρόβληµα από το Γενικό Λο-
γιστήριο του Κράτους και από τους θεσµούς, θα έλεγα. Δυστυ-
χώς, δεν µπορούµε να τις κάνουµε αποδεκτές γι’ αυτόν τον λόγο.

Όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 375, για το
ΙΓΜΕ, το πρόβληµα πάλι βρίσκεται στους θεσµούς και στο τι απο-
δέχονται σχετικά. Προσπαθούµε να το επιλύσουµε -και σε αυτό,
απ’ όσο ξέρω, πάλι υπάρχει διακοµµατική συµφωνία- µε κάποια
νοµοτεχνική παρέµβαση. Ελπίζω να έχουµε νεότερα αργότερα.
Σαφώς, όµως, υπάρχει αντίδραση σε αυτό από τους θεσµούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Άρα, δεν γίνεται δεκ-
τή. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Δεν γίνεται δεκτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, πείτε
µόνο αυτές που αποδέχεστε. Μην χάνουµε χρόνο µε αυτές που
δεν αποδέχεστε. Αυτονόητο είναι ότι οι άλλες δεν γίνονται δε-
κτές. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Το θέµα του ΙΤΣΑΚ, του
Σεισµολογικού Ινστιτούτου, το οποίο ξέρω ότι απασχολεί πολ-
λούς από τους Βουλευτές όλων των κοµµάτων, είναι ένα ζήτηµα
που αφορά κατ’ αρχάς τον αρµόδιο Υπουργό. Δεν υπάρχει συ-
ναίνεση από πλευράς του και άρα δεν µπορούµε να την κάνουµε
αποδεκτή.

Προχωρώ στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 384 και ειδικό 31
και στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 385 και ειδικό 32, που τις
είχε υποβάλει ο κ. Κωνσταντόπουλος. Και πάλι συµµερίζοµαι
απόλυτα το περιεχόµενο αυτών των τροπολογιών. Πρόκειται για
ανθυγιεινά επιδόµατα και για µη µισθολογικές παροχές σε ερευ-
νητικά κέντρα. Υπάρχει σοβαρή αντίρρηση από την πλευρά του
Γενικού Λογιστηρίου και δεν µπορούν να γίνουν αποδεκτές αυτές
οι τροπολογίες.

Όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 386 και ειδικό
33 για τα Υπηρεσιακά Συµβούλια, αυτή αφορά γενικότερα θέ-
µατα τα οποία θα πρέπει να ρυθµιστούν σε νέο νόµο που θα έχει
µία συνολική προσέγγιση σ’ αυτό το ζήτηµα. Πάντως, αυτό το
οποίο θα ήθελα να τονίσω είναι ότι όσον αφορά τα θέµατα ανθυ-
γιεινής εργασίας και ασφάλισης, πραγµατικά είχαµε κι εµείς υπο-
βάλει τέτοιες τροπολογίες –το λέω ακόµα µία φορά- τις οποίες
αναγκαστήκαµε να αποσύρουµε.

Αυτά ήθελα να αναφέρω σχετικά µε το κοµµάτι της έρευνας.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Αναγνωστο-

πούλου, εσείς έχετε κάτι να αναφέρετε σχετικά µε τις τροπολο-
γίες; 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Μάλιστα, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, είστε
πρακτική, γι’ αυτό αναφερθείτε µόνο σ’ αυτές που κάνετε δεκτές.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε,
θα είµαι πολύ σύντοµη.

Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 363 και ειδικό 10,
για τα δικαιώµατα αποχωρούντων µελών ΕΕΠ οµοτίµων καθηγη-
τών ΑΕΙ.

Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 364 και ειδικό 11,
για τη διαδικασία εκλογής και εξέλιξης καθηγητών όλων των βαθ-
µίδων στα ΑΕΙ.

Γίνεται δεκτή, επίσης, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 382 και
ειδικό 29, για τη ρύθµιση θεµάτων επιστηµονικού, διδακτικού, ερ-
γαστηριακού και τεχνικού προσωπικού ειδικών κατηγοριών των
πανεπιστηµίων και των ΤΕΙ.

Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 387 και ειδικό 34,
για τη µεταβίβαση κτηριακού συγκροτήµατος και οικοπέδου του
Αλεξανδρείου ΤΕΙ Θεσσαλονίκης στο ΤΕΙ Κεντρικής Μακεδονίας.

Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 388 και ειδικό 35,
για τη συντόµευση του χρόνου αναµονής και το δικαίωµα αίτη-
σης επαναπροκήρυξης µελών ΔΕΠ που κρίθηκαν και δεν εξελίχ-
θηκαν τουλάχιστον µετά από ένα χρόνο.

Τέλος, γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 397 και
ειδικό 43, για τη δυνατότητα µετεγγραφής φοιτητών µε αποδε-
δειγµένη αναπηρία τουλάχιστον 67% µεταξύ τµηµάτων Σχολών
Καλών Τεχνών της Ελλάδας, κάτι που απαγορευόταν µέχρι τώρα,
αλλά κατόπιν συνεννόησης µε τα τµήµατα –δεν υπήρχε, δηλαδή,
νοµοθετικό πλαίσιο- γίνεται δεκτό.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, ευχαριστού-

µε.
Εποµένως, οι ειδικοί αγορητές, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσω-

ποι και οι συνάδελφοι που θα µιλήσουν έχουν τώρα ολοκληρω-
µένη εικόνα µπροστά τους.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα
να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Γιαβρόγλου,
για ποιο θέµα θα θέλατε τον λόγο;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να
υποβάλω µία πρόταση για νοµοτεχνική βελτίωση προς τον κ. Φω-
τάκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μπορείτε να του τη
δώσετε γραπτώς κι αν την κάνει αποδεκτή, θα την αναγνώσει και
θα την καταθέσει στα Πρακτικά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Θα ήθελα, όµως, να πω κάτι,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εσείς τώρα θα κάνετε
µία πρόταση. Τη νοµοτεχνική βελτίωση, εφ’ όσον υπάρξει, θα την
κάνει ο Υπουργός. Το λέω, για να είµαστε εξηγηµένοι. Δεν µετρά
αυτό που λέτε τώρα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ναι, ναι. Είναι προφανές.
Έχετε απόλυτο δίκιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, έχετε τον λό-
γο για δύο λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Σας ευχαριστώ.
Απλώς, θα ήθελα να πω και στο Σώµα -το έχω πει κατ’ ιδίαν,

προφανώς, στον κύριο Υπουργό- ότι χθες το µεσηµέρι, µετά από
πρόταση του κ. Κεγκέρογλου και του κ. Κωνσταντόπουλου, συ-
ναντηθήκαµε εκπρόσωποι κοµµάτων -ο κ. Φορτσάκης, ο κ. Πα-
παθεοδώρου, ο κ. Κεγκέρογλου, και άλλοι- µε τον Πρόεδρο της
Συνόδου Προέδρων των Ερευνητικών Κέντρων κ. Ιωαννίδη και
τον Πρόεδρο της Συνόδου Πρυτάνεων κ. Πετράκο. Αµφότεροι οι
Πρόεδροι µάς ανέπτυξαν το σκεπτικό και µας ήρθαν οι οµόφω-
νες αποφάσεις των δύο Συνόδων γι’ αυτό το ζήτηµα.

Έγινε µία εξαιρετική συζήτηση και υπήρχε µια, θα έλεγα, οµο-
φωνία -δεν θέλω να δηµιουργήσω κανένα πρόβληµα ούτε να
υφαρπάξω την οποιαδήποτε, ας πούµε, ψήφο- ως προς το πρό-
βληµα. Ως προς τη λύση του προβλήµατος δεν υπήρχε οµοφω-
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νία. Δεν έχει σηµασία ποιοι διαφώνησαν. 
Θα έκανα, λοιπόν, µια έκκληση στον Υπουργό, επειδή ακριβώς

είναι και οµόφωνες αποφάσεις των δύο Συνόδων των Προέδρων,
να συµπεριλάβει αυτήν τη νοµοτεχνική βελτίωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, επειδή η συ-
νεδρίαση θα φτάσει τουλάχιστον µέχρι τις 20.00’, ο κύριος
Υπουργός έχει άπλετο χρόνο µπροστά να ακούσει αυτά που εί-
πατε, που ήταν µια γενικότερης αποδοχής πρόταση και πριν κλεί-
σει η συνεδρίαση να απαντήσει. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο για ένα λεπτό, γιατί πρέπει να συνεχίσουµε τη διαδικασία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Για άλλο θέµα είναι. Είναι για µια τροπολογία στην
οποία δεν αναφέρθηκα.

Είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 361 και ειδικό 8, που
αφορά τις µετατάξεις τεσσάρων χιλιάδων περίπου εκπαιδευτι-
κών. Είναι κάτι που δηµιουργήθηκε επί Υπουργίας του κ. Αρβα-
νιτόπουλου. Καταλαβαίνω ότι υπάρχει πρόβληµα. Δεν µπορούµε
να κάνουµε δεκτή επί του παρόντος αυτήν την τροπολογία, διότι
αφορά ορισµένες µόνο ειδικότητες, για ορισµένες περιοχές της
Ελλάδας. Θα δηµιουργήσει πρόβληµα δικαστικών προσφυγών
και αιτηµάτων άλλων κλάδων της εκπαίδευσης, όπως επίσης
προκύπτει και θέµα εάν υπάρξει έλλειψη πιστώσεων για κάλυψη
κενών σε άλλες περιοχές και περιφέρειες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν γίνεται δεκτή;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Δεν γίνεται δεκτή. Ωστόσο, διερευνάται η δυνατό-
τητα ικανοποίησης αυτών των κατά βάση ουσιαστικών αιτηµά-
των, µε τη δυνατότητα σύστασης και άλλων οργανικών θέσεων
σε µεταγενέστερο χρόνο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. 
Ο κ. Νικόλαος Κούζηλος, ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής,

έχει τον λόγο.
Ελάτε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Όσον αφορά το Κεφάλαιο Α’, το άρθρο 1 ορίζει ότι η ανάπτυξη

και η προαγωγή της έρευνας αποτελεί υποχρέωση του κράτους
σύµφωνα µε το άρθρο 16 του Συντάγµατος. Κάνετε δεκτό ένα
πάγιο αίτηµα όλων των φορέων.

Στο άρθρο 2, στην ουσία αναδιατυπώνετε αστοχίες του ν.4310
και πιστεύουµε ότι η αξιολόγηση θα πρέπει να υπάρχει σε όλους
τους φορείς.

Το άρθρο 3, περιλαµβάνει διατάξεις για τις διαδικασίες κατάρ-
τισης της ΕΣΕΤΑΚ. Εξακολουθεί να λείπει η θεσµοθέτηση του
µηχανισµού και των διαδικασιών στη βάση των οποίων θα δια-
µορφώνεται σε γενικότητες πλέον. Στην ουσία υπάρχει µια υπο-
βάθµιση της εθνικής στρατηγικής στην έρευνα, στην τεχνολογική
ανάπτυξη και στην καινοτοµία, διότι δεν θεσπίζονται ούτε οι µη-
χανισµοί χάραξης της ΕΣΕΤΑΚ, ούτε το σταθερό ρυθµιστικό
πλαίσιο και µε τον τρόπο αυτόν δεν διασφαλίζεται σταθερή και
ορθολογική χάραξη της ΕΣΕΤΑΚ.

Με το άρθρο 6, αναµορφώνονται οι αρµοδιότητες της Γενικής
Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολογίας και µεταφέρονται στον
Αναπληρωτή Υπουργό.

Το άρθρο 8, προβλέπει τη συγκρότηση περιφερειακών συµ-
βουλίων. Όπως σας είπαµε και στην επιτροπή, ο περιφερειακός
σχεδιασµός, στην ουσία, δεν συνδέεται µε την κεντρική διοίκηση.
Θα είναι προβληµατικό στην εφαρµογή του.

Στο άρθρο 9, αναµορφώνεται στην ουσία η αποστολή του
ΕΣΕΚ και το συγκεκριµένο γνωµοδοτικό εργαλείο για τη χάραξη
της ευρύτερης εθνικής στρατηγικής. Αυξάνει τα µέλη από δεκα-
πέντε σε δεκαεπτά και η ένστασή µας είναι στην εκλογή των µε-
λών.

Στο άρθρο 10, «ρυθµίσεις θεµάτων ΕΣΕΚ», υπάρχουν ασά-
φειες στις αρµοδιότητες του ΕΣΕΚ και δεν συµµετέχει στον σχε-
διασµό της πολιτικής, απλώς παρακολουθεί την εφαρµογή της.

Με το άρθρο 12, το οποίο είναι για την αντικατάσταση του άρ-
θρου 13α του ν.4310/2014, επιχειρείτε αναλυτική καταγραφή και

εν µέρει το επιτυγχάνετε. Είµαστε υπέρ της ένταξης της ερευ-
νητικής δραστηριότητας σε µια αρχή και σε ένα κοινό πλαίσιο. 

Με το άρθρο 13, επιδιώκετε απλοποίηση στη συγκρότηση δι-
οικητικών συµβουλίων. Θα προκύψουν, όµως, κάποια προβλή-
µατα στην εφαρµογή του. 

Στο άρθρο 14, προσπαθείτε να περιορίσετε τη γραφειοκρατία,
αλλά υπάρχουν αρκετές ασάφειες. 

Με το άρθρο 15, στην ουσία προσπαθείτε να θεσπίσετε νέα
επιστηµονικά συµβούλια και αυτό που κάνετε ουσιαστικά -και θα
φανεί και στην πράξη πιστεύουµε- είναι µια αλλαγή στην ονοµα-
τοδοσία τους. 

Όσον αφορά στο άρθρο 16, θέλω να πω ότι δυστυχώς τα τε-
λευταία χρόνια το δυναµικό των ερευνητικών κέντρων αποτελεί-
ται από εργαζόµενους µε ελαστικές σχέσεις εργασίας και µε
κανόνες ελεύθερης αγοράς. 

Στο άρθρο 17, η χρηµατοδότηση της έρευνας προέρχεται κυ-
ρίως από ευρωπαϊκές πηγές. Το θετικό είναι ότι υπάρχει µια πρό-
βλεψη και δεν θα υπάρχουν προβλήµατα σχετικά µε τους µισ-
θούς και τις υποδοµές. 

Στο άρθρο 18, δεν ρυθµίζετε µε αξιοπιστία και ασφάλεια την
ιδιοκτησία των εφευρετών. Ίσως µετατραπεί σε εµπορευµατο-
ποίηση γνώσεων. 

Στο άρθρο 19, εξουσιοδοτείτε τον Γενικό Γραµµατέα της ΓΓΕΤ
να κρίνει την καταλληλότητα και την επάρκεια των υποψηφίων.
Δεν αποσαφηνίζεται, όµως, ποια είναι τα προσόντα των µελών
της τριµελούς επιτροπής. 

Το άρθρο 20, το βλέπουµε θετικό, όσον αφορά τις υποτρο-
φίες. 

Με το άρθρο 21, επιδιώκεται η βελτίωση της αξιολόγησης του
προσωπικού των ερευνητικών κέντρων και στην ουσία επαναφέ-
ρετε έναν νόµο του ΠΑΣΟΚ. 

Όσον αφορά στο άρθρο 22, για τη σύσταση εθνικού καταλό-
γου κριτών, δεν συµφωνούµε να καταρτίζεται ο συγκεκριµένος
κατάλογος µόνο από τον εκάστοτε Υπουργό. 

Βλέπουµε θετικά το άρθρο 23, σχετικά µε τις µετατάξεις προ-
σωπικού. 

Όσον αφορά το άρθρο 24, όπως σας είπαµε και χθες σε σχέση
µε τους ΕΛΚΕ, τους Ειδικούς Λογαριασµούς Κονδυλίων Έρευ-
νας, διορθώνετε κάποια οργανωτικά λάθη ή χρηµατοδοτικά θέ-
µατα, τις προµήθειες, αλλά στην ουσία µιλάµε για συµβάσεις ορι-
σµένου χρόνου και θα δηµιουργήσετε ένα πρόβληµα στο πώς θα
δουλέψουν οι συγκεκριµένοι ερευνητές στα ερευνητικά κέντρα.
Όπως έχετε αναφερθεί, κύριε Υπουργέ, πάρα πολλές φορές, η
έρευνα χρειάζεται χρόνο και στην ουσία µε το συγκεκριµένο
άρθρο δεν τους τον δίνετε. 

Στο άρθρο 25 παράγραφος 15, είναι άδικο το ότι µε απόφαση
του διοικητικού συµβουλίου µπορεί να προσλαµβάνεται στο ΕΛ-
ΚΕΘΕ το αναγκαίο ερευνητικό προσωπικό µε µερική απασχό-
ληση ή µε απασχόληση κατά τον πλου του πλοίου. Και εκεί πάλι
δεν θα πρέπει να υπάρχει αυτό το καθεστώς. 

Γενικά στο Κεφάλαιο Α’ βλέπουµε ότι προσπαθείτε να ρυθµί-
σετε αρκετά θέµατα του ν.4311/2014. Πήρατε τη γνώµη αρκετών
φορέων. Υπάρχουν θετικά. 

Στα Κεφάλαια Β’ και Γ’, στο άρθρο 35, φαίνεται η µνηµονιακή
στόχευση που υπάρχει και µας δίνει το στίγµα του νοµοσχεδίου,
το οποίο λέει για εξοικονόµηση πόρων. Όπως αναφέραµε γενικά
και χθες, σε όλο το νοµοσχέδιο κυριαρχεί µνηµονιακή δέσµευση.
Δηλαδή, το µνηµόνιο προσπαθεί να ρυθµίσει όλα τα θέµατα της
παιδείας. Δεν γίνεται. Η παιδεία, η έρευνα και η τεχνολογία, η
καινοτοµία δεν µπορούν να συµβαδίζουν µε το µνηµόνιο. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι µνηµόνιο και
εθνική παιδεία δεν µπορούν να συµβαδίζουν. Όλο το θέµα λύνε-
ται µόνο µε µια εθνική πολιτική στο θέµα της παιδείας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ πολύ.
Καλώ στο Βήµα τον ειδικό αγορητή της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ–ΔΗΜΑΡ κ. Δηµήτριο Κωνσταντόπουλο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Θα χρειαστώ ένα, ενά-

µιση λεπτό παραπάνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ένα, ενάµιση λεπτό
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το έχετε όλοι οι αγορητές. Δεν χρειάζεται να µου το ζητάτε.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο για την έρευνα

ήλθε, αλλά ταυτοχρόνως ερευνάται! Και µιλώ όχι τόσο για τα
άρθρα της έρευνας του Κεφαλαίου Α’, αλλά για τις προθέσεις
του Υπουργού στα Κεφάλαια Β’ και Γ’. Είχαµε επισηµάνει από
την πρώτη στιγµή, τόσο στην επιτροπή όσο και στην Ολοµέλεια,
ότι η συζήτηση δεν θα γίνει ουσιαστικά για την έρευνα, αλλά για
τις υπόλοιπες διατάξεις. 

Κύριε Υπουργέ, είστε προβλέψιµα απρόβλεπτος! Γιατί το λέµε
αυτό; Ξεκινήσατε από τη ρύθµιση για τα νηπιαγωγεία στο άρθρο
35, όπου επανακαθορίζονται η οργανικότητα και οι οργανικές θέ-
σεις των νηπιαγωγών. Υποστηρίζετε ακόµα και σήµερα ότι η ρύθ-
µιση είναι σε θετική κατεύθυνση. 

Στη συνέχεια, θέσατε εµβόλιµα το ζήτηµα του τρόπου διορι-
σµού, της πρόσληψης των αναπληρωτών. Υποστηρίξατε µία
άποψη, η οποία συνάντησε τη µαζική αντίδραση των εκπαιδευτι-
κών. Οι είκοσι χιλιάδες διορισµοί ήταν τελικά ένα πουκάµισο ά-
δειο.

Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, το πρόβληµα της αδιοριστίας δεν
µπορεί να γίνει πρόβληµα των αδιόριστων. Εν τέλει, αποσύρατε
τη ρύθµιση µετά πολλών επαίνων και αφού µε ανοικτά σχολεία
τα πράγµατα ήταν ζόρικα, επιλέξατε την Εβδοµάδα των Παθών
και µε υπουργική απόφαση οδηγήσατε µαθητές, γονείς και εκ-
παιδευτικούς στον δικό τους Γολγοθά. 

Γιατί τέτοια βιασύνη, κύριε Υπουργέ; Γιατί τέτοιος αιφνιδια-
σµός; Γιατί δεν φέρνετε στη σκέψη σας την επιτροπή στο πλαίσιο
του εθνικού διαλόγου για την παιδεία, ώστε να υπάρξει διαβού-
λευση και εκεί να εξαχθούν συµπεράσµατα και στη συνέχεια να
έλθουµε να νοµοθετήσουµε; 

Επικαλούµαι σηµεία από την ειλικρινή και αυθεντική τοποθέ-
τηση του εισηγητή της Συµπολίτευσης, του κ. Γαβρόγλου, για τις
µνηµονιακές υποχρεώσεις ως προς τα θέµατα εκπαίδευσης και
την ανάγκη να ανοίξουν τα σχολεία και τα πανεπιστήµια τον Σε-
πτέµβριο. Μέσα, λοιπόν, σ’ αυτό το πλαίσιο θα αναζητήσουµε σε
πνεύµα συνευθύνης τις βέλτιστες και τις εφικτές λύσεις και
θεωρώ ότι αυτή είναι εθνική µας υποχρέωση. 

Αντ’ αυτού, εσείς επιµένετε δογµατικά να ακυρώνετε τον διά-
λογο και µε επικοινωνιακά τρικ να υποστηρίζετε τις αποφάσεις
σας. Δεν υπάρχει συναίνεση όταν αυτοί που κυβερνούν δεν
έχουν ώτα να ακούσουν και –το χειρότερο- όταν έχουν υψώσει
ένα τείχος απόλυτης γνώσης και αυθεντίας. 

Ως προς τα άρθρα του νοµοσχεδίου, ξεκινώντας από το Κε-
φάλαιο Α’, έχουµε επισηµάνει ότι η χώρα χρειάζεται άµεσα να
αναθεωρήσει το νοµοθετικό πλαίσιο που διέπει την έρευνα, ώστε
να µπορέσει να συνδεθεί µε την οικονοµία και φυσικά να παράγει
κοινωνικά οφέλη. Ο τοµέας της έρευνας και της καινοτοµίας
χρειάζεται να γίνει ένας βασικός πυλώνας για την ανάπτυξη της
χώρας. 

Επίσης, κύριε Υπουργέ, σας επισηµαίνουµε ότι θα πρέπει να
θεσµοθετηθεί η συνέλευση ερευνητών του ινστιτούτου µε αρµο-
διότητες τον οικονοµικό απολογισµό και φυσικά τον στρατηγικό
σχεδιασµό ανάπτυξης του ινστιτούτου. 

Επίσης, ο χρόνος υποτροφίας, εφόσον οδήγησε σε κτήση δι-
δακτορικού, θα πρέπει να αναγνωρίζεται ως χρόνος προϋπηρε-
σίας στο δηµόσιο. Είναι απαράδεκτο να µην αναγνωρίζεται σε
Έλληνες επιστήµονες, αλλά να αναγνωρίζεται σε όσους έρχονται
από το εξωτερικό. 

Η Δηµοκρατική Συµπαράταξη βλέπει θετικά και θα ψηφίσει τα
άρθρα 1-24 του Κεφαλαίου Α’.

Θα αναφερθώ αναλυτικά επί των άρθρων.
Σχετικά µε το άρθρο 3, στο πεδίο εφαρµογής του σχεδίου

νόµου δεν περιλαµβάνονται καταξιωµένοι δηµόσιοι ερευνητικοί
οργανισµοί, ενώ αντιθέτως περιλαµβάνονται συγκεκριµένοι ιδιω-
τικοί οργανισµοί. Αυτοί θα µπορούν να εντάσσονται στο Εθνικό
Μητρώο Ερευνητικών Οργανισµών, λειτουργώντας µε ιδιωτικοοι-
κονοµικά κριτήρια και όχι απαραίτητα για το δηµόσιο συµφέρον.
Είναι ανεπαρκές το πεδίο εφαρµογής. 

Να θυµίσω, δε, ότι τα Ερευνητικά Πανεπιστηµιακά Ινστιτούτα

περιλαµβάνονταν στο άρθρο 13α του ν.4310/2014, τα οποία
τώρα έχουν απαλειφθεί. 

Κρίσιµο είναι ακόµη να υπαχθεί στο πεδίο εφαρµογής του πα-
ρόντος νόµου αλλά και του ν.4310/2014 το θέµα του ΙΤΣΑΚ, ως
αυτοτελές ερευνητικό ινστιτούτο. Άλλωστε, έως και σήµερα το
ΙΤΣΑΚ συνεχίζει να λειτουργεί ως ερευνητικό και τεχνολογικό
κέντρο στη Θεσσαλονίκη. Έχουµε καταθέσει σχετική τροπολο-
γία. Εµείς το γνωρίζουµε πολύ καλά το θέµα αυτό, γιατί κατ’ επα-
νάληψη το έχει θέσει ο κ. Αρβανιτίδης. Δείτε αυτές τις παρατη-
ρήσεις, έστω και την τελευταία στιγµή. 

Σχετικά µε τα άρθρα 4 και 5, συµφωνούµε η ΕΣΕΤΑΚ να ψηφί-
ζεται από τη Βουλή. Αυτήν ήταν άλλωστε και η πρότασή µας. 

Στα άρθρα 9 και 10, υπάρχουν ζητήµατα σχετικά µε τη διαδι-
κασία εκλογής των µελών του Εθνικού Συµβουλίου Έρευνας και
Καινοτοµίας. Είναι αναγκαίο να υπάρχει συµµετοχή της ακαδη-
µαϊκής και ερευνητικής κοινότητας και φυσικά εκπροσώπηση
όλων των γνωστικών αντικειµένων. 

Όσον αφορά τα άρθρα 11 και 12, είναι θετική η αναλυτική κα-
ταγραφή όλων των ερευνητικών κέντρων. Δεν υπάρχει ωστόσο,
κύριοι Υπουργοί, πρόβλεψη να µην υπάρξει περαιτέρω κατακερ-
µατισµός του εθνικού ερευνητικού ιστού που θα επιφέρει την κα-
τασπατάληση ερευνητικών πόρων του προγράµµατος 2014-
2020. 

Γι’ αυτό άµεσα –έστω και την τελευταία στιγµή- ζητάµε να
υπάρξει ρητή νοµοθετική ρύθµιση και πρόβλεψη για τους νέους
δηµόσιους ερευνητικούς οργανισµούς. 

Όσον αφορά τα άρθρα 13 και 14, οι ερευνητές υποεκπροσω-
πούνται όταν έχουν µόνον έναν εκπρόσωπο από κοινού µε τους
ειδικούς λειτουργικούς επιστήµονες στα εκλεκτορικά σώµατα. Η
λύση είναι η αναλογική εκπροσώπηση. Αυτή είναι η λύση. 

Στο άρθρο 15, είναι περιοριστικό το πλαίσιο των αρµοδιοτήτων
των επιστηµονικών συµβουλίων των ινστιτούτων. 

Στο άρθρο 18, η µισθοδοσία του προσωπικού των ερευνητικών
κέντρων θα έπρεπε να γίνεται από συγκεκριµένο κωδικό του κρα-
τικού προϋπολογισµού κι όχι από επιχορήγηση. Η έρευνα, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορεί να είναι σε επαιτεία. 

Στο άρθρο 24, ως προς τα προσόντα των επιστηµονικών υπεύ-
θυνων των επιστηµονικών έργων, ενώ στα ΑΕΙ πρέπει να έχουν
διδακτορικό στα ερευνητικά κέντρα αρκεί να έχουν µεταπτυχιακό
δίπλωµα. Γιατί να µην έχουν διδακτορικό και στα ερευνητικά κέν-
τρα; Είναι ένα ερώτηµα. 

Στο άρθρο 25, υπάρχει πρόβληµα µε το προσωρινό ΕΣΕΚ και
την επιλογή των δεκαεπτά µελών του από τον Υπουργό. Εδώ δια-
φωνούµε. Είναι το µοναδικό άρθρο που δεν ψηφίζουµε κιόλας
από την έρευνα.

Πάµε στο Β’ Κεφάλαιο και την ανώτατη εκπαίδευση. Θα σταθώ
σε ένα ζήτηµα γιατί, όπως σας έχουµε υπογραµµίσει ξανά, είναι
απαράδεκτος ο τρόπος που φέρνετε τις ρυθµίσεις αυτές, χωρίς
διαβούλευση και ενώ εξελίσσεται ο εθνικός και κοινωνικός διά-
λογος για την παιδεία. 

Η δέσµευση ωστόσο της πολιτείας είναι η µετονοµασία των
ΤΕΙ σε ΑΤΕΙ µε την παροχή σε αυτά επιπλέον δυνατοτήτων, όπως
για παράδειγµα να υπάρχουν κριτήρια ώστε να εκπονούν διδα-
κτορικές διατριβές. Δεν το περιλάβατε. Εδώ για τα ΑΤΕΙ θα πρέ-
πει να µιλήσουµε κάποια στιγµή για τα επαγγελµατικά τους
δικαιώµατα. Δεν µπορεί αυτοί οι άνθρωποι να είναι δέσµιοι.

Όσον αφορά το Κεφάλαιο Γ’ είµαστε πλήρως αντίθετοι. Το κα-
ταψηφίζουµε και καταδικάζουµε τον τρόπο που ήρθαν αυτές οι
ρυθµίσεις προς συζήτηση στη Βουλή. Για να χρησιµοποιήσω µια
προσφιλή έκφραση των σηµερινών Υπουργών του ΣΥΡΙΖΑ, «είναι
πραξικοπηµατική η διαδικασία διαλόγου». 

Έχουµε αναφερθεί αναλυτικά στη ρύθµιση του άρθρου 36,
που οδηγεί τα νηπιαγωγεία σε κλείσιµο. Επιµένουµε στην πρό-
τασή µας. Για εµάς η πρόταση είναι µία: υποχρεωτική δίχρονη
προσχολική αγωγή. Επιµένουµε, λοιπόν, σε αυτήν την πρότασή
µας. Το καταψηφίζουµε φυσικά όπως το έχετε φέρει, µε εξαί-
ρεση το άρθρο 28 που αφορά τη ρύθµιση των θεµάτων για τα
πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ, το άρθρο 32 που αφορά τη ρύθµιση θε-
µάτων του Κρατικού Πιστοποιητικού Γλωσσοµάθειας, το άρθρο
33 που αφορά ρύθµιση θεµάτων υπηρεσιακής κατάστασης προ-
σωπικού αρµοδιότητας του Υπουργείου Παιδείας και φυσικά το
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άρθρο 42 που αφορά τη διά βίου µάθηση. 
Ως προς τις τροπολογίες, η Δηµοκρατική Συµπαράταξη θα κα-

ταψηφίσει, πρώτον, την τροπολογία του Υπουργείου Εσωτερικών
και Διοικητικής Ανασυγκρότησης που προβλέπει τη σύσταση στο
Γραφείο Τύπου του Υπουργού δύο θέσεων δηµοσιογράφων µε
συνολική δαπάνη 63.000 ευρώ και δεύτερον, την τροπολογία των
Υπουργείων Εργασίας, Οικονοµικών και Παιδείας αναφορικά µε
τη λειτουργία του Ιδρύµατος Παιδική Στέγη και συγκεκριµένα την
αλλαγή του διοικητικού συµβουλίου. Θεωρούµε ότι η ρύθµιση
αυτή που προβλέπει η συγκεκριµένη τροπολογία δεν είναι δυνα-
τόν να επιλύσει τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει σήµερα το
Ίδρυµα. Δεν επιτυγχάνεται, λοιπόν, η δηµοσιονοµική νοµιµότητα,
όπως υποστηρίζει η κ. Φωτίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα σε ένα κλίµα έντονης ανη-
συχίας για την πορεία της αξιολόγησης και µε το ασφαλιστικό
νοµοσχέδιο να οδηγεί σε οικονοµική εξαθλίωση χιλιάδες µισθω-
τούς και συνταξιούχους, το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται να δηµι-
ουργήσει περισσότερα προβλήµατα στον χώρο της εκπαίδευ-
σης, σε γονείς και εκπαιδευτικούς. 

Από το 1991 έως το 2010, τα οργανικά κενά στο χώρο της
πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης καλύπτονταν από µόνιµους διορι-
σµούς.    

Από το 2010 έως το 2015, οι συνταξιοδοτήσεις έφτασαν τις
δωδεκάµισι χιλιάδες και οι µόνιµοι διορισµοί τα χίλια πεντακόσια
άτοµα. Περίπου έντεκα χιλιάδες κενά καλύπτονται από προσλή-
ψεις αναπληρωτών. Ενδεικτικά, αναφέρω ότι το 1998 έγιναν τεσ-
σερισήµισι χιλιάδες διορισµοί και το 2002 άλλες τεσσερισήµισι
χιλιάδες διορισµοί. Το 2007 έγιναν τρεισήµισι χιλιάδες διορισµοί. 

Από το 2000 µέχρι σήµερα, µέσα σε πολύ δύσκολες συνθήκες,
λειτούργησαν χίλια τριακόσια τριάντα επτά σχολεία ΕΑΕΠ µε ει-
δικότητες, µε καινοτόµες δράσεις, µε ολοήµερα προγράµµατα
και µε πολύ θετικό αποτέλεσµα. 

Το 65%, κύριοι Υπουργοί, του µαθητικού δυναµικού στην πρω-
τοβάθµια εκπαίδευση φοιτά σε αυτά τα σχολεία. Όταν, τότε, ως
ΠΑΣΟΚ προσπαθούσαµε να στηρίξουµε τη λειτουργία αυτών των
σχολείων, η σηµερινή Κυβέρνηση -να θυµίσω- ο ΣΥΡΙΖΑ, ως αν-
τιπολίτευση τότε, ήταν απέναντι και ασκούσε δριµύτατη κριτική.
Όταν τότε µιλούσαµε για εξορθολογισµό του προσωπικού και
την ενίσχυση των σχολικών µονάδων µε ενοποιήσεις κυρίως συ-
στεγαζόµενων σχολείων, ήσασταν αντίθετοι. Σήµερα τα φέρνετε
όλα ως καλώς γενόµενα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πρέπει να κλείσετε,
κύριε Κωνσταντόπουλε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σήµερα, οδηγείτε στην
ανεργία, κύριε Υπουργέ, τέσσερις χιλιάδες περίπου αναπληρω-
τές, σε οµηρία τρεισήµισι χιλιάδες εκπαιδευτικούς και σε από-
γνωση γονείς που δεν µπορούν να γράψουν τα παιδιά τους σε
ολοήµερο πρόγραµµα. Το αποτέλεσµα αυτής της ρύθµισης θα
φανεί πολύ σύντοµα και το κόστος είναι και πολιτικό αλλά και λει-
τουργικό.

Εµείς θα συνεχίζουµε να στηρίζουµε το δηµόσιο σχολείο και
την ποιοτική βελτίωση για τα παιδιά µας, γιατί είναι η µόνη επέν-
δυση στο µέλλον.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με επιστολή από το

Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, τη θέση του συναδέλφου κ. Τάσ-
σου ως ειδικού αγορητή παίρνει ο συνάδελφός του από το ίδιο
κόµµα, κ. Ιωάννης Δελής. 

Παρακαλώ, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Οφείλω να ενηµερώσω το Σώµα ότι η αντικατάσταση γίνεται

για λόγους ανωτέρας βίας. Δεν µπορεί ο Σταύρος Τάσσος να
είναι σήµερα στη συζήτηση κι έτσι η αντικατάσταση γίνεται από
µένα.

Κατ’ αρχάς, να κάνω µια παρατήρηση σε σχέση µε τις δηλώ-
σεις των αρµοδίων Υπουργών για τις τροπολογίες. 

Σε σχέση µε την τροπολογία του ΚΚΕ για  την Κεφαλονιά, που
απέρριψε ο κ. Φίλης λέγοντας ότι υπάρχει κάτι αντίστοιχο στον
νόµο. Ναι, υπάρχει, αλλά δεν είναι ακριβώς το ίδιο. Η τροπολογία

του Κοµµουνιστικού Κόµµατος καλύπτει ευρύτερο πεδίο αναγ-
κών της περιοχής, γι’ αυτό και λέµε ότι θα πρέπει να γίνει δεκτή.

Σε σχέση τώρα µε την τροπολογία την οποία απέρριψε ο κ.
Φωτάκης, για το ανθυγιεινό επίδοµα, λέγοντας αυτό που ακούµε
ως µόνιµη επωδό από τα υπουργικά και κυβερνητικά χείλη, ότι
«δεν µας αφήνουν οι θεσµοί, δεν το επιτρέπει η τρόικα, υπάρ-
χουν δηµοσιονοµικά προβλήµατα, παρά το ότι συµφωνούµε», θα
έλεγα ότι είναι η γνωστή τακτική τού προσφέρουµε τσάι και συµ-
πάθεια, αλλά όταν είναι να λύσουµε ένα πολύ συγκεκριµένο ζή-
τηµα -για το ανθυγιεινό επίδοµα µιλάµε- εκεί, τότε, αµέσως δεν
έχουµε κανένα πρόβληµα να το απορρίψουµε. 

Τώρα, το νοµοσχέδιο το οποίο συζητούµε για την έρευνα και
άλλες διατάξεις, στην πραγµατικότητα ασχολείται µε όλο το
εύρος της παιδείας. Ασχολείται και µε την παραγωγή νέας γνώ-
σης και µε την αναπαραγωγή της. Δεν είναι τυχαίο ότι καλύπτει
το φάσµα από τα νηπιαγωγεία µέχρι τα επιστηµονικά ερευνητικά
κέντρα. Παρά το ότι οι διατάξεις του φαίνονται ετερόκλητες,
υπακούουν σε µια κοινή λογική, µια λογική βέβαια η οποία πατάει
σε δύο άξονες. 

Η πρώτη είναι ο απόλυτος σεβασµός και η υποταγή στις λεγό-
µενες δηµοσιονοµικές προσαρµογές, στα ασφυκτικά δηλαδή δη-
µοσιονοµικά περιθώρια, τα οποία δεν έπεσαν από τον ουρανό,
αλλά υπάρχουν και υφίστανται και µε τη θέληση της Κυβέρνησης
και µε την ψήφο της. Και βεβαίως, µέσα σε αυτές τις συνθήκες,
µε την αγωνιώδη προσπάθεια και µέσα από τον χώρο της εκπαί-
δευσης να υποβοηθηθεί -όσο γίνεται, βέβαια- αυτό που λέµε η
ανάπτυξη, η οποία έχουµε πει επανειληµµένα ότι δεν είναι µια
ουδέτερη έννοια, διότι µιλάµε για την καπιταλιστική ανάπτυξη, η
οποία έχει παντού και πάντα τους δικούς της νόµους. Προϋπο-
θέτει και συµπεριλαµβάνει όλα αυτά τα µέτρα τα αντεργατικά και
αντιλαϊκά, τα οποία κορυφώνονται από αύριο µε την ψήφιση εδώ,
σε αυτήν την Αίθουσα, του λεγόµενου ασφαλιστικού, γιατί στην
πραγµατικότητα δεν είναι τίποτε άλλο παρά µια ασφαλιστική
αποδόµηση.

Φυσικά, ο λαός ήδη έχει αρχίσει να δίνει την απάντησή του και
θα την δώσει ακόµα περισσότερο αύριο και µεθαύριο και το επό-
µενο διάστηµα.

Ξεκινώντας τώρα µε το ζήτηµα της έρευνας και µέσα στα άρ-
θρα βέβαια, αλλά και στην αιτιολογική έκθεση λέγεται ότι αυτή
θα υποβοηθήσει κι ότι η γνώση και η καινοτοµία που προκύπτουν
από την έρευνα θα αποτελέσουν µοχλό για την παραγωγική ανα-
συγκρότηση της χώρας και θα παράξουν πλούτο προς όφελος
της κοινωνίας. 

Ελάτε τώρα! Τα συµπεράσµατα της έρευνας ξέρουµε ότι είναι
εµπορεύµατα, και αποδεικνύεται αυτό και από τα άρθρα. Όλα τα
άρθρα είναι ποτισµένα από αυτό το πνεύµα. Θα αποτελέσουν
τροφή, θα αποτελέσουν πεδίο εκµετάλλευσης για να τα αξιοποι-
ήσουν οι επιχειρήσεις για να αυξήσουν τα κέρδη τους και όχι βέ-
βαια για να καλύψουν τις ανάγκες που έχει ο λαός µας σήµερα,
που σε κάποιες περιπτώσεις είναι και πιεστικές. Αντίθετα, ο λαός
αυτά τα αποτελέσµατα της έρευνας θα τα χρυσοπληρώσει και
αυτό το βλέπουµε παντού, στην φαρµακοβιοµηχανία για παρά-
δειγµα.

Με δύο λόγια, η ερευνητική πολιτική της Κυβέρνησης έτσι
όπως αποτυπώνεται σε αυτόν τον νόµο, που στην πραγµατικό-
τητα είναι µια συνέχεια του ν.4310 και τίποτα παραπάνω, ούτε
τις δυνατότητες ανάπτυξης της έρευνας απελευθερώνει, αλλά
αντίθετα υπηρετεί και ενισχύει ακόµα περισσότερο την προσαρ-
µογή στην στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και το λεγόµενο
ευρωπαϊκό χώρο ανάπτυξης της έρευνας. Πρόκειται για µια Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση η οποία βέβαια από την πρώτη στιγµή της ίδρυ-
σής της ξέρουµε πολύ καλά για ποιον λειτουργεί. 

Το επιχειρηµατικό κέρδος όχι µόνο ζει και βασιλεύει, αλλά έχει
και περίοπτη θέση µέσα στις πρόνοιες και στα άρθρα του νοµο-
σχεδίου. Και βέβαια δεν πρέπει να µας διαφεύγει το γεγονός ότι
εξαιτίας αυτής της πολιτικής µέσα σε αυτά τα ίδια τα ερευνητικά
κέντρα και παρά τα µεγάλα λόγια για την κατάργηση της πολυ-
τυπίας των απαράδεκτων εργασιακών σχέσεων, τα «µπλοκάκια»
τσακίζουν κόκκαλα, ζουν και βασιλεύουν και βέβαια, δεν προβλέ-
πεται σε αυτό το νοµοσχέδιο -και είναι χαρακτηριστικό- ούτε καν
η απαλλαγή από τον ΦΠΑ για αυτούς τους εργαζόµενους.
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Περνάµε τώρα στις διατάξεις για τα πανεπιστήµια, για τα Ανώ-
τατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα. Αυτά είναι πέντε άρθρα. Έχουµε
πει ότι διατηρούνται τα Συµβούλια Ιδρύµατος στο άρθρο 26. 

Επειδή ακριβώς υπακούει το νοµοσχέδιο στον κανόνα της λε-
γόµενης δηµοσιονοµικής προσαρµογής, τού δεν έχουµε λεφτά
να δώσουµε, συνεπώς θα πρέπει να κάνουµε ανακύκλωση, ανα-
διάταξη του προσωπικού αυτού που υπάρχει, να φέρουµε ακόµα
- ακόµα και οµότιµους καθηγητές να διδάξουν στα προπτυχιακά,
αφού ωθεί ακόµα περισσότερο στην επιχειρηµατική αξιοποίηση
της περιουσίας των πανεπιστηµίων, έχουµε και µια παρατήρηση
ειδικότερου χαρακτήρα σε σχέση µε το ειδικό τεχνικό προσω-
πικό, µε τους λεγόµενους ΕΤΕΠ. Αρκετοί διοικητικοί υπάλληλοι
εργάζονται ήδη ως ΕΤΕΠ. Αυτό που θα έπρεπε, κατά τη γνώµη
µας, να συµπεριληφθεί και µέσα στο νοµοσχέδιο είναι ότι αυτοί
επιτέλους αντί να εργάζονται ως διοικητικοί πρέπει να έχουν και
τη σχέση εργασίας, να γίνει µια αποκατάσταση και να έχουν τον
τίτλο του ΕΤΕΠ.

Για την πρωτοβάθµια και τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση έγινε
και χθες µια ολόκληρη συζήτηση εδώ και µια αντιπαράθεση περί
πελατών στην εκπαίδευση και επιχειρήθηκε να χαραχθεί και µια
διαχωριστική γραµµή. Είναι γνωστό ότι στον καπιταλισµό δεν
υπάρχουν κοινωνικά αγαθά, δεν αναγνωρίζεται τίποτα ως κοινω-
νικό αγαθό παρά µόνο ως εµπόρευµα. Η παιδεία δεν µπορεί να
εξαιρείται και εξ αυτού του λόγου οι ταξικοί φραγµοί στη µόρ-
φωση είναι δεδοµένοι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Αν θέλαµε, πραγµατικά, η παιδεία, η υγεία, µια σειρά από βα-

σικές λαϊκές ανάγκες να είναι κάτι τέτοιο, δηλαδή να αναγνωρί-
ζονται ως κοινωνικά αγαθά, τότε πολύ απλά θα πρέπει να
αφαιρεθεί ο εµπορευµατικός τους χαρακτήρας, για να πάρουν
και τον χαρακτήρα των κοινωνικών αγαθών.

Στο άρθρο 32 του νοµοσχεδίου, σχετικά µε την επιτροπή κρα-
τικού πιστοποιητικού γλωσσοµάθειας, επιχειρείται η αλλαγή στη
σύνθεση της επιτροπής. Αυτό αναφέρεται ως επείγον. Το είπαµε
και στην επιτροπή, να το ξαναπούµε κι εδώ, στην πραγµατικό-
τητα αυτό που είναι κατεπείγουσα λαϊκή ανάγκη είναι τα φτωχά
παιδιά των µεροκαµατιάρηδων, των λαϊκών οικογενειών, να
έχουν δωρεάν πρόσβαση στη ξένη γλώσσα και, βέβαια, να έχουν
κι ένα δωρεάν κρατικό πιστοποιητικό γλωσσοµάθειας, για να ξε-
φύγουν, επιτέλους, από τα νύχια των µεγαλεµπόρων των ξένων
γλωσσών. 

Στο άρθρο 33, βλέπουµε να επεκτείνεται και να γενικεύεται η
κινητικότητα ανάµεσα στις βαθµίδες της εκπαίδευσης, ξεκινών-
τας από τις λεγόµενες κοινές ειδικότητες, να εργάζονται δηλαδή
ταυτόχρονα και στο δηµοτικό και στο γυµνάσιο και στο λύκειο,
για λόγους βέβαια εξοικονόµησης δαπανών. Είναι η δηµοσιονο-
µική προσαρµογή που λέγαµε. 

Θα θέλαµε και από αυτό το Βήµα να σας καλέσουµε, µε το
άρθρο 40, η δίκαιη ρύθµιση για τη µη επιστροφή χρηµάτων από
τους εκπαιδευτικούς που τέθηκαν σε διαθεσιµότητα το 2013 να
ολοκληρωθεί –οφείλει να ολοκληρωθεί- και µε την αναγνώριση
αυτού του χρόνου ως χρόνου προϋπηρεσίας. 

Εντύπωση προκαλεί το άρθρο 41, σχετικά µε τη διάθεση εκ-
παιδευτικών στα δηµοσία ΙΕΚ. Και το ερώτηµα έρχεται αβίαστα:
Καλά, έχουµε τόσο πολύ µεγάλο περίσσευµα εκπαιδευτικών που
θα τους πάρουµε και από τα γυµνάσια και τα λύκεια και θα τους
πάµε και στα ΙΕΚ, όταν τα κενά είναι µεγάλα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Τέλος, για το γνωστό άρθρο 35, σε σχέση

µε τα νηπιαγωγεία, ζητήσαµε και ζητάµε και σήµερα την πλήρη
απόσυρσή του. Μας είπε ο Υπουργός χθες -και το είπε και µε
φωνή στεντόρεια µάλιστα- ότι δεν κλείνει κανένα νηπιαγωγείο.

Εξηγήστε µας τότε, κύριε Υπουργέ, γιατί το επτά, ο ελάχιστος
αριθµός, γίνεται δεκατέσσερα; Λύστε µας αυτήν την απορία.
Είναι ο διαιρέτης που είπατε. Το επτά γίνεται δεκατέσσερα. Και
κάτι τέτοιο, βέβαια, οδηγεί σε µείωση των οργανικών θέσεων και
του προσωπικού στα νηπιαγωγεία. Αυτή είναι η πραγµατική αιτία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δελή, παρα-
καλώ ολοκληρώστε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Εδώ, όµως, αντί να µιλάµε για τον ελάχιστο
αριθµό νηπίων, είναι χρήσιµο να µιλάµε και για τον ανώτερο αριθ-
µό νηπίων. Σκεφτείτε µία νηπιαγωγό –και έναν, γιατί υπάρχουν
και άνδρες πια και καλά κάνουν- µέσα σε εικοσιπέντε, σε είκοσι
οκτώ νήπια, τι µπορούν να διδάξουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, κύριε συ-
νάδελφε. Έχετε πάρει τρία επιπλέον λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, και σας ευ-
χαριστώ. 

Τέλος, όσον αφορά τα ολοήµερα σχολεία, πάει πολύ αυτό το
σχολείο που ετοιµάζετε από το Σεπτέµβρη, που θα έχει πολύ λι-
γότερους εκπαιδευτικούς, που θα αποκλείει παιδιά, να το ονο-
µάζετε ενιαίου τύπου ολοήµερο σχολείο. Μοναδικό τύπο ναι,
ενιαίο όχι. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο ειδι-

κός αγορητής από το Ποτάµι, κ. Γεώργιος Μαυρωτάς.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Και µετά, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μετά είναι ο κ. Κων-

σταντίνος Ζουράρις, η κ. Θεοδώρα Μεγαλοοικονόµου και στη
συνέχεια, όπως προείπα και συµφωνήσαµε οµοφώνως, θα παίρ-
νουν τον λόγο τέσσερις συνάδελφοι οµιλητές και ένας Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος. 

Κύριε Μαυρωτά, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κάποια από τα σχόλια επί των άρθρων τα έκανα χθες στη γε-

νική οµιλία, οπότε θα αναφερθώ σε όσα δεν ακούστηκαν και θα
αναφερθώ, επίσης, σε κάποια πράγµατα που ακούστηκαν από
τους Υπουργούς ή που αποσιωπήθηκαν. 

Ας ξεκινήσουµε από το πρώτο κεφάλαιο της έρευνας και το
άρθρο 9, που αφορά το δεκαεπταµελές Εθνικό Συµβούλιο Έρευ-
νας Καινοτοµίας (ΕΣΕΚ). Νοµίζουµε ότι εκεί για την καλύτερη
ενοποίηση του χώρου ανώτατης εκπαίδευσης και έρευνας, που
είναι ένας από σκοπούς του νοµοσχεδίου, θα ήταν ίσως σκόπιµο
να συµµετέχει το ΕΣΕΚ στο ΕΣΥΠ, δηλαδή στο Εθνικό Συµβούλιο
Παιδείας, κάτι το οποίο είχαµε πει και στις επιτροπές. 

Στο άρθρο 11, χρειάζεται η δηµιουργία ρητής νοµοθετικής
πρόβλεψης, µε βάση την οποία όσοι νέοι δηµόσιοι ερευνητικοί
οργανισµοί δηµιουργούνται θα εντάσσονται στο πεδίο εφαρµο-
γής του νόµου για την ΕΤΑΚ ή ακόµα και στη ΓΓΕΤ.

Στο άρθρο 16, για το προσωπικό, στην παράγραφο 6, µπορεί
να προστεθεί µία µέριµνα για τις περιπτώσεις των ΑΜΕΑ, στους
οποίους να δίνεται η δυνατότητα ευελιξίας στο ωράριο, στα θέ-
µατα προσωπικού. Είναι ένα πάγιο αίτηµα της Συνοµοσπονδίας. 

Στα θέµατα αξιολόγησης του προσωπικού -το είπαµε και στις
επιτροπές- γιατί να είναι κλειστή η διαδικασία από ερευνητής Β’
σε ερευνητής Α’; Στο πανεπιστήµιο από αναπληρωτής καθηγη-
τής σε καθηγητή γίνεται µε ανοιχτή διαδικασία.         

Στο άρθρο 24 στην παράγραφο 9, η διάταξη προβλέπει ότι η
Επιτροπή Ερευνών µετά από έγκριση της Συγκλήτου µπορεί να
διαθέτει έως το 50% του αδιάθετου αποθεµατικού του ΕΛΚΕ για
κάλυψη λειτουργικών αναγκών. Αυτό είναι κάτι που δίνει σίγουρα
ευελιξία. Θα έπρεπε, όµως, να προσθέσουµε στη διάταξη: «…
µετά από τη σύµφωνη γνώµη του Συµβουλίου Ιδρύµατος», γιατί
ούτως ή άλλως τα Συµβούλια Ιδρύµατος εγκρίνουν τον οικονο-
µικό προϋπολογισµό και τον απολογισµό.

Και µια και µιλάµε για Συµβούλια Ιδρύµατος ας πάµε στο Κε-
φάλαιο Β’, για τα θέµατα ανώτατης εκπαίδευσης. Και θα ξεκι-
νήσω απ’ αυτά που άκουσα χθες από την κ. Αναγνωστοπούλου.
Την ακούσαµε να λέει ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν κατήργησε τα συµβούλια
και µόνα τους θέλουν να αυτοδιαλυθούν.

Ας γυρίσουµε λίγο πίσω, και συγκεκριµένα στις 8 Φεβρουαρίου
2015, στις προγραµµατικές δηλώσεις του Αλέξη Τσίπρα όπου –
διαβάζω από τα Πρακτικά- λέει κατά λέξη: «Σε ό,τι αφορά την
τριτοβάθµια εκπαίδευση καταργούνται οι διατάξεις που αφορούν
τα Συµβούλια Ιδρυµάτων, καθώς αυτός ο θεσµός απέτυχε θεα-
µατικά και παραβίασε τη συνταγµατική επιταγή του αυτοδιοίκη-
του των πανεπιστηµίων».

Για το τελευταίο, βέβαια, για την αντισυνταγµατικότητα άλλα
λέει το Συµβούλιο της Επικρατείας. Δεν πειράζει, όµως. Δεν είναι
ούτε η πρώτη αστοχία του Πρωθυπουργού αλλά ούτε και η τε-
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λευταία.
Ούτε, όµως, η κ. Αναγνωστοπούλου χθες µπόρεσε να συγκρα-

τήσει τον ενθουσιασµό της επειδή ξεδόντιασε –αυτό ακριβώς το
ρήµα χρησιµοποίησε- τα συµβούλια. Διαβάζω τα λόγια της από
τα χθεσινά Πρακτικά: «Το ότι φθάνουµε να ξεδοντιάσουµε τα
συµβούλια είναι κάτι που δηµιούργησε η πραγµατικότητα».

Ποια πραγµατικότητα, όµως, κυρία Υπουργέ; Των χτισµένων
πορτών και της κόκκινης µπογιάς που πέταγαν οι σχεδόν οµοϊ-
δεάτες σας στα γραφείων των µελών των Συµβούλιων Ιδρύµατος
ή της στοχοποίησης µε αφίσες και απειλές των καθηγητών; Ξέ-
ρουµε καλά πως υποσκάψατε και πριν γίνετε Κυβέρνηση και
µετά, τον συγκεκριµένο θεσµό. Μην αντιστρέφετε και εδώ την
πραγµατικότητα, γιατί ήµασταν παρόντες και τα βλέπαµε.

Διακρίνω, επίσης, µία συµπλεγµατική εµµονή απέναντι στους
καθηγητές που ήρθαν απ’ έξω να µας κρίνουν. Όχι, όµως, µόνο
απ’ εσάς αλλά γενικότερα από τους οµιλητές του ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί
φοβάστε να ακουστεί και µια γνώµη από Έλληνες για τους οποί-
ους κατά τα άλλα είµαστε περήφανοι που απόφοιτοι των ελληνι-
κών πανεπιστηµίων κοσµούν τα καλύτερα πανεπιστήµια του εξω-
τερικού; 

Γιατί θέλετε να στείλετε πίσω όσους αφιλοκερδώς δέχθηκαν
την πρόσκληση από την πατρίδα για να υπηρετήσουν τη βελ-
τίωση των πανεπιστήµιων µας; Μας περισσεύουν ο Μπερτσιµάς,
ο Σηφάκης, ο Ζούµπος και πολλοί άλλοι; Είναι καλοί µόνο όταν
είναι µακριά για να λέµε, «τι φανταστικούς αποφοίτους βγάζουν
τα πανεπιστήµιά µας», αλλά δεν είναι καλοί όταν έρχονται κοντά
για να βοηθήσουν; Γιατί δεν θέλετε τις υπηρεσίες τους; 

Η αλήθεια είναι ότι δεν θέλετε, γιατί θέλετε τα πανεπιστήµιά
µας να είναι τα ιδεολογικά σας τσιφλίκια. Βολεύεστε –το αποδει-
κνύουν άλλωστε και κάποιες διατάξεις στο σηµερινό νοµοσχέ-
διο- στην απουσία κανόνων, στην απουσία λογοδοσίας και ελέγ-
χου γιατί έτσι µπορούσατε και µπορείτε να ελέγχετε µε τις δυ-
ναµικές µειοψηφίες τα όργανα διοίκησης. Τα Συµβούλια Ιδρύµα-
τος, λοιπόν, σας χάλαγαν τη σούπα. 

Ας πάµε σε ένα άλλο πολύ σηµαντικό θέµα για τα πανεπιστή-
µια, τον Εσωτερικό Κανονισµό και τον Οργανισµό των ιδρυµά-
των. Για όσους δεν γνωρίζουν η Σύγκλητος µαζί µε τον Πρύτανη
είναι αρµόδιοι να υποβάλλουν προς έγκριση στα Συµβούλια Ιδρύ-
µατος το σχέδιο Οργανισµού και Εσωτερικού Κανονισµού. Και
στις επιστολές που σας έστειλαν –µας είπατε γι’ αυτές χθες- τα
Συµβούλια Ιδρύµατος στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων
το λένε ρητά σχεδόν οµόφωνα για το συγκεκριµένο θέµα. Ουδέ-
ποτε κατατέθηκε σχέδιο Οργανισµού ή Εσωτερικού Κανονισµού
παρ’ όλο που έχουν περάσει τέσσερα χρόνια. 

Με το άρθρο 26, λοιπόν, του παρόντος νοµοσχεδίου στην πα-
ράγραφο 6, προσπαθείτε να διαιωνίσετε αυτό το καθεστώς ου-
σιαστικά παραπέµποντας τους εσωτερικούς κανονισµούς στις
καλένδες. Λέτε ότι µέχρι να καταρτιστούν –χωρίς να βάζετε κά-
ποιο χρονικό όριο- θα αποφασίζει η Σύγκλητος για τα σχετικά θέ-
µατα. 

Μα πώς θα αποφασίζει; Κλειδαµπαρωµένη στην αίθουσα της
Συγκλήτου µέχρι να πάρει την απόφαση που θέλουν τα παιδιά;
Αυτό το έργο ξέρετε, αυτό το έργο θέλετε να επαναφέρετε. Και
επειδή ήταν εµπόδιο σε αυτό το θεσµικό αντίβαρο των συµβου-
λίων, ήταν από την πρώτη στιγµή για εσάς κόκκινο πανί. 

Αυτά, γιατί ακούγοντας χθες την κυρία Υπουργό νόµιζα ότι
ανήκω σε άλλο πλανήτη, ότι εργαζόµουν σε ένα πανεπιστήµιο
στη χώρα του ποτέ.

Και –κλείνοντας- γιατί δεν µας λέτε, κυρία Αναγνωστοπούλου,
και το όνοµα της κυρίας της Επιτροπής Σοφών που αναφέρατε
χθες ότι βοούν οι «NEW YORK TIMES» και «LOS ANGELES
TIMES» αυτές τις µέρες για τις πρακτικές της. Πού παραπέµπε-
ται και για ποια αδικήµατα; Να µας πείτε και το όνοµα για να ξέ-
ρουµε να φυλαγόµαστε. Εµείς άλλωστε µε ονόµατα µιλάµε και
ο νοών νοείτω. 

Κλείνει, λοιπόν, η παρένθεση για τα συµβούλια και πάµε σε
κάτι άλλο.

Στο άρθρο 28 στην παράγραφο 3, είναι µία επίσης, πονηρή
διάταξη που αφορά τις αρµοδιότητες των νοµικών προσώπων
ιδιωτικού δικαίου, οι οποίες µεταφέρονται σε εταιρείες διαχείρι-
σης και αξιοποίησης περιουσίας -οι οποίες είναι ΝΠΔΔ- των πα-

νεπιστηµίων και µάλιστα αναδροµικά µέχρι να καταργηθούν τα
ΝΠΔΔ και να λειτουργήσουν τα Νοµικά Πρόσωπα Ιδιωτικού Δι-
καίου, αν και δεν βλέπουµε να υπάρχει πρόθεση να γίνει αυτό.

Γιατί αν υπήρχε, θα είχατε ανταποκριθεί στην επιστολή που
έχει στείλει από 19 Ιανουαρίου, το Συµβούλιο Ιδρύµατος του Εθ-
νικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου που έχει ένα έτοιµο σχέδιο προ-
εδρικού διατάγµατος για την κατάρτιση του Νοµικού Προσώπου
Ιδιωτικού Δικαίου. Αυτό υπήρχε στην επιστολή, αλλά δεν το ανα-
φέρατε χθες.

Ας πάµε, όµως, και στα θέµατα πρωτοβάθµιας και δευτερο-
βάθµιας εκπαίδευσης. Εκεί δεν άκουσα καθόλου τον κύριο
Υπουργό ή την κυρία Αναπληρώτρια Υπουργό να λένε τίποτα για
το άρθρο 33 παράγραφος 7, που επιµένουµε. Εκεί δίνει τη δυνα-
τότητα µετάταξης αποσπασµένων εκπαιδευτικών σε πανεπιστή-
µια και ΤΕΙ ως ΕΔΙΠ, δηλαδή, εργαστηριακό και διδακτικό προ-
σωπικό. Κρατήστε το αυτό.

Αν µε έµαθε, όµως, κάτι ο αθλητισµός είναι να επιµένω και
αυτό θα κάνω και τώρα. Ρωτάω, λοιπόν, ξανά: Γιατί δεν βγάζετε
από το άρθρο τις δύο φωτογραφικές προϋποθέσεις που δεν
υπάρχουν ούτε στο αντίστοιχο άρθρο 23, που αφορά τη µετά-
ταξη από ερευνητικά κέντρα στη ΓΓΕΤ, δηλαδή την προϋπόθεση
για διετή προϋπηρεσία µετά το διδακτορικό και την κατάργηση
της πενταετίας µεταξύ των µετατάξεων που υπαγορεύει ο Υπαλ-
ληλικός Κώδικας. Ανοίξτε, δηλαδή, τον δρόµο σε περισσότερους
εκπαιδευτικούς και όχι µόνο σε όσους έχουν πιάσει καρέκλα.
Είναι η πέµπτη φορά που σας το λέµε εδώ σε αυτό το νοµοσχέ-
διο και συνεχίζετε να σφυρίζετε κλέφτικα. Και µάλιστα σήµερα
το πρωί ολοκληρώθηκε το έργο. Με την τροπολογία 382/29 ου-
σιαστικά κάνετε τους ΕΔΙΠ επίκουρους καθηγητές, έτσι ώστε να
κλείσει το φωτογραφικό άλµπουµ.

Ας πάµε στις τροπολογίες και στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Θέλω ακόµα ένα µε δύο λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίστε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Στην υπουργική τροπολογία 355/2,

προσλαµβάνετε πάλι δηµοσιογράφους. Νοµίζετε, µάλλον, ότι
αυτό που θέλει η κοινωνία είναι επικοινωνία. Εµείς δεν το νοµί-
ζουµε. 

Θα σταθώ σε κάποιες βουλευτικές τροπολογίες για την ανώ-
τατη εκπαίδευση.

Σχετικά µε την τροπολογία 363/10, που δίνει το δικαίωµα σε
οµότιµους καθηγητές να κάνουν προπτυχιακά µαθήµατα, η οποία
έγινε αποδεκτή, µας κάνει, κατ’ αρχάς, εντύπωση πώς φέρνει ο
ΣΥΡΙΖΑ µια τέτοια τροπολογία, όταν έχουµε ακούσει πολλές
φορές και τον κ. Γαβρόγλου, σε όλους τους τόνους, να λέει ότι
βασική µέριµνα είναι πώς θα ανοίξει το πανεπιστήµιο σε νέους
διδάκτορες. Έτσι θα ανοίξει, µε το να κάνουν προπτυχιακό οι
οµότιµοι; Θα είµαστε, λοιπόν, αρνητικοί.

Σε σχέση µε την τροπολογία 364/11, που αφορά τα εκλεκτο-
ρικά σώµατα, αναρωτιόµαστε γιατί δεν ήρθε ως υπουργική τρο-
πολογία. Το θέµα της εκλογής µε τα επταµελή εκλεκτορικά σώ-
µατα ήταν από τις παθογένειες του ν.4009/2011 και θα πρέπει να
αλλάξει. Όµως έτσι, µε µία τροπολογία χωρίς συζήτηση, χωρίς
διάλογο, χωρίς να ακούσετε τις απόψεις µας; Δεν είναι αυτό ένα
από τα βασικά ζητήµατα των πανεπιστηµίων το οποίο θα έπρεπε
να συζητήσουµε; 

Παρ’ όλα αυτά, έστω και έτσι, προτείνουµε δύο βελτιώσεις.
Πρώτον, να υπάρχει ρητή αναφορά στο σύστηµα ΑΠΕΛΛΑ, να
προσθέσουµε και τους επίκουρους καθηγητές. Και δεύτερον, να
µπει ρητά η δυνατότητα της τριµελούς επιτροπής να ζητάει αξιο-
λογητικές συστατικές επιστολές για τους υποψηφίους.

Ήρθε και µια τροπολογία για την επαγγελµατική εκπαίδευση
η οποία είναι τριάντα σελίδες. Θα έπρεπε να ήταν µέσα στο νο-
µοσχέδιο, όµως, έρχεται µουλωχτά, ως νυχτερινή τροπολογία,
για τα ΕΠΑΛ. Δεν προλάβαµε να τη δούµε καν. Μπορεί αυτή η
τροπολογία να είναι το καλύτερο κοµµάτι του νοµοσχεδίου, αλλά
εµείς δεν θα την ψηφίσουµε γιατί ουσιαστικά έτσι επιβραβεύουµε
κουτοπόνηρες πρακτικές νοµοθέτησης που δεν σέβονται και
υποτιµούν το κοινοβούλιο.

Δεν έχουµε καµµία αµφιβολία ότι όλα αυτά θα ψηφιστούν από
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την Πλειοψηφία. Είστε, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Συµπολίτευσης, ευχαριστηµένοι από τις νοµοθετικές αυτές πρα-
κτικές; Είστε ήσυχοι µε την κοινοβουλευτική σας συνείδηση ή
δεν πειράζει ας γίνεται η δουλειά; Και µην πείτε ότι και οι άλλοι
τα ίδια έκαναν, γιατί τους έχετε ξεπεράσει επικαλούµενοι µάλι-
στα ότι είστε και η κάθε λέξη του Συντάγµατος. Ξέρετε το περί-
φηµο ηθικό σας πλεονέκτηµα βουλιάζει µέσα στο µυθικό βόλεµα
των δικών σας παιδιών που είναι διάσπαρτο στο νοµοσχέδιο,
αλλά και µέσα στις νοµοθετικές αυτές πρακτικές του άρπα-κόλα
και του «ο σκοπός αγιάζει τα µέσα» ή αλλιώς ο νόµος µας αγιάζει
τη νοµοθετική πρακτική. Και το σαββατοκύριακο που µας έρχεται
φροντίσατε να έχουµε άλλο ένα παράδειγµα αυτής της πρακτι-
κής και θα τα πούµε και εκεί.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκρότηµα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για να ανακοινώσω
νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε τον λόγο,
κύριε Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Καταθέτω νοµοτεχνικές βελτιώσεις στα άρθρα που
αφορούν την τεχνική εκπαίδευση.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προ-
αναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, να φωτοτυπη-
θούν και να µοιραστούν στους εισηγητές και Κοινοβουλευτικούς
Εκπροσώπους, παρακαλώ.

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Ζουράρις, µέλος των Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Τα σέβη µου, Πρόεδρε!
Αυτό δηλώνω, Υπουργέ Φίλη, ότι αποσύρω τις δύο τροπολο-

γίες, γιατί σε άκουσα πριν και µε έπεισες για τη βασιµότητα της
αντεπιχειρηµατολογίας για τις δύο διατάξεις των διδασκάλων
του εξωτερικού και την άλλη. Εποµένως δύο απ’ αυτές τις τρο-
πολογίες δεν θα τις καταθέσω.

Επίσης, ευχαριστώ τον Υπουργό Φωτάκη, ο οποίος απεκατέ-
στησε, επιτέλους, τη στοιχειώδη λογική και τη δικαιοσύνη και
εποµένως ο συνάδελφός µου δεν θα κυνηγηθεί για τα λάθη της
γραφειοκρατίας. 

Αυτά ως προς τις τροπολογίες. Έχω, όµως, δύο-τρεις τροπο-
λογίες ακόµη, τις οποίες θα κρατήσω, διότι ενδεχοµένως δεν
ξέρω εάν ο Υπουργός Φίλης έκανε δεκτή την αίτησή µας για τις
ηµεροµηνίες των εκπαιδευτικών συναδέλφων µας µέχρι τον
Απρίλιο. Την έκανε δεκτή; 

Υπουργέ, την κάνατε δεκτή;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ως προς τις συντα-

ξιοδοτήσεις έγινε δεκτή, κύριε Ζουράρι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Βεβαίως.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Άρα την αποσύρω και αυτή.

Καλώς. 
Εποµένως κρατώ αυτή για το Σεισµολογικό Ινστιτούτο της

Θεσσαλονίκης, το οποίο ξέρω ότι ο έτερος των Υπουργών έχει
επιφυλάξεις και θέλει να το ενσωµατώσει σε κάποιο άλλο νοµο-
σχέδιο. Επειδή, όµως, έχει µεγάλη παράδοση το Σεισµολογικό
της Θεσσαλονίκης, θα ήθελα τουλάχιστον να την καταθέσω εδώ
και να παραµείνει, όπως αναφέρω, «ως αυτοτελές ερευνητικό ιν-
στιτούτο» µε την προηγούµενη διάταξη. Για να δείτε µάλιστα και
την υπέροχη ανιδιοτέλειά µου ως εξαπτερύγου, δεν ρώτησα καν
εάν είναι παοκτζήδες αυτοί που µου το πρότειναν. Τόσο ανιδιο-
τελής υπήρξα!

Επίσης, την άλλη τροπολογία που θα ζητήσω να γίνει δεκτή -
και έχω την εντύπωση ότι θα πρέπει να γίνει δεκτή- αφορά τους
οδηγούς που συµµετέχουν στις εξετάσεις. Δεν ξέρω αν έγινε
δεκτή. Δεκαρολογίες είναι και ζητούν κάτι υπερωρίες, διότι ερ-
γάζονται και πέραν της εξεταστικής φάσεως. Αυτήν θα την κρα-
τήσω και θα την καταθέσω. 

Εποµένως, µετά τα αντισεισµικά, έληξε και αυτό. Επειδή θέλω
να κάνω τα χατίρια στον φίλο µου τον προεδρεύοντα ή τον Πρό-
εδρο, να του κερδίζω χρόνο, θα καταθέσω αυτά και δεν έχω να
πω τίποτε άλλο πάνω σ’ αυτά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Ζουράρης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες τροπολογίες, οι
οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα ήθελα, όµως, να σας υπενθυµίσω το εξής. Μου έκανε εν-
τύπωση η παρέµβαση του εκπροσώπου του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας για τη βαριά και ανθυγιεινή εργασία. Δεν
ξέρω εάν προσέξατε ότι τα τελευταία έξι χρόνια, έχει σηµασία
και απευθύνοµαι κυρίως προς την παράταξη της µείζονος αντι-
λογίας και ενδεχοµένως εξευρωπαϊσµένου στο καθ’ εσπέραν, δη-
λαδή της Εσπερίας, στίγµα. Με µία νοσηροτάτη µανία οι χρηµα-
τοκοπρίτες των Βρυξελλών, δηλαδή οι δανειστές και οι εταίροι,
επέµεναν στη διαγραφή των βαρέων και των ανθυγιεινών ως κο-
στολόγηση, ενώ πρόκειται περί δεκαρολογίας. Είναι βέβαιο πως
µε βάση τα θηριώδη ποσά που έδωσαν για να σώσουν τις τρά-
πεζές τους, το 95%, όπως ανέφερε χθες και η «TAGESBLATT»,
αυτά είναι δεκαρολογίες. 

Τι συµβαίνει; Είναι βαρύτατο και πρέπει να το καταλάβετε και
εσείς εδώ ότι δεν είµαστε Ευρώπη, όπως αυτοί. Κάποτε, όσοι
είστε και έρχεστε µεταφέροντας «σπασµένες σκέψεις από ξένες
γλώσσες», όπως λέει ο Σεφέρης ή όπως λέει ο Ελύτης, όταν ξύ-
πνησαν αυτοί «από το συντοµότατο διάστηµα ανάµεσα σε πέντε
στίχους του Ίβυκου και άλλους πέντε του Κάλβου και βγήκαν
από την ωµοφαγία τους», η Εσπέρα, η Δύση και έπεσαν, «όπως

οι ποντικοί στο λάδι, στην υπόλοιπη ανθρωπότητα» πρέπει να κα-
ταλάβετε ότι εσείς οι Έλληνες, ο ελληνικός πολιτισµός, η ρωµιο-
σύνη, η Γραικία, η καθ’ ηµάς Ανατολή, δεν είµαστε Ευρωπαίοι
όπως οι άλλοι. Ο Πλάτων, βεβαίως, αναφέρει ότι είµαστε επί χι-
λιετίες οι µόνοι Ευρωπαίοι, αλλά αυτό είναι τέλος πάντων δευτε-
ρεύον. 

Δεν έχετε προσέξει ότι, εν πάση περιπτώσει, ο Μπένθαµ, ο Λω,
όλοι οι προτεστάντες, ακόµη και ο Λούθηρος τέσσερις αιώνες
πριν, καταφέρονται µε κτηνώδη, απίστευτη ρατσιστική, φυλετική
ένταση και µίσος εναντίον των λεγοµένων κατωτέρων και πληθυ-
σµιακώς πολυπληθεστέρων τάξεων; «Φτωχή τάξη ίσως επικίν-
δυνη τάξη» έλεγε η αριστοκρατία έξι αιώνες εκεί. Και έχει φθάσει
στο σηµείο επί αιώνες η προτεσταντική εκδοχή, της οποίας είναι
εκδήλωση η κυριαρχούσα τάση στη δυτική Ευρώπη αυτήν τη
στιγµή, να θεωρεί ότι η ασθένεια και το βαρύ και το ανθυγιεινό
των κατωτέρων τάξεων είναι τµήµα της θεοδικίας. Τιµωρούνται
οι φτωχοί, επειδή είναι φτωχοί. 

Αυτά τα κτηνώδη, βεβαίως, δεν υπάρχουν ούτε στην Καινή Δια-
θήκη ούτε στην ορθόδοξη παράδοση, αλλά η εµµονή µε την
οποία οι δυτικοί χρηµατιστές επιµένουν στο να κόψουν τα βαρέα
και ανθυγιεινά έχει να κάνει µε τη µεγάλη συνοχή της πνευµατι-
κής τους αυτής στειρώσεως. Πρόκειται περί µιας σταθεράς στη
δυτική παράδοση, αυτή δηλαδή που συνδέει την κοινωνική και
οικονοµική υποδεεστερότητα µε µία πνευµατική και σωµατική
αναπηρία. Η αρρώστια είναι τµήµα της τιµωρίας. 

Kαι έχει απόλυτο δίκιο, εποµένως, ο εκπρόσωπος του ΚΚΕ, ο
οποίος επιµένει ότι πρέπει εµείς, βρε αδερφέ, να δίνουµε µία
µάχη. Ξέρουµε ότι είµαστε υπό κατοχή κ.λπ., αλλά τουλάχιστον
σε αυτά τα δεκαρολογικά των ανθυγιεινών να τους στήνουµε και
να λέµε «όχι», διότι δεν θα περάσει το τµήµα το ανθυγιεινό, διότι
ούτε πλουσιότεροι θα γίνετε εσείς ούτε φτωχότεροι θα γίνουµε
εµείς. Νεύρωση είναι, νεύρωση δυτική, που εκφράζει, ακριβώς,
το ρατσιστικό και αντιπνευµατικό χαρακτήρα των δυτικών. Αυτά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε, κύριε

Ζουράρη.
Κλείνουµε τον κατάλογο των ειδικών αγορητών µε τη συνά-

δελφο κ. Θεοδώρα Μεγαλοοικονόµου, ειδική αγορήτρια από την
Ένωση Κεντρώων.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριοι Υπουργοί, έχουµε συνηθίσει να λέµε ότι η παιδεία είναι
ένας πολύπαθος χώρος και, δυστυχώς, αυτή είναι η µεγάλη αλή-
θεια. Η παιδεία έχει καταντήσει το αγαπηµένο παιχνίδι στα χέρια
των κυβερνήσεων. Το αποτέλεσµα, βέβαια, είναι τα παιδιά µας
και οι γονείς τους να ζουν σε µια µόνιµη ανασφάλεια. 

Κανείς δεν ξέρει µε βεβαιότητα µε τι σύστηµα θα εισάγονται
οι µαθητές στην τριτοβάθµια εκπαίδευση σε δύο ή σε τρία χρόνια
ή αν τελικώς το λύκειο θα έχει δύο χρόνια φοίτησης, όπως πρό-
σφατα µας δήλωσε και ο Υπουργός. Αντίθετα, σε ένα πράγµα
πρέπει και µπορούµε να επενδύσουµε µε σιγουριά: Μόνο στη νέα
γενιά. Θα πρέπει να κάνουµε τα πάντα, ώστε οι νέοι να έχουν κί-
νητρα, να αριστεύουν και να µένουν στη χώρα µας. Να σπουδά-
ζουν εδώ και να συνεχίζουν εδώ να παράγουν τη γνώση µέσα
από την έρευνα. Διότι, όπως καταλαβαίνουµε, σπουδάζουν εδώ
µε χρήµατα των Ελλήνων φορολογούµενων και, δυστυχώς, αυτά
τα χρήµατα των Ελλήνων φορολογούµενων τα εκµεταλλεύονται
στο εξωτερικό.

Επίσης, την έρευνα και τις γνώσεις των Ελλήνων παιδιών µας
που φεύγουν στο εξωτερικό τα εκµεταλλεύονται οι ξένοι, δεν
µπορούµε να τα εκµεταλλευθούµε εµείς. Εποµένως, η έρευνα
στην Ελλάδα θα πρέπει να ενισχυθεί.

Το παρόν νοµοσχέδιο, δυστυχώς, υποτίθεται ότι κινείται προς
αυτήν την κατεύθυνση. Όµως, ο προβληµατισµός όλων µας είναι
αν στην πράξη θα υπάρξει, όντως, αλλαγή προς το καλύτερο.
Χθες έγινε πολύς λόγος για τα αριστεία και είναι πραγµατικά
αστείο να συζητάµε σήµερα εν έτει 2016 αν πράγµατι τα παιδιά
µας θα πρέπει να φροντίσουν για τα αριστεία. Μα φυσικά, είναι
άξιο λόγου να θέλουµε να µεγαλώσουµε τα παιδιά µας να έχουν
σκοπό τους το άριστο και δεν µιλάω να είναι το άριστο αυτοσκο-
πός. Κάθε άνθρωπος, όµως, πρέπει να προσπαθεί για το καλύ-

9232 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τερο, βάσει της ικανότητάς του.
Ο επιστήµονας πρέπει να φροντίζει για το καλύτερο. Ο επιχει-

ρηµατίας για το καλύτερο. Ο γιατρός για το καλύτερο. Ο ηθο-
ποιός για το καλύτερο. Ποιος δεν θέλει να είναι άριστος στο
επάγγελµά του; Τελικά θέλουµε να έχουµε µια κοινωνία των αρί-
στων; Ο καθένας θέλει να είναι άριστος και ξεχωριστός στον
τοµέα του. Ακόµη και οι Βουλευτές. Ο κάθε ένας πασχίζει να είναι
άριστος. Δεν µπορώ να πιστέψω ότι ένας Βουλευτής ή ένας
Υπουργός δεν θέλει να είναι άριστος. Θέλει να είναι χειρότερος;
Έτσι και τα παιδιά µας, οι µαθητές θέλουν να είναι άριστοι. Μά-
λιστα, στον ιδιωτικό τοµέα υπάρχουν εταιρίες που βραβεύουν
την αριστεία. Υπάρχει ελληνική τράπεζα -δεν την ονοµατίζω- που
επί δεκατρία χρόνια δίνει χρηµατικό ποσό στους αρίστους που
τελειώνουν το λύκειο σε όλα τα µέρη της πατρίδας µας.

Αντίστοιχα υπάρχει το πρόγραµµα «Future leaders», µελλοντι-
κών ηγετών, το οποίο επιβραβεύει και αξιοποιεί νέους και νέες
που διακρίνονται στο χώρο τους. Συµµετέχουν δυο και τρεις χι-
λιάδες νέοι, εκπαιδεύονται και αποκτούν εµπειρία. Τους δίνεται
µια εξαιρετική ευκαιρία. Επιλέγονται οι άριστοι, περίπου σαράντα
µέσα από δυο, τρείς χιλιάδες, οι οποίοι εκπαιδεύονται, χωρίζον-
ται σε πέντε οµάδες και εκπονούν διάφορα κοινωφελή προγράµ-
µατα σε διάφορους οργανισµούς.

Μια αντίστοιχη εξαιρετική πρωτοβουλία, όπου δίνουν χίλια,
χίλια πεντακόσια περίπου άτοµα, είναι ένα επιδοτούµενο µετα-
πτυχιακό πρόγραµµα που επιδοτείται από εταιρίες και από βιο-
µηχανίες. Το εφαρµόζει το Πανεπιστήµιο Πειραιά µαζί µε το
Πολυτεχνείο. Λέγεται «Τεχνοοικονοµικά συστήµατα» και είναι µε-
ταξύ του Τµήµατος Οικονοµολόγων και Ηλεκτρολόγων Μηχανο-
λόγων. Δίνουν χιλιάδες υποψήφιοι για το µεταπτυχιακό αυτό και
επιλέγονται περίπου εκατό, οι οποίοι συµµετέχουν δωρεάν. Αν
δεν περάσουν ένα, δύο εξάµηνα αποβάλλονται. Κρατάει δύο
χρόνια το µεταπτυχιακό αυτό και, όπως προείπα, είναι δωρεάν,
οπότε επιλέγονται οι άριστοι. Νοµίζω ότι σε αυτήν τη λογική πρέ-
πει να κινηθεί και η πολιτεία: Να εµπνέει τους νέους, να τους επι-
βραβεύει και να τους δίνει επιπλέον ευκαιρίες όταν αριστεύουν
και όχι να τους απογοητεύει. Δεν νοµίζω ότι το «αριστεύειν» είναι
κάτι το προσβλητικό.

Τώρα ως προς τα άρθρα. Στο άρθρο 18 γίνεται µια προσπά-
θεια να δοθούν επιπλέον κίνητρα στους δηµιουργούς και στους
εφευρέτες µε τη συµµετοχή ερευνητών σε εταιρίες. Όµως, η δια-
τύπωση του άρθρου είναι προβληµατική. Δεν διευκρινίζει τι ακρι-
βώς αφορά η συµµετοχή του ερευνητή σε µια εταιρία, αφού υ-
πάρχουν εκ του νόµου περιορισµοί ως προς τους δηµοσίους
υπαλλήλους για τη συµµετοχή τους σε ιδιωτικές εταιρίες. Θα
πρέπει αυτό το σηµείο να είναι απολύτως ξεκάθαρο.

Ως προς το άρθρο 24, παράγραφος 6: Τα στοιχεία, σύµφωνα
µε την αιτιολογική έκθεση, για να δώσουµε στήριξη σε υποτρο-
φίες στους νέους ερευνητές και αυτό για να διακοπεί η συνεχής
φυγή των Ελλήνων επιστηµόνων προς το εξωτερικό. Δυστυχώς,
όµως, το νοµοσχέδιο δεν κάνει ένα βήµα παραπάνω και δεν προ-
βλέπει τίποτα απολύτως για να φέρουµε πίσω κάποια από τα
πάρα πολλά ελληνικά µυαλά που έχουν φύγει στο εξωτερικό.

Στο άρθρο 25 η Ένωση των Ελλήνων Ερευνητών µάς ενηµέ-
ρωσε για µια πολύ δυσάρεστη πραγµατικότητα. Εδώ και χρόνια
δεν έχει προκηρυχθεί καµµία θέση ερευνητή. Αντίθετα, µάλιστα,
καταργήθηκαν θέσεις. Δηλαδή, συζητάµε σήµερα για ενίσχυση
της έρευνας, ενώ η αλήθεια είναι πάρα πολύ σκληρή. Δεν υπάρ-
χει καµµία νέα πνοή για έρευνα. Εποµένως, θα πρέπει να υπάρξει
ανανέωση και εµπλουτισµός των ερευνητών, δηλαδή να υπάρξει
νέο αίµα, νέες ιδέες και, τέλος, νέα ώθηση στην ερευνητική δια-
δικασία.

Στο άρθρο 25, παράγραφος 13 ορίζεται ποσόστωση 1/3 κατ’
ελάχιστο για κάθε φύλο τόσο για τους νέους υποψηφίους όσο
και για τα µέλη των διαφόρων συµβουλίων. Ως γυναίκα και ως
γυναίκα Βουλευτής στηρίζω κάθε δράση υπέρ της ισότητας των
δύο φύλων, στηρίζω τις ίσες επαγγελµατικές ευκαιρίες και
θεωρώ πως είναι µια καλή πρωτοβουλία αυτή υπέρ των γυναικών
επιστηµόνων. 

Θα ήθελα να κάνω µόνο µια επισήµανση: Θα πρέπει να µπει
κάποια πρόβλεψη για την περίπτωση που δεν θα υπάρξει ο ανα-
γκαίος ελάχιστος αριθµός των γυναικών. Σε αυτήν την περί-

πτωση, εάν δηλαδή δεν υπάρχει ο αναγκαίος ελάχιστος αριθµός
υποψηφίων γυναικών, θα πρέπει να προχωράει η διαδικασία στε-
λέχωσης κανονικά. 

Στο άρθρο 35 ρυθµίζονται θέµατα για τη λειτουργία των νη-
πιαγωγείων. Προβλέπεται, λοιπόν, ότι κάθε νηπιαγωγός θα έχει
υπό την ευθύνη του έως είκοσι πέντε παιδιά. Όµως, ποιος µπορεί
να πιστέψει ότι µπορεί ένας νηπιαγωγός να παρακολουθεί µε
ασφάλεια είκοσι πέντε παιδιά επί τόσες ώρες; Εγώ σαν µητέρα
τρία παιδιά είχα και δεν µπορούσα να τα παρακολουθήσω. Μπο-
ρεί να παρακολουθεί είκοσι πέντε ένας νηπιαγωγός; Αυτό είναι
αδύνατον. 

Η εργασία των εκπαιδευτικών και κυρίως αυτών που ασχο-
λούνται µε νήπια, είναι πάρα πολύ δύσκολη. Ένας νηπιαγωγός
έχει τεράστια ευθύνη όταν προσέχει τόσα µικρά παιδιά. 

Εποµένως, θεωρώ απαραίτητο να µειωθεί ο µεγάλος αριθµός
των παιδιών ανά τάξη για να µπορεί ένας νηπιαγωγός να κάνει
σωστά και µε ασφάλεια τη δουλειά του. 

Τέλος, θα ήθελα να θυµίσω για µια ακόµη φορά το θέµα των
αναπληρωτών εκπαιδευτικών, το οποίο αναβλήθηκε, φυσικά, για
να λυθεί στο µέλλον. Νοµίζω ότι θα πρέπει κάποια στιγµή άµεσα
να δούµε το θέµα αυτό συνολικά και οριστικά για τους εκπαιδευ-
τικούς αυτούς. 

Συνολικά, το νοµοσχέδιο φαίνεται να επιχειρεί να δηµιουργή-
σει ευκαιρίες στον τοµέα της έρευνας. Όµως, πολλές από αυτές
είναι αµφίβολο αν θα λειτουργήσουν. Η µεγαλύτερη δυστυχία
είναι ότι ενώ υπάρχει ανθρώπινο δυναµικό, η πολιτεία δεν δίνει
τις απαραίτητες υποδοµές για την ανάπτυξη αυτών των επιστη-
µόνων. Και αυτό το αποδεικνύει το γεγονός ότι οι Έλληνες επι-
στήµονες θριαµβεύουν στο εξωτερικό, όταν ακριβώς βρεθούν
στο κατάλληλο περιβάλλον. 

Σε καθεστώς µνηµονίων η µόνη ελπίδα για ανάπτυξη είναι η
Παιδεία και η έρευνα. Και πρέπει µέσω αυτής της οδού να οδη-
γηθούµε σε ανάπτυξη. Δυστυχώς, όµως, οι ρουσφετολογικού χα-
ρακτήρα διατάξεις του νοµοσχεδίου είναι περισσότερες από τις
διατάξεις που θα µας οδηγήσουν σε ανάπτυξη και εκτόξευση της
οικονοµίας µέσω της έρευνας και της Παιδείας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε,
θα ήθελα, παρακαλώ, τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ
να έχω τον λόγο, παρακαλώ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προηγούνται οι κυ-
ρίες. 

Κυρία Αναγνωστοπούλου, είχατε ζητήσει πρώτη τον λόγο.
Έχετε ένα λεπτό. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. Συγγνώµη, κύριε Υπουργέ. Είσαστε κι ο επισπεύδων. 

Ήθελα να πω στον κ. Μαυρωτά για αυτά που είπε -δεν θα
µείνω στην κριτική που άσκησε, την θεωρώ άδικη και…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, δεν σας έδωσα
για αυτό τον λόγο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Όχι, θέλω να πω
δύο πράγµατα µόνο. Είπε, όµως, και δύο, τρία ενδιαφέροντα
πράγµατα και θα σταθώ µόνο σε αυτά. 

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 382 και ειδικό
29, θεωρώ ότι έχει δίκιο, παρά το γεγονός ότι σε αυτό το νοµο-
σχέδιο περιλαµβάνονται πολλές διατάξεις για τους ΕΔΙΠ, ΕΤΕΠ,
ΕΕΠ κ.λπ., γιατί είχαν µείνει στον αέρα. 

Σε αυτό θεωρώ ότι χρειάζεται µια ευρύτερη συζήτηση και να
µην καλύπτονται θέσεις τις οποίες θα µπορούσαν να πάρουν νέοι
άνθρωποι, αλλά και οι ίδιοι αυτοί άνθρωποι όταν προκηρύσσον-
ται. 

Γι’ αυτό την αποσύρω και ευχαριστώ για την επισήµανση. 
Ένα δεύτερο που θέλω να πω πάλι στον κ. Μαυρωτά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Αναγνωστο-

πούλου, ποιο γενικό αριθµό έχει αυτή που αποσύρατε; 
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ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Είναι η τροπολο-
γία µε γενικό αριθµό 382 και ειδικό 29. 

Ένα άλλο που θα ήθελα να πω, είναι ότι το άρθρο 28, που α-
φορά τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, κύριε Μαυρωτά, έχει
αποσυρθεί µε νοµοτεχνική βελτίωση…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: … (δεν ακούστηκε)
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Δεν σας ακούω
τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το κείµενο που έχετε
είναι το αρχικό. Η νοµοτεχνική βελτίωση δεν έχει ενσωµατωθεί. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ναι. 

Επίσης, το να ζητάει συστατικές επιστολές η εισηγητική επι-
τροπή, βεβαίως το θεωρώ πολύ σηµαντικό γιατί δεν έχουµε καµ-
µία συµπλεγµατική αντιµετώπιση των ξένων καθηγητών. Προσω-
πικά, έχω κριθεί άπειρες φορές από ξένους καθηγητές. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Απλώς, θα ήθελα να ανα-
φέρω κάτι που είναι πολύ σηµαντικό -το έθιξε µόλις πριν η κ.
Μεγαλοοικονόµου- για τους νέους ερευνητές, γιατί πράγµατι η
3ε’ έχει δίκιο. Για πολλά χρόνια δεν έχουν προκηρυχθεί θέσεις
στα ερευνητικά κέντρα. 

Βρίσκω, λοιπόν, τώρα την ευκαιρία που είναι εδώ και ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός Εσωτερικών, µε τον οποίον έχουµε κάνει
αυτές τις ρυθµίσεις, να ανακοινώσω επίσηµα από το Βήµα αυτό
ότι έχει εγκριθεί η προκήρυξη εκατό θέσεων ερευνητών, πενήντα
για το επόµενο έτος και πενήντα για το 2017. 

Οπότε, αυτό είναι κάτι πολύ σηµαντικό. Θα ήθελα να το κατα-
θέσω. Και από το ΚΚΕ είχαν υπάρξει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πενήντα για το τρέ-
χον και πενήντα για το 2017, όχι για το επόµενο από το 2017. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ξεκινάει µε πενήντα για
τον προϋπολογισµό του 2017 και πενήντα για τον προϋπολογι-
σµό του 2018. Καλά τα είπα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.
Βερναρδάκης για να συµπληρώσει κάτι σε µια τροπολογία και
κλείνουµε. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να υποστηρίξω την προτεινόµενη τρο-
πολογία µε την οποία συστήνονται στο γραφείο Τύπου Υπουρ-
γείου Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης δύο θέσεις
δηµοσιογράφων για το πρώην Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθ-
µισης και δύο θέσεις για το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη. 

Θα ήθελα να το εξηγήσω λίγο αυτό, γιατί γίνονται κάποιες πα-
ρανοήσεις, καλόπιστες φαντάζοµαι. Στην πραγµατικότητα πρό-
κειται για επανασυστάσεις. Οι θέσεις αυτές υπήρχαν στα οργα-
νογράµµατα των Υπουργείων. Με παρέµβαση, όµως, της Υπηρε-
σίας Δηµοσιονοµικού Ελέγχου προς το τέλος της χρονιάς, επι-
σηµάνθηκε ότι ακριβώς επειδή υπήρχε συνένωση στο Υπουργείο
Εσωτερικών των πρώην Υπουργείων, στην πραγµατικότητα δεν
µπορούσε να εγκρίνει τις δαπάνες µε τις οποίες πληρώνονταν
αυτοί οι άνθρωποι όταν υπήρχαν και εφόσον υπήρχαν. Παραδείγ-
µατος χάριν, στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη δεν υπήρχε
κανείς. 

Εποµένως, πρόκειται στην πραγµατικότητα περί επανασυστά-
σεων, για να µπορεί, ακριβώς, να γίνεται η κανονική πληρωµή
χωρίς να υπάρχει κάποιο νοµικό πρόβληµα. Δεν πρόκειται για
επιπλέον θέσεις που δεν υπήρχαν, ούτε για θέσεις µετακλητών
ούτε κάτι τέτοιο. 

Επίσης, θέλω να πω ότι η δαπάνη επιβαρύνει τις πιστώσεις των
προϋπολογισµών των αντίστοιχων Υπουργείων. Και ήταν ήδη εγ-
γεγραµµένες και προϋπολογισµένες. Δεν υπάρχει, δηλαδή, κά-
ποια επιπλέον επιβάρυνση. 

Αυτά ήθελα να πω. 
Να κάνω και µία επισήµανση εκτός αρµοδιότητας του νοµο-

σχεδίου: Ναι, πράγµατι, όπως είπε και ο κ. Φωτάκης, ήδη έχουµε
εγκρίνει τους εκατό ερευνητές, διότι πρέπει, πράγµατι, το ερευ-
νητικό προσωπικό της χώρας να ανανεωθεί -έχει πολλά χρόνια-
σε συνέχεια και της πολιτικής που έχει γίνει και στα πανεπιστήµια
µε τα µέλη ΔΕΠ, όπου πεντακόσια άτοµα φέτος και πεντακόσια
άτοµα του χρόνου, κατ’ αρχάς θα πρέπει να ανανεώσουν αυτό
το γερασµένο πανεπιστηµιακό δυναµικό της χώρας και να δώ-
σουν µία ώθηση. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε. 
Ξεκινάµε εναλλάξ, όπως είπαµε. Θα µιλήσει ένας οµιλητής κι

ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Θα δούµε µε τι σειρά θα
µιλήσουν οι κοινοβουλευτικοί, όσοι είναι παρόντες. 

Οι τρεις πρώτοι είναι η κ. Εύη Χριστοφιλοπούλου, ο κ. Δηµή-
τριος Σεβαστάκης εδώ είναι- και η κυρία Παναγιώτα Δριτσέλη. 

Κυρία Χριστοφιλοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Θα ξεκινήσω, επειδή είναι και γιορτινές µέρες, από το αισιό-

δοξο και το θετικό. Το αισιόδοξο είναι αυτό που µας είπε ο κ. Φω-
τάκης για τους νέους ερευνητές. Πράγµατι, είναι πολύ σηµα-
ντικό. Το θετικό, κύριοι Υπουργοί, είναι ότι οι διατάξεις για την
έρευνα λύνουν θέµατα. Και γι’ αυτό, όπως θα ακούσατε και από
τον εισηγητή µας εχθές, εµείς διακείµεθα θετικά προς τις περισ-
σότερες από αυτές. 

Έρχοµαι, όµως, τώρα στα δύσκολα. Είναι -αν θέλετε- και ο
λόγος για τον οποίο ζήτησα να πάρω τον λόγο, γιατί δεν είχα τη
δυνατότητα να παρακολουθήσω τη λεπτοµέρεια αυτού του νο-
µοσχεδίου, ασχολούµενη µε το ασφαλιστικό. 

Κύριε Υπουργέ, εξαγγείλατε έναν µεγάλο διάλογο για την Παι-
δεία. Τον ξεκινήσατε. Εµείς ασκήσαµε την κριτική µας. Ήµασταν,
όµως, εκεί, όπως ήµασταν εκεί πάντα στους εθνικούς διαλόγους,
είτε ήµασταν κυβέρνηση, είτε ήµασταν αντιπολίτευση. 

Παρά το γεγονός, όµως, ότι ο διάλογος αυτός -µε τα δικά σας
λόγια, του Προέδρου και των µελών τα λόγια- έχει ως αντικείµενο
την επαναχάραξη του σχεδιασµού για το συνολικό σύστηµα Παι-
δείας, έκτοτε βλέπουµε είτε τροπολογίες σε άσχετα νοµοσχέδια,
είτε τώρα στο νοµοσχέδιο της έρευνας, κεφάλαιο Β’, κεφάλαιο
Γ’. Γιατί, κύριε Υπουργέ; Γιατί έπρεπε τώρα, κι ενώ συνεδριάζει
η Επιτροπή Διαλόγου, να ασχοληθούµε µε την τριτοβάθµια; Είναι
αλήθεια ότι η τριτοβάθµια έχει δεινοπαθήσει. 

Είστε εκλεγµένη Κυβέρνηση. Θέλετε να αλλάξετε την τριτο-
βάθµια εκπαίδευση. Είναι τρόπος αυτός, η µπακλαβαδοποίηση,
το ότι τσακίζετε το ν.4009; Σας τα έχουµε ξαναπεί. Δεν είναι ο
τέλειος νόµος. Θα µπορούσατε να φέρετε τη δική σας άποψη.
Θα µπορούσαµε να το συζητήσουµε, όµως, προς ποια κατεύ-
θυνση θα κάνουµε τα ΑΕΙ πιο παραγωγικά, πιο εξωστρεφή και
πιο δηµοκρατικά, όπου να υπάρχει πραγµατικά άσυλο ιδεών, δια-
λόγου και έρευνας. 

Οι διατάξεις αυτές νοµίζω ότι εγκλωβίζουν πάλι στην ιστορία
«το τµήµα είναι το πανκυρίαρχο». Εάν το τµήµα είναι το πανκυ-
ρίαρχο, πάµε πάλι σε κλειστά συστήµατα. Πάµε σε πανεπιστήµια
τα οποία δεν θέλουν να είναι εξωστρεφή.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Δεν έχετε κατα-
λάβει τίποτα από τα πανεπιστήµια αν µιλάτε έτσι για τα τµήµα-
τα…

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν έχω καταλάβει. Με
συγχωρείτε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Αν µιλάτε έτσι για
τα τµήµατα…

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Είµαι λίγο κουτή, κυρία
Υπουργέ, και δεν καταλαβαίνω.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Όχι, δεν είστε
κουτή. Έχετε ιδεολογική κατεύθυνση. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Είµαι λίγο κουτή και δεν
καταλαβαίνω. Εντάξει, δεν έχω καταλάβει τίποτα. Εντάξει, κυρία
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µου. Τα ξέρετε εσείς όλα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υπουργέ, µη

διακόπτετε.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όσο υπάρχει αυτό το

Κοινοβούλιο, όµως, υπάρχει το δικαίωµα έκφρασης. Έχετε δι-
καίωµα να διαφωνείτε µε αυτό που λέω, αλλά δεν έχετε δικαίωµα
να µε διακόπτετε. Να τελειώσω κι εγώ και οι άλλοι οµιλητές και
να πάρετε τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Αντιλογίες, όπως είπε ο κ. Ζουράρης.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Υπάρχει, όµως, ένα σχέ-
διο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Και το σχέδιο αυτό αφορά όχι
µόνο την Παιδεία, αλλά όλα. Είναι η εξίσωση προς τα κάτω, διότι
είστε, κύριε Υπουργέ, η Αριστερά της ήσσονος προσπάθειας. Και
αυτό φαίνεται σε όλα. Στο ασφαλιστικό, φαίνεται ότι όσο περισ-
σότερο κι αν δουλεύει κανείς, όσο περισσότερα ένσηµα κι αν
έχει, όπως η καθαρίστρια που έφερα ως παράδειγµα, που έχει
δουλέψει σαράντα χρόνια στον ιδιωτικό τοµέα, θα πάρει ίδια σύν-
ταξη µε αυτόν που δεν έχει δουλέψει ποτέ ή έχει δουλέψει µαύ-
ρα. Έτσι κάνετε και στην Παιδεία. Εξίσωση προς τα κάτω. Μετά
την αριστεία του κ. Μπαλτά και τα πρότυπα, έχουµε τώρα τα
ολοήµερα σχολεία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προσθήκη εν µέσω κρίσης µα-
θηµάτων στο δηµοτικό σχολείο, όπως για τα πρωτάκια τα αγ-
γλικά σε προφορικό λόγο και παιχνίδι, είναι κάτι που οι µεσαίες
οικογένειες προσπαθούσαν να κάνουν στα φροντιστήρια ή -κά-
ποιοι που µπορούσαν περισσότερο- µε ιδιωτικούς δασκάλους.
Αυτό καταργείτε, αντί να το βελτιώσετε; Η επιπλέον γυµναστική,
ο χορός η φιλαναγνωσία, η θεατρική αγωγή, η ευέλικτη ζώνη,
αυτό είναι το πρόβληµα, κύριε Φίλη; Φταίει η κρίση… 

Εµένα δεν µου αρέσει να µηδενίζω. Δεν θα πω ότι η Παιδεία
δεν υπέφερε όλα τα χρόνια της κρίσης. Ναι, υπέφερε, αλλά
υπήρχε µια προσπάθεια το δηµόσιο σχολείο, το δηµοτικό σχο-
λείο να είναι καλύτερο. Ήταν σε όλα; Γιατί µ’ αρέσει να ακριβο-
λογώ. Δεν ήταν σε όλα. Ήταν αρχικά στα δωδεκαθέσια, στα
δεκαθέσια το 65% των µαθητών, όµως είχε αυτήν την πρόσβαση. 

Παράλληλα, υπήρχε µια προσπάθεια την οποία τότε δαιµονο-
ποιήσατε. Ποια ήταν η προσπάθεια; Γιατί αυτή είναι η δική µας
εξίσωση προς τα πάνω. Δύο σχολεία τριθέσια σε έναν κάµπο, ένα
τριθέσιο εδώ, ένα τριθέσιο σχολείο απέναντι, ενώ µε ένα, σε ένα
κοινό σχολείο, σήµαινε ότι αυτό το εξαθέσιο θα είχε καθηγητή
αγγλικών, θα είχε γυµναστή, θα ήταν ένα ολόκληρο σχολείο,
κύριε Υπουργέ. Αυτή είναι η εξίσωσή προς τα πάνω. Τι κάνατε;
Όχι εσείς, ο προκάτοχός σας κ. Κουράκης; Τα κατάργησε αυτά.
Όλες οι συγχωνεύσεις καταργήθηκαν. Δεν έχουµε δασκάλους. 

Και, επίσης, για κάποιους είναι πιο ίσο το σύστηµα. Για ποιους;
Γι’ αυτούς που τους αρέσει να σπάνε τα τµήµατα. Δώστε πρό-
σβαση στο «My school», δώστε πρόσβαση στα στοιχεία να δείτε
ότι υπάρχουν τάξεις των επτά µαθητών, των οκτώ µαθητών, των
εννιά µαθητών. Όµως, τα ολοήµερα µειώνονται, για να πάµε όλοι
προς τα κάτω.

Να σας θυµίσω την ιστορία µε το τρένο, µε την πρώτη θέση
του τρένου. Της αριστεράς ιστορία είναι αυτό. Είµαι σίγουρη ότι
το ξέρετε. Να πάµε όλοι στην πρώτη θέση του τρένου, ναι ή όχι,
κύριε Υπουργέ, ή να πάµε όλοι στο βαγόνι το τελευταίο; Γιατί
εκεί µας πηγαίνετε. Πρόκειται για την αριστερά της ήσσονος
προσπάθειας, της µαυροποίησης των πάντων. 

Πριν κατέβω από αυτό το Βήµα θέλω να σας ρωτήσω το εξής
και θέλω µια απάντηση: Τι είναι αυτό που τελικά σας οδήγησε να
κάνετε την παρέµβαση που κάνετε στην Κεντρική Επιτροπή Εξε-
τάσεων; Νοµίζω ότι το Κοινοβούλιο πρέπει να γνωρίζει. Είναι µια
διαδικασία η οποία είναι τόσα χρόνια κατοχυρωµένη ως αδιά-
βλητη. Όπου υπήρχαν προβλήµατα, τρέχαµε, νοµίζω, όλες οι κυ-
βερνήσεις µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο για να παραµείνει αυτή
η διαδικασία αδιάβλητη. Δεν θέλω να υπονοήσω τίποτα. Έξω
υπάρχουν οικογένειες και παιδιά που θέλουν απαντήσεις γι’
αυτό. 

Αυτό, κύριε Υπουργέ, το λέω γιατί περιµένουµε να απαντήσετε
την παρέµβαση που κάνατε στην Κεντρική Επιτροπή Εξετάσεων.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Που το ξέρετε ότι ήταν παρέµβαση; Χθες απάν-

τησα.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Η µυστικοπάθεια…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Διάλογος δεν γίνεται

από Βήµατος. Θα τελειώσετε και ο κύριος Υπουργός αν θέλει να
απαντήσει κάτι, θα απαντήσει.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Φίλη, ενοχλείστε
από αυτά που λέω. Το καταλαβαίνω.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Καθόλου. Εσείς εκτίθεστε.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όµως, θέλω κι εγώ να
σας πω ότι λίγο σας υποπτευόµεθα µετά την ιστορία των εκλο-
γών διευθυντών σχολείων, των εκλογών στελεχών που κατέπεσε
στο Συµβούλιο Επικρατείας, µετά από αυτές τις ιστορίες –κατα-
λαβαίνετε-, µετά από τους περίφηµους περιφερειακούς διευθυν-
τές, οι περισσότεροι εκ των οποίων ήταν άνευ βιογραφικού.

Αντίθετα -γιατί εµένα µου αρέσει να είµαι δίκαιη- είδα τα βιο-
γραφικά κάποιων διοικητών νοσοκοµείων και είναι πολύ καλά βιο-
γραφικά. Εγώ δεν θέλω να µηδενίζω τίποτα. Όµως, θέλω να
απαντήσετε, γιατί αυτό δεν συµβαίνει µόνο µε τους περιφερει-
ακούς διευθυντές. Είναι το πρότυπο της αναξιοκρατίας. Είσαι
συνδικαλιστής του ΣΥΡΙΖΑ; Τελείωσες. Έγινες περιφερειακός δι-
ευθυντής εκπαίδευσης χωρίς καµµία εµπειρία.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Ησυχάστε! Ηρεµήστε! Έχω τον κ. Μπαλτά, πριν δώσει τους

δύο καταλόγους. Αφήστε. Τα έργα και ηµέρες σας µιλούν.
Θέλω, κύριε Υπουργέ, να µας δώσετε µια εξήγηση γιατί έγινε

αυτό, γιατί όλα τα χρόνια δεν υπήρχε τίποτα ποτέ πριν τις εξε-
τάσεις και τώρα δηµιουργήθηκε θέµα. Είµαστε εµείς κακοί; Εµείς
το φέραµε; Η Αντιπολίτευση πάλι φταίει; Κάποιος πρέπει να φταί-
ει; Ε, όχι, κύριε Υπουργέ, δώστε εξηγήσεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ  (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, ακού-
στε, θα σας δώσω τον λόγο για ένα λεπτό. Όµως, κάθε φορά που
θα λέει κάτι ένας συνάδελφος της Αντιπολίτευσης και θα ενο-
χλείστε, δεν µπορεί να σας δίνω τον λόγο να ανταπαντάτε. 

Τώρα, επειδή σας το είχα υποσχεθεί, ορίστε, έχετε τον λόγο
για ένα λεπτό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Δεν είναι κάτι που ενοχλεί εµένα. Είναι κάτι το
οποίο εκθέτει την κυρία που µίλησε νωρίτερα, αλλά κυρίως προ-
σπαθεί να δηµιουργήσει µια ανησυχία στον ελληνικό λαό. Γι’
αυτό και θέλω για πολλοστή φορά σ’ αυτήν την Αίθουσα να απαν-
τήσω.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Απαντήστε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Η κυρία έλειπε χθες. Δεν ήταν εδώ. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Είχαµε το ασφαλιστικό,

κύριε Υπουργέ. Είχαµε επιτροπή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Λέω ότι δεν ήσασταν εδώ. Δεν σας κατηγορώ.
Οφείλατε να ενηµερωθείτε, όµως, και να µη συντηρείτε ένα θέµα,
το οποίο δεν υφίσταται και που µόνο τα στελέχη του ΠΑΣΟΚ το
έθεσαν σ’ αυτήν την Αίθουσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είναι από τις συνεπέ-
στερες συναδέλφους η κ. Χριστοφιλοπούλου.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Η εφηµερίδα «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», η οποία χθες το είχε
πρωτοσέλιδο, µε πηχυαίους τίτλους, το θέµα, σήµερα, αν διαβά-
σατε, τα «µαζεύει».

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Αφήστε την εφηµερίδα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Η εφηµερίδα έβγαλε το θέµα αυτό. Κανείς άλλος.
Έχετε άλλες πληροφορίες εσείς; Σε αυτές πατάτε.

Λυπάµαι που το θέµα των εξετάσεων, που θα έπρεπε να το δια-
φυλάξουµε ως κόρη οφθαλµού ιδιαίτερα αυτήν την περίοδο -
δέκα ηµέρες πριν αρχίσουν οι εξετάσεις- επιχειρείτε από την
πλευρά σας -µόνο από την πλευρά του ΠΑΣΟΚ, επαναλαµβάνω,
σ’ αυτήν την Αίθουσα- να γίνει ένα θέµα ανησυχίας των οικογε-
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νειών και των παιδιών.
Επαναλαµβάνω για πολλοστή φορά, ότι δεν υφίσταται θέµα το

οποίο ανακινήθηκε. Όπως και πέρυσι, έτσι και φέτος, υπάρχει η
συγκρότηση της επιτροπής. Δεν υπάρχει καµµία µα καµµία πα-
ρέµβαση. 

Εγώ προσωπικά σας ενηµερώνω ότι δεν γνωρίζω αυτήν τη
στιγµή τα ονόµατα της επιτροπής. Και δεν οφείλω να τα γνωρίζω
αυτήν τη στιγµή. Τα ονόµατα της επιτροπής είναι µυστικό, είναι
απόρρητο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Μην τρώµε
άλλο χρόνο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Και όποιος στήνει καυγά για τη σύνθεσή της, υπο-
νοµεύει τη µυστικότητα της διαδικασίας. Τελεία και παύλα!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η εφηµερίδα δεν έχει

εκπρόσωπο στο Κοινοβούλιο για να σας απαντήσει. Κλείνει εδώ
το θέµα.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω
για ένα λεπτό τον λόγο, γιατί ο κύριος Υπουργός για τον Οργα-
νισµό Εξετάσεων δεν τα πήρε πίσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Χριστοφιλο-
πούλου, να σεβαστούµε τους συναδέλφους που αναµένουν. Εί-
ναι, παραδείγµατος χάριν, ο κ. Λοβέρδος που έπεται και θα
δώσει απάντηση.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Είπα, κύριε Πρόεδρε -
και µόνο αυτό θα πω- ότι ο κύριος Υπουργός µίλησε µόνο για την
Κεντρική Επιτροπή Εξετάσεων, όχι για τον Οργανισµό. Για τον
Οργανισµό δεν µίλησε και δεν έχει διαψεύσει τίποτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. Στη δευτε-
ρολογία του, όταν θα κλείνει, θα απαντήσει.

Κύριοι συνάδελφοι, αν συνεχίσουµε έτσι, θα µιλήσετε λιγότε-
ροι. Θα τελειώσουµε 8 η ώρα. Ήρεµα, λοιπόν. Μια χαρά έχουµε
πάει.

Ο κ. Δηµήτριος Σεβαστάκης, που καρτερικά αναµένει χωρίς
να διαµαρτύρεται, έχει τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Το νοµοσχέδιο, που αφορά και την έρευνα και πλευρές της εκ-

παίδευσης, έρχεται σε µια περίοδο σκιάς. Εννοούµε την έρευνα
και προσπαθούµε να αναθεµελιώσουµε την έρευνα χωρίς παρα-
γωγή, χωρίς, δηλαδή, να υπάρχει ένα παραγωγικό υπόστρωµα
που να την παραγγέλνει. Γιατί; Η έρευνα είναι παραγωγή από
µόνη της κι έτσι πρέπει να νοηθεί. Η έρευνα, οργανικό κοµµάτι
της οποίας είναι η εκπαίδευση και η ίδια ως οργανικό κοµµάτι
της εκπαίδευσης -αµοιβαιότητα- είναι παραγωγή, είναι µορφή
παραγωγής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σεβαστάκη,
µου δίνετε µισό λεπτό; Σας ζητώ συγγνώµη.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Αν µου το κρατήσετε στο τέλος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, θα το κρατήσω

από τον χρόνο σας. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα εννιά Γερµανοί φοιτη-
τές από το Πανεπιστήµιο του Ulm. 

Η Ελληνική Βουλή σάς καλωσορίζει. Welcome to the Greek
Parliament!

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Ορίστε, κύριε Σεβαστάκη, έχετε τον λόγο. Μπορείτε να συνε-

χίσετε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Με ενδιαφέρει πάρα πολύ να προχωρήσουµε, να δεχθούµε µία

τέτοια τοποθέτηση της έρευνας και της εκπαίδευσης ως αυτα-
ξίας, ως αυτοπαραγωγής, ως αυτανάπτυξης, γιατί αλλιώς θα εγ-
κλωβιστούµε σε µία ερµηνεία ρηχή που πάρα πολλά χρόνια
ηγεµόνευσε, µία οικονοµίστικη ηγεµονία που λέει «γιατί τα πανε-
πιστήµια, τα ερευνητικά κέντρα δεν συνδέονται, ή συνδέονται

ανεπαρκώς µε την αγορά;». Άραγε, ποια αγορά; Στην Ελλάδα
δεν υπάρχει αγορά. Είναι µία επιδοτούµενη αγορά, µία δορυφο-
ρική στο κράτος αγορά, η οποία δεν έχει ορµή, δεν έχει ένταση
και δεν έχει ή έχει ελάχιστη παραγωγή προστιθέµενης αξίας.

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι αυτό το νοµοσχέδιο έχει να διαχειριστεί
ένα τέτοιο θεµελιακό πρόβληµα στην ελληνική κοινωνία, στην ελ-
ληνική πραγµατικότητα. 

Το δεύτερο που θα ήθελα να επισηµάνω είναι ότι επινοείται
ένας τρόπος χρηµατοδότησης της έρευνας, ή εν πάση περιπτώ-
σει, νοµιµοποιείται ένας τρόπος χρηµατοδότησης της έρευνας
ως ένα είδος προϊόντος που χρηµατοδοτείται από κάποιο ΕΣΠΑ.
Το ΕΣΠΑ είναι ένα πολιτικό εργαλείο, έρχεται από πάνω. Το
ΕΣΠΑ είναι µία πολιτική απόφαση. Δεν είναι ένα οργανικό κοµ-
µάτι. Γίνεται, µπορεί να µεταβληθεί, αλλά δεν είναι ένα οργανικό
κοµµάτι που το γεννάει η παραγωγική ανάγκη, που το γεννάει η
παραγωγική πραγµατικότητα, η ανταλλαγή των ανθρώπων, η
απαίτηση για αγαθό. Επίσης, το ΕΣΠΑ δεν µπορεί να υποκατα-
στήσει αυτό που έχει ανάγκη ο τόπος µας, δηλαδή την ανταλ-
λαγή, τη δηµιουργία και την απαίτηση του αγαθού. 

Με αυτές τις σκέψεις θέλω να δω ότι το νοµοσχέδιο προσπα-
θεί να εξισορροπήσει, να τετραγωνίσει τον κύκλο, όπως πάρα
πολλά πράγµατα, νοµοθετήµατα, δράσεις, πράξεις, αποφάσεις
που φέρει η Κυβέρνηση κάτω από αυτές τις συνθήκες και ελπίζω
ότι µπορεί η Αντιπολίτευση να εµπλουτίσει µε την ορθή σκέψη,
τη µακρόνοια και την ευρύνοιά της. 

Θα ήθελα να διορθώσω, να επισηµάνω κάτι στον Υπουργό
Φίλη -όπως θα έλεγε ο κ. Ζουράρης- για τα γνωστικά αντικείµενα.
Άλλο το εύρος των γνωστικών αντικειµένων και άλλο η εξετα-
στική υστερία που τα τυλίγει, δηλαδή άλλο το διδακτέο, άλλο το
εξεταστέο. Πρέπει να απελευθερωθούµε από αυτό. Πρέπει να
δίνουµε γνωστικά αντικείµενα, να µορφώνουµε τους ανθρώπους,
αλλά να τα απεξαρτήσουµε από τις εξετάσεις. 

Επίσης, σε αυτήν την κατεύθυνση θα πρέπει να δούµε και ένα
άλλο σχολείο πιο συνεργατικό, πιο συλλογικό, µε συνδιδασκαλία,
γιατί το πρόβληµα του ωρολογίου προγράµµατος δεν είναι το
εύρος των αντικειµένων, αλλά το «ωρολόγιο», ο χρόνος που α-
παιτεί και καταλαµβάνει από τους µαθητές. 

Με αυτήν την έννοια, λοιπόν, θα έλεγα ότι πρέπει να δούµε τη
διεύρυνση και τον εµπλουτισµό των αντικειµένων, όχι την εκπτώ-
χευση, αλλά την οργανική τους διασύνδεση σε ενότητες. Αυτό
είναι το ερώτηµα, οι γνωστικές ενότητες. 

Η άλλη παρατήρηση που θα ήθελα να κάνω είναι µία, κατά τη
γνώµη µου, ατυχής σύνδεση που επιχειρείται πάρα πολύ συχνά
από τον αντιπολιτευτικό λόγο, τον λόγο αντιλογίας, όπως θα
έλεγε επίσης ο κ. Ζουράρης. Συνδέεται η αριστεία µε την επιχει-
ρηµατικότητα και προσάπτεται, εποµένως, στην Κυβέρνηση ή
στην ιδεολογική θεώρηση της αριστεράς ότι απονοµιµοποιεί -
λόγω του ότι αντιδικεί µε την επιχειρηµατικότητα- την αριστεία.
Αυτά είναι ευκολίες και σοφίσµατα. Στην πραγµατικότητα, η
απάντηση είναι τα τριάντα, τα σαράντα χρόνια από το 1980, όταν
διαµορφώθηκε το νέο πανεπιστήµιο. Η απάντηση είναι ο ανθός
που παρήγαγε. 

Ο υψηλός πνευµατικός ανθός είναι και το ισχυρότερο εξαγώ-
γιµο προϊόν µας. Είναι και η ισχυρότερη διεθνής µας µαρτυρία,
ότι έχουµε βγάλει µορφωµένους ανθρώπους οι οποίοι είναι αν-
ταγωνιστικοί και οι οποίοι έχουν πάρα πολύ υψηλό επίπεδο. Αυτή
είναι η διάψευση.

Η επιχειρηµατικότητα σε συνθήκες αυτού του άρρωστου πι-
στωτικού συστήµατος δεν υφίσταται. Είναι µία νόθα έννοια. Επι-
χειρηµατικότητα µε offshore δεν υπάρχει. Επιχειρηµατικότητα µε
φορολογική ανισότητα δεν υπάρχει. Επιχειρηµατικότητα µε εύ-
νοιες και κρατικοδίαιτες επιχειρηµατικές πράξεις, επίσης δεν
υπάρχει. Είναι µια νοθευµένη έννοια. Η έννοια του δηµιουργού,
του επιχειρηµατία, ο οποίος βλέπει µια κοινωνική ανάγκη, επινοεί
εργαλεία λύσης και χωρίς να εµποδίζεται από τη γραφειοκρατία
τα πραγµατώνει, δεν υπάρχει δυστυχώς στον τόπο µας. Δεν το
έχουµε κερδίσει. Δεν το έχει κερδίσει ολόκληρο το πολιτικό σύ-
στηµα. 

Θα ήθελα να καταλήξω µε µία σειρά από παρατηρήσεις, που
ξεκινούν από την τροπολογία για τη διεύρυνση των εκλεκτορικών
σωµάτων στις εκλογές ΔΕΠ. 
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Με ενδιαφέρει πάρα πολύ να δούµε τα εργαλεία τίµιας ασφά-
λειας, που µπαίνουν µέσα στις εκπαιδευτικές δοµές. Όσο πιο δι-
ευρυµένα τα εκλεκτορικά σώµατα, τόσο λιγότεροι κίνδυνοι
υπάρχουν για έλεγχο και µανιπουλάτσια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα σας ζητήσω το λεπτό που µου αφαιρέθηκε
για το καλωσόρισµα των µαθητών, που παρακολουθούν τη συ-
νεδρίαση.

Λέω, λοιπόν, ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό στις δοµές εκπαί-
δευσης να έχουµε πολλαπλά εργαλεία ελέγχου, γιατί είναι το µε-
γάλο πολιτιστικό µας απόθεµα. Είµαστε µια χώρα εκπτωχευµένη,
πιεσµένη, απονοµιµοποιηµένη και µερικές φορές έχουµε να δια-
χειριστούµε και ένα ιστορικό σύµπλεγµα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Το κοµµάτι, λοιπόν, της εκπαίδευσης, αυτή η πνευµατική υπε-
ραξία νοµίζω ότι είναι από τα πιο ακέραια και από αυτά που πρέ-
πει να τα περιφρουρήσουµε, να τα βγάλουµε έξω από την πολιτι-
κή αντιµαχία. 

Νοµίζω ότι µε αυτόν τον τρόπο υπερασπιζόµαστε και τους
εαυτούς µας και τις πολιτικές και ιδεολογικές διαφορές. Οι ιδε-
ολογικές µας διαφορές είναι µία µορφή πολυτέλειας, τις οποίες
όχι απλώς δεν πρέπει να καταστέλλουµε, αλλά πρέπει να τις
εκλογικεύουµε και να τις οδηγούµε σε ένα υψηλό επίπεδο πολι-
τικής λογιοσύνης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Σεβαστάκη.

Τον λόγο έχει η κ. Δριτσέλη από τον ΣΥΡΙΖΑ και θα ακολουθή-
σει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης Κεντρώων κ.
Καρράς. Πρέπει και οι άλλοι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι να
δηλώσουν πότε θα µιλήσουν, γιατί, όπως ειπώθηκε και από τον
προηγούµενο Προεδρεύοντα, ανά τρεις οµιλητές θα παρεµβαίνει
ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

Κυρία Δριτσέλη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Πρόεδρε, δεν το συνηθίζω και σέβοµαι πάντα τους συ-

ναδέλφους και όλους όσοι εκφράζουν την άποψή τους, αλλά
πραγµατικά τις τελευταίες ειδικά ηµέρες επειδή γινόµαστε δέ-
κτες πολύ µεγάλης παραπληροφόρησης γενικά, επιτρέψτε µου
ένα προσωπικό σχόλιο. 

Ζούµε σε µια σουρεαλιστική εποχή όπου ο καθένας µπορεί να
βγαίνει, να λέει ό,τι θέλει χωρίς να αποδεικνύει τίποτα, επιδιώ-
κοντας προφανώς να πλήξει το κύρος της Κυβέρνησης. 

Επειδή, όµως, γνωρίζω πάρα πολύ καλά ως εκπαιδευτικός -και
ξέρω ότι εδώ είµαστε πολλοί εκπαιδευτικοί και πάρα πολλοί γο-
νείς- ότι αυτές οι ηµέρες, ειδικά πριν τις εξετάσεις, είναι αρκετά
ψυχοφθόρες, καλό θα είναι τις πανελλαδικές εξετάσεις να µην
τις επιλέγουµε για να κάνουµε φθηνή αντιπολίτευση, γιατί είναι
και επικίνδυνο και άκαιρο. Καλό θα ήταν όλοι µας να αναλάβουµε
αυτήν την ευθύνη και να αφήσουµε αυτόν τον θεσµό απ’ έξω. 

Χθες ο κ. Δένδιας, για παράδειγµα, ο οποίος είναι παρών, αφιέ-
ρωσε τα δέκα λεπτά από τα δώδεκα της οµιλίας του προκειµένου
να µας επιπλήξει για το νοµοθετικό µας έργο και τη διαδικασία
που ακολουθείται. Μάλιστα µας προκάλεσε εµάς τους Βουλευ-
τές του ΣΥΡΙΖΑ.

Πάει πολύ, κύριε Δένδια! Ήµασταν εδώ και το προηγούµενο
διάστηµα. Πάει πολύ. Αρκεί να σας πω, ενδεικτικά, ότι στις 4 Αυ-
γούστου σε Θερινό Τµήµα, στον ν.4280/2014, εισήχθησαν εκατό
τροπολογίες, κύριε Δένδια, χωρίς καν, όπως αυτές, να συζητη-
θούν στην αρµόδια επιτροπή! 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Έχετε διακόσιες είκοσι πέντε στο εξά-
µηνο. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Σας παρακαλώ πάρα πολύ να είµα-
στε προσεκτικοί. Όταν κάποιοι από εσάς -όχι εσείς, σας εκτιµώ
πάρα πολύ και γενικά, όλους τους συναδέλφους, απλά το θέτω
ως παράδειγµα-…

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Αυτό το κατακρίνατε τότε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Κυρία Αντωνίου, δεν σας διέκοψα.

Κάποιες φορές όταν µιλούν κάποιοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευ-
σης και ειδικά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, µου θυµίζει το
πολύ γνωστό τραγούδι «Υπάρχουν χρυσόψαρα εδώ». Δεν υπάρ-
χουν χρυσόψαρα ούτε εδώ, αλλά ούτε και στην ελληνική κοινω-
νία υπάρχουν χρυσόψαρα. 

Από την άλλη, σε αυτά τα δώδεκα λεπτά µάς είπατε -και όχι
µόνο εσείς, αλλά και άλλοι συνάδελφοι και της Νέας Δηµοκρα-
τίας αλλά και του ΠΑΣΟΚ- ότι πρόκειται για προχειρότητα και έλ-
λειψη σχεδιασµού. Ούτε γι’ αυτό έχετε δικαίωµα να µιλάτε και
συγγνώµη που σας το λέω. 

Στη δική σας θητεία, επί της δικής σας κυβερνήσεως, ο Υπουρ-
γός τότε κ. Αρβανιτόπουλος, όταν ήθελε να δικαιολογήσει το
απαράδεκτο τότε σχέδιο «ΑΘΗΝΑ», ανέβηκε στο Βήµα της Βου-
λής και µας είπε ότι το πρόβληµα της χώρας είναι οι πάρα πολλοί
πτυχιούχοι, ότι αυτό είναι το πρόβληµά µας και πρέπει να το
διορθώσουµε. 

Και φέρατε εκείνο το απαράδεκτο, για παράδειγµα, όπου το
ΤΕΙ Δασοπονίας συγχωνευόταν µε το Τµήµα Σχεδιασµού Επί-
πλων, δηλαδή ένας µαθητής έδωσε εξετάσεις για να γίνει δασο-
πόνος κι εσείς θα τον κάνατε σχεδιαστή επίπλων!

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Διορθώστε το.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Αυτό το θεωρείτε ότι έγινε επειδή εί-

χατε σχεδιασµό και µεγάλο πρόγραµµα και ένα υπέροχο όραµα
για την ελληνική παιδεία; 

Από την άλλη, θέλω να πω το εξής. Είναι θέµα ιδεολογικό και
σε αυτό δέχοµαι κάθε κριτική. Είναι και θέµα πολιτικό για το πώς
προσεγγίζουµε εµείς τη δηµόσια παιδεία και πώς την προσεγγί-
ζετε εσείς. 

Ο κ. Μητσοτάκης έκανε, κατά την άποψή µου, ένα λάθος. Έχε-
τε κάθε δικαίωµα να προσπαθείτε να το δικαιολογήσετε. Θεωρώ,
όµως, ότι είναι θέµα ιδεολογικό και ότι έτσι αντιµετωπίζετε εσείς
την παιδεία, σε αντίθεση µε εµάς που την αντιµετωπίζουµε δια-
φορετικά.

Δεν µπορώ παρά να θυµηθώ ένα παράδειγµα -γιατί υπάρχει
και ένα πολύ µεγάλο και όψιµο ενδιαφέρον και σπουδή για τη δη-
µόσια παιδεία από την Αντιπολίτευση και κυρίως από την Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση, το τελευταίο διάστηµα. Υπάρχουν πολλά
παραδείγµατα στα οποία µπορούµε να αναφερθούµε, ένα όµως
θα πω και είναι τελείως πολιτικό και δεν κάνω καθόλου φθηνή
κριτική. Από τη στιγµή που η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΠΑΣΟΚ κατήργησε πάρα πολλές ειδικότητες της τεχνικής
εκπαίδευσης, που έβγαλε σε διαθεσιµότητα χιλιάδες εκπαιδευ-
τικούς, άφησε ξεκρέµαστους στη µέση της σχολικής χρονιάς χι-
λιάδες µαθητές, οι οποίοι δεν ήξεραν τι να κάνουν, και την ίδια
στιγµή ο Υπουργός Παιδείας εγκαινίαζε ιδιωτικά ΙΕΚ µε τις ίδιες
ακριβώς ειδικότητες, είναι πάρα πολύ προκλητικό να µας λέτε
ότι ήρθαµε για να καταστρέψουµε τα πάντα. 

Κύριε Δένδια –και το λέω και σε άλλους συναδέλφους- όταν
µιλάµε, θα ήταν καλό και να θυµόµαστε, αλλά και να υπερασπι-
ζόµαστε αυτά που κάναµε.

Εµείς έχουµε ξεκινήσει µια πολύ µεγάλη προσπάθεια. Έχουµε
ξεκινήσει έναν ουσιαστικό, κατά την άποψή µας, διάλογο και µε
τη µαθητική κοινότητα και µε την εκπαιδευτική κοινότητα και µε
την κοινωνία. Εσείς επιλέξατε, και µάλιστα εκκωφαντικά, να απο-
χωρήσετε. Είναι δικαίωµά σας. Δεν θεωρώ, όµως, πως το επιχεί-
ρηµα ότι ο διάλογος είναι προσχηµατικός ισχύει. 

Κατά την άποψή µου, φανερώνει -και µάλιστα µε τον πιο κραυ-
γαλέο τρόπο- την ένδεια επιχειρηµάτων που έχετε ή και το
όραµα για το πώς θέλετε εσείς τη δηµόσια παιδεία. Αυτό ερχό-
µαστε να διορθώσουµε και γι’ αυτό φέρνουµε νοµοθετική εργα-
σία εν µέσω του διαλόγου, γιατί πολλά πράγµατα πρέπει να
διορθωθούν από τις τότε παρεµβάσεις, προκειµένου να κάνουµε
ένα βήµα παρακάτω γι’ αυτό που θέλουµε εµείς, την πολύ µε-
γάλη ριζοσπαστική µεταρρύθµιση για την παιδεία. 

Η επιδίωξη αυτής της Κυβέρνησης -ευελπιστώ και είµαι σί-
γουρη ότι είναι- είναι το χτίσιµο σιγά σιγά µιας τεράστιας και
πολύ µεγάλης εµπιστοσύνης και µε την εκπαιδευτική κοινότητα
και µε τη µαθητική κοινότητα, αλλά και µε τους γονείς. Και αυτό
θα το καταφέρουµε και θα το κάνουµε και µε εσάς ή και χωρίς
εσάς. Εµάς η πρόσκλησή µας παραµένει ανοικτή.

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, να πω λίγα λόγια και για δυο
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πράγµατα τα οποία αφορούν τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση και
τα οποία βέβαια απασχόλησαν πολύ και την κοινή γνώµη το τε-
λευταίο διάστηµα και τα Μέσα, αλλά και τους ίδιους τους εκπαι-
δευτικούς.

Κατ’ αρχάς, υπάρχει το ζήτηµα του νηπιαγωγείου, το οποίο νο-
µίζω ότι έχει αναλυθεί πάρα πολύ. Έχει απαντήσει πάρα πολύ και
ο κ. Φίλης, όσον αφορά αυτό το θέµα. Η διάταξη του άρθρου 35
προφανώς και επιχειρεί να ενισχύσει την προσχολική αγωγή της
χώρας εισάγοντας σειρά από ευρέα κριτήρια, για να µπορούν να
λειτουργήσουν και τµήµατα ακόµα και µε πέντε νήπια, ιδιαίτερα
στην επαρχία. 

Επειδή προέρχοµαι από ορεινό χωριό, όπως και πάρα πολλοί
Βουλευτές εδώ, ξέρω πόσο δύσκολη είναι η κατάσταση ειδικά
στα χωριά. Είναι πάρα πολύ δύσκολο –και το λέω και για συνα-
δέλφους που µίλησαν προηγουµένως από τη Δηµοκρατική Συµ-
παράταξη- καθώς πραγµατικά υπάρχουν σχολεία που έχουν
πέντε, έξι και επτά µαθητές. Είναι σχολεία, όµως, που έχουν δύ-
σκολη πρόσβαση και δεν µπορείς να τα κλείσεις. Κανένας δεν
έχει το δικαίωµα να θεωρεί ότι αυτά τα παιδιά είναι µαθητές δεύ-
τερης κατηγορίας και θα πρέπει να κλείσουµε το σχολείο, εξα-
ναγκάζοντάς τα να διανύουν καθηµερινά εκατό και εκατόν
πενήντα χιλιόµετρα προκειµένου να έχουν πρόσβαση σε ένα δη-
µόσιο αγαθό, όπως είναι η παιδεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ακούσαµε και τους φορείς, οι οποίοι ουσιαστικά διατράνωσαν

την άποψή τους για να µην κλείσει κανένα νηπιαγωγείο. Νοµίζω
ότι ο Υπουργός έχει δεσµευτεί, όταν αφορά αυτό το θέµα. Όµως,
όλοι πρέπει να συµφωνήσουµε ότι υπάρχουν και περιπτώσεις
ανορθολογισµού, τις οποίες πρέπει να διορθώσουµε. Πρέπει,
επιτέλους, να σταµατήσουµε να θεωρούµε την εκπαίδευση ή
τους εκπαιδευτικούς προνοµιακό και πρόσφορο έδαφος για πε-
λατειακή αντιµετώπιση, όπως συνηθιζόταν.

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ και σε µία υπουργική τροπολο-
γία, η οποία αφορά το θέµα της µονιµοποίησης της Μητρόπολης
Τρίκκης και Σταγών. Πρόκειται για ένα πάγιο αίτηµα. Μετά από
είκοσι πέντε χρόνια λειτουργίας αυτής της Μητρόπολης ως προ-
σωρινής, επιτέλους διατηρείται ως µόνιµη και έτσι ικανοποιείται
ένα τεράστιο αίτηµα της εκεί θρησκευτικής κοινότητας των Με-
τεώρων, αλλά φυσικά εξυπηρετούνται και οι εξαιρετικά µεγάλες
ανάγκες του θρησκευτικού χώρου των Μετεώρων που είναι παγ-
κόσµιας εµβέλειας.

Τέλος –και ολοκληρώνω µ’ αυτό, καθώς δεν θέλω να καταχρα-
στώ το χρόνο- το νοµοσχέδιο αποτελεί ακόµη µία σηµαντική
πρωτοβουλία στην κατεύθυνση της βελτίωσης πολλών και ση-
µαντικών ζητηµάτων που έχουµε να αντιµετωπίσουµε από εδώ
και πέρα. Βασική του επιδίωξη είναι η ισχυροποίηση της έρευνας
και των δηµόσιων ερευνητικών κέντρων, αλλά και των ερευνητών,
αλλά κυρίως –και σ’ αυτό επιµένουµε και καλά θα κάνουν κάποιοι
να το καταλάβουν- η αλλαγή παραδείγµατος και στην ερευνητική
και στην εκπαιδευτική πολιτική της χώρας. 

Εποµένως, αυτός είναι και ο κεντρικός στόχος. Θέλουµε, επι-
τέλους, δηµόσια αγαθά που θα έχουν κοινωνική ανταποδοτικό-
τητα. Σιγά-σιγά, αρχίζουµε µε πολύ µικρά αλλά σταθερά βήµατα
να το καταφέρνουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριοι συνάδελφοι,

πριν δώσω τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ένω-
σης Κεντρώων κ. Καρρά, θα ήθελα να σας πω ότι µε βάση τον
κατάλογο των οµιλητών, υπολείπονται ακόµα σαράντα πέντε οµι-
λητές. Με βάση το οκτάλεπτο, ξεπερνάµε κατά πολύ τον στόχο
του χρόνου που είχαµε ορίσει µε την έναρξη της συνεδρίασης,
ότι δηλαδή στις 20.00’ η ώρα θα τελειώσει η συνεδρίαση και θα
προχωρήσουµε µε την ψηφοφορία του νοµοσχεδίου. Δηλαδή,
πάµε σίγουρα για τις 21.00’ η ώρα, χωρίς σε αυτό το διάστηµα –
ή τον χρόνο, αν θέλετε- να υπολογίσω τον χρόνο οµιλίας των Κοι-
νοβουλευτικών Εκπροσώπων, ενδεχοµένως δευτερολογίες τους,
παρεµβάσεις τους, πολύ δε περισσότερο παρεµβάσεις των αρ-
µόδιων Υπουργών.

Άρα, ή θα πάρουµε από τώρα κάποιο µέτρο –ενδεχοµένως, να

προτείνω- ή υπάρχει θερµή παράκληση να τηρούµε το οκτάλεπτο
και να µην το υπερβαίνουµε. Όµως, θα αναγκαστούµε συν τω
χρόνω να πάρουµε κάποιο µέτρο περιορισµού του χρόνου οµι-
λίας.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης
Κεντρώων κ. Καρράς.

Κύριε Καρρά, µε συγχωρείτε για την αναµονή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Παρακαλώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θα ήθελα κατ’ αρχάς να ευχηθώ σε όλους «χρόνια πολλά». Με

αρκετούς τα είπαµε κατ’ ιδίαν, αλλά είναι ευκαιρία να δώσω τις
ευχές µου σε όλους για µία καλή επιτυχία στο κοινοβουλευτικό
µας έργο. Εύχοµαι να προσπαθήσουµε όλοι να αποδώσει η πα-
ρούσα Βουλή.

Έχουµε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο αυτήν τη στιγµή έρχεται µε
µία αιτιολογική έκθεση που προσπαθεί να αναπτερώσει το ηθικό
της κυβερνητικής προσπάθειας. Τι λέει, λοιπόν; Λέει ότι έρχεται
σε κάποια κοµµάτια να βελτιώσει θέµατα έρευνας και θέµατα της
πρωτοβάθµιας, της δευτεροβάθµιας και της τριτοβάθµιας εκπαί-
δευσης. Το διάβασα, λοιπόν. Διάβασα ότι επιχειρεί να αποκατα-
στήσει αδικίες, να τονώσει την έρευνα στην Ελλάδα, την οποία
θεωρεί ότι είναι ένας πυλώνας ανάπτυξης.

Κι όλα αυτά µου δηµιούργησαν πριν φτάσω στα κείµενα, τα
κατ’ ιδίαν, µένοντας στην πρώτη σελίδα της αιτιολογικής έκθε-
σης, µια αισιοδοξία, η οποία όµως, δυστυχώς, αγαπητοί συνά-
δελφοι και κυρίες συνάδελφοι, όσο προχωρούσα στην ανάγνωση
της αιτιολογικής έκθεσης και των κατ’ ιδίαν διατάξεων περιορι-
ζόταν και εν τέλει µπορώ να πω ότι µηδενίστηκε. 

Γιατί το λέω αυτό; Η έρευνα, σηµαντικό κοµµάτι για όλη την
οικονοµία, για την εκπαίδευση, δυστυχώς αντιµετωπίζεται υ-
πουργοκεντρικά στο νοµοσχέδιο αυτό, αντιµετωπίζεται µε πλη-
θωρισµό διοικητικών συµβουλίων. Αυξάνει κάθε αριθµός προ-
ηγούµενων ρυθµίσεων, που δυστυχώς, κατά την άποψή µου,
είναι δυσλειτουργία πλέον όταν έχουµε ένα πολυµελές όργανο
µε δεκαπέντε, έντεκα, δεκαεπτά -του ΕΣΕΚ φτάνουµε δεκαεπτά-
µέλη να συνεδριάζουν. Είναι πολυτελέστατο όργανο. Εκεί πέρα,
λοιπόν, δεν είναι µόνο θέµατα ανταλλαγής απόψεων, αλλά πρέ-
πει να επέρχεται και αποτέλεσµα των συνεδριάσεων αυτών. 

Φοβάµαι, όµως, ότι µε τον υπουργικοκεντρικό χαρακτήρα, εν
όψει και του γεγονότος ότι θα προτείνεται στον Υπουργό τριπλά-
σιος αριθµός των µελών και εν τέλει θα αποφασίζει ο Υπουργός
-έχω ξαναπεί για το τριπρόσωπο, µου θυµίζει παλαιές εποχές-
ποιοι εκ των τριών θα καταλαµβάνουν τις θέσεις των διοικητικών
συµβουλίων και των διοικήσεων, δεν νοµίζουµε ότι µπορεί να λει-
τουργήσει.

Εξάλλου η ίδια η αιτιολογική έκθεση µάς λέει τι; Ότι είναι µια
αποσπασµατική, πρόχειρη ίσως, µεταβατική ρύθµιση, για τον
λόγο ότι ακολουθούν επόµενες ρυθµίσεις, ενδεχοµένως πιο σο-
βαρές, ενδεχοµένως πιο συνεκτικές µεταξύ τους, αλλά οι ρυθµί-
σεις αυτές παραµένουν αποσπασµατικές. 

Θέλω να πω κάτι. Θέλω να πω για το ζήτηµα της αριστείας
φερ’ ειπείν. Έχει γίνει πολύς λόγος και εντός και εκτός Αιθούσης,
έχουν τεθεί επιχειρήµατα εκατέρωθεν. Εδώ, λοιπόν, βλέπουµε
ότι η αριστεία πλέον δεν είναι το αποτέλεσµα της ενέργειας, δεν
είναι η επιτυχία του έργου, αλλά κατά τον ορισµό που δίνετε στο
άρθρο 2 υπό την περίπτωση 3, η αριστεία είναι η δυναµική, είναι
ο δρόµος προς την επιτυχία. Αυτό, όµως, κατά την άποψή µας,
υποβαθµίζει την προσπάθεια και των ερευνητών και της εκπαι-
δευτικής κοινότητος, για τον λόγο ότι θεωρούνται πλέον όλοι
που βαδίζουν τον δρόµο, ανεξαρτήτως της επιτυχίας, του απο-
τελέσµατος, του σκοπού πολλές φορές που επιδιώκουν, απλώς
επειδή βρίσκονται καθ’ οδόν –αν µου επιτρέψετε την έκφραση-,
επιτυχηµένοι. Όχι, αυτό δεν µπορεί να ισχύσει. Υπάρχουν µέσα
στην Αίθουσα και βλέπω πολλούς καθηγητές πανεπιστηµίων, κα-
θηγητές εκπαίδευσης, έγκριτοι όλοι οι συνάδελφοι, οι οποίοι νο-
µίζω ότι κατανοούν τη µεταβολή η οποία επέρχεται. Η µεταβολή
αυτή δεν δίνει τον υψιπετή χαρακτήρα που απαιτείται. Η εκπαί-
δευση δεν είναι µόνο νοµοθετικές ρυθµίσεις, είναι ιδεολογία,
είναι σκοπός ζωής. Ας µην την υποβαθµίσουµε άλλο.

Έρχοµαι, λοιπόν, να πω και κάποιες παρατηρήσεις επί του νο-
µοσχεδίου, πέραν των γενικότερων τα οποία είπα. Για τα ερευ-
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νητικά κέντρα, βλέπω στο άρθρο 12 ότι πολλά επικαλύπτουν τις
αρµοδιότητες µεταξύ τους στους στόχους τους. Ας πούµε, λοι-
πόν, ότι στο µέλλον θα αντιµετωπιστεί αυτό το ζήτηµα, ούτως
ώστε να µην έχουµε παράλληλες δραστηριότητες στους ίδιους
τοµείς, γιατί έτσι υπάρχει κίνδυνος να µην ασχολούµεθα µε άλ-
λους τοµείς έρευνας οι οποίοι θα ήταν πραγµατικά χρήσιµοι.

Εκείνο το οποίο µου προξένησε πολύ µεγάλο προβληµατισµό
είναι διάσπαρτες, ένθετες θα τις ονόµαζα διατάξεις για τους ει-
δικούς λογαριασµούς. Οι ειδικοί λογαριασµοί, όπως γνωρίζουν
οι παλαιότεροι εξ ηµών στην Αίθουσα, έχουν ταλαιπωρήσει το
ελληνικό κράτος τουλάχιστον την τελευταία δεκαπενταετία,
έχουν γίνει εργαλεία κατασπατάλησης, διασπάθισης δηµοσίου
χρήµατος. Κάποια στιγµή όταν άρχιζε η κρίση είπαµε «ειδικοί λο-
γαριασµοί µόνο για ερευνητικούς σκοπούς». Δυστυχώς, όµως,
αποδεικνύεται ότι στη διαδροµή εδώ αυτοί οι ειδικοί λογαρια-
σµοί, οι λεγόµενοι ΕΛΚΕ, έχουν χρησιµοποιηθεί για αθέµιτους
σκοπούς. 

Με εντυπωσιάζει -και θα το σχολιάσω, όσο και αν ήθελα να
αποφύγω τη συζήτηση πάνω σε αυτό- που βλέπω µια τροπολογία
εκλεκτών συναδέλφων -καθηγητές πανεπιστηµίων, απ’ ό,τι γνω-
ρίζω, είναι οι περισσότεροι- και γίνεται δεκτή από τον Υπουργό
και µιλάει για τους καταλογισµούς του Πανεπιστηµίου Κρήτης. 

Διάβασα, λοιπόν, την αιτιολογία, διότι σκέφτηκα µήπως αδι-
κούνται κάποιοι άνθρωποι, εις βάρος των οποίων έχουν καταλο-
γιστεί κάποια ποσά αδίκως. Η αιτιολογία λέει πως αυτοί είχαν
δώσει κάποια επιδόµατα από ειδικούς λογαριασµούς σε προσω-
πικό, που δεν το δικαιούνταν, και είχαν βελτιώσει την ιατροφαρ-
µακευτική περίθαλψη. Πώς, λοιπόν, έγινε η βελτίωση της ιατρο-
φαρµακευτικής περίθαλψης; Έγινε δια συµβάσεως µε ιδιωτική
εταιρεία ασφάλισης. Διερωτώµαι: Αυτοί οι οποίοι ωφελήθηκαν
από τη διασπάθιση του χρήµατος του ειδικού λογαριασµού έρευ-
νας του Πανεπιστηµίου Κρήτης -δηµόσιοι υπάλληλοι ήταν κι
αυτοί- είχαν του δηµοσίου υπαλλήλου την περίθαλψη. Θα έπρε-
πε, λοιπόν, αυτοί να µπουν σε µια «αριστοκρατική» κατηγορία;
Δεν µπορούµε να κατηγορούµε και να λέµε ότι το δηµόσιο δεν
παρέχει ιατροφαρµακευτική περίθαλψη. Για το όνοµα του Θεού! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε, δεν µίλησα καθόλου χθες.
Θα ήθελα την ανοχή σας, για να συµπληρώσω τον χρόνο µου.
Ευχαριστώ.

Αυτοί, λοιπόν, οι άνθρωποι παίρνουν σήµερα την έξτρα ιατρο-
φαρµακευτική περίθαλψη -που εγώ ως ασφαλισµένος στο ταµείο
νοµικών δεν την είχα, δεν έχω ιδιωτική ασφάλιση και οι δηµόσιοι
υπάλληλοι δεν είχαν επιπλέον- και σήµερα µέσω βουλευτικής
τροπολογίας λένε: «τι έκαναν αυτοί οι οποίοι χάλασαν τα χρή-
µατα του ειδικού λογαριασµού; Έδωσαν καλύτερο φάρµακο ή
έδωσαν µια καλύτερη σύµβαση;». Δεν το ξέρω. 

Να τους δώσουµε µια ασυλία σήµερα στον καταλογισµό. Νο-
µίζω ότι είναι άδικο, δεν θα πρέπει αυτή η τροπολογία να προ-
χωρήσει, γιατί βλέπω και κάτι άλλο το οποίο µε απασχολεί σε
σχέση µε τις τροπολογίες. Ενώ είπε ο Υπουργός, ο κ. Φίλης, στην
αιτιολογική έκθεση και συζήτηση ότι οι ρυθµίσεις αυτές είναι ένα
κοµµάτι στο οποίο θα συµπεριληφθούν και οι επόµενες ρυθµί-
σεις και θα λύσουν προβλήµατα, βλέπω, λοιπόν, σήµερα ότι είναι
αµελέτητες και ευκαιριακές, διότι χρησιµοποιούνται συνάδελφοι
να φέρουν βουλευτικές τροπολογίες, για να καλύψουν θέµατα
τα οποία θα έπρεπε να είναι ένας βασικός κορµός νόµου εκπαί-
δευσης, όπως διαδικασία εκλογής και εξέλιξης καθηγητών όλων
των βαθµίδων στα ΑΕΙ. Για το όνοµα του Θεού! Με µια τροπολο-
γία βουλευτική! 

Σέβοµαι τους συναδέλφους, τους εκτιµώ, τους τιµώ, όπως
θέλω να µε τιµούν και να µε εκτιµούν, αλλά δεν νοµίζω ότι αντι-
κείµενο εξέλιξης βαθµίδων καθηγητών, που πάνε τα παιδιά µας,
σπουδάζουν, θέλουµε να βγάλουµε επιστήµονες, διεκδικούµε
επιτυχία στα πανεπιστήµια της Ελλάδος, θέλουµε να έχουν υψη-
λή κατάταξη, µέσω µιας τροπολογίας η οποία είναι ευκαιριακή -
θα επιµείνω- έρχονται σήµερα να τους δώσουµε την εξέλιξη. 

Και θα τελειώσω λέγοντας και κάτι άλλο, το οποίο σήµερα µε
λύπησε κύριοι συνάδελφοι. Με λύπησε πραγµατικά, διότι ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ επιδιώκει την ηθική δικαίωση και την καταρρακώνει. Γίνεται

δεκτή µια τροπολογία, η 933/37 του συναδέλφου κ. Μηταφίδη -
εκπαιδευτικού απ’ ό,τι γνωρίζω- που υποτίθεται προσπαθεί να
αποκαταστήσει µια αδικία, σε εκπαιδευτικούς οι οποίοι δεν θα
µπορούν να παραιτηθούν να φύγουν πριν από τις 30 Ιουνίου.
Εποµένως, θα χάσουν τα ασφαλιστικά δικαιώµατα ή θα µειωθούν
εκείνα τα οποία θα τους περιορίσει ή θα τους περικόψει το αυ-
ριανό νοµοσχέδιο, το ασφαλιστικό που συζητάµε, σε σχέση µε
την ασφάλιση όλων των Ελλήνων, σε σχέση µε τη φορολογία
όλων των Ελλήνων. 

Όχι, κύριε Υπουργέ, όχι, κύριοι συνάδελφοι, θα πω τούτο και
θα µου το επιτρέψετε. Τι κάνουµε εδώ; Κοροϊδεύουµε τους εαυ-
τούς µας; Και γιατί το λέω αυτό; Διότι λέµε να δώσουµε το δι-
καίωµα σε εκείνους που θέλουµε να δώσουµε τα παλαιά συντα-
ξιοδοτικά δικαιώµατα, να µην τους τα περικόψουµε, αλλά αύριο
να ψηφίσουµε νόµο να περικόψουµε σε όλους τους Έλληνες.
Αυτό θέλετε κύριοι συνάδελφοι.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Δεν έχουν το δι-
καίωµα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Αφήστε, κύριε Σκουρο-
λιάκο, σας παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µη δια-
κόπτετε. 

Κύριε Σκουρολιάκο, παρακαλώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Αγνοείτε το θέµα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Να περικόψουµε σε όλους

τους Έλληνες…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Αγνοείτε το θέµα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Αν έχετε σθένος, µην ψη-

φίσετε αύριο το ασφαλιστικό, µην ψηφίσετε το φορολογικό. Να
συνηγορήσετε υπέρ των δικαιωµάτων εκείνων των συναδέλφων
σας, των εκπαιδευτικών, που µειώνονται. Διαφορετικά είναι υπο-
κρισία. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Πληροφορηθείτε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεν ενέχει σοβαρότητα.

Με τις σκέψεις, λοιπόν, αυτές θέλω να τελειώσω, κύριε Πρόεδρε,
και να πω τούτο: Θα µπορούσε το νοµοσχέδιο αυτό να ήταν µια
επιτυχία της Κυβέρνησης. Δυστυχώς, χρησιµοποιείται για εξυ-
πηρέτηση µικρών σκοπιµοτήτων. Δεν βελτιώνεται η έρευνα, δεν
βελτιώνονται θέµατα εκπαίδευσης.

Η Βουλή θα πρέπει να κληθεί κάποια στιγµή να συζητήσει συ-
νολικά αυτά τα θέµατα, όχι µε εµβαλωµατικές ρυθµίσεις για τις
οποίες υπάρχουν πολλές φορές και ζητήµατα νοµιµότητος, όπως
η νοµιµοποίηση πράξεων του Πανεπιστηµίου Αθηνών. Υπήρχε
ένα κενό, αλλά από πού προήλθε το κενό; Από την αµφισβήτηση
των συµβουλίων ιδρύµατος. Ας µην ανοίξουµε αυτήν την κου-
βέντα, γιατί θα πάρει πολλή ώρα το πώς συνέβη. Νοµιµοποιούµε
κάτι, που οι ίδιοι εµποδίσαµε να λειτουργήσει. 

Με τις σκέψεις αυτές, κύριε Πρόεδρε, δηλώνω ότι συµφωνώ
και µε την έκθεση του Επιστηµονικού Συµβουλίου της Βουλής,
που αµφισβητεί, τουλάχιστον, στο άρθρο 26 στις παραγράφους
εκείνες, που καλύπτουν ζητήµατα νοµιµοποίησης και διαγράφει
τον κίνδυνο ακυρότητος.

Θέλω να πω και κάτι άλλο σε σχέση µε το ΕΛΚΕ. «Θα δώ-
σουµε» –λέει- «το 50% των λογαριασµών για ανάγκες των πανε-
πιστηµίων, θα µειώσουµε την έρευνα», σ’ ένα νοµοσχέδιο το ο-
ποίο το ίδιο λέει ότι θέλει να βελτιώσει την έρευνα. 

Κύριοι συνάδελφοι, αναζητήστε άλλους πόρους για να καλύ-
ψετε τις ανάγκες καθαριότητος, φύλαξης, επισκευών των πανε-
πιστηµίων, αν θέλετε να συνεργήσετε και να βοηθήσετε στην
έρευνα.

Ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι, ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Καρρά.
Τον λόγο έχει ο κ. Σκουρολιάκος.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα δηλώσω ευ-

τυχής, γιατί σήµερα υπάρχει ηρεµία στην Αίθουσα, κοσµιότης,
όπως θα έλεγε ο Πρόεδρος κ. Λεβέντης, µιας και χθες περίσσε-
ψαν τα µικρά και τα κοµµατικά. 

Ας δούµε, όµως, ήρεµα το τοπίο, και ας µην αδικούµε µια πολύ
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σηµαντική ιστορία, όπως είναι αυτή της έρευνας και των ερευ-
νητικών κέντρων και των αναγκών της παιδείας. 

Στη διαδικασία ανάπτυξης του ανθρώπινου πολιτισµού, η πε-
ριέργεια, η αναζήτηση λύσεων και απαντήσεων στα καθηµερινά,
καθώς και η αδήριτη ανάγκη για πρόοδο, ώθησαν τον άνθρωπο,
στο να ερευνά συστηµατικά φαινόµενα και εφαρµογές, οργανώ-
νοντας έτσι επιστήµες και τέχνες που αποσκοπούν στη βελτίωση
της ζωής του. 

Είναι αναγκαίο η έρευνα να γίνεται στη βάση ηθικών αρχών και
να βασίζεται στον σεβασµό των επιστηµονικών αρχών. Είναι επι-
βεβληµένο να αποτελεί µέριµνα του οργανωµένου κράτους,
µέσω των ερευνητικών ιδρυµάτων. Είναι υποχρέωση του κρά-
τους, σε συµφωνία µε το άρθρο 16 του Συντάγµατος, το οποίο
ορίζει ότι η τέχνη και η επιστήµη, η έρευνα και η διδασκαλία είναι
ελεύθερες, η δε ανάπτυξη και προαγωγή τους αποτελούν υπο-
χρέωση του κράτους. 

Εδώ, λοιπόν, δεν χωρά ο νεοφιλελεύθερος εγωισµός και αµ-
φισβητείται η παντοδυναµία της αγοράς. Ποιας αγοράς, άλλω-
στε; 

Δυστυχώς, στην κατάσταση την οποία παρέλαβε η Κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, µια σειρά από σηµαντικές παραµέτρους για την
απρόσκοπτη λειτουργία της έρευνας θα πρέπει να διορθωθούν.
Καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε λειτουργικά προβλήµατα που
δηµιούργησε ο ν.4310/2014.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η θεωρία, ενώ υποβοηθά την
πράξη, την πρακτική, µπορεί ταυτόχρονα να την καταπιεί, να κα-
ταπιεί την πράξη. Εάν κατασκευάσουµε ένα θεωρητικό πλαίσιο
σκληρό, νεοφιλελεύθερο –θα πω εγώ- και απαιτούµε την πραγ-
µατικότητα, την πρακτική να χωρέσει µέσα σ’ αυτό, τότε έχουµε
µια τέλεια θεωρία, αλλά έχουµε αποτύχει στο «διά ταύτα». Είµα-
στε ανεπαρκείς και αναποτελεσµατικοί.

Ένα πρώτο βήµα, λοιπόν, οργανώνεται µε το παρόν νοµοσχέ-
διο, για να ξεπεράσουµε αυτά τα προβλήµατα, έτσι ώστε η
έρευνα και η τεχνολογική ανάπτυξη να συνδεθούν µε την κοινω-
νία και να επιστρέψουν σ’ αυτήν και, βέβαια, να αντιµετωπιστούν
οι συνέπειες από τις µνηµονιακές πολιτικές, που έφεραν δυσλει-
τουργίες στον ερευνητικό ιστό της χώρας, ταλαιπωρώντας έρευ-
να και ερευνητές. 

Ταυτόχρονα, η έρευνα θα πρέπει και να «ανασαίνει». Η δηµο-
κρατική συµµετοχή και ο έλεγχος, που εξασφαλίζει το παρόν νο-
µοσχέδιο, διευκολύνουν τη συγκρότηση οργάνων σε καλύτερες
βάσεις, καταργώντας την υπερσυγκέντρωση εξουσιών, που
υπήρχε ως τώρα, ώστε να επιτευχθεί η καλύτερη λειτουργία
τους.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θεωρώ σηµαντική ρύθµιση τη
συγκρότηση περιφερειακών συµβουλίων έρευνας και καινοτο-
µίας, δηλαδή, συµβουλευτικών οργάνων για την υλοποίηση και
υποστήριξη της εθνικής στρατηγικής για την έρευνα και την τε-
χνολογική ανάπτυξη σε περιφερειακό επίπεδο. Έτσι µε το άρθρο
8 αντιµετωπίζεται η πελατειακή λογική, που είχε εγκαθιδρυθεί
εξαιτίας των µη λειτουργικών και µη αντιπροσωπευτικών συµβου-
λίων που προβλέπονται στον προηγούµενο νόµο. Απλοποιούνται
οι διαδικασίες συγκρότησης των διοικητικών συµβουλίων των
ερευνητικών φορέων, µε στόχο τη βέλτιστη λειτουργία τους. 

Με το άρθρο 13 µειώνεται η γραφειοκρατία. Ορίζεται η συγ-
κρότηση και ανασυγκρότηση των διοικητικών συµβουλίων µε
απόφαση του αρµόδιου, για θέµατα έρευνας, Αναπληρωτή
Υπουργού Παιδείας Έρευνας και Θρησκευµάτων. 

Το άρθρο 14 εξασφαλίζει µεγαλύτερη διαφάνεια και συµµε-
τοχή του προσωπικού στη διαδικασία αξιολόγησης του έργου
των διευθυντών. Εδώ προβλέπεται ότι µαζί µε την έκθεση πε-
πραγµένων στον Υπουργό εφεξής θα υποβάλλεται και έκθεση
αξιολόγησης του έργου των διευθυντών, η οποία θα πραγµατο-
ποιείται από το σύνολο του προσωπικού του ερευνητικού φορέα,
γιατί πολύ κουβέντα έχει γίνει για την αξιολόγηση, για την αρι-
στεία. Εύκολα πράγµατα, εντυπωσιακά πράγµατα για να καλυ-
φθεί η πολιτική ένδεια!

Με το άρθρο 24 αντιµετωπίζονται θέµατα χρηµατοδότησης
των ερευνητικών και τεχνολογικών φορέων των ανωτάτων εκπαι-
δευτικών ιδρυµάτων, ενώ ξεκινά εργώδης προσπάθεια, ώστε να
στηριχθεί η έρευνα στα ελληνικά πανεπιστήµια, που τόσο πολύ

έχουν ταλαιπωρηθεί από τις µνηµονιακές πολιτικές των τελευ-
ταίων ετών µε τις γενναίες ,δυστυχώς, µειώσεις κονδυλίων στις
οποίες εγκλωβίστηκε το παρόν και από τις οποίες φροντίζουµε
να απελευθερωθούµε στο µέλλον. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η έρευνα δεν µπορεί παρά να
έχει ένα πολιτικό χρώµα και προσανατολισµό, εκείνον τον προ-
σανατολισµό και εκείνο το πολιτικό χρώµα, που επιβάλει να επι-
στρέφει ο κόπος, η επιστηµοσύνη και τα αποτελέσµατα της ερ-
γασίας των ερευνητών πίσω στην κοινωνία. Αυτονόητο είναι πως
το ερευνητικό έργο υπηρετεί το δηµόσιο και όχι το ιδιωτικό συµ-
φέρον. Και κάτι άλλο: Αναγκαίο είναι να εξασφαλίζεται η διαφά-
νεια, η αξιοκρατία, η δηµοκρατική λειτουργία σε όλο το σύστηµα
δραστηριοτήτων των ερευνητικών κέντρων έτσι ώστε να έχουµε
κατακτήσεις σηµαντικές προς όφελος και όχι σε βάρος του ελ-
ληνικού λαού. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές καταλαβαίνω ότι η Αντιπολίτευση
πρέπει να κάνει αντιπολίτευση. Είναι εδώ για να αντιπολιτεύεται.
Άκουσα και στις επιτροπές αλλά και σε αυτήν την Αίθουσα τοπο-
θετήσεις. Θα µείνω στις, αµήχανες και εκτός θέµατος τοποθετή-
σεις των εκπροσώπων της Νέας Δηµοκρατίας, σηµειώνοντας ότι
µία-δύο τοποθετήσεις ήταν και νηφάλιες και εµπεριείχαν πολλά
ουσιαστικά σηµεία. Αλλά η µεγάλη πλειοψηφία καταναλώθηκε
σε τοποθετήσεις και αξιολογήσεις, που δεν έχουν καµµία σχέση
µε την πραγµατικότητα. Καταλαβαίνω ότι είναι η γραµµή της
Νέας Δηµοκρατίας οι προσωπικές αιχµές. Δεν βοηθάτε. Αφού
δεν είστε σε θέση να αποδοµήσετε την πολιτική µας, επιχειρείτε
να αποδοµήσετε τα πρόσωπα. Δεν πετυχαίνετε κάτι µε αυτό. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αξιολογώντας ως άκρως θετικό
και σηµαντικό το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου µε τίτλο «Ρυθµίσεις
για την έρευνα και άλλες διατάξεις», αξιολογώντας το ως ένα νο-
µοσχέδιο, που εξασφαλίζει την απρόσκοπτη και ελπιδοφόρα
όσον αφορά τα αποτελέσµατα έρευνας στον τόπο µας, σας καλώ
να υπερβείτε τα µικρά, τα στενά και τα κοµµατικά και να υπερ-
ψηφίσετε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Σκουρολιάκο. 

Τον λόγο έχει ο κ. Μιχελής. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι συνάδελφοι, πολλές και ενδιαφέρουσες τοποθετήσεις

ακούστηκαν χθες σε τούτη εδώ την Αίθουσα.  
Πέραν ορισµένων γραφικών, που επαναλαµβάνουν τα ίδια και

τα ίδια σε οποιοδήποτε θέµα κι αν συζητάµε, εµένα µου έδωσαν
το έναυσµα να τοποθετηθώ σήµερα σε αυτές, που αναφέρθηκαν
στις ιδεολογικές διαφορές, που χωρίζουν τη δεξιά µε την αρι-
στερή θεώρηση. 

Κοιτάξτε, η δεξιά θεώρηση θέτει ως προτεραιότητα την αγο-
ρά. Για µένα, είναι λογικό να θεωρούν ως εµπόρευµα το σχολείο
και τη µάθηση και δεν µε εξέπληξε η τοποθέτηση του κ. Μητσο-
τάκη στο αντίστοιχο συνέδριο και η ερµηνεία του κ. Βορίδη, εδώ,
που τη θεώρησα ως κατανοητή ερµηνεία της θεώρησής τους,
όχι, βέβαια, αποδεκτή από µας. 

Η αριστερή θεώρηση θέτει ως προτεραιότητα την κοινωνία και
γι’ αυτό εµείς αναφερόµαστε ως κοινωνική παροχή στην εκπαί-
δευση, που παρέχει το εκπαιδευτικό µας σύστηµα. 

Η δεξιά θεώρηση θεωρεί ως κυρίαρχο το ατοµικό, γι’ αυτό
όταν µιλάει για αριστεία, µιλάει για αριστεία του µαθητή. Η αρι-
στερή θεώρηση προβάλλει το συλλογικό, γι’ αυτό όταν συζη-
τούµε για αριστεία, συζητάµε για τη βελτίωση του συνόλου της
εκπαίδευσης, της εκπαιδευτικής µονάδας, του πανεπιστηµίου. 

Όσον αφορά την εκπαίδευση, η δεξιά θεώρηση όταν λέει εκ-
παίδευση, εννοεί κατάρτιση. Οι συζητήσεις, που ακούω εδώ και
οι προτάσεις είναι, βάλτε αγγλικά, βάλτε γαλλικά, βάλτε τεχνο-
λογία, βάλτε εργαλεία. Συζήτηση για εκπαίδευση-παιδαγωγία
δεν άκουσα, σχεδόν, από κανέναν.

Κλείνω αυτό το κεφάλαιο για να πάω σε ένα δεύτερο. Με α-
φορµή τις ρυθµίσεις για τα νηπιαγωγεία, θεωρώ ότι είναι ένα µέ-
ρος του συνόλου, που λέγεται σχολικό δίκτυο στη χώρα -και θα
αναφερθώ πολύ σύντοµα ιστορικά. 

Το σχολικό δίκτυο στη χώρα, αγαπητοί συνάδελφοι, επεκτάθη
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κι έγινε σε πολύ µεγάλο βαθµό σχολικό δίκτυο, κυρίως, της επαρ-
χίας και των αγροτικών περιοχών µε την εφαρµογή της µεταρ-
ρύθµισης το ’75, που έκανε υποχρεωτική την εννιάχρονη εκπαί-
δευση, διαχώρισε το γυµνάσιο από το λύκειο και θεώρησε -και
πολύ λογικά- ότι κάθε χωριό πρέπει να έχει νηπιαγωγείο, δηµο-
τικό, οπωσδήποτε και γυµνάσιο. 

Αυτή η µεταρρύθµιση είχε ως αποτέλεσµα, µέσα σε λίγα χρό-
νια, να γίνουν ραγδαίοι διαγωνισµοί εκπαιδευτικών και να γεµί-
σουν όλα τα κεφαλοχώρια µε σχολεία. Αυτή η µεταρρύθµιση και
οι επόµενες και ο ν.1566/85 είχαν ως αποτέλεσµα να βελτιώσουν
στον µέγιστο βαθµό τα ποσοτικά µεγέθη της εκπαίδευσης. Είχα
πει και στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων ότι ήµουν µαθη-
τής σε τάξη των εξήντα πέντε µαθητών, ήµουν πρωτοδιόριστος
καθηγητής σε τάξεις των τριάντα πέντε και σαράντα µαθητών,
ήµουν διευθυντής σχολείου και διευθυντής εκπαίδευσης σε τά-
ξεις των είκοσι πέντε µαθητών, αλλά ουδέποτε κάναµε αποτί-
µηση των ποιοτικών χαρακτηριστικών της εκπαίδευσης. Δηλαδή,
η συνεχής βελτίωση των ποσοτικών µεγεθών βελτίωσε την πα-
ρεχόµενη εκπαίδευση; Είναι ένα ερώτηµα, που θα πρέπει να βγει
µέσα από µελέτες και όχι από επιθυµίες ή τοποθετήσεις.

Σήµερα έχουµε νέα δεδοµένα, όµως, που αναγκάζουν και την
προηγούµενη κυβέρνηση και τη δική µας να δει το συνολικό ζή-
τηµα της αναδιάταξης του σχολικού δικτύου. Μέσα σε αυτό το
πνεύµα είναι, νοµίζω, και η αναδιάταξη του αριθµού µαθητών των
νηπιαγωγείων. Είναι αποδεκτό αυτό, που λένε ορισµένοι συνά-
δελφοι ότι ενδεχοµένως θα χαθούν οργανικές θέσεις. Και θέτω
το εξής ερώτηµα: Τι θα πρέπει, όµως, να δούµε; Θα πρέπει να
δούµε τη λειτουργία του σχολείου όχι ως σχολείο µονάδας µα-
θητών. 

Εάν έτσι είναι η εκπαίδευση, πολύ φοβάµαι ότι µελλοντικά οι
εκπαιδευτικοί θα µείνουν χωρίς δουλειά, γιατί θα γίνεται µέσα
από τα e-mail και τα κοµπιούτερ. Πρέπει να δούµε το σχολείο ως
µονάδα κοινωνικοποίησης των µαθητών άρα ως λειτουργία της
οµάδας. Θα πρέπει να απαντήσουµε ποιος είναι ο µέγιστος και
ο ελάχιστος αριθµός λειτουργίας της οµάδας. 

Εγώ από αυτήν εδώ τη θέση να πω ότι ο µέγιστος αριθµός -εί-
κοσι πέντε-, που προβλέπεται -και νοµίζω ότι η οικονοµική δυ-
σπραγία της παρούσας στιγµής µας αναγκάζει- είναι µεγάλος και
θα πρέπει µελλοντικά να δούµε να κατέβει στο είκοσι ή στο δε-
καπέντε, αλλά θεωρώ ότι πρέπει να µπει και ελάχιστος αριθµός
απαιτούµενος για να λειτουργεί η οµάδα ως οµάδα, που θα κοι-
νωνικοποιεί τους µαθητές. Δεν υπονοώ µε αυτό ότι θα πρέπει να
κλείσουν νηπιαγωγεία σε δυσπρόσιτες ορεινές, νησιωτικές, πε-
ριοχές. Είναι ανάγκη να παραµείνουν εκεί. 

Εκείνο που λέω, όµως, είναι ότι και η οικονοµία κλίµακος, που
είπε κάποιος συνάδελφος, δεν πρέπει σήµερα στις σηµερινές
συνθήκες να υποτιµάται.

Τέλος, κλείνω την οµιλία µου µε µερικά ζητήµατα, τα οποία
έχω βιώσει στα τριάντα τρία χρόνια ως εκπαιδευτικός. 

Πρώτον, Κεντρική Επιτροπή Γενικών Εξετάσεων, Νοµαρχιακές
Επιτροπές Διενέργειας Γενικών Εξετάσεων, αυτές που ο κόσµος
λέει «Πανελλαδικές». Κάθε χρόνο συγκροτείται, δεν είναι µόνιµη.
Κάθε χρόνο συγκροτείται µε ένα κριτήριο: παραµένουν παλιοί
έµπειροι, παραµένουν µε λιγότερη εµπειρία, µπαίνουν νέοι. Πώς;
Με προτάσεις των διευθυντών εκπαίδευσης των πενήντα έξι
νοµών προς τα αρµόδια τµήµατα του Υπουργείου. Μια επιτροπή,
που παραµένει εσαεί η ίδια, µας οδηγεί στα φαινόµενα «Ράµµου»
-1980 όσοι δεν το θυµούνται-, που διέρρευσε τα θέµατα και ευ-
τυχώς από εκεί και µετά ελήφθησαν τέτοια αυστηρά µέτρα και
δεν επανελήφθη το φαινόµενο. Συνεπώς, όποιοι σήµερα δηµο-
σιογράφοι, εφηµερίδες και εξ ηµών πολιτικοί θέτουν τέτοιο ζή-
τηµα, πρώτον, ή το αγνοούν ή, δεύτερον, σκοπίµως το θέτουν,
για να δηµιουργήσουν µια αναταραχή. Το κλείνω αυτό το θέµα.

Αναπληρωτές. Κύριε συνάδελφε, ο αναπληρωτής έως το 1980
-τα είπα στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, θα τα επανα-
λάβω- ήταν ο συγκεκριµένος καθηγητής, που αναπληροί συγκε-
κριµένο απόντα καθηγητή για συγκεκριµένο λόγο στο συγκε-
κριµένο σχολείο. Ο κ. Κοντογιαννόπουλος τότε εφηύρε τη λέξη
«πρόσθετος», για να κάνει διορισµούς έξω από την διαδικασία
διορισµών και αυτό επεκτάθη. Σήµερα, εποχές µνηµονίου, δεν
είναι δυνατόν να γίνονται µόνιµοι διορισµοί. Η µόνη απάντηση

στο πρόβληµα είναι µόνιµοι διορισµοί µε διαδικασίες και κανό-
νες, που θα δούµε.

Τελειώνω. Περιφερειακοί διευθυντές. Το µόνο που θα πω είναι
«έλεος»! Το έχω ζήσει το µάθηµα από το 2000. Το 2000 ήταν ο
νόµος, 2002 η πρώτη εφαρµογή. Ήταν της επιλογής, εµπιστοσύ-
νης του εκάστοτε Υπουργού σε όλες τις εποχές. Εάν αυτό δεν
είναι εύστοχο, να το δούµε, να το συζητήσουµε και να αλλάξουµε
τον νόµο. Το να βγαίνουν τώρα και πρώην Υπουργοί και να σπε-
κουλάρουν ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έβαλε τους δικούς του, µα µε συγχω-
ρείτε οι προηγούµενοι τι βάλανε; Είναι πάρα πολύ απλό, να τε-
λειώνουµε µε αυτήν την κουβέντα.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Μιχελή.

Τον λόγο έχει ο κ. Σαρακιώτης και αµέσως µετά ζήτησε τον
λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης, ο κ. Θεοχαρόπουλος.

Ορίστε, κύριε Σαρακιώτη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, για µια ακόµη φορά αυτή η Κυβέρνηση, έχοντας
διαψεύσει πλήρως τις «Κασσάνδρες», που την ήθελαν αδύναµη
και άτολµη να αναλάβει σοβαρές µεταρρυθµιστικές πρωτοβου-
λίες, συνεχίζει αποφασισµένη και αταλάντευτη το µεγαλόπνοο
και απαιτητικό πρόγραµµα µεταρρυθµίσεων, που είχε εξαγγείλει. 

Μετά τις σηµαντικότατες πρωτοβουλίες στον χώρο της υγείας,
την αξιολόγηση στο δηµόσιο τοµέα και παράλληλα µε την ευρεία
φιλόδοξη ασφαλιστική και φορολογική µεταρρύθµιση, που έχει
δροµολογήσει, σειρά έχει ο ζωτικής σηµασίας για την κοινωνία
τοµέας της παιδείας, της έρευνας και της καινοτοµίας.

Στους δύο αυτούς άρρηκτα συνδεδεµένους τοµείς της παι-
δείας και της έρευνας επιχειρεί µια πρώτη σηµαντική νοµοθετική
παρέµβαση το νοµοσχέδιο, που φέρεται προς ψήφιση σήµερα.
Η Κυβέρνηση δια του αρµοδίου Υπουργείου Παιδείας αναγνωρί-
ζει τον αδιαµφισβήτητο ρόλο της έρευνας, στην προαγωγή και
ενίσχυση της επιστήµης, του πνεύµατος και κατ’ επέκταση του
κοινωνικού συνταγµατικά κατοχυρωµένου αγαθού της παιδείας
και αφιερώνει το µεγαλύτερο µέρος του νοµοσχεδίου αυτού σε
ρυθµίσεις µε επείγοντα και µεταβατικό χαρακτήρα νοµοθετικής
παρέµβασης στους τοµείς της έρευνας και της καινοτοµίας,
καθώς και σε επιµέρους λειτουργικής φύσεως, κυρίως, ζητήµατα
της πρωτοβάθµιας, δευτεροβάθµιας και τριτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης.

Οι συγκεκριµένες ρυθµίσεις, που αφορούν την έρευνα και βρί-
σκουν σύµφωνη σχεδόν σύσσωµη την ερευνητική κοινότητα απο-
τελούν την αρχική προπαρασκευαστική δέσµη µέτρων, που
κρίθηκαν αναγκαία προκειµένου να αντιµετωπιστούν σοβαρά
προβλήµατα που δηµιούργησε η ψήφιση του ν.4310/2014 από
την προηγούµενη κυβέρνηση. Ενώ όπως ακούσαµε χθες και διά
στόµατος του αρµοδίου Αναπληρωτή Υπουργού, κ. Φωτάκη,
προετοιµάζονται και θα κατατεθούν στο αµέσως προσεχές χρο-
νικό διάστηµα δύο ακόµη κοµβικά νοµοσχέδια, που θα ολοκλη-
ρώνουν και θα επισφραγίζουν την πρωταρχική σηµασία, που
δίνει η Κυβέρνηση στην ανάπτυξη και ενίσχυση της έρευνας και
της καινοτοµίας ως µοχλού ανάπτυξης της χώρας µέσω της αξιο-
ποίησης του υψηλής ποιοτικής στάθµης ανθρωπίνου ερευνητι-
κού και επιστηµονικού δυναµικού της.

Οι εισαγόµενες ρυθµίσεις, στον τοµέα αυτό, µε τις εκτεταµέ-
νες τροποποιήσεις, που επιφέρουν στο εξόχως ανεπαρκές, ασα-
φές και δυσλειτουργικό προϊσχύσαν πλαίσιο, αποκαθιστούν και
διασφαλίζουν την εύρυθµη λειτουργία των ερευνητικών κέντρων
και γενικότερα απελευθερώνουν τις δυνατότητες και το ανθρώ-
πινο δυναµικό που διαθέτουν, µε γνώµονα την επιστηµονική ποι-
ότητα και την επιδίωξη της πραγµατικής αριστείας, ενώ είναι
προφανείς οι δυνατότητες, που ανοίγονται για την προσέλκυση
και στήριξη αξιόλογων νέων επιστηµόνων και ερευνητών, που µε
λύπη βλέπουµε να εγκαταλείπουν τη χώρα µας καταφεύγοντας
στο εξωτερικό τα τελευταία χρόνια, µη αντέχοντας να επιβιώνουν
σε ένα δραµατικά υποχρηµατοδοτούµενο σύστηµα, που τους
απαξιώνει συστηµατικά, µη παρέχοντάς τους ούτε τις στοιχει-
ώδεις προϋποθέσεις για να παραµείνουν εντός των τειχών και να
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προσφέρουν στον τόπο µας το τόσο σηµαντικό επιστηµονικό
τους κεφάλαιο. 

Οι θεσπιζόµενες διατάξεις που εισάγονται, εν προκειµένω, κα-
τατείνουν στην απαλλαγή από αγκυλώσεις του παρελθόντος,
που υπονόµευαν την ανάπτυξη της έρευνας στη χώρα µας. 

Με τα προωθούµενα µέτρα, µέσω του συγκεκριµένου νοµο-
σχεδίου, φρονώ ότι ανοίγει ο δρόµος για την αναγκαία συνολική
µεταρρύθµιση στον τοµέα της έρευνας και καινοτοµίας. Τα πρώ-
τα αναγκαία έκτακτα µεταβατικά µέτρα ήδη υιοθετούνται. 

Βελτιώνεται η λειτουργία των ερευνητικών φορέων, ώστε αφ’
ενός να ευνοείται η προσέλκυση καταξιωµένων επιστηµονικά και
ικανών διοικητικά διευθυντικών στελεχών, ενώ ταυτόχρονα δια-
σφαλίζεται ο έλεγχος από τυχόν αυθαιρεσίες. 

Αναµορφώνεται η δοµή και η αποστολή του Εθνικού Συµβου-
λίου Έρευνας και Τεχνολογίας, το οποίο µετονοµάζεται, αλλά και
ουσιαστικά αναµορφώνεται, σε Έρευνας και Καινοτοµίας, δίνον-
τας έτσι έµφαση στον γνωµοδοτικό του ρόλο για τη χάραξη εθνι-
κής στρατηγικής για την έρευνα και την καινοτοµία. 

Αντιµετωπίζονται εργασιακά θέµατα, που επέτειναν την εργα-
σιακή ανασφάλεια στο ερευνητικό και διοικητικό προσωπικό των
ερευνητικών κέντρων, ενώ βελτιώνονται εν γένει οι εργασιακές
σχέσεις για το ερευνητικό προσωπικό, δηµιουργώντας ελκυστι-
κές ευκαιρίες ιδιαίτερα για νέους επιστήµονες, προκειµένου να
αναχαιτιστεί η σοβαρή εκροή νέων επιστηµόνων στο εξωτερικό. 

Αντιµετωπίζονται άµεσες εκκρεµότητες και υπάρχουσες ή δια-
φαινόµενες δυσλειτουργίες στη ροή των κοινοτικών χρηµατοδο-
τήσεων και στη λειτουργία των ερευνητικών φορέων. 

Προάγεται η δηµοκρατική συµµετοχή και διαφάνεια στον
έλεγχο της λειτουργίας και στον τρόπο συγκρότησης και λήψης
αποφάσεων των διαφόρων οργάνων διοίκησης των ερευνητικών
κέντρων και φορέων προς την κατεύθυνση της σηµαντικής ενί-
σχυσης του ρόλου των ερευνητών, µε γνώµονα τη διαφάνεια και
την αξιοκρατία.  

Παράλληλα, µε το νοµοσχέδιο αυτό τίθενται οι βάσεις για την
ανάπτυξη ενός επόµενου νόµου-πλαίσιο µακράς πνοής για την
έρευνα και την καινοτοµία.  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσωπικά είµαι πεπεισµένος
και ιδιαίτερα αισιόδοξος ότι αυτό το νοµοσχέδιο αξίζει να λάβει
την καθολική αποδοχή του Σώµατος, γιατί είναι µια νοµοθετική
πρωτοβουλία, που µόνο βελτιώσεις επιφέρει στο υπάρχον νοµο-
θετικό πλαίσιο και κινείται, αν µη τι άλλο, προς τη σωστή κατεύ-
θυνση, αυτή της ενίσχυσης ενός ανθρωπίνου κεφαλαίου που
αποτελεί αδήριτη κοινωνική ανάγκη, αλλά και παλλαϊκή απαίτηση
να στηριχθεί πάση θυσία και να προαχθεί περαιτέρω. 

Αυτό δεν είναι άλλο από το παγκοσµίως αναγνωρίσιµο υψηλό
επιστηµονικό και ερευνητικό δυναµικό αυτής της χώρας, οι νέοι
Έλληνες επιστήµονες στους τοµείς τόσο των θετικών όσο και
των θεωρητικών ανθρωπιστικών επιστηµών. 

Αρκεί όλοι, επιτέλους, να συµφωνήσουµε και να υποστηρί-
ξουµε έµπρακτα µια αναπτυξιακή πολιτική που µεταξύ άλλων θα
θέτει ως προτεραιότητα τη σοβαρή επένδυση της χώρας στην
έρευνα και την καινοτοµία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Σαρακιώτη. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης, ο κ. Θεοχαρόπουλος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΚΡΙΩΤΗΣ: Ανά τέσσερα άτοµα είχαµε πει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα ας µη διαφω-

νήσουµε αν θα είναι τέσσερις ή τρεις. Ούτως ή άλλως, είναι συγ-
κεκριµένος ο αριθµός των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. Έτσι
κι αλλιώς, νοµίζω ότι έχουν το δικαίωµα να ζητούν τον λόγο και
εµβόλιµα. Δεν χάλασε ο κόσµος. Αν ειπώθηκε για τέσσερις, θε-
ωρήστε το δικό µου λάθος που είπα ανά τρεις. Δεν νοµίζω, όµως,
ότι αυτό είναι τόσο σηµαντικό. 

Ας τηρείτε εσείς τον χρόνο, γιατί εάν συνεχίσουµε σε αυτό το
µοτίβο, δηλαδή, να ξεπερνούν το οκτάλεπτο, σε µία ώρα το πολύ
θα αναγκαστούµε να πάρουµε µέτρα. Και, µάλιστα, ήδη σκέφτο-
µαι να σας προτείνω να µειώσουµε κατά δύο λεπτά το χρόνο για
να οµιλήσουν όλοι όσοι έχουν εγγραφεί στον κατάλογο.

Ορίστε, κύριε Θεοχαρόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι Βουλευτές, αναφερθήκαµε και χθες

στις εξελίξεις, τις οποίες έχουµε αυτές τις ηµέρες στη χώρα µας
και στο επίπεδο της διαπραγµάτευσης. Θα γίνει και διεξοδική συ-
ζήτηση το Σαββατοκύριακο. Να πω µόνο ότι αυτό το οποίο κάνει
η Κυβέρνηση πρώτα-πρώτα είναι το εξής: Θέλει να νοµοθετήσει
το Σαββατοκύριακο. Εµείς αυτό που θέλουµε να πούµε να µην
ξανακάνει είναι το εξής: Να ψηφίσει και να φέρει το ελληνικό Κοι-
νοβούλιο σε κατάσταση να ξεψηφίσει αυτά που ψήφισε, γιατί το
έχουµε κάνει αυτό τους τελευταίους δεκαπέντε µήνες και δεν
τιµά κανέναν.

Και το λέω, γιατί πρώτοι εσείς -όπως είπαµε και χθες- λέγατε
ότι θα πρέπει να ολοκληρωθεί νωρίς η αξιολόγηση, να µην φθά-
σουµε µε τίποτα αυτούς τους µήνες, που είµαστε τώρα, οπότε
το Κοινοβούλιο να γνωρίζει όλα τα δεδοµένα όταν θα φτάσει στο
τελικό στάδιο.

Δυστυχώς, ο τρόπος µε τον οποίο διαπραγµατεύεστε και ο
τρόπος µε τον οποίο φέρνετε τα νοµοσχέδια, είναι ακριβώς ο
ίδιος µε το 2015. Δεν έχει αλλάξει τίποτα. Το µόνο, που έχει αλ-
λάξει είναι τα συγκεκριµένα πρόσωπα που έχουν φύγει. Δεν είναι
το πρόβληµα απ’ ό,τι φαίνεται ο Βαρουφάκης. Το πρόβληµα είναι
µια λογική, την οποία έχει η Κυβέρνηση, µία λογική, η οποία είναι
η ίδια και το 2015 και το 2016. 

Και για του λόγου το αληθές, θα αναφερθώ -το διάβασα σή-
µερα- σε ένα δηµοσίευµα από τον «ECONOMIST». Για να µην νο-
µίζει κάποιος ότι είναι δυσφηµιστικό για τη χώρα µας, στο τέλος
-ενώ έχει αρκετά αρνητικά- καταλήγει στο ότι πολλά µέλη της ευ-
ρωζώνης ακόµα και σήµερα δεν θέλουν να συζητήσουν για ελά-
φρυνση του χρέους. Και αυτό είναι απαράδεκτο γιατί φαίνεται
ότι τελικά δεν είναι µόνο οι Έλληνες, που δεν αλλάζουν. Κατη-
γορεί, λοιπόν, τις χώρες της ευρωζώνης, οι οποίες δεν θέλουν
να συζητήσουν αυτό το ζήτηµα. Ο τίτλος όµως είναι: «Στο ίδιο
έργο θεατές στη διαπραγµάτευση». 

Γιατί το αναφέρω; Διότι λέει χαρακτηριστικά ότι το σλόγκαν -
και έτσι είναι, κυρίες και κύριοι- του «Γάµος αλλά ελληνικά 2»
ισχύει ακριβώς αυτή τη στιγµή στη χώρα µας, όπου βλέπουµε το
2016 ό,τι και το 2015. Λέει χαρακτηριστικά ότι οι απειλές για πρό-
ωρες εκλογές, εάν δεν κάνουν πίσω οι πιστωτές, µοιάζουν µε
επανάληψη της ίδιας ταινίας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Ποιος τα λέει αυτά;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Το δηµοσίευµα του «ECO-
NOMIST».

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Ναι. Ποιος;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Το κεντρικό δηµοσίευµα
του «ECONOMIST» σήµερα. Γι’ αυτό σας το αναφέρω, γιατί νο-
µίζω ότι πρέπει να έχουµε και γνώση της διεθνούς πραγµατικό-
τητας, πέρα από τις κοµµατικές εφηµερίδες, που πολύ καλά
είναι, βεβαίως, να διαβάζουµε.

Συνεχίζοντας, η Κυβέρνηση έχει µαζέψει αρκετό ρευστό για
να πληρώσει µισθούς και συντάξεις, κάνοντας επιδροµές στους
ανεξάρτητους φορείς. Σας το λέµε συνεχώς. Κάνετε επιδροµή
αυτή τη στιγµή και πάλι στα αποθεµατικά των ταµείων, µε απο-
τέλεσµα να µην µπορεί να πληρώσει ληξιπρόθεσµες οφειλές το
δηµόσιο προς τον ιδιωτικό τοµέα και έτσι η ιδιωτική οικονοµία να
έχει προβλήµατα και να δηµιουργείται φαύλος κύκλος ύφεσης
και ανεργίας. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, αυτήν ζούµε.

Αναφέρει, επίσης, ότι στην πραγµατικότητα τα µεγαλύτερα εµ-
πόδια είναι πολιτικά και όχι νοµικά. Ο Πρωθυπουργός Αλέξης
Τσίπρας αντιµετωπίζει µια εξέγερση από πενήντα τρείς Βουλευ-
τές του, µε επικεφαλής τον Ευκλείδη Τσακαλώτο, τον Υπουργό
Οικονοµικών. Αυτό αναφέρει. 

Αυτή τη στιγµή έχετε Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ µάλ-
λον για να λύσετε το συγκεκριµένο πρόβληµα. Όµως, το ζήτηµα
είναι ότι θα πρέπει να λυθεί το πρόβληµα της διαπραγµάτευσης,
γιατί δεν αντέχει η χώρα αυτή τη στιγµή να ζει αυτή την κατά-
σταση και να είναι όµηρος τέτοιων καταστάσεων. 

Γι’ αυτό πρέπει να προσπαθήσουµε, επιτέλους, να δώσουµε
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λύσεις µε διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις, προοδευτικές µεταρ-
ρυθµίσεις, τις οποίες σας έχουµε αναλύσει σε πολλούς τοµείς
της πολιτικής, µεταξύ των οποίων και στον τοµέα της Παιδείας,
και δεν τις έχετε προχωρήσει.

Και, βεβαίως, αναφέρει το συγκεκριµένο δηµοσίευµα -το οποίο
διαβάζουν πάρα πολλοί αυτή τη στιγµή στον κόσµο- ότι οι τρά-
πεζες εξακολουθούν να είναι ζόµπι στη χώρα µας, ότι άλλες
διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις έχουν αναβληθεί και ότι οι ιδιώτες
επενδυτές εξακολουθούν να κρατούν µεγάλη απόσταση από την
Ελλάδα. Και αναφέρει στη συνέχεια την αναγκαιότητα αποµεί-
ωσης του δηµοσίου χρέους, στην οποία πρέπει οι χώρες της ευ-
ρωζώνης να προχωρήσουν.

Ταυτόχρονα, εσείς αύριο -δεν έχει έρθει απ’ ότι έχουµε ενη-
µερωθεί η συγκεκριµένη τροπολογία- απ’ ό,τι βλέπουµε, έχετε
σκοπό να µειώσετε το αφορολόγητο, το οποίο από τα 9.545 -
αυτό το οποίο πληροφορούµαστε, δεν ξέρουµε τι θα συµβεί στο
τέλος- συµφωνείτε να πάει στα 8.646 ευρώ, όταν ο ίδιος ο Υ-
πουργός Οικονοµικών έλεγε ότι µε τίποτα δεν θα µειωθεί -είναι
η «κόκκινη γραµµή» του- κάτω από τα 9.100 ευρώ. 

Ελπίζω, να σας δώσει αρχικά επαρκείς εξηγήσεις σήµερα γι’
αυτή την αλλαγή, εάν συµβεί και εάν θα είναι αυτή ακριβώς η
οποία σας ανέφερα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Αφού λέτε ότι έχει κάνει ανταρσία ο Υπουργός Οι-
κονοµικών, τι εξηγήσεις να δώσει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, µη
διακόπτετε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Άρα, συµφωνείτε; Έχει εν-
διαφέρον. Σύµφωνα µε τη λογική του κ. Φίλη, ο κ. Τσακαλώτος
κάνει ανταρσία αυτήν τη στιγµή.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Να ακούτε. Εσείς τα είπατε αυτά. Μην κάνετε τον
έξυπνο. Επί πέντε λεπτά λέγατε ότι ο Τσακαλώτος κάνει ανταρ-
σία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ. Δεν θα γίνει διάλογος. Ζητήστε τον λόγο, κύριε Υπουρ-
γέ, για να τοποθετηθείτε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Πώς είναι δυνατόν, λοιπόν,
ο κύριος Υπουργός Οικονοµικών να φέρνει αυτήν τη στιγµή µεί-
ωση του αφορολόγητου στα 8.646 όταν έλεγε αυτά που έλεγε
όλο το προηγούµενο χρονικό διάστηµα; 

Γι’ αυτό σας κατηγορούµε για δήθεν διαπραγµάτευση και σας
λέµε πάρα πολλές στιγµές ότι αυτό δεν είναι µια αποτελεσµατική
διαπραγµάτευση, αλλά επικοινωνιακός χειρισµός. Με λίγα λόγια,
αντί να πολιτεύεστε για τα δέκα εκατοµµύρια των συµπολιτών
µας, πολιτεύεστε για τους εκατόν πενήντα τρεις Βουλευτές σας
µόνο, για το πώς θα τους πείσετε αυτήν τη στιγµή να ψηφίσουν
κάτι το οποίο ουσιαστικά είναι επώδυνο διότι ανεβάζει συνεχώς
το λογαριασµό σε πάνω από 10 δισεκατοµµύρια µέτρα για τους
συνταξιούχους, τους εργαζόµενους και τους ανέργους.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα αναφερθώ -σας τα είπα χθες
και δεν πήρα απάντηση και ζήτησα να αποσυρθούν στις συγκε-
κριµένες µόνο υπουργικές τροπολογίες τις οποίες έχετε φέρει.
Αναφέροµαι σε δύο υπουργικές τροπολογίες τις οποίες καταθέ-
σατε στις 19.00’ το απόγευµα. Μάλιστα, στις 21.00’ φέρατε νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις. Είναι εκπρόθεσµες τροπολογίες. Όµως,
δεν έχω πάρει απάντηση. 

Να σταµατήσει, λοιπόν, αυτή καραµέλα, που άκουσα πριν και
από τη Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ, ότι φέρνανε παλιά εκατό τροπο-
λογίες. Πρώτα-πρώτα σας απέδειξα, µε συγκεκριµένο τρόπο, το
τι έγινε και τι γίνεται το συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα. Δεύτε-
ρον, ε, δεν µπορεί να έρχεται, όπως εσείς λέτε, η Αριστερά στη
διακυβέρνηση του τόπου, και να λέει συνεχώς, θα κάνουµε ακρι-
βώς τα ίδια, όµως, κάποιοι θα έκαναν κάποια στιγµή ακριβώς τα
ίδια µε εµάς, να είναι το µοναδικό επιχείρηµα κάποια στιγµή. Ή
θα αποφασίσουµε να λειτουργήσουµε, όπως πρέπει, ή δεν θα το
αποφασίσουµε.

Έρχοµαι στις τροπολογίες, λοιπόν, και σε συγκεκριµένα ζητή-
µατα τα οποία έχουµε θέσει γι’ αυτές.

Όσον αφορά την τροπολογία του Υπουργείου Παιδείας, για τη
συνάφεια των µεταπτυχιακών τίτλων στην ειδική αγωγή και εκ-

παίδευση, βεβαίως, έχει και θετικά στοιχεία. Το είπαµε. Όµως,
διαβάζουµε εδώ, για παράδειγµα, την επιστολή, που έχουν στεί-
λει µέλη του υπηρεσιακού συµβουλίου του Ειδικού Εκπαιδευτι-
κού Προσωπικού Ειδικής Αγωγής, τα οποία ζητούν την απόσυρ-
ση της τροπολογίας µε µία επιχειρηµατολογία, που ποιος θα
µπορούσε εύκολα να πει κάτι σε αυτήν την επιχειρηµατολογία;
Λέει, χαρακτηριστικά, ότι µονίµως αγνοείται η άποψη του ειδικού
εκπαιδευτικού προσωπικού και του ειδικού βοηθητικού προσω-
πικού, ότι δεν συζητήθηκε το θέµα στην Επιτροπή Μορφωτικών
-αυτό σας το λέµε, βέβαια, και εµείς όταν υπάρχει τέτοια νοµο-
θέτηση- ότι επειδή το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής ενερ-
γεί γνωµοδοτικά, δεν δύναται να εκδώσει διοικητικές πράξεις.
Επί των θεµάτων αυτών, που αφορούν τη µισθολογική εξέλιξη
των κατόχων των τίτλων, επιλαµβάνονται τα υπηρεσιακά συµβού-
λια. Και µια επιπρόσθετη επιχειρηµατολογία, που, δυστυχώς,
όταν κατατίθεται πρώτη φορά εδώ, δεν µπορεί να συζητηθεί στο
πλαίσιο στο οποίο πρέπει να συζητηθεί, δηλαδή, στη φάση των
επιτροπών, σε αυτή των συνεδριάσεων. Όλα αυτά τα ζητήµατα
δεν µπορούν να αναλυθούν, όπως θα έπρεπε, να απαντηθούν
από εσάς και να δοθούν οι εξηγήσεις.

Όσον αφορά την τροπολογία του Υπουργείου Εργασίας, σας
ζητήσαµε να αποσυρθεί γιατί στην αιτιολογική -αναφέροµαι στη
µεταφορά οργανικών θέσεων της Γενικής Γραµµατείας Πρό-
νοιας- αναφερόταν ότι από την προτεινόµενη ρύθµιση δεν προ-
καλείται δαπάνη σε βάρος του κρατικού προϋπολογισµού, ενώ
στην Έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους αναφέρεται
ότι προκύπτει δαπάνη 100.000 ευρώ. Είναι προχειρότητα; Ζητή-
σαµε να διορθωθεί, να αλλάξει το συγκεκριµένο πρόβληµα, για
να µπορέσουµε να τη στηρίξουµε.

Έρχοµαι, τώρα, στην τροπολογία του Υπουργείου Εργασίας
σε σχέση µε το Ίδρυµα «Παιδική Στέγη». Η αιτιολογική λέει, «για
να αντιµετωπίσει τα προβλήµατα βιωσιµότητας». Και τι φέρνει;
Φέρνει αλλαγές στα µέλη του διοικητικού συµβουλίου, µε απο-
τέλεσµα να αναρωτιέται κανείς: Η βιωσιµότητα του Ιδρύµατος
θα διασφαλιστεί από την αύξηση µελών του διοικητικού συµβου-
λίου και µάλιστα µε επιλογή του Υπουργείου και µε την αύξηση
των µελών που χρειάζονται για τη συγκρότηση απαρτίας; Αυτός
είναι ο τρόπος για να βελτιωθεί η βιωσιµότητα;

Θα αναφερθώ και στην τροπολογία του Υπουργείου Εσωτερι-
κών -στην οποία έγινε συζήτηση- για τη στελέχωση του γραφείου
τύπου, όπου φαίνεται ότι όλο το πρόβληµα της συγχώνευσης
είναι αυτό. Μάλιστα, το ποσό είναι αρκετά υψηλό ιδίως γι’ αυτές
τις συνθήκες, σήµερα. Διότι ακούσαµε, βέβαια, ότι πρόκειται και
για τα προηγούµενα χρόνια. Ιδίως για σήµερα, είναι πολύ υψηλό
αυτό το ποσό και θα έπρεπε να επανεξεταστεί. Νοµίζω ότι είναι
32.000 ευρώ ανά άτοµο ανά έτος, για τα δύο άτοµα και συνεπώς
θα έπρεπε να επανεξεταστεί φαντάζοµαι.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Καθαρά είναι 22.000 ευρώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όσον αφορά, λοιπόν, την
τροπολογία του Υπουργείου Εσωτερικών, την οποία µας εξήγησε
και ο κ. Μπαλάφας, βεβαίως, δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι
οι προτεινόµενες αυτές ρυθµίσεις είναι αναγκαίες για να προ-
στατευθούν ευαίσθητες κοινωνικές οµάδες και θα τη στηρίξουµε.
Όταν πρόκειται για τέτοια ζητήµατα, εννοείται ότι είµαστε σ’
αυτό το θέµα ιδιαίτερα ευαίσθητοι. Όµως, θα πρέπει να δούµε
αυτή την κατάσταση. Δεν είναι δυνατόν να συνεχίζεται επ’ αόρι-
στον και να καλύπτονται κατά παρέκκλιση των κείµενων διατά-
ξεων αυτά τα ποσά και αυτά τα κενά. Πρέπει να υπάρχει έγκαιρα
σωστός σχεδιασµός.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας, επειδή δεν έχω και πολύ χρόνο, θα ήθελα να ανα-
φέρω τα εξής. Σας είπαµε και χθες και σας το τονίζω και σήµερα
ότι όσον αφορά το πρώτο κοµµάτι της έρευνας θα το στηρίξουµε
σε γενικές γραµµές. Όσον αφορά το δεύτερο και το τρίτο κοµ-
µάτι θεωρούµε ότι δεν έπρεπε να έρθουν σ’ αυτό το νοµοσχέδιο
και στις γενικές τους γραµµές δεν τα στηρίζουµε γι’ αυτό το
λόγο. Αυτά, βέβαια, θα αποτυπωθούν στη συνέχεια στην ψηφο-
φορία επί των άρθρων. 

Αυτά που θέλω να σας τονίσω αφορούν ειδικά δύο άρθρα.
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Πρώτον, θέλω να σταθώ στο άρθρο 26, για το οποίο και η Επι-
στηµονική Υπηρεσία της Βουλής λέει ότι διατυπώνεται προβλη-
µατισµός κατά πόσο αυτές οι διατάξεις καθίστανται αναδροµι-
κώς νόµιµες και κατά πόσο όλες οι εκδοθείσες οικείες κανονιστι-
κές πράξεις εναρµονίζονται µε τις συνταγµατικές αρχές. 

Κυρίως, όµως, θέλω να σταθώ στο άρθρο 30, όπου διατυπώ-
νεται προβληµατισµός και από την Επιστηµονική Υπηρεσία της
Βουλής -εάν δεν θέλετε να ακούσετε εµάς- για το κατά πόσο η
προτεινόµενη διάταξη -και µιλάω για το άρθρο 30 παράγραφος
7 του νοµοσχεδίου- εναρµονίζεται τόσο µε τις προαναφερθείσες
συνταγµατικές αρχές –ο προβληµατισµός είναι αυτός, δηλαδή,-
όσο και µε την αρχή της ισότητας, δεδοµένου ότι, εν προκειµένω,
η προτεινόµενη διάταξη δεν θέτει απρόσωπο και αφηρηµένο κα-
νόνα δικαίου, αλλά αποτελεί ατοµική ρύθµιση συγκεκριµένων πε-
ριπτώσεων κατά παρέκκλιση του άρθρου 4 του Συντάγµατος.
Τίθεται, επίσης, ο προβληµατισµός κατά πόσο, η εν λόγω ρύθ-
µιση, εναρµονίζεται µε την αρχή της πλήρους αυτοδιοίκησης των
ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων κατά το άρθρο 16 του Συν-
τάγµατος. Επισηµαίνεται, ακόµη, ότι η αιτιολογία της ρύθµισης
στερείται κανονιστικού περιεχοµένου. 

Γιατί τα αναφέρω αυτά; Γιατί δείχνουν ότι υπάρχουν σοβαρά
ζητήµατα, τα οποία δεν έχουν λυθεί, τα οποία οφείλονται το λι-
γότερο σε προχειρότητα και θα πρέπει να αντιµετωπιστούν. 

Βεβαίως, άκουσα και τα επιχειρήµατα σε σχέση µε τις τροπο-
λογίες, επιχειρήµατα, που ήταν διαφορετικά µεταξύ υπουργικών
στελεχών για το αν πρέπει ή όχι να έρχονται τροπολογίες σε τέ-
τοιο βαθµό και µε τέτοιο ρυθµό. Ο κ. Μπαλάφας µας είπε εδώ
ότι απολογείται γι’ αυτό το γεγονός. Η κ. Αναγνωστοπούλου µας
είπε ότι έτσι γίνεται, γιατί υπάρχουν πολλές εκκρεµότητες από
τις προηγούµενες κυβερνήσεις, ότι αυτός είναι ο λόγος που φέρ-
νουµε τροπολογίες. 

Καταλαβαίνετε ότι αυτό δεν τιµά το σύνολο των Βουλευτών
και τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. Γι’ αυτό, θα πρέπει να το αλλά-
ξουµε και σ’ αυτό, θα πρέπει να βοηθήσει και το Προεδρείο της
Βουλής, ειδικά στη Διάσκεψη των Προέδρων, αλλά και οι Υπουρ-
γοί, έτσι ώστε να σταµατήσει το συγκεκριµένο ζήτηµα. 

Τέλος, για το επιχείρηµα, που ακούγεται από Υπουργούς σε
σχέση µε την κανονικότητα, ότι, δηλαδή, δεν είµαστε σε εποχή
κανονικότητας, θα πω ότι έχετε δίκιο, δεν είµαστε σε εποχή κα-
νονικότητας, αλλά απορώ: Τώρα το θυµηθήκατε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ;

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Θεοχαρό-

πουλε, θέλω να σας πω ότι ήδη κάνατε χρήση και της δευτερο-
λογίας σας. Ξεπεράσατε, δηλαδή, το χρόνο που είχατε ζητήσει.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε, κυρία

Βάκη;
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Θα ήθελα να κάνω χρήση της τριτολογίας

µου, που είναι τρία λεπτά, για να πω δύο λόγια γι’ αυτά που ακού-
στηκαν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα µιλήσετε µετά.
Εάν θέλετε, πάρτε το λόγο και για τα τρίλεπτα και για τα πεντά-
λεπτα και για τα οκτάλεπτα. Έχουµε συνεννοηθεί για τη διαδικα-
σία. Μόνο επί προσωπικού θα σας έδινα το λόγο. Δεν ειπώθηκε
κάτι επί προσωπικού απέναντί σας. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Έχω δικαίωµα, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος, να πάρω τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πολιτικά, βεβαίως,
ακούστηκαν αρκετά πράγµατα από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο, τον κ. Θεοχαρόπουλο. Όµως, σας λέω και πάλι ότι δεν θα
παραβούµε τη σειρά, που έχουµε συµφωνήσει. Θα µιλήσουν οι
τρεις Βουλευτές οµιλητές και, βεβαίως, µετά, εάν θέλετε, ευχα-
ρίστως να πάρετε τον λόγο. 

Ο κ. Ακριώτης έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΚΡΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο, που συζητούµε

σήµερα έχει για τον χώρο της έρευνας ξεκάθαρα µεταβατικό χα-
ρακτήρα. Δεν περιλαµβάνει τη συνολική µεταρρυθµιστική πρό-

ταση της Κυβέρνησης. Είναι ένα πρώτο βήµα, έτσι ώστε να συ-
νεχίσουµε και να προχωρήσουµε σ’ ένα νέο νόµο-πλαίσιο, που
θα συµπυκνώνει την εθνική µας στρατηγική και θα προωθεί µε
συγκεκριµένες και στοχευµένες ρυθµίσεις τη διασύνδεση της
έρευνας µε την κοινωνία και την παραγωγική ανασυγκρότηση. 

Ποια είναι η σηµερινή κατάσταση στο χώρο της έρευνας; Φέ-
ρατε –και αναφέροµαι στη σηµερινή αντιπολίτευση, Νέα Δηµο-
κρατία και ΠΑΣΟΚ- ένα νόµο το 2014, τον ν.4310, που θα µπο-
ρούσε κανείς δίκαια να τον χαρακτηρίσει µνηµείο ασάφειας, ανε-
πάρκειας και σύγχυσης. Ένα νόµο, που έβριθε αµφισηµιών, αν-
τιφάσεων και θεσµικών κενών. Και επιπλέον, τον φέρατε ερήµην
της ερευνητικής κοινότητας, κάτι, που δεν προκαλεί έκπληξη και
ναρκοθετήσατε έτσι την υλοποίησή του. Και έµεινε ένας ακόµη
νόµος ουσιαστικά ανεφάρµοστος.

Εµείς φέρνουµε σήµερα το νοµοσχέδιο, ένα νόµο-πλαίσιο ενός
νέου νόµου-πλαισίου µακράς πνοής, µετά από ουσιαστική δια-
βούλευση µε την ακαδηµαϊκή και ερευνητική κοινότητα. Και επι-
χειρούµε σε αυτήν τη φάση να θεραπεύσουµε τις αστοχίες, στις
οποίες εσείς υποπέσατε µε τον νόµο του 2014 και να διαµορφώ-
σουµε τις προϋποθέσεις για ένα νέο νόµο, που θα ακολουθήσει.

Ο χώρος της έρευνας σηµαδεύτηκε επί των ηµερών σας από
σοβαρές δυσλειτουργίες, υπερσυγκέντρωση εξουσιών, εργα-
σιακή ανασφάλεια, αυθαιρεσία, αδιαφάνεια. Με τον νόµο που φέ-
ρατε το 2014 αποτυπώσατε και θεσµικά τη µνηµονιακή πολιτική
και τη χρόνια υποχρηµατοδότηση της έρευνας. Συνδέσατε το πο-
σοστό της δηµόσιας χρηµατοδότησης προς τα ερευνητικά κέν-
τρα, µε τα αποτελέσµατα της αξιολόγησής τους, ακολουθώντας
τη γνωστή τιµωρητική λογική σας, που δεν περιορίζεται εξάλλου
µόνο στον τοµέα αυτό. 

Με το νόµο αυτό του 2014 περιγράψατε, µε σαφήνεια, το «ό-
ραµά» σας, για την «επιχειρηµατικότητα»: Δηµόσιες δοµές στην
υπηρεσία ερευνητών, που «επιχειρούν» χωρίς ασφαλιστικές δι-
κλείδες για την κοινωνία και το δηµόσιο συµφέρον. Δώσατε τη
δυνατότητα σε ερευνητικά κέντρα να χρηµατοδοτούν κατευ-
θείαν, µε µία απλή απόφαση διοικητικού συµβουλίου, εταιρείες
υψηλού ρίσκου, να λαµβάνουν δάνεια από τράπεζες, funds κ.λπ.. 

Επιπλέον, προχωρήσατε, ακάθεκτοι, στην απορρύθµιση του
εργασιακού καθεστώτος των ερευνητών, αίροντας τη µονιµότητα
στην α’ και β’ βαθµίδα και παρέχοντας τη δυνατότητα λύσης της
εργασιακής σχέσης των ΙΔΑΧ, χωρίς καν αιτιολόγηση.

Όσο για τα ζητήµατα διοίκησης των ερευνητικών κέντρων,
τρόπους λήψης αποφάσεων, συγκρότηση οργάνων κ.λπ., πισω-
γυρίσατε ακόµα πιο πίσω και από τον ιδρυτικό νόµο για την
έρευνα, τον 1514/1985. 

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σηµερινό νοµοσχέ-
διο κινούµαστε µε γνώµονα τον εξορθολογισµό, τη δηµοκρατική
νοµιµοποίηση, τον δηµοκρατικό έλεγχο και την κρατική εποπτεία. 

Δεν θα ασχοληθώ µε τα επιµέρους, τα οποία αναλύθηκαν από
συναδέλφους στα ζητήµατα, που αφορούν την έρευνα. Πηγαίνω
στο δεύτερο τµήµα του νοµοσχεδίου, που αφορά την εκπαί-
δευση. 

Κύριοι συνάδελφοι, η τριτοβάθµια εκπαίδευση αντιµετωπίζει,
τα τελευταία χρόνια, µία µεγάλη κρίση, που γίνεται έκδηλη στη
µείωση της κρατικής επιχορήγησης, στην υποστελέχωση του δι-
δακτικού και λοιπού προσωπικού και στη φυγή των νέων επιστη-
µόνων στο εξωτερικό. Πέρα, όµως, από τις δυσµενείς οικονο-
µικές συνθήκες, έχουµε να αντιµετωπίσουµε και ένα ανεπαρκές,
ασαφές και αναποτελεσµατικό θεσµικό πλαίσιο λειτουργίας. Το
νοµοσχέδιό µας αποβλέπει στη λήψη άµεσων µέτρων, για τη θε-
ραπεία προβληµάτων που προέκυψαν από την εφαρµογή αλλε-
πάλληλων νόµων από το 2011.

Ρυθµίζουµε θέµατα επείγοντος και διαχειριστικού χαρακτήρα,
δεν απαντάµε µε το νοµοσχέδιο αυτό στο ζήτηµα της συνολικής
αναδιάρθρωσης. Το συνολικό νέο θεσµικό πλαίσιο, που θα συµ-
πυκνώνει και τη δική µας φιλοσοφία, τη δική µας διαφορετική αν-
τίληψη για την παραγωγή και τη διάχυση της γνώσης, για τη
σύνδεση της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης µε την παραγωγική ανα-
συγκρότηση και τις κοινωνικές ανάγκες, όλα αυτά αποτελούν αν-
τικείµενο του διαλόγου για την παιδεία, που βρίσκεται σε εξέλιξη.
Δεν βιαζόµαστε, γιατί µία συνολική αναµόρφωση και αναπροσα-
νατολισµός της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης θέλει χρόνο, µελέτη,
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συζήτηση και επεξεργασία. 
Θα µπορούσα να αναφέρω ορισµένα ενδεικτικά µέτρα του πα-

ρόντος  νοµοσχεδίου, όπως ζητήµατα που ρυθµίζουν τη διοικη-
τική λειτουργία των πανεπιστηµίων.

Ρυθµίζουµε θέµατα, που αφορούν το επιστηµονικό, διδακτικό,
εργαστηριακό και τεχνικό προσωπικό ειδικών κατηγοριών των
πανεπιστηµίων και των ΤΕΙ.

Ρυθµίζουµε θέµατα σχετικά µε την εύρυθµη λειτουργία των
πανεπιστηµίων. Ειδικά για το Ελληνικό Ανοιχτό Πανεπιστήµιο χο-
ρηγούµε τη δυνατότητα επανασύναψης συµβάσεων εργασίας ή
έργου, ώστε να αποσοβηθεί η άµεση κατάρρευση της λειτουρ-
γίας του Πανεπιστηµίου.

Ρυθµίζουµε θέµατα του Ιδρύµατος Κρατικών Υποτροφιών. 
Τέλος, στο τρίτο Κεφάλαιο του νοµοσχεδίου ρυθµίζουµε επεί-

γοντα ζητήµατα πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης, για την εύρυθµη λειτουργία των σχολικών µονάδων και την
οµαλή διεξαγωγή των εξετάσεων του κρατικού πιστοποιητικού
γλωσσοµάθειας, ενώ ρυθµίζουµε και θέµατα υπηρεσιακής κατά-
στασης των εκπαιδευτικών.

Θα αναφερθώ, ενδεικτικά και µόνον, σε κάποια συγκεκριµένα
ζητήµατα. 

Αντιµετωπίζουµε θέµατα λειτουργίας των πειραµατικών και
προτύπων σχολείων, δίνοντας τη δυνατότητα έγκαιρης πλήρω-
σης των κενών µε µόνιµους εκπαιδευτικούς αυξηµένων προσόν-
των. 

Δίνουµε τη δυνατότητα σε µόνιµους εκπαιδευτικούς, µε ιδιαί-
τερα αυξηµένα ακαδηµαϊκά προσόντα, να µεταταγούν σε θέσεις
κατηγορίας ΕΔΙΠ στα ΑΕΙ, ρύθµιση που µε δεδοµένα τα δηµο-
σιονοµικά εµπόδια στην πρόσληψη προσωπικού στα ΑΕΙ, είναι
προδήλως ωφέλιµη για τη λειτουργία τους.

Αντιµετωπίζουµε θέµατα της Γραµµατείας Διά Βίου Μάθησης
και Νέας Γενιάς και των εποπτευοµένων από αυτήν φορέων. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, άφησα τελευταία ζητή-
µατα, τα οποία προκάλεσαν έντονο διάλογο –το λέω µετά λύπης
µου- και την απόπειρα µικροκοµµατικής εκµετάλλευσης από την
πλευρά της Αντιπολίτευσης. Για το ζήτηµα των νηπιαγωγείων,
επειδή πολλά ακούστηκαν και επειδή προκλήθηκε -εσκεµµένα ή
όχι- µια σύγχυση και επιχειρήθηκε –επιτρέψτε µου να το πω- ο
αποπροσανατολισµός της κοινής γνώµης, τα πράγµατα είναι κα-
θαρά. Για τις αποµακρυσµένες, δυσπρόσιτες και αποµακρυσµέ-
νες ή δύσκολα προσβάσιµες περιοχές, µειώνουµε τον αριθµό
των νηπίων, που αντιστοιχούν σε έναν νηπιαγωγό, από επτά σε
πέντε. Για τον κόσµο, που ζει στην επαρχία και σε αποµακρυ-
σµένα χωριά πρόκειται για τεράστια διευκόλυνση.

Όσον αφορά τον αριθµό δεκατέσσερα  των νηπίων σε σχέση
µε το επτά, που προβλεπόταν για τα υπόλοιπα νηπιαγωγεία και
για τον οποίο εκφράστηκε η κατανοητή ανησυχία εκ µέρους των
νηπιαγωγών, αλλά ασκήθηκε και άδικη και άστοχη κριτική από
την Αντιπολίτευση, πρέπει, κυρίες και κύριοι, να είµαστε ειλικρι-
νείς: Η ρύθµιση αυτή, εν τοις πράγµασι, εάν κοιτάξει κανείς τους
ισχύοντες αριθµούς νηπίων ανά νηπιαγωγείο στην επικράτεια, θα
διαπιστώσει ότι δεν πρόκειται να οδηγήσει, παρά, σε ελάχιστες
συγχωνεύσεις και αυτές, ως επί το πλείστον, στα µεγάλα αστικά
κέντρα.

Ελάτε να δούµε, µετά την εφαρµογή του νόµου, εάν θα έχει
µειωθεί ή αντίθετα αυξηθεί ο συνολικός αριθµός των νηπιαγω-
γείων, που λειτουργούν αυτή τη στιγµή στη χώρα. Προς τι, λοι-
πόν, η δηµιουργία κλίµατος ανασφάλειας στους κόλπους των
νηπιαγωγών, αλλά και των γονέων, πολύ περισσότερο, που µε
την προσθήκη και των προνηπίων δεν θα κινδυνεύει πρακτικά µε
κλείσιµο κανένα νηπιαγωγείο;

Τέλος, στο ζήτηµα της πρόσληψης των αναπληρωτών, η λύση
που τελικά επιλέχθηκε, αντίθετα µε τον αρχικό σχεδιασµό του
Υπουργείου, κατέδειξε ολοφάνερα το πόσο διαφορετικά σκεπτό-
µαστε. Εµείς δεν επιβάλλουµε λύσεις σε βάρος της κοινωνίας
και µε απούσα την κοινωνία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Ακριώτη, σας
παρακαλώ, ολοκληρώστε. Έχετε ήδη ξεπεράσει τα εννέα λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΚΡΙΩΤΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Έχουµε τα αφτιά µας ανοικτά στους πολίτες, ακούµε την αγω-

νία τους και εν τέλει λαµβάνουµε υπ’ όψιν την ταλαιπωρία των

αναπληρωτών εκπαιδευτικών και το υψηλό κόστος –υλικό και ψυ-
χικό-, που έχουν καταβάλλει όλα αυτά τα χρόνια, παλεύοντας να
«χτίσουν» την προϋπηρεσία τους, σταθµίζουµε τις ανάγκες και
είµαστε πρόθυµοι να αναθεωρήσουµε, εφόσον η ανάγκη το επι-
τάσσει.

Θα ήταν καλό να µην κουνάτε µε τόση ευκολία το δάκτυλο,
εσείς που κρατήσατε πλήθος εκπαιδευτικών οµήρους της χρό-
νιας αδιοριστίας τα τελευταία έξι χρόνια.

Σε µισό λεπτό ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, σε µισό λεπτό,

κύριε Ακριώτη. Σας παρακαλώ πολύ. Μιλάτε για εννιάµισι λεπτά.
Αυτό είναι σε βάρος των συναδέλφων, να το ξέρετε. Έχω προει-
δοποιήσει εδώ και πάρα πολύ ώρα ότι θα χρειαστεί να περικό-
ψουµε χρόνο. Αν επιµένετε, τι άλλο να σας κάνω; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΚΡΙΩΤΗΣ: Αυτή την επιµονή δεν την είδα για άλ-
λους, αλλά δεν έχει σηµασία.

Θα ήθελα να κάνω µια αναφορά µόνο για την τροπολογία, που
αφορά τα τεχνικά σχολεία, τα ΕΠΑΛ, την τροπολογία, που αφορά
τον ν.4186/2013. Οι διέξοδοι, που δίνονται στους µαθητές της
τεχνικής εκπαίδευσης, που τα τελευταία χρόνια η πολιτεία τους
θεωρεί πολίτες δεύτερης κατηγορίας, µαθητές δεύτερης κατη-
γορίας, µε την τροπολογία που κατέθεσε η Κυβέρνηση, νοµίζω
ότι είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, όπως και το µεταλυκειακό
έτος µε την τάξη µαθητείας προαιρετικά, τα προπαρασκευαστικά
προγράµµατα πιστοποίησης των αποφοίτων του µεταλυκειακού
έτους, η δυνατότητα των µαθητών των ΕΠΑΛ να έχουν πρό-
σβαση σε ΑΕΙ και ΤΕΙ. 

Τέλος, νοµίζω πως είναι προς τη σωστή κατεύθυνση η απο-
δοχή της τροπολογίας, που αφορά τη συνταξιοδότηση των εκ-
παιδευτικών και είναι ζήτηµα ίσης αντιµετώπισης κατηγορίας
ασφαλισµένων.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Κοντογεώργος από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν µπω στα θέµατα,
που αφορούν το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου, θα µου επιτρέψετε
να κάνω µια γενική παρατήρηση. Τις τελευταίες µέρες, όλως πε-
ριέργως, ακούµε την κυβερνητική πλειοψηφία να επιτίθεται στην
Αντιπολίτευση για την κριτική της. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει να συµφωνήσετε ότι
η δηµοκρατία έτσι λειτουργεί. Η πλειοψηφία διοικεί το κράτος,
νοµοθετεί και η αντιπολίτευση κρίνει. Πρέπει να αντέξετε την κρι-
τική αυτή, γιατί είναι αναγκαία για να διορθωθείτε. 

Να µην σας θυµίσω τον πρότερο δικό σας βίο στα αντιπολι-
τευτικά έδρανα, όταν κάθε πρωτοβουλία της, τότε, κυβερνητικής
πλειοψηφίας είχε από κάτω έναν γενικό όχλο µε χαρακτηρισµούς
ανεκδιήγητους. Να θυµίσω µερικούς από αυτούς; Προδότες,
γερµανοτσολιάδες. Εσείς όταν ακούτε την παραµικρή κριτική,
πετάγεστε λες και είστε καµένο κάστανο! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να γνωρίζετε ότι έχετε
φέρει όλη την κοινωνία στα κάγκελα και θα είστε υπόλογοι απέ-
ναντι στην κοινωνία και σε κάθε ελληνική οικογένεια. Δεν θα βγά-
ζετε πια αυτή την επιθετικότητα σας µέσα στο Κοινοβούλιο, αλλά
θα βγάζετε την απολογία σας απέναντι στην κοινωνία για αυτά
που τάξατε και δεν κάνατε τίποτα στην πραγµατικότητα. 

Έρχοµαι τώρα στο, υπό συζήτηση, σχέδιο νόµου. Θα περίµενε
κανείς σε µια κανονική χώρα, σε µια σύγχρονη ευρωπαϊκή χώρα
µε µια δηµοκρατική Κυβέρνηση, για θέµατα τα οποία αφορούν
την εθνική µας παιδεία να υπάρχει µια λογική σειρά σε αυτά που
η ίδια εξαγγέλλει κι ένας αυτοσεβασµός. 

Δυστυχώς, αγαπητοί συνάδελφοι, κανένας αυτοσεβασµός δεν
υπάρχει σε αυτή την Κυβέρνηση. Εξήγγειλε έναν εθνικό διάλογο
για την παιδεία, η ίδια τον έγραψε στα παλιά της τα υποδήµατα
και συνέχισε µε πέντε νοµοθετήµατα κατά τη διάρκεια αυτού του
διαλόγου να κατεδαφίζει καθετί θετικό που έχει επιτευχθεί στην
εθνική µας παιδεία όλα τα προηγούµενα χρόνια. 

Κανένας δεν ισχυρίζεται ότι λύθηκαν όλα τα προβλήµατα ή ότι
δεν υπήρχαν προβλήµατα, αλλά σε αυτό εδώ δεν υπάρχει προ-
ηγούµενο. Καθετί, που επετεύχθη µε πολύ κόπο και µε συντρι-
πτικές πλειοψηφίες µέσα στην Εθνική Αντιπροσωπεία σήµερα
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υπό τη µορφή είτε τροπολογιών είτε νοµοθετηµάτων κατεδαφί-
ζεται χωρίς κανέναν λόγο. 

Θα σας αναφέρω ένα παράδειγµα για την προτεραιότητα, που
δίνετε στην εθνική µας παιδεία. Ακόµα και στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων για τις βοσκή-
σιµες εκτάσεις φέρατε τόσες πολλές τροποποιήσεις, τροπολο-
γίες και ρυθµίσεις για την εθνική µας παιδεία, που αυτονόητα
όλοι εµείς της Αντιπολιτεύσεως βγάζουµε το συµπέρασµα ότι
εκεί κατατάσσετε την εθνική µας παιδεία και την προοπτική της. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου είναι
ένα νοµοθέτηµα γραµµένο στο γόνατο. Αν εξαιρέσει κανείς το
πρώτο Κεφάλαιο, που µπορεί να δεχθεί ότι µπορεί να έχει κά-
ποιες ρυθµίσεις, οι οποίες µπορεί να άρουν κάποια εµπόδια από
τον προηγούµενο ν.4310/2014, το υπόλοιπο νοµοθέτηµα είναι
ρυθµίσεις, καταργήσεις, κατεδαφίσεις του προηγούµενου θεσµι-
κού πλαισίου που διέπει την εκπαίδευσή µας στο σύνολό της,
ατάκτως ερριµµένες, µε µοναδικό στόχο «φωτογραφικές» διατά-
ξεις, εξυπηρέτηση ειδικών συµφερόντων, προσωπικές ρυθµίσεις
και -αν θέλετε- την αναταραχή γενικώς στην παιδεία, την κατε-
δάφιση της παιδείας γενικώς. 

Επειδή θα µου πείτε, ότι αυτές είναι γενικές κρίσεις, θα σας
αναφέρω κάτι συγκεκριµένο. Δεν ξέρω, αν έχετε διαβάσει, κύριε
Υπουργέ –εσείς, κύριε Φωτάκη, Αναπληρωτά Υπουργέ, που είστε
εδώ και σας ευχαριστώ, που παρευρίσκεστε- την Έκθεση του
Επιστηµονικού Συµβουλίου της Βουλής. 

Αναφέροµαι, για παράδειγµα, στο άρθρο 28 παράγραφος 10.
Είναι µια «φωτογραφική» διάταξη για τον προηγούµενο πρύτανη
του Πανεπιστηµίου Αθηνών, τον κ. Πελεγρίνη, ο οποίος έγραψε
στα παλαιότερα των υποδηµάτων του τους νόµους του κράτους
και έκανε δική του διοίκηση στο πανεπιστήµιο. Έρχεστε εσείς εκ
των υστέρων, εσείς, που ευαγγελίζεστε τη νοµιµότητα, την αξιο-
κρατία σε όλα τα επίπεδα και την ηθική, να νοµιµοποιήσετε τις
τότε παράνοµες ενέργειες µε «φωτογραφική» διάταξη, τη στιγµή
κατά την οποία το Συµβούλιο της Επικρατείας έχει γνωµοδοτήσει
για τέτοιες περιπτώσεις και αναφέρει τα εξής. Σας διαβάζω αυ-
τολεξεί. 

«Ο νοµοθέτης δεν µπορεί, εν πάση περιπτώσει, εν’ όψει των
συνταγµατικών αυτών διατάξεων, επ’ ευκαιρία τέτοιων αναδρο-
µικών ουσιαστικών ρυθµίσεων, να θεσπίζει απόσβεση των απαι-
τήσεων, που απορρέουν από τις ρυθµίσεις αυτές για τις οποίες
έχουν εκδοθεί τελεσίδικες αποφάσεις δικαστηρίων ή υπάρχουν
εκκρεµείς δίκες ενώπιον του Αναιρετικού Δικαστηρίου, ούτε µπο-
ρεί να καταργεί τις δίκες αυτές, γιατί διαφορετικά θα αφαιρείτο
η διαφορά από το δικαστήριο, ενώπιον του οποίου είναι εκκρε-
µής, κατά παράβαση του άρθρου 26 του Συντάγµατος, θα παρα-
βιαζόταν δε επίσης, συντρεχούσης περιπτώσεως, και η αρχή της
τελεσιδικίας των δικαστικών αποφάσεων, καθώς και η αρχή της
ισότητος των όπλων που διαθέτουν οι διάδικοι. Υπό το φως των
ανωτέρω, διατυπώνεται προβληµατισµός κατά πόσον οι προτει-
νόµενες διατάξεις των ανωτέρω παραγράφων και άρθρων µε τις
οποίες καθίστανται αναδροµικώς νόµιµες όλες οι εκδοθείσες οι-
κείες κανονιστικές πράξεις, εναρµονίζονται µε τις ανωτέρω ανα-
φερθείσες συνταγµατικές αρχές». Δηλαδή, µε λίγα λόγια είναι
πλήρως αντισυνταγµατική η διάταξη που φέρνετε. 

Και σαν να µην έφταναν όλα αυτά, έχετε και την απαίτηση από
όλους εµάς, µε τέτοιες «φωτογραφικές» διατάξεις -που θα µπο-
ρούσατε να χαρακτηριστείτε όχι µόνο ως πολιτική ηγεσία «φω-
τορεπόρτερ», όπως ακούστηκε χθες στην Ολοµέλεια, αλλά θα
διεκδικούσατε ακόµη και το βραβείο Πούλιτζερ, αν είχε θεσπιστεί
για τέτοιες «φωτογραφικές» διατάξεις- να συµφωνήσουµε µαζί
σας. Ε, όχι, δεν είναι δυνατόν, εµείς να αποτελέσουµε την κολυµ-
βήθρα του Σιλωάµ για όλες τις προηγούµενες παράνοµες πρά-
ξεις, οι οποίες έφεραν τα πανεπιστήµια, την τριτοβάθµια εκπαί-
δευση σε κακό χάλι. 

Και σαν να µην έφταναν όλα αυτά, θα πρέπει να σας αναγνω-
ρίσουµε, βεβαίως, και τη µεγάλη ικανότητα, που έχετε στο να βα-
φτίζετε το άσπρο µαύρο και ταυτόχρονα, αφού βάζετε όλη την

κοινωνία σε αντιπαράθεση, να έχετε και το θράσος να λέτε ότι
επιλύετε και προβλήµατα. 

Καταργείτε τα ολοήµερα σχολεία και µας λέτε ότι φέρνετε ισό-
τητα παντού, σε όλη την Ελλάδα. Απευθύνοµαι σε εσάς, συνά-
δελφοι της επαρχίας. Πήγατε στα χωριά σας; Πήγατε στις πόλεις
σας; Τι ακούσατε από τους συµπολίτες µας; Τι σας έλεγαν όλο
αυτό το χρονικό διάστηµα στις γιορτές; Τι είναι αυτά τα πράγ-
µατα που κάνετε; Τρελάνατε όλη την κοινωνία. Τρελάνατε γονείς,
καθηγητές, δασκάλους, µαθητές. Κι έρχεστε εκ των υστέρων µε
έναν άλλο λόγο, µε µια άλλη δέσµευση του Υπουργού Παιδείας
ότι δεν θα κλείσει κανένα νηπιαγωγείο. Μπράβο! Χαιρόµαστε
πολύ, κύριε Υπουργέ, αλλά δεν λειτουργούν έτσι οι θεσµοί στην
πατρίδα, µε τη βούληση του εκάστοτε Υπουργού να λέει «εγώ
δεν θα κλείσω κανένα νηπιαγωγείο». Αυτές είναι κουβέντες του
καφενείου, δεν είναι κουβέντες να λέγονται µέσα στο εθνικό Κοι-
νοβούλιο, ούτε για θεσµούς κατοχυρωµένους στην κοινωνία, που
να διέπουν τη λειτουργία της εκπαίδευσης σε όλες τις βαθµίδες. 

Θυµίζετε, βεβαίως, ένα πολύ επιτυχηµένο σλόγκαν σε µια τε-
λευταία διαφήµιση, λόγω της ικανότητάς σας αυτής, διότι στις
«φωτογραφικές» διατάξεις και στις τροπολογίες που εξυπηρε-
τούν ατοµικά συµφέροντα είστε «µανούλες κανονικές». 

Εµείς δεν θα συµπράξουµε σε αυτήν τη λογική σας. Προσω-
πικά, ενώπιον του εθνικού Κοινοβουλίου λέω, ότι καταψηφίζω και
επί της αρχής και επί των άρθρων και όλες τις τροπολογίες, που
έχουν κατατεθεί. Είναι ένα πρόχειρο νοµοθέτηµα, γραµµένο στο
γόνατο, που εξυπηρετεί ατοµικά συµφέρονται και προσωπικές
ρυθµίσεις. Κατ’ αυτήν την έννοια, δεν θα συµπράξω σε αυτήν τη
µεγάλη –αν θέλετε- ντροπή για το εθνικό µας Κοινοβούλιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Φωτάκης για µια παρέµβαση. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, είµαι στην
ευχάριστη θέση να ανακοινώσω µια νοµοτεχνική βελτίωση. Στο
άρθρο 24 του σχεδίου νόµου προστίθεται µια παράγραφος, η
παράγραφος 14, που αφορά το Ινστιτούτο Γεωλογικών και Με-
ταλλευτικών Ερευνών, το ΙΓΜΕ, και το Ινστιτούτο Τεχνολογίας
Υπολογιστών και Εκδόσεων «Διόφαντος». Υπήρχαν κάποιες αν-
τιρρήσεις από τους θεσµούς. Αυτό το οποίο, τελικά, έγινε στη
νοµοτεχνική αυτή βελτίωση είναι, ότι καθορίζεται ότι µπορούν να
χρηµατοδοτούνται αποκλειστικά από ευρωπαϊκούς και διεθνείς
πόρους ή ιδιωτικά κονδύλια υπαγόµενα στο πεδίο εφαρµογής
των παραγράφων 1, 5 και 7α του άρθρου αυτού. 

Επίσης, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 405 και ειδικό αριθµό
48, η οποία είχε γίνει αποδεκτή από τον Υπουργό κ. Φίλη το πρωί,
αποσύρεται. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ποια τροπολογία αποσύρεται;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πείτε καθαρά τους

αριθµούς, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 405 και ειδικό 48 αποσύρεται.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Υπουργική ή βουλευτική είναι;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Αυτή ήταν βουλευτική.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αποσύρεται, λοι-

πόν, η τροπολογία 405/48. 
Κύριε Υπουργέ, θα σας παρακαλούσα να κατατεθούν, ώστε να

µοιραστούν οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις που κάνετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Καταθέτω τη νοµοτεχνική
βελτίωση που προανέφερα.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων κ. Κωνσταντίνος Φωτάκης καταθέτει για
τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία
έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Ηλιόπουλε,
έχετε τον λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω την οµιλία µου για την παιδεία, πραγµατικά, θα

ήθελα να εκφράσω την απορία µου που διαπληκτίζεται το
ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία µε τον ΣΥΡΙΖΑ για την ανακεφα-
λαιοποίηση των τραπεζών. Και είναι για γέλια, να παρακολουθεί
ο ελληνικός λαός, να κατηγορεί το ΠΑΣΟΚ τον ΣΥΡΙΖΑ για την
ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών, όταν το ΠΑΣΟΚ µε τον Γιωρ-
γάκη Παπανδρέου µάς έβαλε στα µνηµόνια, µαζί µε τη Νέα Δη-
µοκρατία ανακεφαλαιοποίησε τις τράπεζες τόσες φορές. 

Είµαστε το µοναδικό κράτος στο οποίο η ανακεφαλαιοποίηση
των τραπεζών περνάει στο δηµόσιο χρέος και δεν το επωµίζονται
οι τράπεζες και παρ’ όλα αυτά έχουν το θράσος να έρχονται εδώ,
στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου και να αλληλοκατηγορούνται για
την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών. Είναι ένα έγκληµα, το
οποίο όταν θα έρθει, γιατί θα έρθει κάποια στιγµή η Χρυσή Αυγή
στα πράγµατα, θα καθίσουν στο εδώλιο του κατηγορουµένου
όλοι όσοι ευθύνονται για αυτήν την υπόθεση, όπως και για τόσες
άλλες που σαράντα χρόνια έχουν φτάσει την πατρίδα µας σε
αυτό το κακό χάλι που βιώνουµε όλοι σήµερα.

Για την παιδεία πραγµατικά θα ήθελα, πέρα από τις τεχνικές
λεπτοµέρειες, να µας πουν εδώ οι Υπουργοί -έφυγε κι αυτός ο
περισπούδαστος Φίλης- το όραµά τους για την παιδεία, γιατί έχει
ξεκινήσει ένας διάλογος για την παιδεία. Για να ξεκινήσει ένας
διάλογος για την παιδεία, θα πρέπει να ξέρουµε και εµείς ποιο
είναι το όραµα αυτής της Κυβέρνησης για την παιδεία. Εµείς το
λέµε ξεκάθαρα ότι το όραµά µας είναι να επανέλθει η παιδεία σε
πρότυπα εθνικά, να γίνει µια εθνική παιδεία.

Υπήρχε έστω και για τους τύπους -και καλά κάνατε και το βγά-
λατε, γιατί ήταν υποκριτικό- στον τίτλο του Υπουργείου, λεγόταν
Υπουργείο Εθνικής Παιδείας. Αυτή η λέξη που αφαιρέσατε -και
ξαναλέω ότι καλά κάνατε για εσάς, γιατί θα ήσασταν υποκριτές
αν την είχατε- για εµάς εµπεριείχε όλη την ουσία της παιδείας.
Εκεί ξεκινάει κι εκεί τελειώνει το όραµά µας για την παιδεία. Έτσι
θα πρέπει να ξεκινάει ένας διάλογος για την παιδεία. Βέβαια,
εσείς έχετε αλλεργία για οτιδήποτε έχει µπροστά τη λέξη «εθ-
νικό» και «εθνική». Σας πειράζει. Βγάζετε σπυράκια. Τι να κά-
νουµε; Εµείς δεν την έχουµε αυτήν την αλλεργία. Εµάς αυτό είναι
το ιδεώδες µας. 

Και θα ήθελα να ρωτήσω το εξής -αλλά βλέπετε λείπει- τον κ.
Φίλη ή τον Πρωθυπουργό της χώρας, τους Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας και όλων των κοµµάτων. Αφού αυτή η παιδεία που
φτιάχνετε όλα αυτά τα χρόνια, η δηµόσια παιδεία -γιατί νοµοθε-
τείτε κυρίως για τη δηµόσια παιδεία- είναι τόσο επαρκής γιατί
στέλνετε τα παιδιά σας σε ιδιωτικά σχολεία; Γιατί από το νηπια-
γωγείο µέχρι τα πανεπιστήµια τα στέλνετε σε ιδιωτικά στην Ελ-
λάδα, σε κολέγια και στη συνέχεια τα στέλνετε να σπουδάσουν
στο εξωτερικό; Δεν εµπιστεύεστε την παιδεία που φτιάχνετε
τόσα χρόνια; Εσείς είσαστε Βουλευτές, εσείς κυβερνάτε τόσα
χρόνια και αντί να στέλνετε τα παιδιά σας στο σχολείο που εσείς
µε τόση επιµέλεια φροντίζετε, τα στέλνετε είτε σε ιδιωτικά είτε
στο εξωτερικό. 

Αυτά, ξέρω ότι -επειδή σήµερα υπάρχει µια απεργία-, δεν πρό-
κειται να τα ακούσει κανένας. Απλώς τα λέω για να καταγραφούν
στα Πρακτικά και να γνωρίζουν όλοι οι Έλληνες ότι υπάρχει ένα
κόµµα στο Κοινοβούλιο, το οποίο λέει τα πράγµατα έτσι όπως
είναι. Δεν έχετε εµπιστοσύνη στην παιδεία που φτιάχνετε. Τελεία
και παύλα.

Άκουγα χθες εδώ την ανεκδιήγητη Αναπληρώτρια Υπουργό
Παιδείας να λέει ότι θα υπάρχει στο δηµοτικό µάθηµα Αισθητικής
Αγωγής. Ποιας αισθητικής αγωγής εννοείτε εσείς οι κοµµουνι-
στές; Κοµµουνιστικής αισθητικής αγωγής; Γιατί η αισθητική που
έχετε εσείς του ΣΥΡΙΖΑ µάς χαλάει, µάς ενοχλεί, χαλάτε τη δική
µας αισθητική. Στον δηµόσιο βίο σας έτσι όπως φέρεστε, έτσι
όπως ντύνεστε, µάς χαλάτε τη δική µας αισθητική. Και θέλετε τα
παιδιά µας να µάθουν αισθητική αγωγή από εσάς! Βέβαια υπο-
θέτω ότι θα εννοείτε σε κοµµουνιστικά πρότυπα, σε πρότυπα Βό-
ρειας Κορέας ή κάτι παρεµφερές, διότι δεν εξηγείται αλλιώς το
ότι θέλετε να εισάγετε, εσείς συγκεκριµένα, ένα τέτοιο µάθηµα.

Η παιδεία αυτή, βέβαια, όλα αυτά τα σαράντα χρόνια, όπως

την έχετε φτιάξει, έχει εκθρέψει Ρωµανούς, Ρουβίκωνες, όπως
το αγαπηµένο σας παιδί, τον Ρωµανό, που ήθελε δήθεν να σπου-
δάσει και µας «φάγατε» εδώ µέσα. Διαλύσατε το Κοινοβούλιο,
διαλύσατε την κοινωνία, καιγόταν ο τόπος για να σπουδάσει αυτό
το καλόπαιδό σας και σας βγάζει προχθές ανακοίνωση και λέει
ότι «η µοναδική λύση είναι ο ένοπλος αγώνας» και «βγείτε έξω
και αρχίζετε και σκοτώνετε». Αυτά είναι τα παιδιά σας, που εσείς
τόσα χρόνια εδώ µέσα υπερασπίζεστε. Και, βέβαια, αυτά τα παι-
διά τα έχει µεγαλώσει η δική σας παιδεία. Έχετε ευθύνη και για
αυτό.

Τώρα, βέβαια, φύγατε από τις αριστερίστικες κορώνες και εί-
σαστε «µνηµόνιο uber alles», µαζί µε τους έµµεσους δολοφό-
νους, τους τοκογλύφους αγκαλίτσες, και δεν έχετε λόγους να
υπερασπιστείτε αυτούς τους ανθρώπους.

Εµείς, βέβαια, είµαστε σαφώς και υπέρ της έρευνας και υπέρ
της τεχνολογίας και όλων αυτών των πραγµάτων, που ουσια-
στικά θα έπρεπε να είναι εργαλεία στα χέρια των νέων µας από
την στιγµή που το ελληνικό κράτος πληρώνει για τις σπουδές
τους.  Τους µεγαλώνουµε εδώ, τους σπουδάζουµε και καλά κά-
νουµε. Αυτά τα τόσο χρήσιµα εργαλεία, λοιπόν, θα έπρεπε να
αποτελούν ένα εφαλτήριο για τη ζωή τους και να µην τους αναγ-
κάζουµε να φεύγουν στο εξωτερικό. 

Εκατοντάδες χιλιάδες Ελληνόπουλα σπουδαγµένα, µε πτυχία,
φεύγουν στο εξωτερικό για να βρουν την τύχη τους, γιατί εδώ
πέρα έχουµε καταντήσει να έχουµε δύο εκατοµµύρια και πλέον
ανέργους -60% και πλέον είναι το ποσοστό της ανεργίας στους
νέους- και επιπλέον να µην παράγουµε τίποτα. Λογικό είναι µία
χώρα που έχει σταµατήσει να παράγει, µία χώρα που ουσιαστικά
δεν παράγει κανέναν πλούτο, να µην µπορεί να απασχολήσει τα
παιδιά της.

Φέρνετε ένα άρθρο, το άρθρο 45, για κατάργηση της τιµωρίας
όσων παρακωλύουν την οµαλή λειτουργία  των σχολικών µονά-
δων. Έχετε καταντήσει τα σχολεία και τα πανεπιστήµια ξέφραγο
αµπέλι. Δεν συζητάµε για τις κοµµατικές νεολαίες -είναι ένα τε-
ράστιο κεφάλαιο- που λυµαίνονται τόσα χρόνια τα πανεπιστήµια.
Όµως, είτε υπάρχουν είτε δεν υπάρχουν, τα πανεπιστήµια και τα
σχολεία είναι ένα ξέφραγο αµπέλι και µε τα άσυλα και µε τα νο-
µοθετήµατα αυτά. Γιατί να υπάρχει άσυλο στα πανεπιστήµια;
Γιατί έχετε κάνει κοιτίδες ανοµίας τα πανεπιστήµια; Γιατί όποια
πόλη έχει πανεπιστήµιο µαστίζεται από εγκληµατικότητα και ανο-
µία, αντί το πανεπιστήµιο να αποτελεί µια κοιτίδα πολιτισµού;
Αυτό θα έπρεπε να µας το απαντήσετε. Βέβαια, δεν υπάρχει
απάντηση. Ρητορικό είναι το ερώτηµα, γιατί αυτά τα κακώς κεί-
µενα θα συνεχίσουν να υπάρχουν όσο υπάρχουν αυτές οι κυβερ-
νήσεις που τα εκτρέφουν.

Όσον αφορά τα ολοήµερα σχολεία, θέλετε να τα καταργήσετε
και αυτά, γιατί δεν έχετε τα κονδύλια. Θα κλείσετε σίγουρα µε
αυτό το άρθρο κάποια νηπιαγωγεία. Και βγαίνει ένας από τους
πιο επικίνδυνους, γιατί είναι και εθνικά επικίνδυνος Υπουργός ο
Φίλης -που όταν ανοίγει το στόµα του επιτόπου αυτοκτονούν
πέντε ιστορικοί µε αυτά που λέει-, και µας υπόσχεται στον αέρα
ότι δεν θα κλείσουν τα νηπιαγωγεία, ενώ νοµοθετεί. Το νοµοθέ-
τηµα που φέρνει λέει ότι θα κλείσουν νηπιαγωγεία. Το λέει ο
νόµος που έχει φέρει ότι θα κλείσουν νηπιαγωγεία. Αλλιώς γιατί
τον έφερε κιόλας; Παρ’ όλα αυτά, αυτός µας υπόσχεται ότι δεν
θα κλείσει κανένα νηπιαγωγείο. Ποιος; Αυτός –όχι αυτός, όλο του
το κόµµα- που έλεγε ότι θα σκίσει τα µνηµόνια, ότι θα φέρει
εφαρµοστικούς που θα καταργούν τα µνηµόνια µε ένα άρθρο και
όλα αυτά τα πολύ ωραία. Μας κάνει πλάκα και θέλει να τον εµπι-
στευθούµε κιόλας για οτιδήποτε και αν λέει. Εννοείται ότι θα κλεί-
σουν νηπιαγωγεία µόνο για Ελληνόπουλα. Θα κλείσουν τα
νηπιαγωγεία αυτά που αφορούν στα Ελληνόπουλα που ζουν
στην παραµεθόριο, που ζουν σε ακριτικές περιοχές της Ελλάδας.
Και αντ’ αυτών θα ανοίξουν νηπιαγωγεία στα κέντρα, στα hot
spots, όπως τα λέτε για να τα ωραιοποιήσετε. Εκεί θα ανοίξουν
νηπιαγωγεία, θα ανοίξουν σχολεία για ανθρώπους που δεν θέ-
λουν -το δηλώνουν οι άνθρωποι- να µάθουν τη δική µας την παι-
δεία και τον δικό µας τον πολιτισµό. Εµείς σώνει και καλά θα τους
κάνουµε νηπιαγωγεία κλείνοντας νηπιαγωγεία για τα Ελληνό-
πουλα. 

Θα κλείσω µε το σηµαντικότερο -και δεν θα καταχραστώ άλλο
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τον χρόνο σας- πρόβληµα σήµερα στην Ελλάδα, που ονοµάζεται
δηµογραφικό και θα πρέπει να λυθεί άµεσα. Ήδη, από ό,τι λέει
η Στατιστική Υπηρεσία, τα πράγµατα είναι µη αναστρέψιµα. Θα
πρέπει να κάνουµε τα πάντα, για να τα κάνουµε αναστρέψιµα,
για να έρθει θετικό ισοζύγιο στις γεννήσεις, γιατί πλέον οι θάνα-
τοι έχουν ξεπεράσει κατά πολύ τις γεννήσεις. 

Χάνεται µία ελληνική πόλη περίπου εκατό µε εκατόν είκοσι χι-
λιάδων κατοίκων κάθε χρόνο από αυτό το αρνητικό ισοζύγιο. Θα
πρέπει να βοηθήσουµε όλοι µαζί, νοµοθετώντας ίσως και εδώ
από το Κοινοβούλιο άµεσα, ούτως ώστε να επανέλθουν τα επι-
δόµατα για τρίτεκνους και πολύτεκνους. 

Αυτό θα γίνει, βέβαια –δεν αυταπατόµαστε ότι µπορείτε να το
κάνετε εσείς- µε µία εθνική κυβέρνηση, που, όπως είπα και στην
αρχή της οµιλίας µου, θα έρθει σύντοµα, µία εθνική κυβέρνηση
η οποία θα επαναφέρει όλα αυτά τα βοηθητικά µέτρα για το δη-
µογραφικό.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τελειώνετε, κύριε
Ηλιόπουλε. Ήδη έχετε µιλήσει περίπου δέκα λεπτά. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Έχω τελειώσει, κύριε Πρόεδρε. 
Θα επαναφέρει εθνική παιδεία για όλα τα Ελληνόπουλα. 
Και κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι η µοναδική δύναµη που

µπορεί σήµερα να σώσει την πατρίδα µας έχει ένα όνοµα, Χρυσή
Αυγή. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Κατσαβριά-Σιωροπούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ-ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από τα όσα ακούστηκαν
µέσα σε αυτήν την Αίθουσα και επιχειρώντας να συγκροτήσω τα
κύρια σηµεία της σηµερινής µου οµιλίας για το υπό ψήφιση σχέ-
διο νόµου, παρέλαβα µία επιστολή την οποία βρήκα ιδιαίτερα εν-
διαφέρουσα και θα ήθελα να σας την αναγνώσω, αντί της τοπο-
θέτησης που είχα ετοιµάσει, καθώς θεωρώ ότι το περιεχόµενό
της βοηθά στο να επαναφέρουµε στη µνήµη µας γεγονότα που
βιώσαµε στην Ελλάδα τα τελευταία είκοσι χρόνια και έτσι να απο-
φασίσουµε για τα επόµενα. 

Η ψήφιση κάθε νόµου είναι ένας ακόµη λίθος στο οικοδόµηµα
της πολιτείας και προϋποθέτει σαφή και ορθή γνώση της δοµής,
της στατικής και της ιστορίας του οικοδοµήµατος. 

Διαβάζω το κείµενο µε τίτλο «Ισχυρή Ελλάδα 1996-2014» ως
έχει: «Βαδίζοντας προς τη νέα χιλιετία, η χώρα είχε ήδη πετύχει
τη σύγκλιση προς το µέσο ευρωπαϊκό βιοτικό επίπεδο κατά 70%
και πλέον. Τα κυβερνητικά στελέχη είχαν κερδίσει µία θέση στις
συνεδριάσεις της Ευρωζώνης, δηλαδή του σκληρού πυρήνα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Όλοι ήταν έχοντες και κατέχοντες, καθώς
οι πολίτες είχαν γίνει κάτοχοι του σκληρού, αλλά πολύτιµου νο-
µίσµατος του ευρώ. 

Το κοινωνικό κράτος είχε απλώσει ένα δίχτυ ασφαλείας για
όλους. Οι θεσµοί της κοινωνικής δικαιοσύνης αποτελούσαν τη
στέρεη βάση της κοινωνικής συνοχής. Η υγεία, η πρόνοια, η παι-
δεία, η έρευνα και ο πολιτισµός ήταν κτήµα όλων χωρίς καµµία
διάκριση. 

Άνεµος δηµοκρατίας, ελευθερίας και διαφάνειας έπνεε παντού
και φούσκωνε τα πανιά στο ταξίδι προς τη «Γη της Επαγγελίας».
Το χρηµατιστήριο αντανακλούσε τον δυναµισµό της ισχυρής οι-
κονοµίας. Τα µεγάλα έργα επιβεβαίωναν την είσοδο σε έναν νέο
«χρυσό αιώνα». 

Η κατάκτηση του πανευρωπαϊκού στο ποδόσφαιρο και οι
Ολυµπιακοί Αγώνες σηµατοδοτούσαν το µεγαλείο της σύγχρο-
νης Ελλάδας και υπενθύµιζαν την αυτονόητη σύνδεση µε το υπε-
ρήφανο παρελθόν. 

Και καθώς τα χρόνια κυλούσαν σε πελάγη ευτυχίας, ο µεγάλος
κυβερνήτης και το πλήρωµά του κουράστηκαν και παρέδωσαν
το τιµόνι σε άλλον κυβερνήτη µε νέο πλήρωµα και φρέσκιες
ιδέες. Η πορεία συνέχιζε να είναι ανοδική. Επανιδρύθηκε το κρά-
τος. Όλες οι οικονοµικές και κοινωνικές κατακτήσεις διευρύνθη-
καν, περισσότερη δηµοκρατία, περισσότερη ελευθερία, µεγαλύ-
τερη διαφάνεια, µεγαλύτερη εθνική υπερηφάνεια. 

Και πάλι, όµως, ο κυβερνήτης κουράστηκε. Παρέδωσε και

αυτός µε τη σειρά του στον επόµενο. Του άφησε µάλιστα και
πολλά λεφτά, τόσα που ο καινούργιος στην αρχή δεν ήξερε τι να
τα κάνει. 

Αυτός, όµως, είχε εξαιρετικούς φίλους από τους οποίους
έπαιρνε συµβουλές µέσα και έξω από τη χώρα. Ένας Έλληνας
που τον αντικαθιστούσε όταν έλειπε στα πολλά του ταξίδια τον
συµβούλευσε να µοιράσει τα λεφτά και να τα φάνε όλοι µαζί.
Ένας άλλος -ξένος αυτός µε κοµψή προφορά και φανερή αδυ-
ναµία στις κοσµικές απολαύσεις- τον συµβούλευε να µην τα µοι-
ράσει όλα, αλλά να επενδύσει τα υπόλοιπα σε οµόλογα, ώστε να
αυγατίσουν σε περίπτωση που χρειαστούν στο µέλλον. 

Ο ηγέτης περιήλθε τότε σε αµηχανία και αποφάσισε να ζητή-
σει τη γνώµη των οµολόγων του στην Ευρωζώνη. Όταν αυτοί έγι-
ναν κοινωνοί της σύνεσης και της σωφροσύνης του, τον έβγαλαν
από τη δύσκολη θέση και του έδωσαν τα κλειδιά της ΕΚΤ.

Τώρα πια δεν είχε λόγο να προβληµατίζεται. Μπορούσε και
από την άνεση του γυµναστηρίου να διευθύνει όλες τις δηµόσιες
υποθέσεις, αλλά για κάποιον περίεργο λόγο, ίσως γιατί ήθελε
λίγο παραπάνω προσωπικό χρόνο, ίσως γιατί πίστεψε πως είχε
έρθει το τέλος της ιστορίας, ο ηγέτης αποφάσισε να µοιραστεί
τις ευθύνες του µε τον παλιό του φίλο και συµφοιτητή, αλλά αρ-
χηγό της αντίπαλης οµάδας. 

Και καθώς ουδείς αγνωµονέστερος του ευεργετηθέντος,
πράγµα που ισχύει πολύ περισσότερο στην πολιτική, ο συµφοι-
τητής κατάφερε να πάρει εκείνος το τιµόνι και τις ευθύνες της
χώρας, µε τη βοήθεια, όπως λένε, µερικών άσπονδων φίλων του
πρώην ηγέτη.

Οι εταίροι, βλέποντας το κατόρθωµα του νέου αρχηγού, ο
οποίος εν τω µεταξύ ενσωµάτωσε και την αντίπαλη οµάδα, ζήτη-
σαν να τον συναντήσουν αµέσως, προκειµένου να δαµάσουν την
περιέργειά τους, πολύ περισσότερο που οι πληροφορίες τον πε-
ριέγραφαν και ως ειδικό στο success story. 

Οι ηγέτες της Ευρωζώνης εκστασιάστηκαν τόσο που του πα-
ρέδωσαν εκτός από την ΕΚΤ και τις κεντρικές τράπεζες των κρα-
τών τους. Και ξαφνικά, µια Κυριακή του περασµένου Γενάρη και
ενώ ο πλούτος και η αφθονία και η ξεγνοιασιά πληµµύριζαν κάθε
γωνιά της Ελλάδας, συνέβη το αναπάντεχο: Ένα τεράστιο µαύρο
πέπλο απλώθηκε πάνω από τη χώρα. Αµέτρητοι κατακόκκινοι κε-
ραυνοί έσκισαν τον ουρανό. Πολλοί διέκριναν µε τρόµο να δια-
γράφονται στον ορίζοντα τα ακατάληπτα γράµµατα ΣΥΡΙΖΑ.
Αρκετοί άλλοι ξεχώριζαν τον Αλέξη Τσίπρα, πότε µε τη µορφή
του Λεβιάθαν και πότε µε αυτή του Καρόλου Μαρξ ή του Ένγ-
κελς.

Από τη βιβλικών διαστάσεων καταστροφή που ακολούθησε,
ελάχιστοι επέζησαν.

Μετά από καιρό σχηµατίστηκε ένα ουράνιο τόξο στον κατα-
γάλανο ουρανό και ένας γλάρος αφηγούνταν στο συνάφι του
πως µετά τον κατακλυσµό φάνηκαν στο τέλος του δρόµου κά-
ποιες φιγούρες σωτήρων που ευαγγελίζονταν µία νέα εποχή. 

Ελάχιστοι τους πίστεψαν και ένιωσαν ότι µπορούν να ζήσουν
πιο καλά. Όµως εµείς ζήσαµε χειρότερα».

Κατόπιν αυτού, η θέση µου όσον αφορά το παρόν νοµοσχέδιο
είναι η αυτονόητη υπερψήφισή του.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Σιωροπούλου.

Τον λόγο έχει ο κ. Λοβέρδος από τη Δηµοκρατική Συµπαρά-
ταξη.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µήπως µπορώ να µι-
λήσω µετά από δύο οµιλητές, αν είναι δυνατόν; Παραχωρώ τη
θέση µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λοβέρδο, να
το δούµε το αίτηµά σας, αλλά ακολουθεί η κ. Ασηµακοπούλου,
η οποία δεν γνώριζε προφανώς το αίτηµά σας και µετά είναι η κ.
Κεφαλίδου.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να µι-
λήσω εγώ στη θέση του κ. Λοβέρδου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με βάση τον κατά-
λογο των οµιλητών είναι η σειρά της κ. Κεφαλίδου.

Κυρία Κεφαλίδου, θέλετε να µιλήσετε;
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ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Να διευκολύνω, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε πο-
λύ.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, είναι πράγµατι κρίµα η Κυβέρνηση να δυναµιτίζει µόνη της
κάθε δυνατότητα συναίνεσης. Και σε αυτό το νοµοσχέδιο την
προδίδει η προχειρότητα και η µόνιµη ασυνέπεια λόγων και έρ-
γων. Μόνο σε αυτό είστε συνεπείς, κύριοι της Κυβέρνησης, στην
ασυνέπειά σας. Διακηρύσσατε τον εθνικό και κοινωνικό διάλογο
για την παιδεία. Τον διαφηµίσατε, τον κάνατε σηµαία. Πού βρι-
σκόµαστε όµως σήµερα;

Ξεκίνησε µε τυµπανοκρουσίες, τέσσερις επιτροπές διαλόγου.
Κάπου στην πορεία τα βρήκατε σκούρα. Υποτίθεται ότι συνεχί-
ζετε. Εν τω µεταξύ η Βουλή νοµοθετεί.

Γιατί; Γιατί όλα είναι προσχηµατικά. Τι πειράζει όµως; Ξέρετε
εσείς. Ψηφίζετε σήµερα, ξε-ψηφίζετε αύριο και ό,τι ξεχάσετε το
προσθέτετε ή σε τροπολογία ή σε ΠΝΠ σε επόµενο νοµοσχέδιο,
κατά προτίµηση για βοσκήσιµες γαίες! 

Φέρατε ένα πολυδιαφηµισµένο και πολυαναµενόµενο νοµο-
σχέδιο για την έρευνα. Χρειαστήκατε δεκαέξι ολόκληρους µήνες
για να φέρετε ένα µπάλωµα στον ν.4310/2014 κάποιες διατάξεις
του οποίου οµολογουµένως είναι θετικές. Χαρακτηρίζεται, όµως,
από ελλείψεις σε σηµαντικές ρυθµίσεις, κυρίως σε ό,τι αφορά
την ανέλιξη του εθνικού ερευνητικού συστήµατος, την ανάσχεση
της συνεχιζόµενης διαρροής Ελλήνων επιστηµόνων στο εξωτε-
ρικό –επί το ελληνικότερον brain drain- και στην κατοχύρωση βα-
σικών µεταρρυθµίσεων, που έχει ανάγκη ο δηµόσιος ερευνητικός
χώρος.

Άρα, έχουµε ένα νοµοσχέδιο που τροποποιεί διατάξεις δίνον-
τας µία ανάσα, χωρίς όµως να υπάρχει σαφής στόχευση, σαφής
στρατηγική και χωρίς να επιλύονται τα πολύ σοβαρά και πραγ-
µατικά προβλήµατα των Ελλήνων ερευνητών. 

Με τόση προετοιµασία και µε δεδοµένο ότι αναγνωρίζετε ως
βασικό µοχλό ανάπτυξης τη σύνδεση παιδείας και εκπαίδευσης
µε την έρευνα και τεχνολογία σε ένα σύγχρονο κράτος, θα περι-
µέναµε ένα καινοτόµο, ένα σύγχρονο νόµο πλαίσιο. Προφανώς
και αυτό παραπέµπεται στο άδηλο µέλλον.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ερευνητικός χώρος, κοινά
αποδεκτός ως όχηµα ανάπτυξης της χώρας, παρουσιάζει πολλές
ελλείψεις και στρεβλώσεις κυρίως λόγω απουσίας στρατηγικής
για την ανάπτυξή του. Οι δύο βασικοί πυλώνες, τα ΑΕΙ και τα
ερευνητικά κέντρα, έχουν αναπτυχθεί µεµονωµένα, χωρίς επικοι-
νωνία και χωρίς αλληλεπίδραση µεταξύ τους. 

Στην Ελλάδα των µνηµονίων, που εσχάτως κι εσείς καταλαβαί-
νετε ότι µαγικές λύσεις δεν υπάρχουν, εξακολουθούν να υπάρ-
χουν ακόµη και σήµερα επιδόσεις των ερευνητικών κέντρων και
εξαιρετικές δυνατότητες, µε την προϋπόθεση όµως να συνδε-
θούν µε την ανώτατη εκπαίδευση, την επιχειρηµατικότητα και την
πραγµατική οικονοµία. Αυτά τα ζητήµατα όφειλε να ρυθµίσει το
νοµοσχέδιο για την έρευνα.

Από το νοµοσχέδιο, όπως πάντα, λείπουν οι ερευνητικοί φο-
ρείς του ιδιωτικού τοµέα. Έχετε µια αλλεργία σε ό,τι αφορά αυτό
το θέµα. Και η ερώτηση είναι πώς µπορείτε να στηρίξετε τη σύν-
δεση της έρευνας µε την πραγµατική οικονοµία και πώς µπορείτε
να σχεδιάσετε πλαίσιο συνεργασίας ιδιωτικού και δηµόσιου στην
έρευνα, αφού εσείς δεν πιστεύετε σε αυτά.

Στο παρόν νοµοσχέδιο έχω κάποιες επισηµάνσεις. 
Επισήµανση πρώτη: Είναι απαράδεκτη η έλλειψη κοστολόγη-

σης στις ρυθµίσεις που φέρνετε και υπάρχει σχετική αναφορά
και στην έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, όπου
αναφέρεται πολύ χαρακτηριστικά ότι είναι αδύνατη η κοστολό-
γηση, καθώς το Υπουργείο δεν έχει δώσει τα αναγκαία στοιχεία. 

Δεύτερον, παραµένει ο κατακερµατισµός του ερευνητικού
ιστού της χώρας σε διάφορα Υπουργεία µε διαφορετικά θεσµικά
πλαίσια. Απουσιάζει ένα ενιαίο θεσµικό πλαίσιο για τη λειτουργία
τους. 

Τρίτον, θετικό βήµα, κύριε Υπουργέ, η νοµοθετική βελτίωση
που φέρατε αναφορικά µε την ΕΣΕΤΑΚ, την Εθνική Στρατηγική
Έρευνας, Τεχνολογικής Ανάπτυξης και Καινοτοµίας που περι-
γράφεται στο άρθρο 5, ώστε να ψηφίζεται από τη Βουλή. Δεν

φθάνει, όµως. Λείπει το όραµα.
Με την ευκαιρία, θα ήθελα να αναφερθώ στην τροπολογία µε

γενικό αριθµό 382 και ειδικό 29, η οποία έγινε δεκτή και στη συ-
νέχεια, απορρίφθηκε. Αυτή η τροπολογία καλύπτει ένα κενό που
υπάρχει σε σχέση µε την εξέλιξη ενός ολόκληρου κλάδου, του
ΕΔΙΠ. 

Το γεγονός ότι αρχικά η κ. Αναγνωστοπούλου την αποδέχθηκε
δείχνει ότι αναγνωρίζει το πρόβληµα. Η απόσυρσή της δείχνει
ότι δεν υπάρχει τόλµη στην Κυβέρνηση να λύσει πραγµατικά
ακανθώδη προβλήµατα. 

Εµάς δεν µας αρέσουν οι αποκλεισµοί. Θέλουµε καθαρές δια-
δικασίες που να αναδεικνύουν τους καλύτερους. Και περιµέ-
νουµε να υπάρξει πρωτοβουλία από την Κυβέρνηση, ώστε να
λυθεί το θέµα  των ΕΔΙΠ. Είναι ένας κλάδος ανοµοιογενής, κα-
θώς έχει από γραµµατείς µέχρι ανθρώπους µε διδακτορικά- που
δυστυχώς µε βάση τον νόµο, δεν έχουν καµµιά δυνατότητα εξέ-
λιξης. 

Πάµε στο άρθρο 26, Μέρος Β’. Εκεί αποτυπώνετε µε γλαφυρό
τρόπο αυτό που οραµατίζεστε στα συµβούλια ιδρύµατος. Συνε-
πείς µε την ιδεοληψία σας, τα αποψιλώνετε από αρµοδιότητες. 

Συνεχίζουµε µε το άρθρο 30 παράγραφος 7. Από πότε η εξα-
τοµικευµένη νοµοθέτηση στα όρια της αντισυνταγµατικότητας
είναι κάτι το οποίο µπορεί να γίνει δεκτό σε ένα κράτος δικαίου;
Και αναφέροµαι στις µετεγγραφές φοιτητών για λόγους υγείας.
Και είναι ένα θέµα το οποίο πραγµατικά περιµέναµε να το έχετε
λύσει πολύ νωρίτερα µέσα από προηγούµενο νόµο που έχετε
φέρει για τις µετεγγραφές. 

Εµείς σας προτείνουµε να επεξεργαστούµε ένα νοµοσχέδιο
που θα δίνει τη δυνατότητα κατ’ εξαίρεση µεταγραφών για αν-
θρωπιστικούς λόγους σε ειδικές κατηγορίες ευπαθών οµάδων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Όσον αφορά το άρθρο 33, παράγραφος 7, νοµίζω ότι θα φανεί
κατά πόσο είναι ή όχι φωτογραφική η διάταξη. Όµως, ενώ δίνετε
τη δυνατότητα υπό προϋποθέσεις να µεταταγούν σε θέσεις βοη-
θού πανεπιστηµιακού καθηγητή εκπαιδευτικοί πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, δεν αναφέρετε πουθενά για τη
βλάβη που θα προκαλέσει τόσο στην πρωτοβάθµια, όσο και στη
δευτεροβάθµια εκπαίδευση, απογυµνώνοντάς την ουσιαστικά
από το πιο καταρτισµένο προσωπικό που χωρίς αµφιβολία θα
φύγει τρέχοντας για τα ΑΕΙ. 

Από πότε περισσεύει προσωπικό στη µέση εκπαίδευση; Αν δεν
κάνω λάθος, χρειάζεστε περίπου είκοσι χιλιάδες προσλήψεις,
σύµφωνα µε τις δηλώσεις του Υπουργείου, οι οποίες δεν µπο-
ρούν να πραγµατοποιηθούν. Παρ’ όλα αυτά, εσείς θεσπίζετε διά-
ταξη για µετάταξη εκπαιδευτικών στα ΑΕΙ και φυσικά συνεχίζετε
τις προσλήψεις µετακλητών φίλων και συγγενών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Όµως, τι να περιµένει κάποιος από µία Κυβέρνηση που ο
Υπουργός Παιδείας «ξηλώνει» την Κεντρική Επιτροπή Εξετάσεων
δέκα ηµέρες πριν από τις Πανελλαδικές Εξετάσεις και αντί να
επεκτείνει το θεσµό του ολοήµερου σχολείου, το καταργεί εν µία
νυκτί; Προφανώς, έτσι αντιλαµβάνεται η Κυβέρνηση την αναβάθ-
µιση του δηµόσιου σχολείου. Αφού διέλυσε τα πρότυπα και τα
πειραµατικά, σειρά έχει τώρα η πρωτοβάθµια εκπαίδευση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Κεφαλίδου,
σας παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι σε ένα λεπτό,
κυρία συνάδελφε.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Τελειώνω σε µισό λεπτό,
πολύ λιγότερο. Ευχαριστώ για την κατανόηση, κύριε Πρόεδρε.

Αντί για µαθήµατα προαγωγής δεξιοτήτων και ξένων γλωσσών
τα παιδιά µας θα αφήνονται στη µεσηµεριανή ραστώνη από τις
13.15’ και οι γονείς θα κάνουν αγώνα δρόµου, για να µπορέσουν
να εξασφαλίσουν φροντιστήρια και ιδιαίτερα, µε λεφτά που δεν
έχουν. Οι παροχές του δηµόσιου σχολείου, για το οποίο κόπτε-
στε, γυρίζουν τρέχοντας δεκαετίες πίσω. Κάπως έτσι ο µέσος
µαθητής του λυκείου, αντί για επάρκεια στην πληροφορική και
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τις ξένες γλώσσες, θα αποκτά δεξιότητες στις καφετέριες, στο
τάβλι και στην πρέφα. Θα µου πείτε «Γιατί όχι; Με αυτά τα προ-
σόντα στην Ελλάδα κάποιοι έχτισαν ολόκληρη πολιτική καριέρα».

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Ασηµακοπούλου από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, εχθές είχα την ευκαιρία να γνωρίσω από κοντά

τον Ισραηλινό «Chief Technology Officer». Σας το αναφέρω, γιατί
ξέρω ότι είχατε κι εσείς µία θεσµική συνάντηση στο Υπουργείο.
Συζητήσαµε διάφορα πολύ ενδιαφέροντα πράγµατα για την έ-
ρευνα, όπως το ενδιαφέρον να υπήρχε αυτός ο θεσµός του
Γραµµατέα Επιχειρηµατικής Έρευνας και Τεχνολογίας και στην
Ελλάδα. Συζητήσαµε για τη δυνατότητα δηµιουργίας «Technol-
ogy Transfer Officers», για τα «clusters», για την ενίσχυση και χρη-
µατοδότηση της επιχειρηµατικότητας σε συνδυασµό µε την
καινοτοµία και την έρευνα.

Εκεί που συζητούσαµε όλα αυτά, του ανέφερα ότι στη Βουλή
–το ήξερε γιατί του το είχατε πει- υπάρχει συζήτηση του νοµο-
σχεδίου για την έρευνα και την τεχνολογία. Οπότε, βεβαίως,
έπρεπε να του πω και τι περιλαµβάνει το σηµερινό νοµοσχέδιο. 

Πρέπει να σας οµολογήσω ότι εκείνη τη στιγµή βρέθηκα σε
δύσκολη θέση, αλλά νοµίζω ότι το δίκαιο είναι να χρησιµοποιήσω
τα λόγια της Κυβέρνησης όπως φαίνονται στην αιτιολογική έκ-
θεση, που είναι ότι αυτό που συζητάµε σήµερα είναι ουσιαστικά
µία µεταβατική νοµοθετική παρέµβαση. Εσείς τη χαρακτηρίζετε
ως ένα πρώτο βήµα εν όψει της διαµόρφωσης ενός νέου νόµου
πλαισίου. Τη χαρακτηρίζετε ως µία στροφή για να σχεδιάσετε
κάποια στιγµή ένα συνεκτικό εθνικό στρατηγικό σχέδιο για την
έρευνα, την τεχνολογική ανάπτυξη και την καινοτοµία. 

Αυτά τα είπατε και στην τοποθέτησή σας και τώρα που ξέ-
ρουµε επισήµως αυτό που ξέραµε και πριν, ότι δηλαδή δεν έχετε
κάποια εθνική στρατηγική για την έρευνα και την τεχνολογία, η
πρώτη ερώτηση είναι πότε σκοπεύετε να αποκτήσετε. Πόσες φο-
ρές κυβέρνηση Αριστερά χρειάζεται, για να φθάσουµε να έχουµε
ένα σχέδιο και µία τεχνοκρατική προσέγγιση στην υλοποίησή
του; Ξέρετε, µιλώ γι’ αυτά τα πεζά πράγµατα, άξονες, χρονοδια-
γράµµατα, τέτοια!

Πρόκειται, λοιπόν, για µία µεταβατική παρέµβαση και ένα
πρώτο βήµα. Εγώ θα συµφωνήσω ότι είναι ένα πρώτο βήµα. Είναι
ένα πρώτο βήµα στον τοµέα της έρευνας και της τεχνολογίας,
όπως το πρώτο βήµα που έχετε κάνει σε όλους τους άλλους το-
µείς, στο να µεταβείτε σε ένα µοντέλο κρατισµού, σε έναν καθε-
στωτικό συγκεντρωτισµό στο πρόσωπο του Υπουργού, µε την
κατάργηση της αξιοκρατίας, της διαφάνειας, µε τον έλεγχο της
διοίκησης σε όλα τα επίπεδα, µε τη δηµιουργία πελατειακών σχέ-
σεων των εκάστοτε διευθυντών µε το προσωπικό και ναι, σηµα-
τοδοτεί επίσης και µια στροφή -διευκρινίζω 180 όχι 360 µοιρών-,
στις πρακτικές της δεκαετίας του ’80 µε την επαναφορά διατά-
ξεων του ν.1514/1985. Η στροφή αυτή είναι ιδιαίτερα αρνητική
εξέλιξη. Γιατί; Διότι είναι ξεκάθαρη σε ό,τι αφορά στη διασύν-
δεση της έρευνας µε την επιχειρηµατικότητα και τον παραγωγικό
τοµέα που προωθούσε ο ν. 4310. 

Από ιδεοληψία σας έχετε καταργήσει σχεδόν παντού τη λέξη
«επιχειρηµατικότητα» µέσα στο νόµο. Ο νόµος αυτός της κυβέρ-
νησης Σαµαρά έδινε έµφαση και στην αριστεία και στην αξιοκρα-
τία και στη διαφάνεια, αλλά κυρίως είχε ως κεντρικό στόχο να
δηµιουργήσει ανταγωνιστικά πλεονεκτήµατα στη χώρα µας, µε
τη διασύνδεση της έρευνας µε την παραγωγική διαδικασία και
την τόνωση του ιδιωτικού τοµέα.

Με το δικό σας νοµοσχέδιο, αυτό που προωθείτε δεν είναι µία
στροφή. Είναι αποστροφή από τους ιδιωτικούς φορείς, την επι-
χειρηµατικότητα και την αλληλεπίδραση και τη συνέργειά τους
µε τη δηµόσια έρευνα.

Και επειδή, ξέρετε, στη Νέα Δηµοκρατία έχω την ευθύνη του
τοµέα ανάπτυξης και ανταγωνιστικότητας, κύριε Υπουργέ, θα
σας ρωτήσω αυτό που ρωτάω και τον κ. Σταθάκη και τον κ. Χα-
ρίτση. Εσείς που είστε ευρωπαϊστές -και εσείς δεν είστε και χθε-

σινός σε αυτά τα θέµατα, κύριε Υπουργέ, και σας το έχουµε ανα-
γνωρίσει από τη Νέα Δηµοκρατία αυτό- από πού θα έρθει ανά-
πτυξη, αν δεν πρόκειται να έρθει από την καινοτοµία διασυν-
δεδεµένη µε την επιχειρηµατικότητα και µε την παραγωγή; Θα
έρθει µε φωτογραφικές και µεταβατικές διατάξεις; Όχι, προφα-
νώς δεν θα έρθει από εκεί. Τι ακριβώς κάνετε για αυτό; Με τα
χρήµατα του ΕΣΠΑ, τι ακριβώς κάνετε µε αυτό; 

Θα αναφερθώ σε µερικά πράγµατα που είναι απολύτως γνω-
στά σε όσους από εµάς χρόνια ασχολούµαστε µε αυτά τα κοινο-
τικά προγράµµατα, µε το ΕΣΠΑ, µε τα framer programs για την
έρευνα. Στο πλαίσιο της στρατηγικής Ευρώπη 2020 έχουµε
αυτήν την εµβληµατική πρωτοβουλία, όντως, της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής, την Ένωση Καινοτοµίας. Μέσα από αυτήν αναδει-
κνύεται και αυτή η έννοια της έξυπνης εξειδίκευσης, µία έννοια
και µία στρατηγική η οποία στη γλώσσα των κοινοτικών είναι εκ
των προτέρων αιρεσιµότητα και πρέπει να εκπληρωθεί από τα
κράτη-µέλη για να µπορέσουµε να έχουµε οικονοµική στήριξη
για επενδύσεις από το ΕΔΕΤ και από το ΕΤΠΑ. Και αυτή έχει εκ-
πονηθεί για τη χώρα µας και καταθέτω στα Πρακτικά από την
ιστοσελίδα του Υπουργείου Ανάπτυξης τη στρατηγική αυτή.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Μισέλ Ασηµακοπούλου
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και ρωτώ: Γιατί αυτή η απαράδεκτη καθυστέρηση της Κυβέρ-
νησης στην αξιοποίηση των κοινοτικών κονδυλίων -γιατί αν δεν
αρθεί αυτή η αιρεσιµότητα, να το πούµε σε απλά ελληνικά, δεν
µπορούµε να χρησιµοποιήσουµε τα χρήµατα του νέου ΕΣΠΑ-,
όπως επίσης και η έλλειψη οποιουδήποτε στρατηγικού σχεδια-
σµού για τον συνδυασµό των χρηµατοδοτήσεων αυτών µε τα ερ-
γαλεία από το πακέτο Γιούνκερ, µόχλευση µέσω του EFSI,
συνεργασία µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων; Και εδώ,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βλέπουµε τον καταστροφικό συν-
δυασµό ιδεοληψίας, κωλυσιεργίας και εν τέλει ανικανότητας της
Κυβερνήσεως.

Καταθέτω στα Πρακτικά, επίσης, κύριε Υπουργέ, µια ανακοί-
νωση της επιτροπής µε ηµεροµηνία 19 Απριλίου, δηλαδή πριν
από δεκαπέντε µέρες. Έχει τίτλο «Ψηφιοποίηση της ευρωπαϊκής
βιοµηχανίας. Τα πλήρη οφέλη από την ψηφιακή ενιαία αγορά».

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα-Μισέλ Ασηµακοπούλου
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εστιάζω στο κεφάλαιο 4.2 «Κοινές επενδύσεις για την ενί-
σχυση των ικανοτήτων ψηφιακής καινοτοµίας», όπου υπάρχει
ένας συνδυασµός για την προώθηση κόµβων ψηφιακής καινοτο-
µίας -500 εκατοµµύρια ευρώ από το Horizon 2020 στους κόµ-
βους ψηφιακής καινοτοµίας-, όπου η Επιτροπή ανακοινώνει ότι
σκοπεύει να ενισχύσει τον ρόλο των ΣΔΙΤ, για να συντονίσουν
πανευρωπαϊκές προσπάθειες έρευνας και καινοτοµίας και εµβλη-
µατικά έργα, κοινά έργα µεγάλης κλίµακας. 

Και ρωτώ, κύριε Υπουργέ: Με αυτά τα θέµατα ποιος ασχολεί-
ται; Ποιος κάνει κάτι σε αυτά τα θέµατα; Η απάντηση είναι απλή.

Γιατί γελάτε, κυρία µου; Η κυρία γελάει. Η κυρία για κάποιον
λόγο γελάει. Θέλετε να µου πείτε για ποιον λόγο γελάτε; Δεν µου
φάνηκε, βλέπω πάρα πολύ καλά από το Βήµα.

Αυτό είναι αγένεια, κύριε Υπουργέ. Να πείτε στους συνεργά-
τες σας, παρακαλώ, µε λίγο µεγαλύτερη ευγένεια, όταν µιλάει
κάποιος από την Αντιπολίτευση. Αντί να γελούν, ίσως να κάνετε
κάτι για όλα αυτά, διότι η απάντηση είναι απλή. Δεν κάνετε τί-
ποτα. Νοµοθετείτε µεταβατικά, φωτογραφικά, τακτοποιείτε τους
δικούς σας, µας πάτε τριάντα χρόνια πίσω στην έρευνα, στην
παιδεία, στην τεχνολογία. Αυτό κάνετε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή σας.
Μας λέτε ότι ο στόχος σας είναι να γυρίσουν τα παιδιά και οι νέοι
επιστήµονες, που σπούδασαν µε κόπους και θυσίες των γονιών
τους και είναι σήµερα επιστήµονες. Αυτό µας λέτε. Να κάνουν
τι; Να παρακαλούν τον ΣΥΡΙΖΑ να τους διορίσει σε κάποιον επι-
στηµονικό φορέα που ελέγχει; Ή να συµµετέχουν µαζί σας στη
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νέα επικοινωνιακή καµπάνια του ΣΥΡΙΖΑ µε τίτλο «Η ανάπτυξη
έρχεται»; Γιατί περί αυτού πρόκειται.

Θα γυρίσουν τα παιδιά µας µία ηµέρα. Επί του παρόντος, αυτό
που γυρίζει είναι η πλάτη των Ελλήνων στον λαϊκισµό, στα ψέ-
µατα και στην ανικανότητά σας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Σαντορινιός από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ
να έχω τον λόγο για ένα λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε, κύριε
Υπουργέ; Κάποια διευκρίνιση;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ναι, κύριε Πρόεδρε. Κάτι
που δεν είναι γνωστό και το είχα αναφέρει και στη συζήτηση στην
Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων. Χωρίς να µπω στο ιστορικό,
γιατί δεν έχει να κάνει µε τη δική µας διακυβέρνηση, εκείνο που
µε χαρά µπορώ να ανακοινώσω είναι ότι οι αιρεσιµότητες όσον
αφορά το ΕΠΑΝΕΚ, το κοµµάτι του ΕΣΠΑ, εδώ και δέκα µέρες

έχουν αρθεί. Γίνονται οι εξειδικεύσεις και πολύ σύντοµα, ελπίζω,
θα υπάρχει ένα κύµα προκηρύξεων σε σχέση µε το ΕΣΠΑ. 

Όσο για άλλα σχόλια που έκανε η κ. Ασηµακοπούλου, επειδή
συµβαίνει και γνωρίζω αρκετά καλά τα κοινοτικά θέµατα -άλλω-
στε ήµουν και Πρόεδρος της επιτροπής που είχε συγγράψει τη
σχετική µελέτη της επιτροπής µε θέµα «Ο ρόλος των πανεπιστη-
µίων και των ερευνητικών κέντρων στην έξυπνη εξειδίκευση»- δυ-
στυχώς δεν έχω την ευκαιρία µε τον περιορισµό του χρόνου να
σας τα εξηγήσω. Θα είναι µεγάλη µου η χαρά, πάντως, κάποτε
να τα συζητήσουµε για το κοινό καλό και να καταλάβουµε τις λε-
πτοµέρειες. Πάντως, τα πράγµατα δεν είναι ακριβώς έτσι όπως
τα περιγράψατε. Αυτό µπορώ να σας το πω. Είναι λίγο πιο σύν-
θετα µάλλον.

Κύριε Πρόεδρε, στο σηµείο αυτό θα καταθέσω για τα Πρα-
κτικά τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που είχα προαναγγείλει. 

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων κ. Κωνσταντίνος Φωτάκης καταθέτει για
τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι
οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Σαντορινιός.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, ελπίζω αυτό

που είπατε να το κάνουµε άµεσα στην Επιτροπή Έρευνας και Τε-
χνολογίας, όπου προεδρεύω και σας καλώ από Βήµατος. 

Ο τοµέας, λοιπόν, της έρευνας και της καινοτοµίας, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, είναι συνεχώς αναπτυσσόµενος στην Ελ-
λάδα, ακόµη και εν µέσω κρίσης. Ο ελληνικός ερευνητικός ιστός
είναι ιδιαίτερα υψηλού επιπέδου, µε σηµαντικές επιτυχίες στα
ανταγωνιστικά ευρωπαϊκά προγράµµατα, παρά τη µέχρι τώρα
ανυπαρξία εθνικής πολιτικής και πόρων. 

Έχοντας υψηλό βαθµό εξωστρέφειας, η καινοτοµία και η
έρευνα µπορεί να συµβάλει στην ανάπτυξη ενός νέου µοντέλου
βιώσιµης και παραγωγικής ανάπτυξης για τη χώρα. Όµως, η έ-
ρευνα και το έµψυχο δυναµικό της έχουν χτυπηθεί, τόσο από τις
αρνητικές παρεµβάσεις που δέχθηκε ο τοµέας όσο και από τις
συνεχείς πολιτικές περικοπών. Είναι χαρακτηριστικό ότι από το
2008 έως και το 2015 είχαµε µειώσεις στην έρευνα ύψους 68%. 

Το νοµοσχέδιο που εισάγεται σήµερα προς συζήτηση, αποτε-
λεί αναγκαία νοµοθετική ρύθµιση για να αποκαταστήσει τα προ-
βλήµατα που δηµιουργήθηκαν στη λειτουργία των ερευνητικών
κέντρων της χώρας µε την εφαρµογή του ν.4310/2014. Η δρα-
στική τροποποίηση του νόµου αυτού αποτέλεσε και αποτελεί κυ-
ρίαρχο αίτηµα της ερευνητικής κοινότητας και αυτό κάνουµε
σήµερα. Ουσιαστικά αλλάζει το σύνολο ενός ερευνοκτόνου
νόµου. 

Είναι προφανές ότι το νοµοσχέδιο δεν έρχεται να αποτυπώσει
την εθνική στρατηγική της Κυβέρνησης για την έρευνα. Άλλωστε,
το επεσήµανε αυτό και η κ. Ασηµακοπούλου πριν από λίγο. Προς
αυτήν την κατεύθυνση έχει, όµως, δεσµευτεί η πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου, ότι θα υπάρξει -και υπάρχει- ένας ευρύς διάλο-
γος µε την ερευνητική κοινότητα και την πανεπιστηµιακή κοινό-
τητα, προκειµένου να διατηρηθεί ένα δηµοκρατικό και προο-
δευτικό πλαίσιο για την ενίσχυση της έρευνας στη χώρα. Ελπίζω
πολύ σύντοµα να διαψεύσουµε αυτές τις Κασσάνδρες, κύριε
Υπουργέ, να το ολοκληρώσουµε και για να µην ανησυχούν οι συ-
νάδελφοι της Αντιπολίτευσης, θα το ολοκληρώσουµε µέσα στη
θητεία µας, που θα λήξει µετά από τριάµισι χρόνια.

Ουσιαστικά το νοµοσχέδιο αυτό αποτελεί την προσπάθειά µας
να ξηλωθεί ένα κακοραµµένο, αντιερευνητικό πουλόβερ που
έπλεξε η προηγούµενη κυβέρνηση. 

Θέλω να παραθέσω συνοπτικά µερικές από τις αλλαγές και τις
καινοτοµίες που φέρνει το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. 

Αποκαθίστανται στη φιλοσοφία του νόµου ο ρόλος και η απο-
στολή των ερευνητικών φορέων της χώρας µας ως ερευνητικοί
φορείς ταγµένοι στην υπηρεσία του δηµοσίου συµφέροντος και
όχι ως φορείς εµπορικής εκµετάλλευσης της έρευνας. 

Τροποποιούνται και αναδιατυπώνονται ακαδηµαϊκά και πολι-
τικά αµφίσηµοι ή και λανθασµένοι ορισµοί οι οποίοι είχαν εισαχ-
θεί στο ν.4310, όπως εκείνοι της βασικής έρευνας, της αριστείας
και της αξιολόγησης. 

Αποκαθίσταται η µονιµότητα των ερευνητών στην πρώτη και
στη δεύτερη βαθµίδα και όσον αφορά τα εργασιακά των ερευ-
νητών, αίρονται νοµικές ασάφειες του ν.4310 οι οποίες σε πολ-
λές περιπτώσεις µπορούσαν να οδηγήσουν ακόµα και ερευνητές
να απολυθούν χωρίς δικαιολογία, αν και είχαν σχέση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου. 

Από εδώ και στο εξής εντάσσεται και το πάσης φύσεως προ-
σωπικό των Κέντρων Έρευνας Ακαδηµίας Αθηνών στο νόµο για
την έρευνα ως προς τα εργασιακά τους και αυτό είναι ένα ση-
µαντικό βήµα και ένα πάγιο αίτηµα των ερευνητών και της ερευ-
νητικής κοινότητας. 

Μεταξύ άλλων, γίνονται δηµοκρατικά βήµατα για τον έλεγχο
της αυθαιρεσίας και για τη λογοδοσία των οργάνων διοίκησης.
Όπως φαίνεται, η Αντιπολίτευση έχει ιδιαίτερη αλλεργία στη δη-
µοκρατική λειτουργία των κέντρων. Άλλωστε, δεν είναι η πρώτη
φορά που εκφράζεται µε τέτοιον τρόπο. Στη δηµοκρατική µεταρ-
ρύθµιση που έγινε στις σχολικές µονάδες µε την επιλογή των δι-
ευθυντών, η Αντιπολίτευση είχε αποδοκιµάσει εκείνη την προ-
σπάθεια, όµως αυτή η µεταρρύθµιση αποτέλεσε ένα ουσιαστικό

βήµα εκδηµοκρατισµού του σχολείου που χαιρετίστηκε από όλη
την εκπαιδευτική κοινότητα.

Αυτό το νοµοσχέδιο επιχειρεί να δώσει µία οριστική λύση στις
διοικητικές στρεβλώσεις που είχαν δηµιουργηθεί από το προ-
ηγούµενο νοµοθετικό πλαίσιο, αλλά και να αποκαταστήσει τη βα-
ρύτητα της θέσης του ερευνητή. Το ερευνητικό προσωπικό
συµµετέχει στην εκλογή του διευθυντή του ερευνητικού κέντρου
και για πρώτη φορά λαµβάνεται υπ’ όψιν η γνώµη και του λοιπού
προσωπικού. 

Επειδή εδώ πέρα ακούµε διάφορα πελατειακών λογικών που
θα πρέπει να έχει ο διευθυντής µε τους ερευνητές, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, οι ερευνητές είναι επιστήµονες στους οποί-
ους εµπιστευόµαστε το µέλλον της χώρας µας. Δεν µπορούν
αυτοί οι άνθρωποι να έχουν αξιοκρατικό λόγο και αξιοκρατική
θέση για το ποιος πρέπει να είναι διευθυντής του ερευνητικού
κέντρου; Ας σοβαρευτούµε λιγάκι, επιτέλους.

Εξαιρετικά σηµαντική διάταξη είναι και αυτή όπου θεσµοθετεί-
ται για πρώτη φορά η δηµόσια αξιολόγηση των διευθυντών των
ερευνητικών κέντρων και των ινστιτούτων στη µέση, αλλά και στη
λήξη της θητείας τους, µε τη συµµετοχή όλων των εργαζοµένων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να αναφερθώ λιγάκι και
στην τεράστια σπέκουλα που γίνεται αυτές τις µέρες για τον ελά-
χιστο αριθµό νηπίων ανά τµήµα, αλλά και για τα ολοήµερα σχο-
λεία. Είναι φοβερή η ικανότητα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
αλλά και των συστηµικών µέσων µαζικής ενηµέρωσης της δια-
πλοκής να διαστρέφουν την αλήθεια και να κάνουν κυριολεκτικά
το άσπρο µαύρο. Ενώ επεκτείνεται ο θεσµός των ολοήµερων
σχολείων στο 90% των σχολείων της επικράτειας, όπως επανει-
ληµµένως είπε χθες ο Υπουργός, προσπαθούν να πείσουν την
κοινή γνώµη ότι καταργούµε το ολοήµερο σχολείο. 

Το ίδιο συµβαίνει και µε τα νηπιαγωγεία. Για πρώτη φορά πε-
ριλαµβάνονται και τα προνήπια στον αριθµό των νηπίων που θα
υπολογίζονται για τη σύσταση τµήµατος νηπιαγωγείου. Το είπε
ξεκάθαρα ο Υπουργός και είναι εφαρµογή του νόµου του ’85. Γι’
αυτό άλλωστε αυξάνεται και ο ελάχιστος αριθµός σε δεκατέσ-
σερα νήπια και προνήπια. 

Δεν ικανοποιούνται από τη δέσµευση ότι κανένα νηπιαγωγείο
δεν θα κλείσει, δεν ικανοποιούνται όταν ο Υπουργός δεσµεύεται
ότι καµµία νησιωτική περιοχή δεν θα µείνει χωρίς νηπιαγωγείο,
όσα κι αν είναι τα νήπια. Επιµένουν δογµατικά στα ψέµατά τους.
Τα ψέµατα, όµως, έχουν κοντά ποδάρια. Τον Σεπτέµβριο ο ελλη-
νικός λαός θα γελά µε αυτά που έχουν πει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση έδειξε από την
πρώτη µέρα της «πρώτη φορά Αριστερά» την πρόθεσή της να
αναβαθµίσει την έρευνα µε τη δηµιουργία υπουργικού χαρτοφυ-
λακίου στο Υπουργείο Παιδείας και την επιλογή του κ. Φωτάκη,
σηµαίνοντα ερευνητή σε αυτήν τη θέση.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο αποτελεί την αρχή µίας νέας εποχής
για την έρευνα στη χώρα µας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Λοβέρδος από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, υπάρχει θέµα δηµοκρατίας στη

χώρα, έτσι; Έχουµε την απόφαση για σαρανταοκτάωρη απεργία
από τους δηµοσιογράφους. Καλώς ή κακώς, δικό τους θέµα
είναι. Εµείς δικαιούµαστε να πούµε «πώς διαµαρτύρεστε για το
αγγελιόσηµο, κρύβοντας τον πολιτικό λόγο αυτών που έχουν ευ-
θύνη;» αλλά αυτό είναι µια πολιτική στάση. 

Δεν θα αναφερόµουν στο θέµα αυτό, στη συζήτηση για το σχέ-
διο νόµου για την παιδεία, αλλά ενηµερώνοµαι ότι ξαφνικά όλα
τα κανάλια δείχνουν τον Πρωθυπουργό να µιλά στην Κοινοβου-
λευτική του Οµάδα. Πώς γίνεται αυτό εν µέσω µιας απεργίας που
είχε καθολική έκταση; Πώς γίνεται αυτό; Πώς το έκαναν όλοι;
Ένας στην αρχή ή δύο στην αρχή και µετά οι άλλοι; Γιατί έχουµε
και εµείς ενηµέρωση. Πάντως πώς γίνεται να σπάει αυτή η ενη-
µέρωση έτσι την ώρα που µιλάει ο Πρωθυπουργός στην Κοινο-
βουλευτική του Οµάδα, δηλαδή σε µια εσωτερική διαδικασία;
Τώρα δεν έχουµε απεργία; Χωρίς τα κανάλια, τα ραδιόφωνα, τα
µέσα ενηµέρωσης, τα sites να µπορούν να κάνουν κριτική σε
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αυτά που είπε ο Πρωθυπουργός και χωρίς τα κόµµατα τα οποία
καθυβρίστηκαν, µεταξύ άλλων, να µπορούν να εκδώσουν δελτίο
Τύπου το οποίο να δηµοσιευτεί. Τύφλα να έχει ο Ερντογάν! 

Έχουµε δηµοκρατία στον τόπο αυτόν; Τι συµβαίνει; Τι πρέπει
να κάνετε για να µπορέσετε να κρύψετε –έτσι νοµίζετε και έτσι
φαντάζεστε- τις στροφές των εκατόν ογδόντα µοιρών της πολι-
τικής σας; Πρέπει να την πληρώσει και στο πεδίο αυτό η δηµο-
κρατία; Πόσο θα κοστίσετε, πέραν των οικονοµικών, στον τόπο
αυτόν; Το υπογραµµίζουµε, το καταγγέλλουµε, είναι απαράδε-
κτο! Δεν έχει ξαναγίνει ποτέ. Είναι έργα και ηµέρες µιας Αριστε-
ράς δήθεν, Αριστεράς Τσάβες-Μαδούρο. 

Έλεγα προ πολλών ετών ότι οι κακοδαιµονίες της χώρας, που
εκδηλώθηκαν και αυτές µέσα στην κρίση και εκδηλώνονται
ακόµη, είναι τρεις. Είναι η πάγια κακοδαιµονία της διακόσια χρό-
νια, δηλαδή το κράτος, είναι η µεταπολιτευτική αδυναµία που φά-
νηκε µέσα από την εφαρµογή πτυχών του Συντάγµατος και είναι
η ψευδοσυνείδηση που δηµιουργεί η δήθεν Αριστερά Τσάβες-
Μαδούρο που έγινε και Κυβέρνηση. Αυτά αποδεικνύονται κάθε
µέρα περισσότερο τώρα που είναι η Κυβέρνηση Τσίπρα στα
πράγµατα. 

Κύριοι συνάδελφοι, ακούγοντας χθες τον Γιώργο Μαυρωτά
από το Ποτάµι να µιλά για τους νεκρούς της «MARFIN» ταυτί-
στηκα. Και δικές µου παρεµβάσεις σε άλλες θλιβερές επετείους
εκείνου του γεγονότος είχαν επισηµάνει αυτά που και ο Μαυρω-
τάς επεσήµανε. Άκλαφτοι πολιτικά άνθρωποι, χωρίς συναυλίες,
χωρίς δάκρυα. 

Όταν, λοιπόν, έθιγα το θέµα αυτό στη συζήτηση εχθές εδώ,
γιατί δεν είχα άλλη οµιλία να κάνω και να αναφερθώ, µε ενηµέ-
ρωσαν ότι ο συνάδελφος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας όταν πήγε να πει δύο λέξεις στην Επιτροπή
Οικονοµικών και Κοινωνικών Υποθέσεων περίπου προπηλακί-
στηκε. Επίσης, ο Υπουργός επί των κοινωνικών υπηρεσιών είπε
«ναι οι νεκροί, αλλά και οι εκατόν πενήντα χιλιάδες διαδηλωτές»,
λες και είναι το ίδιο θέµα. Τι πρέπει, δηλαδή, να έχεις όταν χάνεις
άδικα τη ζωή σου για να σε θυµηθούν κάποιοι; Κοµµατική ταυτό-
τητα συγκεκριµένη; Η ανθρώπινη ζωή διαφοροποιείται αναλόγως
µε το πιο κόµµα είναι το κόµµα σου; Είναι ντροπή, αλλά και επι-
βεβαίωση ότι αυτή η δήθεν Αριστερά πληγώνει τον τόπο κάθε
µέρα και σε όλα τα επίπεδα, κυρίαρχα στα θέµατα συνείδησης. 

Και µία και µιλώ για τα έργα και τις ηµέρες αυτής της Κυβέρ-
νησης, θέλω να συνδέσω την οµιλία µου -που δεν είχα σκοπό να
την κάνω έτσι, αν δεν συνέβαινε το πρωτοφανές- µε αυτά που
είπε ο Υπουργός Παιδείας χθες. Και τον άκουσα. Άκουσα όλες
τις παρεµβάσεις του: Ότι πρωτεύον θέµα έχει –δεν συµφωνώ
µαζί του, µε αυτό που έχει στο µυαλό του- η δηµοκρατία στην
εκπαιδευτική διαδικασία. Η δηµοκρατία είναι πάνω από όλα. Είναι
ο όρκος µας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Ο όρκος που δίνουµε,
όταν ο λαός µάς στέλνει στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Είναι η συ-
νείδησή µας. Είναι ο σκοπός µας. Αλλά, όταν είσαι Υπουργός
Παιδείας, οι οικογένειες και τα παιδιά σού χρεώνουν και κάτι
ακόµα και δεν σου επιτρέπουν µε τέτοιου είδους τρίπλες, δήθεν,
ιδεολογικοπολιτικές να ξεπερνάς τις υποχρεώσεις σου, να τις
αποφεύγεις και να φαίνεσαι ότι περί άλλων τυρβάζεις. Μάλιστα,
όταν είσαι ο άνθρωπος επί των ηµερών του οποίου ο κοµµατι-
σµός στην εκπαίδευση γνωρίζει δόξες µεγάλες. 

Και θα ήθελα να του πω αν ήταν εδώ -του το λέγαµε από κάτω,
του το είπε και η κ. Χριστοφιλοπούλου- ότι τον ακούσαµε να δια-
ψεύδει δηµοσιεύµατα σχετικά µε την επιτροπή εξετάσεων. Δεν
τον ακούσαµε, όµως, να διαψεύδει σχετικά δηµοσιεύµατα µε τον
οργανισµό που επιβλέπει κι εποπτεύει τις εξετάσεις, όπου οι ανα-
φορές είχαν ονόµατα κι επώνυµα, ανθρώπους στους οποίους
αναφέρθηκε και το χρωστάει αυτό. Είπε εκτός µικροφώνου ότι
«και αυτό το διέψευσα». Ουδέποτε το διέψευσε. Το χρωστάει. Οι
ηµέρες θα επαληθεύσουν τους µεν ή τους δε, αλλά ο ίδιος εδώ,
αφού τόσο πολύ τον ερεθίζει το θέµα και µιλά ωσάν να αδικείται,
οφείλει να διευκρινίσει και τα επ’ αυτού.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επειδή ακούσαµε τον Υπουργό
χθες να µιλά για τα ολοήµερα του Αρσένη, όπως αυτά εξειδικεύ-
τηκαν µε τα ενιαία προγράµµατα, που δεν του αρέσουν από ό,τι
καταλαβαίνουµε και να λέει ότι δεν τα καταργεί, έχω να πω τα
εξής: Δεν καταργεί, κυρίες και κύριοι, έναν θεσµό που έχει επε-

κταθεί περίπου στο 65% των σχολικών µονάδων και τον περικό-
πτει, τον προσαρµόζει στο υπόλοιπο 35%, αντί στόχος του να
είναι το 35% να πάει προς την πλευρά του 65% και να έχουµε
έτσι -µε κόπους βέβαια, µε κόπους µεγάλους κι εφόσον η ανά-
πτυξη επιτρέψει να υπάρχουν πόροι που θα µεταφερθούν στην
παιδεία- όρους ισότητας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, προς τα
πάνω, όχι εξισωτισµό προς τα κάτω που, ως φαίνεται, είναι το
σπορ και η µεγάλη επιθυµία της Κυβέρνησης Τσίπρα σε όλα, µα
σε όλα τα επίπεδα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και να ξεκαθαρίσει για τα νηπιαγωγεία τι θα κάνει. Ξεκαθαρίζει
ο ίδιος και λέει: «Δεν κλείνω κανένα, εκτός κι αν κλείσω». Κάνει
ένα παράδειγµα του ενός παιδιού που αν είναι, όµως, σε ακριτική
περιοχή ή σε ορεινό όγκο όπου το πλησιέστερο µέρος είναι δια-
κόσια χιλιόµετρα, αυτό το παιδάκι τι θα γίνει; Γιατί εµείς, οι προ-
ηγούµενοι, που τόσο κατηγορηθήκαµε, αυτά δεν τα καταργή-
σαµε; Και για τα υπόλοιπα παίζουν αριθµοί, οκτώ, επτά, έξι. 

Δεν στέκει ένας Υπουργός να φέρνει ρύθµιση νοµοθετική και
να µην ξεκαθαρίζει το περιεχόµενό της, όταν η ρύθµισή του αυτή
θίγει τόσο πολύ ευαίσθητα θέµατα και δεύτερον έχει τόσα πολλά
πει και ο ίδιος και οι σύντροφοί του στα χρόνια της δικής τους
αντιπολίτευσης. 

Και για να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτάκι µόνο. Έκανε
µία αναφορά χθες στην οµιλία του για προσλήψεις είκοσι χιλιά-
δων εκπαιδευτικών, για όπως οποίες οι δανειστέόπωςπως είπε,
δεν έχουν αντίρρηση, αλλά αυτό προϋποθέτει το κλείσιµο συνο-
λικά του προγράµµατος. 

Και πραγµατικά τον άκουσα, συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, µε περιέργεια µεγάλη. 

Τον θυµάµαι, τους θυµάµαι όλους και ειδικά τον τοµέα παι-
δείας του ΣΥΡΙΖΑ τον καιρό που για δέκα χιλιάδες εκπαιδευτι-
κούς βρεθήκαµε στην ίδια κατάσταση στα µέσα του 2014 και
περιµέναµε να κλείσει η αξιολόγηση για να κάνουµε ΑΣΕΠ, όπως
είχαµε πει, για αυτούς τους δέκα χιλιάδες, να είναι απολύτως αρ-
νητικοί και όταν παραδίδαµε στη νέα διοίκηση, όχι στον κ. Φίλη,
στον κ. Μπαλτά και τον κ. Κουράκη, και τους εκθέσαµε πού ακρι-
βώς βρίσκεται αυτή η διαδικασία, µας είπαν ότι «εµάς θέµατα
που αφορούν στην τρόικα δεν µας νοιάζουν» και …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λοβέρδο,
ολοκληρώστε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
…αρνήθηκαν την ενηµέρωση, την οποία αρνούνται και µέχρι

τώρα, παρ’ ότι είχαµε να τους δώσουµε -τους το δώσαµε, δεν το
πήραν- µία σχετική µελέτη εµπεριστατωµένη για το θέµα. 

Τι θλίψη, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να µην µπορούµε να συ-
νεννοηθούµε ακόµη και σε πράγµατα που για όλους και για όλες
είναι αυτονόητα. Εµείς αυτού του είδους την πολιτική παρέµ-
βαση την έχουµε ακόµη ανοικτή, αλλά χρωστούν ένα συγγνώµη
προκειµένου να συνεννοηθούµε και για ειδικά θέµατα πολιτικής. 

Επίσης, πρέπει να κοιτάνε στον καθρέφτη, όταν κάνουν ανα-
φορές όπως αυτή που έκανε ο Πρωθυπουργός πριν από λίγο σε
σχέση µε την Δηµοκρατική Συµπαράταξη. Ντροπή του! Ντροπή
του πραγµατικά! Το ποιος είναι δεκανίκι και ουρά να  ρωτήσει
τον εαυτό του και τους συντρόφους του, αυτούς που κορόιδεψε
και αυτούς που ακόµη και σήµερα κοροϊδεύει.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Αικατερίνη Παπακώστα – Σιδηροπούλου.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ – ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να επισηµάνω µία άλλη διάσταση του τρόπου νοµο-

θέτησης της κυβερνητικής πλειοψηφίας, κύριε Πρόεδρε και αγα-
πητοί συνάδελφοι, µια διάσταση στην οποία διακρίνω έναν
απόλυτο παραλογισµό στον τρόπο νοµοθέτησης, ο οποίος κατά
τεκµήριο θεωρείται ότι πρέπει να είναι ορθός για να είναι και απο-
δοτικός και αποτελεσµατικός.

Εξηγούµαι. Ενώ ο εθνικός διάλογος για την παιδεία βρίσκεται
σε εξέλιξη αυτήν την ώρα, κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο Παι-
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δείας έχει µία πρεµούρα -επιτρέψτε µου την έκφραση- να κατα-
θέτει διαρκώς ρυθµίσεις και δεν καταλαβαίνω τον λόγο. Έχω
εξήγηση, αλλά περιµένω απάντηση. Η εξήγηση που έχω εγώ δεν
είναι καθόλου κολακευτική, µάλλον είναι άκρως ανησυχητική για
τη δηµοκρατία, αλλά περιµένω να τοποθετηθεί το Υπουργείο
Παιδείας για ποιον λόγο καταθέτει συνέχεια ρυθµίσεις δικές του
σε νοµοσχέδια άλλων Υπουργείων και δεν είναι προτιµότερο για
παράδειγµα αυτό που επιτάσσει η κοινή νοµοθετική λογική και η
ορθή νοµοθετική λογική, δηλαδή να κατατεθεί ένα νοµοσχέδιο
ενιαίο από το Υπουργείο Παιδείας που να συγκεντρώνει όλα τα
ζητήµατα σε ένα ενιαίο νοµοθετικό κείµενο προς ψήφιση.

Αγαπητοί συνάδελφοι, για ακούστε λίγο εδώ τι συµβαίνει. Για
µία ακόµη φορά έχει πολύ µεγάλο ενδιαφέρον –ξέρετε, θα γρά-
ψω επί τούτου κάποιο πόνηµα- ο τρόπος που διαµορφώνεται το
προφίλ των κυβερνητικών νοµοθετηµάτων κάθε φορά που έρ-
χονται στην Ολοµέλεια. Δηλαδή, έχει πολύ ενδιαφέρον ο τρόπος
που κατατέθηκε και αυτό το νοµοσχέδιο στη Βουλή. 

Ακούστε. Κατατέθηκε βράδυ. Αποσύρθηκε το επόµενο πρωί,
αγαπητοί συνάδελφοι, και επανακατατέθηκε το απόγευµα της
ίδιας µέρας. Η επίσηµη εξήγηση που έδωσε το Υπουργείο ήταν
πως αρχικά είχε κατατεθεί µία παλαιότερη εκδοχή του νοµοσχε-
δίου. Γεγονός είναι πάντως πως από τη νέα εκδοχή λείπουν κά-
ποιες φωτογραφικές διατάξεις, οι οποίες αφορούσαν µεταξύ
άλλων και Υπουργό της Κυβέρνησης ή µήπως κάνω λάθος; Θέλω
να γνωρίζω τι ακριβώς συµβαίνει. 

Θέλω να σας πω, επίσης, πως η εξήγηση που δίνω εγώ -και
είπα ότι δεν είναι εξήγηση η οποία κολακεύει την Κυβέρνηση και
είναι µάλλον ανησυχητική- είναι ότι υπάρχει ένας απολυταρχικός
τρόπος διακυβέρνησης. Και ο απολυταρχικός τρόπος διακυβέρ-
νησης εξηγείται µε τα εξής παρακάτω παραδείγµατα, δηλαδή
είναι αποδεικτικό στοιχείο το νοµοσχέδιο και θέλω να πω ποιες
είναι οι αποδείξεις στη Βουλή, στο Σώµα, στην Ολοµέλεια.

Στο σύνολο του νοµοσχεδίου, πρώτα από όλα, υπάρχουν πάρα
πολλές φωτογραφικές διατάξεις. Επιπλέον, για µία ακόµα φορά,
εκτός από τις φωτογραφικές διατάξεις, το Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, δεν είναι σε
θέση να κοστολογήσει όλες τις ρυθµίσεις, καθώς το αρµόδιο
Υπουργείο, το οποίο είναι υπεύθυνο, δεν φρόντισε να προσδιο-
ρίσει τις δαπάνες ως όφειλε. 

Αυτό για µένα, εκτός από «πρόχειρο» ή «ανεύθυνο» που άκου-
σα, ονοµάζεται απολυταρχικός τρόπος διακυβέρνησης και νοµο-
θέτησης. Ένα στοιχείο είναι αυτό. 

Δεύτερο στοιχείο είναι ότι υπάρχει ήδη νόµος, ο οποίος ακόµη
δεν εφαρµόστηκε για να δούµε πως δουλεύει, ο ν.4310/2014,
σχετικά µε τις ρυθµίσεις για την έρευνα. Εκεί βλέπουµε µία σει-
ρά, µία πλειάδα διατάξεων του νόµου, ο οποίος δεν πρόλαβε να
περπατήσει για να φανεί στην πράξη αν δουλεύει το εργαλείο
αυτό προς τη σωστή κατεύθυνση και σύµφωνα µε τη φιλοσοφία
του νοµοθέτη. 

Αυτόµατα, υπάρχει εδώ µία διαδικασία απόλυτης κατάργησης
µεγάλης πλειοψηφίας διατάξεων ενός νόµου ο οποίος δεν πρό-
λαβε να αποδείξει, εν τοις πράγµασι, αν λειτουργεί στην ορθή
κατεύθυνση ή όχι, όπως λέει η Κυβέρνηση.

Αυτό τι δείχνει; Δείχνει δύο τινά. Πρώτον, ότι υπάρχει µικρο-
ψυχία. Δηλαδή, οι ιδεοληψίες µας, οι εµµονές µας, ο ρεβανσι-
σµός µας προς τους προηγούµενους που νοµοθέτησαν εκδηλώ-
νεται µε αυτόν τον τρόπο. 

Το δεύτερο είναι ότι υπάρχει αυτό που είπα προηγουµένως –
να µία ακόµη απόδειξη-, ένας απολυταρχικός τρόπος διακυβέρ-
νησης, ο οποίος εκδηλώνεται βεβαίως και µέσω της νοµοθετικής
λειτουργίας όταν έρχονται τα νοµοσχέδιά σας στη Βουλή προς
ψήφιση.  

Επίσης, πρέπει να σας πω ότι υπάρχει και τρίτη απόδειξη µέσα
σε αυτό το σχέδιο νόµου, η οποία αναδεικνύει περίτρανα τον
απολυταρχικό τρόπο διακυβέρνησης της Κυβέρνησής σας. Ποια
είναι αυτή η απόδειξη; Οι διατάξεις εκείνες, κύριοι της Κυβέρνη-
σης, που έχετε τη νοµοθετική πρωτοβουλία, οι οποίες επιχειρούν
να αποδυναµώσουν τη Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνο-
λογίας,  δείχνουν ότι υπάρχει σε κάθε µορφή νοµοθετικής σας
έκφρασης και πρωτοβουλίας αυτός ο απολυταρχικός τρόπος
διακυβέρνησης, ο οποίος λέει «έτσι εµείς αποφασίζουµε, έτσι

διατάσσουµε, καταργούµε τη Γενική Γραµµατεία Έρευνας και
Τεχνολογίας». 

Και βεβαίως, κατά τα άλλα, οµιλούµε στο νοµοσχέδιό µας περί
«µεταβατικών διατάξεων σχετικά µε την έρευνα». Αυτό δείχνει
ότι δεν έχετε εθνική στρατηγική. Κι αυτή, όµως, που υπήρχε την
καταργείτε επειδή, αφ’ ενός µεν δεν την πιστεύετε, αφ’ ετέρου
δε, σας πειράζει και από τρίτου, προσβάλει τον τρόπο της απο-
λυταρχικής διακυβέρνησης που εσείς θέλετε να εγκαθιδρύσετε. 

Επίσης, θέλω να σας πω ότι στο ίδιο ύφος, δηλαδή στον απο-
λυταρχικό τρόπο διακυβέρνησης, κινείται όλη η φιλοσοφία του
νοµοσχεδίου και απορώ πώς ακαδηµαϊκοί, πώς τεχνοκράτες –
αφήστε τον κύριο Υπουργό Παιδείας- οι οποίοι συµπληρώνουν
την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας, το αποδέχονται
αυτό, δηλαδή ότι συνολικά ένας Υπουργός, ο Υπουργός Παι-
δείας στην προκειµένη περίπτωση, αποκτά έναν πολύ παρεµβα-
τικό ρόλο στη σηµερινή εποχή µε αυτό το σχέδιο νόµου. Αν αυτό
δεν συνιστά τον ορισµό της απολυταρχικής διακυβέρνησης και
νοµοθέτησης, τότε τι συνιστά απολυταρχική διακυβέρνηση; Για
πείτε µου.  

Κάποιος συνάδελφός µου Βουλευτής από τον ΣΥΡΙΖΑ τόλµησε
–κι επιτρέψτε µου το ρήµα «τόλµησε» και το λέω στους καιρούς
αυτούς που διανύουµε- να µιλήσει, δήθεν, περί δεξιάς και αρι-
στερής θεώρησης της πολιτικής, θέλοντας να υπερασπιστεί το
σχέδιο νόµου το οποίο φέρνετε, το οποίο, σηµειωτέον, πρέπει να
πω ότι  έχει κάποιες ελάχιστες θετικές διατάξεις. Στο σύνολό του,
όµως, αυτό πνίγεται από την υστερία της απολυταρχικής διακυ-
βέρνησης που το περιτύλιξε ασφυκτικά και άρα, πεθαίνει και δεν
µπορεί κάποιος να το υπερψηφίσει. 

Θέλω, λοιπόν, να σας πω ότι πρεσβεύω –και η παράταξη της
Νέας Δηµοκρατίας, αλλά κι εγώ  προσωπικά- τον κοινωνικό φι-
λελευθερισµό, αγαπητοί συνάδελφοι, ο οποίος οικοδόµησε και
νοµιµοποίησε το κράτος της κοινωνικής ευηµερίας. Όπου κοινω-
νική ευηµερία σηµαίνει ότι πυρήνας της πολιτικής µας είναι το
άτοµο, δηλαδή ο άνθρωπος. Η οικονοµία, η ανάπτυξη, το νόµι-
σµα, οι κανόνες της αγοράς υπηρετούν τον άνθρωπο. Σύµφωνα
µε αυτήν την αντίληψη, λοιπόν, ο άνθρωπος µπορεί να αναπτύξει
πλήρως τις δυνατότητές του µε τη δηµόσια ενίσχυση σε τοµείς
όπως η υγεία, η παιδεία και λοιπά.   

Αυτός είναι ο τρόπος θεώρησης της Νέας Δηµοκρατίας και
εµού προσωπικά που έχω ανέβει σε αυτό το Βήµα, για να απο-
δοµήσω την πολιτική της απολυταρχικής διακυβέρνησης που
υιοθετείτε σε κάθε νοµοσχέδιο, κρυµµένοι πίσω από ποµφόλυ-
γες, από θεωρίες, δικαιολογίες, τεχνοκρατικά τρικ. Και ξάφνου
υιοθετήσαµε και τη θεωρία της µη κανονικότητας η οποία υπάρ-
χει από το 2009 και µετά για να δικαιολογήσετε τα αδικαιολό-
γητα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο  Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Θέλω να σας πω –ακούστε- ότι αυτό που κάνετε µε το άρθρο
45 και την κατάργηση του ν.2811/2000, όπου καταργείτε την ποι-
νικοποίηση των καταλήψεων των σχολείων, είναι ένας άλλος τρό-
πος, ένα άλλο απτό δείγµα, µια άλλη απτή απόδειξη απολυταρ-
χικής διακυβέρνησης. 

Ξέρετε γιατί, κύριοι της Κυβέρνησης και αγαπητοί συνάδελφοι
της κυβερνητικής πλειοψηφίας; Γιατί πάρα πολύ απλά έτσι κα-
ταλύεται το κράτος δικαίου, το οποίο η δική µου ιδεολογική βά-
ση, ο κοινωνικός φιλελευθερισµός, έχει νοµιµοποιήσει, έχει οι-
κοδοµήσει, υπηρετεί µε συνέπεια, προκειµένου ο κάθε πολίτης
να απολαµβάνει τη ζωή του, την ελευθερία του, την ιδιοκτησία
του, την υγεία του, την παιδεία του ακώλυτα. Και όποιος παρα-
βιάζει το νόµο, θα πρέπει να έχει τις συνέπειες που ο νόµος σε
µία δηµοκρατία επιβάλλει.

Εσείς, λοιπόν, µε την πεποίθησή σας ότι θα πρέπει να λειτουρ-
γήσουµε µε έναν απολυταρχικό τρόπο για να εγκαταστήσουµε
τις απόψεις µας και τις πεποιθήσεις µας, κάνετε ζηµιά στον νόµο
για την παιδεία.

Για τα νηπιαγωγεία είπε κάτι ο κ. Λοβέρδος µε το οποίο συµ-
φωνώ. Εµείς και για ένα παιδί νοιαζόµασταν στην εσχατιά της
χώρας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μπορείτε να βάλετε
µια τελεία;
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ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Τελειώνω,
κύριε Πρόεδρε.

Εσείς θέλετε συγκεκριµένο αριθµό παιδιών για να στήσετε νη-
πιαγωγεία. Αυτό δεν είναι σωστό.

Και τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, λέω ότι επίσης δεν είναι κα-
θόλου σωστό –ξέρετε- και δεν υπηρετεί τη δηµοκρατία ούτε τον
Κανονισµό της Βουλής –ήταν εδώ προηγουµένως ο κύριος Πρό-
εδρος της Βουλής- να φέρνει ο Υπουργός εκπρόθεσµες τροπο-
λογίες. Και έχετε ήδη φέρει δύο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τελειώνετε!
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Με αυτές, λοι-

πόν, τις σκέψεις αδυνατώ -ακόµη και αν ήθελα να υπερασπιστώ
κάποιες θετικές διατάξεις- να υπερψηφίσω ένα νοµοσχέδιο το
οποίο νοµιµοποιεί τον απολυταρχικό τρόπο διακυβέρνησης για
ακόµη µία φορά της κυβερνητικής Πλειοψηφίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστώ πολύ.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Κι εγώ, κύριε

Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Διαµαρτύροµαι, κύριε
Πρόεδρε, για το γεγονός ότι µόλις φθάσαµε το δεκάλεπτο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εγώ µόλις ανέλαβα,
στο µέσον της οµιλίας.

Τον λόγο έχει ο κ. Δουζίνας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούγοντας την κ. Παπακώστα αισθάνθηκα πολύ απολυταρ-

χικά. Απλώς να θυµίσω ότι τα ανθρώπινα δικαιώµατα και τα ατο-
µικά και τα πολιτικά και τα κοινωνικά, οικονοµικά είναι σε µεγάλο
βαθµό οι κατακτήσεις της Αριστεράς, των συνδικάτων, των µε-
γάλων αγώνων κατά των διακρίσεων, υπέρ των δικαιωµάτων των
γυναικών, του δικαιώµατος της ψήφου κ.λπ.. Η απολυταρχία και
η Αριστερά –τουλάχιστον η δική µας Αριστερά- δεν έχουν ιδιαί-
τερη σχέση.

Ακούγοντας, όµως, την προλαλήσαντα συνάδελφο και ακού-
γοντας χθες και σήµερα και στην επιτροπή τους συναδέλφους
από τη δική µας παράταξη, όπως την κ. Βάκη που βλέπω εδώ
µπροστά, την κ. Αναγνωστοπούλου, τον κ. Σεβαστάκη –που µόλις
τώρα έφυγε- και τους συναδέλφους από τις άλλες παρατάξεις,
είχα την εντύπωση ότι ζούµε σε διαφορετικούς κόσµους, ότι πι-
θανόν ο τρόπος µε τον οποίο καταλαβαίνουµε τις λέξεις «πανε-
πιστήµιο» και «γνώση» είναι τελείως διαφορετικός.

Είπαν, βέβαια, συνάδελφοι από τη Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Βο-
ρίδης –εάν θυµάµαι καλά- χθες ότι υπάρχει µία µεγάλη ιδεολο-
γική διαφορά ανάµεσα στον τρόπο στον οποίο προσπαθούµε
εµείς και η Αντιπολίτευση να δώσει έννοια, να δώσει σηµασία, να
κάνει το σηµαινόµενο στο σηµαίνον που λέγεται παιδεία, εκπαί-
δευση και γνώση. Έχουν απολύτως δίκιο. Υπάρχει τεράστια δια-
φορά. 

Υπάρχει µία τεράστια συζήτηση που γίνεται αυτήν τη στιγµή
σε όλο τον δυτικό κόσµο -και στην Αγγλία που ξέρω εγώ και στις
Ηνωµένες Πολιτείες και στη δυτική Ευρώπη- για το πανεπιστήµιο
στον 21ο αιώνα. Δεν άκουσα την παραµικρή ιδέα η οποία να βγαί-
νει µέσα από αυτή την τεράστια, πλούσια συζήτηση που έχει γίνει
και γίνεται αυτήν τη στιγµή και είναι µία από τις µεγάλες συζητή-
σεις για το µέλλον κάθε λαού και κάθε χώρας. 

Πραγµατικά η συζήτηση για την παιδεία, για το ποιος θα µπο-
ρέσει να δώσει νόηµα στην έννοια της παιδείας, του πανεπιστή-
µιου και της γνώσης είναι η µητέρα των ιδεολογικών µαχών. Γιατί
από το µέλλον της παιδείας –όπως όλοι εδώ φαντάζοµαι ότι συµ-
φωνούµε- εξαρτάται και το µέλλον ενός λαού.

Πιστεύω, λοιπόν, ότι αυτό το νοµοσχέδιο αποτελεί µία παρα-
πέρα ψηφίδα, µία ένδειξη σε αυτό που θα έλεγα, το ήθος και η
ηθική της Αριστεράς. Είναι µία µεγάλη προσπάθεια ριζοσπαστι-
κής µεταρρύθµισης κατ’ αρχάς στον χώρο της έρευνας και εν
µέρει της παιδείας, η οποία ακολουθεί βασικές αρχές της Αρι-
στεράς. 

Δεν θα πάω σε λεπτοµέρειες. Νοµίζω τα έχουµε ακούσει λε-
πτοµερώς. 

Το προηγούµενο καθεστώς υποστήριζε αποκλειστικά τη λεγό-
µενη «χρήσιµη έρευνα» µε όρους αποκλειστικά επιχειρηµατικό-
τητας του ιδιωτικού τοµέα. Η δηµόσια, δηλαδή, χρηµατοδοτού-

µενη έρευνα έµπαινε στην αγοραία λογική και αποτελούσε εφαλ-
τήριο και για κέρδος εταιρειών και προσώπων, αλλά και για τη
γνωστή µεταφορά, τα revolving doors, από τον δηµόσιο στον
ιδιωτικό χώρο. 

Το ίδιο νοµίζω πρόβληµα βλέπουµε και µε µία µονοµανία, που
ακούω από την ηµέρα που ήρθα εδώ στην Ελλάδα, µε τα λεγό-
µενα ιδιωτικά πανεπιστήµια. Να σας πω ότι εγώ προσωπικά δού-
λευα σε ένα πανεπιστήµιο που ήταν δηµόσιο µεν, αλλά είχε δί-
δακτρα. Δεν έχω τεράστιο πρόβληµα να το συζητήσω αυτό. Εκεί
που έχω τεράστιο πρόβληµα είναι τι σηµαίνει παιδεία, την οποία
θέλουµε να δώσουµε είτε µε τα δηµόσια είτε µε τα ιδιωτικά. Και
εκεί είναι η τεράστια διαφορά που έχουµε. 

Διότι η µία άποψη υποστηρίζει ότι οι πολίτες είναι χοντρικά οι-
κονοµικοί παίκτες αποκλειστικά, οι σχέσεις τους είναι ένα απο-
τέλεσµα της προσφοράς και της ζήτησης. Οι αγορές, υποτίθεται,
βελτιώνουν την ποιότητα και µειώνουν τις τιµές. Αλλά, όπως
ξέρει ο κ. Δένδιας ο οποίος είναι δόκιµος νοµικός, ακριβώς όλο
το δίκαιο του ανταγωνισµού έχει φτιαχτεί επειδή όταν αφήσουµε
τις αγορές αρρύθµιστες γίνονται µονοπώλια και ολιγοπώλια. Γι’
αυτό φτιάξαµε στο ευρωπαϊκό δίκαιο το δίκαιο του ανταγωνι-
σµού -το µεγαλύτερο κοµµάτι του- ακριβώς για να αποφύγουµε
την ολιγολοπωλιακή ή µονοπωλιακή κατάσταση. 

Όταν δε γυρίσουµε σε αυτό που ονοµάζουµε «κοινωνικό κρά-
τος», το οποίο είναι ένας γάµος ευκαιρίας, ένας γάµος µε πιστόλι
ανάµεσα στις δύο µεγάλες διανεµητικές αρχές του 20ου αιώνα,
δηλαδή, την αρχή την αγοραία και την αρχή της κοινωνικής δι-
καιοσύνης, οι οποίες φτιάξανε τη δωρεάν παιδεία, οι οποίες φτιά-
ξανε τη δωρεάν υγεία, τις κοινωνικές ασφαλίσεις, αυτό το οποίο
βλέπουµε να γίνεται τα τελευταία δεκαπέντε-είκοσι χρόνια, σε
όλη τη δυτική Ευρώπη -δεν λέω στην Ελλάδα, στην Ελλάδα άρ-
χισε να γίνεται τα τελευταία πέντε-έξι χρόνια στον χώρο της παι-
δείας- είναι αυτός ο γάµος να προχωρεί σε διαζύγιο. Δηλαδή,
πιστεύουµε ότι µόνο η αγορά µπορεί να αποφασίσει ποιες είναι
οι σωστές κατευθύνσεις για την παιδεία ή για την υγεία. 

Η λογική των πελατών, το οποίο εγώ το ξέρω πολύ καλά στα
δικά µας πανεπιστήµια, ότι δηλαδή πρέπει να αντιµετωπίζουµε
τους φοιτητές σαν πελάτες, τι έχει από πίσω της; Ότι θα χρησι-
µοποιήσω τους πελάτες, για να πιέσω τους πανεπιστηµιακούς,
για να κάνω την παιδεία φτηνότερη, για να υποτιµήσω, δηλαδή,
όλες τις βασικές αρχές του πανεπιστηµίου.

Θέλω σε αυτό να καταλήξω στην οµιλία µου. Κοιτάξτε να δείτε,
από τότε που φτιάχτηκε το µοντέρνο πανεπιστήµιο τον 19ο αιώνα
µέχρι το 1960-1970 είχαµε ορισµένες βασικές αξίες, αρχές, προ-
ϋποθέσεις, καταλαβαίναµε τι είναι το πανεπιστήµιο. Αυτές τώρα
πάτε να µας τις ανατρέψετε όχι µόνο εσείς αλλά αυτή η γενικό-
τερη λογική του να εγκαταλείψουµε την κοινωνική δικαιοσύνη και
να πάµε στον νεοφιλελευθερισµό. Οι αρχές χοντρικά να πω σή-
µερα είναι τρεις: η αρχή του ασύλου, η αρχή ότι η επιστήµη είναι
καλλιέργεια και επιµέλεια εαυτού και η αρχή της έρευνας ως εµ-
βάθυνσης γνώσης. 

Η πρώτη: Το πανεπιστήµιο βασίζεται στην απόλυτη ελευθερία
να αµφισβητεί κανείς δηµόσια και να ανακοινώνει ελεύθερα ό,τι
βρίσκει η έρευνα. Η σκέψη πρέπει να λειτουργεί άνευ όρων. Να
θέτουµε ερωτήµατα για τα πάντα ακόµα και για την ίδια την αξία
του να θέτουµε ερωτήµατα.

Δεύτερον, αρχή της επιστήµης είναι η επιµέλεια και η καλλιέρ-
γεια εαυτού. Η πανεπιστηµιακή παιδεία έχει εγγενή όχι εργαλει-
ακή αξία. Η επιτυχία της δεν εξαρτάται αποκλειστικά από οικονο-
µικά ή άλλα εξωγενή αποτελέσµατα. Δεν διδάσκουµε τους νέους
για να συνεισφέρουν στην οικονοµία, αλλά για να µάθουν να σκέ-
πτονται, να κρίνουν, να εµβαθύνουν στην κατανόηση εαυτού και
κόσµου. 

Τρίτον, η έρευνα ως εµβάθυνση της γνώσης. Η πανεπιστη-
µιακή έρευνα προσβλέπει στην ανάπτυξη της επιστήµης και της
τεχνολογίας και στο άνοιγµα νέων οριζόντων στη γνώση, αλλά ο
κύριος σκοπός της είναι η καλλιέργεια του χαρακτήρα, η εµβά-
θυνση στις βασικές έννοιες και αξίες του γνωστικού αντικειµέ-
νου, στη βελτίωση της µαθητείας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό ανοχή. Αφήσατε τους προηγούµε-
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νους αρκετά.
Είναι εποµένως τελείως λάθος –και εδώ µιλάω σαν κάποιος

που ίδρυσε και είµαι διευθυντής του µεγαλύτερου, πιθανό, ινστι-
τούτου ανθρωπιστικών σπουδών στη Βρετανία- να πριµοδοτούµε
µόνο την έρευνα που έχει άµεσο υλικό ή οικονοµικό αντίκτυπο ή
να θεωρούµε το πανεπιστήµιο υπηρέτη της οικονοµίας.

Δεν αποτελούν τα πανεπιστήµια ή δεν πρέπει µηχανές ανάπτυ-
ξης, απλά εργαλεία της οικονοµικής πολιτικής. Η αξία της έρευ-
νας δεν είναι η συνεισφορά της απλώς στην οικονοµική ανάπτυξη
ούτε της διδασκαλίας να προετοιµάζει τους νέους για ένταξη σε
µορφές εργασίας. Η οικονοµική ανάπτυξη χρειάζεται γιατί µας
επιτρέπει να πετυχαίνουµε αυτά που είναι σηµαντικά στη ζωή
µας, στον καθένα από εµάς. 

Ως ζώο πολιτικό ο άνθρωπος αναπνέει λέξεις, έννοιες, αξίες,
µία πλούσια κοινωνία η οποία έχει ξεχάσει την παράδοση, έχει
αποδοµήσει τις αξίες στο όνοµα των οικονοµικών πλεονασµάτων.
Δεν καταλαβαίνει την σηµασία της δικαιοσύνης, την αέναη περι-
πέτεια των ιδεών, την λυτρωτική δύναµη του ωραίου, το εκστα-
τικό πάθος του υπερβατικού. 

Εάν αυτά τα χάσουµε, εάν δεν καταλάβουµε ότι η κατανόηση
του Οµήρου, του Σαίξπηρ, της Βυζαντινής Εικονοµαχίας ή της
ιστορίας της Επανάστασης είναι εξίσου πολύτιµες µε την καλ-
λιέργεια της ροµποτικής ή της χρηµατοπιστωτικής µηχανικής,
τότε σύντοµα θα χάσουµε και τα πλούτη που µας αποµένουν. 

Αυτές είναι οι αξίες του πανεπιστηµίου. Αυτές είναι οι αξίες
της έρευνας και αυτά πιστεύω ότι υπηρετεί ο δηµόσιος διάλογος
και το νοµοσχέδιο που ψηφίζουµε. Εδώ πάνω θα παιχτεί -πιστεύω
πραγµατικά- η µάχη, η µητέρα των µαχών των ιδεολογικών.
Όµως, παίζεται και το µέλλον του λαού µας και γι’ αυτό είναι ση-
µαντικό να συνεχίσουµε αυτόν τον αγώνα για να φτιάξουµε ένα
πανεπιστήµιο που δεν είναι ούτε κρατικοκεντρικό, που δεν είναι
αυτός ο παλαιοκοµµατικός κρατισµός, ούτε φανατικά νεοφιλε-
λεύθερο.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε σεβαστούς Καθηγητές
απέναντί µας και είµαστε σε δύσκολη θέση να τους περιορίζουµε
τον χρόνο, αλλά τίθεται εκ των πραγµάτων θέµα περιορισµού
του χρόνου εάν θέλουµε να µιλήσουν οι περισσότεροι συνάδελ-
φοι. Προτείνω, λοιπόν, εάν συναινείτε, τη µείωση του χρόνου
κατά ένα µε δύο λεπτά. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Να ξεκινάµε από οκτώ

λεπτά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει, κανένα πρό-

βληµα. 
Ο κ. Χαρακόπουλος έχει τον λόγο. 
Κύριε Αµυρά, θα µιλήσετε µετά τον κ. Χαρακόπουλο.
Ορίστε, κύριε Χαρακόπουλε.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο τρόπος που νοµοθετεί η Κυ-

βέρνηση µε δεκάδες τροπολογίες συχνά άσχετες µε τα νοµοσχέ-
δια, αποτελεί ντροπή και όνειδος. Βεβαίως και στο παρελθόν
υπήρχε αυτό το απαράδεκτο φαινόµενο των τροπολογιών, όµως
η Κυβέρνηση αυτή έχει σπάσει κάθε ρεκόρ ευτελίζοντας τον
τρόπο που νοµοθετεί η Εθνική Αντιπροσωπεία. Η εξαίρεση των
τροπολογιών έχει γίνει κανόνας µε αυτήν την Κυβέρνηση, όπως
και στην περίπτωση των εκπρόθεσµων τροπολογιών του κ. Φίλη
για την επαγγελµατική εκπαίδευση και για τα ΑΕΙ, τροπολογιών
που κάλλιστα θα µπορούσαν να είναι αυτούσια νοµοσχέδια,
τριάντα τρεις σελίδες η µία και τριάντα µία σελίδες η άλλη, οι
οποίες κατατίθενται εν µέσω απεργίας των µέσων µαζικής ενη-
µέρωσης. Προφανώς ισχύει η λαϊκή ρήση, «ο λύκος στην αναµ-
πουµπούλα χαίρεται». Κερασάκι στην τούρτα της προχειρότητας
της Κυβέρνησης είναι οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις επί των εκπρό-
θεσµων τροπολογιών ακόµη και την ύστατη στιγµή. 

Συγχαρητήρια, κυρία Υπουργέ.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα παρακαλούσα τον Πρόεδρο
της Βουλής, τον κ. Βούτση, να βάλει ένα φρένο σε αυτόν τον κα-
τήφορο, στην υποβάθµιση των κοινοβουλευτικών διαδικασιών.
Κάποιος πρέπει να τραβήξει το χαλινάρι σε αυτήν την Κυβέρ-
νηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το γεγονός ότι η Κυβέρνηση νο-
µοθετεί µε εκπρόθεσµη τροπολογία για την επαγγελµατική εκ-
παίδευση είναι ενδεικτικό νοµίζω της σηµασίας που αποδίδει σε
αυτήν. Στην τροπολογία για την επαγγελµατική εκπαίδευση
βλέπω µεταξύ άλλων ότι καταργείται η δυνατότητα ο ΟΑΕΔ να
ιδρύει επαγγελµατικά πρότυπα -πειραµατικά λύκεια µαθητείας.
Η σκιά Μπαλτά για την αριστεία παντού. Όµως και η επιβρά-
βευση της ήσσονος προσπάθειας. Μετά την κατάργηση της
βάσης του «10» για την εισαγωγή στα πανεπιστήµια και στα ΤΕΙ,
τώρα καταργείται και για την προαγωγή στις τάξεις των επαγ-
γελµατικών λυκείων. Αρκεί το οκτώ στα µαθήµατα της ειδικότη-
τας.

Βεβαίως, κυρία Υπουργέ, υπάρχουν και θετικά στην εκπρόθε-
σµη τροπολογία, τα οποία όµως για λόγους αρχής δεν µπορούµε
να ψηφίσουµε, επιβραβεύοντας τον αυταρχικό τρόπο µε τον
οποίο νοµοθετεί η Κυβέρνηση.

Το νοµοσχέδιο χαρακτηρίζεται από αφέσεις αµαρτιών, διευ-
θετήσεις και φωτογραφικές διατάξεις που επεσήµανα και στην
επιτροπή. Είναι προκλητική η διάταξη για τις µετατάξεις από την
πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση στα πανεπιστήµια
και στα ΤΕΙ. Δεν θα µπω στον πειρασµό της ονοµατολογίας. Νο-
µίζω ότι εδώ ισχύει κατ’ εξοχήν η ρήση ότι η γυναίκα του Καίσαρα
δεν πρέπει να είναι µόνο τίµια, αλλά και να φαίνεται. Έχουµε την
πολυτέλεια µετατάξεων από την πρωτοβάθµια και δευτεροβάθ-
µια στην τριτοβάθµια, όταν οµολογείται επίσηµα ότι ακόµη και
τώρα στην εκπνοή του σχολικού έτους παρατηρούνται χιλιάδες
κενά στα σχολεία; 

Επίσης, προκαλεί το συγχωροχάρτι στα έργα και τις ηµέρες
της περιόδου Πελεγρίνη στο Πανεπιστήµιο Αθηνών. Βεβαίως,
δεν ευθύνονται οι καθηγητές που εξελέγησαν παρατύπως, µε
βάση τον προηγούµενο νόµο και όχι τον ν.4009, αλλά δεν είναι
δυνατόν εκ των υστέρων να επιβραβεύονται τέτοιες συµπεριφο-
ρές. Το καλούµενο, λοιπόν, ηθικό πλεονέκτηµα της Αριστεράς
ήταν ένας ακόµη µύθος της Μεταπολίτευσης που καταρρέει µε
πάταγο.

Φυσικά, οι ιδεοληψίες και οι εµµονές της Αριστεράς καταγρά-
φονται και σ’ αυτό το νοµοσχέδιο. Η Αναπληρωτής Υπουργός κ.
Αναγνωστοπούλου καµάρωσε χθες, γιατί «ξεδόντιασε», όπως χα-
ρακτηριστικά είπε, τα συµβούλια ιδρυµάτων. Και ο Υπουργός κ.
Φίλης υπερασπίστηκε µε πάθος τις καταλήψεις στα σχολεία. Θα
ανέµενα σεβασµό στο ιερό δικαίωµα πρόσβασης όλων των παι-
διών στο αγαθό της δηµόσιας παιδείας, αλλά και σεβασµό στη
δηµόσια περιουσία που βανδαλίζεται συχνά, όταν έχουµε κατα-
λήψεις και τον λογαριασµό συνήθως καλείται να πληρώσει ο φο-
ρολογούµενος πολίτης.

Επίσης, ενώ ο Υπουργός για οικονοµικούς λόγους –µην κρύ-
βεστε πίσω από το δάκτυλό σας- υποβαθµίζει τα ολοήµερα σχο-
λεία, την ίδια ώρα επιχειρηµατολογεί για επιπλέον δαπάνη του-
λάχιστον 3 εκατοµµυρίων ευρώ, προκειµένου να κάνει αποσπά-
σεις εκπαιδευτικών στο εξωτερικό, όταν έχει τη δυνατότητα να
αποφύγει αυτό το επιπλέον δυσβάσταχτο βάρος για τα οικονο-
µικά του Υπουργείου µε αποσπάσεις χωρίς επιµίσθιο, εκπαιδευ-
τικών, συζύγων Ελλήνων κατοίκων του εξωτερικού, οµογενών ή
αλλοδαπών. Συγχωνεύσεις νηπιαγωγείων, κατάργηση σχολείων
ΕΑΕΠ για εξοικονόµηση πόρων και την ίδια ώρα αχρείαστες σπα-
τάλες.

Το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας είναι ένα γονατογρά-
φηµα και µάλιστα ακοστολόγητο σε πολλά σηµεία, όπως η έκ-
θεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους επισηµαίνει και ας
πάψει η Κυβέρνηση να επικαλείται την απουσία κανονικότητας
της χώρας. Είστε δεκαπέντε µήνες στην Κυβέρνηση, τι σας εµ-
πόδιζε να φέρετε όλους αυτούς τους µήνες τις ρυθµίσεις για την
επαγγελµατική εκπαίδευση ή τι σας εµποδίζει να τις φέρετε την
άλλη εβδοµάδα και να συζητηθούν µε τη διαδικασία που προβλέ-
πεται και όχι νύχτα µε εκπρόθεσµη τροπολογία; Τα περί κανονι-
κότητας στην προκειµένη περίπτωση είναι προφάσεις εν αµαρ-
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τίαις. Είναι εµφανές ότι θεωρείτε την κοινοβουλευτική διαδικασία
περιττή βάσανο και αυτό δεν σας τιµά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα ζητήµατα παιδείας χρειάζε-
ται η µεγαλύτερη δυνατή συναίνεση, προκειµένου κάθε αλλαγή
να αντέχει στο χρόνο. Δυστυχώς, κάθε Υπουργός φιλοδοξεί να
περάσει στην ιστορία ως µεταρρυθµιστής, γκρεµίζοντας και όχι
κτίζοντας από το σηµείο που άφησαν οι προηγούµενοι. Αυτό
συµβαίνει και σήµερα. Ενώ υποτίθεται ότι διεξάγεται διάλογος
για την παιδεία, ουδείς έλαβε υπόψη τα πορίσµατα στα οποία κα-
τέληξε ο προηγούµενος διάλογος υπό τον καθηγητή κ. Μπαµπι-
νιώτη. Δεκάδες άνθρωποι των γραµµάτων, της εκπαίδευσης,
εργάστηκαν, κοπίασαν και αυτά τα πορίσµατα, αντί να είναι αφε-
τηρία της όποιας νέας προσπάθειας, δυστυχώς απαξιώνονται
από την παρούσα Κυβέρνηση, όπως επίσης είναι εµπαιγµός των
πολιτικών δυνάµεων ότι η Κυβέρνηση νοµοθετεί, ενώ υποτίθεται
ότι διεξάγει διάλογο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε το νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Παιδείας υπό συνθήκες πέπλου σιωπής από τα µέσα
ενηµέρωσης. Η απεργία των µέσων µαζικής ενηµέρωσης ως αν-
τίδραση στο «κοστούµι» ασφαλιστικών και φορολογικών µέτρων
που «έραψε» η Κυβέρνηση και για τους δηµοσιογράφους φαίνε-
ται ότι τελικά την εξυπηρετεί.

Ο κόσµος δεν έχει τη δυνατότητα ενηµέρωσης για τον Αρµα-
γεδδώνα των µέτρων που έρχονται προς ψήφιση στη Βουλή.
Θέλω, λοιπόν, να καλέσω τις δηµοσιογραφικές ενώσεις να ξανα-
σκεφτούν τον τρόπο αντίδρασής τους στην πολιτική της Κυβέρ-
νησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ. Στερείτε τη δυνατότητα από συναδέλφους να µιλήσουν.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Προφανώς σοκάρει την ελληνική κοινωνία το γεγονός ότι αυτοί

που θα έσκιζαν το µνηµόνιο µας φόρτωσαν όχι µε ένα, αλλά µε
δύο και ένα δεύτερο µνηµόνιο «κάβα». Δεν είναι λύση, όµως, το
«µαύρο» στις τηλεοπτικές οθόνες του ελληνικού λαού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Αµυράς έχει τον

λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες κατά την πρωτολογία µου,

σας παρουσίασα τις δικές µου σκέψεις -και νοµίζω τεκµηριω-
µένα- µε αριθµούς, µε στοιχεία για ποιο λόγο και µε ποιον τρόπο
η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, µας αποµακρύνει ως χώρα διαρκώς
από την Ευρώπη. Πού να φανταστώ ότι σήµερα θα ερχόταν στα
χέρια µου ένα έγγραφο από τον βουλγαρικό σιδηρόδροµο και
τον ουγγρικό, βορειότερα και δυτικότερα, αποδεικνύοντας ότι
δυστυχώς η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ µας αποµακρύνει ακόµα
και από αυτά τα ίδια τα Βαλκάνια.

Δεν ξέρω αν γνωρίζετε, αγαπητοί συνάδελφοι, σας ενηµε-
ρώνω, λοιπόν, ότι έως χθες λόγω του αποκλεισµού της σιδηρο-
δροµικής γραµµής της Ειδοµένης, δηλαδή της διακίνησης των
εµπορευµάτων µέσω του ελληνοσκοπιανού διαδρόµου που εδώ
και πενήντα µέρες παραµένει κλειστός, µέσω Βουλγαρίας και
από εκεί µέσω Σερβίας και βορειότερα Ουγγαρίας, περνούσαν
πέντε τρένα ελληνικά µε εκατόν πενήντα βαγόνια εµπορευµάτων
από Ελλάδα προς Βουλγαρία και από εκεί βορειότερα. 

Από χθες, λοιπόν, οι Βούλγαροι, όπως και άλλες γειτονικές
µας δυνάµεις, έβαλαν σε λειτουργία τη στρόφιγγα και επιτρέ-
πουν µόνο σε δύο τρένα και εξήντα βαγόνια µε ελληνικά εµπο-
ρεύµατα να διέρχονται από το έδαφός τους. Το αντιλαµβάνεστε
αυτό; Και ερωτώ εγώ πού είναι αυτό κράτος; Πού είναι αυτή η
Κυβέρνηση; Τι κάνει; Πού είστε; Είστε φαντάσµατα; Είστε αόρα-
τοι, είστε άφαντοι; Τι είστε επιτέλους; Εδώ κλείνουν επιχειρήσεις.
Εδώ οι µεταφορείς της βορείου Ελλάδος ανακοίνωσαν ότι θέ-
τουν σε ηµιαργία τους µισούς εργαζοµένους τους, κατά µέσο
όρο η κάθε µικρή και µικροµεσαία µεταφορική επιχείρηση, διότι
δεν έχουν αντικείµενο εργασίας, λόγω του αποκλεισµού της σι-
δηροδροµικής γραµµής στην Ειδοµένη. 

Αυτοί οι εργαζόµενοι και αυτοί οι επιχειρηµατίες είναι ξεκά-
θαρα εξαγωγείς. Είναι εξαγωγικές οι επιχειρήσεις που χρησιµο-
ποιούν είτε τον ελληνοσκοπιανό είτε τον ελληνοβουλγαρικό
σιδηροδροµικό διάδροµο, για να προωθήσουν τα εµπορεύµατά

τους στο εξωτερικό. Δηλαδή τι θα κάνετε; Θα τους αφήσετε να
πεθάνουν;

Δεν µπορεί να συνεχιστεί άλλο αυτή η κατάσταση. Δεν έχουµε
µόνο το σιδηροδροµικό µπλακάουτ, έχουµε πολιτισµικό µπλα-
κάουτ και αυτό το καταλάβαµε νοµίζω αρκετά καλά µε τις τοπο-
θετήσεις των Υπουργών, σε σχέση µε την εκπαίδευση και την
έρευνα εδώ. 

Ωστόσο, θέλω να κάνω και µία επισήµανση και εγώ, σε σχέση
µε το θέµα της απεργίας των δηµοσιογράφων. Θέλω να πω
στους καλούς µου συναδέλφους δηµοσιογράφους της ΕΣΗΕΑ
και της ΠΟΕΣΥ ότι θα πρέπει να σκεφτούν πολύ καλά µε το να
κατεβάζουν και αυτοί τους διακόπτες της ενηµέρωσης, αυτές τις
ηµέρες, όπως το Σαββατοκύριακο που θα περάσει ο «χασάπης»
του ασφαλιστικού και του φορολογικού τι προσφέρουν οι δηµο-
σιογράφοι. Μία αβάντα, ένα δεκανίκι σε αυτήν την Κυβέρνηση. 

Κάνω, λοιπόν, και εγώ έκκληση στους δηµοσιογράφους συνα-
δέλφους µου να σκεφτούν την αξία ή τη µη αξία των αποφάσεών
τους και θα έπρεπε να είναι εδώ να µαθαίνει όλος ο κόσµος και
για τα 5,5 δισεκατοµµύρια ευρώ µέτρα που έρχονται φόροι, βάρη
-άλλη µία τέτοια κατάσταση- αλλά και για το µνηµόνιο «κάβα». 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Πώς θα βγουν…  
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Και αν µε ρωτάτε πώς, κύριε συνάδελφε,

ερωτώ και εγώ: Πώς η οµιλία του Αρχηγού σας στην Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ µεταδόθηκε από τα κανάλια; Δεν ξέ-
ρετε; Να σας πω εγώ, το ταγκό θέλει δύο, δηµοσιογράφος είµαι.
Όµως, και από αυτήν την πλευρά, του Ποταµιού, κι εµείς σήµερα
είχαµε Κοινοβουλευτική Οµάδα. Οι δηµοσιογράφοι σήµερα µας
ρώτησαν να µπούµε, να παρακολουθήσουµε -θα µας πείτε;- τους
είπαµε όχι. Εσείς προφανώς τους ανοίξατε την πόρτα, αλλά αυτό
είναι ένα θέµα προς διερεύνηση.

Σε σχέση, επίσης, µε το ασφαλιστικό-φορολογικό που µας έρ-
χεται το Σαββατοκύριακο, θέλω να σας πω ότι δεν αντιλαµβάνο-
µαι την πρεµούρα να φέρετε αυτά τα µέτρα, να φέρετε αυτήν
την εξαιρετικά δύσκολη κατάσταση για τον Έλληνα συνταξιούχο,
αλλά κυρίως για το σηµερινό Έλληνα εργαζόµενο, ο οποίος
αύριο µεθαύριο, όταν έρθει εκείνη η ώρα, δεν θα έχει σύνταξη
να πάρει, µέσα στο Σαββατοκύριακο, χωρίς τις απαιτούµενες
διαδικασίες, τις µεγάλες διαδικασίες, τη βάσανο του ελέγχου και
των ερωτήσεων.

Εδώ είναι, όπως σας είπα και χθες, «ψεκάστε, σκουπίστε, τε-
λειώσατε». Για ποιον λόγο αυτή η πρεµούρα; Αφού το Eurogroup
της Δευτέρας δεν θα ασχοληθεί, δεν θα πάρει αποφάσεις. Το Eu-
rogroup της 24ης Μαΐου είναι µακριά.

Επαναλαµβάνω, µήπως µε αυτόν τον τρόπο θέλετε να δηλώ-
σετε στους Ευρωπαίους ότι έχετε τη δεδηλωµένη; Μετράτε τα
κουκιά; Αν είστε όλοι παρόντες ή όχι; Αδράνεια, αβεβαιότητα,
ύφεση, χαµένες θέσεις εργασίας, ακόµη µεγαλύτερη µετανά-
στευση του επιστηµονικού δυναµικού και δη των νέων ανθρώπων
στο εξωτερικό. Με αυτά έχετε προικίσει εσείς τους πολίτες στον
ενάµιση χρόνο διακυβέρνησης αυτής της χώρας.

Οι τροπολογίες βροχή είναι τροπολογίες αίσχους. Δεν γίνεται
να µην έχει περάσει από την αρµόδια επιτροπή το θέµα της επαγ-
γελµατικής εκπαίδευσης. Φέρατε µία τροπολογία η οποία έχει
µέγεθος µισού νοµοσχεδίου, τριάντα πέντε σελίδων. Μα έτσι νο-
µοθετείτε; Κι εσείς, αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, το ανέχεστε αυτό; Δεν θυµόσαστε τη συµπεριφορά σας
στις προηγούµενες κοινοβουλευτικές περιόδους, όταν ξεσηκω-
νόσασταν; Τώρα πού είναι η επαναστατικότητά σας; 

Όσον αφορά τα θέµατα της έρευνας και της εκπαίδευσης γε-
νικότερα -και µε αυτό κλείνω, κύριε Πρόεδρε- επειδή εχθές σε
πολλές από τις παρατηρήσεις µου ο κύριος Υπουργός, ο κ.
Φίλης, µου έλεγε όλο «δεν έχουµε λεφτά», θέλω να του πω κάτι.
Θα επαναλάβω τη φράση του Προέδρου του Harvard, ενός πα-
νεπιστηµιακού, του Derek Bok, ο οποίος είπε: «Αν νοµίζετε ότι η
εκπαίδευση είναι ακριβή υπόθεση, τότε δοκιµάστε την άγνοια».
Το πρόβληµα όµως -θα πω εγώ- είναι ότι είστε, δυστυχώς, βου-
τηγµένοι στην άγνοια και τις ιδεοληψίες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. Κύριε Μπαλωµενάκη, έχετε τον λόγο. 
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ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έγινε αρκετή συζήτηση για το

ζήτηµα της τροπολογίας που ήρθε µε τον αριθµό 362 και αφο-
ρούσε την άρση του καταλογισµού των εξοντωτικών -κατά γενική
οµολογία- ποσών σε βάρος διακεκριµένων καθηγητών και ερευ-
νητών, που ασκούν τα καθήκοντά τους στην Κρήτη. 

Θεωρήθηκε από αρκετούς, από την κυρία εισηγήτρια της Νέας
Δηµοκρατίας, από τον κ. Καρρά και από άλλους οµιλητές, ως αν-
τισυνταγµατική αυτή η τροπολογία, επειδή παραβιάζει την αρχή
της διάκρισης των εξουσιών και, επίσης, ότι µε αυτήν τη ρύθµιση
επιχειρείται παρέµβαση στη δικαιοσύνη. 

Προσωπικά, θεωρώ αυτόν τον ισχυρισµό ανεδαφικό και ότι
αναπτύσσεται σε µία βάση µικροπολιτικής. Το πόρισµα των ελεγ-
κτών, για το οποίο έκανε λόγο η κυρία εισηγήτρια της Νέας Δη-
µοκρατία, δεν αποτελεί παρά µία διοικητικού χαρακτήρα πράξη,
η οποία µάλιστα από τότε έχει περισσότερες από µία φορές ανα-
τραπεί, τόσο στο επίπεδο του περιεχοµένου από τις εκτιµήσεις
του Σώµατος των Ορκωτών Λογιστών, όσο και στο επίπεδο των
απειλούµενων συνεπειών, µε σωρεία παροµοίων αποφάσεων
όλων των βαθµίδων της δικαιοσύνης -αναφέρθηκε και από τον
κύριο Υπουργό εισαγωγικώς- µε ανώτερο, φυσικά, δικαστήριο το
Τριµελές Εφετείο Κακουργηµάτων Κρήτης, που αθώωσε πανη-
γυρικά όλους τους φερόµενους ως κατηγορούµενους. 

Η ρύθµιση που προτείνεται δεν έχει και δεν θα µπορούσε να
έχει καµµία απολύτως επίδραση στην υπό αναµονή δίκη των εκα-
τόν είκοσι ατόµων από το Πανεπιστήµιο Κρήτης, που παρεµπι-
πτόντως αυτές τις ηµέρες ξεκινάει στα Χανιά σε ειδικά διαµορ-
φωµένη αίθουσα. Δεν είναι αυτή η ρύθµιση παρά µία δικαιολο-
γηµένη και επιβεβαιωµένη στον χρόνο ως ορθή αποκατάσταση
µιας µεγάλης αδικίας. 

Έχω την εντύπωση ότι η άποψη της Επιστηµονικής Επιτροπής,
στην οποία αναφέρθηκαν αρκετοί συνάδελφοι, αναγιγνώσκεται
επιλεκτικά. Δεν αρνείται, δηλαδή, η Επιστηµονική Επιτροπή τη
δυνατότητα οποιασδήποτε θέσπισης αναδροµικής µεταβολής
µιας κείµενης ουσιαστικής διάταξης, αρκεί αυτή η ρύθµιση να
µην αποτελεί -προσέξτε τη διατύπωση, παρακαλώ- ευθεία ακύ-
ρωση της διοικητικής πράξης, της οποίας η νοµιµότητα είναι εκ-
κρεµής ενώπιον των δικαστηρίων. 

Υπάρχει εδώ κάτι τέτοιο; Έχει, δηλαδή, προσβληθεί και είναι
εκκρεµής σε οποιοδήποτε στάδιο είτε το πόρισµα των ελεγκτών
είτε η απόφαση καταλογισµού; Όχι. Συνεπώς θέµα αντισυνταγ-
µατικότητος δεν υπάρχει. 

Ακόµα περισσότερο στο θέµα αυτό να πούµε ότι η περίπτωση
των πρυτανικών αρχών και του καθηγητικού προσωπικού του Πα-
νεπιστηµίου Κρήτης, που ταλαιπωρούνται άδικα επί σειρά ετών,
είναι ένα δείγµα γραφειοκρατικής αγκύλωσης, που προκλήθηκε
ύστερα από µία εµµονικού τύπου έρευνα εντεταλµένου ελεγκτή
και µία καταφανώς στρεβλή ερµηνεία. 

Οι διαστάσεις που πήρε –λυπάµαι που το επισηµαίνω- οφεί-
λονται και σε έναν βαθµό και στον τρόπο µε τον οποίο λειτουργεί
σήµερα η δικαιοσύνη. Θα εξηγήσω αµέσως µετά, τι εννοώ. 

Ως γνωστό, το Πανεπιστήµιο Κρήτης είναι διαιρεµένο γεωγρα-
φικά. Για αυτόν τον λόγο, υπάρχουν ανισότητες και διαφορετικού
τύπου ανάγκες στις υποδοµές και στο προσωπικό. 

Η εκταµίευση πόρων για την κάλυψη αναγκών εν πολλοίς οφεί-
λονταν στη διαίρεση του πανεπιστηµίου. Κι αυτό είναι µία απάν-
τηση στο συνάδελφο που αναρωτήθηκε, τι είδους αποφάσεις και
παροχές ήταν αυτές. Ήταν παροχές επιβεβληµένες, ακριβώς
εξαιτίας του διαιρεµένου χαρακτήρα του πανεπιστηµίου. Να ξέ-
ρουµε ότι υπήρξε πλήρης νοµιµότητα στη διαδικασία λήψης των
αποφάσεων και ήταν επιβεβληµένες. Αυτό το πράγµα θεωρήθηκε
ως απιστία σε βαθµό κακουργήµατος. 

Η αρνητική συµβολή του συστήµατος απονοµής δικαιοσύνης,
για την οποία έκανα λόγο, αναφερόταν στο ότι δυστυχώς λόγω
της έλλειψης υποδοµής και συνεργατών εις τις αρµόδιες εισαγ-
γελικές αρχές δεν µπόρεσε να γίνει επεξεργασία και εντοπισµός
ουσιωδών λεπτοµερειών, που θα έπρεπε να είχαν οδηγήσει σε
αθώωση. 

Πραγµατικά είναι µία ευκαιρία για να πούµε ότι το πλαίσιο µέ-
σα στο οποίο λειτουργούν οι εισαγγελικές αρχές πρέπει να εκ-
συγχρονιστεί και να µπορούν να έχουν µόνιµους συνεργάτες, να

συνεργάζονται µε εµπειρογνώµονες, µε τεχνικούς συµβούλους,
γραµµατείες εµπλουτισµένες κτλ.. 

Προσωπικά, είµαι σίγουρος ότι η επικείµενη διαδικασία θα
απαλλάξει και αυτήν τη µεγάλη οµάδα των κατηγορουµένων. Πι-
στεύω ότι σε συνδυασµό µε τις τροπολογίες θα λήξει αυτή η πε-
ριπέτεια. 

Επειδή βλέπω τον χρόνο και περνάει, θα παραλείψω αυτό που
ανέφεραν αρκετοί συνάδελφοι, τη διαφορά µεταξύ αξιολογή-
σεως της παλιάς ρύθµισης και της καινούργιας εδώ, που πραγ-
µατικά, απ’ ό,τι αντιλαµβάνεται ένας µη ειδικός και σχετιζόµενος
µε την έρευνα, εισάγει µία καινοτόµο και προφανώς δηµοκρατι-
κότερη µέθοδο αξιολόγησης, διευρύνοντας και αναθέτοντας
στην ουσία την κρίση κατ’ εξοχή σε εκείνους που µπορούν να
έχουν γνώση. Αυτό γίνεται σε αντιπαράθεση µε το γενικό χαρα-
κτήρα που είχε η προηγούµενη ρύθµιση, η οποία απλώς ήταν µία
έκθεση δραστηριοτήτων του «τι κάνατε τα περασµένα πέντε χρό-
νια και τι προτίθεστε να κάνετε τα επόµενα πέντε χρόνια», δη-
λαδή έκθεση ιδεών. 

Τελειώνω µε το εξής. Είναι µία τροπολογία για την οποία δεν
θα υπάρξει καµµία γκρίνια –υποθέτω- από καµµία πλευρά, γιατί
είναι διακοµµατική. Είναι µία πρόταση που κάνουν οι Βουλευτές
της Κρήτης, να είναι εκάστοτε Πρόεδρος της Βουλής και Πρό-
εδρος του Ιδρύµατος «Ελευθέριος Βενιζέλος» που εδρεύει στα
Χανιά. 

Η Βουλή των Ελλήνων είναι συνιδρυτικό µέλος του ιδρύµατος,
το οποίο πράγµατι αναπτύσσει µία πολύ αξιόλογη δραστηριό-
τητα και στο εσωτερικό και στο εξωτερικό. Εξ ορισµού, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, το πολιτικό µέγεθος του Ιδρύµατος
«Ελευθέριος Βενιζέλος» είναι µεγάλο και χρήζει διαρκώς προ-
σεγγίσεων και επαναπροσεγγίσεων υπό το φως νεότερων ιστο-
ρικών ερευνών και στοιχείων. 

Επειδή η θέση του Προέδρου της Βουλής είναι εξ ορισµού
υπερκοµµατική, έχουµε την εντύπωση ότι ως Πρόεδρος θα συµ-
βάλλει εκτός από την αύξηση του κύρους του ιδρύµατος στο
συµβολικό επίπεδο, πιθανότατα ώστε τα όποια αµφιλεγόµενα θέ-
µατα, να αντιµετωπίζονται µε το αναγκαίο κριτικό πνεύµα και µε
τη µεγαλύτερη δυνατή ιστορική ακρίβεια και σφαιρικότητα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε και για την τήρηση του χρόνου. 

Τον λόγο έχει ο κ. Καββαδάς. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, αρχικά να ευ-

χηθώ σε όλους σας χρόνια πολλά, µε υγεία. 
Κύριε Υπουργέ, θέλω να σας µεταφέρω τον έντονο προβλη-

µατισµό µου από το αλαλούµ που δηµιουργήθηκε µε την κατά-
θεση του νοµοσχεδίου τη µία ηµέρα, την απόσυρση την επόµενη
ηµέρα το πρωί και την επανακατάθεσή του το απόγευµα της
ίδιας ηµέρας. Αυτή η κατάσταση δείχνει, όχι µόνο την προχειρό-
τητα µε την οποία νοµοθετεί η Κυβέρνηση, αλλά και την πλήρη
απουσία σχεδίου και στοιχειώδους προγραµµατισµού. 

Κύριε Υπουργέ, τα προβλήµατα της παιδείας δεν λύνονται µε
νοµοσχέδια «κόψε-ράψε», σαν αυτό που φέρατε, ούτε µπορεί να
υπάρξει πραγµατικό µεταρρυθµιστικό αποτέλεσµα στην παιδεία,
περνώντας πλήθος τροπολογιών σε άσχετα νοµοσχέδια, ούτε
ασκείται παραγωγική πολιτική, εάν νοµοθετείτε σχεδόν µόνο µε
πράξει νοµοθετικού περιεχοµένου. 

Δυστυχώς, το διαπιστώνουµε όλοι καθηµερινά: Όταν µία κυ-
βέρνηση νοµοθετεί χωρίς στρατηγικό σχεδιασµό, χωρίς να έχει
βασική αρχή τον πολίτη της, το επόµενο βήµα είναι σειρά τρο-
ποποιήσεων και γραφειοκρατίας και φτάνουµε τελικά στο σηµείο
ένας νόµος να στρέφεται εναντίον των πολιτών. 

Επιτρέψτε µου σε αυτό το σηµείο µια παρένθεση. Στη Λευκάδα
και ειδικά στη Νότια Λευκάδα, που χτυπήθηκε ανελέητα από το
σεισµό, οι Λευκαδίτες αντιµετωπίζουν ένα κράτος-εχθρό. 

Κυρίες και κύριοι, λόγω της πολυνοµίας και των συνοριοτήτων,
πέντε µήνες µετά το σεισµό στη Λευκάδα το κράτος δεν στάθηκε
όπως έπρεπε αρωγός στο πλευρό των πολιτών. Οι Λευκαδίτες
πέρασαν το χειµώνα, τις γιορτές των Χριστουγέννων, τις γιορτές
του Πάσχα και µάλλον έτσι όπως πάει και το καλοκαίρι στους
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δρόµους. 
Κύριε Υπουργέ, δέκα –όχι δέκα χιλιάδες!- κοντέινερς που χρει-

άζονται για να στεγάσουν οικογένειες, που γκρεµίστηκαν τα σπί-
τια τους, ακόµη τα περιµένουµε κι έχουν περάσει πεντέµισι µήνες
από το σεισµό. 

Το πρώτο έκτακτο βοήθηµα δόθηκε τρεις µήνες µετά το σει-
σµό. Και αναρωτιέµαι γιατί λέγεται τότε «πρώτο έκτακτο βοή-
θηµα» αφού δίνεται µετά από τόσους µήνες; Φορολογικές απαλ-
λαγές, όπως ο ΕΝΦΙΑ που έχει δοθεί στους σεισµόπληκτους της
Κεφαλλονιάς, δεν πήραν µέχρι στιγµής οι Λευκαδίτες. Τα έργα
αποκατάστασης των ζηµιών σε βασικές υποδοµές δεν άρχισαν
ακόµα. Επίσης, τα έργα αποκατάστασης των δρόµων που οδη-
γούν στις παγκοσµίου φήµης παραλίες του νησιού, δεν έχουν ξε-
κινήσει καν και ήδη άρχισε η τουριστική περίοδος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να απλοποιηθούν οι δια-
δικασίες, ώστε άµεσα η πολιτεία να βρίσκεται δίπλα στον πολίτη
και ειδικά σε όσους πλήττονται από φυσικές καταστροφές.
Έχουµε να αντιµετωπίσουµε σοβαρά εθνικά θέµατα και το έργο
όχι µόνο το δικό µου αλλά και πολλών συναδέλφων είναι να προ-
σπαθούµε να λειτουργήσει το κράτος. 

Προσωπικά, καθηµερινά ασκώ πιέσεις για να προσπεραστούν
όλα αυτά τα προβλήµατα και να επισπευσθούν οι διαδικασίες για
να πάρουν οι Λευκαδίτες αυτά που δικαιούνται ως σεισµοπαθείς.
Χαρακτηριστικά αναφέρω ότι χρειάστηκαν τέσσερις µήνες για
να υπογράψουν τέσσερις Υπουργοί να κηρυχθεί η Λευκάδα σει-
σµόπληκτη. Έχουν περάσει πέντε µήνες και υπάρχουν ακόµη
αποφάσεις που εκκρεµούν, γιατί απαιτείται η υπογραφή τουλά-
χιστον τριών Υπουργών. Δυστυχώς, η προχειρότητα του νοµο-
θέτη ταλαιπωρεί κόσµο που ζει, εργάζεται και προσπαθεί σε µία
–υποτίθεται- ανεπτυγµένη πολιτεία κι ένα κράτος πρόνοιας και
αλληλεγγύης. 

Επανέρχοµαι, κύριε Πρόεδρε, στη σηµερινή συζήτηση. 
Κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου να ξεχωρίσω συγκεκριµένα

άρθρα του νοµοσχεδίου που δείχνουν ξεκάθαρα ότι σήµερα συ-
ζητάµε ένα κακό νοµοσχέδιο. 

Στο άρθρο 31, ενώ οι υποτροφίες του ΙΚΥ ως σήµερα ρυθµί-
ζονται µόνο µε υπουργική απόφαση, πλέον θα χρειάζεται ΚΥΑ
τριών Υπουργών, του Παιδείας, των Οικονοµικών και της Ανάπτυ-
ξης, µε κίνδυνο µεγάλων καθυστερήσεων ή και ακύρωσης προ-
γραµµάτων. Αντί απλοποίησης των διαδικασιών, προσθέτουµε
επιπλέον γραφειοκρατία. 

Στο άρθρο 33 δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε µε τη φωτο-
γραφική διάταξη και τη µετάταξη εκπαιδευτικών από την πρωτο-
βάθµια και τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση στα ΑΕΙ, όταν έχουµε
ακόµη και σήµερα χιλιάδες κενά στο σχολείο. 

Όσον αφορά στο άρθρο 35 για τον ελάχιστο αριθµό νηπίων
που χρειάζεται για τη σύσταση νηπιαγωγείου, διάταξη που έχει
αναστατώσει γονείς και εκπαιδευτικούς, οφείλετε να δώσετε εξη-
γήσεις µε βάση ποια µελέτη έχει γίνει, αυτός ο προσδιορισµός
και τις επιπτώσεις που θα έχει στις σχολικές µονάδες σε όλη τη
χώρα και ιδιαίτερα στις νησιωτικές και στις παραµεθόριες περιο-
χές και στην επαρχία γενικότερα. Είναι αντιφατικό από τη µία να
µιλάµε για επέκταση της υποχρεωτικής προσχολικής αγωγής
στα προνήπια και από την άλλη να υπάρχει φόβος κλεισίµατος
νηπιαγωγείων, όπως καταγγέλλει η ΔΟΕ.

Κύριε Υπουργέ, στο άρθρο 37, όπου ρυθµίζονται θέµατα εισα-
γωγής στην τριτοβάθµια εκπαίδευση στις σεισµόπληκτες περιο-
χές, όπως αυτές προέκυψαν από το σεισµό της 17ης Νοεµβρίου
στη Λευκάδα, καλά κάνατε και βάλατε όλες τις περιοχές, αφού
τις προβλέπει η σχετική ΚΥΑ, αλλά θα ήταν δίκαιο για τους µα-
θητές της Λευκάδας που θα δώσουν φέτος Πανελλήνιες να ισχύ-
σει ξεχωριστά η µέθοδος της ποσόστωσης. Οι µαθητές αυτοί
αντιµετώπισαν αντίξοες συνθήκες, έχασαν σχεδόν ένα µήνα δι-
δασκαλίας λόγω της ακαταλληλότητας των σχολικών κτηρίων και
αντιλαµβάνεστε ότι προέκυψαν σηµαντικά προβλήµατα στην
προετοιµασία τους.

Έχω ήδη καταθέσει σχετικό αίτηµα-πρόταση στον Υπουργό
Παιδείας, στο οποίο αναφέρονται και τα επίσηµα στατιστικά στοι-
χεία της Διεύθυνσης Αποκατάστασης Επιπτώσεων Φυσικών Κα-
ταστροφών, που αποδεικνύουν ότι το 80% των ζηµιών που άφησε
πίσω του ο σεισµός αφορούν το Νοµό Λευκάδος. Συγκεκριµένα,

µιλάµε ότι από τα οκτακόσια εβδοµήντα κτήρια σε όλες τις σει-
σµόπληκτες περιοχές, τα εφτακόσια βρίσκονται στο Νοµό Λευ-
κάδας.

Καταθέτω, κύριε Πρόεδρε, στα Πρακτικά το σχετικό αίτηµα και
τα σχετικά στοιχεία.

(Στο σηµείο αυτό Βουλευτής κ. Αθανάσιος Καββαδίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ακόµη διαφωνούµε µε το άρθρο 45 και την αποποινικοποίηση
των καταλήψεων. Δεν συµφωνούµε µε τις µειοψηφίες, που κατά
κανόνα αποφασίζουν και διατάσσουν, στερούν τη δυνατότητα
στην πλειοψηφία των µαθητών να παρακολουθήσουν τα µαθή-
µατά τους και δεν σέβονται τη δηµόσια περιουσία, καταστρέφον-
τας τα σχολικά κτήρια µε τη συνδροµή εξωσχολικών στοιχείων.

Με το νοµοσχέδιο αυτό, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης,
δείχνετε ότι δεν έχετε ιδέα προς τα πού βαδίζετε και πού θέλετε
να φτάσετε. Νοµοθετείτε τα πάντα πρόχειρα, υπό πανικό, προ-
σπαθώντας κάθε φορά να κουκουλώσετε προβλήµατα πρό-
σκαιρα, χωρίς να δίνετε λύσεις. Με την εκπαίδευση, όµως, δεν
µπορούµε να παίζουµε. Τα ζητήµατα της παιδείας απαιτούν εθνι-
κή συνεννόηση και συναίνεση. 

Γι’ αυτόν τον λόγο και η Νέα Δηµοκρατία προσήλθε στον λε-
γόµενο εθνικό διάλογο για την παιδεία, ώστε µε πραγµατική θέ-
ληση να συµβάλλουµε παραγωγικά για ένα καλύτερο σύστηµα
εκπαίδευσης για τα παιδιά µας.

Πρέπει, επιτέλους, να σταµατήσουµε να κάνουµε τα παιδιά
µας πειραµατόζωα του εκάστοτε Υπουργού Παιδείας και να αλ-
λάζουµε συνεχώς το σύστηµα σχεδόν σε όλες τις εκπαιδευτικές
βαθµίδες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε, τη «σεισµική» οµιλία σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Γι’ αυτό και η Νέα Δηµοκρατία δεν µπορεί να συναινεί πλέον

σ’ έναν προσχηµατικό διάλογο, που γίνεται για το θεαθήναι.
Σας ευχαριστώ.
Κύριε Πρόεδρε, καλό είναι να ακούγεται και από το Βήµα της

Βουλής το τι γίνεται στη Λευκάδα. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Κύριε Μπούρα, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αν και από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας υπήρξε αναλυ-

τική τοποθέτηση τόσο από την εισηγήτριά µας, την κ. Αντωνίου,
όσο και από εκλεκτούς συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας, θα
µου επιτρέψετε και µένα ορισµένες σκέψεις γι’ αυτό το κατ’ επί-
φαση σχέδιο νόµου: «Ρυθµίσεις για την έρευνα και άλλες διατά-
ξεις».

Ενώ, κύριε Υπουργέ, ο εθνικός διάλογος για την παιδεία βρί-
σκεται σε εξέλιξη, το Υπουργείο Παιδείας, όλο αυτόν τον καιρό
που προηγήθηκε, συνέχεια κατέθετε σε διάφορα άσχετα νοµο-
σχέδια ρυθµίσεις.

Η Νέα Δηµοκρατία από καιρό είχε επισηµάνει ότι έπρεπε να
φέρετε ένα νοµοσχέδιο, προκειµένου να νοµοθετήσετε αυτοτε-
λώς όλα τα θέµατα, τα οποία σας απασχολούσαν, αν και συνεχί-
ζεται, υποτίθεται, αυτός ο προσχηµατικός διάλογος για την παι-
δεία. Αυτήν τη φορά το Υπουργείο Παιδείας καταθέτει αυτό το
νοµοσχέδιο, αν και ο διάλογος συνεχίζεται. 

Μάλιστα, στην αιτιολογική έκθεση, κύριε Υπουργέ, αναφέρεται
πως πρόκειται για µεταβατικές διατάξεις, οι οποίες είναι απαραί-
τητες. Διευκρινίζεται, όµως, ωστόσο, πως δεν αποτελούν τη συ-
νολική µεταρρύθµιση και µεταρρυθµιστική άποψη του Υπουρ-
γείου, αλλά συνιστούν ένα πρώτο βήµα εν όψει της διαµόρφω-
σης ενός νέου νόµου-πλαισίου για την έρευνα και την τεχνολο-
γική ανάπτυξη. Αυτό είναι και κάτι το πρωτότυπο, η νοµοθέτηση
κατά φάσεις σε ένα τόσο σηµαντικό θέµα. 

Στο σύνολο του σχεδίου νόµου υπάρχουν πολλές φωτογραφι-
κές διατάξεις. Σας τα είπαν οι συνάδελφοί µου αναλυτικά. Επι-
πλέον, για µία ακόµη φορά το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους
δεν είναι σε θέση να κοστολογήσει όλες τις ρυθµίσεις, καθώς το
Υπουργείο δεν προσδιόρισε τις δαπάνες ως όφειλε.
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Το κύριο µέρος του σχεδίου νόµου, που αφορά τις ρυθµίσεις
για την έρευνα, τροποποιεί διατάξεις του ν. 4310/2014. Στην
ουσία, ο νόµος αυτός δεν έχει εφαρµοστεί ακόµη. Συνεπώς, πώς
εσείς βγάλατε το συµπέρασµα ότι πρέπει να αλλάξουν κάποια
πράγµατα, όταν δεν υλοποιήθηκαν και δεν υπήρξαν όλα τα ερ-
γαλεία, τα οποία έπρεπε να υπάρξουν -προεδρικά διατάγµατα,
υπουργικές αποφάσεις- που θα έκαναν τον νόµο λειτουργικό,
προκειµένου να δούµε την αποτελεσµατικότητά του;

Οι προτεινόµενες διατάξεις είναι διατάξεις, που επιχειρούν να
αποδυναµώσουν τη Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολο-
γίας, ενώ παράλληλα παρατηρείται η αποστροφή από τη συνερ-
γασία της δηµόσιας έρευνας µε ιδιωτικούς φορείς.

Εξ άλλου, σε αυτά τα πράγµατα εσείς παθαίνετε αναφυλαξία,
όταν ακούτε για ιδιωτικό τοµέα. 

Η συγκεκριµένη αντίληψη της Κυβέρνησης φανερώνεται ήδη
από το πρώτο άρθρο του νοµοσχεδίου, όπου τροποποιείται το
αντίστοιχο άρθρο του ν. 4310 που ορίζει το αντικείµενο και τον
σκοπό του νόµου. Η νέα διάταξη αναφέρει την υποχρέωση του
κράτους να µεριµνά για την ανάπτυξη και προαγωγή της επιστή-
µης και της έρευνας, ενώ απαλείφονται οι αναφορές στην τεχνο-
λογική ανάπτυξη και στην καινοτοµία, αλλά και στην ενοποιηµένη
συνθήκη λειτουργίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Στο ίδιο ύφος είναι και το άρθρο 17 για τους πόρους των ερευ-
νητικών κέντρων και ινστιτούτων. Δεν προβλέπεται πια η ανά-
πτυξη επιχειρηµατικής δραστηριότητας. 

Σήµερα, κύριε Υπουργέ, που η κρίση στη χώρα µας παίρνει
ανεξέλεγκτες διαστάσεις µε την αλλοπρόσαλλη πολιτική που
ασκεί η Κυβέρνηση, η έρευνα και η καινοτοµία είναι ο µόνος µο-
χλός ανάπτυξης, µέσα όµως από πολιτικές που είναι φιλικές στην
έρευνα και την επιχειρηµατικότητα. 

Στο σηµείο αυτό –και επειδή βλέπω τον χρόνο µου να λιγο-
στεύει και ο Πρόεδρος θα µε διακόψει- θέλω να κάνω µερικές
επιµέρους παρατηρήσεις, κύριε Υπουργέ -και αν θέλετε, να τις
προσέξετε- σε κάποια άρθρα του σχεδίου νόµου. 

Στο άρθρο 16 παράγραφος 16 αναφέρεται: «Είναι δυνατός ο
ορισµός ερευνητή ως κύριου επιβλέποντα σε διδακτορική δια-
τριβή υποψήφιου διδάκτορα σε ΑΕΙ ύστερα από απόφαση της
γενικής συνέλευσης του οικείου τµήµατος του ΑΕΙ». Ανοίγω πα-
ρένθεση και λέω: «ΑΕΙ, πανεπιστήµια συν ΤΕΙ». 

Το ερώτηµα που τίθεται είναι γιατί και ένας καθηγητής ΤΕΙ δεν
µπορεί να είναι κύριος επιβλέπων, αφού ως γνωστόν ο τακτικός
καθηγητής ΤΕΙ έχει προσόντα αντίστοιχα µε εκείνα του καθηγητή
πανεπιστηµίου και επιπλέον µάλιστα φορτίζεται µε πενταετή
επαγγελµατική εµπειρία. Σύµφωνα µε τον ν. 4009/2011, κοινές
διατάξεις καθορίζουν τα προσόντα των καθηγητών τόσο του πα-
νεπιστηµιακού όσο και του τεχνολογικού τοµέα των ΑΕΙ. 

Επίσης, οι ερευνητές διακρίνονται σε α’, β’ και γ’, ανάλογα µε
τα προσόντα τους, που είναι σε φθίνουσα σειρά. Άρα ο γ’ και β’,
χαµηλόβαθµοι ιεραρχικά και ουσιαστικά έναντι του ερευνητή α’,
µπορούν να δίνουν θέµα διδακτορικής διατριβής και δεν µπορεί
ο τακτικός καθηγητής ΤΕΙ;

Για τους λόγους που προείπα προτείνω, κύριε Υπουργέ, να
συµπληρώσετε αυτήν την παράγραφο 16 ως εξής: «Είναι δυνα-
τός ο ορισµός ερευνητή και καθηγητή ΤΕΙ ως κύριου επιβλέ-
ποντα σε διδακτορική διατριβή». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ακόµα ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Ένα δεύτερο που θέλω να πω, κύριε Υπουργέ, είναι ότι το

άρθρο 28 παράγραφος 9 «5. β) τροποποιεί την παράγραφο 5 του
άρθρου 39 ως εξής: «Τµήµατα των ΤΕΙ επιτρέπεται να συνεργά-
ζονται µε τµήµατα ή σχολές των πανεπιστηµίων για την εκπόνηση
διδακτορικών διατριβών». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει παρατεταµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Να ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ναι, κύριε Μπούρα. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Ναι, αλλά κτυπάει το κουδούνι και

δεν ακούγοµαι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεχίστε, παρακα-

λώ. Παίρνετε επιπλέον χρόνο, επειδή κάνετε συγκεκριµένες ανα-

φορές. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Ο ν. 4009 στο άρθρο 39 αναφέρει

ότι µπορεί να ορίζονται περισσότεροι του ενός επιβλέποντες κα-
θηγητές του ιδίου ή άλλου ΑΕΙ. Εποµένως, θα πρέπει να δίνεται
η δυνατότητα, σύµφωνα µε την τροποποίηση που προτείνω, τµή-
µατα των ΤΕΙ να µπορούν να συνδιοργανώνουν µε τµήµατα ή
σχολές των πανεπιστηµίων της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής την
εκπόνηση διδακτορικών διατριβών µε συνεπίβλεψη και η απο-
νοµή του διδακτορικού τίτλου, όπως γίνεται παραπάνω –γιατί
υπάρχει και το έντυπο, το ξέρουν οι συνεργάτες σας- να έχει και
των δύο τον τίτλο, και του πανεπιστηµίου ή του τµήµατος του πα-
νεπιστηµίου, αλλά και του ΤΕΙ. 

Τελειώνω, λέγοντας ότι στην παράγραφο 6 του άρθρου 28
αναφέρει ότι καθηγητές και υπηρετούντες λέκτορες επιτρέπεται
ύστερα από αίτησή τους να µετακινηθούν και να ασκούν πλήρες
διδακτικό, ερευνητικό, διοικητικό, εργαστηριακό ή κλινικό έργο
σε τοµέα του τµήµατος ή σε τµήµα της ίδιας σχολής. Η διάταξη
αυτή νοµίζω ότι θα πρέπει να συµπληρωθεί και να ισχύσει και για
τους καθηγητές των ΤΕΙ. Γιατί δηλαδή οι καθηγητές των ΤΕΙ δεν
µπορούν να µετακινηθούν σε άλλο τµήµα οµοειδές ή το αντί-
στροφο; 

Εγώ πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει να τα δείτε µε συµ-
πάθεια αυτά τα οποία σας πρότεινα, έτσι ώστε να υπάρχει και
µία δικαιότερη αντιµετώπιση των δύο φορέων της τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης, των ΑΕΙ, δηλαδή των πανεπιστηµίων, και των ΤΕΙ.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι η τροπολογία
µε γενικό αριθµό 405 και ειδικό αριθµό 48 αποσύρεται από τους
Βουλευτές που την έχουν καταθέσει.

Ευχαριστώ.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Μας ενηµέρωσε ο κ. Φωτάκης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Κα-

ραναστάσης.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι

Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα ένα
νοµοσχέδιο µε ιδιαίτερα χαρακτηριστικά. Αφορά τον τοµέα της
παιδείας και τον συνυφασµένο µε αυτόν τοµέα της έρευνας και
της καινοτοµίας, που είναι η όψη και η ψυχή της κοινωνίας µας.

Σχετικά µε το τµήµα του νοµοσχεδίου που αναφέρεται στην
παιδεία, θέλω µόνο να πω επιγραµµατικά ότι από την ηµέρα της
δηµοσιοποίησής του µέχρι και σήµερα περίσσεψαν στην κριτική
η υποκρισία και τα κροκοδείλια δάκρυα. Αυτοί που πολιτεύθηκαν
επί δεκαετίες µε κρυφό τους πρόγραµµα την εµπορευµατοποί-
ηση της παιδείας και την πελατοποίηση των µαθητών και των οι-
κογενειών τους, συνεπικουρούµενοι από τα φιλικά τους µέσα
µαζικής ενηµέρωσης, προσπάθησαν µε όψιµο ενδιαφέρον για τα
µέχρι χθες θύµατά τους να δώσουν την εικόνα επερχόµενης κα-
ταστροφής του εκπαιδευτικού συστήµατος.

Θεωρώ ότι, τόσο στις συζητήσεις που προηγήθηκαν όσο και
σήµερα, πήραν τις απαντήσεις που έπρεπε. Θέλω µόνο να επι-
σηµάνω προς τους αρµόδιους Υπουργούς εν όψει των επόµενων
σχετικών νοµοσχεδίων, που θα έρθουν προς συζήτηση και ψή-
φιση, αυτό που εύστοχα παρατήρησε στη συζήτηση στην αρµό-
δια επιτροπή και ένας συνάδελφός µου και συντοπίτης µου, ο κ.
Μιχελής, ότι ακούσαµε τη γνώµη των εµπλεκόµενων φορέων, δεν
ακούσαµε όµως τη γνώµη αυτών που κάνουν χρήση των υπηρε-
σιών του εκπαιδευτικού συστήµατος, δηλαδή των µαθητών και
των γονέων τους. Αυτό θα πρέπει να βρεθεί τρόπος για να διορ-
θωθεί. 

Σε ό,τι αφορά το τµήµα του νοµοσχεδίου που αναφέρεται στην
έρευνα, την τεχνολογία και την καινοτοµία, θα ήθελα να πω ότι
τα προτεινόµενα µέτρα σηµατοδοτούν τη στροφή στην έρευνα
που ήδη επιχειρείται από την Κυβέρνηση, τη στροφή στις πραγ-
µατικές ανάγκες της κοινωνίας, µε σκοπό τη σχεδίαση και υλο-
ποίηση ενός συνεκτικού, εθνικού στρατηγικού σχεδίου για την
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έρευνα, την τεχνολογική ανάπτυξη και την καινοτοµία, το οποίο
θα πρέπει να αντανακλά τις εθνικές προτεραιότητες, µε γνώµονα
το δηµόσιο συµφέρον και σκοπό την έξοδο από την κρίση.
Όχηµα σε αυτήν την προσπάθεια είναι η ύπαρξη υγιούς καινο-
τόµου επιχειρηµατικότητας και αποτελεσµατικών µηχανισµών για
τη στήριξή της. 

Σήµερα το παγκόσµιο τοπίο, πέρα από την παγκοσµιοποίηση
της οικονοµίας, χαρακτηρίζεται από την παγκοσµιοποίηση της
γνώσης. Τα ανοιχτά δεδοµένα, η ανοιχτή καινοτοµία και γνώση
κυριαρχούν. Πρόκειται για ένα γεγονός που δηµιουργεί ευκαι-
ρίες, αλλά και εν δυνάµει παρενέργειες.

Είναι δεδοµένο ότι η οικονοµική και κοινωνική κρίση που επι-
κρατεί δηµιουργεί προβλήµατα και συνθέσεις. Με το υπό συζή-
τηση νοµοσχέδιο και µε τα συγγενή του που θα ακολουθήσουν,
γίνεται προσπάθεια να εξαλειφθούν αγκυλώσεις του παρελθόν-
τος, να βελτιωθεί το θεσµικό και νοµοθετικό πλαίσιο που διέπει
την έρευνα, να θεσµοθετηθούν νέα αποτελεσµατικά χρηµατοδο-
τικά εργαλεία και µηχανισµοί στήριξης της καινοτόµου επιχειρη-
µατικότητας και κυρίως να στηριχθεί το σηµαντικότερο κεφάλαιο
της χώρας, οι νέοι επιστήµονες και οι νέοι ερευνητές.

Το σύνολο των σχετικών νοµοσχεδίων θα πρέπει να κατατείνει
στη δηµιουργία ενός οριστικού πλαισίου για τη διαµόρφωση του
Ενιαίου Χώρου Έρευνας και Παιδείας και ταυτόχρονα να περι-
λαµβάνει τα στοιχεία εκείνα που απαιτούνται για την παραγωγική
ανασυγκρότηση της χώρας µας µέσω της έρευνας.

Σταχυολογώντας τα επιµέρους θέµατα που θίγονται στο νο-
µοσχέδιο, επισηµαίνω ενδεικτικά τα εξής. Προσεγγίζεται και ορί-
ζεται σαφώς η αριστεία, γιατί η επιδίωξη της επιστηµονικής ποιό-
τητας και της αριστείας, η διαδροµή, η συνεχής αναζήτηση, µε
άλλα λόγια ο δρόµος προς την Ιθάκη, αποτελεί απαραίτητη προ-
ϋπόθεση επιτυχίας και εδώ δεν χωρούν εκπτώσεις. 

Σηµαντικό κατά τη γνώµη µου είναι το γεγονός ότι µέσω αυτού
του νοµοσχεδίου δίνεται η ευκαιρία στους νέους ερευνητές να
υποβάλλουν τις δικές τους ερευνητικές προτάσεις και αν αυτές
κριθούν θετικά, να µπορούν να τις υλοποιήσουν στα ΑΕΙ και τα
ερευνητικά κέντρα της χώρας, όντας αυτοί οι ίδιοι επιστηµονικοί
υπεύθυνοι των αντίστοιχων έργων.

Αυτή η δυνατότητα τονώνει τη δηµιουργικότητα των νέων επι-
στηµόνων, διανοίγει σοβαρές προοπτικές για την καριέρα τους
και αποτελεί σηµαντικό κίνητρο για να εργαστούν ερευνητικά στη
χώρα µας. 

Σχετικά µε το ΕΣΠΑ, άκουσα µε ικανοποίηση στην αρµόδια επι-
τροπή τον Υπουργό κ. Φωτάκη να διαβεβαιώνει ότι καταφέραµε
να γίνει άρση των περιορισµών που υπήρχαν από την αυτοδέ-
σµευση της χώρας από το τέλος του 2014, όσον αφορά τις αι-
ρεσιµότητες τις σχετικές µε την έρευνα και την καινοτοµία και
ότι στο αµέσως προσεχές διάστηµα θα υπάρξει επανεκκίνηση
του προγράµµατος, κάτι που θα αναζωογονήσει σαφώς την
ερευνητική κοινότητα και τις καινοτόµες επιχειρήσεις. 

Αν και στη Φθιώτιδα, την οποία εκπροσωπώ, είχε καλλιεργηθεί
η προσδοκία από τις ρυθµίσεις για την ίδρυση ενός από τα δώ-
δεκα νέα ερευνητικά κέντρα τα οποία προέβλεπε ο ν. 4310/2014,
δεν µπορώ παρά να συµφωνήσω ότι τα κέντρα αυτά πρέπει να
δηµιουργηθούν µετά από µελέτες βιωσιµότητας και σκοπιµότη-
τας, ώστε να συνεισφέρουν στην τοπική οικονοµία µε ανάδειξη
των συγκριτικών πλεονεκτηµάτων της περιοχής.

Τέλος, θα συµφωνήσω µε τον Υπουργό κ. Φωτάκη ότι υπάρχει
µεν η έρευνα και η καινοτοµία που πηγάζει από τις ανάγκες της
αγοράς και στηρίζει την οικονοµία του σήµερα, αλλά υπάρχει και
κάτι άλλο που συχνά παραµελείται, διότι δεν έχει άµεσα και απτά
αποτελέσµατα. Έχει, όµως, πολύ µεγάλη προστιθέµενη αξία και
αυτό είναι η έρευνα που προέρχεται από την επιστηµονική πε-
ριέργεια. Η στήριξη αυτή δίνει ακριβώς το στίγµα της πολιτικής
που αυτή η Κυβέρνηση θέλει να εφαρµόσει.

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, το προς ψήφιση νοµοσχέδιο θεωρώ, έχοντας υπ’ όψιν ότι θα
συµπληρωθεί µε επόµενα νοµοσχέδια που θα κατατεθούν σύν-
τοµα, ότι κινείται στη σωστή κατεύθυνση δηµιουργώντας ένα
σύγχρονο πλαίσιο για την παιδεία και την έρευνα στη χώρα µας
και γι’ αυτό θα το ψηφίσω.

Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε επιπλέον και για την τήρηση του χρόνου.
Τον λόγο έχει ο κ. Ψυχογιός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κρίση που βιώνουµε τα τελευ-

ταία χρόνια δεν θα µπορούσε σε καµµία περίπτωση να µην επη-
ρεάσει και τη λειτουργία των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµά-
των της χώρας στους τοµείς των διαθέσιµων οικονοµικών πόρων,
του εκπαιδευτικού προσωπικού, των εγκαταστάσεων, αλλά και
στον τοµέα της έρευνας.

Ως εκ τούτου, η έρευνα είναι ένας νευραλγικός και πολύ ση-
µαντικός τοµέας για την ανάπτυξη των επιστηµών και αποτελεί
απαραίτητη προϋπόθεση για την περαιτέρω βελτίωση του επιπέ-
δου σπουδών των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων. Είναι τα τελευ-
ταία χρόνια αρκετά υποβαθµισµένη και δεν µπορεί να συµβαδίσει
µε το επίπεδο των ερευνητικών προγραµµάτων άλλων ευρωπαϊ-
κών και διεθνών πανεπιστηµίων.

Ο τοµέας της έρευνας απαιτεί συνεχή και σταθερό προγραµ-
µατισµό, καθώς και επαρκή χρηµατοδότηση για να λειτουργήσει
αποδοτικά. Σε αυτήν την κατεύθυνση είναι σηµαντικό αυτό που
και ο αρµόδιος Υπουργός κ. Φωτάκης µας ανέφερε για την πρόσ-
ληψη εκατό ερευνητών -πενήντα ανά έτος- προκειµένου αυτό το
πράγµα να ενισχυθεί και στην πράξη. 

Λόγω της έλλειψης των ανεπτυγµένων ερευνητικών προγραµ-
µάτων, υπάρχει κίνδυνος γενικότερης υποβάθµισης του επιπέ-
δου σπουδών των ελληνικών πανεπιστηµίων, παρ’ όλες τις αξιέ-
παινες και αξιοσηµείωτες προσπάθειες του διδακτικού προσω-
πικού να προσφέρουν το καλύτερο δυνατό επίπεδο γνώσεων
στους φοιτητές τους.

Γι’ αυτόν τον λόγο, το παρόν νοµοσχέδιο περιλαµβάνει µία
σειρά απαραίτητων βελτιωτικών ρυθµίσεων, µε στόχο να τονώσει
τις πρωτοβουλίες για την αναβάθµιση της τριτοβάθµιας εκπαί-
δευσης. 

Στο πρώτο κεφάλαιο, που αφορά στην έρευνα, περιλαµβάνε-
ται σύνολο διατάξεων µεταβατικού κυρίως χαρακτήρα µε σκοπό,
πρώτον, την εκτεταµένη τροποποίηση των διατάξεων του ν.
4310/2014, η πλειονότητα των οποίων δεν έχει εφαρµοστεί µέχρι
σήµερα, και δεύτερον, τη διαµόρφωση ενός πρόσφορου εδά-
φους µέχρι τη δηµιουργία ενός ολοκληρωµένου τελικού νοµοθε-
τικού πλαισίου σχετικά µε την έρευνα, όπως εξήγγειλε στην
επιτροπή και η αρµόδια Αναπληρώτρια Υπουργός.

Ξεχωρίζοντας κάποια σηµεία του νοµοσχεδίου αναφορικά µε
την έρευνα, θα µπορούσαµε να αναφέρουµε τα εξής: Στο άρθρο
4 τίθεται πλέον ρητώς ως θεµελιώδης υποχρέωση της πολιτείας
η χάραξη και η υλοποίηση εθνικής πολιτικής έρευνας, τεχνολο-
γικής ανάπτυξης και καινοτοµίας.

Επιπλέον, θεσµοθετείται για πρώτη φορά η δηµόσια αξιολό-
γηση των διευθυντών ερευνητικών κέντρων και ινστιτούτων στη
µέση, αλλά και στη λήξη της θητείας τους, µε τη συµµετοχή όλων
των εργαζοµένων, ενώ διευθυντές θα µπορούν να διατελέσουν
πλέον µόνο για δύο θητείες.

Όσον αφορά στα περιφερειακά συµβούλια έρευνας και καινο-
τοµίας, εκεί επέρχονται οι απαραίτητες αλλαγές στη διαδικασία
σύστασής τους, καθώς και στα προσόντα των µελών τους, ώστε
να είναι πιο παραγωγικά και να αποφευχθεί η περαιτέρω αναπα-
ραγωγή πελατειακών δικτύων στις περιφέρειες.

Επίσης, επέρχεται διευκόλυνση των διαδικασιών προς επιτά-
χυνση της απορρόφησης κονδυλίων σε συγχρηµατοδοτούµενα
προγράµµατα. Εδώ πρέπει να αναφέρουµε κάτι το οποίο και ο
αρµόδιος Αναπληρωτής Υπουργός κ. Φωτάκης ξεκαθάρισε, ότι
δηλαδή απαιτείται εξειδίκευση των όρων του νέου ΕΣΠΑ ’14-’20,
προκειµένου να γίνει περισσότερο παραγωγικό και αποδοτικό για
την έρευνα.

Επίσης, εγώ θα έλεγα ότι θα πρέπει, πέρα από τους όρους
υλοποίησης του νέου ΕΣΠΑ και τη χρηµατοδότηση αυτή, να ανα-
ζητήσουµε –εφ’ όσον υπάρχουν- και περαιτέρω δηµόσιους πό-
ρους για να ενισχύσουµε και να αιµοδοτήσουµε το σύστηµα της
έρευνας και την τριτοβάθµια εκπαίδευση.

Πολύ σηµαντική ρύθµιση, επίσης, είναι και η δυνατότητα που
δίνεται στους µεταδιδακτορικούς, καθώς και στους νέους ερευ-
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νητές, να είναι επιστηµονικοί υπεύθυνοι προγραµµάτων. Επίσης,
προωθείται η σύναψη συµβάσεων εργασίας ορισµένου χρόνου
στα ερευνητικά προγράµµατα, ώστε να περιοριστούν τα λεγό-
µενα «µπλοκάκια».

Επίσης, σ’ αυτό το σηµείο θα ήθελα να αναφερθώ και στους
εργαζόµενους ερευνητές µε σύµβαση ιδιωτικού δικαίου αορί-
στου χρόνου στα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, τους οποί-
ους πρέπει να προσέξουµε πάρα πολύ και να προστατέψουµε
στην πορεία.

Εκτός από το πρώτο κεφάλαιο που αφορά στην έρευνα και
αποτελεί τον κύριο κορµό του νοµοσχεδίου, υπάρχουν κι άλλα
δύο κεφάλαια τα οποία ρυθµίζουν επιµέρους θέµατα πρωτοβάθ-
µιας, δευτεροβάθµιας και τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Ενδεικτικά
αναφέροµαι σε ζητήµατα διοικητικής λειτουργίας των πανεπιστη-
µίων –κάτι το οποίο δεν είναι καθόλου αµελητέο για την καθηµε-
ρινή λειτουργία τους- προκειµένου αυτή να καταστεί πιο
ευέλικτη, µε σκοπό την ορθολογική και αποτελεσµατική αξιοποί-
ηση των πόρων τους.

Δεύτερον, ρυθµίζονται θέµατα που αφορούν στο επιστηµο-
νικό, διδακτικό, εργαστηριακό και τεχνικό προσωπικό ειδικών κα-
τηγοριών πανεπιστηµίων και ΤΕΙ, πράγµα το οποίο µας έχουν
ζητήσει πολλάκις και οι φοιτητές και οι καθηγητές αυτών των
τµηµάτων, ενώ µε τα υπόλοιπα άρθρα εισάγονται ρυθµίσεις για
την έγκριση πανεπιστηµιακών τίτλων από το ΔΟΑΤΑΠ και τις συγ-
κεκριµένες προϋποθέσεις που απαιτούνται.

Σίγουρα, σ’ αυτό το σηµείο θα πρέπει να πούµε ότι πρέπει να
εξορθολογιστεί και να επιταχυνθεί περαιτέρω η διαδικασία ανα-
γνώρισης των πτυχίων από τον ΔΟΑΤΑΠ συνολικά, ενώ διευκο-
λύνονται οι διαδικασίες παροχής υποτροφιών από το Ίδρυµα
Κρατικών Υποτροφιών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλες αυτές οι βελτιωτικές ρυθ-
µίσεις του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου δεν θα πρέπει να εκλη-
φθούν ούτε ως κάτι δεδοµένο και αυτονόητο ούτε βέβαια και ως
µία τοµή. Όµως, είναι ένα σηµαντικό βήµα και θα πρέπει όλοι να
αναλογιστούµε τι µας έφερε στην ανάγκη για να ψηφίσουµε όλα
αυτά τα µέτρα. Η αιτία δεν είναι άλλη από την πολιτική που χα-
ράχτηκε τόσα χρόνια από το δίπολο Νέας Δηµοκρατίας και
ΠΑΣΟΚ στο χώρο της παιδείας. 

Η πελατειακή λογική και οι πολλαπλές χρόνιες στρεβλώσεις
και παθογένειες που µαστίζουν και τους υπόλοιπους τοµείς της
ελληνικής κοινωνίας δεν µπορούσαν να µην εξαπλωθούν και στη
λειτουργία των ακαδηµαϊκών ιδρυµάτων, αλλά και στην πρωτο-
βάθµια και δευτεροβάθµια –λιγότερο, βέβαια- εκπαίδευση, όπου
υπάρχει ένα ζήτηµα.

Σε όλα αυτά, βέβαια, ως συνήθως δεν ακούσαµε καµµία αυτο-
κριτική, κυρίως από τη Νέα Δηµοκρατία, αλλά και από το ΠΑΣΟΚ,
που έχουν την κύρια ευθύνη.

Αναφερόµενος πολύ σύντοµα επί των τροπολογιών, θεωρώ
πολύ σηµαντική την τροπολογία του Υπουργείου Παιδείας για
την ειδική αγωγή και την αναγνώριση επαγγελµατικών προσόν-
των, που λύνει πολύ σοβαρά ζητήµατα, καθηµερινά και επεί-
γοντα. 

Επίσης, θεωρώ σηµαντική την τροπολογία για την παιδική
στέγη της Αναπληρώτριας Υπουργού Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
ενώ από τις βουλευτικές θα ήθελα να σταθώ σ’ αυτήν την οποία
κατέθεσε ο συνάδελφος κ. Μηταφίδης, ο οποίος µ’ αυτήν την
τροπολογία, όπως και οι υπόλοιποι που υπογράψαµε, κοιτάζουµε
να διευκολύνουµε καθηγητές οι οποίοι συνταξιοδοτούνται, µε
προστασία των καθηγητών, των µαθητών, αλλά και της λειτουρ-
γίας των σχολείων και βέβαια σεβόµενοι την εύλογη εµπιστοσύνη
που έχουν αυτοί οι άνθρωποι σαν εργαζόµενοι και εκπαιδευτικοί
στη δηµόσια διοίκηση.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να πω ότι
και σ’ αυτό το νοµοσχέδιο, όπως και σε άλλα, µας χωρίζει µεγάλη
διαφορά, ιδεολογική και αξιακή, και µε τη Νέα Δηµοκρατία και
µε το ΠΑΣΟΚ και µε άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Διότι
εµείς τα κοινωνικά αγαθά και δικαιώµατα, όπως η παιδεία και η
υγεία, θέλουµε να είναι συγκροτηµένα, οργανωµένα και ποιοτικά
και αυτά θα υπερασπιστούµε, σε αντίθεση µε την απαξίωση και
τη συρρίκνωση που υπέστησαν τα τελευταία χρόνια.

Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής

Αυγής κ. Καρακώστας.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε,
ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η κυρία Υπουργός
έχει τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Μισό λεπτό. Να
πω ότι έχουν κατατεθεί νοµοτεχνικές βελτιώσεις κι ότι γίνονται
δεκτές δύο τροπολογίες βουλευτικές…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Έλεος!
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Μην κάνετε έτσι,
γιατί η µία τουλάχιστον τροπολογία που έχει κατατεθεί αφορά
συγχώνευση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Βουλευτικές είπε,
κύριε Δένδια.

Πείτε µας ποιες βουλευτικές είναι, κυρία Υπουργέ.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Α, ναι, συγγνώµη.
Είναι η µε γενικό αριθµό 410 και ειδικό 50 και αφορά ρύθµιση θε-
µάτων φοιτητών Τµήµατος Μηχανικών Πληροφορικής του ΤΕΙ
δυτικής Ελλάδας. 

Μην κάνετε έτσι, διότι αφορά τροπολογία η οποία λύνει ένα
µείζον πρόβληµα. Μην κάνετε έτσι, κύριε Δένδια. Από συγχώ-
νευση ή κατάργηση τµηµάτων ή σχολών που έγιναν µε το σχέδιο
«ΑΘΗΝΑ» κανένας δεν πρόβλεψε ότι οι φοιτητές από το Αντίρ-
ριο, την Αµαλιάδα -ή δεν ξέρω κι εγώ από πού-, που συγχωνεύ-
τηκαν µε τµήµα της Πάτρας, έπρεπε να παρακολουθούν µαθή-
µατα συγχρόνως σε δύο διαφορετικές πόλεις. Γίνεται δεκτή η
τροπολογία.

Γίνεται δεκτή και η τροπολογία µε γενικό αριθµό 409 και ειδικό
49 και αφορά ρυθµίσεις για τη διαδικασία έκπτωσης δαπανών
κατανάλωσης ηλεκτρικής ενέργειας των ανώτατων ιδρυµάτων.
Νοµίζω ότι δεν χρειάζονται περισσότερες επεξηγήσεις γι’ αυτήν.

Ευχαριστώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Δένδια.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, δεν θα έπαιρνα τον λόγο, αν δεν αναφερόσα-

σταν προσωπικά σε εµένα. Αλλά ξέρετε κάτι; Προφανώς έχετε
ξεχάσει πόσο καιρό είστε στην Κυβέρνηση. Το πρόβληµα που
αναφέρετε, µπορεί να είναι απολύτως υπαρκτό. Κι αν θέλετε,
µπορεί και η λύση την οποία προτείνετε…

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): …(Δεν ακούστηκε)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Δεν κάνουµε διάλογο τώρα, εγώ µιλάω.
Μιλήσατε πριν και µάλιστα µε τρόπο απαξιωτικό.

Σας λέω, λοιπόν, ότι το πρόβληµα που λέτε µπορεί να είναι
απολύτως υπαρκτό. Ενάµιση χρόνο χρειαστήκατε για να το κα-
ταλάβετε; Κι όταν φέρατε νοµοθέτηµα, δεν µπορούσατε να το
έχετε σε διάταξη µέσα; Είναι δυνατόν να ψηφίζουµε νοµοθέτηµα
µε πενήντα τροπολογίες, τη µία πίσω από την άλλη; Μετά τις τρο-
πολογίες να έρχονται η µία πίσω από την άλλη νοµοτεχνικές αλ-
λαγές; Τι είναι αυτά; Σε ποιο Κοινοβούλιο του πλανήτη γίνονται
αυτά, θέλετε να µου πείτε; 

Επιτέλους, µου κάνετε παρατήρηση επειδή δυσανασχετώ; 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Σας κάνω.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Για να καταλάβω, είστε επιτηρητής ε-

κεί; Αυτός είναι ο ρόλος του Υπουργού; Θα θέλατε να συνέλθετε
λίγο; Επιεικώς να συνέλθετε λίγο!

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κυρία Υπουρ-
γέ.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
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γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Αυτόν τον τσαµ-
πουκά πού τον πουλάτε; Κάνατε εσείς… 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Τσαµπουκά;
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Σας παρακαλώ
πολύ και χθες µιλήσατε µε τον ίδιο τρόπο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Τσαµπουκά;
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ναι, ακριβώς, τσα-
µπουκά!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Με αυτήν τη ορολογία να απευθύνεστε
όπου θέλετε εσείς!

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ναι, άργησα να
το καταλάβω, αλλά το κατάλαβα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Δεν µε ενδιαφέρει τι αργείτε να κατα-
λάβετε. Αυτό έχει να κάνει µε εσάς και τον εγκέφαλό σας!

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Εσείς που συγχω-
νεύσατε και καταργήσατε…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: …τη συµπεριφορά σας δεν µπορώ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Δένδια, γιατί

τώρα αυτό;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Τσαµπουκά; Από πού κι έως πού µπορεί

οποιοσδήποτε εδώ να… 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): …εσείς που συγ-
χωνεύσατε και καταργήσατε Τµήµατα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Δένδια, γιατί
αυτός ο τόνος;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Να την επαναφέρετε στην τάξη, αµέ-
σως!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Καθίστε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ποιον τσαµπουκά;
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Συγχωνεύσατε και
καταργήσατε τα τµήµατα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ποιον τσαµπουκά;
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Συγχωνεύσατε και
καταργήσατε τµήµατα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ποιον τσαµπουκά; Υπουργός των πε-
νήντα τροπολογιών και των ογδόντα νοµοτεχνικών αλλαγών µάς
λέει για τσαµπουκά; Δεν το δεχόµαστε!

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Συγχωνεύσατε και
καταργήσατε τα τµήµατα…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Δεν ντρέπεστε λίγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μισό λεπτό, κυρία

Υπουργέ.
Καθίστε λίγο. Κύριε Δένδια, ηρεµήστε.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Συγχωνεύσατε και
καταργήσατε τα τµήµατα…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ αµέ-
σως να την επαναφέρετε στην τάξη!

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): …χωρίς να λάβετε
υπ’ όψιν σας στοιχειώδη πράγµατα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Να την επαναφέρετε στην τάξη!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία. Καθίστε κάτω!
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Εσείς να επανέλ-
θετε στην τάξη!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Να την επαναφέρετε στην τάξη!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Να καθίστε κάτω

πρώτα.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Εσείς να επανέλ-
θετε στην τάξη! Να συνέλθετε λίγο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Καθίστε κάτω, σας

παρακαλώ! Δεν θα κάνετε υποδείξεις στο Προεδρείο. Καθίστε
πρώτα κάτω σας λέω!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Θα καθίσω και θα περιµένω την επανα-
φορά στην τάξη και να διαγραφεί από τα Πρακτικά… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία, καθίστε κάτω
πρώτα.

Κυρία Υπουργέ, χρησιµοποιήστε µια άλλη λέξη αντί για «τσαµ-
πουκά».

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, καλέστε τον
Φρούραρχο. Απαξιώνεται το Κοινοβούλιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Ε, τι µε παρακαλείτε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Διατύπωσε αυταρ-
χική συµπεριφορά. Είπε πριν η κ. Παπακώστα για απολυταρχία,
να καταλαβαίνουµε και τι σηµαίνει. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε Κα-

ρακώστα, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Με την τροπολογία 355/2 έχουµε

τη σύσταση δύο νέων θέσεων δηµοσιογράφων για να καλυφθεί,
όπως λέτε…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Θα πείτε στον κύριο να σταµατήσει; Φωνάξτε τον Φρούραρχο,

σας το λέω. Σας δίνω τη λύση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι είπατε;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Θα µας κάνει µάθηµα ο κ. Δέν-

διας;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μπορεί να κάνει την

αυτοκριτική του ο κ. Δένδιας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Να την κάνει χαµηλόφωνα ή να

βγει έξω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία, συνεχίστε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Αυτές οι τοποθετήσεις των δύο

δηµοσιογράφων γίνονται µε αναδροµική ισχύ. Μιλώ για τις
υπουργικές τροπολογίες. Το κόστος είναι 80 χιλιάδες ευρώ φέ-
τος, 63 χιλιάδες ευρώ το επόµενο και κάθε επόµενο έτος. Κά-
νουµε λόγο για άχρηστες δηλαδή και αδιάφορες υπηρεσίες, για
το γεγονός ότι «λεφτά υπάρχουν» εκεί και µάλιστα µπόλικα. Την
ίδια στιγµή που στα νοσοκοµεία δεν υπάρχει ούτε ευρώ για να
καλυφθούν οι καθηµερινές ανάγκες, η Κυβέρνηση µάς λέει ότι
πρέπει να ξοδεύουµε ακόµη 5 χιλιάδες το µήνα για να µαθαί-
νουµε πού πάει και τι κάνει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών. 

Αυτό γίνεται µάλιστα, τη στιγµή κατά την οποία ο ίδιος ο Υ-
πουργός της Κυβερνήσεως, ο κ. Παππάς, παραδέχθηκε πρό-
σφατα ότι στην ΕΡΤ υπάρχει πλεονάζον προσωπικό, το οποίο δεν
έχει αντικείµενο. Οπότε, στους ήδη σιτιζόµενους από το δηµόσιο
χωρίς αντικείµενο δηµοσιογράφους, έρχεστε και προσθέτετε άλ-
λους δύο. Συνεχίζετε δηλαδή την ίδια απαράδεκτη πολιτική των
προηγούµενων. Κόβετε συντάξεις, κόβετε από τους προϋπολο-
γισµούς των νοσοκοµείων, των σχολείων, από κάθε τοµέα όπου
το δηµόσιο έχει λόγο, ενώ την ίδια στιγµή αυξάνετε τις δαπάνες
για βόλεµα και άχρηστα έξοδα, που το µόνο που εξυπηρετούν
είναι να κρατούν ζεστή την εκλογική σας πελατεία. Εννοείται πως
η Χρυσή Αυγή καταψηφίζει τη συγκεκριµένη τροπολογία και φυ-
σικά καταγγέλλει την απαράδεκτη τακτική της Κυβέρνησης. 

Τροπολογία υπ’ αριθµόν 356/3: Προβλέπεται η µεταφορά κυ-
ριότητας και κάθε άλλου εµπράγµατος δικαιώµατος των αδιάθε-
των ακινήτων, υπόλοιπων εφαρµογής στεγαστικών προγραµµά-
των, προσφύγων και ευάλωτων κοινωνικών οµάδων από το Υ-
πουργείο Υγείας, στο Υπουργείο Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Αλληλεγγύης. Ήδη από το 2012 είχε προβλεφθεί µετα-
φορά της Γενικής Γραµµατείας Πρόνοιας από το Υπουργείο Υ-
γείας στο Υπουργείο Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Αλ-
ληλεγγύης, πλην όµως δεν υπήρξε ποτέ καµµία πρόβλεψη για τα
αδιάθετα ακίνητα. 

Η διάταξη θα µπορούσε να χαρακτηριστεί ως διάταξη µε κοι-
νωνικό χαρακτήρα. Ενδεχοµένως, να υποστήριζε κανείς ότι συν-
δέεται µε την εφαρµογή ή µη προνοιακών προγραµµάτων. Αυτό,
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όµως, δεν συµβαίνει για δύο λόγους. Αφ’ ενός δεν διασαφηνίζε-
ται ο τρόπος διαχείρισης των ακινήτων και δεν προκύπτει, του-
λάχιστον από την παρούσα διάταξη, η εξασφάλιση της διαφά-
νειας κατά την εκµετάλλευση των ακινήτων. Αφ’ ετέρου, δίδονται
αυξηµένες αρµοδιότητες στον Γενικό Γραµµατέα Πρόνοιας, ο
οποίος σύµφωνα µε την παράγραφο 3 της παρούσης, θα έχει τον
κυρίαρχο ρόλο σε κάθε διαχειριστική πράξη των ακινήτων. Δεν
τίθεται κανένας περιορισµός κατά την έκδοση των αποφάσεων
του γενικού γραµµατέα, προκειµένου να διασφαλιστεί ότι οι ανω-
τέρω πράξεις του θα είναι επ’ ωφελεία του δηµοσίου συµφέρον-
τος. Δεν γίνεται καµµία µνεία στη διαδικασία απογραφής και
αξιοποίησης των ακινήτων, καθώς και στις διατυπώσεις δηµοσιό-
τητας που πρέπει να τηρηθούν ώστε να διασφαλιστεί η χρηστή
διαχείρισή τους. 

Η πολιτική την οποία ακολουθείτε δεν διαφέρει από την τα-
κτική των προηγούµενων κυβερνήσεων, µια τακτική πλήρους και
άνευ όρων παράδοσης της περιουσίας του δηµοσίου στα ιδιω-
τικά συµφέροντα. Αρκεί να αναφερθούµε στο ξεπούληµα δεκα-
τεσσάρων περιφερειακών αεροδροµίων, µε µια αποικιακού
τύπου συµφωνία, την οποία εσείς οι ίδιοι καταγγέλλατε έντονα
όσο βρισκόσασταν στην αντιπολίτευση. 

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, κι αυτήν την τροπολογία γιατί η άνευ
όρων παράδοση της διαχείρισης ακινήτων δηµοσίου σε πρό-
σωπα που έχουν τοποθετηθεί από τη συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ, µόνο ως ξεπούληµα µπορεί να χαρακτηριστεί. 

Παρόµοιο χαρακτήρα έχει η τροπολογία 357/4, µε την οποία
προβλέπεται προσθήκη δύο µελών στο διοικητικό συµβούλιο του
ιδρύµατος «Παιδική Στέγη». Δυνάµει του άρθρου 4 του 104/1973,
όπως ισχύει σήµερα, το διοικητικό συµβούλιο του ως άνω ιδρύ-
µατος, συγκροτείται από τρία µέλη.

Η νέα διάταξη αυξάνει τη σύνθεση του διοικητικού συµβουλίου
από τριµελή σε πενταµελή. Προκειµένου δε να εξασφαλιστεί
απαρτία κατά τη σύγκλιση του διοικητικού συµβουλίου, αντικα-
θίσταται και το άρθρο 5 παράγραφος 1 και ορίζεται ως ελάχιστος
αριθµός των παρόντων µελών τα τέσσερα µέλη αντί των τριών
που ισχύουν σήµερα. 

Στην αιτιολογική έκθεση γίνεται εκτενής αναφορά στο ιστορικό
κακοδιαχείρισης των οικονοµικών του ιδρύµατος και των συνε-
πεία αυτής προβληµάτων ρευστότητας και αδυναµίας αντιµετώ-
πισης των λειτουργικών αναγκών. Πράγµατι, επιδιωκόµενος
σκοπός του σωµατείου από την ίδρυσή του υπήρξε η διασφάλιση
κατ’ ελάχιστον της κοινωνικής πρόνοιας και η προστασία της παι-
δικής ηλικίας και των δικαιωµάτων των εργαζοµένων µητέρων και
των τέκνων αυτών. Η αδιαφανής λειτουργία του ιδρύµατος έως
σήµερα οδήγησε στην αδυναµία εκπληρώσεως του σκοπού του
και αν θεωρείται υπερβολή το να υποστηρίξει κανείς ότι έχει κα-
ταστρατηγηθεί η λειτουργία του σωµατείου στο σύνολό της,
αρκεί τουλάχιστον να σηµειωθεί ότι έχει τεθεί υπό αµφισβήτηση
το εάν και κατά πόσο µπορεί σήµερα να επιβιώσει οικονοµικά. 

Δεδοµένου ότι το εν λόγω ίδρυµα υπόκειται στον έλεγχο και
την εποπτεία του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Αλληλεγγύης, δηλαδή τελεί υπό κρατικό έλεγχο, δέον να ση-
µειωθεί ότι σε κανένα σηµείο της αιτιολογικής έκθεσης δεν γίνε-
ται αναφορά σε πορίσµατα επιθεωρητών, σε οικονοµικά πορί-
σµατα, σε εκθέσεις ελέγχου, καθώς και αν έχουν ασκηθεί τυχόν
πειθαρχικές και ποινικές διώξεις για την κακοδιαχείριση των οι-
κονοµικών του ιδρύµατος. 

Η Χρυσή Αυγή το έχει επισηµάνει πολλές φορές: Νοµοθετείτε
µε πρωτοφανή προχειρότητα και καταθέτετε τροπολογίες «φω-
τογραφικές», προκειµένου να εξασφαλίσετε τον διορισµό των
ψηφοφόρων σας. 

Σ’ αυτό το σηµείο θα θέλαµε να θέσουµε στον κύριο Υπουργό
το εξής ερώτηµα: Ποιες είναι οι αµοιβές των µελών του διοικητι-
κού συµβουλίου; Ορθό θα ήταν φυσικά, εφόσον κάνουµε λόγο
για ίδρυµα κοινωφελούς σκοπού κι εσείς αυτοπροσδιορίζεστε
ως Κυβέρνηση που διασφαλίζει και προωθεί την κοινωνική πρό-
νοια, ακόµη και αν οι θέσεις των µελών του διοικητικού συµβου-
λίου είναι έµµισθες, να καταργήσετε την οποιαδήποτε αµοιβή.
Το φιλανθρωπικό έργο δεν γίνεται έναντι ανταλλάγµατος. Κατα-
ψηφίζουµε την τροπολογία.

Η τροπολογία 358/5 είναι η µοναδική η οποία έχει αµιγώς θε-

τικό χαρακτήρα. Θα την στηρίξουµε.
Η τροπολογία 359/6 είναι η επιτοµή της κακής νοµοθέτησης.

Εντελώς άσχετες ρυθµίσεις άσχετων ζητηµάτων, πεταµένες όλες
σε µια τροπολογία. Από τη µία µπορεί κάποιος να πει ότι περιέχει
και θετικές ρυθµίσεις, όπως είναι αυτή για την καθ’ υπέρβαση
εγγραφή σε πανεπιστηµιακές σχολές ή τµήµατα σε αποφοίτους
λυκείων που διακρίθηκαν σε µαθητικές ολυµπιάδες. Από την
άλλη, οι περισσότερες αφορούν τη ρύθµιση τυπικών ζητηµάτων
που κακώς έρχονται υπό τη µορφή τροπολογίας και δεν εντάχ-
θηκαν σ’ ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, ώστε να τύ-
χουν και της κατάλληλης επεξεργασίας. Θα καταψηφίσουµε
αυτήν την τροπολογία. Δεν υπάρχει σηµαντικότερος λόγος πέ-
ραν του ότι αποτελεί κι αυτή ένα µνηµείο κακής νοµοθέτησης. 

Στην παράγραφο 5 ορίζεται ότι επιτρέπεται η κατ’ εξαίρεση
πρόσληψη αναπληρωτών εκπαιδευτικών για τη διδασκαλία των
θρησκευτικών του καθολικού δόγµατος και της εβραϊκής θρη-
σκείας. Την ίδια στιγµή κατά την οποία ο Υπουργός Παιδείας έχει
βαλθεί από µίσος ίσως, από µισαλλοδοξία, από ιδεοληψίες, να
πετάξει έξω από τα ελληνικά σχολεία την ορθόδοξη πίστη υπο-
βαθµίζοντας το µάθηµα των θρησκευτικών, αλλάζοντας το πε-
ριεχόµενο και τον χαρακτήρα του, έχουµε τον ίδιο Υπουργό να
κόπτεται για τη οµαλή διεξαγωγή των µαθηµάτων άλλων θρη-
σκευτικών δογµάτων, οπότε γεννάται το ερώτηµα για τους συν-
τρόφους της άθεης, «ροζ» Αριστεράς: Ή έξω από τα σχολεία
όλες οι θρησκείες, ή όχι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τελειώστε, παρακα-
λώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Δεν γίνεται να θέλετε έξω από τα
σχολεία τη διδασκαλία της επικρατούσας θρησκείας, αυτής που
αναγνωρίζει και επιβάλλει το Σύνταγµα να διδάσκεται υποχρεω-
τικά και παράλληλα να θέλετε να στηρίζετε τα υπόλοιπα δευτε-
ρεύοντα δόγµατα. Αυτό είναι καθαρά αντισυνταγµατικό. Η
ορθόδοξη πίστη είναι η επικρατούσα θρησκεία µε βάση το Σύν-
ταγµα των Ελλήνων και δυστυχώς για σας το άρθρο 3 εµπίπτει
στον σκληρό πυρήνα του Συντάγµατος που δεν επιδέχεται ανα-
θεώρησης. Εννοείται πως την καταψηφίζουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας ευχαριστώ.
Ο κ. Εµµανουηλίδης έχει τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναφέροµαι σε ευθύ λόγο, εσω-

τερικό µονόλογο των συναδέλφων της Νέας Δηµοκρατίας: «Και
πώς προέκυψε αυτό το κακό; Αυτός ο χώρος είναι δικός µας, κα-
ταδικός µας. Πώς έγινε και αλώθηκε από απίθανους τύπους που
δεν είναι καταγεγραµµένοι σε κανένα Libro d’ Oro, που δεν ανή-
κουν σε πολιτικά τζάκια, που προτιµούν την αιθαλοµίχλη του κα-
φενείου της Βουλής σνοµπάροντας την άπλα των σαλονιών του
εντευκτηρίου, που µοιάζουν µε τους αβράκωτους της Γαλλικής
Επανάστασης, που ήρθαν και µας κατσικώθηκαν από το που-
θενά;». 

Δεν ήρθαµε από το πουθενά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Νέας Δηµοκρατίας, εκτός και αν τη βούληση της κοινωνίας τη
θεωρείτε αµελητέο µέγεθος. Θα πρέπει επιτέλους να απαλλα-
γείτε από τον αυτοεγκλωβισµό σας µε το να πιστεύετε ότι εάν οι
ιδέες σας δεν συµφωνούν µε την πραγµατικότητα, τόσο χειρό-
τερο για την πραγµατικότητα. 

Συµβιβαστείτε µε την ιδέα ότι ο ΣΥΡΙΖΑ ήρθε για να µείνει. Να
µείνει για να κτίσει πάνω στα κοινωνικά ερείπια που σωρεύσατε
στον τόπο µε τα οριζόντια µέτρα σας στα χρόνια της µνηµονει-
ακής κυριαρχίας σας. Και ο λόγος ειδικότερα για την παιδεία,
τότε που ο αλήστου µνήµης Υπουργός Δηµόσιας Διοίκησης Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης εν µία νυκτί έθετε σε διαθεσιµότητα µε το
ν.4172/2013 δυόµισι χιλιάδες µόνιµους εκπαιδευτικούς µε οργα-
νική θέση. Ήταν την ίδια νύχτα που απολύθηκαν ταυτόχρονα εί-
κοσι τρεις χιλιάδες µαθητές που φοιτούσαν σε περιζήτητους
τοµείς και ειδικότητες της δευτεροβάθµιας επαγγελµατικής εκ-
παίδευσης. Ήταν την ίδια νύχτα που οκτακόσια τριάντα εργα-
στήρια µε εξοπλισµό εκατοµµυρίων ευρώ στην ουσία αχρηστεύ-
τηκαν, καθώς απολύθηκαν οι καθηγητές των ΕΠΑΛ-ΕΠΑΣ. Ήταν
την ίδια νύχτα που ο αποκλεισµός των γυναικών από τη δηµόσια
επαγγελµατική εκπαίδευση στα καταργούµενα τµήµατα της αι-
σθητικής, κοµµωτικής, παραϊατρικών επαγγελµάτων έπληττε
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κατά 90% τις γυναίκες. Και ήταν ακριβώς την ίδια νύχτα που ο
τότε Υπουργός Παιδείας Αρβανιτόπουλος, ενώ καταργούσε τους
συγκεκριµένους τοµείς των ΕΠΑΛ-ΕΠΑΣ εγκαινίαζε –άκουσον
άκουσον- και διαφήµιζε ουσιαστικά µε την παρουσία του ένα
ιδιωτικό ΙΕΚ στον Πειραιά και εγγυόταν µάλιστα την επαγγελµα-
τική αποκατάσταση των αποφοίτων. Το καταθέτω για τα Πρα-
κτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Εµµανουηλίδης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η αξιολόγηση αυτής της «αρβανιτοπούλιας» πρακτικής βρίσκει
την απόλυτη αντιστοίχιση στη διακήρυξη του Κυριάκου Μητσο-
τάκη περί µαθητών-πελατών. Η νεοφιλελεύθερη λογική στο µε-
γαλείο της! Και διαφορετικά, ο κοινωνικός κυνισµός στην από-
λυτη έκφρασή του! 

Ήρθαµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να εµποδίσουµε
µε την πολιτική µας τον εκπαιδευτικό Αρµαγεδώνα της Νέας Δη-
µοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, που κινδύνευε να διαλύσει κάθε προ-
οπτική δηµοκρατικής και ελεύθερης παιδείας. 

Ήρθαµε για να µείνουµε. Ωστόσο, αυτοσκοπός µας δεν είναι
η εξουσία. Όσοι µας ξέρουν –και ευτυχώς µας ξέρουν πολλοί
στις τοπικές µας κοινωνίες- γνωρίζουν πολύ καλά τα βήµατά µας,
τα βήµατα της προσωπικής διαδροµής. Η µόνη σκευή µας είναι
η καθαρή διαδροµή και η καθαρότητα των προθέσεων. Αυτά
είναι τα όπλα µας και µε αυτά πολεµάµε. 

Πολεµάµε ενάντια σε ένα παραληρηµατικό αντιπολιτευτικό
λόγο, που στη συγκεκριµένη περίπτωση εστιάζεται στο προς ψή-
φιση νοµοσχέδιο.  

Ένα νοµοσχέδιο που έρχεται να τακτοποιήσει αρρυθµίες, αδι-
κίες των µνηµονιακών πολιτικών στα θέµατα της έρευνας και που
προλειαίνει το έδαφος για συνολικότερη µεταρρυθµιστική προ-
σπάθεια, η οποία θα είναι συµβατή µε τα οράµατα και την ιδεο-
λογία της Αριστεράς. 

Η σηµαντικότερη συµβολή του νοµοσχεδίου αυτού είναι η
εκτεταµένη τροποποίηση του ν. 4310/14, ενός νόµου ανεπαρκέ-
στατου, ο οποίος αποτελεί την επιτοµή των µνηµονιακών πολιτι-
κών, ενός νόµου που θεσµοθέτησε την υποχρηµατοδότηση της
έρευνας, υιοθέτησε την τιµωρητική αξιολόγηση και απορρύθµισε
το εργασιακό καθεστώς των ερευνητών, για να αναφερθώ σε
ορισµένες µόνο από τις αντιδραστικές και µνηµονιακές του πα-
ρεµβάσεις. Για την ανεπάρκεια, άλλωστε, του νόµου έχει συµ-
φωνήσει το σύνολο της ερευνητικής κοινότητας. 

Ταυτόχρονα, όπως ανέφερα, το σχέδιο νόµου που συζητούµε
σήµερα και οι παρεµβάσεις που φέρνει, διαµορφώνουν τις προ-
ϋποθέσεις για έναν νόµο µε µακρόπνοη προοπτική για την
έρευνα, την καινοτοµία και την τεχνολογική ανάπτυξη. 

Θα σταθώ λίγο περισσότερο στα θέµατα της εκπαίδευσης,
καθώς είναι το πεδίο το οποίο έχω υπηρετήσει για δεκαετίες.
Είναι αλήθεια ότι αποτελούν ένα µικρό και περιορισµένο κοµµάτι
στο παρόν νοµοσχέδιο, καθώς οι περισσότερες παρεµβάσεις
είτε έχουν γίνει µε προηγούµενο νοµοθέτηµα είτε αποτελούν
µέρος του εθνικού και κοινωνικού διαλόγου για την παιδεία ο
οποίος συνεχίζεται. Η Κυβέρνηση, άλλωστε, τηρεί τη δέσµευσή
της να µην νοµοθετεί για ζητήµατα που συζητούνται στον διά-
λογο. Δεν µπορεί, όµως, να µην νοµοθετήσει προκειµένου να
ρυθµίσει τα επείγοντα ζητήµατα της εκπαίδευσης. Και αυτό κάνει
καταθέτοντας απαραίτητες ρυθµίσεις που αφορούν την εύρυθµη
λειτουργία των σχολικών µονάδων, καθώς και τη βελτίωση της
εκπαιδευτικής διοίκησης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ.
Πιο συγκεκριµένα, θα αναφερθώ στο άρθρο 33, το οποίο ει-

σάγει µια σειρά βελτιωτικών διατάξεων, όπως της παραγράφου
6, η οποία αντιµετωπίζει ζητήµατα λειτουργίας των πειραµατικών
και πρότυπων σχολείων, αφού απεδείχθη ότι η τοποθέτηση ανα-
πληρωτών µε αυξηµένα προσόντα στα σχολεία αυτά δηµιουργεί
πολλές καθυστερήσεις και γι’ αυτόν τον λόγο επιλέγεται οι εκ-
παιδευτικοί αυξηµένων προσόντων που θα τοποθετούνται σε
αυτά τα σχολεία να προέρχονται από το µόνιµο προσωπικό, να

µην είναι δηλαδή αναπληρωτές.
Θα ήθελα ακόµη πολλά να πω για την περίφηµη αριστεία…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν το επιτρέπει ο

χρόνος, όµως.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Ναι, τελειώνω, κύριε Πρό-

εδρε.
Άλλωστε οι απόψεις περί αριστείας έχουν κατατεθεί και σε

προηγούµενες τοποθετήσεις. 
Όσον αφορά τα ολοήµερα, ο κοινός παρονοµαστής να θέλει

όλα τα σχολεία να είναι ολοήµερα, νοµίζω είναι µια ένδειξη της
δηµοκρατικής αντίληψης που έχουµε για τη στοιχειώδη εκπαί-
δευση.

Τέλος, στέκοµαι στη δέσµευση του Υπουργού ότι τα νηπιαγω-
γεία θα λειτουργήσουν στον αριθµό των συναδέλφων που στή-
ριζαν µέχρι τώρα την νηπιακή αγωγή.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η κ. Φωτίου έχει τον
λόγο.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Δεν ξέρω πόση ώρα έχω για να αναπτύξω τις τρεις τροπολο-
γίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όσο πιο σύντοµα
µπορείτε. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητοί συνάδελφοι, έχω καταθέσει τρεις τροπολογίες,
όπως την 357/4. Τις καταθέσαµε στις 26/4 και τις ανέπτυξα και
επιχειρηµατολόγησα γι’ αυτές στην ανάλογη και σχετική επι-
τροπή.

Εν τάχει, η 357/4 αφορά το εθνικό σωµατείο υπό την επωνυµία
«Παιδική Στέγη». Το εν λόγω σωµατείο, έχει κατά εποχές δηµι-
ουργήσει µεγάλα προβλήµατα ως προς τη λειτουργία του και ως
προς την αίτηση µεγάλων χρηµατικών ποσών τα οποία και έλαβε
από το Υπουργείο µας µε την –αν θέλετε- κατά εποχές απειλή
ότι κινδυνεύει να κλείσει.

Και όταν λέω το Υπουργείο µας δεν εννοώ την περίοδο µόνο
που ήµουν εγώ, αλλά και τις προηγούµενες περιόδους.

Το Νοµικό Πρόσωπο Ιδιωτικού Δικαίου «Παιδική Στέγη» υπό
την εποπτεία του Υπουργείου σήµερα χρηµατοδοτείται από το
ΕΣΠΑ, από τροφεία που παίρνει από τους γονείς, οι οποίοι πη-
γαίνουν τα παιδιά τους εκεί και από την πρόνοια.

Παρ’ όλα αυτά και ενώ από το 2007 µέχρι το 2012 πήρε µια
κρατική ενίσχυση συνολικού ύψους 1.980.000 ευρώ, το 2012
έκλεισε, ανέστειλε την λειτουργία ένας από τους πέντε παιδικούς
σταθµούς που βρίσκονται υπό την διαχείρισή του. 

Το 2013, για να έρθω ξανά λίγο στην ιστορία της υπόθεσης
αυτής, χρηµατοδοτήθηκε ξανά µε 100.000 ευρώ επιπλέον εις
βάρος του προϋπολογισµού του Υπουργείου Εργασίας. Το 2012,
όπως σας είπα, παρ’ όλες τις χρηµατοδοτήσεις ανέστειλε τη λει-
τουργία ενός ιδρύµατος.

Το πρόβληµά µας, λοιπόν, είναι ότι αυτήν τη στιγµή επιθυ-
µούµε µε την προωθούµενη ρύθµιση να εξασφαλιστεί η δηµο-
σιολογική νοµιµότητα και η διαφάνεια στη διαχειριστική συµπε-
ριφορά του ιδρύµατος. Με αυτήν την έννοια ενώ σήµερα µετέ-
χουν σε αυτό τρία µέλη του αρχικού σωµατείου, δύο µέλη από
τον δήµο, εµείς διευρύνουµε το πενταµελές αυτό συµβούλιο µε
άλλα δύο µέλη, έναν µε έγκριτη προσωπικότητα σχετική µε αυτό
το θέµα και άλλον έναν που θα είναι από τους υπαλλήλους του
Υπουργείου. 

Επιµένουµε σε αυτό ακριβώς γιατί µέσα από αυτήν τη διεύ-
ρυνση πιστεύουµε ότι θα γίνει έλεγχος για τη χρηστή διαχείριση
και προστασία του δηµοσίου χρήµατος, που λαµβάνει το ίδρυµα
για την κάλυψη των λειτουργικών του δαπανών.

Η δεύτερη τροπολογία 358/5, όπως και η 356/3 θεραπεύουν
ένα πρόβληµα που έχει προκύψει από τη µεταφορά της Γενικής
Γραµµατείας Πρόνοιας από το Υπουργείο Υγείας στο Υπουργείο
Εργασίας. Κατά τη µεταφορά αυτή, η οποία όπως ξέρετε έγινε
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µε τον νόµο του 2012 και υλοποιήθηκε το 2013, έγιναν ορισµένα
λάθη. Αυτά τα δύο λάθη, λοιπόν, θεραπεύουµε σήµερα. 

Η µια τροπολογία αφορά τη µεταφορά οργανικών θέσεων Νο-
µικών Προσώπων Δηµοσίου Δικαίου, τα οποία λάθος µεταφέρ-
θηκαν στην κεντρική υπηρεσία του Υπουργείου και άρα ξανατο-
ποθετούνται, µεταφέρονται δηλαδή εκεί που πραγµατικά υπάρ-
χουν. Με απλά λόγια πρόκειται για τους υπαλλήλους των Νοµι-
κών Προσώπων Δηµοσίου Δικαίου του Υπουργείου, δηλαδή τα
Κέντρα Κοινωνικής Προστασίας ή Πρόνοιας που λειτουργούν σε
όλη τη χώρα. Έγινε ένα λάθος και οι οργανικές τους θέσεις µε-
ταφέρθηκαν στο κεντρικό Υπουργείο, ενώ οι άνθρωποι πάντα λει-
τουργούσαν στα συγκεκριµένα Κοινωνικά Κέντρα Κοινωνικής
Προστασίας. Άρα, αποκαθιστούµε αυτό το λάθος.

Και η δεύτερη τροπολογία είναι ανάλογη. Κατά τη µεταφορά,
λοιπόν, παρέµειναν στο Υπουργείο Υγείας στεγαστικά προγράµ-
µατα προσφύγων του ’22 και λαϊκής στέγης. Αυτά λοιπόν, απο-
καθίστανται µε τη µεταφορά τους πάλι στο Υπουργείο Εργασίας
ως όφειλαν. Αυτές είναι οι τρεις τροπολογίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία. Ευχαριστούµε
πολύ.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Να πω δυο
κουβέντες, κύριε Πρόεδρε, για το νοµοσχέδιο, στο επίπεδο του
ολοήµερου σχολείου. 

Πιστεύω ότι µία από τις µεγαλύτερες αλλαγές που µπορούν
να γίνουν στην κοινωνία σήµερα, σε αυτή την κοινωνία που χει-
µάζεται, είναι το ολοήµερο σχολείο και η παροχή σχολικών γευ-
µάτων σε αυτό. 

Αυτό θα αλλάξει εντελώς το τοπίο της πρωτοβάθµιας, κατ’
αρχάς, εκπαίδευσης. Γιατί; Διότι µέσα σε αυτό το σχολείο, το
οποίο σήµερα γίνεται σε όλα τα δηµοτικά σχολεία της χώρας,
ενώ το πρόγραµµα αυτό το πολύ ενδιαφέρον γινόταν µόνο στο
ένα τρίτο των σχολείων της χώρας, αυτήν τη στιγµή, µε αυτήν
την κίνηση δίνουµε τη δυνατότητα σε όλα τα παιδιά, εφόσον
έχουν συγχρόνως…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αν µπορείτε, κύριοι συνάδελφο, ακούστε µε λίγο.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Είπατε ότι θα µιλούσατε για τις τροπολο-

γίες. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Δεν µπορώ
να µιλήσω και για τα ολοήµερα; 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Προαλείφεστε για Υπουργός Παιδείας; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Είναι εξαίρετη εκπαιδευτικός και µε εµπειρία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώστε, κυρία

Φωτίου. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κυρία Αν-
τωνίου, όλα είναι χαριτωµένα. Χαίροµαι για τα αστειάκια που
λέγονται, αλλά θα ήθελα να πω κάτι που νοµίζω ότι αφορά κάθε
ελληνική οικογένεια. 

Κάθε ελληνική οικογένεια θα πρέπει να αποκτήσει αυτή τη σι-
γουριά ότι το παιδί της πηγαίνει το πρωί στο σχολείο και ότι εκεί
κάποια ώρα µπορεί να έχει ένα γεύµα µεσηµεριανό και να µην
έχει την έννοια του τι µαγειρεύω, έχω, δεν έχω, να του δώσω του
παιδιού µου να φάει, αλλά και έχω ή δεν έχω τον χρόνο να είµαι
µε το παιδί µου και να µαγειρέψω ή να είµαι µε το παιδί µου. 

Αυτό νοµίζω ότι είναι εξαιρετικά σηµαντικό από τη µια, όχι
µόνο για την Ελλάδα της κρίσης, αλλά για την ίδια τη σχολική
αγωγή. Είναι εκπαιδευτική ανάγκη τα παιδία να τρώνε όλα µαζί.
Και όσοι από εσάς τους συναδέλφους, λοιπόν, έχουν τα παιδιά
τους στα ιδιωτικά σχολεία, ξέρουν πολύ καλά τι λέω και πόσο
σηµαντικό είναι σαν εκπαιδευτική αγωγή να τρώνε όλα τα παιδιά
µαζί στο σχολείο. Αυτό είναι το ένα.

Το δεύτερο είναι και τα παιδιά όλων αυτών των πολύ ταλαιπω-
ρηµένων τάξεων, από τα µνηµόνια και από όλη αυτή τη µεγάλη
κρίση, να έχουν τη δυνατότητα και σε προγράµµατα για την πα-
ραµονή τους στο σχολείο παραπάνω όσο και σε προγράµµατα
ενισχυτικής διδασκαλίας, ώστε να µην αναγκάζεται κανείς πλέον
να παίρνει δασκάλους να βοηθάνε τα παιδιά τους στο σχολείο,

πράγµα που γίνεται σε όσους έχουν να πληρώσουν, από τη µια
και από την άλλη, να µπορέσουν να µετέχουν σε ένα µεγάλο πρό-
γραµµα δραστηριοτήτων, θεατρικών δράσεων, αθλητικών δρά-
σεων κ.λπ., όπως γίνεται πάλι στα πολύ καλά ιδιωτικά σχολεία,
που πολύ λίγες οικογένειες πια µπορούν να πληρώσουν.

Αυτό το δίπολο του ολοήµερου και του σχολικού γεύµατος
είναι υποχρέωση της Αριστεράς. Θα το κάνουµε. Μην έχετε καµ-
µία αµφιβολία. Με όλες τις δυσκολίες, σήµερα, δίνουµε ένα
πρωινό δωρεάν σε δώδεκα χιλιάδες παιδιά της Αττικής, στα σχο-
λεία που δεν έχουν καν τη δυνατότητα να πάνε τα παιδιά να δώ-
σουν ένα ευρώ ή µισό ευρώ να πάρουν µια τυρόπιτα. Είναι δώ-
δεκα χιλιάδες παιδιά. Το δίνουµε εµείς που δεν έχουµε βρει
ακόµη τα λεφτά, αλλά προσπαθούµε µε κάθε τρόπο να το κά-
νουµε.

Συγχρόνως, δίνουµε τώρα, πειραµατικά, για πρώτη φορά στην
Ελλάδα –αυτήν την Ελλάδα την καινούργια, της κρίσης- τρεις χι-
λιάδες σχολικά γεύµατα, που τα έχει σχεδιάσει το γεωπονικό Πα-
νεπιστήµιο, στις πιο πληγµένες από την κρίση περιοχές της
Αττικής. Του χρόνου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Υπουργέ, εκ-
τροχιάζεται η διαδικασία. Βάλτε µια τελεία.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Εάν έχει
εκτροχιαστεί, να σταµατήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Υπάρχει µια κεκτη-
µένη ταχύτητα προς τον εκτροχιασµό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Είναι εκτός νοµοσχεδίου.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Είναι µαζί
µε το ολοήµερο. Αλλιώς δεν γίνεται χωρίς ολοήµερο το σχολικό
γεύµα. Το σχολικό γεύµα εντάσσεται στη διαδικασία του ολοή-
µερου.

Σήµερα δυσκολευτήκαµε πολύ να το εφαρµόσουµε σε σχολεία
που δεν ήταν ολοήµερα. Καταλαβαίνετε; Αυτή, λοιπόν, είναι η µε-
γάλη διαφορά. Και συγχρόνως αυτά τα γεύµατα τα έχουν ανα-
λάβει ΚοινΣΕπ περιορισµένης ευθύνης. Ξέρετε τι είναι αυτό;
Είναι αυτές οι κοινωνικές συνεταιριστικές επιχειρήσεις των
οποίων το 30% των µελών είναι άτοµα τα οποία ήταν πρώην φυ-
λακισµένοι, ήταν πρώην τοξικοεξαρτηµένοι, είναι παιδιά µε νοη-
τική στέρηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Υπουργέ, βάλ-
τε µια τελεία.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Αυτά τα παι-
διά, λοιπόν, δουλεύουν και παράγουν αυτά τα γεύµατα.

Πιστεύω ότι αυτό που κάνουµε είναι τοµή και έτσι θα ανοί-
ξουµε και νέες θέσεις εργασία µέσα απ’ όλη αυτή την ιστορία
των σχολικών γευµάτων. Και θα το προχωρήσουµε. Μην ανησυ-
χείτε γι’ αυτό. Βήµα βήµα θα το προχωρήσουµε. Είµαστε απο-
φασισµένοι σε αυτό. Θα αλλάξει το εκπαιδευτικό τοπίο στην
πρωτοβάθµια εκπαίδευση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

µε την οµιλία του ο κ. Τσίπρας στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΣΥΡΙΖΑ έδειξε εκνευρισµό, έχασε την ψυχραιµία του, επιτέθηκε
κατά πάντων µπροστά βέβαια στη λαϊκή κατακραυγή για την
υπερφορολόγηση και τα µέτρα των 12,5 δισεκατοµµυρίων που
έχει υπογράψει και θα επιβαρύνουν τον ελληνικό λαό.

Μίλησε για την ευρωπαϊκή σοσιαλδηµοκρατία. Πρέπει να ξέρει
ότι πράγµατι η ευρωπαϊκή σοσιαλιστική οικογένεια στηρίζει στα-
θερά την Ελλάδα ανεξαρτήτως κυβερνήσεων. Δεν µπορεί, όµως,
να αποσοβεί το απανωτά αυτογκόλ του κ. Τσίπρα. Δεν φθάνουν
οι δυνατότητές της µέχρι εκεί. 

Και εάν εµείς τηρώντας υπεύθυνη πολιτική στάση, υπεύθυνη
εθνική και κοινωνική στάση τα προηγούµενα χρόνια είχαµε πολι-
τικό τίµηµα και πολιτικό κόστος, σήµερα τον ευχαριστούµε πάρα
πολύ που µας ξαναδίνει τη δυνατότητα να εκφράσουµε λόγο, να
ακουστούµε. Και τον ευχαριστούµε που µας στέλνει ξανά πίσω
τους ανθρώπους που κατάλαβαν το παραµύθι -που ήταν ο αυτο-

9268 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σκοπός του κ. Τσίπρα- και πως η µόνη συγκολλητική ουσία της
σηµερινής Κυβέρνησης είναι ο αυτοσκοπός της εξουσίας και τί-
ποτα παραπάνω.

Χωρίς σχέδιο, µε αναγόρευση του τακτικισµού σε στρατηγική,
η χώρα παραπαίει και οι πολίτες φορτώνονται αχρείαστα βάρη.
Οι αποφάσεις για την εκπαίδευση, παρά το γεγονός ότι ο Υπουρ-
γός προσπαθεί να βάλει ένα ιδεολογικό περιτύλιγµα, δεν πλη-
ρούν κανένα παιδαγωγικό και εκπαιδευτικό κριτήριο. Δεν είναι
κοµµάτι κανενός σχεδίου για την εκπαίδευση. Υπονοµεύει παρα-
δείγµατος χάριν το ολοήµερο σχολείο. Σταµατά τα µαθήµατα
στις 13.15’. Καταργεί ειδικότητες µόνο και µόνο για να εξοικονο-
µήσει εκπαιδευτικές ώρες. 

Κύριε Φίλη, εάν κάνατε κάτι πιο ριζοσπαστικό, εάν κάνατε κάτι
κατ’ αντιγραφή αυτού που έκανε ο κ. Μαδούρο, να µειώνατε -ας
πούµε- κατά µιάµιση ώρα κάθε µέρα τις εκπαιδευτικές ώρες, θα
εξοικονοµούσατε εκπαιδευτικούς να τους δίνετε και ρεπό, όχι
µόνο δεν θα είχατε ανάγκη από αναπληρωτές. Κάντε το, λοιπόν,
αφού αυτήν την πολιτική εγκαινιάσατε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, τώρα αρχί-
ζουν οι πολίτες -τώρα αρχίζει να γίνεται- να κατανοούν το σύν-
θηµα του κ. Τσίπρα «Ξεµπερδεύουµε µε το παλιό». Καταργείτε
τα ολοήµερα, µειώνετε τις εκπαιδευτικές ώρες, αφήνετε εκτός
παιδιά ανέργων γονιών που αναζητούν εργασία. Ξεµπερδεύετε
και µε τα νηπιαγωγεία που έχουν λίγα νήπια, των οποίων οι γονείς
προσπαθούν να µείνουν στον τόπο τους. Ξεµπερδεύετε µε το
παλιό.

Καταργείτε το ΕΚΑΣ για µικροσυνταξιούχους, κατεδαφίζετε το
ασφαλιστικό, µειώνετε δραµατικά τις κατώτερες συντάξεις, σφά-
ζετε κυριολεκτικά τις αναπηρικές και εξανεµίζετε τις επικουρικές. 

Ξεµπερδεύετε µε το παλιό και µε τις παραδοσιακές δραστη-
ριότητες στα µικρά χωριά, καφενεία, µπακάλικα και άλλες δρα-
στηριότητες. Ξεµπερδεύετε µε το παλιό, την παραγωγή, την
αγροτική παραγωγή και την προοδευτική επιχειρηµατικότητα µε
την υπερφορολόγηση και τα κίνητρα φοροδιαφυγής που καθιε-
ρώνετε. 

Ξεµπερδεύετε µε το παλιό και καταργείτε τον ΟΓΑ. Μάλιστα!
Ο κ. Τσίπρας αθέτησε και τις πρόσφατες δεσµεύσεις του προς
τους αγρότες. Ξεµπερδεύετε µε το παλιό και νοµοθετείτε κατ’
εξαίρεση για αναθέσεις έργων και προµηθειών χωρίς διαγωνι-
σµούς, χωρίς δηµοσιότητα, χωρίς κανόνες και κριτήρια, χωρίς
διαφάνεια. Πρόεδρος της Αρχής Δηµοσίων Συµβάσεων κατήγ-
γειλε τις παρεµβάσεις σας –νοµοθετικές και άλλες- παραιτούµε-
νος. 

Ξεµπερδεύετε µε το παλιό, υπονοµεύετε τις ανεξάρτητες αρ-
χές. Το ΑΣΕΠ λειτουργεί οριακά µε ελάχιστο αριθµό συµβούλων.
Ευνουχίσατε νοµοθετικά το Εθνικό Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο,
υπονοµεύετε κάθε τι που κατάφερε να σταθεί όρθιο τα χρόνια
της κρίσης. 

Στο πεδίο της έρευνας, κύριε Υπουργέ, κ. Φωτάκη, τι ακριβώς
σηµαίνει «ξεµπερδεύουµε µε το παλιό»; 

Από το ΕΚΕΚ Κρήτης το 1983 µέχρι σήµερα η Ελλάδα δηµι-
ούργησε και διαθέτει ένα αξιοζήλευτο δίκτυο ερευνητικών κέν-
τρων σε όλους τους τοµείς. Έχουµε, λοιπόν, ένα παλιό, ένα πα-
ρελθόν µε ευρωπαϊκή, όµως, και διεθνή αναγνώριση, µε διακρί-
σεις και επιτεύγµατα. Και εσείς, κύριε Υπουργέ, κύριε Φωτάκη,
εν πολλοίς δηµιούργηµα αυτού του παλιού είστε και είναι τιµή
µου που σας είχα καθηγητή στο παρελθόν στο Πανεπιστήµιο
Κρήτης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα η χώρα έχει ανάγκη
από µία εθνική και κοινωνική και ταυτόχρονα οικονοµική επανεκ-
κίνηση και ο χώρος της έρευνας µπορεί να πρωταγωνιστήσει σε
αυτήν την προσπάθεια. Όµως,  χρειάζεται απελευθέρωση απ’
ό,τι αρνητικό τον κρατά καθηλωµένο, για να µπορέσει να αξιο-
ποιήσει την αναγνώριση και τη διάκριση που έχει πετύχει µέχρι
σήµερα µε το αξιοζήλευτο ερευνητικό, επιστηµονικό δυναµικό
και όλους τους εργαζόµενους και να γίνει απόλυτα ανταγωνι-
στικό στην Ευρώπη και τον κόσµο. 

Με το νοµοσχέδιο που συζητάµε γίνονται διορθώσεις σε επι-

µέρους θέµατα, έχει θετικές διατάξεις και µάλιστα µε ορισµένες
διατάξεις και τροπολογίες λύνονται και προβλήµατα, αλλά σε
καµιά περίπτωση το νοµοσχέδιο αυτό δεν αποτελεί αυτό που
χρειάζεται σήµερα η έρευνα στην Ελλάδα για να κάνει το άλµα
προς τα µπρος. 

Οι ερευνητές και όλοι οι εργαζόµενοι πρέπει να νιώσουν την
ανάθεση του ρόλου που πρέπει να διαδραµατίσουν από εδώ και
πέρα για να είναι αυτό άλµα µεγαλύτερο και γρηγορότερο από
τη φθορά. Χρειάζονται συγκεκριµένες καινοτόµες πρωτοβουλίες
που µέχρι τώρα δεν τις βλέπουµε. 

Σας καταθέσαµε µια σειρά προτάσεις και τροπολογίες για τη
βελτίωση των εργασιακών συνθηκών των εργαζοµένων και των
ερευνητών. Μας είπατε δεν µπορείτε τώρα, «ο Τσακαλώτος», «η
τρόικα», «το κουαρτέτο», «ο Σόιµπλε», «ο προϋπολογισµός», «θα
τα δούµε αργότερα». Για το ανθυγιεινό λέτε όχι για τώρα. Όµως,
για τις µετακινήσεις που είναι πολλά εκατοµµύρια έναντι µερικών
χιλιάδων το δεχθήκατε και καλώς το δεχθήκατε. Δεχθείτε και το
ανθυγιεινό. 

Τα υπηρεσιακά συµβούλια στα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δι-
καίου, που δεν έχουν οικονοµικό κόστος, γιατί δεν τα δέχεστε;
Είναι µια θεσµική παρέµβαση χωρίς οικονοµικό κόστος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, λίγο χρόνο ακόµα.
Καλώς, κύριε Υπουργέ. Όµως, να ξέρετε ότι είστε ένας από

τους αυτούς τους λίγους που ο κ. Τσίπρας επέλεξε ως άλλοθι.
Όµως, οι αρνητικές εξελίξεις που φέρνει η έλλειψη σχεδίου και
στόχων της Κυβέρνησης και κυρίως η συνολική ανικανότητα να
διαχειριστεί τα πράγµατα σε µια κρίσιµη περίοδο για τη χώρα
έχουν ξεπεράσει προ πολλού τα άλλοθι αυτού του τύπου και σας
ακυρώνουν προσωπικά. Η χώρα από την πραγµατική και µετρη-
µένη προοπτική τον Δεκέµβριο του 2014, σήµερα, δεκαέξι µήνες
µετά, σέρνεται χωρίς πυξίδα. 

Η Δηµοκρατική Συµπαράταξη µπροστά σε αυτήν την κατά-
σταση επιµένει στην ανάγκη για εθνική και κοινωνική συµφωνία.
Έχουµε ήδη απευθύνει πρόσκληση συνεννόησης για τον οδικό
χάρτη της χώρας σε όλες τις πολιτικές δυνάµεις που πιστεύουν
στον ευρωπαϊκό δρόµο και θέλουν να συµβάλλουν σε αυτόν τον
στόχο. Αυτή η πρόσκληση όµως, αφορά κυρίως την ίδια την κοι-
νωνία, τον κόσµο της παραγωγής, της δηµιουργίας, τους ανθρώ-
πους της προόδου, τον πνευµατικό κόσµο, τους εργαζόµενους,
τους αγρότες, τους αυτοαπασχολούµενους, τους νέους, τους
άνεργους, τους επιστήµονες. 

Καλούµε, λοιπόν, όλους τους πολίτες να συµµετάσχουν στον
διάλογο για την αναγκαία εθνική και κοινωνική συνεννόηση, για
να βγάλουµε τη χώρα από την περιπέτεια που έχει µπει µε το
αναγκαίο σχέδιο ανασυγκρότησης για το σήµερα και το αύριο
του τόπου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας ευχαριστούµε.
Κύριε Κεφαλογιάννη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον
λόγο για µία νοµοτεχνική βελτίωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Είναι µία νοµοτεχνική βελ-
τίωση που αφορά τη µονιµότητα των ερευνητών Α’ και Β’ βαθ-
µίδας σε αντιστοιχία µε αυτό που συµβαίνει στα ΑΕΙ. Είναι αυτή
η νοµοτεχνική βελτίωση που λέει ότι έχουν µονιµότητα οι ερευ-
νητές Α’ και Β’ βαθµίδας. Την καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων κ. Κωνσταντίνος Φωτάκης καταθέτει στα
Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία
έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ  να διανε-
µηθεί στους συναδέλφους. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Με την ευκαιρία αυτή
θέλω να κάνω ένα πολύ γρήγορο σχόλιο προς τον παλιό µου φοι-
τητή, τον κ. Κεγκέρογλου. Πραγµατικά κάποια παρανόηση έχει
γίνει. Δεν είπα εγώ ποτέ «ξεµπερδεύουµε µε το παλιό». Αυτό που
κάνουµε µε το παλιό είναι ότι πετάµε τα στοιχεία που έχουν απο-
τύχει, κρατάµε τα καλά και πάνω τους χτίζουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Κεφαλογιάννη,
έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν µπορώ να µην ξεκινήσω µε ένα σχόλιο για τη συνέχιση

ενός κακού τρόπου νοµοθέτησης. Είδαµε χθες να κατατίθενται
πενήντα βουλευτικές τροπολογίες και άλλες οκτώ υπουργικές.
Βλέπω ότι µόλις χθες κατατέθηκαν δύο εκπρόθεσµες υπουργι-
κές τροπολογίες, εκ των οποίων η µία περιέχει εννέα άρθρα και
η άλλη δύο άρθρα µεν, αλλά είκοσι παραγράφους όσον αφορά
την τεχνολογική εκπαίδευση. Πραγµατικά απορώ αν αυτός είναι
σεβασµός προς το Κοινοβούλιο και προς την Αντιπολίτευση ή αν
ο κύριος Υπουργός θεωρεί ότι αυτός είναι ο σεβασµός τουλάχι-
στον προς τους Βουλευτές της Συµπολίτευσης και αν τους θεω-
ρεί τόσο δεδοµένους.

Όσον αφορά τα του νοµοσχεδίου, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, δεκαπέντε µήνες µετά την ανάληψη της εξουσίας από την
«πρώτη φορά αριστερά», οι λέξεις που χρειαζόµαστε και χειρι-
ζόµαστε, οι έννοιες που είναι απολύτως απαραίτητες για την ανά-
καµψη της χώρας σε όλα τα επίπεδα είναι πλήρως συκοφα-
ντηµένες. Μετά τις έννοιες της ανταγωνιστικότητας, της αποτε-
λεσµατικότητας, της αξιολόγησης, της αξιοκρατίας, τον δρόµο
της απαξίωσης παίρνει πλέον και αυτή της έννοιας της έρευνας. 

Προσωπικά δεν θα κάνω την τιµή στην Κυβέρνηση να νοµιµο-
ποιήσω µία συζήτηση και να αναφερθώ στο ζήτηµα της έρευνας,
την οποία υποτίθεται ότι πραγµατεύεται το παρόν νοµοσχέδιο,
όχι µόνο γιατί µετά από τρία χρόνια κατά τα οποία προαλειφόταν
για την εξουσία και δεκαπέντε µήνες στα κυβερνητικά έδρανα ο
ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι καν σε θέση να παρουσιάσει µία ολοκληρωµένη
πρόταση γι’ αυτόν τον κρίσιµο τοµέα, αλλά και γιατί εντός και
εκτός αυτής της Αιθούσης, µέσα και έξω από τις γραµµές του
παρόντος σχεδίου νόµου, εµφανίζονται συνεχώς τα τρία βασικά
γνωρίσµατα της εκπαιδευτικής πολιτικής της Κυβέρνησης. Πρώ-
τον, ο απροκάλυπτος κρατικός συντεχνιασµός που παραδίδει την
παιδεία στους κοµµατικούς στρατούς. Δεύτερον, ο σοσιαλιστι-
κής κοπής εξισωτισµός που αναγάγει τη µετριότητα σε ύψιστη
αξία. Τρίτον, ο εθνικολαϊκισµός που επιβραβεύει τις σχολικές
προπαγάνδες και αποµονώνει τη χώρα από τον υπόλοιπο κόσµο. 

Και εξηγούµαι. Μετά τα πρότυπα και πειραµατικά σχολεία,
µετά το ψηφιακό σχολείο, η Κυβέρνηση αποφάσισε να στείλει
αµφίσηµα µηνύµατα σχετικά και µε τα ολοήµερα σχολεία και µε-
σούντος µάλιστα του προσχηµατικού, όπως αποδεικνύεται, εθνι-
κού διαλόγου. Άκουσα και τον κύριο Υπουργό και την κυρία
Υπουργό πριν να µιλούν για το ολοήµερο σχολείο και ελπίζω να
µην δούµε αργότερα στους επόµενους µήνες ότι τελικά το ολοή-
µερο σχολείο καταργείται, γιατί πέρασαν τέτοια µηνύµατα τις
προηγούµενες ηµέρες. Περιµένουµε να δούµε, προκειµένου να
καταλάβουµε ακριβώς τι πρόκειται να συµβεί.

Αναρωτιέµαι, επίσης, πραγµατικά τι θα σκέφτεται ο κ. Λιάκος,
ο πρόεδρος της επιτροπής, όταν την ώρα που µιλούσε για τη δι-
εύρυνση της παιδαγωγικής αυτονοµίας των σχολείων και τη µεί-
ωση των διαλειµµάτων, ο κύριος Υπουργός τον «άδειαζε», όχι
µόνο αυξάνοντας τη διάρκεια των διαλειµµάτων, αλλά καταργών-
τας και την ευέλικτη ζώνη, τη µοναδική ζώνη ανάσας και αυτο-
νοµίας που υπήρχε στα δηµοτικά σχολεία. Και αυτό το λέω, γιατί
η ευέλικτη ζώνη πολεµήθηκε λυσσαλέα κυρίως από τους συνδι-
καλιστές του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί αξιολογούσε ουσιαστικά το έργο των
εκπαιδευτικών. Όσοι δε εκπαιδευτικοί έπαιρναν πρωτοβουλίες
να εφαρµόσουν καινοτόµα προγράµµατα και δράσεις λοιδορούν-
ταν από τους συναδέλφους τους και αποµονώνονταν για αντισυ-
ναδελφική συµπεριφορά. 

Έρχοµαι στα του νοµοσχεδίου. Όσοι από εµάς αποδίδαµε
πριν από ένα χρόνο περίπου τις πρώτες κινήσεις του Υπουργού

Παιδείας, του κ. Μπαλτά, σε προχειρότητα, ρεβανσισµό και έλ-
λειψη προγραµµατικού βάθους, τώρα µπορούµε πραγµατικά να
ανησυχούµε. Η επαναφορά της δεκαετίας του 1980, που ξεκί-
νησε πριν από δεκαπέντε µήνες ως κακόγουστη φάρσα, ολοκλη-
ρώνεται µε τις παρεµβάσεις στα Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµα-
τα που περιλαµβάνονται στο σχέδιο νόµου. 

Και ποιες είναι οι πληγές των Ανωτάτων Εκπαιδευτικών Ιδρυ-
µάτων τις τελευταίες δεκαετίες; Η εσωστρέφεια, η αδυναµία λο-
γοδοσίας, η εξουσία των φοιτητοπατέρων και των παρατάξεων,
η βία και η αυθαιρεσία. 

Και όσα βήµατα έγιναν για την αντιµετώπιση αυτών των παθο-
γενειών και µε κόστος και µε κόπο τεράστιο, νοµίζω ότι διαγρά-
φονται µονοκονδυλιά. Είναι γνωστή εξάλλου η αγάπη, την οποία
τρέφει η Κυβέρνηση για το ν. 4009 και ιδιαίτερα για τα συµβούλια
των ΑΕΙ. Και νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι το πιο έντιµο που θα µπο-
ρούσατε να κάνετε είναι απλώς να τον καταργήσετε, άµα δεν τον
θέλετε. Αλλά νοµίζω ότι δεν σας αφήνει η τρόικα και γι’ αυτό κά-
νετε ό,τι µπορείτε για να το καταστήσετε απλά διακοσµητικά. 

Στην πρώτη εκδοχή του νοµοσχεδίου υπήρχε µία διάταξη που
αποσύρθηκε και η οποία προέβλεπε την έγκριση του συµβουλίου
για αποφάσεις της συγκλήτου και δεν θέλετε ούτε αυτή την ελά-
χιστη αρµοδιότητα της έγκρισης να υπάρχει. Και όταν κάτι σας
ξεφεύγει, τρέχετε να µαζέψετε γρήγορα µήπως κάποιος σας
ψέξει εσωκοµµατικά. 

Όµως, το πιο εξοργιστικό είναι αυτός ο κυνισµός µε τον οποίο
στην αιτιολογική έκθεση δικαιολογείτε τις διατάξεις τις οποίες
προτείνετε. Ενώ τώρα µας είχατε πει συνεχώς και τονίζατε ότι οι
αρµοδιότητες των οργάνων, δηλαδή του συµβουλίου, της συγ-
κλήτου και του πρύτανη, δήθεν συγχέονται και γι’ αυτό τα συµ-
βούλια πρέπει να καταργηθούν, τώρα ακριβώς ισχυρίζεστε το
αντίθετο, ότι οι αρµοδιότητές τους είναι απολύτως διακριτές και
ότι δεν συγκρούονται. Κι αυτό το πράττετε, για να αναθέτετε στη
σύγκλητο ένα κατώτερο όργανο αρµοδιότητες των συµβουλίων
όταν αυτές δεν αποφασίζουν εντός τριάντα ηµερών. Αρκεί, λοι-
πόν, κάποιοι φοιτητές ή φοιτητοπατέρες, επί τριάντα ηµέρες, να
διαλύουν τις συνεδριάσεις των συµβουλίων, όπως έχουµε πει
πολλές φορές στο παρελθόν, έτσι ώστε να αποφασίζει πάντα η
σύγκλητος, χωρίς άλλη εποπτεία.

Και µια και αναφέρθηκα σε αυτούς, να σας θυµίσω ότι πριν
από είκοσι ηµέρες µία οµάδα φοιτητών έκλεισε την έξοδο και
άσκησε σωµατική βία στην κ. Κυριαζοπούλου, Πρύτανη του Πα-
νεπιστηµίου Πατρών και στον Αναπληρωτή Πρύτανη, τον κ. Κα-
ραµάνο, και στη συνέχεια βεβαίως εµπόδισε τα µέλη της συγκ-
λήτου να εξέλθουν. Και αυτό δεν είναι η µόνη πρώτη φορά. 

Η Αναπληρώτρια Υπουργός Παιδείας, κ. Αναγνωστοπούλου,
είχε ταχθεί υπέρ των φοιτητών που κρατούσαν οµήρους τους συ-
ναδέλφους τους καθηγητές στο Πανεπιστήµιο Κρήτης και όπως
χαρακτηριστικά είχε πει δεν µπορεί να αποτελεί πειθαρχικό αδί-
κηµα και εν τέλει, ποινικό αδίκηµα. Και πράγµατι, στο νοµοσχέδιο
που συζητούµε σήµερα επιβραβεύετε αυτή τη συµπεριφορά κα-
ταργώντας τη διάταξη που το χαρακτηρίζει γενικά αδίκηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρνησης, µε την πολιτική
σας στο χώρο της παιδείας, πριν από ένα χρόνο καταφέρατε να
κινητοποιήσετε τη µεγάλη πλειοψηφία του εκπαιδευτικού κόσµου
όλων των βαθµίδων, όχι βέβαια µε καταλήψεις και µε απεργίες,
αλλά µε εκδηλώσεις λόγου, ηλεκτρονικά φόρουµ για την υπερά-
σπιση της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης, µε συλλογή υπογρα-
φών και έκδοση ψηφισµάτων.

Δυστυχώς, µε νοµοσχέδια, όπως το σηµερινό, διεκδικείτε επά-
ξια την απαξίωση της εκπαιδευτικής πολιτικής σας από τη συν-
τριπτική πλειοψηφία της κοινωνίας και αυτή, βεβαίως, η συντ-
ριπτική πλειοψηφία για απαξία τέθηκε µέσα από τις κάλπες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

Ο κ. Γάκης έχει τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, ξεκινώ µε µια πρόκληση. Θεωρώ ότι είναι µία

ευκαιρία να καθιερωθείτε σαν ο Υπουργός των αξιωµάτων και
σαν πρώτο αξίωµα να είναι κάθε νησί και µία µονάδα πρωτοβάθ-
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µιας εκπαίδευσης. Να µην υπάρχει νησί που δεν θα έχει είτε δη-
µοτικό είτε νηπιαγωγείο. Ο σεβασµός στη νησιωτικότητα θεωρώ
ότι είναι το ελάχιστο που έχουµε να κάνουµε. 

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, να
σας διαβάσω ένα τµήµα από µία επιστολή ενός από τα χιλιάδες
παιδιά που τα µετατρέψαµε σε επιστηµονικούς συνεργάτες µε-
τανάστες.

«Γράφω αυτό το γράµµα από τη βροχερή Γερµανία, όπου
αναγκάστηκα να µεταναστεύσω και να δουλέψω και να εκπαι-
δευτώ, αφού η πατρίδα µου µου έκλεισε κατάµουτρα την πόρτα
του µέλλοντος και όχι µόνο σε εµένα, αλλά σε χιλιάδες παιδιά
της ηλικίας µου, παιδιά που πριν ακόµη ανοίξουν τα φτερά τους,
τους τα είχαν κόψει.

Δεν κάναµε κάτι λάθος. Περάσαµε µε κόπο, εµπιστοσύνη και
επιµονή από όλους τους δρόµους της παιδείας που µας είχατε
ορίσει. Δεν παρεκκλίναµε. Δεν τεµπελιάσαµε, αλλά βρεθήκαµε
µία ολόκληρη γενιά, χωρίς δουλειά, χωρίς έµπνευση, χωρίς ελ-
πίδα, χωρίς δικαίωµα για όραµα. 

Θέλω να µας αφουγκραστείτε, να µας προσφέρετε ευκαιρίες,
δουλειές, ανοιχτές πόρτες δηµιουργίας και εξέλιξης, για να µπο-
ρέσουµε να βοηθήσουµε τη χώρα µας, που τώρα δεν µας βοη-
θάει και µας έχει διώξει».

Είµαστε σήµερα, κύριοι συνάδελφοι και κύριοι Υπουργοί, έτοι-
µοι να απαντήσουµε όλοι µαζί µε τη στάση µας και µε τις θέσεις
µας αν προσφέρουµε ευκαιρίες σ’ αυτά τα παιδιά; Αν ανοίγουµε
πόρτες δηµιουργίας; Ή θα συνεχίσουµε να στέλνουµε «πακετα-
ρισµένα» ταχυδροµικά τα παιδιά µας στο εξωτερικό;

Θεωρώ ότι το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα αποτελεί ένα
σηµαντικό βήµα στις θεσµικές µεταρρυθµίσεις που δεσµευθή-
καµε απέναντι στον ελληνικό λαό στις εκλογές του Σεπτέµβρη
του ’15. Είναι ένα σηµαντικό βήµα για τη µεγάλη οικονοµική και
κοινωνική αλλαγή που έχει ανάγκη η χώρα µας µε εργαλείο την
έρευνα, την αξιοποίηση της νέας τεχνολογίας στην παραγωγή,
µε εργαλείο την καινοτοµία. 

Έρχεται σήµερα η Κυβέρνηση να υλοποιήσει τον προγραµµα-
τικό λόγο του ΣΥΡΙΖΑ µε τη διαµόρφωση προϋποθέσεων ενός
πλαισίου για την έρευνα, την καινοτοµία και την τεχνολογική ανά-
πτυξη µε µακροχρόνια, όµως, προοπτική.

Κύριοι συνάδελφοι, στόχος µας είναι η χάραξη µιας εθνικής
στρατηγικής που θα αλλάξει και θα βελτιώσει το αναπτυξιακό
µοντέλο της χώρας, που θα οδηγήσει στη µείωση των περιφε-
ρειακών ανισοτήτων, στην αναδιανοµή των εισοδηµάτων αλλά
και στην ενίσχυση της κοινωνικής και οικονοµικής συνοχής µε
βασικούς αναπτυξιακούς στόχους την αύξηση της απασχόλη-
σης, ιδίως σε σύγχρονες ειδικότητες, την ευρεία χρήση της και-
νοτοµίας και την εξωστρέφεια των επιχειρήσεων.

Η ύπαρξη και δηµιουργία δυνατοτήτων υψηλής τεχνολογίας
στην παραγωγή για την αποτελεσµατικότερη χρησιµοποίηση του
εξειδικευµένου εργατικού δυναµικού είναι το σηµαντικότερο
πρόβληµα που έχει να επιλύσει η χώρα µας σήµερα. Και σ’ αυτόν
τον άξονα συνεισφέρουν θετικά οι νοµοθετικές ρυθµίσεις που
προτείνονται στο νοµοσχέδιο που σήµερα συζητάµε.

Κύριοι συνάδελφοι, µε τον προσανατολισµό στην τεχνολογική
καινοτοµία θα µπορέσει να ξαναµπεί η χώρα µας σε σοβαρή ανα-
πτυξιακή πορεία. Ταυτόχρονα µε τη διάχυση της καινοτοµίας σε
µικροµεσαίες επιχειρήσεις και φορείς ανάπτυξης της τεχνολο-
γίας, θα αναχαιτίσουµε τη διαρροή νέων επιστηµόνων από την
Ελλάδα στο εξωτερικό και θα αναστρέψουµε την πορεία διαφυ-
γής της σε πορεία επιστροφής του πνευµατικού κεφαλαίου,
αφού χιλιάδες νέοι µηχανικοί και επιστήµονες θα εµπλακούν στο
σχεδιασµό και τη δηµιουργία καινοτόµων τεχνολογιών σε κρίσι-
µους κλάδους όλων των τοµέων της οικονοµίας, µετατρέποντας
τη γνώση σε αναπτυξιακό πλεονέκτηµα για τη χώρα.

Βάζουµε σήµερα τις δοµικές βάσεις και δηµιουργούµε τις προ-
ϋποθέσεις για τον επαναπατρισµό των νέων επιστηµόνων µας για
την ανάπτυξη της χώρας. Γνωρίζουµε ότι η έρευνα αποτελεί ανα-
γνωρίσιµο κριτήριο και λειτουργεί σαν µαγνήτης στην προσέ-
λευση επενδύσεων, στη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας στην
πραγµατική οικονοµία.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ, κύ-

ριοι συνάδελφοι, κάντε λίγη ησυχία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Γνωρίζουµε ότι οι επενδύσεις κατευθύ-

νονται στην ποιότητα και στα υψηλής ποιότητας προστιθέµενης
αξίας προϊόντα που γίνονται µε τη συµµετοχή σε ερευνητικές
δραστηριότητες. Γνωρίζουµε ότι ανάπτυξη σηµαίνει βιωσιµότητα
και εξωστρέφεια µε όρους ανταγωνισµού, δηλαδή τεχνολογι-
κούς όρους, µε την κατάλληλη χρηµατοδότηση από ευρωπαϊκά
προγράµµατα και νέα επενδυτικά ταµεία, αλλά και µε τη σωστή
χρησιµοποίηση του επιστηµονικού δυναµικού. Σε όλα αυτά πα-
ρεµβαίνει το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα και προσδιορίζει
την απαραίτητη στρατηγική για την επίτευξη των στόχων. Δια-
µορφώνονται αυτές οι νέες προϋποθέσεις. Αναµορφώνεται προς
το καλύτερο το θεσµικό πλαίσιο για την έρευνα σε εθνικό και πε-
ριφερειακό επίπεδο και µε τις ρυθµίσεις για αξιολόγηση ανοίγε-
ται ο δρόµος µαζί µε τον σχεδιασµό µας µε το νέο αναπτυξιακό
νόµο για τεχνολογική και οικονοµική ανάπτυξη.

Επειδή επιµένουµε και επιµένω να θεωρώ ότι το Κοινοβούλιο
είναι ένας θεσµός στον οποίο πρέπει να αναπτύσσεται ο διάλο-
γος και η συνεννόηση, ώστε να οδηγούµαστε στις χρησιµότερες
πολιτικές αποφάσεις, θα ήθελα συµπληρωµατικά να τονίσω την
ανάγκη της περαιτέρω διεύρυνσης του πλέγµατος νοµοθετικών
παρεµβάσεων στον άξονα καινοτοµία και έξυπνες εξειδικεύσεις
στην περιφερειακή ανάπτυξη.

Ο ρόλος των περιφερειακών ερευνητικών κέντρων στην υπο-
βοήθηση και στην τεκµηρίωση της εθνικής και περιφερειακής
αναπτυξιακής στρατηγικής είναι καθοριστικός. Η δηµιουργία µη-
χανισµών που θα διευκολύνουν τη συνέργεια περιφέρειας, ΑΕΙ,
έρευνας πάνω στο κρίσιµο θέµα ανάπτυξη, απασχόληση, κοινω-
νική συνοχή µε εργαλείο τα ευφυή συστήµατα είναι απαραίτητη.
Οι ρυθµίσεις που θα τεκµηριωθούν, όχι µε όρους τοπικιστικών
σκοπιµοτήτων και την ίδρυση δοµών χωρίς σχέδιο και αναπτυ-
ξιακό σκοπό, αλλά µε κριτήριο τη βιωσιµότητα και τη χρησιµό-
τητα στην τοπική ανάπτυξη και οικονοµία είναι προϋπόθεση. Οι
έξυπνες εξειδικεύσεις αποτελούν ευρωπαϊκή προτεραιότητα και
θα πρότεινα να δοθεί έµφαση στις νέες επιχειρήσεις, στη νεανική
επιχειρηµατικότητα, την καινοτοµία, στα έξυπνα δίκτυα και στον
τουρισµό.

Είναι αναγκαιότητα η διασύνδεση κρατικού και ιδιωτικού
τοµέα, περιφερειακής αυτοδιοίκησης και του ερευνητικού δυνα-
µικού στις ελληνικές περιφέρειες, που διψάνε για τεχνολογικό
εκσυγχρονισµό και θέλουν να κινηθούν µε ανταγωνιστικά πλεο-
νεκτήµατα για τα προϊόντα τους στην παγκόσµια αγορά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω.
Όλα αυτά µπορούµε να τα πετύχουµε µε τα έξυπνα δίκτυα και

τις έξυπνες εξειδικεύσεις. Μπορούµε να αναγεννήσουµε παρα-
δοσιακούς κλάδους στις περιφέρειες, όπως για παράδειγµα στα
τοπικά αγροτικά προϊόντα, δίνοντας ανάσα στις τοπικές οικονο-
µίες που δεν µπορούν να σηκώσουν από µόνες τους το βάρος
της ακριβής ενέργειας και του εξοπλισµού υψηλής τεχνολογίας
στην παραγωγή. 

Κύριοι συνάδελφοι, η έρευνα πρέπει να αλλάξει προς µια κα-
τεύθυνση που θα κατοχυρώνει και την ακαδηµαϊκότητα και τη
διαφάνεια και θα στηρίζει αυτό που όλοι αναζητούµε για την ανά-
πτυξη της πατρίδας µας: έναν διαφορετικό, σύγχρονο, οικονο-
µικό και τεχνολογικό προσανατολισµό, που θα δώσει ώθηση στην
ανάπτυξη και θα φέρει ευηµερία στην ελληνική κοινωνία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ήσασταν σαφής.
Ολοκληρώστε, κύριε Γάκη. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Μία φράση µόνο θέλω να πω. 
Τα επιτεύγµατα του τελευταίου αιώνα µάς υπενθυµίζουν ότι η

επιστήµη του σήµερα είναι η τεχνολογία του µέλλοντος. Αυτήν
την πραγµατικότητα στηρίζουµε. Αυτός είναι ο σκοπός του νο-
µοσχεδίου που σήµερα ψηφίζουµε: Να υπερισχύσει η έρευνα του
αύριο στην επικοινωνιακή διαχείριση του σήµερα. 

Ευχαριστώ πολύ και συγγνώµη για τον χρόνο. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.
Μπαξεβανάκης. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ακούγοντας κανείς πολλούς από
τους προλαλήσαντες συναδέλφους της Αντιπολίτευσης, θα σχη-
µάτιζε την εικόνα που µεταδίδουν και τα µέσα ενηµέρωσης, ότι
καταργούνται τα ολοήµερα σχολεία, θα σχηµάτιζε δηλαδή την
αντίθετη εικόνα από αυτήν που ισχύει στην πραγµατικότητα. Ανα-
φέρθηκε σε αυτό διεξοδικά ο εισηγητής µας. 

Κάνει εντύπωση ότι όλο το ενδιαφέρον επικεντρώνεται µόνο
στο ένα τρίτο των δηµοτικών σχολείων, ενώ γίνεται µια προσπά-
θεια να υπάρξει ίση µεταχείριση και αντιµετώπιση των µαθητών
σε όλα τα σχολεία της χώρας από τετραθέσια και πάνω. Έχουµε
επέκταση δηλαδή του θεσµού το ολοήµερου σχολείου για όλες
τις περιοχές της χώρας, για όλα τα παιδιά, για όλα τα σχολεία.
Το ίδιο συµβαίνει και µε την περίφηµη αναλογία των νηπίων και
προνηπίων, σε σχέση µε τον αριθµό των νηπιαγωγών. 

Τόνοι µελάνης έχουν χυθεί από τα διαπλεκόµενα µέσα ενηµέ-
ρωσης -στο ίδιο µήκος κύµατος και οι Βουλευτές της Αντιπολί-
τευσης- για το γεγονός ότι δήθεν θα κλείσουν πάρα πολλά νηπια-
γωγεία. Δεν τους αρκούν οι επανειληµµένες τοποθετήσεις του
Υπουργού Παιδείας από τα πιο αρµόδια βήµατα. Στοιχείο αυτού
του γεγονότος είναι ότι δεν δίνετε καµµία σηµασία στην κατά τη
γνώµη µου ουσιαστικότερη διάταξη του άρθρου 35, δηλαδή τη
µείωση του αριθµού νηπίων ανά νηπιαγωγό, από επτά νήπια σε
πέντε στις αποµακρυσµένες περιοχές της χώρας µας, στις δυ-
σπρόσιτες, στις παραµεθόριες, εκεί όπου χρειάζεται µετακίνηση
ή όπου υπάρχουν προβλήµατα προσβασιµότητας. Για όσους ξέ-
ρουµε την ελληνική επικράτεια, αυτές οι προϋποθέσεις καλύ-
πτουν το µεγαλύτερο µέρος της ελληνικής υπαίθρου. Για το
µεγαλύτερο µέρος δηλαδή της ελληνικής υπαίθρου γίνεται πιο
εύκολη η πρόσβαση των νηπίων σε νηπιαγωγεία. Γίνεται πιο εύ-
κολη η δηµιουργία τάξης ή τµήµατος νηπιαγωγείου. Γίνεται δη-
λαδή µια προσπάθεια να απλωθεί το δικαίωµα πρόσβασης στην
προσχολική αγωγή σε εκείνες ακριβώς τις περιοχές της χώρας
που οι γεωγραφικές συνθήκες πολλές φορές αποτελούν εµπόδιο
για πολλές χιλιάδες οικογένειες. 

Αυτές τις πολλές χιλιάδες οικογένειες, αυτές τις πολλές χιλιά-
δες νήπια προσπαθούµε να στηρίξουµε σε όποια γωνιά της
χώρας και αν βρίσκονται κι επιτέλους Ελλάδα δεν αποτελούν
µόνο τα αστικά κέντρα. 

Κάνει όµως εντύπωση η πλαστή αγωνία µήπως κλείσουν νη-
πιαγωγεία. Από ποιους προέρχεται αυτή η δήθεν αγωνία; Από
ποιους άλλους; Από αυτούς που την τελευταία πενταετία έκλει-
σαν εκατοντάδες σχολεία, από αυτούς που ο Υπουργός τότε και
σηµερινός Αρχηγός τους απέλυσε δυόµισι χιλιάδες µόνιµους εκ-
παιδευτικούς σε µία νύχτα. Ήταν ο ίδιος Αρχηγός που έθεσε σε
διαθεσιµότητα πολλές χιλιάδες σχολικούς φύλακες. Ήταν ο ίδιος
που έθεσε σε διαθεσιµότητα εκατοντάδες διοικητικούς υπαλλή-
λους των πανεπιστηµίων. Όλοι αυτοί δήθεν αγωνιούν. Μάλιστα,
η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας στη διάρκεια της συζήτησης
στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, αφού διέκοψε άκοµψα
πολλές φορές τον Υπουργό Παιδείας, τον υποχρέωνε να δηλώ-
σει εάν θα κλείσει ένα νηπιαγωγείο που έχει έναν µαθητή και µά-
λιστα, συνάδελφε Γάκη, όχι σε νησιωτική περιοχή. 

Η δική µου πρόταση, αγαπητέ Υπουργέ, αν είναι έτσι, αν υπάρ-
χουν νηπιαγωγεία µε έναν µαθητή, νοµίζω -και το καταθέτω δη-
µόσια- ότι εγκληµατούµε σε βάρος αυτών των νηπίων υποχρεώ-
νοντάς τα σε έλλειψη κοινωνικοποίησης. 

Αν, λοιπόν, η κυρία εισηγήτρια θέλει την άποψή µου, αυτά τα
νηπιαγωγεία µε τον έναν µαθητή πρέπει να κλείσουν. Θα ήθελα
να ακούσω και τη δική της άποψη επ’ αυτού, αν είναι εύκολο. 

Η αγωνία σας, όµως, αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευ-
σης, δεν είναι αυτή, δεν είναι αν θα κλείσουν σχολεία. Έχετε κλεί-
σει εκατοντάδες και το ξέρετε καλά το παιχνίδι. Αυτό που σας
ενδιαφέρει είναι να µην υπάρξει εξορθολογισµός στην κατανοµή
του διδακτικού προσωπικού, να υπάρχει δηλαδή η τραγελαφική
κατάσταση που έχετε δηµιουργήσει µε τα υπερβολικά πλεονά-
σµατα σε ορισµένες περιοχές της χώρας και τις τραγικές ελλεί-
ψεις αλλού, για να συντηρείται έτσι το αθάνατο πελατειακό
σύστηµα, οι σχέσεις εξάρτησης και εξυπηρέτησης ανάµεσα σε
εκπαιδευτικούς και διοίκηση. 

Μπορεί αυτή να είναι η δική σας έγνοια, εσείς που εγκληµατή-
σατε σε βάρος της δηµόσιας εκπαίδευσης, σε βάρος µαθητών

και εκπαιδευτικών και η µόνη σας αγωνία, όπως πολύ εύστοχα
την εκφράζετε πολλοί από εσάς, πόσο ακόµη θα κρατήσει η
διάρκεια της αποξένωσής σας από την εξουσία, κάτι που θεω-
ρείτε ότι δικαιωµατικά σας ανήκει και για κάποιον περίεργο και
υπερφυσικό λόγο έχει διακοπεί, ελπίζετε, προσωρινά. Ελπίζουµε
για πολύ.

Το µεγάλο στοίχηµα, όµως, για τη δική µας Κυβέρνηση στον
χώρο της προσχολικής αγωγής είναι να υλοποιηθεί ο στόχος για
τη δίχρονη προσχολική αγωγή για όλα τα νήπια και τα προνήπια
της χώρας. Αυτό για το οποίο εσείς αδιαφορήσατε στους και-
ρούς των παχιών αγελάδων είναι η δική µας αγωνία, είναι αυτό
µε το οποίο θα αναµετρηθούµε σε αυτούς τους δύσκολους και-
ρούς και να είστε σίγουροι ότι θα το πετύχουµε.

Σχετικά µε το σύστηµα πρόσληψης των αναπληρωτών, ένας
διχασµός µεταξύ των νέων επιστηµόνων που οφείλεται στις δια-
δοχικές νοµοθετικές ρυθµίσεις των τελευταίων δεκαπέντε χρό-
νων κι έχει οδηγήσει σε πρωτοφανείς καταστάσεις ανθρωπο-
φαγίας, ενός διαρκούς εµφυλίου πολέµου µεταξύ νέων ανθρώ-
πων. Για ποιο πράγµα; Για το αυτονόητο δικαίωµα, για µια θέση
εργασίας. Και όλο αυτό γιατί ουδέποτε τολµήσατε να θέσετε τον
έλεγχο όλου αυτού του συστήµατος υπό τον έλεγχο µιας ανε-
ξάρτητης αρχής, του ΑΣΕΠ εν προκειµένω, όπως επιτάσσει το
Σύνταγµα. Αποτέλεσµα είναι να υπάρχουν αλλεπάλληλες δικα-
στικές προσφυγές και αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας, τις οποίες ένα κράτος δικαίου οφείλει να σέβεται. 

Οφείλουµε να επαινέσουµε τη στάση του Υπουργού Παιδείας,
ο οποίος αφουγκράστηκε την κοινωνία, απέδειξε ότι µπορεί να
συζητά και να ακούει τις κραυγές αγωνίας των ανθρώπων και δεν
προέβη σε µια ρύθµιση, η οποία τη στιγµή που θα συζητιόταν θα
ήταν βιαστική και µη ωφέλιµη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Είναι όµως ανάγκη, αφού κλείσει αυτός ο κύκλος, να συζητή-

σουµε µε νηφαλιότητα για ένα σταθερό σύστηµα προσλήψεων
και διορισµών στη δηµόσια εκπαίδευση, που θα σέβεται βεβαίως
τις αποφάσεις της δικαιοσύνης αλλά και το δικαίωµα στην εργα-
σία και των αναπληρωτών, που επί πολλά χρόνια δουλεύουν υπό
δύσκολες συνθήκες, σε περιοχές µε δύσκολες συνθήκες, και των
ανθρώπων που κοπίασαν, διάβασαν, κουράστηκαν και πέτυχαν
στον διαγωνισµό του ΑΣΕΠ, που το κράτος τούς υποχρέωσε να
εξεταστούν, αλλά και τους νέους ανθρώπους, που µετά το 2009
δεν τους έχει δοθεί η παραµικρή ευκαιρία να διεκδικήσουν µια
θέση εργασίας στο δηµόσιο σχολείο.

Θα κλείσω µε την τροπολογία που αφορά την τεχνική εκπαί-
δευση. Νοµίζω ότι αυτός ο τρόπος νοµοθέτησης, φίλε Υπουργέ,
αδικεί το ζήτηµα αυτό, το οποίο είναι σοβαρό και το ίδιο το γε-
γονός ότι η τροπολογία ρυθµίζει µε θετικό τρόπο οξυµµένα ζη-
τήµατα στον χώρο της τεχνικής εκπαίδευσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τελειώνετε, κύριε συ-
νάδελφε, για να µιλήσουν κι άλλοι.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Κινείται σε θετική κατεύθυνση, γιατί υλοποιεί τις πάγιες θέσεις

της εκπαιδευτικής κοινότητας όσον αφορά το πρόγραµµα σπου-
δών, που µιλά για ενιαία πρώτη τάξη, δευτέρα τάξη µε τοµείς και
τρίτη τάξη µε ειδικότητες, µεταθέτοντας κατά τουλάχιστον έναν
χρόνο την επιλογή επαγγελµατικής κατεύθυνσης και βοηθώντας
έτσι τους µαθητές να επιλέξουν επαγγελµατικό τοµέα µε µεγα-
λύτερη ωριµότητα και να αποφύγουν βιαστικές επιλογές. 

Τέλος, δίνεται στα παιδιά των ΕΠΑΛ το δικαίωµα να εισάγονται
και στη Σχολή της Πυροσβεστικής, αλλά το κυριότερο από όλα,
που κατά τη γνώµη µου µπορεί να αποβεί καθοριστικό για την
πραγµατική αναβάθµιση της τεχνικής εκπαίδευσης, είναι ότι δί-
νεται επιτέλους το δικαίωµα στα παιδιά των ΕΠΑΛ, στους απο-
φοίτους, να εισάγονται και στα πανεπιστήµια, µέσω των ειδικών
πανελλαδικών εξετάσεων. Το ποσοστό του 1% που δίνεται αυτή
τη στιγµή είναι µεν µικρό, όµως το σηµαντικό είναι ότι ανοίγει ο
δρόµος, που ίσως αποδειχθεί κρίσιµος στην πραγµατική ισοτί-
µηση γενικής και τεχνικής εκπαίδευσης.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
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Ο κ. Θηβαίος έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Συνάδελφοι, µετά την ενηµέρωση που

είχαµε από τον εκπρόσωπο Τύπου της Δηµοκρατικής Συµπαρά-
ταξης για την αληθινή απολογία του Τσίπρα στη σηµερινή Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ, είναι ώρα να µιλήσουµε
σοβαρά γι’ αυτό που ψηφίζουµε.

Το νοµοσχέδιο «Ρυθµίσεις για την έρευνα και άλλες διατάξεις»
περιλαµβάνει σύνολο συνεκτικών διατάξεων µεταβατικού χαρα-
κτήρα. Είναι µια εκτεταµένη τροποποίηση στο µεγαλύτερο µέρος
του νόµου και µε τη σύµφωνη γνώµη της ερευνητικής κοινότη-
τας. Το δεύτερο στοιχείο είναι να διαµορφωθούν οι προϋποθέ-
σεις, ώστε να προκύψει ένα νέο, µακρόπνοο νοµοσχέδιο για την
έρευνα, την καινοτοµία, µετά από ουσιαστική διαβούλευση µε
την ακαδηµαϊκή κοινότητα. Αυτά τα είπε επανειληµµένως ο Υ-
πουργός. 

Στα ζητήµατα που αφορούν τη δευτεροβάθµια και την πρωτο-
βάθµια εκπαίδευση τι συµβαίνει; Λύνονται απλά ζητήµατα, διορ-
θώνονται διοικητικές αρρυθµίες και αδικίες, παίρνονται τα µέτρα,
σε τελευταία ανάλυση, για ένα καλύτερο ξεκίνηµα της νέας σχο-
λικής χρονιάς.

Κι ενώ γίνεται αυτή η προσπάθεια, η Νέα Δηµοκρατία κυρίως
µας κατηγορεί ότι νοµοθετούµε εν µέσω εθνικού διαλόγου για
την παιδεία. Είναι εντελώς υποκριτικό αυτό. Το καταλαβαίνουµε
όλοι. 

Απλά η Νέα Δηµοκρατία, και µέρος της Αντιπολίτευσης, δεν
θέλει να πειράξουµε τίποτα από τα νοµοθετήµατα που προωθούν
την ουσιαστική και πλήρη ιδιωτικοποίηση της έρευνας µέσα από
την υποχρηµατοδότησή της, όπως µε ευγενικό τρόπο καταγγέλ-
θηκε από σύσσωµη την ερευνητική κοινότητα στην Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων. Δεν θέλει έναν ουσιαστικό διάλογο για
την αποσύνδεση του απολυτηρίου λυκείου από την εισαγωγή
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, για την αναβάθµιση της τεχνολο-
γικής επαγγελµατικής εκπαίδευσης, για την αξιολόγηση, για τα
προγράµµατα σπουδών. Αυτός είναι ο πραγµατικός διάλογος και
προσχηµατικά φεύγουµε από αυτά τα µεγάλα θέµατα, επικαλού-
µενοι πολιτικές µικροσκοπιµότητες.

Προτιµά, βέβαια, η Νέα Δηµοκρατία τις απολύσεις εκπαιδευ-
τικών, το κλείσιµο τεχνικών ειδικοτήτων, βορά στα ιδιωτικά ΙΕΚ
και κολλέγια, πράγµατα που ζήσαµε πολύ πρόσφατα. Προτιµά
να ασχολείται -και αυτό είναι ιδεοληψία- µε το 0,5% των σχο-
λείων. Τόσα είναι τα πρότυπα πειραµατικά. Όχι ότι δεν πρέπει να
γίνουν εκεί αλλαγές ή να υπάρχουν. Μην παρεξηγηθούµε. Όµως
και µόνο ότι ασχολούνται όλα τα µέσα µαζικής επικοινωνίας και
η Νέα Δηµοκρατία και πολλοί ακόµη µόνο µε το 0,5%, αυτό δεν
είναι καθόλου τυχαίο.

Νοµίζω ότι υπάρχει ένα θέµα απαξίωσης του δηµόσιου λυ-
κείου, που κατάφεραν όλο αυτόν τον καιρό να επιβάλουν οι ασ-
κούµενες πολιτικές. Τι ακούµε τις τελευταίες ηµέρες; Αλλάζει η
Επιτροπή Θεµάτων των Πανελλαδικών Εξετάσεων. Ψέµα και µά-
λιστα στα όρια της πολιτικής προβοκάτσιας ο τρόπος που πα-
ρουσιάζεται. Δεύτερον, καταργούνται τα ολοήµερα δηµοτικά
σχολεία. Ψέµα! Το αντίθετο συµβαίνει. Καταργείται το µάθηµα
των Θρησκευτικών. Ψέµα! 

Ποιοι είναι οι θιασώτες αυτής της «µαύρης» προπαγάνδας;
Αυτοί που κόπτονται για τον προσχηµατικό δήθεν εθνικό διά-
λογο. Αυτοί που καταδίκασαν στον υποσιτισµό την έρευνα. Αυτοί
που σαράντα χρόνια µε τις άπειρες «µεταρρυθµίσεις»-απορυθ-
µίσεις παρέδωσαν σήµερα ένα µίζερο, συντηρητικό και έντονα
γραφειοκρατικό σχολείο.

Αν ακόµα σήµερα το δηµόσιο σχολείο είναι κοινωνικά αποδε-
κτό, αυτό οφείλεται στη ζωντάνια και τη δηµιουργικότητα των
µαθητών αλλά και στην υπευθυνότητα, την εκπαιδευτική επάρ-
κεια και τη δηµοκρατική ευαισθησία της πλειοψηφίας των εκπαι-
δευτικών.

Μαθητοδικεία, τέλος, χωρίς ειρωνείες! Δεν ξέρω, συνάδελφοι,
αν έχετε τύχει ποτέ σε µία κατάληψη λυκείου ή γυµνασίου. Μπο-
ρείτε να φανταστείτε ότι θα µπορεί να παρέµβει εισαγγελέας; Να
είναι οι µαθητές µου από µέσα και εγώ απ’ έξω και να καλέσουν
τον εισαγγελέα; Αυτά τα πράγµατα όχι απλά είναι έξω από κάθε
εκπαιδευτική διαδικασία, αλλά είναι στα όρια –δεν θα χρησιµο-
ποιήσω τη λέξη- αντιλήψεων επιεικώς αυταρχικών. Έχουµε να

κάνουµε µε εφήβους. Αλίµονο στον εκπαιδευτικό που θα βρεθεί
σε αυτή τη θέση και δεν θα είναι σε θέση να διαχειριστεί τέτοιες
καταστάσεις κρίσης. 

Είναι ένα πολύ σοβαρό θέµα, περνάει στο ντούκου και όµως
κάποιοι επιµένουν ότι αυτά τα ζητήµατα λύνονται µε αστυνό-
µευση, µε εισαγγελέα, µε δικαστήρια. Είναι επιεικώς λυπηρό. Ευ-
τυχώς ελάχιστα σχολεία έφθασαν σε αυτή την κατάσταση και
είναι µικρή η ντροπή για τον εκπαιδευτικό κόσµο σε αυτό το επί-
πεδο. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, όσο συζητάµε για τα ζητήµατα της παι-
δείας, τόσο ξεκάθαρα φαίνονται οι πολιτικές και οι ιδεολογικές
διαφορές που υπάρχουν στην κοινωνία, στην πολιτική και εδώ
µέσα φυσικά. 

Η σύγκρουση στον τοµέα αυτόν είναι αναπόφευκτη. Υπάρχουν
συγκεκριµένες ιδεολογικές και πολιτικές επιλογές στον χώρο της
εκπαίδευσης. Δεν γεννήθηκε αυτό στην Ελλάδα, σε όλον τον
κόσµο υπάρχει. Είναι µια πραγµατικότητα. Η σύγκρουση θα είναι
αναπόφευκτη, γιατί από τη µια µεριά υπάρχει η θέση µας ότι σή-
µερα πρέπει να τα δώσουµε όλα για ένα δηµόσιο σχολείο µε ίσες
ευκαιρίες σε όλους τους µαθητές, ανοιχτό στην κοινωνία και από
την άλλη µεριά υπάρχει η άποψη «όχι και τόσο δηµόσιο σχολείο,
όχι και τόσο ίσες ευκαιρίες και ό,τι συνεπάγεται στη συνέχεια,
το ιδιωτικό πανεπιστήµιο, µε ποιον τρόπο, η ιδιωτική έρευνα και
πάει λέγοντας». Είναι δύο διαφορετικές πολιτικές. 

Συµβιβασµοί στα προγράµµατα σπουδών µπορούν να γίνουν.
Συµβιβασµοί στην αξιολόγηση µπορούν να γίνουν. Συµβιβασµοί,
όµως, στην κυρίαρχη πολιτική της εκπαίδευσης δεν µπορεί να γί-
νουν. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Στύλιος έχει τον
λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζη-
τούµε ένα νοµοσχέδιο που είναι λίγο απ’ όλα, λίγο έρευνα, λίγο
πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση, σκόρπιες διατά-
ξεις για την τριτοβάθµια και πολλές ρυθµίσεις καθαρά πελατει-
ακού χαρακτήρα. Η Κυβέρνηση παρουσιάζεται για ακόµα µια
φορά κατώτερη των περιστάσεων, αδυνατώντας να προτείνει
έναν καινοτόµο νόµο-πλαίσιο για την έρευνα. 

Η αλήθεια είναι εδώ και σας εκδικείται. Ως αντιπολίτευση
ασκούσατε σφοδρή κριτική για τα προβλήµατα στην παιδεία. Η
φετινή σχολική χρονιά, όµως, τελειώνει µε αναστάτωση στους
αναπληρωτές καθηγητές, τον εκπαιδευτικό κόσµο, µε ερωτηµα-
τικά και µε χιλιάδες κενά στα σχολεία. Η κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας είχε συµφωνήσει µε την τρόικα, µε τους θεσµούς
–όπως θέλετε, πείτε το- τεσσερισήµισι χιλιάδες µόνιµους διορι-
σµούς εκπαιδευτικών. Τα τελευταία δύο χρόνια της διακυβέρνη-
σης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ ούτε ένας µόνιµος διορισµός εκπαιδευτικού
δεν έχει γίνει. Έχουµε, όµως, κατάργηση του ολοήµερου σχο-
λείου, κατάργηση της πρωινής ζώνης του σχολείου, κλείσιµο νη-
πιαγωγείων. 

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, ποιον υπηρετείτε; Ποιος πλήττεται
από τη µείωση των ωρών διδασκαλίας των ξένων γλωσσών και
της Πληροφορικής; Ποιος κερδίζει από την αποποινικοποίηση
των καταλήψεων; Τα λαϊκά στρώµατα; Οι άνθρωποι του µόχθου;
Τα παιδιά των µειονεκτικών, των αποµακρυσµένων και των ορει-
νών περιοχών; Έχουν τη δυνατότητα να αναπληρώσουν τα κενά
που εσείς δηµιουργείτε µε δικούς τους πόρους; 

Διαλύετε το τελευταίο οχυρό, τη δηµόσια εκπαίδευση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε ένα νοµοσχέδιο για

την έρευνα και άλλες διατάξεις. Η έρευνα ορίζεται στο άρθρο 16
του Συντάγµατος και στο άρθρο 179 της συνθήκης για τη λει-
τουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ο νόµος από τον οποίο διε-
πόταν η έρευνα µέχρι πρόσφατα είναι ο ν.1514/1985, ένας νόµος
που στη διάρκεια των χρόνων υπέστη πολλές τροποποιήσεις και
πολλές αλλαγές. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, επιβαλλόταν να γίνει µία αλλαγή και δηµιουρ-
γία ενός νέου θεσµικού πλαισίου για την έρευνα και την καινοτο-
µία, κάτι το οποίο συνέβη µε τον ν.4310/2014, που νοµοθετήθηκε
τον Νοέµβριο του 2014 από την ελληνική Βουλή. Ο νόµος, όµως,
αυτός δεν εφαρµόστηκε ποτέ, διότι ήρθε στη συνέχεια, το 2015,
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η Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, δεν τον εφάρµοσε, δεν προχώ-
ρησε τις διατάξεις του. Και έρχεστε τώρα και τον καταργείτε,
έναν νόµο που δεν δοκιµάσαµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα δαπανά µόλις το 0,6%
του ΑΕΠ για την έρευνα. Είναι, όµως, ένατη στην απορροφητι-
κότητα των σχετικών ευρωπαϊκών κονδυλίων. Οι Έλληνες ερευ-
νητές έφεραν στη χώρα 1 δισεκατοµµύριο ευρώ από το προη-
γούµενο πρόγραµµα, από καθαρά ευρωπαϊκούς πόρους, κατα-
τάσσοντάς µας στις πρώτες θέσεις όσον αφορά την απορρό-
φηση προγραµµάτων αριστείας.

Αυτό που παραµένει προβληµατικό, τόσο σε επίπεδο Ευρω-
παϊκής Ένωσης όσο και στη χώρα µας, είναι η σχέση της έρευ-
νας µε τον ιδιωτικό τοµέα. 

Κύριε Υπουργέ, µε το παρόν σχέδιο νόµου µεταφέρετε αρµο-
διότητες από τα ερευνητικά κέντρα και τα πανεπιστήµια σε επι-
τροπές του Υπουργείου. Παρεµβαίνετε και ενισχύετε τη γρα-
φειοκρατία. Δηµιουργείτε νέες υπουργοκεντρικές δοµές, µε γε-
νικό και αόριστο τρόπο. Περιορίζετε και προσπαθείτε να ελέγ-
ξετε την έρευνα, µετατρέποντάς τη σε αυτοσκοπό, ενώ την ίδια
στιγµή αυτό που απαιτείται από την εποχή και τις εξελίξεις είναι
η όσο το δυνατόν µεγαλύτερη αυτονοµία της, η ενίσχυσή της, η
ανταγωνιστικότητά της, η παροχή κινήτρων, πατέντες, η σύνδεση
των ερευνητικών προγραµµάτων µε τις ιδιωτικές επιχειρήσεις και
την πραγµατική οικονοµία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποια είναι τα προσδοκώµενα
αποτελέσµατα από το σχέδιο νόµου που συζητούµε σήµερα;
Πώς κατάφεραν άλλες χώρες να αξιοποιήσουν την έρευνα προς
όφελός τους; Πώς πέτυχαν ανάκαµψη και ανάπτυξη; Γιατί δεν
ακολουθείτε το παράδειγµά τους; 

Γνωρίζετε όλοι το παράδειγµα της «NOKIA» στη Φινλανδία,
που το 4% του ΑΕΠ της χώρας αυξήθηκε µόνο και µόνο από αυ-
τήν την εταιρεία. Γιατί δεν υιοθετείτε την τεχνογνωσία και τις
γνώσεις που σας έδωσαν µόλις χθες οι αρµόδιοι πολιτικοί από
το Ισραήλ, που ήρθαν και σας επισκέφθηκαν στο Υπουργείο,
κύριε Υπουργέ; Γιατί δεν υιοθετείτε και δεν εφαρµόζετε τις βέλ-
τιστες πρακτικές και τις καλύτερες µεθοδολογίες άλλων χωρών; 

Είναι λάθος κάθε φορά να ανακαλύπτουµε την Αµερική, µε
βάση τις ιδεοληψίες του καθενός. Δεν αρνούµαστε τις καλές
προθέσεις, αλλά δεν µπορείτε να πειραµατίζεστε µε τα λεφτά
των φορολογουµένων. Γιατί στην αξιολόγηση των προγραµµά-
των δεν απαιτείτε αντικειµενικούς, ξεκάθαρους, µετρήσιµους,
διαφανείς δείκτες; Απελευθερώστε δυνάµεις. Εµπιστευθείτε
τους Έλληνες ερευνητές. Δώστε τη δυνατότητα να αποφασίζει
η ερευνητική κοινότητα. Απαλλάξτε το σύστηµα από περιττές
διαδικασίες.

Γιατί, κύριε Υπουργέ, το Εθνικό Συµβούλιο να ορίζεται από
εσάς; Γιατί δεν επιδιώκετε συναίνεση, διαφάνεια, µε κρίση, να
εργάζεται αυτόνοµα και να σχεδιάζει την αναζήτηση της κατεύ-
θυνσης που πρέπει να ακολουθήσουν τα ερευνητικά προγράµ-
µατα; 

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε και το γνωρίζουµε όλοι ότι την πε-
ρίοδο που διανύουµε οι πόροι είναι δεδοµένοι και πολύ περιορι-
σµένοι. Συνεπώς επιβάλλεται να αναζητήσετε τη µεγαλύτερη
δυνατή αποτελεσµατικότητα. 

Το είπα και στην αρµόδια επιτροπή: Το ΕΠΑΝΕΚ, το Επιχειρη-
σιακό Πρόγραµµα Ανάπτυξης και Καινοτοµίας, έχει εγκριθεί από
το 2014. Δεν έχει γίνει ούτε µία προκήρυξη και δεν έχει εκδοθεί
ακόµα οδηγός εφαρµογής του προγράµµατος. Μέσω του  προ-
γράµµατος «HORIZON», η Ευρωπαϊκή Ένωση δίνει 80 δισεκα-
τοµµύρια, αύξηση κατά 30% σε σχέση µε το προηγούµενο πρό-
γραµµα. Από εκεί µπορούν να βρεθούν χρήµατα που να δοθούν
στα ελληνικά ερευνητικά κέντρα, που έχουν στόχευση τη σύν-
δεση των ερευνητικών κέντρων µε τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. 

Για µια ακόµα φορά αποδεικνύεστε ευαίσθητοι στα λόγια και
αναποτελεσµατικοί στην πράξη και στην ουσία. Αυτή είναι η αλή-
θεια. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Έχετε άρθρα, όπως το άρθρο 21, στο οποίο ορίζεται η προ-
αγωγή των ερευνητών να είναι µε ανοικτή διαδικασία, ενώ η προ-
αγωγή στην πρώτη βαθµίδα να είναι µε κλειστή διαδικασία. Μια

σειρά χρειαζόταν. Οι ίδιες διαδικασίες που ακολουθούνται για
την εξέλιξη των µελών ΔΕΠ στα πανεπιστήµια να ακολουθηθούν
και για τους ερευνητές. Για ποιον λόγο εδώ να γίνεται διάκριση;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου λίγο χρόνο, παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ελάχιστο χρόνο,

γιατί είναι πολλοί οι οµιλητές.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Έχει δοθεί σε όλους τους οµιλητές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι, λίγος χρόνος,

τριάντα δευτερόλεπτα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Βεβαίως.
Επίσης, µε το άρθρο 25 αναστέλλεται η δηµιουργία ερευνητι-

κών κέντρων, τα οποία θεσµοθετήθηκαν στον ν.4310, δεν λει-
τούργησαν και τα οποία προέκυψαν, κύριε Υπουργέ, µε διαβού-
λευση της ερευνητικής κοινότητας, της ακαδηµαϊκής κοινότητας
αλλά και των τοπικών επιχειρήσεων. Τι έννοια έχει η αναστολή
τους µέχρι 31 Δεκεµβρίου 2016; Αν δεν χρειάζονται, καταργήστε
τα. 

Μια τελευταία διάταξη. Στο άρθρο 28 αναφέρεστε στη δυνα-
τότητα να γίνονται διδακτορικά σε συνεργασία πανεπιστηµίων µε
ΤΕΙ. Η συγκεκριµένη ρύθµιση προκαλεί σύγχυση και περιπλέκει
τα πράγµατα. Εάν θέλετε να δώσετε αρµοδιότητες, δώστε στα
ΤΕΙ, να µπορούν να εκτελέσουν αυτόνοµα διδακτορικά προγράµ-
µατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Με αυτόν και µόνο τον τρόπο µπορούµε να λέµε ότι πραγµα-
τικά αναβαθµίζουµε και τα τεχνολογικά ιδρύµατα, για να προχω-
ρήσουν σε αυτό που είπατε, στον εθνικό διάλογο σε πανεπιστή-
µια εφαρµοσµένων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε τη
σκέψη σας, παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Στο άρθρο 33 υπάρχει φωτογραφική διάταξη, η οποία φθάνει

πολύ ψηλά στην ιεραρχία στην Κυβέρνηση. Γιατί ορίζεται µια επι-
τροπή να επιλέγει και θα αποφασίζει ο κοσµήτορας; Δώστε τη
δυνατότητα να αποφασίζει η γενική συνέλευση ειδικού σκοπού
του τµήµατος. Ας αποφασίζει συνολικά το τµήµα. Γιατί µια συγ-
κεκριµένη επιτροπή να αποφασίζει;

Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν άρθρα, όπως
το άρθρο 42, που υπάρχουν ωφέλιµες διατάξεις, για παράδειγ-
µα, για την τεχνική εκπαίδευση, τις οποίες θα µπορούσαµε να
υπερψηφίσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ. Δεν έχουµε τόση άνεση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Βεβαίως, τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όµως, εκεί µέσα έχετε βάλει και άλλες διατάξεις, που αφο-

ρούν τη Γενική Γραµµατεία Διά Βίου Μάθησης, που υπάρχει κίν-
δυνος να χάσουµε πόρους. Και γι’ αυτόν τον λόγο κι εµείς το κα-
ταψηφίζουµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
αφορά µια µικροδιαχείριση και όχι µια τοµή και µια παρέµβαση
στον χώρο της έρευνας. Γι’ αυτόν τον λόγο και το καταψηφί-
ζουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε κι
εµείς.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Στέφος, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ.
Ελάτε, κύριε Στέφο, µε σεβασµό στον χρόνο, σας παρακαλώ, για
να µπορέσουν να µιλήσουν όσο το δυνατόν περισσότεροι συνά-
δελφοι.

Κύριε Δένδια, όποτε θελήσετε να λάβετε τον λόγο, πείτε µου,
γιατί είχατε ζητήσει να λάβετε τον λόγο µετά τις 19.00’.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ο κύριος Υπουργός τι ώρα θα µιλήσει,
αν µου επιτρέπετε; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Σε λίγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα µιλήσετε µετά
τον κύριο Υπουργό.
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Θα πρότεινα να µιλήσω µετά τον κύριο
Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Βεβαίως, σύµφω-
νοι.

Ορίστε, κύριε Στέφο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα τροποποιήσω την οµι-

λία µου, µε βάση τα όσα ακούστηκαν στην Αίθουσα.
Περίπου δεκατρείς χιλιάδες εκπαιδευτικοί αποχώρησαν τα

χρόνια του µνηµονίου και χίλιοι εξακόσιοι προσελήφθησαν. Θα
ήθελα, όµως, να πω ότι κατά το διάστηµα της διακυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ, δείχνοντας σεβασµό στο δηµόσιο σχολείο και στον δηµό-
σιο εκπαιδευτικό λειτουργό, αυτή η Κυβέρνηση επαναπροσέλαβε
όσους η προηγούµενη πολιτική ηγεσία απέλυσε: δυόµισι χιλιά-
δες εκπαιδευτικούς. Θεωρώ ότι είναι σαν να προσλήφθηκαν για
πρώτη φορά. 

Θεωρώ, επίσης, ότι σεβασµός αυτής της Κυβέρνησης στον δη-
µόσιο εκπαιδευτικό και το δηµόσιο σχολείο είναι η κατάργηση
του Πειθαρχικού Δικαίου, αυτού του δικαίου που λειτούργησε
τροµοκρατικά στις σχολικές µονάδες και τις σχολικές αίθουσες,
και η αποκατάσταση του κλίµατος δηµοκρατίας και ελευθερίας.

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο για την έρευνα, όπως ο εισηγη-
τής και οι αρµόδιοι Υπουργοί, αλλά και πολλοί οµιλητές, τοπο-
θετήθηκαν, επιτρέψτε µου και λόγω της ειδικότητάς µου ως εκ-
παιδευτικού πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης, να τοποθετηθώ στα θέ-
µατα που αφορούν το δηµόσιο σχολείο, στην πρωτοβάθµια και
δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Ψέµατα και αλήθειες απίστευτες.

Είναι ψέµα η κατάργηση του ολοήµερου σχολείου. Ακούστηκε
εδώ ότι καταργείται το ολοήµερο σχολείο, το «θαύµα» της κ. Δια-
µαντοπούλου, το «θαύµα» των χιλίων διακοσίων σχολείων διευ-
ρυµένου ωραρίου, του οποίου δεν αποτιµήθηκαν ποτέ ο ρόλος,
η λειτουργία και η προσφορά στην εκπαίδευση.

Υπάρχουν χίλια διακόσια ολοήµερα σχολεία διευρυµένου ωρα-
ρίου στη χώρα και περίπου δύο χιλιάδες πεντακόσια ολοήµερα
σχολεία από τετραθέσια έως δεκαθέσια. Η συνταγµατική επιταγή
επιβάλλει έναν τύπο σχολείου για όλους τους µαθητές των δη-
µοτικών σχολείων. Αυτό ακριβώς φέρνει αυτό το νοµοσχέδιο, το
οποίο και πρόκειται να ψηφιστεί. 

Είναι µεγάλη αδικία και πλάνη ή αποτελεί ψεύδος, θα έλεγα,
το να διαχέεται στην κοινωνία και να γίνεται πιστευτό από πάρα
πολλούς ανθρώπους ότι θα καταργηθεί το ολοήµερο σχολείο.
Με σταµατάνε γονείς στον δρόµο ή παίρνουν συνάδελφοί µου
ακόµα ακόµα και λένε «τι θα γίνει, θα καταργηθεί το ολοήµερο
σχολείο;». Όχι, βέβαια. Το ολοήµερο σχολείο θα λειτουργεί ως
σχολείο πρωινής ζώνης µέχρι τις 13.15’ η ώρα και από εκεί και
πέρα, µέχρι τις 16.00’ η ώρα, θα είναι ένα ολοήµερο σχολείο.

Μιλήσαµε απίστευτες ώρες αυτές τις δύο ηµέρες και πολλοί
εξέφρασαν τον πόνο τους, ότι θα χαθούν θέσεις εκπαιδευτικών.
Ουδείς θα απολυθεί, βεβαίως –τουλάχιστον απ’ αυτή την Κυβέρ-
νηση- και αυτό είναι γνωστό. Ωστόσο, κανείς δεν είπε τι έχει
ανάγκη αυτό το ολοήµερο σχολείο σε υποδοµές, στη σίτιση των
παιδιών, σε αίθουσες διδασκαλίας, που δεν υπάρχουν. 

Κανείς δεν µας είπε τι ακριβώς έγινε όλο το προηγούµενο διά-
στηµα, που εσείς ήσασταν στην κυβέρνηση, κύριοι του ΠΑΣΟΚ
και της Νέας Δηµοκρατίας, σε ό,τι αφορά το βοηθητικό προσω-
πικό γι’ αυτά τα σχολεία. Ξέρετε ότι όχι µόνο τώρα, αλλά και τα
προηγούµενα χρόνια, λειτούργησαν ολοήµερα σχολεία µε σα-
ράντα και πενήντα µαθητές και έναν δάσκαλο. Αν νοµίζει κανείς
σ’ αυτή την Αίθουσα ότι το αγαθό της εκπαίδευσης υπηρετείται
µ’ αυτόν τον τρόπο, µάλλον πλανάται πλάνη οικτρά. 

Τίποτα απολύτως δεν έγινε. Οι υποδοµές σε µερικά απ’ αυτά
τα σχολεία είναι σε πολύ κακή κατάσταση. Ενισχύθηκαν τα σχο-
λεία διευρυµένου ωραρίου και τα υπόλοιπα σχολεία ήταν σχο-
λεία δεύτερης µοίρας, κατώτερα σχολεία, λες και τα παιδιά που
φοιτούν σ’ αυτά είναι παιδιά, ήταν παιδιά ενός κατώτερου θεού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούστηκαν απίστευτα ψέµατα
για τη λειτουργία των νηπιαγωγείων. Ωστόσο, εξορθολογίζεται
η λειτουργία αυτών των σχολείων, καθώς θα µπορούν πλέον να
λειτουργούν σχολεία όχι µε επτά, που ήταν ο κατώτερος αριθ-
µός, αλλά µε πέντε µαθητές. 

Η οικονοµική και πολιτική κατάσταση της χώρας είναι γνωστή.
Κυρίως η οικονοµική κατάσταση της χώρας είναι αυτή η οποία

επιβάλλει τον εξορθολογισµό, σε ό,τι αφορά τη λειτουργία και
την αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναµικού των εκπαιδευτικών.

Έχουµε, λοιπόν, νηπιαγωγεία στη χώρα τα οποία θα λειτουρ-
γήσουν µε πέντε µαθητές, χωρίς να κινδυνεύει να κλείσει κανένα
απ’ αυτά και ολοήµερα σχολεία των οποίων ο τύπος επεκτείνεται
σε όλα τα σχολεία της χώρας, διατηρώντας τα θετικά στοιχεία
των σχολείων διευρυµένου ωραρίου –τα γνωστά ΕΑΕΠ-, προσφέ-
ροντας γνωστικά αντικείµενα, όπως αυτό των Εικαστικών, της
Φυσικής Αγωγής, της Πληροφορικής, έχοντας δάσκαλο ο οποίος
θα λειτουργεί βοηθητικά την ώρα που θα παρέχεται βοήθεια στη
µάθηση του µαθητή. Η λειτουργία των µονοθεσίων, διθεσίων και
τριθεσίων δηµοτικών σχολείων παραµένει ως έχει, χωρίς καµµία
διαφοροποίηση. Είναι εκ του πονηρού η καταγγελία –και θα
έλεγα ότι ξεπερνά κάθε όριο- ότι το Υπουργείο Παιδείας προτί-
θεται να κλείσει εκατοντάδες δηµοτικά σχολεία σε αποµακρυ-
σµένες περιοχές από τετραθέσια και πάνω. 

Σε ό,τι αφορά τη λειτουργία του προαιρετικού ολοήµερου
προγράµµατος, το ενιαίου τύπου σχολείο ξεκινά στις 13.15’ η
ώρα και τελειώνει στις 16.00’ η ώρα. Αυτό συνέβαινε τουλάχιστον
σε δυόµισι χιλιάδες τύπους σχολείων.

Ωστόσο αυτό το οποίο θα ήθελα να επισηµάνω, και ενδεχοµέ-
νως, κύριε Υπουργέ, να το αντιµετωπίσουµε ως πρόβληµα που
θα πρέπει να λυθεί, είναι τρία πράγµατα. Η πρωινή ζώνη του σχο-
λείου καταργήθηκε. Ειλικρινά σας λέω, αναλαµβάνοντας και την
πολιτική ευθύνη απέναντι σ’ αυτούς που µε ακούνε –όχι σ’ αυτή
την Αίθουσα, αλλά στους συναδέλφους µου που είναι έξω- ότι
καλώς καταργήθηκε, διότι πολλές φορές υπολειτουργούσε.
Υπάρχουν, όµως, περιοχές της χώρας όπου µετακινούµενοι µα-
θητές φθάνουν στο σχολείο στις 7.30’ η ώρα. Εκεί θα πρέπει να
ληφθεί µέριµνα, ώστε τα παιδιά να τα υποδέχονται µε ασφάλεια.

Στα σχολεία όπου δεν υπάρχουν τµήµατα ένταξης, θα πρέπει
ο διαθέσιµος χρόνος που περισσεύει από τους εκπαιδευτικούς
να καλύπτεται µ’ αυτόν της ενισχυτικής διδασκαλίας. 

Τέλος, πρέπει να δούµε µε περισσότερη ευαισθησία την εγ-
γραφή των µαθητών στα ολοήµερα σχολεία, όπου και οι δύο γο-
νείς δεν εργάζονται ή εργάζεται µόνο ο ένας γονέας. Σήµερα,
στην οικονοµική κατάσταση που ζούµε και βιώνουν οι πολίτες
αυτής χώρας, πολλοί συνάνθρωποί µας αναγκάζονται να δου-
λεύουν σε «µαύρη» εργασία, πράγµα που σηµαίνει ότι δεν µπο-
ρούν να πιστοποιήσουν το πού εργάζονται.

Θέλει ιδιαίτερη προσοχή, γιατί σε πολλές περιπτώσεις –και αν-
τιµετωπίστηκε αυτό στο παρελθόν- γονείς δούλευαν, χωρίς να
µπορούν να πιστοποιήσουν στη διεύθυνση του σχολείου την ερ-
γασία. 

Είναι ζητήµατα τα οποία θα τα αντιµετωπίσουµε στην πραγµα-
τικότητα και πιστεύω ότι µε την ευαισθησία που µας διακρίνει θα
τα επιλύσουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Στέφο και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο κ. Ευστάθιος Γιαννακίδης, Βουλευτής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις τελευταίες µέρες έχει ανοί-

ξει µε έναν στρεβλό τρόπο µια συζήτηση σχετικά µε τον ελάχιστο
αριθµό νηπίων που προβλέπεται για τα νηπιαγωγεία. Στη συζή-
τηση αυτή η Αντιπολίτευση επιµένει να παραπληροφορεί και να
τροµοκρατεί τους πολίτες, ότι δήθεν µε την εφαρµογή της συγ-
κεκριµένης ρύθµισης θα κλείσουν νηπιαγωγεία. Όµως η γραµµή
της παραπληροφόρησης και του εκφοβισµού έχει κοντά ποδά-
ρια.

Δυστυχώς για τους Βουλευτές της Αντιπολίτευσης, η πραγµα-
τικότητα είναι τελείως διαφορετική. Ο ελάχιστος αριθµός των
επτά νηπίων θεσµοθετήθηκε πριν από τριάντα ένα χρόνια σε εν-
τελώς διαφορετικές εκπαιδευτικές και κοινωνικές συνθήκες, ενώ
τα τελευταία χρόνια, κυρίως λόγω της υπογεννητικότητας και
της συσσώρευσης του πλουτισµού στα αστικά κέντρα, ο αριθµός
των παιδιών στα νηπιαγωγεία των µικρών χωριών µειώθηκε, ενώ
από την άλλη αυξήθηκε ιδιαίτερα στα αστικά κέντρα.

Για να µπορέσει, λοιπόν, να ανταποκριθεί το εκπαιδευτικό µας
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σύστηµα στις νέες συνθήκες, είναι επιβεβληµένη η τροποποίηση
του ελάχιστου αριθµού παιδιών ανά τµήµα, από επτά σε πέντε
για τις δυσπρόσιτες παραµεθόριες περιοχές, και µε αντίστοιχη
προσαρµογή του αριθµού αυτού για τα αστικά κέντρα στα δεκα-
τέσσερα νήπια. Πρόκειται για µια αναγκαία ρύθµιση, που αντα-
ποκρίνεται στην ελληνική πραγµατικότητα σήµερα και που όχι
µόνο δεν θα επιφέρει κλείσιµο νηπιαγωγείων, αλλά αντιθέτως θα
µπορέσει να εξασφαλίσει και την εγγραφή και νηπίων ηλικίας
τεσσάρων ετών, δηλαδή προνήπια, ουσιαστικά ενδυναµώνοντας
τα νηπιαγωγεία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την πρώτη στιγµή έχει γίνει
ξεκάθαρο πως η αναδιοργάνωση και η αναβάθµιση της εκπαί-
δευσης καθώς και η επίλυση των προβληµάτων της αποτελούν
προτεραιότητα για την Κυβέρνηση. Στην προσπάθεια αυτή η πο-
λιτική ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας κατέθεσε προς ψήφιση
το παρόν νοµοσχέδιο, µε στόχο την αντιµετώπιση µείζονων θε-
µάτων κατεύθυνσης του ερευνητικού συστήµατος καθώς και των
σοβαρών λειτουργικών προβληµάτων, που προέκυψαν στους το-
µείς της έρευνας και της τεχνολογίας µετά την ψήφιση του
ν.4310/2014, τη λήψη άµεση µέτρων για τη θεραπεία των προ-
βληµάτων που προέκυψαν στην ανώτατη εκπαίδευση από σειρά
προηγούµενων νόµων καθώς και τη ρύθµιση επείγοντων ζητηµά-
των της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης.

Με το παρόν νοµοσχέδιο η χάραξη εθνικής πολιτικής της έρευ-
νας τίθεται ως βασική υποχρέωση της πολιτείας, µε την αναµόρ-
φωση του Εθνικού Συµβουλίου Έρευνας, Τεχνολογικής Ανάπτυ-
ξης και Καινοτοµίας σε Εθνικό Συµβούλιο Έρευνας και Καινοτο-
µίας.

Ορίζεται η διαδικασία ίδρυσης ερευνητικών κέντρων, έπειτα
από αξιολόγηση υποχρεωτικών µελετών σκοπιµότητας και βιω-
σιµότητας, ενώ λαµβάνεται ιδιαίτερη µέριµνα για τη διευκόλυνση
των διαδικασιών και την επιτάχυνση της απορρόφησης κονδυ-
λίων σε συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα, µε παράλληλη
διασφάλιση της διαφάνειας και της χρηστής διαχείρισης των
πόρων.

Προβλέπεται, επίσης, και µια σειρά από ρυθµίσεις για τον
έλεγχο και τον περιορισµό της αυθαιρεσίας και για τη λογοδοσία
των οργάνων διοίκησης των ερευνητικών κέντρων. Πιο συγκεκρι-
µένα, για την αξιολόγηση και επιλογή των διευθυντών των ερευ-
νητικών κέντρων και ινστιτούτων λαµβάνεται υπ’ όψιν η γνώµη
του ερευνητικού προσωπικού αλλά, και για πρώτη φορά, και του
λοιπού προσωπικού των κέντρων.

Θεσµοθετείται η δηµόσια αξιολόγηση των διευθυντών των
ερευνητικών κέντρων και των ινστιτούτων στη µέση και στη λήξη
της θητείας τους µε τη συµµετοχή όλων των εργαζοµένων των
κέντρων, ενώ αναβαθµίζονται τα επιστηµονικά συµβούλια ινστι-
τούτου, ώστε να έχουν τη µεγαλύτερη δηµοκρατική νοµιµοποί-
ηση και ενισχυµένο ρόλο στις αποφάσεις που καθορίζουν την
ερευνητική πολιτική των ινστιτούτων. 

Μέσα στις δύσκολες συνθήκες της οικονοµικής κρίσης, των
συνεπειών των µνηµονιακών πολιτικών στον χώρο της παιδείας
και µε υπαρκτό το φαινόµενο εκροής Ελλήνων επιστηµόνων στο
εξωτερικό, η αναδιοργάνωση της λειτουργίας των ερευνητικών
κέντρων είναι επιβεβληµένη. Άλλωστε το γεγονός ότι εκατόν
εβδοµήντα µε διακόσιες χιλιάδες επιστήµονες έχουν εγκαταλεί-
ψει τη χώρα µας και διαπρέπουν στο εξωτερικό, από τη µία µάς
δίνει ένα αισιόδοξο µήνυµα για το επίπεδο της δηµόσιας εκπαί-
δευσης στη χώρα µας, παρά τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει,
και από την άλλη αποτελεί µια σοβαρή πρόκληση για την ελλη-
νική Κυβέρνηση, να µπορέσει να δηµιουργήσει τους όρους και
τις προϋποθέσεις για την επιστροφή των επιστηµόνων αυτών στη
χώρα.

Το ελληνικό σύστηµα εκπαίδευσης έχει αποδείξει πολλάκις και
ποικιλοτρόπως πως έχει ιδιαίτερα πολλές δυνατότητες και µε ου-
σιαστική ενίσχυσή του µπορεί να προσφέρει ακόµα περισσότερα
στη χώρα και κυρίως στην κοινωνία. Οι διεθνείς επιτυχίες Ελλή-
νων φοιτητών ή και µαθητών, όπως, για παράδειγµα, η κατά-
κτηση της δεύτερης θέσης στην Ολυµπιάδα Ροµποτικής στην
Ντόχα του Κατάρ τον Ιούνιο του 2015 από την οµάδα Ροµποτικής
του 1ου Λυκείου Ξάνθης, αφ’ ενός µάς κάνουν να νιώθουµε ιδιαί-
τερα υπερήφανοι, αφ’ ετέρου αναδεικνύουν την αναγκαιότητα

για ουσιαστική στήριξη της δηµόσιας παιδείας των δασκάλων,
των µαθητών και των οικογενειών τους. 

Προς αυτή την κατεύθυνση θεωρούµε ιδιαίτερα σηµαντική την
τροπολογία του Υπουργείου, σύµφωνα µε την οποία η Ολυµ-
πιάδα Ροµποτικής προστίθεται στις Ολυµπιάδες Μαθηµατικών,
Πληροφορικής, Φυσικής, Χηµείας και Βιολογίας. Αποτελεί µια
ηθική δικαίωση για την οµάδα του 1ου λυκείου, η οποία µε αγώνα
και επιµονή κατάφερε να πετύχει τους στόχους της, υπερπηδών-
τας όλα τα εµπόδια που παρουσιάστηκαν στον δρόµο της, ακόµα
και όταν αυτά ήταν οικονοµικής φύσεως. 

Επιπροσθέτως, δεν θα µπορούσα παρά να αναφερθώ και στο
πρόσφατο προεδρικό διάταγµα, µε το οποίο καθορίζονται οι όροι
για την εισαγωγή υποψηφίων στο Πυροσβεστικό Σώµα µέσω πα-
νελληνίων και στο οποίο υπάρχει πρόβλεψη ποσόστωσης 2% επί
των θέσεων για τη µειονότητα. Το συγκεκριµένο µέτρο κινείται
σε θετική κατεύθυνση και είναι επίσης πολύ σηµαντικό, ιδιαίτερα
για τη Θράκη, ότι αυτό πραγµατοποιήθηκε χωρίς τις επικοινω-
νιακές τυµπανοκρουσίες, στις οποίες µας συνήθισαν οι προηγού-
µενες κυβερνήσεις. 

Η υλοποίηση ενός αυτονόητου για την εποχή µέτρου δεν απο-
τελεί για εµάς αντικείµενο µικροπολιτικής εκµετάλλευσης, σε αν-
τίθεση µε ορισµένους, που, συνεχίζοντας τις πρακτικές του πα-
ρελθόντος, εµφανίζονται εκ των υστέρων να διεκδικούν τα εύ-
σηµα. Η ανεργία, που ξεπερνά το 40% στον νοµό, η µετανάστευ-
ση -ακόµα και για βραχυχρόνιες περιόδους σε πολύ σκληρές
συνθήκες εργασίας-, η ακραία φτώχεια, η προστασία των πιο
αδύναµων, η ανασυγκρότηση της οικονοµίας από τα ερείπια των
συνεταιριστικών εργοστασίων και των καταστροφικών επιπτώ-
σεων στον πρωτογενή, και όχι µόνο, τοµέα αυτά είναι τα πραγ-
µατικά και δύσκολα ζητήµατα, στα οποία οφείλουµε να δώσουµε
απαντήσεις και για τα οποία θα µας κρίνει ο λαός στο τέλος της
τετραετίας. Ζητήµατα που απασχολούν τη συντριπτική πλειοψη-
φία της τοπικής κοινωνίας, ανεξαρτήτως καταγωγής, χρώµατος
και θρησκείας και θα είµαστε σταθερά απέναντι σε όσους επεν-
δύουν πολιτικά στον διαχωρισµό της τοπικής κοινωνίας και στην
όξυνση των µεταξύ τους σχέσεων.

Τελειώνοντας, θα αναφερθώ σε ένα ακόµη ζήτηµα, που αφορά
το 8ο Γυµνάσιο Ξάνθης και την επίσκεψή του στο Μέγαρο Μαξί-
µου στο πλαίσιο εκπαιδευτικής εκδροµής. Δυστυχώς, το θράσος
ορισµένων στην Ξάνθη παραµένει απύθµενο, καθώς δεν διστά-
ζουν να εµπλέξουν ακόµη και την εκπαιδευτική εκδροµή ενός
σχολείου στη µικροπολιτική τους κριτική και προπαγάνδα. 

Έχουµε συνηθίσει µερίδα του τοπικού Τύπου να επιτίθεται
στον ΣΥΡΙΖΑ και την Κυβέρνηση, διαστρεβλώνοντας ακόµη και
την πραγµατικότητα, καλλιεργώντας και αναπαράγοντας ψεύδη
και ευφάνταστα σενάρια. Υπάρχουν όµως κάποια όρια, τα οποία
δυστυχώς ξεπεράστηκαν για ακόµα µία φορά. Δεν µπορεί να
χρησιµοποιείται µια εκπαιδευτική εκδροµή ενός σχολείου, για να
εξυπηρετηθούν µικροπολιτικές σκοπιµότητες και άθλια παιχνίδια
και σε καµµία περίπτωση δεν θα ακολουθήσουµε αυτόν τον ηθικό
κατήφορο. 

Κατανοούµε, όµως, τον πανικό που διακατέχει ορισµένους,
καθώς αλλιώς τα λογάριαζαν στις εκλογές του Σεπτέµβρη και
αλλιώς τους ήλθαν. Και, για να απαντήσω στο πραγµατικό τους
άγχος, οφείλω να τους διαβεβαιώσω ότι είµαστε αποφασισµένοι
να προχωρήσουµε µέχρι τέλους τον αγώνα που έχουµε ξεκινή-
σει. Το καθεστώς ιδιότυπης ασυλίας µηχανισµού του παρελθόν-
τος έχει παρέλθει προ πολλού. Η πολιτεία έχει νόµους και κα-
νόνες που ισχύουν για όλους και αυτή η Κυβέρνηση δεν θα πα-
ρέχει σε ορισµένους την ασυλία που είχαν συνηθίσει τα τελευ-
ταία χρόνια. Η σύγκρουση µε τις παθογένειες και τους µηχανι-
σµούς του παρελθόντος θα συνεχιστεί και είναι απαραίτητη,
τόσο για την ανασυγκρότηση της οικονοµίας όσο και για την ανα-
βάθµιση της κοινωνικής και πολιτικής ζωής του τόπου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Γιαννακίδη, Βουλευτή Ξάνθης του ΣΥΡΙΖΑ.

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Τσόγκας, Βουλευτής Κορίνθου
του ΣΥΡΙΖΑ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ αναγκαία και οφειλό-
µενη µια απάντηση στον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χα-
ρακόπουλο, ο οποίος µε έναν ιδιότυπο κυνισµό και χλεύη απα-
ξίωσε, σάρκασε και αµφισβήτησε ως «ανύπαρκτο» και «µύθο» το
ηθικό πλεονέκτηµα της Αριστεράς. Αγνοεί, όµως, ότι από τα πέ-
τρινα χρόνια οι αριστεροί είχαν χειρολαβές για να κρατηθούν.
Είχαν τα στρατοδικεία, τη Μακρόνησο, τις εξορίες, τις διώξεις,
τα πιστοποιητικά κοινωνικών φρονηµάτων, τις διώξεις επί χούν-
τας, µέχρι την οµαλότητα της Μεταπολίτευσης και κέρδισαν τον
σεβασµό και των αντιπάλων τους µε τη σοβαρότητα, την αγωνι-
στικότητα και την τιµιότητά τους.

Αυτά συµπυκνώθηκαν στο περίφηµο ηθικό πλεονέκτηµα της
Αριστεράς, που ανταγωνίστηκε απ’ όλους, εκτός από εµάς. Δεν
είναι, όµως, τυχαίο ότι κανείς δεν µιλάει για το ηθικό πλεονέ-
κτηµα της Δεξιάς, για το νοµοσχέδιο «Ρυθµίσεις για την έρευνα
και άλλες διατάξεις». 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σ’ ένα ασφυκτικό οικονοµικό και
κοινωνικό πλαίσιο και µε την αξιολόγηση σε κορύφωση, η λει-
τουργία του κράτους δεν αναστέλλεται και η παραγωγή του
έργου από την Κυβέρνηση συνεχίζεται µε πυρετώδεις ρυθµούς,
γεγονός που αποτελεί µια ηχηρή απάντηση στις ανερµάτιστες
και αβάσιµες κραυγές ενός ανέξοδου λαϊκισµού της Αντιπολίτευ-
σης περί ανίκανης Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, πράγµα παντελώς
ψευδές. 

Το παρόν νοµοσχέδιο αποτελείται από τρία κεφάλαια, µε το
πρώτο να περιλαµβάνει ρυθµίσεις για την έρευνα στα άρθρα 1
έως 25. Έτσι, ατέλειες στη λειτουργία των ερευνητικών κέντρων
και ινστιτούτων, θεσµικά κενά, εργασιακά ζητήµατα ρυθµίζονται
µε το κατατεθέν νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, που οδη-
γεί στην εφαρµογή µιας άλλης αντίληψης σχετικά µε την έρευνα.
Οι διατάξεις του προσδίδουν κίνητρα, έστω και µικρής έκτασης,
στους νέους ερευνητές. Μια πλειάδα θεµάτων ρυθµίζεται, από
τη διάθεση χρηµάτων των ΕΛΚΕ ως τις εγγραφές στα νηπιαγω-
γεία και τα δηµοτικά σχολεία. 

Το κεφάλαιο για την έρευνα, που περιλαµβάνεται στο υπό συ-
ζήτηση σχέδιο νόµου, περιλαµβάνει σύνολο συνεκτικών διατά-
ξεων µεταβατικού χαρακτήρα, µε σκοπό την εκτεταµένη τροπο-
ποίηση του ν.4310/2014, το µεγαλύτερο µέρος του οποίου, εξαι-
τίας των ανεπαρκειών του, µε τη σύµφωνη γνώµη σύσσωµης της
ελληνικής κοινότητας, ουσιαστικά δεν έχει εφαρµοστεί µέχρι σή-
µερα. 

Δεύτερον, περιλαµβάνει τη διαµόρφωση προϋποθέσεων για
την ψήφιση ενός νέου, µακρόπνοου νόµου-πλαίσιο για την
έρευνα, την καινοτοµία και την ηλεκτρονική ανάπτυξη, µετά από
ουσιαστική διαβούλευση µε την ακαδηµαϊκή και την ερευνητική
κοινότητα. 

Θα σταθώ ιδιαίτερα στη µεγάλη χρησιµότητα της διάταξης
που καταργεί τα µαθητοδικεία, το άρθρο 45. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειλικρινά µε εξέπληξε η φοβική
τοποθέτηση των οµιλητών της Νέας Δηµοκρατίας και ειδικά των
νοµικών της παράταξης αυτής. Είναι, όµως, αλήθεια ότι τα επι-
χειρήµατα κατά της ρύθµισης όντως ήταν µη πειστικά και νοµικά
πενιχρά, διότι ζητούν την ποινικοποίηση και την τιµωρία των δε-
καπεντάχρονων, οι οποίοι τι έλεγαν στις δικαστικές αίθουσες και
τι πίστευαν; Έλεγαν ότι «αυτό που µας κάνει να φοβόµαστε δεν
είναι η δίκη, είναι το µέλλον της δηµοκρατίας». 

Αυτό δικαζόταν στις δίκες αυτές, το µέλλον της δηµοκρατίας,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Μετά τα αγροτοδικεία, σειρά είχαν
τα µαθητοδικεία, προκειµένου να ποινικοποιηθούν η αγωνιστική
δράση και οι διεκδικήσεις της νεολαίας. 

Βέβαια, το ερώτηµα που προβάλλει άτεγκτο είναι γιατί ποινι-
κοποιήθηκαν οι κινητοποιήσεις. Η απάντηση: Για να φιµωθεί µε
δικαστικό τρόπο η δράση της νεολαίας, αποφεύγοντας την κα-
ταστολή της µε τον γνωστό τρόπο, διότι θα δηµιουργούσε πολι-
τικό κόστος και εντυπώσεις µη αποδεκτές. Έτσι, βάλανε µπρο-
στά τους δικαστές και τελείωσε το θέµα. 

Ειπώθηκε υποστηρικτικά από τους νοµικούς της Νέας Δηµο-
κρατίας ότι οι πράξεις της νεολαίας είχαν ιδιαίτερη κοινωνικοη-
θική απαξία. Πρόκειται για µια ιδιαίτερα σκληρή, απίθανη έκφρα-
ση για δεκαπεντάρηδες. 

Ξέρετε γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Διότι αυτή τη

φράση τη χρησιµοποιούν οι νοµικοί συχνά και κατά κόρον για
πολύ βαριά αδικήµατα, για στυγερούς εγκληµατίες, τύπου Πάσ-
σαρη και Ρωχάµη, για απάτες, υπεξαιρέσεις, βιασµούς και λοιπά.
Ιδιαίτερη κοινωνικοηθική απαξία η κατάληψη των µαθητών µε τα
βιβλία στο χέρι; Είναι µια θλιβερή αποστροφή. Θα κοκκινήσουν
ο Πάσσαρης και οι άλλοι «µεγιστάνες» του κοινού Ποινικού Δι-
καίου. 

Η κρινόµενη διάταξη καταργεί την παλαιότερη του ιδιώνυµου,
που κυρώθηκε µε το ν.2411/2000, διότι θεωρεί την κατάληψη ως
αναγκαίο όρο της διεκδίκησης των µαθητικών δικαιωµάτων, δια-
φορετικά καθίσταται ανενεργός η διεκδίκηση αυτή και υπό την
έννοια αυτή αναιρείται πρακτικά η όποια αποτελεσµατικότητα
της διεκδίκησης, άρα η όποια διεκδίκηση κυριαρχείται από ένα
σοβαρό έλλειµµα. Τη θεωρεί υποκριτική και ότι έχει πολιτικά κί-
νητρα. 

Ευτυχώς ο ΣΥΡΙΖΑ έχει άλλη άποψη. Άλλωστε, ο Ποινικός Κώ-
δικας είναι επαρκώς εξοπλισµένος για την τιµωρία τυχόν αδικη-
µάτων στις καταλήψεις, όπως η θωράκιση ξένης ιδιοκτησίας ή
και ακόµα της διακεκριµένης φθοράς, που περιείχαν τα κατηγο-
ρητήρια κατά των µαθητών.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
η υποκρισία δεν αρµόζει στο Κοινοβούλιο ούτε και η έλλειψη δη-
µοκρατικού φρονήµατος. 

Εδώ, κύριε Πρόεδρε, «καταστρέφοντας» τον λόγο µου, θα τε-
λειώσω και θα κλείσω, σεβόµενος και τον χρόνο. Ελπίζω στον
ολοκληρωµένο νόµο-πλαίσιο για την έρευνα, που θα έρθει προ-
σεχώς για ψήφιση, να δούµε να γίνεται αυτή τη φορά µε συγκρο-
τηµένο τρόπο η σύνδεση έρευνας µε την αναπτυξιακή στρατη-
γική των περιφερειών, ώστε, πρώτον, να συνάδει µε την τοπική
φυσιογνωµία, και όχι βάσει κάποιων επιταγών της αγοράς και
των µεγαλοεπιχειρηµατιών, και, δεύτερον, να δίνει κίνητρα στις
τοπικές και άλλες επιχειρήσεις να επενδύσουν σε ερευνητικά
προγράµµατα άµεσης ωφέλειας και εφαρµογής στον τόπο των
συµφερόντων τους. 

Αυτή την έρευνα οφείλουµε να προχωρήσουµε, να τη συνδέ-
σουµε µε τις δυνατότητές της και να βοηθηθεί η ελληνική κοινω-
νία και για αυτό πρέπει να ψηφιστεί το παρόν νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Γεώργιο Τσόγκα. 

Τον λόγο έχει η Βουλευτίνα του ΣΥΡΙΖΑ κ. Χαρά Καφαντάρη. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Δανέλλη, θα

έχετε τον λόγο αµέσως µετά. Σύµφωνα µε τον κατάλογο που µου
έχει δοθεί εδώ, στη θέση της κ. Βαγιωνάκη είναι η κ. Καφαντάρη
και αµέσως µετά είστε εσείς. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πραγµατικά κυρίαρχο στην πο-

λιτική ζωή του τόπου µας αυτές τις µέρες είναι το µείζον θέµα
του ασφαλιστικού, η µεγάλη ασφαλιστική µεταρρύθµιση η οποία
επιχειρείται. Είναι ένα θέµα το οποίο θα ξεκινήσει στην Ολοµέ-
λεια αύριο. 

Όµως τώρα συζητάµε για ένα εξίσου σοβαρό ζήτηµα. Το σχέ-
διο νόµου «Ρυθµίσεις για την έρευνα και άλλες διατάξεις» το
οποίο συζητάµε αφορά το κεφαλαιώδες θέµα που λέγεται παι-
δεία. Και γιατί το λέω αυτό; 

Εάν ανατρέξουµε ιστορικά, θα δούµε ότι ο µεγάλος Γάλλος
ιστορικός Ιούλιος Μισελέ, όταν ρωτήθηκε ποιο είναι το πρώτο
κεφάλαιο της πολιτικής, απάντησε: «Η παιδεία.». Το δεύτερο; «Η
παιδεία.». Το τρίτο; «Η παιδεία.». Όπου υπάρχει άγνοια και έλ-
λειψη γνώσης επικρατεί φόβος και προκατάληψη. 

Να θυµηθούµε βέβαια και τον δικό µας Αριστοτέλη, ο οποίος
έλεγε: «Αυτοί που µελέτησαν προσεκτικά τον τρόπο διακυβέρ-
νησης των ανθρώπων πρέπει να έχουν πεισθεί πως η τύχη των
εθνών εξαρτάται από την εκπαίδευση των νέων.». 

Έχουµε µια δηµοκρατική Κυβέρνηση, η οποία αυτή τη στιγµή
διεξάγει έναν ουσιαστικό εθνικό διάλογο για την παιδεία, έναν
διάλογο ο οποίος είναι σε εξέλιξη. Εν µέσω αυτού, λοιπόν, του
διαλόγου έρχεται και το εν λόγω σχέδιο νόµου το οποίο συζη-
τάµε σήµερα. 
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Η χώρα µας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα προσπαθεί
να σταθεί στα πόδια της µετά από πέντε χρόνια ακραίας λιτότη-
τας, που µια συνέπειά της καθοριστική ήταν και η µείωση του
Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος κατά 25% και ό,τι αυτό ση-
µαίνει για τον ελληνικό λαό. 

Πρώτο, λοιπόν, και ζητούµενο παράλληλα µε τη διαπραγµά-
τευση και την πορεία της χώρας µας προς την αξιολόγηση στις
δύσκολες δηµοσιονοµικά συνθήκες που βιώνουµε είναι η παρα-
γωγική ανασυγκρότηση της χώρας. Έτσι, λοιπόν, η έρευνα και η
επένδυση στην καινοτοµία συµβάλλουν καθοριστικά σε αυτή την
κατεύθυνση της παραγωγικής ανασυγκρότησης. Έχουµε τα προ-
γράµµατα ΕΣΠΑ ιδιαίτερα για τη νεοφυή επιχειρηµατικότητα,
τους νέους επιστήµονες, που όλα αυτά είναι σηµαντικά εργαλεία
σε αυτή την κατεύθυνση που ανέφερα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, υπάρχει µεγάλος και σηµαντικός
αριθµός ερευνητικού δυναµικού και επιστηµονικού προσωπικού
στη χώρα µας. Δυστυχώς, όµως, τα τελευταία χρόνια –δέκα µε
δεκατέσσερα, δεκαπέντε- µεγάλο κοµµάτι αυτού του επιστηµο-
νικού προσωπικού -ειδικά νέοι-µετανάστευσε στο εξωτερικό και
εκεί φυσικά διαπρέπει. Στοίχηµα για την Κυβέρνηση είναι η ανά-
πτυξη να φέρει πίσω τα παιδιά µας, να συµβάλουν καθοριστικά
στην παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας. 

Η έρευνα είναι ένα δηµόσιο αγαθό. Δεν είναι αγοραίο. Έρευνα,
όµως, µε σύνδεση και σε σύνδεση µε τα πανεπιστήµια, µε τη
γνώση και όχι µόνη σύνδεση µε την αγορά, όπως σε µεγάλο
βαθµό έκανε ο ν.4310/2014, που τότε υποστήριξε –προσέξτε- τη
χρήσιµη έρευνα, όπως έλεγαν µε τον γνωστό, βέβαια, κρατικο-
δίαιτο τρόπο. 

Στην έρευνα όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, υπάρχει και
αυτό που λέµε ερευνητής και ερευνήτρια, ο ερευνητής επιστή-
µων, ο οποίας ζητά και απαιτεί και πρέπει να έχει σταθερές ερ-
γασιακές σχέσεις, όχι εργασιακή ανασφάλεια, να λειτουργεί µε
δηµοκρατία και συλλογικότητα.  

Στο εν λόγω σχέδιο νόµου, συγκεκριµένα, αποκαθίσταται η µο-
νιµότητα ερευνητών πρώτης και δεύτερης βαθµίδας. Όσον
αφορά, δε, την εργασία των ερευνητών, αίρονται νοµικές ασά-
φειες από τον προηγούµενο νόµο, τον ν.4310. Το ερευνητικό
προσωπικό συµµετέχει στην εκλογή διευθυντών του ερευνητικού
κέντρου, λαµβάνονται µέτρα για τον έλεγχο αυθαιρεσίας και για
λογοδοσία των οργάνων διοίκησης, το ερευνητικό προσωπικό
συµµετέχει στην εκλογή διευθυντή ερευνητικού κέντρου, ανα-
βαθµίζονται ώστε να έχουν µεγαλύτερη δηµοκρατική νοµιµοποί-
ηση τα επιστηµονικά συµβούλια ινστιτούτου, ιδρύονται περιφε-
ρειακά συµβούλια έρευνας και καινοτοµίας, αναµορφώνεται το
Εθνικό Συµβούλιο Έρευνας και µετονοµάζεται σε Εθνικό Συµ-
βούλιο Έρευνας και Καινοτοµίας, ΕΣΕΚ. Ορίζεται, δε, διαδικασία
ίδρυσης νέων ερευνητικών κέντρων και µια σειρά από άλλα θέ-
µατα.

Οι παρούσες διατάξεις στο εν λόγω σχέδιο νόµου αποτελούν
µια επείγουσα και µεταβατική νοµοθετική παρέµβαση στους το-
µείς της έρευνας και της τεχνολογίας. Η παρέµβαση αυτή είναι
απαραίτητη για να αντιµετωπιστούν µεγάλα θέµατα κατεύθυνσης
του ερευνητικού συστήµατος, όσον αφορά σοβαρά λειτουργικά
προβλήµατα που δηµιουργήθηκαν µετά την ψήφιση του ν.4310. 

Πρέπει να πούµε ότι οι µεταβατικές διατάξεις που προτείνον-
ται δεν αποτελούν τη συνολική µεταρρυθµιστική άποψη που έχει
στόχο το Υπουργείο, αλλά συνιστούν ένα πρώτο βήµα, εν όψει
της διαµόρφωσης ενός νέου νόµου-πλαίσιο για την έρευνα, την
τεχνολογική ανάπτυξη, το οποίο και θα αντανακλά τη γενικότερη
εθνική στρατηγική της Κυβέρνησης και θα στοχεύει στη βέλτιστη
αξιοποίηση του υπάρχοντος επιστηµονικού δυναµικού και τη δια-
σύνδεση της έρευνας µε την κοινωνία, υποβοηθώντας αυτό το
οποίο λέµε παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας. 

Πρέπει, επίσης, να τονίσω ότι, παρά τις δυσκολίες τα τελευ-
ταία δέκα, δεκαπέντε χρόνια και στον τοµέα της χρηµατοδότη-
σης και της έρευνας και σε όλα αυτά, το ελληνικό ερευνητικό
δυναµικό, το επιστηµονικό δυναµικό στα ερευνητικά κέντρα, ιν-
στιτούτα, πανεπιστήµια έµεινε όρθιο, παρήγαγε και παράγει
αξιόλογο ερευνητικό έργο.

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ σε µια τροπολογία, η
οποία αφορά το Ινστιτούτο Τεχνικής Σεισµολογίας και Αντισει-

σµικών Κατασκευών που έχει κατατεθεί, τροπολογία από κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης. Ακούσαµε τον κύριο Υπουργό να ανα-
φέρεται ότι το θέµα, για να γίνει δεκτή η τροπολογία, αφορά τον
αρµόδιο Υπουργό Μεταφορών και Δικτύων, στο οποίο υπάγεται
το ΙΤΣΑΚ, µιας και µε µνηµονιακό ν.4002/2011 συγχωνεύτηκε µε
τον ΟΑΣΠ. 

Θα ήθελα να πω ότι αυτό το ινστιτούτο, το οποίο έχει έδρα στη
Θεσσαλονίκη αυτή τη στιγµή από το 1978, µε αξιόλογο ρόλο
στην έρευνα των σεισµών και τον ουσιαστικό ρόλο στην παρα-
κολούθηση δικτύου σεισµογράφων σε όλη την Ελλάδα –και κα-
ταλαβαίνουµε ότι ο σεισµός είναι ένας µεγάλος κίνδυνος- και το
οποίο απασχολεί εξειδικευµένους επιστήµονες, πρέπει να το
δούµε συγκεκριµένα και µε σοβαρότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Σε ένα λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όσον αφορά τη διασφάλιση του ερευνητικού του χαρακτήρα,

εκτιµώ και θα ήθελα ο αρµόδιος Υπουργός Μεταφορών και Δι-
κτύων, στον οποίο υπάγεται το εν λόγω ινστιτούτο, να µας ανα-
φέρει –γιατί γνωρίζω το ενδιαφέρον του, φυσικά- τα σχέδιά του
όσον αφορά τη λειτουργία του, τον ερευνητικό του χαρακτήρα
και ειδικά την κατοχύρωση του ερευνητικού έργου, των αξιολό-
γων επιστηµόνων οι οποίοι εργάζονται εκεί. Αν είναι δυνατόν να
βρεθεί έστω και νοµοτεχνική βελτίωση, θα έλεγα εγώ, να κατο-
χυρωθεί κατά κάποιον τρόπο ο ερευνητικός αυτός χαρακτήρας
και για τους εργαζόµενους αλλά και για το εν λόγω κέντρο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και για το ένα λεπτό.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κυρία Καφαντάρη. 

Τον λόγο έχει ο κ. Σπυρίδων Δανέλλης, Βουλευτής Ηρακλείου,
από το Ποτάµι. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πρώτο κεφάλαιο του προτει-

νοµένου νοµοσχεδίου κινείται γενικά στη σωστή κατεύθυνση,
προσπαθώντας να διορθώσει ασάφειες, κενά και προβληµατικές
διατάξεις του 4310/14.  

Όµως αυτό που πρέπει να διασφαλιστεί είναι ότι ο χώρος της
έρευνας θα αναβαθµιστεί. Τα ερευνητικά κέντρα της χώρας µε
προεξέχοντα τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου ερευνητικά
κέντρα, όπως το ΙΤΕ, το ΕΚΕΤΑ και άλλα, έχουν δείξει ότι, εν
µέσω κρίσης και ελλιπούς χρηµατοδότησης, µπορούν να παρα-
µένουν ανταγωνιστικά στον δύσκολο ευρωπαϊκό χώρο.

Κύριο µέληµα πρέπει να είναι η τόνωση αυτής της ανταγωνι-
στικότητας, η καλλιέργεια της κουλτούρας καινοτοµίας και βε-
βαίως η αναβάθµιση του ρόλου του ερευνητή. Αυτή δεν θα
προέλθει ούτε από την υποβάθµιση του ρόλου των διευθυντών
ινστιτούτων ούτε από την εξίσωση του αριθµού των εκπροσώπων
των ερευνητών µε αυτό των υπολοίπων µελών στο διοικητικό
συµβούλιο. Θα προέλθει από την καλλιέργεια ενός κλίµατος στο
οποίο οι ερευνητές απολαµβάνουν την ελευθερία να διεξάγουν
την έρευνα που επιθυµούν, στηρίζονται από διοικήσεις, αλλά,
ταυτόχρονα, επιµερίζονται και την ευθύνη για την εξεύρεση χρη-
µατοδότησης, τη χρηστή διαχείριση των προγραµµάτων και βε-
βαίως τη διατήρηση του ανθρώπινου δυναµικού των οµάδων
τους, αυτό δηλαδή που γίνεται στα πιο επιτυχηµένα µεταξύ των
ερευνητικών κέντρων της χώρας.

Στο δεύτερο µέρος, όµως, η όποια παρέµβαση κάνετε στην
εκπαίδευση συνιστά υποβάθµιση και επιστροφή στο παρελθόν.
Θα σταθώ στο άρθρο 45, που αφορά στην κατάργηση του
ν.2811/2000 και θα διαφωνήσω µε τους φίλους και καλούς συ-
ναδέλφους, τον κ. Τσόγκα και τον κ. Θηβαίο. Αυτός ο νόµος ορί-
ζει ότι ασκείται αυτεπαγγέλτως ποινική δίωξη και τιµωρείται µε
φυλάκιση τουλάχιστον έξι µηνών όποιος καθ’ οιονδήποτε τρόπο
παρεµποδίζει, διαταράσσει ή διακόπτει την οµαλή λειτουργία των
σχολείων ή παραµένει παράνοµα εντός των σχολείων.

Στην κουλτούρα της ανοµίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
χαρακτηρίζει συνολικότερα την κοινωνία µας έχοντας γιγαντω-
θεί, βεβαίως, στο κλίµα του αντιµνηµονίου.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Όχι µαθητές. Έλεος!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ακούστε µε! Ακούστε µε να ολοκλη-
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ρώσω την άποψή µου και να µου πείτε αν διαφωνήσετε.
Ως κόµµα, δυστυχώς, φλερτάρατε στην προηγούµενη περίοδο

επενδύοντας αφρόνως σε αυτήν. Ως Κυβέρνηση µνηµονιακή,
πλέον, πληρώνετε τα επίχειρα, µε εκδηλώσεις βίας απαράδεκτες
και καταδικαστέες, χωρίς αστερίσκους και ναι, µεν, αλλά, διότι
κάθε βιαιοπραγία απέναντι µέλους του Κοινοβουλίου είναι βιαιο-
πραγία εναντίον του κοινοβουλευτισµού.

Τα αποτελέσµατα αυτού του δήθεν ριζοσπαστισµού τα έχουµε
δει από τα αποκαλούµενα κινήµατα του «Δεν πληρώνω» µέχρι τα
αγκαλιάσµατα κάθε είδους βανδαλισµού και πράξεων βίας στον
δηµόσιο χώρο. 

Στην προκειµένη περίπτωση, το αποτέλεσµα της εισαγόµενης
ρύθµισης δεν αφορά µόνο τους µαθητές, που πολύ σωστά -και
συµφωνούµε- δεν είναι κάτι αποδεκτό παιδευτικά οι ποινικές διώ-
ξεις µαθητών, προφανώς. Όµως, όσοι παρανοµούν εντός των
σχολικών χώρων; Και ξέρετε πολύ καλά ότι σε όλες αυτές τις δια-
δικασίες δεν είναι οι µαθητές, είναι οι εξωσχολικοί, που έρχονται
ως προστάτες - συµπαραστάτες και δεν ξέρω τι. Δεν θα έπρεπε
να εξαιρέσουµε αυτούς; 

Θα µπορούσαµε, λοιπόν, να τροποποιήσουµε τον νόµο, λέγον-
τας ότι δεν στρέφεται εναντίον των µαθητών, αλλά στρέφεται
εναντίον όλων των άλλων. Μπορούµε να αθωώσουµε προκατα-
βολικά κάθε είδους «µπαχαλάκη»; Νοµίζω πως όχι. Συµφωνείτε.

Στην υπόθεση τώρα των καταλογισµών του ΕΛΚΕ, του Πανε-
πιστηµίου Κρήτης, κύριε Υπουργέ, που είναι µια επώδυνη ιστορία
χρόνων, που αφορά τέσσερις εν ζωή και έναν θανόντα, τον τέως
πρύτανη του Πανεπιστηµίου Κρήτης, η εισηγητική τροπολογία
των Βουλευτών της Συµπολίτευσης υπερψηφίζεται και στηρίζεται
από εµάς. 

Με την ευκαιρία αυτή, πρέπει να πούµε ευθέως και ευθαρσώς
ότι έχουµε υποχρέωση να λύσουµε µε νοµοθετικό τρόπο αυτές
τις υποθέσεις πολύ µακριά από τον λαϊκισµό και τον κιτρινισµό
της ισοπέδωσης και της σκανδαλολογίας, µακριά βέβαια από λο-
γικές εξισωτισµού και κουτοπονηριάς, γιατί οι υποθέσεις που
σκανδάλισαν την κοινή γνώµη όταν ήρθαν στο φως -και αναφέ-
ροµαι σε σχέση µε τη διαχείριση δηµοσίου χρήµατος σε πρό-
σφατα δηµοσιοποιηµένες υποθέσεις του ΑΠΘ ή του ΕΚΠΑ-
βεβαίως δεν εµπίπτουν στις δικαιοδοσίες της Βουλής των Ελλή-
νων, αλλά απευθείας στον έλεγχο της ελληνικής δικαιοσύνης.

Πολύ σωστά, όµως, εδώ κάνουν συνάδελφοι και υποστηρί-
ζουµε τη διάκριση αυτή, απαλλάσσοντας από το άγος πανεπι-
στηµιακούς δασκάλους, που, προσπαθώντας να συνεισφέρουν
στην οµαλή λειτουργία του Πανεπιστηµίου Κρήτης µέσα σε πολύ
άγριες συνθήκες, βρίσκονται στο σκαµνί του κατηγορουµένου.

Είναι πολύ θετική, επίσης, κύριοι Υπουργοί, η αναθεώρηση λει-
τουργίας των ΕΛΚΕ, προκειµένου να µη δηµιουργούνται τέτοιου
είδους προβλήµατα στο µέλλον, αλλά επίσης και να αντιµετωπί-
ζεται το άγος µιας απίστευτης γραφειοκρατίας που βεβαίως πα-
ρεµποδίζει το ερευνητικό έργο.

Κύριε Υπουργέ, είναι πολύ σηµαντικό να γραφτεί στα Πρακτικά
ότι οι διατάξεις του άρθρου 24, παράγραφος 9, εδάφιο β και γ,
είναι ερµηνευτικές στον νόµο που ρυθµίζει τα θέµατα αυτά και
καλύπτουν όλες τις µέχρι σήµερα αντίστοιχες περιπτώσεις. 

Το λέω αυτό για να µην έχει περιπέτειες, πολύ γρήγορα, ένας
αριθµός συναδέλφων σας, καθηγητών-ερευνητών, σχετικά µε
τους ΕΛΚΕ των ΑΕΙ, αλλά και στα ερευνητικά κέντρα ιδιωτικού
και δηµοσίου δικαίου. Ειδάλλως, ουδείς πανεπιστηµιακός δεν
πρόκειται εφεξής να ασχοληθεί µε τα συλλογικά όργανα διοίκη-
σης, αν τον περιµένουν αυτές οι περιπέτειες, προκειµένου να
διασφαλίσει εύρυθµη λειτουργία στα πανεπιστήµια.   

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι, η γνώση, η έρευνα, η καινοτο-
µία, σε ένα περιβάλλον αριστείας, αποτελούν βασικές προϋπο-
θέσεις για την απόκτηση ανταγωνιστικότητας µιας χώρας. Στο
τόσο άγριο διεθνές περιβάλλον στο οποίο ζούµε σήµερα, η επί-
τευξη των στόχων αυτών είναι απόλυτη προτεραιότητα για τη
χώρα µας. 

Σήµερα, δυστυχώς, χάνετε µια ευκαιρία να µας προτείνετε το
ολοκληρωµένο σας όραµα για έναν τόσο κρίσιµο και ευαίσθητο
τοµέα. Είναι κρίµα που δεν υπάρχει καµµιά αναφορά στον όρο
«καινοτοµία». Για την αριστεία, βεβαίως, τις απόψεις της Κυβέρ-
νησης τις γνωρίζουµε, εφόσον εξακολουθεί να αντιλαµβάνεται

µε τον ίδιο τρόπο που ο κ. Μπαλτάς αντιλαµβανόταν τον όρο αρι-
στεία. 

Δεν πρέπει να διαφεύγει σε κανέναν από εµάς, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, πως στους τοµείς της παιδείας και της έρευνας
ισχύει πολύ περισσότερο από οπουδήποτε αλλού µια φράση του
Μαχάτµα Γκάντι, που ισχύει για οτιδήποτε: «Πρέπει να γίνουµε η
αλλαγή που θέλουµε να δούµε.». 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του Ποταµιού και της Δη-

µοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Δανέλλη και που τελείωσε µε τη ρήση του Γκάντι. 
Τον λόγο έχει η κ. Νίνα Κασιµάτη, Βουλευτίνα του ΣΥΡΙΖΑ, της

Περιφέρειας Β’ Πειραιά. 
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, κατ’ αρχάς θα

ήθελα να ευχηθώ χρόνια πολλά σε όλους. 
Σήµερα νοµοθετούµε για την έρευνα, για το µέλλον, δηλαδή,

αυτού του τόπου και των ανθρώπων του. Πριν εισέλθω, όµως,
στο νοµοσχέδιο, στον χρόνο που έχω, θα ήθελα να δώσω µερικές
πολύ σύντοµες απαντήσεις σε θέµατα που τέθηκαν από συνα-
δέλφους στην Ολοµέλεια κατά τη διάρκεια της συζήτησης και
νοµίζω ότι επιβάλλεται να απαντηθούν. 

Το πρώτο είναι το θέµα του ονόµατος «Μακεδονία», γιατί οι
µέρες είναι πονηρές και προσωπικά δεν ανέχοµαι κανένα παιχνίδι
εντός αυτής της Αίθουσας για τα εθνικά θέµατα, ειδικά µάλιστα
όταν είναι τόσο ανεύθυνο σε αυτή τη δεδοµένη χρονική στιγµή.
Γιατί, δυστυχώς, ακούστηκε και από Πρόεδρο κόµµατος το ζή-
τηµα και θεωρώ ότι είναι για εσωτερική κατανάλωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Ένωσης Κεντρώων, επειδή
σας ακούω πολύ συχνά να λέτε «είµαστε µε το ευρώ, είµαστε µε
την Ευρώπη», θα πρέπει να γνωρίζετε ότι, εάν θέλετε τόσο ασµέ-
νως να υπερασπίζεστε αυτό το οικοδόµηµα, θα πρέπει ταυτό-
χρονα να επικαλείστε και να διατηρείτε για τον εαυτό µας, για τη
χώρα µας, δηλαδή, για τα εθνικά µας δίκαια, αυτά που έχουµε
κατακτήσει. 

Διορθώστε µε αν κάνω λάθος, αλλά δεν έχω ακούσει ποτέ να
θέτετε το θέµα σε ένα διεθνές φόρουµ, σε κάποιον διεθνή οργα-
νισµό. Το να κάνετε υπερβολικές δηλώσεις σχετικά µε την ονο-
µασία, όταν η εθνική γραµµή δεν είναι αντικείµενο υπεράσπισης
από τα διεθνή φόρα, είναι λίγο πονηρό. 

Θα ήθελα να καταθέσω για τα Πρακτικά την οµιλία µου στην
Εαρινή Ολοµέλεια της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συµ-
βουλίου της Ευρώπης πριν από λίγες µέρες, όπου για το προ-
σφυγικό ζήτηµα και την κατάσταση στα Δυτικά Βαλκάνια διόρ-
θωσα τους συναδέλφους µου µέσα στο Συµβούλιο της Ευρώπης
σχετικά µε τον όρο Μακεδονία και Δηµοκρατία της Μακεδονίας,
σε σχέση µε την ΠΓΔΜ. Νοµίζω ότι αυτό θα πρέπει να κάνουν
όλοι οι συνάδελφοι, είτε όταν συναντόµαστε µε πρέσβεις είτε
όταν µετέχουµε διεθνώς είτε όταν µιλούµε σε συναντήσεις, µέσα
στη Βουλή ή εκτός. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά την οµιλία µου.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Νίνα Κασιµάτη καταθέτει για

τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)  

Το δεύτερο θέµα έχει αν κάνει µε τη Marfin και τα τρία θύµατα,
που ήταν εργαζόµενοι, και το κυοφορούµενο, για το οποίο δεί-
ξατε τόση ευαισθησία.  

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Αυτά να τα λες στον Μπαλαούρα. 
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Σας παρακαλώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Κυριαζίδη,

λίγη ησυχία, εάν έχετε την καλοσύνη.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Τι εννοούσατε για την

Ένωση Κεντρώων;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Επειδή απευθύνετε προς εµάς η

συνάδελφος. Γι’ αυτό το είπα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, καθόλου. Η κ.

Κασιµάτη απευθύνεται στο Σώµα.
Συνεχίστε, κυρία Κασιµάτη.
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Πριν από έναν χρόνο, σαν χθες, νοµοθε-
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τούσαµε εδώ σε αυτήν την Αίθουσα, η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ,
για την αποκατάσταση των αδικιών στο δηµόσιο. Διορθώναµε,
δηλαδή, τις απολύσεις που είχε κάνει ο νυν Πρόεδρος της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Κυριάκος Μητσοτάκης. Τότε, βέβαια, η Νέα Δη-
µοκρατία δεν είχε αυτή την ίδια ευαισθησία να παραµείνει στην
Αίθουσα και να µνηµονεύσει τα θύµατα της Marfin. Έπρεπε να
αποχωρήσει. Είχε βρει ένα πρόσχηµα και είχε αποχωρήσει.

Πρέπει, όµως, να σας πω ότι το 2010, όταν αυτοί οι εργαζόµε-
νοι έπεσαν θύµατα δολοφονικής επίθεσης, δεν ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ
στην εξουσία. Εσείς είχατε την εκτελεστική εξουσία, αργότερα
εν πάση περιπτώσει…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κάποιος άλλος εκεί έξω.
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Ήσασταν. Είχατε την εκτελεστική εξουσία.

Και εσείς, κύριε Δένδια, υπήρξατε Υπουργός Δηµοσίας Τάξεως.
Απ’ ό,τι ξέρω, δεν προσωποποιήθηκαν ποτέ οι ευθύνες. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Είστε κακά πληροφορηµένη.
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Όχι, δεν είναι έτσι. Δεν αποδόθηκαν τελικά

ευθύνες.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Δεν γνωρίζετε τι λέτε και θα σας µι-

λήσω πιο έντονα.
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Γνωρίζω. Δεν αποδόθηκαν.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Έχουν αποδοθεί. Έχει ασκηθεί ποινική

δίωξη και είναι επίδικος…
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Εντάξει. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Τι εντάξει; Διαβάστε λίγο και ελάτε να

µας πείτε.
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Το γνωρίζουµε το θέµα. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Μισό λεπτό. Υπάρχουν δύο δικογρα-

φίες. Η µία για ανθρωποκτονία εξ αµελείας…
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Όταν τελειώσω, θα πείτε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Δεν µπορεί να λέγονται ανακρίβειες για

ένα τέτοιο θέµα.
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Δεν µπορείτε να κατηγορείτε το λαϊκό κί-

νηµα, επειδή έχει δικαίωµα να βγαίνει και να διαδηλώνει. Άλλω-
στε, cui bono; Ποιος ωφελήθηκε από εκείνη τη δολοφονία; Δεν
ήταν το λαϊκό κίνηµα. Ήταν άλλοι.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Δένδια, θα

σας δώσω τον λόγο, θα τα πείτε. Έχετε τον χώρο και τον χρόνο
να τα πείτε.

Κυρία Κασιµάτη, συνεχίστε, σας παρακαλώ, γιατί εξαντλείται
και ο χρόνος.

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Θα περάσω, λοιπόν, στο νοµοσχέδιο.
Θα ήθελα να κάνω µια σύντοµη αναφορά στα θέµατα της πρω-

τοβάθµιας εκπαίδευσης και κατ’ αρχάς να χαιρετίσω τη θετική
στάση του Υπουργείου, το οποίο αφουγκράστηκε τις ανησυχίες
της εκπαιδευτικής κοινότητας σχετικά µε τον τρόπο πρόσληψης
των αναπληρωτών και ανακοίνωσε ότι οι προσλήψεις των ανα-
πληρωτών και την επόµενη χρονιά θα γίνουν µε τον ίδιο τρόπο. 

Όσον αφορά την έρευνα -στην οποία θα ήθελα να επικεν-
τρωθώ στον εναποµείναντα δυστυχώς λίγο χρόνο µου-, να πω
ότι, µε δεδοµένες τις κοινωνικές και οικονοµικές συνθήκες στις
οποίες καλούµαστε να νοµοθετήσουµε, είναι πολύ θετικό ότι η
Κυβέρνηση εισάγει προς ψήφιση ένα νοµοσχέδιο που ρυθµίζει
θέµατα έρευνας και παιδείας. 

Και επειδή πολλοί ψέξατε τη δεκαετία του ’80, να πω ότι από
τις αρχές της δεκαετίας του ’80 ουσιαστικά έχει να γίνει µια συ-
ζήτηση για την έρευνα ως εθνικό πόρο ανάπτυξης σε αυτόν τον
τόπο. Μετά όλα µπήκαν στον αυτόµατο πιλότο της µονόδροµης
νεοφιλελεύθερης σκέψης, µε πρωταγωνιστές τα κόµµατα που
κυβέρνησαν τα τελευταία τριάντα χρόνια.

Η παρούσα Κυβέρνηση έχει ήδη δείξει εµπράκτως το ενδια-
φέρον της για την έρευνα. Δηµιουργεί ειδικό χαρτοφυλάκιο για
την έρευνα. Αυξάνει τους δηµοσίους πόρους που διατίθενται για
την έρευνα µέσα σε συνθήκες κρίσης. Από το Υπουργείο Παι-
δείας έχουν ληφθεί πρωτοβουλίες και έχουν εγκριθεί πεντακό-
σιες νέες θέσεις για µέλη ΔΕΠ και ΑΕΙ της χώρας και εκατό θέ-
σεις ερευνητών για τα ερευνητικά κέντρα.

Τελειώνοντας, το πανεπιστήµιο –και τα ερευνητικά κέντρα–,
που είναι η αξία και ο πυρήνας της επιστήµης, θα πρέπει να µπο-
ρεί να επιβεβαιώνει -όπως λέει και ο Ντεριντά- µια απροϋπόθετη

ανεξαρτησία, να κατακτά ένα είδος κυριαρχίας, χωρίς να διακιν-
δυνεύει να του αφαιρεθεί αυτή η κυρίαρχη ανεξαρτησία, να µην
παραδοθεί, να µην µπορεί να συνθηκολογήσει, να µην αφήνεται
να το αλώσουν ή να το αγοράσουν µε οποιοδήποτε τίµηµα. 

Εδώ εποµένως χρειάζεται όχι µόνο η αρχή της αµφισβήτησης
και της αντίστασης, αλλά και η ισχύς αυτής της αντίστασης, δη-
λαδή η απροϋπόθετη κυριαρχία, δηλαδή η άνευ όρων δυνατό-
τητα στην έρευνα να θέτει ελεύθερα τα ερωτήµατα και να αφήνει
την κοινωνία να πάει µπροστά ερευνώντας, ανακαλύπτοντας και
παίρνοντας καλύτερες αποφάσεις για τη ζωή της.

Και η Κυβέρνησή µας αυτό θα το διαφυλάξει µε τον ισχυρό-
τερο δυνατό τρόπο και ξεκινάµε µε το παρόν νοµοθέτηµα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Κασιµάτη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για µισό
λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο κ.
Δένδιας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κατ’ αρχάς, κύριε Πρόεδρε, σας ευχα-
ριστώ. 

Δεν θεωρώ ότι το θέµα της Marfin πρέπει να γίνει αντικείµενο
οιασδήποτε κοµµατικής αντιπαράθεσης. Είµαι απολύτως βέβαιος
ότι το σύνολο της Αιθούσης καταδικάζει γεγονότα σαν αυτό µε
τον πιο στέρεο τρόπο.

Ως προς τα πραγµατικά θέλω να περιοριστώ και προς ενηµέ-
ρωση του Σώµατος στο βαθµό που φαίνεται ότι κάποιοι συνά-
δελφοι δεν γνωρίζουν.

Για την υπόθεση της Marfin υπάρχουν δύο δικογραφίες εν εξε-
λίξει. Η πρώτη είναι δικογραφία για ανθρωποκτονία εξ αµελείας,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που αφορά τη µη τήρηση των
όρων ασφαλείας στο κτήριο µέσα στο οποίο επήλθε ο θάνατος
των τεσσάρων αθώων. Μιλάω πάντα για τέσσερις αθώους, γιατί
υπήρχε και κυοφορούµενο.

Υπάρχει δεύτερη δικογραφία για ανθρωποκτονία εκ προθέ-
σεως κατά συγκεκριµένων ατόµων εξατοµικευθέντων από την
Ελληνική Αστυνοµία ως δραστών, κατά των οποίων, ξαναλέω,
έχει ασκηθεί ποινική δίωξη και εκκρεµεί ενώπιον της δικαιοσύ-
νης.

Το 2010, ως είναι γνωστό, Υπουργός Δηµόσιας Τάξης δεν
ήµουν εγώ και κυβέρνηση δεν ήταν η Νέα Δηµοκρατία. Η δεύ-
τερη δικογραφία, όµως, η οποία εστάλη στη δικαιοσύνη, πράγ-
µατι εστάλη επί των ηµερών µου από την Ελληνική Αστυνοµία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε Δένδια.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έχετε να καταθέ-
σετε νοµοτεχνικές;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Ναι, έχω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Να µιλήσετε, για να
µπορέσουµε να µοιράσουµε και το σπλάχνο κάποια στιγµή του
Σώµατος.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων κ. Νικόλαος Φίλης για δέκα λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Υπάρχει η κατάθεση µιας τροπολογίας-προσθήκης
µε αριθµό 417/52 «Ρυθµίσεις για την Έρευνα και άλλες διατά-
ξεις». Εξ’ όσων γνωρίζω από τις διεργασίες που έγιναν ανάµεσα
στα κόµµατα χθες, υπάρχει µια ευρύτερη συνεννόηση. Αφορά
τη ρύθµιση θεµάτων ειδικών λογαριασµών κονδυλίων έρευνας
των ΑΕΙ. Είναι η γνωστή ιστορία που η οικονοµική δυσπραγία,
που προκλήθηκε στα πανεπιστήµια το 2010 µε τη µείωση της
κρατικής επιχορήγησης, οδήγησε στην αξιοποίηση χρηµάτων
από τους ειδικούς λογαριασµούς κονδυλίων έρευνας. Το θέµα
αυτό δεν αφορά µόνο τα πανεπιστήµια, αλλά αφορά και άλλους
φορείς. Για άλλους φορείς το θέµα ήχθη ενώπιον των δικαστη-
ρίων και ελύθη ευνοϊκά ως προς τη ρύθµιση που έχουµε σήµερα
εδώ, εννοώ ότι υπάρχουν αποφάσεις. Αξιοποιούµε αυτές τις απο-
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φάσεις, αλλά και την ευρύτερη πολιτική συνεννόηση, που θα εκ-
φραστεί φαντάζοµαι και κατά τη διάρκεια της ψηφοφορίας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σωστό είναι αυτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Σωστό είναι αυτό, εντάξει.

Το καταθέτουµε.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει για τα Πρακτικά την
προαναφερθείσα τροπολογία-προσθήκη, η οποία έχει ως εξής: 
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Δεύτερον, στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 393
και ειδικό 39 θα παρακαλούσα –το είπα όταν την έκανα δεκτή,
ίσως όµως δεν έγινε τόσο πολύ καθαρό- όπου υπάρχει η λέξη
«διδακτικό έτος» να γραφτεί «σχολικό έτος». Είναι προφανής η
διαφορά. Το σχολικό έτος τελειώνει στις 31 Αυγούστου και το δι-
δακτικό έτος τελειώνει 30 Ιουνίου. Επαναλαµβάνω αντί «διδακτι-
κού» γίνεται «σχολικού έτους».

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σωστό είναι και αυτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Συµφωνούµε, ήταν ευρύτερης αποδοχής η τροπο-
λογία αυτή. Είναι η τροπολογία µε αριθµό 393/39. Είναι τροπο-
λογία Βουλευτική, την οποία κάναµε αποδεκτή. Είναι για τη συν-
ταξιοδότηση εκπαιδευτικών.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Αντί για διδακτικό γίνε-
ται σχολικό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Ναι. Σας είπα ποια είναι διαφορά. Γιατί υπάρχουν
εξετάσεις τον Ιούλιο. Δεν είναι τα πράγµατα έτσι εύκολα. Σχολικό
έτος 31 Αυγούστου, ενώ το διδακτικό είναι 30 Ιουνίου.

Σε σχέση µε τις νοµοθετικές βελτιώσεις, τις είπε νωρίτερα η
κ. Αναγνωστοπούλου, δεν γράφτηκαν όµως, απ’ ό,τι µας είπαν
εδώ από τα Πρακτικά. 

Είναι µια νοµοθετική βελτίωση η οποία αφορά επίκουρους και
αναπληρωτές καθηγητές που κρίθηκαν και δεν εξελίχθηκαν στην
επόµενη βαθµίδα στην τροπολογία µε θέµα: «Ρυθµίσεις για την
Έρευνα και άλλες διατάξεις». Έχουν το δικαίωµα να ζητήσουν
εκ νέου την προκήρυξη της θέσης τους µετά από παρέλευση
ενός τουλάχιστον έτους από τη λήψη της απόφασης για τη µη
εξέλιξή τους. Αυτή είναι η αλλαγή. «Από τη λήψη της απόφασης
για τη µη εξέλιξή τους». Είναι η υπ’ αριθµ. 388/35. Την καταθέτω.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει για τα Πρακτικά την
προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής: 
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Έχει καταθέσει, επίσης, και ο κ. Φωτάκης νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις. Τις έχει πει κιόλας, τις έχει ανακοινώσει, αλλά
δεν υπάρχουν στα Πρακτικά. Σας τις δίδω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει στα Πρακτικά τις προ-
αναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Υπάρχει άλλη µια ρύθµιση για την «έρευνα και
άλλες διατάξεις», µία νοµοτεχνική βελτίωση την οποία έχει ανα-
κοινώσει η κ. Αναγνωστοπούλου. Είναι για το Ευγενίδειο Θερα-
πευτήριο και για µη αυτοδύναµα τµήµατα των ΑΕΙ. Θα τη δείτε,
δεν είναι κάτι διαφορετικό. Το έχει πει από το πρωί, απλώς δεν

γράφτηκε στα Πρακτικά. Την καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει στα Πρακτικά την προ-
αναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής: 
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Πάµε τώρα στα υπόλοιπα ζητήµατα, για να µπο-
ρούµε να έχουµε µια σύντοµη και κατά το δυνατόν συναινετικού
τύπου κατάληξη σε µια συζήτηση που είχε αντιθέσεις. Λογικό
είναι. Η παιδεία, όπως ξέρετε, αποτελεί αντικείµενο ενδιαφέρον-
τος όλων των πολιτών και όλοι θεωρούν ότι µπορούν να έχουν
έγκυρη γνώµη για το θέµα της παιδείας. Είναι απ’ αυτά που έλεγε
ο Λένιν ότι «όταν η τελευταία µαγείρισσα µπορεί να κάνει πολι-
τική, τότε θα έχουµε κοµµουνισµό». 

Το θέµα της παιδείας λογικά απασχολεί όλες τις ελληνικές οι-
κογένειες, όλους τους πολίτες. Είναι ένα θέµα κατ’ εξοχήν πολι-
τικό, µε διαστάσεις παιδαγωγικές. Το τονίζω, είναι πολιτικό. Αντι-
παρατίθενται ιδεολογικοπολιτικές αντιλήψεις διαφορετικές. Και
εδώ, µέσα στην Αίθουσα, είχαµε µια πολύ ενδιαφέρουσα αντιπα-
ράθεση ιδεολογικοπολιτικών και προγραµµατικών διαφορών µε
τη Νέα Δηµοκρατία, η οποία, όπως είδατε, υιοθέτησε µέχρι τέ-
λους την άποψη ότι οι µαθητές είναι πελάτες στα σχολεία. 

Η προσπάθεια που έγινε από τους δυο εκπροσώπους της
Νέας Δηµοκρατίας να δικαιολογήσουν αυτή τη φράση του κ. Μη-
τσοτάκη, η οποία δεν ειπώθηκε εν θερµώ και από στήθους, αλλά
από γραπτό προγραµµατικό κείµενο στο εισηγητικό συνέδριο
της Νέας Δηµοκρατίας, δεν ήταν πολύ επιτυχής, διότι είπαµε ότι
δεν υπάρχει θέµα ανταποδοτικότητας. Και µηδέν ευρώ να δώσει
ένας πολίτης στο κρατικό ταµείο για λόγους που έχουν να κά-
νουν µε την οικονοµική του κατάσταση, η πολιτεία είναι υποχρε-
ωµένη να διασφαλίζει τα δικαιώµατα στην παιδεία, την υγεία και
την κοινωνική αλληλεγγύη. Άρα η έννοια του πελάτη, του εµπο-
ρίου, της αγοράς, του καταναλωτή δεν αφορά µια ευνοµούµενη
και καλώς διοικούµενη πολιτεία.

Θα µου πείτε: Ο καπιταλισµός µπορεί να διασφαλίσει τέτοιου
είδους διαδικασίες; Ιστορικά έχει αποδειχθεί ότι για λόγους και
δικού του συµφέροντος, στοιχειώδους δηλαδή προσπάθειας
αναπαραγωγής του συστήµατος, επιβάλλεται να προστατεύει
την εργατική δύναµη, να µην την εξαθλιώνει, για να µπορεί να
έχει τη δυνατότητα να κερδίζει µε το παραπάνω από καλά ζώντες
και κατά το δυνατόν πιο καλά αµειβόµενους εργαζόµενους. Αυτό
είναι µια στενή µαρξιστική προσέγγιση. Την υιοθετώ, όµως, για
να απαντήσω σε ανάλογα κλισέ. 

Γενικότερα, όµως, να ξέρετε ότι η εκπαίδευση λειτουργεί ως
ένας µηχανισµός διευρυµένης αναπαραγωγής των κοινωνικών
σχέσεων. Και αυτό είναι το ενδιαφέρον στοιχείο της ταξικής
πάλης σε όλα τα επίπεδα στον χώρο του κοινωνικοπολιτικού συ-
στήµατος στο οποίο ζούµε. Δεν είναι ένα κλειστό θέµα, είναι µια
δυναµική και γι’ αυτό υπάρχουν όλες οι πολιτικές δυνάµεις, για
να δίνουν τη µάχη προς τα εδώ ή προς τα εκεί, στη µια ή στην
άλλη κατεύθυνση. Όµως, θα µου πείτε, αυτά τέτοια ώρα ας τα
αφήσουµε. Εντάξει. 

Πάµε, λοιπόν, στα πιο πεζά. Διάλογος. Ο διάλογος δεν είναι
διάλογος ειληµµένων αποφάσεων, ούτε διάλογος αδρανείας.
Είναι διάλογος που ακούει την κοινωνία, που επανατοποθετού-
µαστε και κάποια στιγµή καταλήγουµε, διότι ο διάλογος έχει µια
πρακτική χρησιµότητα. Να βελτιώσει την εκπαίδευση, να κατα-
στήσει ακόµη πιο αξιόπιστο το δηµόσιο σύστηµα της εκπαίδευ-
σης.

Με αυτή την έννοια, εµείς, ναι, ακούµε και δεν µας φοβίζει η
διαφορετική άποψη. Απόδειξη είναι ότι χωρίς να έχουµε καταθέ-
σει καµµία τροπολογία στη Βουλή, αλλά κάνοντας µια άτυπη δια-
βούλευση µε όλα τα κόµµατα και µε τους εκπαιδευτικούς φορείς,
µε ένα σχέδιο που αφορούσε την ιστορία των προσλήψεων των
εκπαιδευτικών, ακούσαµε και είπα ότι υπήρχε και η ενθάρρυνση
από ορισµένες πλευρές να προχωρήσουµε -εννοώ και εκτός του
ΣΥΡΙΖΑ πλευρές-, εµείς το σκεφτήκαµε και βρήκαµε άλλη λύση
για να µην δηµιουργηθεί ένα επιπλέον κοινωνικό πρόβληµα εις
βάρος χιλιάδων εκπαιδευτικών, στους οποίους οφείλουµε τη λει-
τουργία του σχολείου, ιδιαίτερα τα χρόνια του µνηµονίου. Εκπαι-
δευτικών, οι οποίοι λειτουργούν υπό καθεστώς οµηρίας σήµερα
και στους οποίους δίνουµε και πάλι την υπόσχεση -θα έλεγα τη
δέσµευση καλύτερα- ότι θα είναι αυτοί που θα βρουν τη δυνατό-
τητα διορισµού µέσα από το σύστηµα διορισµού που θα έχουµε
σύντοµα, όταν δοθεί η δυνατότητα -και λέω ότι θα δοθεί συντό-
µως αυτή η δυνατότητα- για µόνιµους διορισµούς στο δηµόσιο

µετά από τα τόσα χρόνια αδιοριστίας που µας καταδίκασαν οι
µνηµονιακές κυβερνήσεις.

Υπάρχει σχέδιο; Το έχουµε καταθέσει. Αν κάποιος δεν το γνω-
ρίζει, µπορούµε να το δώσουµε και σε αυτόν. Καµµία αντίρρηση.
Είναι δηµόσιο το σχέδιο. Το έχουµε καταθέσει και στην τρόικα
και στις πολιτικές και εκπαιδευτικές δυνάµεις, παντού. 

Άρα διάλογος χωρίς προειληµµένες αποφάσεις, το αποδει-
κνύουµε, χωρίς τετελεσµένα αλλά και χωρίς αδράνειες, διάλογος
που ο καθένας δείχνει την πολιτική του ευθύνη να επιλύει προ-
βλήµατα και να αναβαθµίζει την εκπαίδευση. 

Βεβαίως, όπως ανέφερα και νωρίτερα, γύρω από το ζήτηµα
της εκπαίδευσης ακούµε πολλές διαφορετικές απόψεις. Εµείς
θεωρούµε ότι κεντρικό, ραχοκοκαλιά του συστήµατος εκπαίδευ-
σης στη χώρα µας είναι η δηµόσια εκπαίδευση και υποστηρί-
ζουµε ότι η ιδιωτική εκπαίδευση, που είναι άλλη όψη της ενιαίας
εποπτευόµενης εκπαίδευσης στη χώρα µας -έτσι πρέπει να λει-
τουργεί-, δεν µπορεί να εκτείνεται στο τριτοβάθµιο επίπεδο, δη-
λαδή δεν υπάρχουν ιδιωτικά πανεπιστήµια.

Επίσης, πιστεύουµε -και τονίζουµε- ότι το να µπορούµε να δια-
χέουµε τις βέλτιστες πρακτικές, δυνατότητες και όλα τα παιδιά
σε όλη την Ελλάδα -χωρίς αποκλεισµούς- να µπορούν να παρα-
κολουθούν καλύτερου επιπέδου εκπαίδευση, αυτές δεν είναι
πρακτικές εξίσωσης προς τα κάτω, είναι πρακτικές ανύψωσης
του επιπέδου της εκπαίδευσης. Με αυτή την έννοια, το ολοήµερο
σχολείο, το ενιαίο σχολείο που τώρα καθιερώνουµε, το ενιαίο
ολοήµερο δηµοτικό σχολείο, είναι σε µια κατεύθυνση ανόδου της
εκπαιδευτικής διαδικασίας και διάχυσης των καλών πρακτικών
σε ολόκληρη τη χώρα.

Μην µας πείτε τώρα ότι άµα κοπεί µία ώρα γυµναστικής στην
ΣΤ’ Δηµοτικού και µία ώρα από ένα άλλο δευτερεύον µάθηµα
στην Ε’ Δηµοτικού, ότι αυτό υποβαθµίζει σε τίποτα το σχολείο.
Δεν είναι έτσι. Είναι γραµµένα όλα. Αντιθέτως, ανεβάζουµε τον
πήχη σε όλη την Ελλάδα για την ποιότητα των µαθηµάτων και
των σχολείων. 

Το σηµαντικό είναι ότι αυτό το κάνουµε σε συνθήκες δηµοσιο-
νοµικής στενότητος, σε συνθήκες που τα κονδύλια του ΕΣΠΑ, τα
οποία πέρασαν -πέντε κονδύλια- την τελευταία εικοσαετία από
τη χώρα µας και δεν υφίστανται παρά σε έναν µικρό βαθµό σή-
µερα. 

Ο προϋπολογισµός του κράτους έχει τη γνωστή πραγµατικό-
τητα και παρ’ όλα αυτά εµείς δεν συρρικνώνουµε, αντιθέτως επε-
κτείνουµε. Και για να τελειώνει και λίγο και η δηµαγωγία, το
ολοήµερο σχολείο θα συνεχίσει να υπάρχει και θα είναι αναβαθ-
µισµένο σε όλη τη χώρα και όσοι σήµερα µιζάρουν στην παρα-
πλάνηση και λένε ότι κλείνει το ολοήµερο σχολείο, θα γελοιο-
ποιηθούν σύντοµα. Διότι µπορεί σήµερα να προκαλούν µέσα από
τη συµµαχία τους µε την διεφθαρµένη εξουσία των µίντια µια
ανησυχία -λογικό είναι- σε ένα τµήµα απληροφόρητο της κοινής
γνώµης, αλλά αυτά ξέρετε είναι «Κυριακή κοντή γιορτή». Θα
φανεί.

Θα ήθελα να διαβεβαιώσω την Εθνική Αντιπροσωπεία ότι στο
ολοήµερο σχολείο θα υπάρχει η δυνατότητα να πηγαίνουν όχι
µόνο όσων οι γονείς εργάζονται αλλά και άνθρωποι και παιδιά
που οι γονείς τους είναι τυπικά άνεργοι αλλά στην ουσία είναι
άνθρωποι της µαύρης εργασίας. Υπάρχουν µεγάλες ζώνες όπου
η ανεργία συνυπάρχει µε τη µαύρη εργασία. Τι ένσηµα να ζητή-
σεις από µια µεγάλη κατηγορία συµπολιτών µας, οι οποίοι δου-
λεύουν στο πόδι, σε δουλειές του ποδαριού για τη στοιχειώδη
επιβίωση; 

Ακόµη περισσότερο θα προσθέσουµε κοινωνικά κριτήρια επι-
πλέον, όπως παιδιά µονογονεϊκών οικογενειών, παιδιά πολυτέ-
κνων, παιδιά φυλακισµένων, παιδιά γονέων µε χρόνιες παθήσεις,
παιδιά γονέων που είναι σε προγράµµατα απεξάρτησης. Είναι
σαφές ότι το ολοήµερο σχολείο, που έχει έναν κυρίαρχα παιδευ-
τικό για εµάς ρόλο, έχει και έναν ρόλο κοινωνικής λειτουργικό-
τητας και χρησιµότητας. 

Και αυτό θα το επεκτείνουµε ως λειτουργία µε τον νέο ενιαίο
τύπο του ολοήµερου δηµοτικού σχολείου. 

Θα ήθελα επίσης να σας πληροφορήσω, γιατί πολλά ακούγον-
ται, ότι τα ολοήµερα σχολεία είναι τα δύο τρίτα του συνόλου των
δηµοτικών σχολείων και αντιστοιχούν στον µισό µαθητικό πλη-
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θυσµό. Το ένα τρίτο, τα ΕΑΕΠ αντιστοιχούν στον άλλο µισό µα-
θητικό πληθυσµό πανελλαδικά. Τα νούµερα είναι τσεκαρισµένα.
Τόσο είναι. Ούτε πιο κάτω, ούτε πιο πάνω. Είναι µισά, µισά. Αν
και είναι δύο τρίτα προς ένα τρίτο. 

Η πληροφορική δεν υπήρχε στα κλασικά ολοήµερα, στα δύο
χιλιάδες διακόσια δεκαοκτώ. Μπαίνει υποχρεωτικά σε κάθε τάξη
τώρα στο ενιαίου τύπου ολοήµερο δηµοτικό σχολείο. 

Η θεατρική αγωγή δεν υπήρχε στα κλασικά ολοήµερα, στα δύο
χιλιάδες διακόσια δεκαοκτώ. Μπαίνει από µία ώρα, από την Α’
µέχρι την Δ’ στο ενιαίου τύπου ολοήµερο δηµοτικό σχολείο. 

Η φυσική αγωγή αυξάνεται κατά µία ώρα στην Α’, στη Β’, την
Γ’ και την Δ’ τάξη. 

Η αισθητική αγωγή αυξάνεται από µία ώρα στην Α’ και Β’ τάξη. 
Βάζουµε στα τετραθέσια και πενταθέσια δεύτερη ξένη γλώσ-

σα, γαλλικά ή γερµανικά, όπου δεν υπήρχε µέχρι τώρα αυτή η
δυνατότητα. Τα αγγλικά δεν υπήρχαν στην Α’ και Β’ τάξη των γε-
νικών, των κλασικών σχολείων. Τώρα, µπαίνουν τα αγγλικά στο
ενιαίου τύπου ολοήµερο δηµοτικό σχολείο. 

Σε όλα τα ενιαίου τύπου µπαίνει υποχρεωτικά ώρα µελέτης,
προετοιµασίας µε δάσκαλο. Η δεύτερη ώρα –στο ολοήµερο µιλώ
πάντα- επιλέγεται από ένα σύνολο αντικειµένων, όπως είναι τα
αγγλικά, εικαστικά, θεατρική αγωγή, µουσική, γυµναστική, πολι-
τιστικοί όµιλοι και άλλα. 

Αυτά για να µην λέτε µε ευκολία ότι, πρώτον, κλείνουν τα ολοή-
µερα –θα διαψευσθείτε µε πάταγο- και δεύτερον ότι δεν ανεβαί-
νει το επίπεδο των ολοήµερων που επεκτείνονται παντού. 

Θα ήθελα να σας πω ότι δεν θέλω να αδικήσω τους συναδέλ-
φους όλους. Άκουσα τον κ. Κεφαλογιάννη προηγουµένως από
τη Νέα Δηµοκρατία, αλλά και άλλους συναδέλφους που δεν συγ-
κράτησα τα ονόµατά τους, και δεν υιοθέτησαν την κινδυνολογική
γραµµή του κ. Μητσοτάκη και των υπόλοιπων στελεχών της Νέας
Δηµοκρατίας ότι κλείνουν τα δηµοτικά. Δεν υιοθέτησαν τον κι-
τρινισµό του «ΣΚΑΙ» και των άλλων τηλεοπτικών σταθµών της δια-
πλοκής. Άκουσαν αυτά που είπαµε και µας έδωσαν τη δυνατό-
τητα –και ευχαριστούµε που το σκέφτονται έτσι- να δουν τι θα
γίνει το Σεπτέµβριο. Εδώ θα είµαστε και θα δείτε ότι όσοι φωνά-
ζουν σήµερα θα διαψευστούν και θα υποστούν και τα επίχειρα
αυτής της αδίστακτης πολιτικής. 

Δεύτερο θέµα που µας απασχόλησε είναι το θέµα των νηπια-
γωγείων. Επαναλαµβάνω µονότονα από την πρώτη στιγµή ότι δεν
θα κλείσει κανένα νηπιαγωγείο επειδή δεν θα έχει τον αριθµό δε-
κατέσσερα ως µίνιµουµ. Δεν θα κλείσει κανένα νηπιαγωγείο το
οποίο είχε επτά παιδιά πέρσι και φέτος δεν έχει δεκατέσσερα και
θα υπάρξει πρόβληµα. Κανένα. Το τονίζουµε. Στην πράξη δηλαδή
θα λειτουργήσουν αυτά τα σχολεία. 

Θα ήθελα επίσης να σας πω ότι στα δυσπρόσιτα και την άλλη
κατηγορία των σχολείων υπάρχει η πρόβλεψη για µίνιµουµ αριθ-
µό πέντε. Θα ήθελα επίσης να τονίσω ότι όταν ο νόµος που ίσχυε
επί των δικών σας κυβερνήσεων έλεγε για σχολεία δηµοτικά ή
νηπιαγωγεία µε είκοσι πέντε µαθητές µάξιµουµ ανά τάξη, το να
λέτε ότι πρέπει να πάνε στο δεκατέσσερα µάξιµουµ –γιατί αυτή
είναι η συζήτηση που γίνεται µεταξύ µας, για το δεκατέσσερα
µάξιµουµ- είναι παραλογισµός. Αυτό είναι και παιδαγωγικός πα-
ραλογισµός –µίλησα για την οµαδοσυνεργατική διαδικασία εκ-
παίδευσης στα νηπιαγωγεία- αλλά και οικονοµικός παραλογι-
σµός. 

Κοιτάξτε, εµείς δεν κρυβόµαστε. Οι ρυθµίσεις που φέραµε
είναι παιδαγωγικά µελετηµένες, είναι για να βελτιώσουν και να
αναβαθµίσουν το δηµόσιο σχολείο, είναι βήµατα στη δηµοκρα-
τική εκπαιδευτική µεταρρύθµιση. Όλα όµως τα βήµατα γίνονται
µέσα σε ένα πλαίσιο που προσδιορίζεται από την οικονοµία. 

Είναι κανείς εδώ που ξεχνάει την αναφορά του µακαρίτη «σε
τελευταία ανάλυση»; Είναι κανείς εδώ µέσα που το ξεχνάει αυτό
το πράγµα; «Σε τελευταία ανάλυση» έλεγε ο µακαρίτης «η οικο-
νοµία». 

Εµείς λέµε «σε τελευταία ανάλυση είναι η οικονοµία», γιατί
χωρίς λεφτά δεν µπορείς να κάνεις τίποτα. Παρ’ όλα αυτά, θα
βρούµε χρήµατα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ποιος είναι ο µακαρίτης;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Ο Μαρξ είναι ο µακαρίτης, αγαπητός και έχει κα-

τηγορηθεί για οικονοµισµό µάλιστα γι’ αυτή τη φράση του, αλλά
παραλείπω την κριτική και πάω στην ουσία. 

Σε τελευταία ανάλυση, έλεγε ο µακαρίτης, η οικονοµία, ποιος
πιστεύει εδώ µέσα και στην κοινωνία ότι όταν έχουµε µέσα σε
µία επταετία, οκταετία απώλεια κατά 25% του ΑΕΠ, όταν το ΑΕΠ
έχει πέσει από τα 220 στα 170 δισεκατοµµύρια ευρώ, µπορείς
εύκολα να διατηρήσεις, πόσο µάλλον να επεκτείνεις ορισµένες
δραστηριότητες του κράτους; Είναι κρίσιµο το ερώτηµα. Κι εµείς
σε αυτό το ερώτηµα απαντάµε: Ναι! Και διατηρούµε και επεκτεί-
νουµε και κάνουµε βήµατα µε µία δυναµική -δεν τελειώνουν σή-
µερα- υποστήριξης του δηµόσιου σχολείου. 

Μιλήσαµε για το θέµα των διορισµών. Να µην κουράζω. Δεν
ξέρω σε τι σχέδια αναφέρονται άλλοι εκπρόσωποι των κοµµάτων
εδώ, εµείς έχουµε δεσµευτεί δηµόσια µε το κείµενο αυτό και σε
εσάς και στους θεσµούς και επαναλαµβάνω: Κυριακή κοντή
γιορτή. Θα τελειώσει η αξιολόγηση και θα δείτε ότι θα µπούµε
σε µια κανονικότητα –είναι πολύ της µόδας- και ως προς το ζή-
τηµα της λειτουργίας του κράτους και της αναγκαίας στελέχω-
σής του µε ανθρώπους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα χρειαστείτε κι
άλλο χρόνο, κύριε Υπουργέ;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Βεβαίως, βεβαίως. 

Το θέµα της τεχνικής εκπαίδευσης είναι ένα θέµα που αδική-
θηκε στον διάλογο στη Βουλή για δύο λόγους. Ο πρώτος είναι
διότι τα άλλα είναι πιο «πιασάρικα», κακά τα ψέµατα, και η συζή-
τηση γίνεται σήµερα σε ένα επίπεδο. Δεν θέλω να κατηγορήσω
κανέναν κι εγώ µπορεί να είµαι έτσι. Ξαφνικά ο κ. Μητσοτάκης
έκανε δηµόσια δήλωση χθες για το ολοήµερο. Μάλιστα. Ήξερε
ότι ήταν ψέµατα τα όσα είπε, αλλά δεν πειράζει. Είναι «πιασά-
ρικο» σου λέει. 

Η τεχνική εκπαίδευση είναι ο µεγάλος ασθενής του εκπαιδευ-
τικού συστήµατος και τα παιδιά είναι οι µεγάλοι αδικηµένοι. Είναι
παιδιά, είναι µαθητές που αντιµετωπίζονται ως µαθητές β’ κατη-
γορίας. 

Σας θυµίζω τη σύγκρουση που έγινε πριν χρόνια, επί υπουρ-
γίας του µακαρίτη του Αρσένη, που ήταν µια πολιτική του πρω-
τοβουλία να φέρει την πρώιµη ταξική επιλογή στα δεκαπέντε και
έφτασε να είναι 40% η τεχνική εκπαίδευση και 60% η γενική.
Ήταν µια επιλογή καταστροφική. Και µετά, όταν χαλάρωσε λίγο
το πράγµα µε τον κ. Ευθυµίου και τις διάφορες καταστάσεις και
φτάσαµε σήµερα να είναι η σχέση γύρω στο 30-70 ανάµεσα στα
ΕΠΑΛ και στη γενική εκπαίδευση, παραµένει ένα θέµα αναβάθ-
µισης. 

Πρέπει η επαγγελµατική εκπαίδευση να είναι ελκυστική, να
είναι συνειδητή επιλογή του µαθητή, δηλαδή να του εξασφαλίζει
συνθήκες δηµιουργικής ανάπτυξης των ιδιαίτερων κλίσεών του
και της επαγγελµατικής του αποκατάστασης. Αυτά δεν µπο-
ρούµε να τα πετύχουµε οδηγώντας το µαθητή, όπως είπα, στην
πρόωρη επιλογή ειδικότητας στα δεκαπέντε. Είναι καταστροφική
κοινωνικά, εκπαιδευτικά, από άποψη δηµοκρατίας να σπρώχνεις
βίαια ένα παιδί στα δεκαπέντε του ποιο επάγγελµα θα κάνει. Γιατί
αυτό δεν ισχύει στο υπόλοιπο σχολικό σύστηµα;

Συνεπώς πρέπει η πρώτη τάξη του ΕΠΑΛ να είναι µια ενιαία
πρώτη τάξη, µε ευρύτερους τοµείς στη δεύτερη τάξη και ειδικό-
τητες στην τρίτη. Αυτή είναι η νέα δοµή του ΕΠΑΛ, την οποία
προτείνουµε.

Θεσµοθετούµε, επίσης, το προαιρετικό µεταλυκειακό έτος,
τάξη µαθητείας, δίνοντας αµοιβή και ασφαλιστικά δικαιώµατα
στους αποφοίτους των ΕΠΑΛ, όπως και βεβαίωση προϋπηρε-
σίας. Όχι µαύρη εργασία. 

Για πρώτη φορά εισάγονται, επίσης, δύο νέες δυνατότητες
στους αποφοίτους των ΕΠΑΛ. Η πρώτη είναι ότι διευρύνεται η
δυνατότητα της πρόσβασης στα ΤΕΙ µέσω των ειδικών πανελλα-
δικών εξετάσεων για τους αποφοίτους ΕΠΑΛ. Είναι ένα µπόνους
αυτό που βοηθάµε. Είναι ένα µέτρο θετικής ταξικής επιλογής,
ένα µπόνους, προκειµένου παιδιά τα οποία προέρχονται και από
λαϊκές κατηγορίες µε λιγότερα εφόδια και ταξικά προκρίµατα,
να µπορούν να δώσουν εξετάσεις σε άλλους χώρους και να
µπουν στα πανεπιστήµια, στα ΤΕΙ ή ΑΕΙ. 

Επίσης αποκαθίσταται η δυνατότητα των αποφοίτων των
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ΕΠΑΛ -είχε καταργηθεί αυτή µε το ν. 4186/13- να µπαίνουν και
στα πανεπιστήµια. 

Οι αλλαγές που θεσµοθετούνται στα ΕΠΑΛ θα ξεκινήσουν στα-
διακά από τον Σεπτέµβριο.

Έχουν τον χαρακτήρα µεταβατικών αλλαγών ως γέφυρα από
την υπάρχουσα στη νέα δοµή των ΕΠΑΛ µέχρις ότου ολοκληρω-
θεί ο δηµόσιος διάλογος για το σύστηµα της επαγγελµατικής εκ-
παίδευσης και κατάρτισης, από τον οποίον θα προκύψει µια
πλήρης µελέτη για το περιεχόµενο των αλλαγών στα ΕΠΑΛ. Αυτή
είναι η πρότασή µας για την τεχνική εκπαίδευση.

Θέλω να σας πω ότι για όλες τις αλλαγές στην εκπαίδευση
αποφασίζει -θα έλεγα από το άλφα µέχρι το ψ, γιατί το ωµέγα
είναι µια πολιτική ευθύνη- το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής.
Καµµιά αλλαγή, που προωθούµε στη δευτεροβάθµια και πρωτο-
βάθµια εκπαίδευση, δεν γίνεται ερήµην του ΙΕΠ και πολύ περισ-
σότερο µε το ΙΕΠ απέναντι.

Οι παλαιότεροι συνάδελφοι µήπως γνωρίζουν αν τα ΕΑΕΠ το
2010 είχαν την έγκριση του ΙΕΠ; Χρειάζεται να κάνουµε µια ανα-
δίφηση στα αρχεία του ΙΕΠ για να δούµε, γιατί απ’ ό,τι θυµόµα-
στε στον δηµόσιο διάλογο υπήρχε έντονη αντίδραση µελών του
ΙΕΠ σε αυτήν την αντιεκπαιδευτική πολιτική επιλογή της Κυβέρ-
νησης τότε, της κ. Διαµαντοπούλου, για τα σχολεία αυτά που
ανέφερα νωρίτερα.

Θα µου πείτε: Έχει σηµασία τώρα να συζητάµε τι έγινε τότε;
Έχει σηµασία από άποψη τάξης, ποιος παίρνει τις αποφάσεις,
αν οι αποφάσεις στηρίζονται µε επιστηµονικά κριτήρια από το
αρµόδιο από την πολιτεία όργανο, όπως είναι το ΙΕΠ, ή αν είναι
«καουµποϊλίκι» του Υπουργού, το οποίο «καουµποϊλίκι» συχνά,
όπως ξέρετε, έχει να κάνει και µε µεγάλη πίτα, µε µεγάλα συµβό-
λαια για να αποκτηθεί εκπαιδευτικό υλικό, ψηφιακό και άλλα.
Αυτό έγινε τότε. Έτσι «φαγώθηκαν» και πολλά χρήµατα από το
ΕΣΠΑ.

Επαναλαµβάνω. Ας ψάξουµε να δούµε αν υπήρξε και πότε θε-
τική απόφαση του ΙΕΠ γι’ αυτό το φοβερό, όπως ακούσαµε τώρα,
σχολείο, που –επαναλαµβάνω, δεν αλλάζω καθόλου τη γνώµη
µου- είχε πολλά θετικά, τα οποία εκτιµούµε και πολλά αρνητικά,
στα οποία αναφερθήκαµε. Το αναµορφώνουµε σήµερα, το επε-
κτείνουµε, καθιστούµε έναν τύπο ενιαίο σε όλη την Ελλάδα του
ολοήµερου δηµοτικού σχολείου, διότι δεν υπάρχει τοτέµ. Αυτό
σηµαίνει το πιλοτικό, όπως ήταν το ΕΑΠ.

Πάω τώρα στα λιγότερο σηµαντικά, θα µου πείτε, θέµατα. Το
άρθρο που αφορά τις µετατάξεις από τη δευτεροβάθµια, την τρι-
τοβάθµια είναι µια εµµονή ενός συναδέλφου από τη στιγµή που
εµφανίστηκε το νοµοσχέδιο. Αυτή η διάταξη, όπως έχουµε εξη-
γήσει, είναι διάταξη που δεν κλείνει. Αντιθέτως, τώρα ανοίγει.
Είναι ανοικτή σε όποιον έχει τα τυπικά αυτά προσόντα. Στην
ουσία µιλάµε για προσόντα πανεπιστηµιακού επιπέδου. 

Ένας άνθρωπος, δηλαδή, πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης, πτυχι-
ούχος µε διδακτορικό και µε δηµοσιεύσεις σε επιστηµονικά έν-
τυπα τουλάχιστον για δύο χρόνια, όποιος ή όποια και αν είναι,
κατά τη γνώµη µας, έχει δικαίωµα να κριθεί µε δύο κλειδιά. Το
πρώτο είναι από τα υπηρεσιακά συµβούλια που ανοίγουν την
πόρτα και ξεκλειδώνουν τη δυνατότητα να πάνε από τη δευτε-
ροβάθµια ή πρωτοβάθµια στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Δεύτε-
ρον, από το αρµόδιο όργανο το πανεπιστηµιακό, το οποίο κρίνει
και αποδέχεται ή απορρίπτει την αίτηση του ενδιαφερόµενου ή
της ενδιαφερόµενης. Αυτά είναι καθαρά πράγµατα. Είναι µια δια-
δικασία που δεν τελειώνει. Αφορά όποιον θέλει στο µέλλον και
αφορά πολύ κόσµο αυτή τη στιγµή και όχι λίγους.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Γιατί καταργείτε…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Γιατί επαναλαµβάνω διευκολύνουµε τον κόσµο.
Μας το ζήτησαν πολλοί άνθρωποι, όχι λίγοι, να µην υπάρχει αυτή
η ρήτρα. Είναι καθαρή η συζήτηση. Όλο το άλλο, όταν επιµένετε,
φοβούµαι ότι έχει άλλου τύπου εξηγήσεις.

Ακούσαµε και άλλα στοιχεία κριτικής. Διετυπώθη ένα ερώτηµα
γιατί καταργούµε τα λύκεια του ΟΑΕΔ και ότι αυτό είναι πλήγµα
στην αριστεία. Είναι φοβερά πράγµατα αυτά. Δεν µπορεί να έχει
λύκεια ο ΟΑΕΔ. Τα λύκεια είναι στοιχείο της τυπικής εκπαίδευσης
και η τυπική εκπαίδευση είναι στην αρµοδιότητα του Υπουργείου
Παιδείας. Όλα τα άλλα είναι πράγµατα εκτός παιδαγωγικής αν-

τίληψης και τάξης. Γι’ αυτό, λοιπόν, δεν θέλουµε να υπάρχουν
λύκεια του ΟΑΕΔ και οποιουδήποτε άλλου Υπουργείου λύκεια.
Θέλουµε να είναι στο Υπουργείο Παιδείας. Μιλάµε µε καθαρές
κουβέντες.

Επίσης, προχωρούµε µε κάποιους χρονικούς περιορισµούς –
είναι αλήθεια- στην κατάργηση των σχολών επαγγελµατικής κα-
τάρτισης που δηµιουργήθηκαν µε τον ν.4686/2013 και λειτούργη-
σαν µόνο τέσσερις από τις ενενήντα πέντε προβλεπόµενες να
λειτουργήσουν τότε σχολές. Πλήρης αποτυχία θεσµού! 

Προφανώς, αυτό δεν αρέσει σε µερικούς. Προφανώς κάποιοι
να είχαν στο µυαλό τους την υποκατάσταση αυτής της αποτυ-
χίας από ιδιωτικά εκπαιδευτήρια. Δεν µας αφορά αυτό εµάς. Αν-
τιθέτως! 

Ακούστηκαν και άλλες συζητήσεις και άλλοι ιδεολογισµοί. Κοι-
τάξτε, δεν θέλω να µπω στη συζήτηση της αριστείας, της ήσσο-
νος προσπάθειας και της εξίσωσης προς τα κάτω. Είναι µία
συζήτηση που δεν ωφελεί το παλαιοπολιτικό σύστηµα. 

Θέλω να πω δυο παρατηρήσεις. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Και µε αυτό να ολο-

κληρώσετε, κύριε Υπουργέ, γιατί έχουµε ξεπεράσει τον χρόνο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Φοβούµαι ότι λειτουργείτε εξ αντικειµένου ως προ-
στάτης του παλαιού πολιτικού συστήµατος, κύριε Πρόεδρε!
Λυπάµαι! 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Μετά από µισή ώρα; Το δεκάλεπτο έγινε
µισάωρο!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Εντάξει! Δεν θέλετε να τα ακούσετε; Μην τα α-
κούτε, καµµία αντίρρηση! Θα τα πούµε κάποια άλλη στιγµή. 

Θυµηθείτε, όµως, κάτι. Πρώτον, ποιοι κατήργησαν εκατοντά-
δες σχολεία εν µιά νυκτί; Ποιοι απέλυσαν µερικές χιλιάδες εκπαι-
δευτικούς, κυρίως από την τεχνική εκπαίδευση, εν µιά νυκτί;
Ποιοι τον Σεπτέµβριο, αντί να µοιράσουν βιβλία, µοίραζαν φωτο-
τυπίες µε λεφτά των καθηγητών σε κάθε σχολείο; Μάλλον ποια,
όχι ποιοι ακριβώς, όσον αφορά το τελευταίο. Ποιοι κυνηγούσαν
τους καθηγητές µε την τιµωρητική αξιολόγηση και διέλυσαν για
µία διετία τα σχολεία; Ποιοι οδήγησαν στην κατάργηση των δη-
µοσίων επενδύσεων για την εκπαίδευση κατά περίπου 40% µέσα
στη µνηµονιακή περίοδο; Ποιοι, την ώρα που µε τη δική τους πο-
λιτική κατέρρεε το δηµόσιο σύστηµα εκπαίδευσης, γίνονταν ντί-
λερ ιδιωτικών εκπαιδευτηρίων; Και ποιοι λυσσασµένα -ακόµα και
σήµερα- αρνούνται την αυτονόητη επαναφορά του καθεστώτος
της δηµόσιας εκπαιδευτικής εποπτείας στον χώρο της ιδιωτικής
εκπαίδευσης; 

Αυτά σας τα λέω γιατί πρέπει να µην είµαστε «λωτοφάγοι», να
θυµόµαστε. Πώς το είπε µια συνάδελφος; Μίλησε για χρυσό-
ψαρα. Εντάξει, το λέω πιο λογοτεχνικά, δεν πρέπει να είµαστε
«λωτοφάγοι». Δεν έχω καµµία όρεξη αυτή τη στιγµή, αυτή την
ώρα να κουβεντιάσουµε µε ένταση. Απλώς θυµίζω εικόνες, για
να µην ξεχνιόµαστε. 

Και είναι λάθος –το επαναλαµβάνω αυτό- να εντάσσεται η συ-
ζήτηση χθες και σήµερα στο γενικότερο πλαίσιο της πολιτικής
αντιπαράθεσης που αύριο και µεθαύριο θα σφραγίσει την πολι-
τική συζήτηση και σε αυτή την Αίθουσα και έξω από αυτή την Αί-
θουσα. Κρατήστε σε µία σχετική αυτονοµία την εκπαίδευση από
αυτές τις διαδικασίες!

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ

να έχω τον λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Για ποιο θέµα;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Θέλω να ρωτήσω τη Βου-

λευτή του ΣΥΡΙΖΑ, την κ. Κασιµάτη για κάτι που αναφέρθηκε.
Όπως δώσατε τον λόγο στον κ. Δένδια…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, κυρία συνά-
δελφε, δεν είναι έτσι!

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι, µε συγχωρείτε. Ανα-
φέρθηκε σε κάτι για την Ένωση Κεντρώων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ, δεν
έχετε τον λόγο. Έκανε µία πολιτική τοποθέτηση.  

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Μπορεί να µου πει τι το-
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ποθέτηση έκανε, γιατί διάβασα κάτι εγώ; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αναφέρθηκε στην

Ένωση Κεντρώων, όπως αναφερόµαστε και στη Νέα Δηµοκρατία
και στον ΣΥΡΙΖΑ και σε όλα τα κόµµατα. Δεν συνιστά ζήτηµα επί
προσωπικού καθόλου. Δεν είναι προσωπικό. Αλλιώς δεν µπορείτε
να πάρετε τον λόγο. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Βέβαια, επί προσωπικού
αναφέρθηκε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν µπορείτε να πά-
ρετε τον λόγο. Σας παρακαλώ!

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Συγγνώµη, αναφέρθηκε
στην Ένωση Κεντρώων και είπε ότι λέµε για ευρωπαϊκό νόµισµα;
Σε κάτι τέτοιο αναφέρθηκε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ήταν µία πολιτική
κριτική. Άλλες ώρες και µάλιστα…

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Αναφέρθηκε και στην
ονοµασία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αφήστε µε, σας πα-
ρακαλώ, δεν έχετε τον λόγο!

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι, να µου εξηγήσει σε
τι αναφέρθηκε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν γίνεται αυτού
του τύπου ο διάλογος. Σας παρακαλώ!

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Αναφέρθηκε σε ονοµα-
σία; Είπε ότι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ, δεν
έχετε τον λόγο και δεν µπορώ να σας τον δώσω. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Συγγνώµη, οι Υπουργοί οι
δικοί σας αναφέρουν τη Μακεδονία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μην επιµένετε,
όµως, σας παρακαλώ!

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ο κ. Μουζάλας ανέφερε
τον όρο «Μακεδονία»! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μην επιµένετε,
όµως, σας παρακαλώ! Δεν έχετε τον λόγο. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ο κύριος Υπουργός Άµυ-
νας έσκιζε τα ιµάτιά του! Εµείς δεν έχουµε αναφέρει τον όρο
«Μακεδονία» ποτέ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν ακούγεστε και
δεν γράφεται στα Πρακτικά τίποτα!

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν έχετε τον λόγο.

Καθίστε κάτω, σας παρακαλώ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κάνω µία ανακοί-

νωση προς το Σώµα. Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέ-
σεων και η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέ-
τουν την έκθεσή τους στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης «Ενιαίο
Σύστηµα Κοινωνικής Ασφάλειας - Μεταρρύθµιση ασφαλιστικού-
συνταξιοδοτικού συστήµατος - Ρυθµίσεις φορολογίας εισοδήµα-
τος και τυχερών παιγνίων». 

Κύριε Δένδια, είχα προαναγγείλει την κ. Καραµανλή, αλλά νο-
µίζω ότι θέλετε να µιλήσετε τώρα εσείς.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Δέν-
διας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µετά τον κύριο Υπουρ-
γό φαντάζοµαι να έχω τριάντα πέντε λεπτά, περίπου κάπου τόσο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα έχετε τα οκτώ
λεπτά, µε µία σχετική ανοχή. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Απλώς στον κ. Φίλη

έβαλα αυθαίρετα δέκα λεπτά. Προφανώς έπρεπε να έχω δώσει
πολύ περισσότερα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Δεν πειράζει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Φαντάζοµαι όµως

ότι µπορείτε µέσα στον χρόνο σας να απαντήσετε ό,τι θέλετε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πρέ-

πει σε ορισµένα πράγµατα να συνεννοηθούµε. 
Επειδή αύριο θα υπάρξει -είναι βέβαιο- ένταση, ας ακολουθή-

σουµε το παράδειγµα του Υπουργού, να µην υπάρξει και σήµερα
ένταση στην Αίθουσα, να κρατήσουµε δυνάµεις για αύριο.

Θα πρέπει, όµως, να συνεννοηθούµε για τον τρόπο νοµοθέτη-
σης εδώ. Πρέπει να δεσµευθούµε για το πώς νοµοθετούµε. Λέω
το αυτονόητο, αλλά είναι προφανώς ετερονόητο. 

Γιατί είναι ετερονόητο; Γιατί όχι µόνο συνεχώς παρατυπείτε
και παρανοµείτε, αλλά το κάνατε, φοβούµαι, και πεποιθήσει δι-
καίου. Και αυτό είναι χειρότερο.

Σας λέω κατ’ αρχάς -και αυτό δεν συνιστά απειλή- ότι αυτό θα
τεθεί στην Διάσκεψη των Προέδρων και για εµάς θα είναι κάθετο,
η νοµοθέτηση αυτής της µορφής που έγινε αυτές τις δύο ηµέρες
δεν θα επαναληφθεί σε αυτή την Αίθουσα. Σας το λέω ξεκάθαρα
για να µην παρεξηγούµεθα.

Σας δίνω την τελευταία νοµοθετική µεταβολή που καταθέσατε.
Είναι ολόκληρη παράγραφος. Αυτό ονοµάζεται εκπρόθεσµη τρο-
πολογία. 

Με στενοχωρούν και άλλα πράγµατα και µε στενοχωρούν
πολύ περισσότερο. Θα σας πω γιατί µε στενοχωρούν. Οι άνθρω-
ποι που υπογράφουν αυτές τις τροπολογίες µε το όνοµά τους
και την παρουσία τους εµένα µου εµπνέουν σεβασµό. Και λυπά-
µαι. Και θα σας πω στο τέλος γιατί λυπάµαι σε προσωπικό επί-
πεδο. 

Σε πολιτικό επίπεδο, όµως, ερωτώ το εξής: Νοµίζω ότι οι πε-
ρισσότεροι ή όλοι είστε καθηγητές. Καταθέσατε, κύριοι καθηγη-
τές, σε τροπολογία την διαδικασία εκλογής και εξέλιξης καθη-
γητών. Είναι σοβαρό πράγµα αυτό; Εγώ δεν ξέρω αν έχετε δίκιο
ή αν έχετε άδικο, σας το λέω ειλικρινά. Θα ήµουν πάρα πολύ χα-
ρούµενος αν διεξήγαµε αυτόν τον διάλογο. Και µε πολύ µεγάλη
χαρά, εάν πιστεύετε ότι το υπάρχον σύστηµα δεν είναι σωστό -
ξέρω ότι ένα µεγάλο µέρος της πανεπιστηµιακής κοινότητας
είναι υπέρ αυτής της διάταξης περίπου που φέρατε- να το αλλά-
ξουµε. 

Αυτό, όµως, σας τιµά; Σας τιµά να έρχεται µε µία τροπολογία
συνολικά µια από τις βασικότερες διατάξεις που αφορά την πα-
νεπιστηµιακή εκπαίδευση, χωρίς κανένα στοιχείο κοινοβουλευτι-
κού ή ουσιαστικού διαλόγου; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Για ποια λέτε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Λέω για την διαδικασία εκλογής και εξέ-

λιξης καθηγητών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι τεσσάρων ηµερών.

Είναι εκπρόθεσµη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Όχι, όχι, δεν καταλάβατε. Δεν είπα ότι

είναι εκπρόθεσµη. Είπα ότι γίνεται µε τροπολογία. Έχω το πλή-
ρες κείµενο και την ηµεροµηνία κατάθεσης. Είναι δυνατόν αυτό
το θέµα να λυθεί µε τροπολογία; Θα σας πω για το εκπρόθεσµο
αµέσως µετά. 

Ειλικρινώς, όµως, εάν σας είχα προλάβει, θα σας παρακα-
λούσα κατ’ ιδίαν και εκτός της Αιθούσης να µην το καταθέσετε
γιατί σας εκθέτει. Και εκτός από εσάς εκθέτει και το Κοινοβούλιο.
Και εκτός από το Κοινοβούλιο εκθέτει και την άποψη την οποία
υπερασπίζετε µε αυτή την τροπολογία, η οποία ίσως είναι ορθή.
Δεν γίνεται έτσι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Για ποιον λόγο;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Διότι αυτά δεν κατατίθενται µε τροπο-

λογία. Λυπάµαι, αλλά είναι άνθρωποι οι οποίοι έχουν κατά τεκ-
µήριο την πανεπιστηµιακή γνώση. Ελπίζω ότι έχουν τον ελάχιστο
σεβασµό στην αντίθετη άποψη και κατά συνέπεια υποβάλλουν
τις απόψεις τους στην βάσανο που προβλέπει ο έλεγχος για να
φτάσουµε σε εκδήλωση νοµοθετικής βουλήσεως και όχι εκ πλα-
γίου, διά της τροπολογίας, η οποία έχει άλλο σκοπό. 

Σαν να µην έφτανε, όµως, αυτό, το οποίο είναι πάρα πολύ
βαρύ, εµφανίζεται και χειρότερο, η πεντηκοστή δεύτερη τροπο-
λογία, η οποία φέρει επίσης υπογραφές καθηγητών και η οποία
στην πραγµατικότητα δηµιουργεί αιτία απαλλαγής για καταβολή
πιθανότατα παρανόµως καταβληθέντων στο «παρά πέντε».

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Για τους καταλογισµούς λέτε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Όχι, δεν θέλω να εξατοµικεύσω. Προ-

σπαθώ να µην προσωποποιώ αυτά που λέω, διότι θεωρώ ότι δεν
έχει καµµία έννοια στην τηλεόραση ή σε οποιονδήποτε να εκθέ-
τεις οιονδήποτε ονοµαστικά. Αυτοί τους οποίους αφορά, το κα-
ταλαβαίνουν πολύ καλά. Εγώ το γεγονός στηλιτεύω, όχι τα πρό-
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σωπα. 
Λέω, λοιπόν, είναι δυνατόν πραγµατικά να σεβόµαστε τον

εαυτό µας και να ερχόµαστε να καταθέτουµε τέτοια πράγµατα;
Δεν γίνονται αυτά τα πράγµατα. Είναι βέβαιο ότι εµείς θα τα κα-
ταψηφίσουµε όλα, αλλά οφείλετε να τα καταψηφίσετε και εσείς
όλα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, γιατί όλα
αυτά ξέρετε πώς θα χρησιµεύσουν;

Ούτως ή άλλως έρχεται µια άλλη Βουλή και το βλέπετε. Θέ-
λετε να έρθει σε λίγους µήνες ή σε λίγους περισσότερους µήνες;
Έρχεται µια άλλη Βουλή. Θα σας αρέσει να επιδεικνύονται αυτά
τα νοµοθετήµατα µε τις υπογραφές σας στην άλλη Βουλή, ως
δείγµατα διαφθοράς ή διαπλοκής ή εν πάση περιπτώσει οιουδή-
ποτε άλλου κινήτρου ιδιοτελούς; Σας τιµά αυτό; Γιατί το κάνετε
στον εαυτό σας; Διασώστε τουλάχιστον την υστεροφηµία σας.
Είναι πολύ σηµαντικό αυτό. 

Έρχοµαι στο ίδιο το νοµοθέτηµα και δεν θα πω πολλά. Το νο-
µοθέτηµα, σε όποιο κοµµάτι αφορά την έρευνα, αποπνέει έναν
υπουργοκεντρισµό ο οποίος είναι παντελώς ανεξήγητος. Γιατί;
Δεν υπάρχουν όργανα τα οποία µπορούν να επιλέγουν πρόσωπα
και διαδικασίες; Πρέπει όλα να τα έχει πάνω του ο παντογνώστης
Υπουργός; 

Όσον αφορά το ΕΣΕΚ, υποτίθεται ότι υπάρχει µία επιτροπή, η
οποία επιλέγει τους προτεινόµενους. Προηγουµένως τα τέσσερα
εκ των έξι µελών αυτής της επιτροπής ορίζονταν επί τη βάσει της
ιδιότητός τους, ενώ τώρα και τα έξι τα επιλέγει ο Υπουργός. Επι-
λέγει, λοιπόν, ο παριστάµενος Υπουργός τα έξι µέλη που θα επι-
λέξουν από κατάλογο τα έντεκα µέλη που θα αποτελέσουν το
συµβούλιο, δηλαδή επιλέγει αυτούς που θα επιλέξουν αυτούς
που του προτείνουν. Και αυτό το ονοµάζει σοβαρή ρύθµιση. 

Και σαν να µην έφθανε αυτό, επιφυλάσσει και στην απόλυτη
διακριτική του ευχέρεια σε µεταβατική διάταξη το προσωρινό
ΕΣΕΚ των δεκαεπτά µελών. Και ως απάντηση, ο Υπουργός εµ-
φανίζει την ύψιστη κοινοβουλευτική αλαζονεία. Τι λέει στην Βου-
λή των Ελλήνων; «Περιµένετε να δείτε τα πρόσωπα που θα επι-
λέξω και θα πειστείτε ότι έχω δίκιο». Αλήθεια; Υπάρχει κάποιος
ο οποίος έχει την απόλυτη αλήθεια και µπορεί να επιλέγει τα άρι-
στα πρόσωπα αυτός ο ίδιος; Έχει τόσην γνώσιν;

Και αν υποθέσουµε ότι έχουµε µεταξύ ηµών τους πανσόφους
σε αυτή την Κυβέρνηση -που φοβάµαι ότι η κυβερνητική θητεία
µόνο πανσόφους δεν αποδεικνύει- ο επόµενος Υπουργός, που
ίσως δεν είναι προικισµένος µε τόσα προσόντα, θα έχει αυτό το
πλεονέκτηµα της πανσοφίας; 

Αυτό συνιστά ορθή κοινοβουλευτική πρακτική; Γιατί το κά-
νουµε αυτό το πράγµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ένα νο-
µοθέτηµα που, πέρα από τις νεοµαρξιστικές απόψεις της κατεύ-
θυνσης της έρευνας κ.λπ., είναι δυνατόν να καταλήξουµε σε συ-
νέργειες και σε παρόµοιες αντιµετωπίσεις θεµάτων; Γιατί γίνεται
αυτό το πράγµα; Γιατί το κάνετε; Σας το ξαναλέω. Γιατί το κάνετε
στον εαυτό σας; Γιατί το κάνετε στην Βουλή και γιατί το κάνετε
στην χώρα;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έγινε µεγάλη συζήτηση -τοπο-
θετήθηκε και ο Υπουργός και οφείλω να πω ότι προσπάθησα να
πεισθώ, αλλά δεν πείστηκα- για την παράγραφο 7 του άρθρου
33. Τι λέει εδώ ο Υπουργός; Τι µας είπε; Μας είπε ότι όταν κά-
ποιος είναι πολύ καλός στην µέση ή την κατώτερη εκπαίδευση,
να του δώσουµε την δυνατότητα να επιλεγεί να γίνει καθηγητής
στην ανώτατη εκπαίδευση. Και αυτό το, κατά την άποψή µου,
πληµµελέστατο σκεπτικό αναφέρεται και στην αιτιολογική έκ-
θεση. Δεν γράφει τίποτα άλλο. Είναι µια παράγραφος που αυτές
οι δύο γραµµές είναι η αιτιολογία. Δεν καταλαβαίνω.

Εδώ δεν λέγαµε πριν από λίγη ώρα ότι µας λείπουν εκπαιδευ-
τικοί στην µέση και στην κατώτερη εκπαίδευση και πολλοί µάλι-
στα; Και τώρα εδώ τι λέµε δηλαδή; Ότι, όµως, από αυτούς που
µας λείπουν, όσοι είναι καλοί να φύγουν; Αυτό, δηλαδή, θα πρέ-
πει να κάνουµε εδώ, αυτό συνιστά συνεισφορά στα προβλήµατα
της κατώτερης και της µέσης εκπαίδευσης! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, την µικρή σας ανοχή των δύο τριών λεπτών.
Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, δεν είµαι έτοιµος να σας καταλογίσω

ιδιοτέλεια. Όµως σας προειδοποιώ ειλικρινά ότι θα είναι εντυπω-

σιακό αν δούµε, µετά από έναν, δύο ή τρεις µήνες, αυτή η διά-
ταξη να αφορά άτοµα για τα οποία υπήρξε ψίθυρος εντός της
Βουλής των Ελλήνων. Εγώ δεν θέλω να επαναλάβω ούτε τους
ψιθύρους. Σας το λέω ειλικρινά. Θεωρώ ότι όποιος έχει έναν θε-
σµικό ρόλο πρέπει να προστατεύεται και δεν πρόκειται να επα-
ναλάβω τίποτα από ό,τι µου είπαν εκτός της Αιθούσης. Αλλά
προσέξτε πολύ καλά µην αυτοεκτεθείτε, διότι κινδυνεύουµε σε
µια καχύποπτη κοινωνία να δίνουµε τροφή και αυτό δεν αρµόζει.

Θέλω να σας πω και κάτι άλλο, το οποίο, στο πλαίσιο ενός οί-
στρου µνηµονιακού σοσιαλισµού, επανέλαβε σήµερα ο Υπουρ-
γός όσον αφορά τον κ. Μητσοτάκη, τον Πρόεδρο της Νέας
Δηµοκρατίας και τη λέξη «πελάτης». Το εξήγησα εχθές στην έν-
τονη, πρέπει να πω, πρωτολογία µου. 

Η λέξη «πελάτης» δεν συνιστά αυτό το οποίο προσπαθείτε
εσείς να προσδώσετε ως έννοια. Συνιστά αποδοχή του δικαιώ-
µατος εκπαίδευσης επί τη βάσει του καταβληθέντος τιµήµατος
δια των φόρων, δηλαδή δια του υστερήµατος του ελληνικού
λαού. Η λέξη «πελάτης» αντιπαραβάλλεται µε την λέξη «υπή-
κοος» και υποδηλώνει αυτόν ο οποίος έχει δικαίωµα στην εκπαί-
δευση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Ο πολίτης τι είναι; Υπάρχει η λέξη «πολίτης».

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Γιατί; Πρέπει να αναλύσουµε όλο το λε-
ξιλόγιο εδώ;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Συγγνώµη, κύριε Δένδια, γιατί από τον υπήκοο πη-
γαίνετε στον πελάτη; Δεν υπάρχει ο πολίτης;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Εσείς αντιλαµβάνεστε –κατά τη δική
µας άποψη, εσείς µπορείτε να πείτε κάτι άλλο, είµαι βέβαιος- τον
αποδέκτη των υπηρεσιών της εκπαίδευσης ως υπήκοο και όχι ως
πολίτη. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Ως πελάτη και όχι ως πολίτη!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Εµείς θέλουµε να υποδηλώσουµε το δι-
καίωµά του να λαµβάνει υπηρεσίες ανάλογες µε το υστέρηµα
που ο Έλληνας πολίτης καταβάλλει προς το ελληνικό δηµόσιο.
Αυτή είναι η άποψή µου.

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Θέλετε πολίτες στην αγορά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μη διακόπτετε, σας

παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Μπορεί να συµφωνείτε ή να διαφωνείτε

µαζί µας, αλλά το έχουµε εξηγήσει τόσες φορές που, σας παρα-
καλώ, το να κάνουµε ξανά για εικοστή φορά αυτόν τον διάλογο
στερείται πλήρως σηµασίας. Στο τέλος-τέλος, είναι προφανές
ότι έχουµε και κάποιες ιδεολογικές διαφορές και αυτό φάνηκε
και απ’ αυτό που είπε ο Υπουργός στο τέλος για την ιδιωτική εκ-
παίδευση. Εµείς αντιλαµβανόµαστε και την ιδιωτική εκπαίδευση
ως ένα φορέα απολύτως χρήσιµο υπό τις παρούσες συνθήκες.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Εκτός δηµόσιας εποπτείας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μη διακόπτουµε,
σας παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Υπουργέ, βλέπω ότι έκανα
λάθος. Σας το οµολογώ. Στην αρχή σας επήνεσα, αλλά δεν συµ-
βαίνει αυτό. Είστε αρκετά πονηρός, ώστε ακόµα και ο τόνος σας
όταν είναι ήπιος, να υποκρύπτει σκοπιµότητα, για να µην πω πο-
νηρία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Μη µε κακολογείτε, όµως. Κουβεντιάζουµε ενάρ-
θρως και ελλόγως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ας ολοκληρώνουµε
τη σκέψη µας, παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Τι να κάνω, κύριε Πρόεδρε; Ο κύριος
Υπουργός σε καθετί που λέω, απαντά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όντως, σε αυτό
έχετε δίκιο. Συνεχίστε, σας παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Καταλήγοντας –δεν θέλω να µακρηγο-
ρήσω, καθώς αύριο θα έχουµε πολύ έντονη συζήτηση και µεγάλο
περιθώριο χρόνου- θα µου επιτρέψετε να πω και µία προσωπική
εµπειρία που βίωσα σήµερα, όπως νοµίζω, στην Αίθουσα. 

Νεαρά, συµπαθέστατη σε εµένα και νοµίζω απολύτως καλών

9298 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



προθέσεων συνάδελφος, έλαβε τον λόγο και κατηγόρησε και τη
Νέα Δηµοκρατία και εµένα προσωπικά για µία σειρά λαθών,
κακών διαχειριστικών πρακτικών, κ.λπ.. Και ξεδίπλωσε στη ρύµη
του λόγου όλο το όραµα µίας θριαµβεύουσας Αριστεράς µε πα-
νανθρώπινο νόηµα και µε γενική αντίληψη των πραγµάτων. Οι πε-
ρισσότεροι από εσάς ήσασταν εδώ και το ακούσατε. 

Θυµάστε πώς κατέληξε αυτός ο θριαµβευτικός για την Αρι-
στερά λόγος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Κατέληξε µε την
πρόταση για τη µονιµοποίηση προσωρινής Μητροπόλεως στη
Θεσσαλία. Αυτό είναι και η τραγωδία σας. Δεν είστε µία θριαµ-
βεύουσα υπέρ του ανθρωπισµού Αριστερά. Δυστυχώς έχετε µε-
τατραπεί σε µία οµάδα η οποία διαχειρίζεται ρουσφέτια της
εποχής του Δεληγιώργη. Δεν έχετε καιρό να σώσετε την κυβερ-
νητική σας θητεία. Δεν σας το λέω ούτε µε κακία ούτε µε οτιδή-
ποτε άλλο. Η πορεία σας είναι προδιαγεγραµµένη. Έχετε, όµως,
καιρό να διασώσετε, τουλάχιστον σε προσωπικό επίπεδο, την
υστεροφηµία σας. Αυτό το οποίο έγινε εχθές και σήµερα σε αυτή
την Αίθουσα και το νοµοθετικό έργο το οποίο παρήχθη και θα
ψηφιστεί από την Πλειοψηφία, δεν τιµά ούτε καν την υστεροφη-
µία σας.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Δένδια.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα
να έχω τον λόγο επί προσωπικού;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Για ποιο πράγµα,
κύριε Γαβρόγλου;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Σχεδόν προσωπικό…
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Μα, δεν υπάρχει προσωπικό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Αφήστε να το κρίνει το Προ-

εδρείο αν υπάρχει, κυρία Αντωνίου. Αφήστε να το κρίνει το Προ-
εδρείο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Την άποψή σας για-
τί είναι προσωπικό…

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Μα, αν είναι ο κάθε εισηγητής να παίρνει
τον λόγο, θα µπορούσε να επικαλεστεί προσωπικό ζήτηµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Θέλετε να δώσετε τη θέση
σας στην κ. Αντωνίου, για να προεδρεύσει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, όχι. Η κ. Αντω-
νίου θα νοµίζει ότι είµαι αρκετά ευγενής…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Επειδή για όσους και όσες
υπέγραψαν τις τροπολογίες χρησιµοποιήθηκαν εκφράσεις που
αγγίζουν µία προσωπική µοµφή, θα έπρεπε κάπως να ξεκαθαρί-
σουµε τα πράγµατα για ενάµισι λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εντάξει, κύριε Γα-
βρόγλου. Ορίστε, έχετε τον λόγο για ενάµισι λεπτό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατηγορηθήκαµε όσοι υπογράψαµε την τροπολογία για δια-

πλοκή και µας έγινε έκκληση να προστατεύσουµε την υστεροφη-
µία µας. Δεν πρόκειται να προστατεύσουµε την υστεροφηµία
µας. Δεν είναι µέσα στην πολιτική µας κουλτούρα ούτε και η δια-
πλοκή. Αυτό που θέλω να ρωτήσω ευθέως είναι αν υπάρχει εδώ
κάποια λογική που λέει τι είδους τροπολογίες µπορούν να κατα-
θέτουν οι Βουλευτές και τι είδους τροπολογίες δεν µπορούν να
καταθέτουν οι Βουλευτές.

Απ’ ό,τι καταλαβαίνω, δεν υπάρχει κάτι τέτοιο και θα παρακα-
λούσα πάρα πολύ, τέτοιου είδους πρακτικές και τέτοιου είδους
προτροπές να µη γίνονται αποδεκτές. 

Ως προς την ουσία, οι πανεπιστηµιακοί του ΣΥΡΙΖΑ πήραν την
ευθύνη να προτείνουν την κατάργηση ενός ακαδηµαϊκά κατάπτυ-
στου τρόπου εκλογής και εξέλιξης διδακτικού προσωπικού, επα-
ναλαµβάνω, κατάπτυστου και το οποίο έχει τη συναίνεση της
τεράστιας πλειοψηφίας της πανεπιστηµιακής κοινότητας, για να
µη σας πω όλης. Αυτού του τύπου οι εκλογές πραγµατικά µας
έχουν εκθέσει και στην Ελλάδα και διεθνώς.

Δεύτερον, µε τις υπόλοιπες τροπολογίες αυτό που θέλουµε να
δηλώσουµε είναι ότι προστατεύουµε όσους και όσες µε ανιδιο-
τέλεια και αφιλοκερδώς υπηρέτησαν τα πανεπιστήµια και µέσα
από µια καφκική -κυριολεκτικά καφκική- γραφειοκρατία καλούν-
ται σήµερα να πληρώσουν λεφτά από την τσέπη τους και τις πε-

ριουσίες τους. Αυτό το θεωρούµε απαράδεκτο και είναι µια ηθική
και πολιτική δήλωση η τροπολογία και γι’ αυτό κατατέθηκε και
ως τροπολογία από τους πανεπιστηµιακούς του ΣΥΡΙΖΑ.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε Γαβρόγλου.

Πριν δώσω τον λόγο στην κ. Καραµανλή, να σας ενηµερώσω
πού βρισκόµαστε. Είχαµε πει και είχαµε συµφωνήσει το πρωί ότι
θα τελειώσουµε γύρω στις 20.00’, το πολύ 20.30’. Είναι 21.15’.
Ακολουθούν πέντε ή έξι Βουλευτές, η κ. Βάκη ως Κοινοβουλευ-
τική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. Επίσης, θα γίνουν δυο-τρεις πα-
ρατηρήσεις. Ο κ. Φωτάκης θέλει να πει λίγα λόγια και η κυρία
Αναπληρώτρια Υπουργός. Έχει ζητήσει, επίσης, τον λόγο ο κ.
Δελής και ο κ. Μαυρωτάς και κλείνουµε. 

Θα παρακαλούσα τους οµιλητές που ακολουθούν -παράκληση
πρώτα στην κ. Καραµανλή να δώσει το καλό παράδειγµα- όσο
γίνεται να συντοµεύσουµε στον χρόνο, ώστε να ολοκληρώσουµε
σε ένα εύλογο χρονικό διάστηµα, για να µην ξεφύγουµε πάρα
πολύ από τον χρόνο µας.

Κυρία Καραµανλή, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω την οµιλία µου, θέλω να πω στον κ. Γαβρόγλου

ότι ο κ. Δένδιας δεν είπε αν έχετε δίκιο ή άδικο. Ο τρόπος µε τον
οποίο κινείστε δεν είναι ο πρέπων. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Πρέπων ως προς τι;
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Και θα έπρεπε να γίνει διάλογος και να

συζητηθεί και να µην έρθει µε τη µορφή τροπολογίας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Τέσσερις ηµέρες ήταν στην

επιτροπή. Δεν σας φτάνουν;
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Αυτή ήταν η ένστασή µας. Δεν αφορά

στο αν έχετε δίκιο ή άδικο και πόσο δίκιο ή πόσο άδικο έχετε.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Πέντε χρόνια το συζητά η ακαδηµαϊκή κοι-

νότητα.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Τα ζητήµατα, λοιπόν, της παιδείας και

της έρευνας θα έπρεπε να αποτελούν βασικά συστατικά µιας
εθνικής στρατηγικής. Είναι αυτό που συνηθίζουµε να λέµε «εθνι-
κή υπόθεση». Γι’ αυτό και θα έπρεπε να τα προσεγγίζουµε µε ει-
λικρίνεια και µε µεγαλύτερη διάθεση συζήτησης.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Να µη µιλάµε λίγο

από κάτω και να ακούµε την οµιλήτρια.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Θα ήθελα να ρωτήσω, κύριε Υπουργέ,

ποια είναι η δική σας προσέγγιση. Την ώρα που διεξάγεται ο πε-
ρίφηµος εθνικός διάλογος για την παιδεία, φέρνετε πληθώρα
διατάξεων, που αφορούν όλο το φάσµα της εκπαίδευσης, φυ-
σικά για να αποδείξετε ότι ο διάλογος είναι προσχηµατικός και
γίνεται για τα µάτια του κόσµου. Θυµίζει λίγο, θα λέγαµε, την
υποτιθέµενη διαπραγµάτευση της Κυβέρνησης µε τους θεσµούς.
Ακόµα και η εφαρµογή του νέου τύπου «κουτσουρεµένου» ολοή-
µερου σχολείου έγινε µε υπουργική απόφαση, χωρίς να προηγη-
θεί κανένας διάλογος.

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να σας πω δύο πράγµατα, κύριε
Υπουργέ, µε όλο τον σεβασµό. Πρώτον, δεν υπάρχουν πρωτεύο-
ντα και δευτερεύοντα µαθήµατα στην εκπαίδευση. Αυτό έχει τε-
λειώσει προ πολλού. Δεύτερον, ως Υπουργός Παιδείας πρωτί-
στως κι ως γονιός δευτερόντως θα έπρεπε να γνωρίζετε ότι τα
Ελληνόπουλα είναι παχύσαρκα. Έχουµε θλιβερή πρωτιά στον
κόσµο. Άρα το «δεν τρέχει τίποτα να µειώνουµε µία ώρα γυµνα-
στικής στην έκτη δηµοτικού», νοµίζω δεν θα έπρεπε να είναι προ-
σέγγιση ενός υπεύθυνου Υπουργού Παιδείας.

Περνώντας τώρα στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, το πρώτο κε-
φάλαιο, που αφορά στην έρευνα, είναι ουσιαστικά τροποποίηση
του ν.4310/14, ενός νόµου που, αν και είναι νωρίς για να κριθεί,
ενδεχοµένως να είχε κάποιες αδυναµίες. Το βέβαιο, όµως, είναι
ότι υπηρετούσε µια συγκροτηµένη και ξεκάθαρη εθνική στρατη-
γική για την έρευνα και την καινοτοµία, µια στρατηγική, που θα
µας επέτρεπε να είµαστε ανταγωνιστική ως χώρα, να αξιοποι-
ούµε τα αποτελέσµατα της έρευνας και να παράγουµε πλούτο,
ανταποκρινόµενοι στις ανάγκες της πραγµατικής οικονοµίας,
χωρίς να παραγνωρίζουµε και να µειώνουµε την αξία της βασικής
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έρευνας, µε τα ερευνητικά κέντρα να µπορούν να λειτουργήσουν
µε ενισχυµένη ανεξαρτησία και σε συνεργασία µε ιδιώτες, να
είναι προσανατολισµένα στην ανάπτυξη και την επιχειρηµατικό-
τητα και συνδεδεµένα µε την αγορά εργασίας, την πραγµατική
αγορά εργασίας κι όχι τη διανοµή συµβάσεων ορισµένου χρόνου
στα ερευνητικά προγράµµατα των πανεπιστηµίων.   

Στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο δεν υπάρχει σαφές στίγµα της
Κυβέρνησης για την έρευνα, παρά µόνο συρραφή ρυθµίσεων.
Και παρά το γεγονός ότι ο κ. Φωτάκης, που έχει γνώση του αντι-
κειµένου, µίλησε για σύνδεση της έρευνας µε τις παραγωγικές
δραστηριότητες, αυτό που βλέπουµε να κυριαρχεί είναι η προ-
σπάθεια ελέγχου της έρευνας από την κεντρική εξουσία µε τη
συγκέντρωση αρµοδιοτήτων και εξουσιών στον Υπουργό Παι-
δείας και σε έναν απροσδιόριστο µηχανισµό του Υπουργείου, ο
οποίος θα έχει λόγο στον σχεδιασµό και την εφαρµογή της πο-
λιτικής για την έρευνα και την καινοτοµία, µε τον έλεγχο του Εθνι-
κού Συµβουλίου Έρευνας, µε την αλλαγή στη διαδικασία επιλο-
γής διευθυντών των ερευνητικών κέντρων, όπου χρησιµοποιείτε,
κύριε Υπουργέ, την ίδια πατέντα που ακολουθήθηκε στα στελέχη
της εκπαίδευσης, µε την αναστολή ίδρυσης και λειτουργίας
ερευνητικών κέντρων στρατηγικής σηµασίας στην ελληνική πε-
ριφέρεια. Πυρήνες, λοιπόν, της νοµοθετικής σας πρωτοβουλίας
είναι η ενίσχυση του ελέγχου και την κοµµατικής επιρροής. 

Στα κεφάλαια που αφορούν στην εκπαίδευση δεν ξεφύγατε
από την προσφιλή σας µέθοδο της κοπτοραπτικής, µε αποσπα-
σµατικές πρωτοβουλίες και άρωµα ρουσφετολογικό. 

Στο άρθρο 26 τα συµβούλια των ιδρυµάτων αποτέλεσαν µια
σηµαντική καινοτοµία, που στόχευε στην αναβάθµιση των πανε-
πιστηµίων µας, στη λογική της ανάπτυξης, της εξωστρέφειας και
της λογοδοσίας. Η Κυβέρνηση αυτή, πιστή στις ιδεοληψίες της,
τα έχει αδρανοποιήσει και µε το εν λόγω άρθρο τα οδηγεί σε πε-
ραιτέρω απαξίωση, ανοίγοντας τον δρόµο για την οριστική περι-
θωριοποίηση τους. 

Με την υποκατάστασή τους από τη σύγκλητο επιστρέφει στο
προηγούµενο καθεστώς, που όλοι γνωρίζουµε ότι χαρακτηριζό-
ταν από πελατειακές σχέσεις, ευνοιοκρατία και αδιαφάνεια. 

Θα θέλαµε, επίσης, να µας διευκρινίσετε τι ακριβώς συνιστά
«αδυναµία» στη λήψη αποφάσεων από τα συµβούλια. Ποιος θα
την αξιολογεί και µε ποια κριτήρια; Γιατί η δηµιουργική ασάφεια,
µε την οποία έχει διατυπωθεί, παραπέµπει γενικά και αορίστως
στη δυνατότητα της συγκλήτου να αποφασίζει αντί του συµβου-
λίου. Εκτός αν ως «αδυναµία» εννοείτε την εισβολή των γνωστών
φοιτητικών οµάδων, που «δηµοκρατικά» εµποδίζουν τα συµβού-
λια να συνεδριάσουν. Το ποιοι, βεβαίως, πατρονάρουν αυτές τις
οµάδες και επιδοτούν τις ενέργειές τους είναι γνωστό. 

Παράλληλα, µε το συγκεκριµένο άρθρο παρέχεται νοµιµοποί-
ηση των πρυτανικών συµβουλίων, που συστάθηκαν µε τον
ν.4009/2011, ο οποίος δεν προέβλεπε τη συγκρότηση αυτού του
οργάνου. Επικυρώνονται, δηλαδή, αυθαίρετες και παράτυπες
αποφάσεις των πανεπιστηµίων, που αγνόησαν τον ισχύοντα νό-
µο. Συνιστά αυτό, άραγε, πρόοδο και µεταρρύθµιση ή οπισθο-
δρόµηση; 

Στο άρθρο 33 στην παράγραφο 7 προβλέπεται η δυνατότητα
µετάταξης εκπαιδευτικών της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης στα ΑΕΙ και σε θέσεις εργαστηριακού διδακτι-
κού προσωπικού. Έχει ήδη ασκηθεί οξεία κριτική για τη σκο-
πιµότητα αυτής της διάταξης και γι’ αυτούς που φωτογραφίζει.
Προφανώς εντάσσεται και αυτή στο ηθικό πλεονέκτηµα της Αρι-
στεράς. 

Πέρα όµως από πρόσωπα, καλό θα ήταν να εστιάσουµε στην
ανακολουθία της ηγεσίας του Υπουργείου Παιδείας. Από τη µια
ο Υπουργός παραδέχεται την ύπαρξη τρεισήµισι χιλιάδων κενών
και εξαγγέλλει είκοσι χιλιάδες προσλήψεις έως το 2018 και από
την άλλη δηµιουργεί τις προϋποθέσεις για να αποχωρήσουν εκ-
παιδευτικοί από τα σχολεία και µάλιστα ένα ποιοτικό κοµµάτι,
«εκπαιδευτικοί αυξηµένων προσόντων», όπως είπε. Έχουν, άρα-
γε, αυτή την πολυτέλεια τα σχολεία µας; Τους περισσεύουν αυ-
τοί οι εκπαιδευτικοί; Να ενισχυθούν τα πανεπιστηµιακά εργαστή-
ρια, αλλά όχι σε βάρος των µαθητών. 

Ελπίζω ότι αυτούς που θέλει να προσλάβει ο κύριος Υπουρ-
γός, να τους κρατήσει στα σχολεία και να µη χρησιµοποιηθεί ο

διορισµός τους σε αυτά ως διαβατήριο για άλλες δηµόσιες υπη-
ρεσίες, γιατί βεβαίως η Κυβέρνηση έχει δώσει ανάλογα δείγµατα
γραφής, το γνωρίζουµε άπαντες σε αυτή την Αίθουσα. 

Τέλος, η Κυβέρνηση προχωράει στην αποποινικοποίηση των
καταλήψεων, άρθρο 45. Ακούσαµε µάλιστα, την κ. Αναγνωστο-
πούλου να µας λέει ότι η κατάληψη είναι µέσο ενίσχυσης της δη-
µοκρατίας. Είναι, δηλαδή, περισσότερο δηµοκρατική µια χώρα
που ανέχεται την κατάληψη δηµόσιας σχολικής περιουσίας και
τους βανδαλισµούς, που κατά κανόνα τη συνοδεύουν; Γιατί, µάλ-
λον σε «µπανανία» παραπέµπει. Είναι προοδευτική στάση να εν-
θαρρύνεις ουσιαστικά τα λουκέτα, που επιβάλλουν οι κάθε λογής
µειοψηφίες στα σχολεία; Είναι αναχρονιστικό να κρατάς τα σχο-
λεία ανοιχτά. 

Και ποιο άραγε είναι το µήνυµα που στέλνει η πολιτεία σε αυτά
τα παιδιά; Η ατιµωρησία και η ασυδοσία. Δηλαδή ότι µπορούµε
να στερήσουµε από την υπόλοιπη σχολική κοινότητα την πρό-
σβαση στο σχολείο χωρίς συνέπειες, ότι και να τα σπάσουµε, δεν
τρέχει τίποτα, ο λογαριασµός θα σταλεί αλλού, στον ανυπερά-
σπιστο φορολογούµενο. Αυτές, δυστυχώς, είναι οι ιδεολογικές
αγκυλώσεις και σε αυτές τις περιπτώσεις, δυστυχώς, ό,τι σπέρ-
νεις θερίζεις.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω. 
Τα αποτελέσµατα της Κυβέρνησης στον ευαίσθητο χώρο της

παιδείας µιλούν από µόνα τους. Δαιµονοποίηση της αριστείας,
ρουσφέτια στους αιώνιους φοιτητές, κοµµατοκρατία παντού,
πρωτοφανές µπάχαλο µε χιλιάδες κενά στα σχολεία. Αυτό είναι
το αποτύπωµα της Κυβέρνησης και δεν αλλάζει µε το παρόν νο-
µοσχέδιο. Εκπαιδευτική πολιτική δεν είναι ούτε οι «φωτογραφι-
κές» ρυθµίσεις, ούτε οι κάθε είδους κοµµατικές διευθετήσεις και
εξυπηρετήσεις.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Καραµανλή.

Ο κ. Τριαντάφυλλος Μηταφίδης, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ Α’
Θεσσαλονίκης, έχει τον λόγο. Όσο µπορούµε ας είµαστε µέσα
στον χρόνο, κύριε Μηταφίδη.

ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να σας πληροφορήσω, κυρία Καραµανλή και αγαπητοί συνά-

δελφοι και συναδέλφισσες της Νέας Δηµοκρατίας, ότι όπως εί-
µαστε κατά της ποινικοποίησης των µαθητικών διεκδικήσεων,
είµαστε και κατά των λουκέτων. Λουκέτα βάζουν οι εργοδότες
όταν κλείνουν τις επιχειρήσεις σας…

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: «Μας»;
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: …τους οποίους τους προτι-

µάτε…
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Εσείς τους προτιµάτε!
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: … και λουκέτα υπάρχουν βέ-

βαια και στις φυλακές.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Κι αυτούς τους βγάζετε απ’ έξω.
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Εµείς, λοιπόν, είµαστε υπέρ

των ανοικτών µαθητικών διεκδικήσεων. Ο µαθητής είναι ένοικος
του σχολείου και δεν είναι καταληψίας. Αυτό σας το καταθέτω
επειδή συνέβη να χρηµατίσω επί είκοσι τουλάχιστον χρόνια πρό-
εδρος στη Γ’ ΕΛΜΕ Θεσσαλονίκης και τα 2/3 της ζωής µου συν-
δέονται µε τη δηµόσια εκπαίδευση και µε τους αγώνες για τη
δηµοκρατία, γιατί πρέπει να µάθετε κάτι από το ιστορικό κεκτη-
µένο της Αριστεράς.

Το λέω αυτό στον κ. Δένδια, ο οποίος δεν φείδεται νουθεσιών
προς την Αριστερά. Μας έχετε αναλάβει υπό την προστασία σας,
µην τυχόν και ξεστρατίσουµε. Αφήστε να προστατεύσουµε εµείς
τον εαυτό µας. 

Θέλω να σας πω, λοιπόν, κάτι για να το µάθετε. Αφορά όχι
αυτό που κακώς, κατά τη γνώµη, µου λέγεται «ηθικό πλεονέ-
κτηµα της Αριστεράς». Εγώ θέλω να σας µιλήσω για το ιστορικό
κεκτηµένο της Αριστεράς και να το συνοψίσω σε µια φράση,
επειδή είµαστε σε συνθήκες οικονοµικού καταναγκασµού, σε µια
διαρκή κατάσταση έκτακτης ανάγκης. Ας το συνοψίσω επανα-
λαµβάνοντας τους στίχους ενός συµπολίτη µου -Σαλονικιός ήταν
κι αυτός- του Ναζίµ Χικµέτ, που πέρασε µεγάλο µέρος της ζωής
του στις φυλακές υπερασπιζόµενος τις ίδιες αξίες. «Το ζήτηµα»
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-λέει- «δεν είναι αν είσαι αιχµάλωτος, αλλά να µην παραδίνεσαι».
Εµείς δεν έχουµε παραδοθεί, ούτε σκοπεύουµε να παραδο-
θούµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ξέρουµε βέβαια ότι αυτό σας ενοχλεί, όπως ενοχλεί και τους

δανειστές της χώρας. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Αύριο που θα ψηφίσετε τα 5,5 δισεκατοµ-

µύρια…
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Τι µας λέτε κάθε µέρα; «Εί-

στε κακοί µαθητές, είστε ανεπίδεκτοι µαθήσεως, ξοδεύετε πάρα
πολλά λεφτά, αλλά δεν µαθαίνετε στο φροντιστήριο στο οποίο
έχετε πάει». Αυτό µας λέτε συνέχεια. Λέτε ότι «δεν συµµορφω-
νόµαστε προς τας υποδείξεις», ότι προκαλούµε τους δανειστές
και αυτοί, λοιπόν, αντεκδικούµενοι, χτυπούν τη χώρα. Αυτά µας
λέτε κάθε µέρα. 

Και κάτι άλλο: ας µην κάνει ο κ. Δένδιας τον «χρησµολόγο» του
Αρχηγού του. «Λανθάνουσα γλώσσα…» –έλεγαν οι αρχαίοι ηµών
πρόγονοι- «…τ’ αληθή λέγει». Έτσι δεν είναι; 

Δυο πράγµατα θέλω να πω, κύριε Υπουργέ. Επειδή πολύ
σωστά είπατε ότι είµαστε σ’ έναν ανοικτό διάλογο µε την κοινω-
νία, βοµβαρδιζόµαστε µε τηλεφωνήµατα, µε υποδείξεις και µε
την αγωνία του κόσµου. Και πρέπει σ’ αυτά τα ζητήµατα να απαν-
τήσουµε µε ευθύνη, παρά το ότι είµαστε σε µια πολύ δύσκολη
κατάσταση αυτή τη στιγµή. 

Είµαστε στριµωγµένοι από κάθε πλευρά και µας πυροβολούν
και στην πλάτη και στο στήθος, αλλά εµείς είµαστε ανθεκτικοί σ’
αυτά. Είµαστε βγαλµένοι από δύσκολες εποχές και γι’ αυτό ούτε
τους χασάπηδες φοβόµαστε -µιλάω για τους στηµένους χασά-
πηδες- ούτε βέβαια αυτούς οι οποίοι νοµίζουν ότι θα υποκύ-
ψουµε κάτω απ’ αυτή την πίεση. Δεν πρόκειται να τους κάνουµε
το χατίρι, γιατί έχουµε αναλάβει µια ευθύνη ιστορική και δεν βρι-
σκόµαστε εδώ, επειδή θέλουµε να κάνουµε πολιτική καριέρα.
Στα παλαιότερα των υποδηµάτων µας η πολιτική καριέρα. Πάρτε
το είδηση αυτό, σας το λέµε µετά λόγου γνώσεως.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Πω πω, ωραίο αυτό!
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, σε σχέση µε

την τεχνική επαγγελµατική εκπαίδευση, την πολύπαθη, θα περί-
µενα –όλοι µας θα το περιµέναµε, παρά τις δυσκολίες που υπάρ-
χουν. Θα σας το πω και συµβολικά: να κηρύξουµε την τεχνική
επαγγελµατική εκπαίδευση σε ζώνη εκπαιδευτικής και κοινωνι-
κής προτεραιότητας. 

Έχει τεράστια σηµασία αυτό. Έχει µια κοινωνική πτυχή που
την καταλαβαίνετε όλοι και γι’ αυτό χτύπησε εκεί η ταξική πολι-
τική των προκατόχων µας. Είναι πολύ χαρακτηριστικό το πού χτυ-
πήσατε. Χτυπήσατε, εκεί που πήγαιναν οι πιο φτωχοί, οι πιο αδύ-
ναµοι. 

Και µην ξεχνάτε ότι εµείς φέραµε τον νόµο για την ιθαγένεια.
Διακόσιες χιλιάδες παιδιά, τα οποία θα εγκατέλειπαν τη χώρα,
ενώ γεννήθηκαν και πήγαν στα σχολεία µας, θα ήταν εκτός αυ-
τών των σχολείων. Και τα σχολεία αυτά στηρίζονται από τα προ-
σφυγόπουλα, αυτά που έτυχαν της ελληνικής παιδείας. Επειδή
δεν έχω παραπάνω χρόνο, θα καταθέσω και τα σχετικά έγγραφα
για την επαγγελµατική εκπαίδευση. 

Υπάρχουν ζητήµατα προς διευκρίνιση στο σχετικό άρθρο, που
πιστεύω ότι αδικεί την προσπάθεια που κάνουµε. Το φέρατε ως
τροπολογία -εν πάση περιπτώσει- και αφορά την τεχνική επαγ-
γελµατική εκπαίδευση. Υπάρχουν ζητήµατα που πρέπει, κατά τη
γνώµη µου, να διευκρινιστούν σε σχέση µε τα επαγγελµατικά δι-
καιώµατα, τη συνάφεια ανάµεσα στα µαθήµατα και στα επαγγελ-
µατικά δικαιώµατα. Πιστεύω ότι στα επόµενα διατάγµατα και τις
υπουργικές αποφάσεις που θα βγουν, να έχουν διευκρινιστεί,
γιατί έχουν δηµιουργήσει απορίες. 

Υπάρχει ένα ζήτηµα –αν θέλετε- και από άποψη παιδαγωγική
και µορφωτική. Τα παιδιά που θα φοιτήσουν στη δευτέρα τάξη
των ΕΠΑΛ –από ό,τι καταλαβαίνουµε- θα ακολουθήσουν το νέο
πρόγραµµα. Αυτό έχει προβλήµατα. Υπάρχουν ανησυχίες και
πρέπει αυτά τα ζητήµατα να τα απαντήσουµε. Επειδή δεν έχω
χρόνο, θα σας τα καταθέσω αυτά τα έγγραφα.

Επίσης, θα σας καταθέσω ένα υπόµνηµα που έχουν στείλει
πολλοί συνάδελφοι από τα ΕΠΑΛ. Αφορά τη σχέση της ειδικότη-
τας των ηλεκτρολόγων µε τους ηλεκτρονικούς. Πρέπει, κατά τη

γνώµη µου, να λυθούν αυτά τα ζητήµατα. Σε πρόσφατες δικές
σας υπουργικές αποφάσεις –έχω εδώ µία µε ηµεροµηνία 29 Φε-
βρουαρίου 2016- είναι σαφέστατη αυτή η διάκριση. Όµως, όπως
καταλαβαίνετε, επειδή είµαστε σε µια κατάσταση γενικευµένης
καχυποψίας ακόµα και για τα καλά που κάνουµε, πρέπει να είµα-
στε όσο το δυνατόν πιο σαφείς. 

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Τριαντάφυλλος Μηταφίδης

καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, το
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Τριαντάφυλλο Μηταφίδη, Βουλευτή ΣΥΡΙΖΑ Α’ Θεσσαλονίκης. 
Τον λόγο έχει τώρα η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥ-

ΡΙΖΑ κ. Φωτεινή Βάκη για οκτώ λεπτά και να παρακαλέσω µε συ-
νέπεια στον χρόνο. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι περα-
σµένη η ώρα. Φτάνουµε στο τέλος µιας µεγάλης διαδικασίας,
κατά την οποία η συζήτηση ήταν αρκετά γόνιµη, µολονότι πολλές
φορές ευτελίστηκε –θα έρθω σε αυτό αργότερα- δεν θα αντι-
σταθώ στον πειρασµό να απαντήσω στις αιτιάσεις του κ. Δένδια
για τις τροπολογίες που φέρουν τις υπογραφές µας και θα µι-
λήσω µε την ιδιότητά µου της πανεπιστηµιακής δασκάλας. 

Εγώ όχι απλά δεν ντρέποµαι, αλλά αισθάνοµαι υπερήφανη που
υπέγραψα τις εν λόγω τροπολογίες και εξηγούµαι: Η πρώτη
αφορά τα εκλεκτορικά. Τι σας πείραξε ότι κατέβηκε τροπολογία;
Ο τύπος είναι το πρόβληµα ή η ουσία; Για ποια εκλεκτορικά µι-
λάµε; Για τα εκλεκτορικά του νόµου Διαµαντοπούλου, τα οποία
γίνονταν εν κρυπτώ και παραβύστω, µέσα σε ένα κουβούκλιο, κα-
ταργώντας την ικανότητα της ακαδηµαϊκής κρίσης και ακυρώ-
νοντας την; 

Η κρίση είναι κάτι πολύ σοβαρό. Αξίζει το όνοµά της και κυ-
ρούται ως τέτοια µόνο όταν τελείται δηµόσια. Η κρίση έχει νόηµα
ως δηµόσια διαβούλευση, η οποία γίνεται µέσα στο πλαίσιο ενός
ακαδηµαϊκού τµήµατος, το οποίο επίσης ήθελε να κυρώσει και
να καταργήσει ο νόµος Διαµαντοπούλου, διότι µία ωραία πρωία
θυµήθηκε ότι έπρεπε να αλλάξει -και αποφάσισε- το DNA των πα-
νεπιστηµίων, γράφοντας στα παλιά της τα υποδήµατα τη γνώµη
της ακαδηµαϊκής κοινότητας και τη διαβούλευση της ακαδηµαϊ-
κής κοινότητας. Βλέπετε ότι οι νόµοι για τα πανεπιστήµια και οι
αλλαγές στο DNA των πανεπιστηµίων είναι αποφάσεις που ενα-
πόκεινται στην πολιτική βούληση της εκάστοτε πολιτικής ηγεσίας
του Υπουργείου. 

Αυτά τα εκλεκτορικά, έτσι όπως ήταν –επαναλαµβάνω- σε ένα
κουβούκλιο, ακυρώνοντας την έννοια της δηµόσιας διαβούλευ-
σης, προσιδίαζαν µόνο σε ακαδηµαϊκή λοβοτοµία. 

Απαξίωναν και ευτέλιζαν απολύτως κάθε ακαδηµαϊκή διαδικα-
σία. Και αυτό επιτέλους πρέπει να αλλάξει.

Τώρα, οι καταλογισµοί του Πανεπιστηµίου της Κρήτης: Είναι,
τουλάχιστον, ντροπή να νοµιµοποιούµε και να συµβάλουµε σε
όλη αυτή την προπαγάνδα που γίνεται από τις ναυαρχίδες και
τις ακταιωρούς της παραπληροφόρησης εναντίον των πανεπι-
στηµιακών, που ευτελίζονται, λοιδορούνται, καταγγέλλονται κα-
θηµερινά ως διεφθαρµένοι, οκνηροί κ.λπ. από όλον αυτόν τον
κίτρινο Τύπο και θα πρέπει να είµαστε πιο προσεκτικοί. 

Είναι πάρα πολύ γνωστή ιστορία αυτή και -µε συγχωρείτε- δεν
αφορά τους δύο, τρεις, τον κ. Σταθάκη, τον οποίο αναφέρατε -ο
οποίος, τότε, ειρήσθω εν παρόδω, ήταν επίκουρος καθηγητής κι
έτυχε ο άνθρωπος να είναι µέλος της συγκλήτου- αφορά όλη την
Σύγκλητο του Πανεπιστηµίου της Κρήτης, αφορά τιµές και υπο-
λήψεις εκλεκτών συναδέλφων µας που σπιλώθηκαν, που σύρθη-
καν στα δικαστήρια –επ’ ευκαιρία έχουν αθωωθεί τρεις φορές-
και αυτή η ιστορία θα πρέπει κάποτε να τελειώσει. Μια ιστορία
που αφορά τι; Την καθ’ όλα νόµιµη χρήση πόρων του ειδικού λο-
γαριασµού, προκειµένου να βελτιωθεί ένα αναχρονιστικό σύ-
στηµα ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης. 

Τέλος, σχετικά µε τα αδιάθετα κονδύλια -υπάρχει και αυτή η
τροπολογία- των ειδικών λογαριασµών, τα οποία ανακαλύπτουν
λειτουργικές ανάγκες των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων. Είναι
πάρα πολύ σηµαντικό. Και ξέρετε γιατί; Για να µπει επιτέλους ένα

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΘ’ - 6 ΜΑΪΟΥ 2016 9301



τέλος σε αυτό το αίσχος που λέγεται outsourcing, ήτοι εργολα-
βίες, ενοικιαζόµενοι εργαζόµενοι. 

Να σας θυµίσω, δε -γιατί µας κουνάτε το δάκτυλο τώρα ότι δεν
κάνουµε κανέναν διορισµό, λες κι εσείς κάνατε, όταν είχατε ρίξει
στον Καιάδα τόσους διοικητικούς υπαλλήλους των πανεπιστη-
µίων, αν θυµάστε- ότι αυτές οι απολύσεις ήταν κι ένα πρόσχηµα
για να γίνουν τα πανεπιστήµια πεδίον δόξης λαµπρό εταιρειών
κι εργολάβων. Ας µπει, λοιπόν, ένα τέλος. 

Και να θυµίσω κι ένα όνοµα, ανήκει σε αυτή την κατηγορία:
Κωνσταντίνα Κούνεβα. Λοιπόν, αυτά για τις τροπολογίες. Για να
ξεκαθαρίσουµε λίγο τα πράγµατα.

Θέλω, επίσης, να φύγω λίγο από το πνεύµα και από το γράµµα
του νόµου για το οποίο µίλησα χθες και να πω το εξής ότι ακού-
στηκαν πολλά ευτράπελα σε αυτή την Αίθουσα και είναι τουλά-
χιστον θλιβερό να επιδίδεσθε, κυρίες και κύριοι της Αντιπολί-
τευσης, σε ένα παραλήρηµα κινδυνολογίας και κατατροµοκρά-
τησης.

Τροµοκρατείτε σήµερα από το Βήµα µια ολόκληρη κοινωνία,
την οποία εσείς διαλύσατε. Έχετε το θράσος να εγκαλείτε αυτή
την Κυβέρνηση για απολυταρχισµό. Βόρεια Κορέα µας είπατε,
ότι είµαστε απολυταρχικοί, ότι σήµερα τα κανάλια έδειχναν τον
Πρωθυπουργό µεσούσης της απεργίας κ.λπ.. 

Μάλιστα -να το πούµε και αυτό- κάποιος συνάδελφος τόλµησε
να πει ότι προπηλάκισαν κάποιοι τον κ. Σταϊκούρα στην Επιτροπή
Οικονοµικών Κοινωνικών Υποθέσεων που συνεδρίαζε, διότι θύ-
µισε την επέτειο σήµερα της Marfin. Να σας θυµίσω ότι όλες οι
πολιτικές δυνάµεις του συνταγµατικού τόξου εξέφρασαν τα συλ-
λυπητήρια. Δεν τίθεται θέµα και δεν καταλαβαίνω ποιο ήταν το
συµπέρασµα και ποιο ήταν το υπονοούµενο. 

Μήπως, πάλι, θέλετε να επαναλάβετε την προσφιλή σας θεω-
ρία των δύο άκρων, σώνει και ντε η Αριστερά πρέπει να εξισώνε-
ται µε τους τροµοκράτες; Κοιτάξτε, µετά τον εµφύλιο, στο µετεµ-
φυλιακό, µεταπολεµικό κράτος οι Αριστεροί ήταν τα «κοµµούνια»
και οι «κατσαπλιάδες». Αίφνης, τώρα, έγιναν οι τροµοκράτες.

Σταµατήστε, εν πάση περιπτώσει, να διαβάζετε Ψυχάρη. Στα-
µατήστε λίγο να διαβάζετε όλες τις ναυαρχίδες της διαπλοκής
και διαβάστε και κάτι πιο ουσιαστικό.

Τώρα για τον απολυταρχισµό, λίγο, επειδή έχουµε διαφορετι-
κές σηµάνσεις όρων. Ποιον απολυταρχισµό; Εγώ απολυταρχισµό
βλέπω µόνο στα κανάλια της διαπλοκής, τα οποία τόσα χρόνια
λειτουργούσαν σε καθεστώς παρανοµίας και εντεταλµένης υπη-
ρεσίας στην προπαγάνδα. 

Απολυταρχισµός να σας θυµίσω ήταν το «µαύρο» που ρίξατε
στη δηµόσια τηλεόραση. 

Και κάτι άλλο, επειδή για εσάς η µετάβαση στην Αντιπολίτευση
ισοδυναµεί µε παρθενορραφή, να θυµίσουµε λίγο δυόµισι χιλιά-
δες απολύσεις και εν µία νυκτί πραξικοπηµατικά κατάργηση ει-
δικοτήτων της τεχνικής εκπαίδευσης. Αθώα; Όχι βέβαια, διότι την
άλλη µέρα όλα αυτά έγιναν ειδικότητες των ιδιωτικών ΙΕΚ. Αυτή
είναι η διαφορά µας, συνάδελφοι, η αξιακή, διότι είναι άλλο ο πε-
λάτης και άλλο ο πολίτης. Είναι τεράστια η διαφορά.

Να θυµίσουµε και λίγο τις προληπτικές επιστρατεύσεις συνα-
δέλφων µας απεργών στη µέση εκπαίδευση; Διότι, βεβαίως, η
απεργία είχε πάψει να είναι δικαίωµα. 

Να θυµίσουµε λίγο που σέρνατε ανήλικα παιδιά, µαθητές
στους εισαγγελείς; Πρέπει ο εισαγγελέας να υποκαταστήσει τον
δάσκαλο; Αυτή είναι η αριστεία που ευαγγελίζεστε;

Να θυµίσουµε κιόλας ότι σέρνατε στους εισαγγελείς µέλη Δι-
οικητικού Συµβουλίου Συλλόγων Πανεπιστηµίου, διότι ετόλµησαν
να κάνουν παράσταση διαµαρτυρίας -λες και είναι χούλιγκαν οι
συνάδελφοί µας οι πανεπιστηµιακοί- εναντίον του νόµου Διαµαν-
τοπούλου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, κυ-
ρία Βάκη, σας παρακαλώ.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Θα ήθελα ένα λεπτό µόνο, σας παρακαλώ.
Το µόνο που θέλω να πω -ήθελα να πω και άλλα- για όλη αυτή

την κινδυνολογία που κάνατε από το Βήµα του Κοινοβουλίου περί
διαπραγµάτευσης και ότι η διαπραγµάτευση θα αποτύχει και ότι
η χώρα θα χρεοκοπήσει και τη γνωστή παραφιλολογία και κινδυ-
νολογία είναι να σταµατήσετε να τροµοκρατείτε τον κόσµο.

Να θυµίσω και κάτι στους συναδέλφους της Δηµοκρατικής

Συµπαράταξης, ότι είναι ντροπιαστική η συµπεριφορά σας απέ-
ναντι στη διαπραγµάτευση της ελληνικής Κυβέρνησης µε τους
θεσµούς. Η Δηµοκρατική Συµπαράταξη άλλωστε είναι πλήρως
αποµονωµένη στους κόλπους του ευρωπαϊκού σοσιαλιστικού
κόµµατος. Δεν το λέω εγώ, το λένε ανώτεροι αξιωµατούχοι του
ευρωσοσιαλιστικού κόµµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε τη
σκέψη σας, σας παρακαλώ.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ναι, ένα λεπτό.
Να σας θυµίσω και ένα άλλο όνοµα, Τζιάνι Πιτέλα, ο οποίος

κατακεραύνωσε τη στάση των θεσµών έναντι της ελληνικής Κυ-
βέρνησης και διερωτάται σε ποια Ευρώπη ζούµε.

Εσείς έχετε αποφασίσει, συνάδελφοι, µε ποιους είστε; Είστε
µε µια καθηµαγµένη κοινωνία που προσπαθεί να ορθοποδήσει
και να σταθεί στα πόδια της ή µήπως είστε µε τους οπαδούς,
τους θιασώτες της λιτότητας και µιας Ευρώπης που παραπαίει
µεταξύ λιτότητας, ύφεσης και εσχάτως φασισµού;

Και τελειώνω µόνο µε ένα σχόλιο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι, αλλά σας πα-

ρακαλώ έχουµε υπερβεί τον χρόνο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Θα πάρω και την τριτολογία µου.
Θα κάνω ένα σχόλιο για τα Συµβούλια Ιδρύµατος, γιατί και γι’

αυτά έγινε πάρα πολύς λόγος. Κοιτάξτε έχουµε εξαντλήσει το
θέµα. Δεν υπονοµεύει κανείς µέλη, ορισµένα µέλη τους είναι
εκλεκτοί συνάδελφοι των Συµβουλίων Ιδρυµάτων. Τα ίδια αυτο-
απονοµιµοποιήθηκαν µε τις πράξεις και τις πρακτικές τους. 

Να σας πω, µετά από όλη αυτή την τετραετία -σε λίγο- των
Συµβουλίων Ιδρύµατος εµένα µου θυµίζουν κάτι που είχε πει ο
Γεώργιος Παπανδρέου για τον στρατηγό Γρίβα. Είχε πει, λοιπόν,
το εξής: «Εδοξάσθη κρυπτόµενος και κατεποντίσθη εµφανιζόµε-
νος». Αυτά είναι τα Συµβούλια Ιδρύµατος, συνάδελφοι.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Βάκη.

Τον λόγο έχει η κ. Τζούφη Μερόπη, Βουλευτής ΣΥΡΙΖΑ, από
τον Νοµό Ιωαννίνων για επτά λεπτά. 

Να σας παρακαλέσω να είστε όσο συντοµότερη γίνεται, θα
µας διευκολύνετε, γιατί έχουµε φτάσει στις 21:40’ κι έχουµε ξε-
περάσει κατά πολύ τον χρόνο.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Θα χρειαστώ πολύ λιγότερο χρόνο, κύριε
Πρόεδρε.

Απλώς θα επιχειρήσω µετά την προσέγγιση του κ. Δένδια, η
οποία ήταν πολύ αγαπησιάρικη, αλλά που, στην ουσία, ήταν µια
εικόνα αντεστραµµένου καθρέφτη, να πω κάποια πράγµατα σαν
µέλος της πανεπιστηµιακής κοινότητας, παρ’ ότι οι συνάδελφοι,
που µίλησαν πριν από εµένα και ο κ. Γαβρόγλου και η κ. Βάκη,
προσπάθησαν να βάλουν τα πράγµατα στις πραγµατικές τους
διαστάσεις.

Έτσι, λοιπόν, θα µιλήσω µόνο επιλεκτικά για τις ρυθµίσεις αυ-
τές, που αφορούν την ανώτατη εκπαίδευση. Κάποιες λίγες, µε-
µονωµένες πράγµατι, περιλαµβάνονται σε αυτό το νοµοσχέδιο,
διότι είναι προφανής -και το είχα πει και στην οµιλία µου χθες- η
µεγάλη δυσκολία που έχουµε να νοµοθετήσουµε, ακριβώς, διότι
υπάρχουν προβλήµατα κι εκτός Ελλάδος εκ µέρους των δανει-
στών αλλά και εντός Ελλάδος, κάθε φορά που γίνεται µια προ-
σπάθεια να κατεβεί κάποιος νόµος. Ιδιαίτερα για την ανώτερη
εκπαίδευση σηκώνονται όλα τα τύµπανα του πολέµου, για να µην
µπορέσουµε να προχωρήσουµε.

Κάτω από αυτές, λοιπόν, τις συνθήκες τις δύσκολες που νο-
µοθετούµε, προσπαθήσαµε να βάλουµε κάποιες συγκεκριµένες
ρυθµίσεις, κυρίως για να αντιµετωπίσουµε τι; Για να αντιµετωπί-
σουµε τις άµεσες δυσλειτουργίες, οι οποίες προέκυψαν από την
εφαρµογή ή από την αδυναµία εφαρµογής νόµων για την ανώ-
τατη εκπαίδευση και µάλιστα και πιο χαρακτηριστικά δυστυχώς
του πολυδιαφηµισµένου νόµου Διαµαντοπούλου, που υπερψη-
φίστηκε από σηµαντική πλειοψηφία της Βουλής.

Τι αποδείχθηκε, εν τοις πράγµασι, κι αυτό είναι πανθοµολο-
γούµενο, για όλους όσοι είναι µέσα στα πανεπιστηµιακά πράγ-
µατα; Αποδείχθηκε ότι δηµιουργούσε τεράστιες δυσλειτουργίες,
γιατί καταργούσε τους τοµείς, τα τµήµατα, τις ουσιαστικές αρ-
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µοδιότητες των γενικών συνελεύσεων, που ήταν τα κύρια όργανα
δηµοκρατίας. Υπήρχε σύγκρουση αρµοδιοτήτων µεταξύ της κο-
σµητείας και των σχολών. 

Και, βεβαίως, υπήρχαν τα πολύ σοβαρά θέµατα µε τα εκλεκτο-
ρικά, έτσι που -για να ενηµερώσω το Σώµα- συνέχιζαν πολλά από
αυτά τα όργανα να λειτουργούν άτυπα, διότι αλλιώς δεν θα µπο-
ρούσαν να ληφθούν κρίσιµες αποφάσεις για να λειτουργήσει το
πανεπιστήµιο. Έγιναν προσπάθειες κάποιων διορθωτικών παρεµ-
βάσεων από τον νόµο Αρβανιτόπουλου. Ήταν παντελώς αδύνατο
να λειτουργήσει µε αυτό τον νόµο το πανεπιστήµιο. 

Επίσης, αποδείχθηκε ότι η λειτουργία των συµβουλίων διοίκη-
σης ήταν ακριβώς ιδεοληπτική, νεοφιλελεύθερη εµµονή, διότι
δεν έλυσαν κανένα θέµα, επιδείνωσαν τη λήψη κρίσιµων αποφά-
σεων από τη σύγκλητο -και βεβαίως, αυτά οµολογούνται από
συγκλήτους, οι οποίες δεν έχουν καµµία σχέση µε τον χώρο του
ΣΥΡΙΖΑ- ενώ δεν κατάφεραν τα βασικά θέµατα, για τα οποία
είχαν εκλεγεί, παραδείγµατος χάριν, να µαζέψουν επενδύσεις,
χορηγίες ή να αντιµετωπίσουν και να διαµορφώσουν την εξω-
στρεφή δράση του πανεπιστήµιου και τη σύνδεσή του µε την κοι-
νωνία. 

Και πάλι σε αυτό βλέπετε ότι η ρύθµιση, στην οποία προβαί-
νουµε, είναι πολύ διακριτική. Τι λέµε δηλαδή; Λέµε ότι όταν αδυ-
νατούν να ασκήσουν τις αρµοδιότητές τους, τότε να υποκαθίστα-
νται από τη σύγκλητο. Παρ’ όλα αυτά, σηκώθηκε πάρα πολύς
κουρνιαχτός γι’ αυτή τη διάταξη, παρ’ ότι είναι προφανές ότι τα
συµβούλια των ιδρυµάτων είναι ανεπαρκή να επιλύσουν τους λό-
γους για τους οποίους έχουν ιδρυθεί.         

Παρ’ όλα αυτά, σε µια ένδειξη δηµοκρατίας εδώ ο πρόεδρος
της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων έθεσε θέµα προς συζή-
τηση. Και πάλι σηκώθηκε κουρνιαχτός, διότι πολλοί ενοχλήθηκαν
ακόµη και από την κίνηση να ερωτηθούν -µε ευρεία κοινοβουλευ-
τική πλειοψηφία έγινε αυτή η πρωτοβουλία- πώς βλέπουν τα συµ-
βούλια διοίκησης τον ρόλο τους και να συλλέξουµε αυτές τις
απαντήσεις και να τοποθετηθούµε. 

Εν πάση περιπτώσει, είναι ακόµα ένα θέµα ανοιχτό προς συ-
ζήτηση, προς εµβάθυνση του προβληµατισµού και να δούµε
αυτό το κοµµάτι και τις αναγκαίες µεταρρυθµίσεις στον χώρο
της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, αν δηλαδή, πραγµατικά, υπάρχει
λόγος να συνεχίσει η λειτουργία αυτών των συµβουλίων. 

Εδώ να πω -δεν θα έλεγα ότι είναι ειρωνικό, αλλά είναι χαρα-
κτηριστικό- ότι αυτές τις µέρες βρέθηκε στη δηµοσιότητα η πα-
ραποµπή µιας βασικής συµβούλου εκείνης της Υπουργού, της κ.
Κατέχη, η οποία ήρθε από τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής
για να µας δώσει τα φώτα της, πώς πραγµατικά πρέπει να ανα-
µορφώσουµε τα πανεπιστήµια, η οποία -παρακαλώ- παραπέµπε-
ται για πράξεις κακουργηµατικού χαρακτήρα στον τρόπο που
διαχειρίστηκε τις δυνατότητες που είχε στα πανεπιστήµια για ζη-
τήµατα βίας κατά των φοιτητών, για ζητήµατα νεποτισµού αλλά
και διασπάθισης χρήµατος. 

Είναι πολύ σοβαρά παραπτώµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. Προφανώς αυτά, που λέω, δεν αφορούν τους συναδέλφους,
οι οποίοι συνηγορούσαν υπέρ του νόµου της κ. Διαµαντοπούλου,
οι οποίοι τώρα έχουν πιάσει µια µικρή συζήτηση µεταξύ τους.
Ίσως είναι ιδιαίτερα ενοχλητικά.  

Θα αναφερθώ, όµως, και στο άρθρο 27, µε το οποίο αίρεται η
αναστολή της βαθµολογικής εξέλιξης των µελών του επιστηµο-
νικού, του διδακτικού, του εργαστηριακού και τεχνικού προσω-
πικού ειδικών κατηγοριών των πανεπιστηµίων και των ΤΕΙ, που
ολοκληρώνεται η ένταξή τους σε βαθµίδες µετά από πάρα πολλά
χρόνια. Αποσαφηνίζεται το νοµικό πλαίσιο της διαδικασίας αυτής
και θεσµοθετείται η διαδικασία προσδιορισµού του γνωστικού
αντικειµένου των µελών αυτών. 

Επίσης, ρυθµίζονται τα, για πολλά χρόνια, αρρύθµιστα θέµατα
της διαδικασίας ένταξης των διοικητικών υπαλλήλων των ΑΕΙ σε
κενές ή οργανικές θέσεις, µετά από µετατροπή των θέσεων τους. 

Καταληκτικά, θα ήθελα κι εγώ να πω δυο λόγια γι’ αυτή την
τροπολογία, που και για µένα αποτελεί τιµή ότι τη θέτουµε στη
συγκεκριµένη φάση, δηλαδή για την αλλαγή της δυνατότητα των
εκλεκτορικών. Εδώ πρέπει να πω ότι η συγκρότηση των εκλεκτο-
ρικών, για όσους δεν το ξέρουν, αποτέλεσε και αποτελεί ακόµη
αντικείµενο διαπάλης και κάποιες φορές και νοµικών εµπλοκών

µεταξύ της κοσµητείας και των σχολών, ακριβώς διότι δεν ήταν
σαφές και διευκρινισµένο το πλαίσιο για το ποιος είναι εκείνος
που θα ορίσει του τρεις τυχερούς.

Αν, λοιπόν, σε αυτό το εκλεκτορικό των επτά τα είχες καλά µε
τον κοσµήτορα ή τον πρόεδρο του τµήµατος, έβαζε τρεις και
ήσουν εκλεγµένος. Αν δεν τα είχες καλά, σε αυτή την περίπτωση
αποτύγχανες στην εκλογή σου.             

Αυτή ήταν η δηµοκρατία των επταµελών εκλεκτορικών σωµά-
των. Γινόταν εν κρυπτώ και παραβύστω. Δεν συµµετείχε η γενική
συνέλευση, δεν υπήρχε ανοιχτή διαδικασία. Πού ήταν η δηµο-
κρατία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Και επιπλέον τι άλλο
έκανε; Καταργούσε το δικαίωµα να συµµετέχουν οι συνάδελφοι
στη βαθµίδα του επίκουρου καθηγητή στα εκλεκτορικά σώµατα
σε περιπτώσεις που ήταν οµοιόβαθµοι προς πλήρωση θέση, θε-
ωρώντας ότι δεν έπρεπε να έχουν κανέναν λόγο ακόµη και αν το
γνωστικό τους αντικείµενο ήταν εκεί. 

Άρα, λοιπόν, θεωρώ ότι είναι τιµή µας όσων υπογράψαµε αυτή
την τροπολογία, η οποία είναι κοινό αίτηµα και άλλων πανεπιστη-
µιακών που βρίσκονται εδώ µέσα στην Αίθουσα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και υπήρξε διαλογική συζήτηση, διότι αυτή η αλλαγή της δια-

δικασίας και της εξέλιξης των καθηγητών όλων των βαθµίδων
είναι απαραίτητη για τηνδιασφάλιση της διαφάνειας και της αξιο-
κρατίας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τη
Βουλευτίνα του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μερόπη Τζούφη.

Φθάνουµε στην τελευταία εκ των οµιλητών, την κ. Ελένη Αυ-
λωνίτου, για να µιλήσουν µετά οι Υπουργοί και να κλείσουµε
σιγά-σιγά. Θα µιλήσει ο κ. Φωτάκης και η κ. Αναγνωστοπούλου
µετά την κ. Αυλωνίτου, την οποία παρακαλούµε να είναι όσο το
δυνατόν πιο σύντοµη στην τοποθέτησή της.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνον-

τας τον κύκλο των οµιλιών στη συζήτηση επί των άρθρων του νο-
µοσχεδίου «Ρυθµίσεις για την έρευνα και άλλες διατάξεις» θέλω
να πω ότι είναι ένα νοµοσχέδιο, το οποίο επιδιώκει να αντιµετω-
πίσει όλες τις προβληµατικές καταστάσεις στη λειτουργία των
ερευνητικών κέντρων καθώς και τα θεσµικά κενά, που προέκυ-
ψαν από την εφαρµογή του ν.4310/2014 και που στην ουσία απο-
διάρθρωσαν τον κρίσιµο τοµέα της επιστηµονικής έρευνας στην
Ελλάδα.

Θέλω να σταθώ σε ορισµένα σηµεία, που θεωρώ καίρια. Θέλω
να σταθώ πρώτα στο άρθρο 3, που προβλέπει ότι στον νόµο αυτό
υπάγονται και υπηρεσίες του Υπουργείου Αθλητισµού και Πολι-
τισµού, που διεξάγουν επιστηµονική έρευνα. 

Κι επειδή η Νέα Δηµοκρατία µας κουνάει το δάχτυλο ότι δεν
µας τιµά το σηµερινό νοµοσχέδιο -επειδή για παράδειγµα ενδυ-
ναµώνουµε τη δηµοκρατική συµµετοχή και τον έλεγχο µε διαφα-
νείς διαδικασίες στο σύστηµα εξέλιξης των διδασκόντων καθηγη-
τών στα ανώτατα ιδρύµατα της χώρας- θα σας πω, λοιπόν, τι τιµά
τη Νέα Δηµοκρατία.

Έχοντας υπάρξει επί σειρά ετών ερευνήτρια στο Εθνικό Κέν-
τρο Αθλητικών Ερευνών, που υπάγεται στο Υφυπουργείο Αθλη-
τισµού, έχω ζήσει επί των ηµερών που κυβερνούσε η σηµερινή
Αντιπολίτευση καταστάσεις εξωφρενικές. Για παράδειγµα, να ζη-
τούν οι ερευνητές τη διεξαγωγή τακτικών κρίσεων ερευνητών και
να µη δέχονται όσοι σήµερα παρουσιάζονται ως µανιώδεις υπέρ-
µαχοι των αξιολογήσεων. Επίσης, να τοποθετούνται διευθυντές
του ερευνητικού κέντρου άνθρωποι που δεν είχαν καν διδακτο-
ρικό.

Σήµερα το άρθρο 3 έρχεται να διορθώσει αυτή την ανωµαλία.
Και διερωτάται κανείς, τιµά τη Νέα Δηµοκρατία η συνέχεια της
ανωµαλίας; Είναι δεξιά πολιτική η ανωµαλία; Έχει η Νέα Δηµο-
κρατία ιδιαίτερες σχέσεις µε την ανωµαλία; 

Προχωρώντας παρακάτω θέλω να αποδώσω ιδιαίτερη σηµα-
σία και στο άρθρο 14, που προβλέπει ότι οι διευθυντές των ερευ-
νητικών κέντρων και των ινστιτούτων είναι πλήρους απασχόλη-
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σης. Η πρόνοια αυτή υπήρξε και µε τον ν.4310/2014 και διατη-
ρείται. Τονίζω, όµως, ότι πρέπει και να εφαρµόζεται. 

Μπορεί να είναι καλό πράγµα η διαδοχική κινητικότητα των
ερευνητών, δεν είναι, όµως, καθόλου καλό πράγµα να έχουµε
τον ίδιο άνθρωπο να διευθύνει ταυτόχρονα κρατικό ερευνητικό
κέντρο και παρεµφερούς αντικειµένου ιδιωτική επιχείρηση. Έχει
γίνει και αυτό στις µέρες που κυβερνούσε η σηµερινή Αντιπολί-
τευση και το αποτέλεσµα ήταν καταστροφικό.

Παρακάτω, το άρθρο 16 αναφέρεται στο προσωπικό των ερευ-
νητικών κέντρων και ινστιτούτων κι έχει ιδιαίτερη σηµασία, γιατί
το πρώτο πράγµα που πρέπει να παράγουν τα ερευνητικά κέντρα
είναι οι νέοι ερευνητές. Εφόσον διατηρείται η διάκριση των ερευ-
νητών σε τρεις µόνο βαθµίδες, αντί για τέσσερις που υπήρχαν
παλαιότερα, αποκτούν ιδιαίτερη σηµασία οι µεταδιδακτορικοί συ-
νεργάτες, που αποτελούν πλέον την εισαγωγική βαθµίδα στην
επιστηµονική έρευνα.

Οι µεταδιδακτορικοί συνεργάτες απασχολούνται µε σύµβαση
ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου ή µίσθωσης έργου. Πληρώ-
νονται υποχρεωτικά από πόρους εκτός τακτικού προϋπολογι-
σµού και συµµετέχουν στην εκτέλεση του ερευνητικού έργου.

Πρόκειται για τους ανθρώπους που προετοιµάζονται να διεκ-
δικήσουν θέση ερευνητή Γ’ βαθµίδας και πρέπει να τους κρατή-
σουµε στη χώρα και να µην τους χάσουµε στο εξωτερικό.

Η εργασιακή ανασφάλεια των εν δυνάµει ερευνητών και εν
γένει του επιστηµονικού ερευνητικού προσωπικού των ερευνητι-
κών κέντρων, καθώς και η πολλών τύπων εργασιακή σχέση, ήταν
κανόνας τα προηγούµενα χρόνια. Όµως το συζητούµενο νοµο-
σχέδιο αλλάζει τα όσα προέβλεπε γι’ αυτούς ο ν.4310/2014, που
τους άφηνε οικονοµικά ξεκρέµαστους. Τώρα προβλέπεται ότι οι
αµοιβές τους υποχρεωτικά αντιστοιχούν κατ’ ελάχιστο στο 90%
των αµοιβών ερευνητή Γ’ βαθµίδας. Πρόκειται για µια καίρια µε-
ταβολή που κατοχυρώνει το µέλλον της έρευνας στη χώρα µας. 

Όλα αυτά, βέβαια, για να αποδώσουν, χρειάζονται επαρκή
χρηµατοδότηση. Καθώς από φέτος η οικονοµία της χώρας µας
ανακάµπτει, θα υπάρξουν οι πόροι που θα δώσουν την απαραί-
τητη ώθηση στην επιστηµονική έρευνα για τον προσανατολισµό
της ελληνικής οικονοµίας στην ανάπτυξη µε βάση την καινοτοµία
και την υψηλή τεχνολογία. Με την ψήφιση του σηµερινού νοµο-
σχεδίου θα έχουµε έτοιµο το νοµικό πλαίσιο για την παραγωγική
αξιοποίηση αυτών των πόρων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας θέλω να πω ότι
εναλλακτική λύση δεν υπάρχει. Αποτελεί µονόδροµο για εµάς να
χρησιµοποιήσουµε τα εργαλεία της υψηλής τεχνολογίας και και-
νοτοµίας για να προχωρήσουµε στην ανασυγκρότηση της χώ-
ρας, που θα ακουµπά στις πραγµατικές ανάγκες της κοινωνίας,
που θα υπερασπίζεται το δηµόσιο συµφέρον και θα αντανακλά
στις εθνικές προτεραιότητες µε στόχο την όσο το δυνατόν γρη-
γορότερη έξοδο από την κρίση.

Υπερψηφίζω, λοιπόν, το σηµερινό νοµοσχέδιο, που αποτυπώ-
νει την πορεία της χώρας προς αυτή την κατεύθυνση µε τη ση-
µαντική συµβολή της πανεπιστηµιακής ερευνητικής κοινότητας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

κ. Ελένη Αυλωνίτου.
Θα δώσουµε τώρα τον λόγο στον Αναπληρωτή Υπουργό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πριν µιλήσει ο κύριος

Υπουργός θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ωραία, να δώσουµε

από δύο λεπτά στους ειδικούς αγορητές.
Κύριε Δελή, από το Κοµµουνιστικό Κόµµα, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, απ’ ό,τι φαίνεται η Κυβέρνηση

καθιερώνει και παγιώνει τη νοµοθέτηση βασικών ζητηµάτων διά
των τροπολογιών. 

Εµείς καταλαβαίνουµε ότι υπάρχουν, κάποιες φορές, περιπτώ-
σεις εξαιρετικά επείγουσες για να ασκηθεί και αυτός ο τρόπος
νοµοθέτησης. Όµως, εδώ το τελευταίο διάστηµα, τους τελευταί-
ους µήνες και µε βολικό πρόσχηµα τη λεγόµενη µη κανονικότητα
γίνεται µια τέτοια καταχρηστική άσκηση αυτού του δικαιώµατος,
σε τέτοια έκταση, που καταντάει δίπλα σε κάθε, σχεδόν, νοµο-
σχέδιο, το οποίο συζητάµε µε τις τροπολογίες, να προκύπτει και

ένα ακόµη δίπλα σε αυτό. Αυτό το ζήσαµε σχεδόν σε κάθε νοµο-
σχέδιο µέχρι τώρα και το ζήσαµε και αυτές τις δυο µέρες µε έναν
καταιγισµό κυριολεκτικά τροπολογιών, νοµοτεχνικών βελτιώσεων
για πολλές από τις οποίες, κύριε Πρόεδρε, δεν µπορεί να γίνει
και κάποια ουσιαστική συζήτηση από τη στιγµή που πολλές απ’
αυτές κατατίθενται µετά τις τοποθετήσεις των ειδικών αγορητών
και των Βουλευτών.

Τέτοια, για παράδειγµα, είναι η τροπολογία που κατέθεσε ο κ.
Κουρουµπλής. Γι’ αυτή, βεβαίως, υπήρχε ένα χρονικό διάστηµα.
Αφορά στη µισθοδοσία των εργαζόµενων στους ΟΤΑ στην καθα-
ριότητα, για τους οποίους εµείς λέµε ότι η µισθοδοσία τους -ανα-
φέρεται στην τροπολογία ότι µπορεί να γίνεται και από άλλες
πηγές- πρέπει να γίνεται αποκλειστικά από τον κρατικό προϋπο-
λογισµό, γιατί δεν ξέρουµε τι θα συµβεί εάν στερέψουν και αυτές
οι άλλες πηγές. 

Όµως, εδώ σήµερα έχουµε την κατάθεση µιας τροπολογίας,
µε την οποία νοµίζουµε ότι η Κυβέρνηση υπερέβη τα εσκαµµένα,
ξεπέρασε κυριολεκτικά κάθε όριο. Ήρθε σήµερα τροπολογία για
την επαγγελµατική εκπαίδευση, πάνω στην τροπολογία κατατέ-
θηκε νοµοτεχνική ή νοµοτεχνικές βελτιώσεις για ένα θέµα, το
οποίο το θεωρούµε εξαιρετικά σοβαρό. Η επαγγελµατική εκπαί-
δευση είναι µια πολύ σοβαρή υπόθεση για να ασχολείται το
Υπουργείο Παιδείας και ο αρµόδιος Υπουργός καταθέτοντας,
τολµώ να πω, µε έναν πειρατικό τρόπο µια τροπολογία λίγο πριν
αρχίσει η ψηφοφορία, για υφαρπάξει την ψήφο του Σώµατος. 

Πρέπει να ενηµερωθεί το Σώµα ότι και η συνδικαλιστική Οµο-
σπονδία της Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, η ΟΛΜΕ, έχει πάρει
απόφαση. Ζητά την απόσυρση αυτής της τροπολογίας. Εµείς
λέµε ότι έχετε κάθε δικαίωµα να τη φέρετε, αλλά να τη φέρετε
µε έναν κανονικό τρόπο, να τη µελετήσουµε, να τη διαβάσουµε,
να τοποθετηθούµε και όχι όπως τώρα, µε αυτόν τον απαράδεκτο,
κυριολεκτικά, τρόπο. 

Από τη στιγµή που ανοίγουν ζητήµατα για τη δοµή, το περιε-
χόµενο της επαγγελµατικής εκπαίδευσης, την ίδια στιγµή µας µι-
λάτε, κύριε Υπουργέ, για τον διάλογο, ο οποίος θα συνεχίζεται
και τα σχετικά. Σας ζητάµε, κύριε Υπουργέ, να την αποσύρετε
αυτή την τροπολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο Υ-
πουργός Παιδείας κ. Φίλης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Δεχόµαστε ότι πρέπει να ακολουθούµε την πρα-
κτική της καλής νοµοθέτησης. Βεβαίως, η καλή νοµοθέτηση
πρώτα-πρώτα αφορά την ουσία, αν δηλαδή αντιµετωπίζουµε τα
κοινωνικά προβλήµατα, τα οποία υπάρχουν ή αν τα αφήνουµε σε
εκκρεµότητα εν ονόµατι της διαδικασίας.

Ούτε εµάς µας ικανοποιεί η τακτική των πολλών τροπολογιών,
αλλά βρισκόµαστε σε µία περίοδο, που πρέπει να αντιµετωπί-
σουµε ένα κατεστηµένο, το οποίο υπήρχε, ένα κατεστηµένο πολ-
λών χρόνων, που είχε εµπεδωθεί, είχε εδραιωθεί και στον χώρο
της εκπαίδευσης, ένα κατεστηµένο ενίσχυσης των ιδιωτικών συµ-
φερόντων εις βάρος της δηµόσιας εκπαίδευσης.

Τα όσα περιλαµβάνονται στην τροπολογία για την τεχνική
επαγγελµατική εκπαίδευση είναι συζητηµένα επί τετραµήνου
στον εκπαιδευτικό χώρο και υπάρχει συµφωνία στις γενικές
γραµµές µε τους εκπαιδευτικούς. Δεν υπάρχει διαφωνία στις γε-
νικές γραµµές. Οι επιµέρους διαφωνίες υφίστανται, αλλά είναι
επιµέρους. Το µείζον θέµα είναι η αναβάθµιση, η στερέωση της
τεχνικής επαγγελµατικής εκπαίδευσης, η ανάδειξή της ως µο-
χλού για την ανάπτυξη της χώρας ταυτόχρονα µε την κατοχύ-
ρωση του ολιστικού χαρακτήρα της επαγγελµατικής τεχνικής
εκπαίδευσης. 

Αυτή είναι η φιλοσοφία µας. Το αναφέραµε αναλυτικά το θέµα.
Από χθες έχει κατατεθεί αυτή η τροπολογία. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Χθες το βράδυ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Ναι, από χθες έχει κατατεθεί και θα µπορούσατε
να κάνετε την κριτική σας. Μιλήσατε σήµερα αρκετοί οµιλητές
από εσάς. Δεν µιλήσατε γι’ αυτό το θέµα. Και εσείς συγκεντρώ-
σατε την κριτική σας εκεί που θέλατε -καµµία αντίρρηση- σε άλλα
ζητήµατα. 

Επαναλαµβάνω, το θέµα της επαγγελµατικής τεχνικής εκπαί-
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δευσης έχει συζητηθεί. Οι βασικές διατάξεις του έχουν τη γενική
συµφωνία στον χώρο της εκπαίδευσης. Τα επιµέρους ζητήµατα
είναι λογικό να διατυπώνονται µε διαφορετικό τρόπο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρία Αντωνίου,

έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μετά από ένα διήµερο µε αρκετές εντάσεις, αρκετές διαφο-

ρετικές απόψεις, αρκετά θέµατα, κύριε Πρόεδρε, τα δύο λεπτά
για τόσες πολλές τροπολογίες, έξι εµπρόθεσµες υπουργικές,
δύο εκπρόθεσµες υπουργικές και πενήντα δύο συνολικά βουλευ-
τικές τροπολογίες, αντιλαµβάνεστε ότι δεν είναι αρκετά, παρ’
όλη την καλή διάθεση να συζητήσουµε.

Θα αναφερθώ σε κάποιες τουλάχιστον, που είχαµε την ευκαι-
ρία να δούµε απ’ αυτές που ήταν εµπρόθεσµες και είχαν κατα-
τεθεί στην επιτροπή, όπως, λόγου χάριν, την τροπολογία µε
γενικό αριθµό 365 και ειδικό 2, όπου θα µπορούσαµε να θεωρή-
σουµε…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ να µου δώσετε λίγο χρόνο.
Ακόµα και να δεχόµασταν την αναγκαιότητα διορισµού αυτών

των δηµοσιογράφων, είναι προκλητική η αναδροµικότητά της,
οπότε δεν µπορούµε να την αποδεχθούµε. 

Στην τροπολογία µε ειδικό αριθµό 6, ενώ θα συµφωνούσαµε
σε κάποιες διατάξεις, δεν συµφωνούµε σε ένα άρθρο. Θεωρώ
ότι στο άρθρο 5 της συγκεκριµένης τροπολογίας -και θέλω να το
δείτε αυτό, κύριε Υπουργέ- για το θέµα του ΣΕΑΠ το να αναπλη-
ρώνει τον πρόεδρο κάποιο µέλος µε εντολή του προέδρου έρ-
χεται σε αντίθεση µε τους κανόνες του διοικητικού δικαίου και
τίθεται εν αµφιβόλω η νοµιµότητα των µελλοντικών αποφάσεων
του ΣΕΑΠ.

Τώρα, επί των πενήντα δύο βουλευτικών τροπολογιών και των
εκπρόθεσµων υπουργικών, αν και σε πολλές από αυτές θα µπο-
ρούσαµε να συµφωνήσουµε και να είµαστε θετικοί, δεν µπο-
ρούµε να αποδεχθούµε αυτό το φαινόµενο που παρατηρούµε
σήµερα. Ποιο είναι αυτό το φαινόµενο; Είναι το φαινόµενο να κά-
νουµε δωράκια στους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Υπουργέ,
γιατί αύριο έρχονται δύσκολα µέτρα. Έρχονται 5,5 δισεκατοµ-
µύρια µέτρα συν 3,6 δισεκατοµµύρια το επόµενο πακέτο, 9 δισε-
κατοµµύρια µέτρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Μη λέτε λάθος νούµερα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ, δεν

γίνεται έτσι η διαδικασία. 
Συνεχίστε, κυρία Αντωνίου.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Θα µε αφήσετε να τελειώσω; 
Κατατέθηκαν, λοιπόν, βουλευτικές τροπολογίες, παραδείγµα-

τος χάριν, όπως αναφέρθηκε από πολλούς, για τη διαδικασία
εκλογής εξέλιξης καθηγητών. Είναι µια βουλευτική τροπολογία.
Δεν είναι στο πλαίσιο του εθνικού διαλόγου αυτό το κοµµάτι; Δεν
έπρεπε να το δούµε όλοι µαζί, όταν σε όλα τα προηγούµενα µε
νόµους γινόταν συζήτηση και όχι µε βουλευτικές τροπολογίες;
Αυτό επί ενάµιση χρόνο δεν το είχατε πάρει χαµπάρι, κύριε
Υπουργέ, να το φέρετε µε νοµοθετική ρύθµιση; 

Όµως, κάνετε και άλλες αποδεκτές απ’ ό,τι βλέπω, όπως του
ΠΑΣΟΚ, για την επαναπροκήρυξη θέσεων µελών ΔΕΠ, που κρί-
θηκαν και δεν εξελίχθηκαν, η δυνατότητα µετεγγραφής φοιτητών
ΑΜΕΑ, που την κατέθεσαν τρεις Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό
πάλι δεν το πήρατε χαµπάρι εδώ και ενάµιση χρόνο και το φέρ-
νουν εκπρόθεσµα οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ; Άρα, σε αυτόν τον
χορό, που θα τον χαρακτήριζα χορό του Ζαλόγγου, των εκπρό-
θεσµων τροπολογιών-δωράκια στους Βουλευτές σας, εµείς δυ-
στυχώς δεν θα συµµετάσχουµε. 

Όσο για τους πελάτες, κύριε Υπουργέ, εσείς µάλλον φαίνεται
από το σηµερινό νοµοσχέδιο ότι έχετε πελάτες τους εκπαιδευτι-
κούς και τους συνδικαλιστές. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

κ. Αντωνίου.
Ο κ. Μαυρωτάς έχει τον λόγο για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Θα ξεκινήσω µε µια πρώτη απορία σε σχέση µε την τροπολο-
γία που κατέθεσαν οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και αφορά τα εκλε-
κτορικά σώµατα και τις εκλογές των µελών ΔΕΠ. Η απορία µου
δεν είναι τόσο πολύ στο περιεχόµενο της τροπολογίας αλλά γιατί
δεν ήταν µέσα στο σώµα του νοµοθετήµατος, έτσι ώστε να µπο-
ρέσουµε και να τη συζητήσουµε ευρύτερα και, κατά δεύτερον,
γιατί ήλθε ως βουλευτική τροπολογία και όχι ως υπουργική, που
θα ήταν ούτως ή άλλως ένα µεγάλο κοµµάτι στο νοµοσχέδιο που
έχει αποσυρθεί, οπότε θα µπορούσε να έχει έλθει και ως υπουρ-
γική. Κλείνει το θέµα αυτό. 

Όσον αφορά στο θέµα που ανέφερε ο κ. Φίλης, σχετικά µε την
τεχνική επαγγελµατική εκπαίδευση, θα ήθελα να του πω ότι µόλις
µερικές ώρες την είχαµε στα χέρια µας την τροπολογία. Δεν εί-
µαστε εµείς που υποτιµούµε την τεχνική επαγγελµατική εκπαί-
δευση και δεν τη σχολιάσαµε, µάλλον είστε εσείς που δεν τη φέ-
ρατε µε τις κανονικές διαδικασίες, να περάσει από την Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων όλη αυτή η τροπολογία, που αφορά
ένα πολύ σηµαντικό κοµµάτι, έναν πολύ σηµαντικό πυλώνα της
εκπαίδευσης, όπως είναι η τεχνική εκπαίδευση. Δεν ξέρω τι γνώ-
µη έχει ο πρόεδρος της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων που
είναι εδώ πέρα και πόσο ευτυχής είναι µε τέτοιες νοµοθετικές
πρακτικές.

Θα κλείσω, κύριε Υπουργέ, µε την αναφορά σας στο άρθρο
33, παράγραφος 7. Στην απολογία σας για το συγκεκριµένο
άρθρο, όταν σας είπα ότι είναι φωτογραφικό το ότι καταργεί την
πενταετία µεταξύ των µετατάξεων και σας ρώτησα γιατί το κά-
νετε, µου είπατε, γιατί σας το ζήτησαν. Έτσι µου απαντήσατε.
Δηλαδή, όταν κάποιος σας ζητάει κάτι, µπορείτε να βάζετε αυτό
το πράγµα σε νόµο; Ωραία, γιατί δεν το κάνατε αυτό και στο άρ-
θρο 23 του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου, που έχουµε να κάνουµε
µε ακριβώς το ίδιο πράγµα, µε τις µετατάξεις ερευνητών από τα
ερευνητικά κέντρα στην ΓΓΕΤ; Αλλά εκεί πέρα ισχύει κανονικά ο
Υπαλληλικός Κώδικας. Ή µάλλον να το πω διαφορετικά, αύριο
µεθαύριο θα έρθω εγώ στο γραφείο σας και δεν θα είµαι µόνος
µου για να µην είναι φωτογραφική η διάταξη, θα έχω και άλλους
δέκα αναπληρωτές καθηγητές και θα σας πω ότι η εξέλιξή µου
θέλω να γίνει σε έναν χρόνο και όχι σε τέσσερα χρόνια, που είναι
κανονικά. Σας παρακαλώ πολύ να το κάνετε δεκτό αυτό. Εντάξει;
Δεν έχω καµµία εµµονή µε την τροπολογία, έχω εµµονή µε τις
ίσες ευκαιρίες. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Κωνσταντόπουλος.
Κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε κι εσείς τον λόγο για δύο λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Θα µιλήσει ο κ. Λοβέρ-

δος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι έτσι. Δεν γίνε-

ται!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Γίνεται!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, ο κ. Κωνσταν-

τόπουλος είναι ειδικός αγορητής. Μιλάνε όλοι, θα µιλήσετε κι
εσείς.

Ορίστε, κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κάνετε δεκτή την τροπολογία 399/44, η οποία

αφορά την περιοχή του δέλτα Μοσχάτου, Καλλιθέας και Πειραιά,
που είναι µια περιοχή η οποία πρέπει να δοθεί για ανάπλαση
στους τρεις αυτούς δήµους. Ουσιαστικά µε την πρόταση των
Βουλευτών και κάνοντας εσείς αποδεκτή την τροπολογία, θα
δοθεί στο Υπουργείο Δικαιοσύνης αυτή η περιοχή και θα χρησι-
µοποιηθεί από το Υπουργείο Δικαιοσύνης για παράλληλες δρά-
σεις του. 

Εµείς τι θέλουµε; Ζητάµε να πάρετε πίσω τη συγκεκριµένη
τροπολογία. Θα πρέπει να έρθετε ουσιαστικά εκεί και να γίνει µια
διαβούλευση µε τους δηµότες και από τους τρεις δήµους, γιατί
αφορά ουσιαστικά και εν τοις πράγµασι τρεις δήµους, που δεν
έχουν άλλον πνεύµονα οξυγόνου για τους δηµότες τους. Φυσικά,
όπως είπα και πριν, χρειάζεται µια διαβούλευση µε τους δηµότες
και τους δηµάρχους. 

Πιστεύω ότι µπορείτε, είτε να την κρατήσετε είτε να την απο-
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σύρετε την τροπολογία αυτή. Εµείς ζητάµε να την αποσύρετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς. 
Κυρία Μεγαλοοικονόµου, θέλετε να λάβετε τον λόγο για δύο

λεπτά; 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εντάξει. Ευχαριστώ

πολύ. 
Πριν µιλήσει ο κύριος Υπουργός, θα λάβει τον λόγο ο κ. Γα-

βρόγλου. Αµέσως µετά θα κλείσουµε µε τους δύο Υπουργούς. 
Ορίστε, κύριε Γαβρόγλου, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Νοµίζω ότι ήταν ένα πολύ ενδιαφέρον διήµερο αυτό, γιατί

παρά τις διαφωνίες, εκφράστηκαν πολλές φορές πολυσύνθετες
σκέψεις για ένα εξαιρετικά σύνθετο πρόβληµα. Πραγµατικά, οι
σκέψεις αυτές εκφράστηκαν από πολλά άτοµα διαφορετικών
κοµµάτων. Νοµίζω ότι αυτό είναι ένα πάρα πολύ θετικό βήµα. 

Το δεύτερο θέµα είναι ότι ξεκαθαρίστηκε κάτι που τις προ-
ηγούµενες ηµέρες ταλαιπωρούσε την κοινωνία µας και ιδιαίτερα
τα παιδιά και τους γονείς, που είναι να δώσουν εξετάσεις τώρα,
γύρω από την επιτροπή των εξετάσεων. Εδώ, πραγµατικά δεν
πρέπει να γίνει καµµιά απολύτως σπέκουλα. Ξέρουµε πόσο αυ-
στηρές είναι χρόνια τώρα αυτές οι διαδικασίες για πολλές κυ-
βερνήσεις. Δεν είναι ίδιον του ΣΥΡΙΖΑ. Πραγµατικά, αυτό είναι
κάτι που λειτουργεί, κακό κατά τη γνώµη µου ως σύστηµα, αλλά
λειτουργεί άψογα. Να το προστατέψουµε όλοι. 

Το τρίτο θέµα είναι ότι επιτέλους έγινε σαφές ότι όλο αυτό το
περίεργο πράγµα, που διαβάζαµε στις εφηµερίδες και ακούγαµε
στις τηλεοράσεις, σχετικά µε το ολοήµερο σχολείο, µε πολύ συγ-
κεκριµένα στοιχεία, αποδείχθηκε ότι πραγµατικά από τη νέα χρο-
νιά έχουµε ένα νέο και πολύ ελπιδοφόρο καθεστώς. 

Έρχοµαι στο τελευταίο. Κοιτάξτε, εγώ καταλαβαίνω το θέµα
µε τις τροπολογίες. Από την άλλη µεριά, θα πρέπει να δούµε ποια
είναι η ουσία και ποια η διαδικασία. Μην κρυβόµαστε πίσω από
τη διαδικασία για να µην πάρουµε θέση για την ουσία. Διότι αυτά
τα θέµατα είναι γνωστά. Ορισµένα είναι γνωστά εδώ και πάρα
πολύ καιρό. Σας υπενθυµίζω ότι απλώς εµείς επαναφέραµε τώρα
ένα καθεστώς για την εκλογή των µελών ΔΕΠ, που είχε καθιερώ-
σει η κ. Γιαννάκου. Δεν κάναµε τίποτα καινούργιο. Και κάνω µία
έκκληση στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση να σέβεται τουλάχιστον
τη δική της ιστορία, αν µη τι άλλο. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Η κ. Γιαννάκου το έφερε µε νόµο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Σας είπα και σας το ξαναλέω:

Μην κρατιέστε από τη διαδικασία. Πάρτε θέση στην ουσία. 
Εγώ να δεχτώ ότι η διαδικασία θα µπορούσε να είναι καλύ-

τερη, αλλά στην ουσία η Αξιωµατική Αντιπολίτευση δεν είναι εδώ
για να τηρεί τη διαδικασία. Το Προεδρείο κάνει αυτή τη δουλειά,
δεν την κάνουν τα κόµµατα. 

Παρ’ όλα αυτά επιµένω ότι εδώ φάνηκε το πόσο σύνθετο είναι
το θέµα της έρευνας, πόσο σύνθετα είναι τα ζητήµατα που πάµε
να ξεµπλέξουµε, γιατί µε αυτό τον νόµο που είναι για την έρευνα
κυρίως, για την τριτοβάθµια εκπαίδευση, για τη δευτεροβάθµια
εκπαίδευση και πρωτοβάθµια και για τις άλλες βαθµίδες, αυτό
που επιχειρεί το νοµοσχέδιο είναι αυτοί οι κόµποι που είναι απο-
τέλεσµα όλων αυτών των χρόνων να αρχίσουν να ξελύνονται, όχι
να ξελυθούν. Και µε αυτή την έννοια νοµίζω ότι είναι ένα πράγµα
που πρέπει να χαιρετιστεί από όλες τις πτέρυγες. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Γαβρόγλου.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Πολύ σύντοµα θέλω κι εγώ από την πλευρά της πο-
λιτικής ηγεσίας του Υπουργείου να ευχαριστήσω όλα τα πολιτικά
κόµµατα, γιατί σε συνθήκες δύσκολες είχαµε µια ουσιαστική συ-
ζήτηση και αντιπαράθεση, η οποία πιστεύω ότι θα µας κάνει
όλους σοφότερους και θα αντιµετωπίσουµε µε ουσιαστικότερο
τρόπο τα προβλήµατα της παιδείας, διότι η κινδυνολογία γύρω
από το θέµα της παιδείας δεν βοηθάει κανέναν και πολύ περισ-
σότερο τα παιδιά. 

Άρα η αξιόπιστη δηµόσια εκπαίδευση προϋποθέτει ένα άλλο
κλίµα συζήτησης των προβληµάτων, πέρα από τους όρους του

κιτρινισµού και της κινδυνολογίας. Στο µέλλον θα φανεί ότι µπο-
ρούµε να βρούµε λύσεις και µε τρόπο συνθετικό. 

Σε σχέση µε τις τροπολογίες που αναφέρθηκαν θέλω να πω –
το εξήγησα και νωρίτερα- ότι συµµερίζοµαι πλευρά κριτικής που
ακούστηκε για τη διαδικασία, αλλά υπάρχει και η ουσία. Δεν µπο-
ρούµε να αφήσουµε τα σχολεία χωρίς πρόγραµµα και τώρα βγαί-
νει το πρόγραµµα. Το πρόγραµµα για τον Σεπτέµβρη τώρα βγαί-
νει, δεν βγαίνει τον Αύγουστο. Άρα πρέπει να υπάρξουν οι ανα-
γκαίες νοµοθετικές εξουσιοδοτήσεις, πόσω µάλλον όταν µιλάµε
για ένα πρόγραµµα αναµόρφωσης της τεχνικής επαγγελµατικής
εκπαίδευσης, το οποίο –επαναλαµβάνω- έχει συζητηθεί µε τους
φορείς και σε γενικές γραµµές τους βρίσκει όλους σύµφωνους.
Υπάρχουν επί µέρους διαφωνίες. 

Σε σχέση µε τις ειδικότερες τροπολογίες, θέλω να διαβεβαι-
ώσω τον κ. Μαυρωτά για άλλη µια φορά ότι δεν υπάρχει δυνα-
τότητα φωτογραφικής διάταξης, όταν είναι ανοικτή και αφορά
κάθε ενδιαφερόµενο που έχει αυτά τα προσόντα. Και είναι πολλοί
αυτοί που έχουν τα προσόντα και αρκετοί, ούτε ένας ούτε δύο,
έχουν και δηµοσίως και στο γραφείο έρθει και ζητούν να υπάρξει
µία λύση για να ξεµπλέξουµε από µια ατελέσφορη διαδικασία,
που ισχύει σήµερα για κάθε χρόνο απόφαση. 

Θέλουν να κάνουν µετάταξη και η µετάταξη δεν γίνεται εκτός
εκπαίδευσης. Γίνεται από την εκπαίδευση σε εκπαίδευση, από
αίθουσα σε αίθουσα. Εκεί που θα ήµασταν πράγµατι εκτός συ-
ζήτησης και όρων που έχουµε θέσει για τη συζήτηση, θα ήταν αν
από την εκπαίδευση πήγαιναν κάπου αλλού ετεροαπασχολούµε-
νοι. 

Εδώ από την εκπαίδευση, από την πρωτοβάθµια στη δευτερο-
βάθµια µε τα υψηλά προσόντα που έχουν εκλέγονται, δεν τους
διορίζει κανένας, στην αίθουσα της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης.
Δεν θέλω να επιµείνω περισσότερο. Έχετε την άποψή σας, τη
σέβοµαι. Αν προκύψει κάποιο θέµα, ελάτε να το κουβεντιάσουµε
το ζήτηµα αυτό και στη Βουλή και στο γραφείο του Υπουργείου,
αν είµαστε εκεί και εσείς κι εµείς. Είµαστε ανοιχτοί στο να δί-
νουµε λύσεις για µεγάλες κοινωνικές ή µικρότερες κοινωνικές
κατηγορίες και όχι να παιδεύουµε τον κόσµο.

Σε σχέση µε την τροπολογία, που αφορά το Υπουργείο Δικαιο-
σύνης και τον χώρο ανάπλασης που αναφέρατε, βεβαίως και η
συζήτηση του Υπουργείου Δικαιοσύνης θα είναι και µε τους εν-
διαφερόµενους φορείς, όσο και για οποιαδήποτε παρέµβαση
υπάρξει, που δεν βλέπω να είναι µόνιµη, αλλά προσωρινή χρήση.
Δεν γνωρίζω βέβαια και καλά, θα είναι σε συνεννόηση µε τους
εκεί τοπικούς φορείς, µε σεβασµό των προθέσεων των προγραµ-
µάτων των τοπικών φορέων. Τίποτα δεν θα γίνει ερήµην των
δήµων της περιοχής.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Τον λόγο έχει η Αναπληρώτρια Υπουργός κ. Αναγνωστοπού-

λου.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. Θα είµαι πολύ σύντοµη. 

Θα ξεκινήσω, όµως, κι ας µην υπολογιστεί στον χρόνο µου µε
µία προσθήκη που έχει ζητηθεί από τον συνάδελφο κ. Μαυρωτά.
Στην τροπολογία για τα εκλεκτορικά σώµατα, για την εκλογική
διαδικασία των µελών ΔΕΠ, γενικός αριθµός 364 ειδικός αριθµός
11, στην περίπτωση γ’ της παραγράφου 4 προστίθεται εδάφιο
ως εξής: «Η εισηγητική επιτροπή δύναται να ζητά για την υπο-
βοήθηση του έργου της συστατική επιστολή από επιστήµονες
της αλλοδαπής µε σχετικό γνωστικό αντικείµενο».

Οποιοσδήποτε άνθρωπος βρίσκεται σε θέσεις ευθύνης, όπως
αυτή σ’ ένα Υπουργείο, και έχει και το προνόµιο να νοµοθετεί,
θα ήθελε να κατεβάσει ένα µεγάλο νοµοσχέδιο, το οποίο να πε-
ριλαµβάνει πολλά πράγµατα, να εµπερικλείει το όραµά του, το
όραµα του κόµµατός του, της κυβέρνησής του και να µην κατα-
φεύγει σε αποσπασµατικές νοµοθετήσεις.

Εγώ συµφωνώ απολύτως σ’ αυτό. Αυτά όλα θα συµβούν σε
µια άλλη ζωή, που ελπίζουµε ότι κάποια στιγµή σ’ αυτή τη χώρα
θα έλθει και αυτή η άλλη ζωή, χωρίς να είµαστε χριστιανοί, µε
πάρα πολύ αγώνα και πόλεµο. 
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Θα ήθελα να πω την προσωπική µου εµπειρία µπαίνοντας σ’
ένα Υπουργείο, όπως είναι το Υπουργείο Παιδείας, µε τόση µε-
γάλη εµβέλεια στην κοινωνία -όλες οι κοινωνικές τάξεις έχουν να
κάνουν µε το Υπουργείο Παιδείας- σε τέτοιες εποχές. Λέω στον
αγαπητό συνάδελφο, τον κ. Δελή: «Ναι, δεν είναι κανονικότητας,
δεν είναι προσχηµατική. Τα προβλήµατα είναι πάρα πολύ µε-
γάλα». Χωρίς να θέλω να σπάσω αυτό το κλίµα µειλίχιας συναι-
νετικής τροπής, που έχει πάρει η συζήτηση, θέλω να πω ότι
υπήρξαν πάρα πολλά προβλήµατα, τα οποία έπρεπε να λυθούν
από τις προηγούµενες κυβερνήσεις και από τις µνηµονιακές πο-
λιτικές, πολιτικές λιτότητας.

Όταν, λοιπόν, πάει κάποιος και έρχονται, τότε τι να κάνουµε;
Αυτό είναι η δηµοκρατία. Κοινωνικές οµάδες έρχονται σε ένα
Υπουργείο και ζητούν, διεκδικούν και καλά κάνουν και η νοµοθέ-
τηση γίνεται σχετικά πάντα. Αυτό είναι και η διαλεκτική. Αυτό
είναι η ουσία και ο πυρήνας της δηµοκρατίας. Αυτό που εκλαµ-
βάνεται ως κοµµατοκρατία. 

Όπως στην περίπτωση τη δική µας, υπάρχει ολόκληρη διάταξη
για µια κατηγορία ανθρώπων, που οµολογώ την αµαρτία µου ότι
δεν τους ήξερα, γιατί και οι πανεπιστηµιακοί, τα µέλη ΔΕΠ, µερι-
κές φορές δεν βλέπουµε τις άλλες κατηγορίες, ειδικά σε πανε-
πιστήµια όπως το Πάντειο, που είναι µικρό και δεν έχουµε
πολλούς τέτοιους, δηλαδή ΕΔΙΠ, ΕΤΕΠ, ΕΕΠ κ.λπ.. Εκεί υπήρχαν
άλυτα προβλήµατα µε µια κατηγορία ανθρώπων, η οποία δεν είχε
προσληφθεί, της οποίας τα δικαιώµατα δεν είχαν κατοχυρωθεί
ποτέ. Αυτό, αν θεωρείται κοµµατοκρατία, τότε -µε συγχωρείτε
πάρα πολύ- ναι, νοµοθετείς αποσπασµατικά. 

Ναι, υπάρχουν θέµατα, τα οποία ένας Υπουργός -και εγώ, το
οµολογώ- δεν τα παίρνει αµέσως είδηση. Μπορώ να σας πω κάτι;
Οι καταλήψεις έχουν και αυτόν τον λόγο ύπαρξης. Είναι ένα µέσο
διεκδίκησης. Εγώ δεν θα µάθαινα στα τµήµατα του Αγρινίου τι
συµβαίνει, αν οι φοιτητές δεν προέβαιναν σε καταλήψεις, γιατί
δεν µπορεί να έχει κανείς µια ολική αντίληψη ενός τέτοιου ευ-
ρέου φάσµατος, που είναι η παιδεία, χωρίς να έχει περάσει άπει-
ρα χρόνια µέσα σ’ ένα Υπουργείο -σε ελάχιστους µήνες είναι δυ-
νατόν να καταλάβει;- και ειδικά όταν προέρχονται από παραλο-
γισµούς και ανορθολογισµούς.

Μερικές φορές εντυπωσιάζοµαι σ’ αυτή την Αίθουσα και µερι-
κές φορές ίσως να µιλώ κι εγώ έντονα και µε φρασεολογία, που
δεν συνηθίζω ποτέ στη ζωή µου, γιατί δεν µπορώ να καταλάβω
ένα πράγµα, το θράσος µερικών ανθρώπων. Εγώ ντρέποµαι για
µερικά πράγµατα που δεν µπορώ να κάνω, γι’ αυτά που έγιναν
µε πλήρη ανορθολογισµό και εµφανίζονται ως ορθολογισµός και
εκσυγχρονισµός. Δηλαδή, το «βγάζω πινέζες και βάζω σ’ έναν
χάρτη εκπαίδευσης τριτοβάθµιας» αυτό λέγεται ορθολογισµός
και εκσυγχρονισµός; 

Όταν πάει κανείς να τα λύσει αυτά τα προβλήµατα, τότε κατα-
λαβαίνει. Εγώ δεν ήξερα ότι οι φοιτητές, που έχουν συγχωνευθεί
οι σχολές τους, πρέπει να είναι την ίδια στιγµή και να παρακο-
λουθούν µάθηµα και στην Πάτρα και σε µια άλλη πόλη. Δεν το
ήξερα. Με τροπολογία θα κατεβεί.

Μιλάτε για την τροπολογία για την εκλογή των µελών ΔΕΠ.
Συµφωνώ απολύτως! Σε µία άλλη ζωή είχα έτοιµο στο µυαλό µου
και στα χαρτιά ένα νοµοσχέδιο για την παιδεία. Το είχε ετοιµάσει
και σε µεγάλο βαθµό ο προηγούµενος Υπουργός κ. Μπαλτάς.
Μέσα υπήρχαν και τα εκλεκτορικά. 

Γιατί δεχθήκαµε την τροπολογία που κατέθεσαν οι Βουλευτές;
Τη δεχθήκαµε για έναν λόγο. Έχει γίνει τόση συζήτηση στην ακα-
δηµαϊκή κοινότητα, υπήρχε συναίνεση από όλα τα κόµµατα για
αυτό το θέµα, που δεν νοµίζω ότι χρειαζόταν να πάει στον εθνικό
διάλογο το αυτονόητο, αυτό που εξήγησε η κ. Βάκη µε πολύ
ωραία λόγια και δεν θα µπορούσα να εξηγήσω εγώ. 

Τι παιδεία θέλουµε σε καιρό κρίσης και ειδικά για την τριτο-
βάθµια, η οποία δεν είναι πολυτέλεια, δεν είναι πελάτες, ανταπο-
δοτικότητα, «πληρώνω», «ό,τι πληρώνω παίρνω, άρα ιδιωτικό πα-
νεπιστήµιο στη συγκεκριµένη περίπτωση»; 

Εµείς εν µέσω τέτοιας κρίσης το πρώτο που κάναµε, ήταν να
κάνουµε προσλήψεις. Προκηρύξαµε πεντακόσιες θέσεις µελών
ΔΕΠ, πράγµα το οποίο δεν είχε γίνει επί έξι χρόνια. Δεν βλέπω
να αναφέρεται πουθενά και βεβαίως δεν θα το αναφέρει κανένα

από τα µεγάλα κανάλια. Αυτό έλειπε! Όµως θα αναφέρουν προσ-
λήψεις και υποτροφίες και θα επακολουθήσουν άλλες πεντακό-
σιες προκηρύξεις θέσεων σε αυτή τη στενότητα. Διότι όταν
δίνεται ένας αγώνας, ένας πόλεµος, κοιτάει κανείς να κρατήσει
τα οχυρά. Δεν κοιτάει να κρατήσει αυτό που µπορεί να κάνει κα-
νείς και σε µία δεύτερη και τρίτη φάση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Αναπληρώτριας Υπουργού)

Θέλω να πω ένα τελευταίο σηµείο, γιατί δεν θέλω, πραγµατικά,
να σπαταλήσω τον χρόνο σας. Άκουσα τόσα πολλά για την αρι-
στεία, που πραγµατικά άρχισα να αναρωτιέµαι από πού έχω βγει
εγώ. Από αυτά τα πανεπιστήµια δεν βγήκα; Δεν µου πιπίλιζε κα-
νείς το µυαλό να είµαι άριστη. Παρ’ όλα αυτά και διδακτορικό
έκανα στο Παρίσι σε µεγάλο πανεπιστήµιο -είναι ένας από τους
εµπνευστές εκείνης της περιόδου εδώ, ο κ. Ζουράρης- µε µεγά-
λους καθηγητές. Δεν έχουµε κανένα κόµπλεξ µε τους ξένους κα-
θηγητές. Ίσα ίσα! Και ξέρετε, όταν σας ακούω και απευθύνεστε
σε ανθρώπους, όπως είναι ο κ. Γαβρόγλου, η κ. Βάκη, ο κ. Σεβα-
στάκης, η κ. Φωτίου, ο κ. Τσουκαλάς από την άλλη µεριά, ο κ.
Δουζίνας, λέω σε ποιους απευθύνονται; Δεν ξέρουµε από πανε-
πιστήµια, από ξένους καθηγητές; 

Εδώ, όµως, υπάρχει ένα κρίσιµο σηµείο και θα το πω. Πάντα η
ελληνική αστική τάξη -µε ή χωρίς εισαγωγικά- είχε µία ελληνό-
φοβη αντιµετώπιση της ίδιας της δικής της πνευµατικής ηγεσίας.
Θεωρούσε πάντα ότι κάποιος που είναι από ένα ξένο πανεπιστή-
µιο –ας ήταν και από το πανεπιστήµιο της «Κολοπετινίτσας» της
Αµερικής- είναι καλύτερος από έναν δικό µας επιστήµονα. Δεν
το κατάλαβα ποτέ αυτό. Όλη η ελληνική ιστορία βρίθει από αυτή
την αντιµετώπιση. Εκεί πηγαίνει η αριστεία, η ξενοφοβία, η και-
νοτοµία και αυτά! 

Ειρήσθω εν παρόδω, στην Πάτρα και σεβόµενοι τις εξαγγελίες
του Πρωθυπουργού κάναµε το Patras IQ υπό την αιγίδα του
Υπουργείου Παιδείας, όλα τα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα µε το
Επιµελητήριο Αχαΐας για τη διάχυση της έρευνας. Έτσι το κατα-
λαβαίνουµε εµείς, η έρευνα πρέπει να διαχυθεί στην αγορά µεν
αλλά προς όφελος της κοινωνίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε τη
σκέψη σας, σας παρακαλώ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ολοκληρώνω τη
σκέψη µου, λέγοντας ένα πράγµα. Αριστεία, καινοτοµία και αγο-
ρά. Ένα επίσης χαρακτηριστικό της καθεστηκυίας τάξης στην
Ελλάδα ιστορικά, είναι ότι απαντάει σε ερωτήµατα προηγούµε-
νης περιόδου που έχουν θέσει Ευρωπαίοι, οι «δυτικοί» –µε εισα-
γωγικά, θέλει ανάλυση- εν γένει. 

Τώρα το ίδιο το Συµβούλιο της Ευρώπης ήρθε και είπε «ξεχά-
στε τι ξέρατε για την παιδεία». Είναι θέµα δηµοκρατίας και του
πώς θα φτιάξουµε πολίτες. Αφήστε τις επιχειρηµατικότητες, τις
ανταποδοτικότητες και αυτά δηµοκρατία και πολίτες, γιατί έχου-
µε την επέλαση της ακροδεξιάς, έχουµε άνοδο της ξενοφοβίας,
έχουµε λιτότητα! 

Όλα αυτά είναι δείγµατα και επειδή σε λίγες ηµέρες έχουµε
την επέτειο της λήξης του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου, ας µην τα
ξεχνάµε. Ας απαντήσουµε στο ερώτηµα που θέτει αυτή τη στιγµή
η εποχή µας. Και εµείς αυτό θέλουµε να απαντήσουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

κυρία Αναπληρώτρια Υπουργό.
Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, να κατατεθεί για τα Πρακτικά και

να µοιραστεί στους συναδέλφους –ώστε όλοι να έχετε το κεί-
µενο- και η τελευταία διόρθωση που κάνατε απαντώντας στον κ.
Μαυρωτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Βεβαίως, κύριε
Πρόεδρε.

(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρώτρια Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων κ. Αθανασία Αναγνωστοπούλου καταθέ-
τει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση,
η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο
Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων
κ. Κωνσταντίνος Φωτάκης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Δυστυχώς ο κ. Δένδιας
έχει φύγει, γιατί θα ήθελα να τον ευχαριστήσω για τις νουθεσίες
και να του απαντήσω µε τους στίχους του ποιητή: «Μην καρτε-
ράτε να λυγίσουµε ούτε για µια στιγµή». Αυτός είναι Αγγουλές. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Μπράβο!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Θα ήθελα πολύ επιγραµ-
µατικά να αναφερθώ σε κάποια θέµατα, που εγέρθηκαν κατά τη
διάρκεια αυτού του διηµέρου, ξεκινώντας -πολύ λίγα θα είναι και
θα είναι πολύ επιγραµµατικά- από το θέµα που αναφέρθηκε πολ-
λές φορές, την αριστεία.

Μας είπαν. Είστε εχθροί της αριστείας. Μας το λένε συνεχώς.
Άρα να συµπεράνω ότι είµαστε οπαδοί της µετριότητας και της
ήσσονος προσπάθειας. Θα ήθελα αυτό να µας το πούνε κατευ-
θείαν εδώ, γιατί το είπα και στην πρωτολογία µου εδώ ότι για
εµάς η αριστεία δεν είναι µια λέξη που την αναµασάµε από εδώ
και από εκεί, τη βάζουµε σε διάφορα άρθρα ενός νοµοσχεδίου,
λίγο πολύ µε τον τρόπο αυτόν ευτελίζοντάς την. 

Για εµάς η αριστεία συνδέεται µε µία δυναµική διεργασία, µε
την επιδίωξη της ποιότητας. Κάποιοι το ανέφεραν: Είναι ο δρό-
µος για την Ιθάκη και όχι η ίδια η Ιθάκη. Είναι το «αίεν αριστεύ-
ειν». Είναι µια συνεχής διαδικασία, γιατί όταν σταµατήσει παύει
να είναι αριστεία. 

Βέβαια, πολλές φορές αυτοί πολλοί από αυτούς που επικα-
λούνται και κόπτονται υπέρ της αριστείας, αυτό το οποίο υπονο-
ούν, είναι ότι η αριστεία είναι µια έννοια, που έχει να κάνει µε την
προσπάθεια ηγεµόνευσης, ότι είναι κάτι το οποίο συνδέεται µε
την τιµωρία. Είναι κάτι που φοβάµαι ότι πολλές φορές, πέρα από
την αλαζονεία, υποκρύπτει και την επιστηµονική ανασφάλεια.
Σας το λέω αυτό ξέροντας πολύ καλά τι συµβαίνει στο ακαδη-
µαϊκό και ερευνητικό σύστηµα.

Αντίθετα για εµάς η αριστεία έχει έναν άλλο χαρακτήρα ούτε
τιµωρητικό, ούτε αλαζονικό, ούτε τίποτα τέτοιο. Έχει έναν χαρα-
κτήρα που συνδέεται µε την προσπάθεια για την ανάδειξη των
ισχυρών σηµείων των ανθρώπων και των δοµών και την άµβλυν-
ση των αδυναµιών. Αυτό είναι για εµάς η αριστεία. Έτσι την κα-
ταλαβαίνουµε και θα πρέπει να σταµατήσει άπαξ διαπαντός αυτή
η συνεχής επίκληση της αριστείας «που ελλείπει από τον χώρο
µας», ότι «είµαστε οπαδοί της µετριότητας» και οτιδήποτε άλλο.
Βέβαια θα ήθελα εδώ να πω ότι πολλοί από αυτούς που κόπτον-
ται υπέρ της αριστείας, βρίσκονται ακριβώς στον αντίποδά της.
Αυτά θα ήθελα να πω όσον αφορά την αριστεία.

Ένα δεύτερο στοιχείο έχει να κάνει µε την επιχειρηµατικότητα.
Ακούσαµε ότι «είστε ενάντια στην καινοτόµο επιχειρηµατικότητα,
αφού αφαιρέσατε αυτήν τη φράση από ορισµένα άρθρα».

Μα τώρα πού τα λέτε αυτά; Αν αφήναµε τη λέξη στα άρθρα,
θα ήµασταν εντάξει! Θα ήµασταν υπέρ της επιχειρηµατικότητας!
Θα ήµασταν οπαδοί της! Ελάτε! Το θέµα της καινοτόµου επιχει-
ρηµατικότητας, της προσπάθειας δηµιουργίας πλούτου από την
έρευνα είναι πολύ σύνθετο. Δεν έχω τον χρόνο τώρα να µπω σε
περισσότερες λεπτοµέρειες. Άλλωστε κατά τη διάρκεια των συ-
ζητήσεων στην επιτροπή αναφέρθηκα σε κάποιες από αυτές.

Εκείνο, όµως, που θα ήθελα να πω είναι κάτι άλλο, ότι η προ-
σπάθεια της αξιοποίησης του ερευνητικού προϊόντος, η προσπά-
θεια της σύνδεσης της έρευνας µε την επιχειρηµατικότητα, όπως
γινόταν στον ν.4310, γινόταν µε έναν τρόπο αποσπασµατικό και
µηχανιστικό, µε έναν τρόπο που αποσκοπούσε, στο να µετατρέ-
ψει άνωθεν τον ερευνητή σε επιχειρηµατία και τη γνώση σε εµ-
πόρευµα.

Αυτό που µπορώ να σας διαβεβαιώσω -κι έχω µεγάλη πείρα
στο θέµα αυτό- είναι ότι στην περίπτωση αυτή κάνεις και κακούς
επιχειρηµατίες και κακό εµπόρευµα. Βέβαια δεν έχουµε καµµιά
από τις σχετικές ιδεοληψίες. 

Υπάρχουν κι άλλα πράγµατα στα οποία θέλω να αναφερθώ.
Αναφέρθηκε το ζήτηµα των πόρων για την έρευνα. Ακούσαµε για
το 3% στην Ευρώπη ενώ στην Ελλάδα είναι 0,7%. Τα τελευταία
χρόνια αυξάνεται, γιατί πέφτει ο παρονοµαστής, οπότε αυξάνει

το ποσοστό αυτό. Αυτό που ήθελα να σας πω, είναι ότι όταν α-
κούτε 2% και 3% σε διάφορες χώρες, τα 2/3 από αυτά τα 2% και
τα 3% προέρχονται από τον ιδιωτικό τοµέα. Αυτό δεν συµβαίνει
δυστυχώς, δυστυχέστατα, στη χώρα µας. Ας µην το ξεχνάµε, λοι-
πόν, αυτό και εύκολα λέµε για το δηµόσιο. 

Παρ’ όλα αυτά, η πολιτεία, το δηµόσιο, κάνει το χρέος της.
Φέτος σε συνθήκες βαθιάς κρίσης, ο προϋπολογισµός της Γενι-
κής Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολογίας αυξήθηκε γύρω στο
30%. Αυτό κάτι σηµατοδοτεί, όσον αφορά το πού βρίσκεται η
έρευνα στις προτεραιότητες αυτής της Κυβέρνησης. 

Όµως δεν είναι µόνο αυτό. Επειδή άκουσα πάλι για θέµατα
υποχρηµατοδότησης και όλα τα σχετικά, εµείς δεν κάνουµε µια
απλή διαχείριση των προβληµάτων που έρχονται και είναι πολλά
αυτά. Κάνουµε και κάτι άλλο. Παίρνουµε πρωτοβουλίες. Αυτό
που ξεχάστηκε παντελώς, θα έχουµε την ευκαιρία να το ξανα-
πούµε, γιατί έρχεται ένας δεύτερος νόµος που θα αφορά τη δη-
µιουργία του ταµείου που ανέφερα στην πρωτολογία µου, το
οποίο θα είναι αποκλειστικά αφιερωµένο στη στήριξη της έρευ-
νας και της καινοτοµίας, που γίνεται στα ελληνικά πανεπιστήµια
και τα ελληνικά ερευνητικά κέντρα.

Όπως το έχουµε προγραµµατίσει από το δεύτερο εξάµηνο του
2016 από τον Ιούλιο, αυτό στο οποίο προσβλέπουµε, είναι να αρ-
χίσουν να διατίθενται 240 εκατοµµύρια για την επόµενη τριετία
για τον σκοπό αυτό, δηλαδή τη στήριξη ερευνητικών προγραµ-
µάτων πάντα µε το κριτήρια της ποιότητας να µπαίνει µπροστά,
θέσεων ερευνητών, υποτροφιών, υποδοµών. 

Αυτό δε γίνεται µε µόχλευση των λίγων πόρων που διαθέ-
τουµε, µε µόχλευση πόρων που προέρχονται από το Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων και ταυτόχρονα, πόρων που προέρχονται
από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων µε πολύ συµφέροντες
όρους. Εποµένως αυτό να µην ξεχνιέται, γιατί πιστεύω ότι θα συ-
νεισφέρει στην αύξηση του ποσοστού αυτού που επικαλούνται
πολλοί, χωρίς να έχουν και κάποια βαθύτερη γνώση του τι γίνε-
ται. 

Υπάρχουν τα θέµατα των νέων επιστηµόνων. Νέοι επιστήµονες
για να µείνουν στη χώρα, δεν χρειάζονται µονάχα να έχουν µια
θέση εργασίας. Χρειάζονται να έχουν και ελκυστικά περιβάλ-
λοντα για να επιτελέσουν το έργο τους. Αυτό µπαίνει µπροστά.
Για κάθε ερευνητή αυτό είναι το κυρίαρχο και τέτοια ελκυστικά
περιβάλλοντα θέλουµε να φτιάξουµε.

Θα κλείσω, µιας και ο χρόνος είναι περασµένος, λέγοντάς σας
λίγο πολύ το όραµα που έχουµε στο Υπουργείο για τα θέµατα
της έρευνας. Είναι ένα όραµα που µπορεί να περιγραφεί µε πολύ
λίγες λέξεις: τη δηµιουργία ευκαιριών οι οποίες µπορούν να υλο-
ποιηθούν αλλά και ταυτόχρονα των θυλάκων ποιότητας. 

Θέλουµε να φέρουµε µαζί ταλέντα, διαφορετικά ταλέντα,
χωρίς διάφορες ιδεοληψίες. Θέλουµε να φέρουµε ανθρώπους,
που είναι πολύ καλοί σε αφηρηµένα µαθηµατικά χωρίς καµµιά
κατ’ ανάγκη άµεση χρηστικότητα, καλοί στους υπολογιστές, κα-
λοί στο εργαστήριο -λέω πράγµατα που είναι πιο κοντά στη δική
µου εξειδίκευση- και µαζί µε αυτούς µερικούς που έχουν επιχει-
ρηµατικό ταλέντο. Αυτά τα ταλέντα θέλουµε να αναδειχθούν. Θέ-
λουµε να φτιάξουµε τα περιβάλλοντα, για να αναδειχθούν αυτά
τα ταλέντα και πιστεύουµε ότι τότε το όλο σύστηµα θα απογει-
ωθεί. 

Θα κλείσω, λοιπόν, πάλι µε στίχους ενός άλλου ποιητή, που
είναι και φίλος: «Δένεις τον νου µε το όνειρο και τον απογει-
ώνεις». 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, θα ήθελα να σας παρακαλέσω, τώρα που θα αρχίσει
η ψηφοφορία να είµαστε συγκεντρωµένοι, γιατί έχουµε να ψηφί-
σουµε πολλά άρθρα και πολλές τροπολογίες 

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί των άρθρων και των
τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Έ-
ρευνας και Θρησκευµάτων: «Ρυθµίσεις για την έρευνα και άλλες
διατάξεις» και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

1 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

2 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

3 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

4 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

5 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

6 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

7 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

8 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

9 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

13 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

14 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

15 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

16 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
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ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

17 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

18 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

19 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

20 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

21 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

22 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

23 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

24 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

25 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

26 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

27 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

28 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

29 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Παρών. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

30 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

31 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 
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Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 32 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

32 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 33, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

33 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 34 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

34 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 35 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Παρών. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

35 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 36 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

36 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 37 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

37 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 38 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

38 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 39 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

39 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 40 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

40 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 41 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

41 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 42 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

42 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 43 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

43 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 44 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

44 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 45 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

45 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 355 και ειδικό 2 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 355 και ειδικό 2 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 356 και ειδικό 3 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 356 και ειδικό 3 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 357 και ειδικό 4 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Παρών. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 357 και ειδικό 4 έγινε δεκτή κατά πλει-
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οψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 358 και ειδικό 5 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Παρών. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 358 και ειδικό 5 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθ-
µό 359 και ειδικό 6 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Παρών. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 359 και ειδικό 6 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθ-
µό 392 και ειδικό 38 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Παρών. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 392 και ειδικό 38 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθ-
µό 400 και ειδικό 45, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουρ-
γό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 400 και ειδικό 45 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εντάσ-
σεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθ-
µό 401 και ειδικό 46, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουρ-
γό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 401 και ειδικό 46 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εντάσ-
σεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθ-
µό 362 και ειδικό 9 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 362 και ειδικό 9 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθ-
µό 363 και ειδικό 10 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Παρών. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 363 και ειδικό 10 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθ-
µό 364 και ειδικό 11, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουρ-
γό; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Παρών. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 364 και ειδικό 11 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εντάσ-
σεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 367 και ειδικό 14 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 367 και ειδικό 14 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο άρθρο 26 του νοµοσχεδίου. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 378 και ειδικό 25 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 378 και ειδικό 25 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 387 και ειδικό 34 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 387 και ειδικό 34 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθ-
µό 388 και ειδικό 35, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουρ-
γό; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 388 και ειδικό 35 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εντάσ-
σεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθ-
µό 391 και ειδικό 37 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 391 και ειδικό 37 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθ-
µό 393 και ειδικό 39, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουρ-
γό; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 393 και ειδικό 39 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εντάσ-
σεται στο άρθρο 33 του νοµοσχεδίου.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθ-
µό 395 και ειδικό 41 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 395 και ειδικό 41 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθ-
µό 396 και ειδικό 42 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 396 και ειδικό 42 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθ-
µό 397 και ειδικό 43 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 397 και ειδικό 43 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθ-
µό 399 και ειδικό 44 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 399 και ειδικό 44 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθ-
µό 404 και ειδικό 47 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 404 και ειδικό 47 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθ-
µό 409 και ειδικό 49 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 409 και ειδικό 49 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθ-
µό 410 και ειδικό 50 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-
λογία µε γενικό αριθµό 410 και ειδικό 50 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθ-
µό 417 και ειδικό 52 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 417 και ειδικό 52 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο άρθρο 24 του νοµοσχεδίου.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου του
νοµοσχεδίου.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων: «Ρυθµίσεις για την έρευνα και άλλες διατά-
ξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρθρων.

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο και στο
σύνολο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ερωτάται το Σώµα:

Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύνολο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το νοµοσχέδιο

έγινε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων: «Ρυθµίσεις για την έρευνα και άλλες διατά-
ξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Ρυθµίσεις για την έρευνα και άλλες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ A’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΡΕΥΝΑ

Άρθρο 1
Αντικατάσταση του άρθρου 1 του ν. 4310/2014

Το άρθρο 1 του ν. 4310/2014 (Α’ 258) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 1
Αντικείµενο - Σκοποί

Η ανάπτυξη και η προαγωγή της επιστήµης και της έρευνας
ως τοµέων ζωτικού εθνικού ενδιαφέροντος αποτελεί θεµελιώδη
και πρωταρχική υποχρέωση του Κράτους το οποίο και µεριµνά,
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 16 παρ. 1 του Συντάγµα-
τος, µε γνώµονα το δηµόσιο συµφέρον, για τη διάθεση των
πόρων που απαιτούνται για το σκοπό αυτό.»

Άρθρο 2
Αντικατάσταση του άρθρου 2 του ν. 4310/2014

Το άρθρο 2 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται ως εξής:
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«Άρθρο 2
Ορισµοί

Για την εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος νόµου, ισ-
χύουν οι ακόλουθοι ορισµοί, που συµπληρώνονται από όσους
αναφέρονται στις σχετικές διατάξεις εθνικού και ενωσιακού δι-
καίου που κάθε φορά ισχύουν:

1. «ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα»: τα Ιδρύµατα που ορίζον-
ται στο άρθρο 1 του ν. 4009/2011.

2. «αξιολόγηση»: η διαδικασία καταγραφής και αποτίµησης
του ερευνητικού και εκπαιδευτικού έργου µε στόχο την καλύτερη
αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναµικού, τη βελτιστοποίηση των
υποδοµών που υπάρχουν και την κοινωνικά επωφελή χρήση των
διαθέσιµων πόρων, δηµοσίων και µη, στα Α.Ε.Ι. και Ερευνητικά
Κέντρα.

3. «αριστεία»: η δυναµική διαδικασία η οποία αποσκοπεί στη
συστηµατική επιδίωξη υψηλής επιστηµονικής ποιότητας κατά την
ανάπτυξη νέων θεωριών ή και ερευνητικών µεθοδολογιών µε
στόχο την επίτευξη του βέλτιστου αποτελέσµατος σε κάθε θε-
µατική περιοχή δραστηριοποίησης.

4. «βασική έρευνα»: η θεωρητική ή πειραµατική εργασία που
έχει ως πρωταρχικό στόχο τη γνώση και κατανόηση του κόσµου
και την παραγωγή νέας γνώσης.

5. «Γενικός Απαλλακτικός Κανονισµός (ΓΑΚ)»: γενικός κανονι-
σµός απαλλαγής κατά κατηγορία για την κήρυξη ορισµένων κα-
τηγοριών ενισχύσεων ως συµβατών µε την κοινή αγορά κατ’
εφαρµογή των άρθρων 107 και 108 της Ενοποιηµένης Συνθήκης
λειτουργίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

6. «δαπάνες προσωπικού»: οι κάθε φύσεως αµοιβές που κατα-
βάλλονται ως αντάλλαγµα για την εργασία που επιτελέσθηκε
από το σύνολο του προσωπικού των ερευνητικών και τεχνολογι-
κών φορέων.

7. «διανοητική ιδιοκτησία»: η πνευµατική και η βιοµηχανική
ιδιοκτησία και ιδίως τα περιουσιακά και τα ηθικά δικαιώµατα που
απορρέουν από τα έργα που τις εµπεριέχουν, η τεχνογνωσία, τα
σήµατα, τα διπλώµατα ευρεσιτεχνίας και τα πιστοποιητικά χρη-
σιµότητας.

8. «δράση ή πρόγραµµα ΕΤΑΚ»: το συνεκτικό πλαίσιο ενερ-
γειών, µέσα στο οποίο υλοποιούνται και χρηµατοδοτούνται έργα
ΕΤΑΚ και το οποίο αποβλέπει στην ικανοποίηση οικονοµικών και
κοινωνικών αναγκών της χώρας.

9. «ένταση ενίσχυσης»: το ακαθάριστο ποσό της ενίσχυσης
που εκφράζεται ως ποσοστό των επιλέξιµων δαπανών, πριν από
την αφαίρεση φόρων ή άλλων επιβαρύνσεων.

10. «ένωση καινοτοµίας (Innovation Union)»: πρωτοβουλία που
εντάσσεται στην κοινοτική στρατηγική µε την ονοµασία «Ευρώπη
2020» και έχει ως στόχο, µε κατάλληλη προώθηση από το ανώ-
τατο πολιτικό επίπεδο, τη διαµόρφωση µιας στρατηγικής προ-
σέγγισης της καινοτοµίας, ώστε να αντιµετωπιστούν περιβαλ-
λοντικές και άλλης φύσεως προκλήσεις, όπως η κλιµατική αλ-
λαγή, η ασφάλεια του εφοδιασµού µε ενέργεια και τρόφιµα, η
υγεία και η δηµογραφική γήρανση.

11. «Επιστηµονικό και Τεχνολογικό Πάρκο (ΕΤΠ)»: περιοχή ή
δίκτυο διαµορφωµένων περιοχών, που δηµιουργούνται µε
σκοπό: την ενίσχυση των δεσµών των ακαδηµαϊκών, ερευνητικών
και τεχνολογικών φορέων µε τις επιχειρήσεις και τους λοιπούς
φορείς, τη µεταφορά τεχνολογίας, τη διάδοση της καινοτοµίας
και την υποστήριξη νέων επιχειρηµατικών προσπαθειών.

12. «επιχείρηση»: κάθε µονάδα, ανεξάρτητα από τη νοµική της
µορφή, που ασκεί οικονοµική δραστηριότητα.

13. «επιστηµονική και τεχνολογική καινοτοµία»: το αποτέλεσµα
ερευνητικών και τεχνολογικών προσπαθειών που οδηγούν ή που
επιδιώκεται να οδηγήσουν στην υλοποίηση νέων ή τη βελτίωση
προϊόντων, υπηρεσιών και διαδικασιών που υπάρχουν ήδη.

14. «έργο Έρευνας, Τεχνολογικής Ανάπτυξης και Καινοτοµίας
(ΕΤΑΚ)» (εφεξής «έργο ΕΤΑΚ»): η σχεδιασµένη δραστηριότητα
µε συγκεκριµένο αντικείµενο, µεθοδολογία, χρονοδιάγραµµα και
προϋπολογισµό για:

- την εκτέλεση κάθε είδους έρευνας,
- την προώθηση της τεχνολογικής ανάπτυξης και της καινοτο-

µίας προϊόντων, υπηρεσιών ή διαδικασιών,

- την προβολή των δραστηριοτήτων και επιτευγµάτων ΕΤΑΚ,
καθώς και για την ευαισθητοποίηση του κοινού σε επιστηµονικά
θέµατα,

- την ενδυνάµωση του ανθρώπινου δυναµικού,
- τη δηµιουργία, την αναβάθµιση και τη δικτύωση ερευνητικών

υποδοµών, όπως αυτές ορίζονται στο θεσµικό πλαίσιο κρατικών
ενισχύσεων που ισχύει κάθε φορά, καθώς και την πρόσβαση σε
αυτές.

15. «έρευνα»: οποιαδήποτε συστηµατική και δηµιουργική ερ-
γασία που αναλαµβάνεται µε σκοπό την επαύξηση του αποθέµα-
τος της γνώσης, συµπεριλαµβανοµένης της γνώσης του ανθρώ-
που, του πολιτισµού και της κοινωνίας.

16. «ερευνητές»: οι επιστήµονες που σύµφωνα µε τις προϋπο-
θέσεις του άρθρου 18 του παρόντος, δραστηριοποιούνται για τη
δηµιουργία νέας γνώσης, προϊόντων, διαδικασιών, µεθόδων και
συστηµάτων και για τη διαχείριση των αντιστοίχων έργων.

17. «Έρευνα και Ανάπτυξη (E και A)»: η δηµιουργική εργασία
η οποία καλύπτει τις δραστηριότητες της βασικής και της εφαρ-
µοσµένης έρευνας και πραγµατοποιείται σε συστηµατική βάση
µε σκοπό την αύξηση του αποθέµατος της γνώσης, συµπεριλαµ-
βανοµένης της γνώσης του ανθρώπου, του πολιτισµού και της
κοινωνίας, καθώς και η χρήση του αποθέµατος της γνώσης για
την ανάπτυξη νέων εφαρµογών.

18. «Ερευνητικά Πανεπιστηµιακά Ινστιτούτα (ΕΠΙ)»: τα νοµικά
πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, που έχουν συσταθεί δυνάµει των
διατάξεων του ν. 2083/1992 (Α’ 159) και του ν. 3685/2008 (Α’
148).

19. «ερευνητικός φορέας»: Το νοµικό πρόσωπο δηµόσιου ή
ιδιωτικού δικαίου που έχει ως κύριο σκοπό την επιστηµονική και
τεχνολογική έρευνα, σε συνδυασµό µε την πειραµατική ανά-
πτυξη και επίδειξη, καθώς και τη διάδοση και την εφαρµογή των
αποτελεσµάτων της έρευνας, µέσω των επιστηµονικών δηµοσι-
εύσεων και της αξιοποίησης των αποτελεσµάτων.

20. «δηµόσιος ερευνητικός φορέας δηµόσιου δικαίου ή υπη-
ρεσία δηµόσιου ερευνητικού φορέα δηµόσιου δικαίου»: ο φο-
ρέας ή η υπηρεσία που έχει συσταθεί και λειτουργεί, ως νοµικό
πρόσωπο δηµόσιου δικαίου, ως Ανώτατο Εκπαιδευτικό Ίδρυµα
ή ως ειδικός λογαριασµός κονδυλίων έρευνας ο οποίος ανήκει
σε φορέα του δηµόσιου τοµέα.

21. «Ειδικός Λογαριασµός Κονδυλίων Έρευνας»: η αυτοτελής
µονάδα που λειτουργεί µέσα σε δηµόσιους ερευνητικούς και τε-
χνολογικούς φορείς και τη Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τε-
χνολογίας για τις ανάγκες ερευνητικών ή λοιπών προγραµµάτων.
Για τις ανάγκες του παρόντος νόµου, ως δηµόσιος ερευνητικός
φορέας νοείται και ο Ειδικός Λογαριασµός Κονδυλίων Έρευνας
των Α.Ε.Ι. και των Ν.Π.Δ.Δ..

22. «δηµόσιος ερευνητικός οργανισµός ιδιωτικού δικαίου»: ο
ερευνητικός οργανισµός, ο οποίος έχει συσταθεί και λειτουργεί
ως νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου ή ως ανώνυµη εταιρία του
δηµόσιου τοµέα ή ως ερευνητικό κέντρο και ανεξαρτήτως του
τρόπου σύστασής του.

23. «εφαρµοσµένη ή βιοµηχανική έρευνα»: η σχεδιασµένη
έρευνα ή η κριτική διερεύνηση ενός πεδίου που αποσκοπεί στην
απόκτηση νέων γνώσεων και δεξιοτήτων για την ανάπτυξη νέων
προϊόντων, διεργασιών ή υπηρεσιών ή για τη σηµαντική βελτίωση
προϊόντων, διεργασιών ή υπηρεσιών που υπάρχουν.

24. «ευρεσιτεχνία διεθνώς αναγνωρισµένη»: η ευρεσιτεχνία για
την οποία έχει απονεµηθεί σχετικό δίπλωµα, το οποίο είναι σε
ισχύ και έχει πιστοποιηθεί από τον Οργανισµό Βιοµηχανικής Ιδιο-
κτησίας (ΟΒΙ) ότι εµπίπτει σε µία τουλάχιστον από τις ακόλουθες
περιπτώσεις: α) Ευρωπαϊκό Δίπλωµα Ευρεσιτεχνίας που χορη-
γείται από το Ευρωπαϊκό Γραφείο Διπλωµάτων Ευρεσιτεχνίας
(European Patent Office «EPO») και έχει κατοχυρωθεί στην Ελ-
λάδα, β) Δίπλωµα Ευρεσιτεχνίας κατοχυρωµένο στην Ελλάδα
(Αποκλειοµένων των Πιστοποιητικών Υποδείγµατος Χρησιµότη-
τας (Π.Υ.Χ.)), και σε ένα ακόµη κράτος (ενδεικτικά ΗΠΑ, Γερµα-
νία, Κίνα, Ιαπωνία, Γαλλία, Ελβετία), που: αα) έχει προσχωρήσει
στην Ευρωπαϊκή Σύµβαση Διπλωµάτων Ευρεσιτεχνίας (EPC) ή
συνεργάζεται στο πλαίσιο αυτής ή ββ) είναι µέλος του ΟΟΣΑ ή
σε καθεστώς υποψήφιας προς ένταξη χώρας (accession candi-
date country) ή σε καθεστώς ενισχυµένης δέσµευσης (enhanced
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engagement country).
25. «ευρωπαϊκός χώρος έρευνας»: πλαίσιο εργασίας που πε-

ριγράφει και συστηµατοποιεί τις ερευνητικές δραστηριότητες και
την πολιτική καινοτοµίας σε ολόκληρη την Ευρώπη και περιλαµ-
βάνει: α) την εσωτερική αγορά για την έρευνα, στο πλαίσιο της
οποίας ερευνητές, τεχνολογία και γνώση διακινούνται ελεύθερα,
β) το συντονισµό σε ευρωπαϊκό επίπεδο των εθνικών και περιφε-
ρειακών ερευνητικών δραστηριοτήτων, προγραµµάτων και πολι-
τικών, γ) την εφαρµογή και τη χρηµατοδότηση πρωτοβουλιών σε
ευρωπαϊκό επίπεδο για τη συγκέντρωση και την εντατικοποίηση
των προσπαθειών έρευνας σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης και
το συντονισµό τους µε εθνικές και διεθνείς πρωτοβουλίες.

26. «ηµεροµηνία χορήγησης της ενίσχυσης»: η ηµεροµηνία της
απονοµής στον δικαιούχο του εννόµου δικαιώµατος να λάβει την
ενίσχυση σύµφωνα µε το εθνικό καθεστώς που εφαρµόζεται.

27. «καινοτοµία»: η αξιοποίηση υφιστάµενης ή νέας γνώσης ή
η µετατροπή µιας ιδέας σε προϊόν ή διαδικασία ή υπηρεσία.

28. «καθεστώς ενισχύσεων»: κάθε πράξη µε βάση την οποία,
χωρίς να απαιτούνται περαιτέρω µέτρα εκτέλεσης, µπορούν να
χορηγούνται µεµονωµένες ενισχύσεις σε επιχειρήσεις οι οποίες
ορίζονται στην πράξη αυτή κατά τρόπο γενικό και αφηρηµένο,
καθώς και κάθε πράξη µε βάση την οποία µπορεί να χορηγείται
ενίσχυση που δεν συνδέεται µε συγκεκριµένο έργο σε µια ή πε-
ρισσότερες επιχειρήσεις για αόριστο χρονικό διάστηµα ή για
απροσδιόριστο ποσό.

29. «καινοτόµος επιχείρηση»: η επιχείρηση η οποία αναπτύσσει
προϊόντα, υπηρεσίες ή διεργασίες που είναι νέες και ουσιωδώς
βελτιωµένες σε σχέση µε τη σύγχρονη τεχνολογία στον σχετικό
κλάδο.

30. «Κοινότητες Γνώσης και Καινοτοµίας (ΚΓΚ)»: οι αυτόνοµες
εταιρικές συµπράξεις, οι οποίες πραγµατοποιούνται σύµφωνα
µε τις διατάξεις του Κανονισµού (ΕΚ) µε αριθµ. 294/2008, του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 11ης Μαρ-
τίου 2008, στο πλαίσιο της καινοτοµίας, µεταξύ ερευνητικών ορ-
γανισµών, επιχειρήσεων και λοιπών φορέων, ανεξάρτητα από τη
νοµική µορφή τους και λειτουργούν ως ένα στρατηγικό δίκτυο
που βασίζεται σε κοινό µεσοπρόθεσµο και µακροπρόθεσµο σχε-
διασµό καινοτοµίας.

31. «κρατική ενίσχυση»: κάθε µέτρο το οποίο πληροί το σύνολο
των κριτηρίων που καθορίζονται στην παράγραφο 1 του άρθρου
107 της ΣΛΕΕ.

32. «µελέτη σκοπιµότητας»: η αξιολόγηση και η ανάλυση των
δυνατοτήτων ενός έργου µε στόχο την υποστήριξη της διαδικα-
σίας λήψης αποφάσεων στην οποία αποκαλύπτονται κατά τρόπο
αντικειµενικό και ορθολογικό τα δυνατά του σηµεία και οι αδυ-
ναµίες του, οι ευκαιρίες και οι απειλές που προκύπτουν από
αυτό, και προσδιορίζονται οι πόροι που απαιτούνται για την εκτέ-
λεσή του και, τελικά, οι προοπτικές επιτυχίας του.

33. «µεταφορά τεχνολογίας»: η παροχή τεχνολογίας, όπως
ορίζεται από τις κείµενες διατάξεις και κατά την έναρξη ισχύος
του παρόντος νόµου από τις διατάξεις του άρθρου 21 του ν.
1733/1987 (Α’ 171), όπως ισχύει.

34. «οικονοµική δραστηριότητα»: κάθε δραστηριότητα που συ-
νίσταται στην παροχή αγαθών ή υπηρεσιών σε δεδοµένη αγορά.

35. «πειραµατική ανάπτυξη»: η απόκτηση, ο συνδυασµός, η
διαµόρφωση και η χρήση υφισταµένων επιστηµονικών, τεχνολο-
γικών και άλλων συναφών γνώσεων και δεξιοτήτων που αποσκο-
πούν στην ανάπτυξη νέων ή βελτιωµένων προϊόντων, διαδικασιών
ή υπηρεσιών.

36. «προ-εµπορικές δηµόσιες συµβάσεις»: η αγορά υπηρεσιών
έρευνας στην περίπτωση που η αναθέτουσα αρχή ή ο αναθέτων
φορέας δεν αναλαµβάνουν όλους τους κινδύνους, τα αποτελέ-
σµατα και τα οφέλη χρήσης κατά την άσκηση της δραστηριότη-
τάς τους, αλλά τα µοιράζονται µε τους παρόχους υπό όρους της
αγοράς. Η σύµβαση, το αντικείµενο της οποίας εµπίπτει σε µία
ή περισσότερες κατηγορίες έρευνας και ανάπτυξης που ορίζον-
ται στο παρόν πλαίσιο, είναι περιορισµένης διάρκειας. Με την
εξαίρεση του πρωτοτύπου ή ενός περιορισµένου συνόλου πρώ-
των δοκιµαστικών στοιχείων, η αγορά προϊόντων ή υπηρεσιών
που αναπτύσσονται στο πλαίσιο µιας προ-εµπορικής δηµόσιας
σύµβασης δεν πρέπει να αποτελεί αντικείµενο της ίδιας σύµβα-

σης.
37. «σύµβαση ορισµένου χρόνου»: η σύµβαση ή σχέση εξαρ-

τηµένης εργασίας ορισµένου χρόνου, η οποία συνάπτεται απευ-
θείας µεταξύ του εργοδότη και του εργαζοµένου, η λήξη της
οποίας καθορίζεται από αντικειµενικούς όρους, όπως η παρέ-
λευση συγκεκριµένης ηµεροµηνίας ή η εκτέλεση συγκεκριµένου
έργου ή η πραγµατοποίηση συγκεκριµένου γεγονότος.

38. «συµβουλευτικές υπηρεσίες συνεργασίας»: η παροχή συµ-
βουλών, βοήθειας και εκπαίδευσης για την ανταλλαγή γνώσεων
και εµπειριών, καθώς και για τη βελτίωση της συνεργασίας.

39. «τεχνολογικός φορέας»: νοµικό πρόσωπο δηµοσίου ή ιδιω-
τικού δικαίου που εποπτεύεται από τον Υπουργό Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων, περιλαµβάνει στους στόχους του την
ανάπτυξη τεχνολογίας και τεχνολογικών υποδοµών και δραστη-
ριοτήτων, την παροχή επιστηµονικών, εξειδικευµένων εκπαιδευ-
τικών και τεχνολογικών υπηρεσιών προς τρίτους σύµφωνα µε τις
ρυθµίσεις για τις κρατικές ενισχύσεις, και την επίλυση συγκεκρι-
µένων τεχνολογικών προβληµάτων που εµπίπτουν στην επιστη-
µονική περιοχή που υπηρετεί.

40. «τεχνολογική ανάπτυξη»: η ανάπτυξη και µεταφορά τεχνο-
λογίας και τεχνογνωσίας στην παραγωγική διαδικασία, που απο-
σκοπεί στη βελτίωση των τεχνολογικών και των οικονοµικών
παραµέτρων παραγωγής προϊόντων ή προσφοράς υπηρεσιών,
µε την εφαρµογή µελετών και ερευνητικών προγραµµάτων και
τη λήψη των αναγκαίων νοµοθετικών, κανονιστικών και διοικητι-
κών µέτρων στην κατεύθυνση αυτή.»

Άρθρο 3
Τροποποίηση του άρθρου 3 του ν. 4310/2014

1. Στο τέλος της παραγράφου 2 του άρθρου 3 προστίθεται
εδάφιο ως εξής:

«Στους φορείς της παρούσας υπάγονται και οι υπηρεσίες του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού για την επιστηµονική
έρευνα που διεξάγουν.»

Άρθρο 4
Τροποποίηση του άρθρου 4 του ν. 4310/2014

1. Η παρ. 1 του άρθρου 4 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Η χάραξη και η υλοποίηση εθνικής πολιτικής έρευνας, τε-
χνολογικής ανάπτυξης και καινοτοµίας συνιστά θεµελιώδη υπο-
χρέωση της Πολιτείας. Αφορούν το σύνολο των ενεργειών, οι
οποίες έχουν ως σκοπό τη µεθοδική και αποτελεσµατική προ-
ώθηση της βασικής και εφαρµοσµένης έρευνας, της τεχνολογίας
και της καινοτοµίας στη χώρα, τη διαµόρφωση των επιλογών για
το µέλλον και την πρόβλεψη των µέσων που απαιτούνται για την
πραγµάτωση των σκοπών αυτών. Η Εθνική Στρατηγική Έρευνας,
Τεχνολογικής Ανάπτυξης και Καινοτοµίας (ΕΣΕΤΑΚ) είναι η απο-
τύπωση της στρατηγικής της χώρας στον τοµέα της ΕΤΑΚ. Με
τον σχεδιασµό της ΕΣΕΤΑΚ επιδιώκεται:

α) Η συστηµατική θεώρηση, προσέγγιση και ανάδειξη των θε-
µατικών τοµέων της έρευνας ανάλογα µε τις συνολικές ανάγκες
και προτεραιότητες της χώρας.

β) Η ενίσχυση των επενδύσεων στην ΕΤΑΚ µε προτάσεις εκ-
πόνησης κατάλληλων δράσεων ή προγραµµάτων ΕΤΑΚ, απλο-
ποίησης των διαδικασιών και ενίσχυσης του ελεύθερου ανταγω-
νισµού.

γ) Η ενίσχυση της υφιστάµενης ή αναδυοµένης αριστείας των
ερευνητικών και τεχνολογικών φορέων στις Περιφέρειες της
χώρας.

δ) Η συµβολή στην προώθηση της ισότητας των φύλων µε την
ισότιµη ενσωµάτωση του γυναικείου φύλου στην έρευνα και την
ισόρροπη εκπροσώπηση των δύο φύλων σε όλα τα επίπεδα στε-
λέχωσης, συµπεριλαµβανοµένων του εποπτικού, του διαχειριστι-
κού και του διοικητικού επιπέδου, µε την εφαρµογή για το σκοπό
αυτόν πολιτικής ίσων ευκαιριών στο πλαίσιο των προσλήψεων,
στα επακόλουθα στάδια επαγγελµατικής σταδιοδροµίας και στις
επιτροπές επιλογής και αξιολόγησης σε συνδυασµό µε την εφαρ-
µογή κριτηρίων ποιότητας και επαγγελµατικών προσόντων.
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ε) Η δηµιουργία συνθηκών επαρκούς ροής νέων ικανών ερευ-
νητών, η παροχή εκπαίδευσης και η προσφορά σε ερευνητές ελ-
κυστικών προοπτικών σταδιοδροµίας, η επίτευξη υψηλού επιπέ-
δου γεωγραφικής και διατοµεακής κινητικότητας ερευνητών µε-
ταξύ οργανισµών, επιστηµονικών κλάδων, τοµέων και χωρών µε
τη διασφάλιση άρσης των υπαρχόντων φραγµών.

στ) Η δηµιουργία, η αξιοποίηση, η συντήρηση και η επέκταση
ερευνητικών υποδοµών υψηλής ποιότητας για την ενίσχυση της
πρωτοποριακής έρευνας και της καινοτοµίας µε την προσέλκυση
επιστηµόνων εγνωσµένου κύρους και την αξιοποίηση, την υπο-
στήριξη νέων τεχνολογιών πληροφορικής και επικοινωνιών, βα-
σικών τεχνολογιών γενικής εφαρµογής και την άσκηση οικονο-
µικών και µη δραστηριοτήτων. Περαιτέρω, η ανάπτυξη εταιρικών
και εµπορικών σχέσεων µεταξύ των δηµόσιων ερευνητικών υπο-
δοµών και της βιοµηχανίας.

ζ) Η ενίσχυση των ΜΜΕ για την ανάπτυξη τεχνολογικής καινο-
τοµίας µε τη λήψη ειδικών µέτρων αντιµετώπισης των ανεπαρ-
κειών της αγοράς και την ενθάρρυνση της συνεργασίας τους µε
τις µεγάλες επιχειρήσεις στον τοµέα της ΕΤΑΚ.

η) Η διασφάλιση της ισόρροπης και σταθµισµένης ανάπτυξης
των ερευνητικών οργανισµών της χώρας.

θ) Η εναρµόνιση µε τις κατευθύνσεις της ευρωπαϊκής πολιτι-
κής για την ΕΤΑΚ και η επίτευξη βέλτιστης διακρατικής συνερ-
γασίας µε τη συµµετοχή σε αντίστοιχες προσπάθειες σε πανευ-
ρωπαϊκό και ευρύτερο διεθνές επίπεδο.

ι) Η διαµόρφωση ευνοϊκών συνθηκών ανάπτυξης της ΕΤΑΚ, µε
εφαρµογή κανόνων διαφάνειας και διαµόρφωση συνεκτικού και
κατάλληλου νοµικού, ασφαλιστικού, φορολογικού και ελεγκτικού
πλαισίου.

ια) Η διαµόρφωση συνθηκών και κινήτρων για την ανάπτυξη
της συνεργασίας µεταξύ των ερευνητικών οργανισµών, των τε-
χνολογικών φορέων, των επιχειρήσεων και των λοιπών φορέων.

ιβ) Η συµβολή στην κοινωνική, ενεργειακή και περιβαλλοντική
πολιτική της χώρας.

ιγ) Η συµβολή στην περιφερειακή ανάπτυξη και την απασχό-
ληση, ιδίως των νέων.

ιδ) Η βελτίωση της αποτελεσµατικότητας της ΕΤΑΚ και της αν-
ταγωνιστικότητας µε την καθιέρωση σύγχρονων δεικτών µέτρη-
σης.

ιε) Η αξιοποίηση κάθε πρόσφορου µέσου σύµφωνα µε τις κεί-
µενες διατάξεις για τη χρηµατοδότηση της ΕΤΑΚ (ενδεικτικά, δη-
µόσιες συµβάσεις και σύγχρονες µορφές τους, όπως οι προε-
µπορικές συµβάσεις, ο ανταγωνιστικός διάλογος, οι συµφωνίες
- πλαίσιο, η συµµετοχή σε κοινότητες γνώσης και καινοτοµίας).

ιστ) Η προσέγγιση του ευρωπαϊκού στόχου συµβολής του δη-
µόσιου και του ιδιωτικού τοµέα στην ενίσχυση της ΕΤΑΚ, όπως
διαµορφώνεται εκάστοτε.

ιζ) Η ενίσχυση των συνεργειών και της συµπληρωµατικότητας
µεταξύ των εθνικών ή περιφερειακών δράσεων ΕΤΑΚ µε άλλα
κεντρικά διαχειριζόµενα προγράµµατα της Ένωσης.»

Άρθρο 5
Αντικατάσταση του άρθρου 5 του ν. 4310/2014

Το άρθρο 5 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 5
Διαδικασία έγκρισης ΕΣΕΤΑΚ

1. Η ΕΣΕΤΑΚ αναφέρεται σε χρονική περίοδο επτά (7) ετών ή
στο χρόνο διάρκειας µίας (1) προγραµµατικής περιόδου.

2. Επισπεύδων φορέας για την κατάρτιση της ΕΣΕΤΑΚ είναι η
Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας (ΓΓΕΤ).

3. Για την διαµόρφωση της ΕΣΕΤΑΚ, η ΓΓΕΤ συµβουλεύεται
τα όργανα του άρθρου 6 και προβαίνει σε ευρεία διαβούλευση
και συνεργασία µε εκπροσώπους της επιστηµονικής κοινότητας,
του επιχειρηµατικού τοµέα, καθώς και των κοινωνικών και οικο-
νοµικών εταίρων.

4. Λαµβάνοντας υπόψη τα αποτελέσµατα της διαβούλευσης,
η ΓΓΕΤ συντάσσει το τελικό σχέδιο της ΕΣΕΤΑΚ το οποίο ψηφί-
ζεται µε νόµο από τη Βουλή.

5. Όπου στον παρόντα νόµο αναφέρεται «Σχέδιο Δράσης» νο-
είται η ΕΣΕΤΑΚ.»

Άρθρο 6
Τροποποίηση των άρθρων 6 και 7 του ν. 4310/2014

1. Η περίπτωση 2 του άρθρου 6 του ν. 4310/2014 αντικαθίστα-
ται ως εξής:

«Το Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και ει-
δικότερα η Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας.»

2. Η πρώτη περίπτωση 2 του άρθρου 7 του ν. 4310/ 2014 αντι-
καθίσταται ως εξής:

«Ο σχεδιασµός, η εξειδίκευση, η υλοποίηση και η παρακολού-
θηση της εθνικής πολιτικής ΕΤΑΚ και η διασφάλιση των πόρων
χρηµατοδότησης των δράσεων ΕΤΑΚ.»

Άρθρο 7
Τροποποίηση του άρθρου 8 του ν. 4310/2014

Η περίπτωση 15 του άρθρου 8 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται
ως εξής:

«15. Η υποβολή προτάσεων προς τον Υπουργό Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων για τη σύσταση, τροποποίηση, συγ-
χώνευση, κατάργηση ερευνητικών οργανισµών, σύµφωνα µε τις
διατάξεις της παραγράφου 5 του άρθρου 13, όπως ισχύει, η δι-
οικητική και γραµµατειακή υποστήριξή του ΕΣΕΤ και των Τοµεα-
κών Επιστηµονικών Συµβουλίων (ΤΕΣ).»

Άρθρο 8
Αντικατάσταση του άρθρου 10 του ν. 4310/2014

Το άρθρο 10 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 10
Περιφερειακά Συµβούλια Έρευνας

και Καινοτοµίας (ΠΣΕΚ)

1. Με απόφαση του κατά τόπο αρµόδιου Περιφερειάρχη, που
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, συγκροτείται
Περιφερειακό Επιστηµονικό Συµβούλιο Έρευνας και Καινοτοµίας
(ΠΣΕΚ), ως όργανο υποστήριξης αναπτυξιακών δράσεων και
υλοποίησης της ΕΣΕΤΑΚ. Η υποστήριξη παρέχεται µε εισηγή-
σεις, µελέτες πεδίου, καταγραφές και αξιολογήσεις των υφιστά-
µενων υποδοµών ή του διαθέσιµου ανθρώπινου δυναµικού και
συγκριτικές εκτιµήσεις σε ό,τι αφορά στη δηµιουργία περιφερει-
ακών συσπειρώσεων ερευνητικών οργανισµών, τεχνολογικών
φορέων, επιχειρήσεων, λοιπών φορέων και περιφερειακών αρ-
χών, για την προώθηση της καινοτοµίας, την ενθάρρυνση της
ανάπτυξης σχηµάτων σύµπραξης του δηµόσιου και του ιδιωτικού
τοµέα και τη διαµόρφωση συνθηκών και προοπτικών επιτυχούς
συµµετοχής οργανισµών των περιφερειών σε εθνικά και ευρω-
παϊκά ερευνητικά έργα.

Ειδικότερα, το περιεχόµενο των εισηγήσεων και της υποστή-
ριξης του ΠΣΕΚ αφορά:

α) Στην οριζόντια δικτύωση των περιφερειακών συντελεστών
που εµπλέκονται στην ΕΤΑΚ, όπως δηµόσιοι ερευνητικοί οργα-
νισµοί, τεχνολογικοί φορείς, επιχειρήσεις και λοιποί φορείς,
καθώς και σε προτάσεις ένταξης και διασύνδεσης των συντελε-
στών και ερευνητικών οργανισµών στις περιφερειακές οικονο-
µίες.

β) Στην από κοινού µε τη ΓΓΕΤ ανάλυση των στρατηγικών για
την ανάπτυξη της ΕΤΑΚ στην περιφέρεια και την ανάληψη συν-
τονισµένων δράσεων Κέντρου-Περιφέρειας.

γ) Στον καθορισµό κριτηρίων και προϋποθέσεων για την αξιο-
λόγηση ερευνητικών προτάσεων που υποβάλλονται στις περιφε-
ρειακές αρχές.

δ) Στη διεύρυνση της πρόσβασης των δικαιούχων σε πηγές
χρηµατοδότησης, καθώς και της ένταξης και διασύνδεσης των
ερευνητικών οργανισµών στις περιφερειακές οικονοµίες.

ε) Στην πλήρη αξιοποίηση του ερευνητικού δυναµικού των Πε-
ριφερειών και της ενίσχυσης της απασχόλησης νέων αποφοίτων
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σε εθνικό, ενωσιακό ή διεθνές επίπεδο, µε µέτρα, όπως:
αα) Η υποστήριξη δηµόσιων ερευνητικών οργανισµών για την

απόκτηση κατάλληλου ερευνητικού εξοπλισµού και την ανά-
πτυξη υλικού περιβάλλοντος που τους επιτρέπει την πλήρη αξιο-
ποίηση του διαθέσιµου ερευνητικού δυναµικού.

ββ) Η παροχή ενισχύσεων για ερευνητικές υποδοµές στις
οποίες εξασφαλίζεται η πρόσβαση σε διαφανή βάση που δεν ει-
σάγει διακρίσεις.

γγ) Η στήριξη για τη διοργάνωση συναντήσεων εργασίας
(workshops) και συνεδρίων για τη διευκόλυνση της µεταφοράς
γνώσεων ή την ανάπτυξη δραστηριοτήτων προβολής και δηµο-
σιοποίησης, καθώς και η ανάληψη πρωτοβουλιών διασποράς και
µεταφοράς ερευνητικών αποτελεσµάτων στον παραγωγικό
τοµέα της χώρας, σε άλλες χώρες και σε διεθνείς αγορές.

δδ) Ο προσδιορισµός των αναγκών και των δυνατοτήτων ενί-
σχυσης της ερευνητικής ικανότητας των δηµόσιων ερευνητικών
φορέων που υπάρχουν στις Περιφέρειες και οι οποίες µπορούν
να χρηµατοδοτούνται.

2. Το ΠΣΕΚ αποτελείται από έντεκα (11) µέλη, από τα οποία
έξι (6) είναι καθηγητές Α.Ε.Ι. ή ερευνητές που προέρχονται από
ερευνητικά κέντρα που εποπτεύονται από τον Υπουργό Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων. Τα υπόλοιπα πέντε (5) µέλη προ-
έρχονται από επαγγελµατικά επιµελητήρια και επιστηµονικούς
συλλόγους, τους πολιτιστικούς φορείς, την τοπική αυτοδιοίκηση
και τους παραγωγικούς φορείς της περιοχής. Όλα τα µέλη του
ΠΣΕΚ πρέπει να είναι κάτοχοι τουλάχιστον διπλώµατος µεταπτυ-
χιακών σπουδών ή ισοδύναµου τίτλου µε αναγνωρισµένο κύρος
και να έχουν µακρόχρονη ερευνητική και επαγγελµατική εµπειρία
σε θέµατα ΕΤΑΚ. Η θητεία των µελών του (ΠΣΕΚ) είναι τετραετής
και µπορεί να ανανεώνεται µία µόνο φορά µε τη διαδικασία µε
την οποία επιλέχθηκαν αρχικά.

3. Τα µέλη του ΠΣΕΚ επιλέγονται µε την ακόλουθη διαδικασία:
α) Με απόφαση του Περιφερειακού Συµβουλίου συγκροτείται

πενταµελής Επιτροπή που αποτελείται από δύο (2) επιστήµονες
που ασχολούνται µε την έρευνα, καθηγητές Α.Ε.Ι. µε βαθµίδα κα-
θηγητή ή αναπληρωτή καθηγητή, δύο (2) ερευνητές Α’ ή Β’ βαθ-
µίδας της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής και ένα (1) εκπρόσωπο
των παραγωγικών φορέων της οικείας Περιφέρειας, οι οποίοι δεν
περιλαµβάνονται µεταξύ των επιλέξιµων υποψηφίων.

β) Η Επιτροπή προκηρύσσει ανοιχτή πρόσκληση υποβολής
υποψηφιοτήτων, η οποία δηµοσιεύεται στον ηµερήσιο τύπο και
το δικτυακό τόπο της οικείας Περιφέρειας και της ΓΓΕΤ. Η Επι-
τροπή αξιολογεί τις υποψηφιότητες και εν συνεχεία συντάσσει
κατάλογο υποψηφίων κατά αξιολογική σειρά. Στον κατάλογο
υποψηφίων που συντάσσει η Επιτροπή περιλαµβάνεται τριπλά-
σιος, και αν αυτό δεν είναι δυνατό, διπλάσιος αριθµός υποψη-
φίων του συνόλου των µελών του ΠΣΕΚ. Οι υποψήφιοι που
περιλαµβάνονται στον κατάλογο προέρχονται κατά προτίµηση
από τον εθνικό κατάλογο κριτών. Η Επιτροπή υποβάλλει τον κα-
τάλογο υποψηφίων στο Περιφερειακό Συµβούλιο, το οποίο επι-
λέγει από αυτόν τους καταλληλότερους. Ο Περιφερειάρχης
διορίζει τα µέλη του ΠΣΕΚ που έχουν επιλεγεί από το Περιφερει-
ακό Συµβούλιο.

γ) Μετά από το διορισµό τους τα µέλη του ΠΣΕΚ συγκροτούν-
ται σε σώµα και εκλέγουν τον πρόεδρο, τον αντιπρόεδρο και το
γραµµατέα του µε τον αναπληρωτή του.

4. Οι πρόεδροι και οι αντιπρόεδροι των ΠΣΕΚ συνέρχονται σε
ολοµέλεια των ΠΣΕΚ, συγκροτούνται σε σώµα και εκλέγουν µε-
ταξύ των µελών τους πρόεδρο και αντιπρόεδρο.

5. Ο τόπος και ο χρόνος συνεδριάσεων, η απαρτία, ο τρόπος
λήψης απόφασης και κάθε ειδικότερο θέµα λειτουργίας του
ΠΣΕΚ ορίζονται µε απόφαση του προέδρου του οικείου ΠΣΕΚ,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κώδικα Διοικητικής Διαδικασίας.
Όσον αφορά την ολοµέλεια των ΠΣΕΚ, τα ανωτέρω ζητήµατα
ορίζονται µε απόφαση του ΓΓΕΤ.

6. Η γραµµατειακή και η διοικητική υποστήριξη των ΠΣΕΚ πα-
ρέχονται από την Περιφέρεια. Τα ΠΣΕΚ υποβοηθούνται ως προς
το έργο τους από τις υφιστάµενες δοµές της οικείας Περιφέ-
ρειας. Τα µέλη των ΠΣΕΚ είναι δυνατόν να συµµετέχουν στις συ-
νεδριάσεις από απόσταση µέσω τηλεδιάσκεψης.

7. Τα προβλεπόµενα από τις κείµενες διατάξεις έξοδα µετακί-

νησης, διανυκτέρευσης και ηµερήσιας αποζηµίωσης των µελών
του ΠΣΕΚ για τη συµµετοχή στις συνεδριάσεις τους καλύπτονται
από ίδιους πόρους της Περιφέρειας.

8. Για τα ΠΣΕΚ εφαρµόζεται αναλόγως το άρθρο 7 του ν.
2690/1999 (Α’ 45), όπως ισχύει.»

Άρθρο 9
Αντικατάσταση του άρθρου 11 του ν. 4310/2014

Το άρθρο 11 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 11
Εθνικό Συµβούλιο Έρευνας και Καινοτοµίας (ΕΣΕΚ)

1. Το ΕΣΕΚ είναι το ανώτατο γνωµοδοτικό όργανο της Πολι-
τείας σε ό,τι αφορά τη χάραξη εθνικής πολιτικής στην Έρευνα,
την Τεχνολογία και την Ανάπτυξη της Καινοτοµίας (ΕΤΑΚ) και
υποστηρίζει τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων
και τον Γενικό Γραµµατέα Έρευνας και Τεχνολογίας στα ζητή-
µατα που άπτονται της αρµοδιότητάς τους.

2. Η αποστολή του ΕΣΕΚ είναι:
α) Η παρακολούθηση των εθνικών και διεθνών εξελίξεων στην

ΕΤΑΚ και η υποβολή σχετικών προτάσεων στον Υπουργό Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και τη ΓΓΕΤ.

β) Η συµβολή στη διαµόρφωση και επικαιροποίηση της ΕΤΑΚ,
η παρακολούθηση της προόδου της εφαρµογής της σύµφωνα
µε τις διατάξεις του παρόντος, καθώς και η σύνταξη και δηµο-
σιοποίηση ετήσιας έκθεσης προόδου.

γ) Η υποβολή προτάσεων για την αξιοποίηση, τη στρατηγική
διαµόρφωση και την κατανοµή της δηµόσιας χρηµατοδότησης
για την ΕΤΑΚ.

δ) Η συµβολή στη διασφάλιση στενής δηµιουργικής συνεργα-
σίας µεταξύ της έρευνας, της εκπαίδευσης και των παραγωγικών
κλάδων της οικονοµίας µε σκοπό την εισαγωγή καινοτόµων δια-
δικασιών ή την παραγωγή καινοτόµων προϊόντων ή την αισθητή
βελτίωση αυτών ή την προσφορά καινοτόµων υπηρεσιών στο
πλαίσιο της ενίσχυσης της διεθνούς ανταγωνιστικότητας της χώ-
ρας και της προσπάθειας αύξησης του βιοτικού επιπέδου του
πληθυσµού της.

ε) Η συµβολή στην προώθηση της διεθνούς συνεργασίας για
τη διαµόρφωση ισχυρών δεσµών µεταξύ της ελληνικής και της
διεθνούς ερευνητικής κοινότητας.

στ) Η συστηµατική συνεργασία µε τους δηµόσιους ερευνητι-
κούς φορείς της χώρας.

ζ) Η υποβολή προτάσεων προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων σχετικά µε τη σύνθεση των εκλεκτορικών
σωµάτων από τα οποία επιλέγονται οι διευθυντές των ερευνητι-
κών κέντρων και ινστιτούτων.

η) Η υλοποίηση άλλων στόχων που ανατίθενται σε αυτό από
την Κυβέρνηση ή µε τον παρόντα νόµο.

3. Το ΕΣΕΚ αποτελείται από δεκαεπτά (17) µέλη, τα οποία δια-
κρίνονται για την κατάρτιση και την εµπειρία τους στους τοµείς
της ΕΤΑΚ, και προέρχονται από τον ερευνητικό, ακαδηµαϊκό και
επιχειρηµατικό χώρο της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής και ειδικό-
τερα από:

α) Τον πρόεδρο.
β) Τον αντιπρόεδρο.
γ) Ένδεκα (11) µέλη, ειδικούς σε βασικές θεµατικές περιοχές

της ΕΤΑΚ.
δ) Δύο (2) µέλη που προέρχονται από τον παραγωγικό επιχει-

ρηµατικό χώρο και, αθροιστικά, είναι κάτοχοι διπλώµατος µετα-
πτυχιακών σπουδών, διαθέτουν εµπειρία στο σχεδιασµό και την
υλοποίηση ερευνητικών/αναπτυξιακών προγραµµάτων και έχουν
την ιδιότητα ανώτατου στελέχους επιχείρησης ή της βιοµηχα-
νίας.

ε) Δύο (2) µέλη των ΠΣΕΚ.
4. Όπου στο νόµο αναφέρεται το «Εθνικό Συµβούλιο Έρευνας,

Τεχνολογικής Ανάπτυξης και Καινοτοµίας» (ΕΣΕΤΑΚ) νοείται το
«Εθνικό Συµβούλιο Έρευνας και Καινοτοµίας» (ΕΣΕΚ).»
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Άρθρο 10
Αντικατάσταση του άρθρου 12 του ν. 4310/2014

Το άρθρο 12 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 12
Επιλογή, διορισµός µελών, λειτουργία ΕΣΕΚ

1. Τα ένδεκα (11) µέλη του ΕΣΕΚ που προβλέπονται στην πε-
ρίπτωση γ’ της παραγράφου 3 του προηγούµενου άρθρου, επι-
λέγονται µε την ακόλουθη διαδικασία:

α) Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων συγκροτείται εξαµελής επιτροπή η οποία αποτελείται
από: αα) έναν καθηγητή Α.Ε.Ι., διεθνώς διακεκριµένο σε θέµατα
έρευνας ή ερευνητή Α’ βαθµίδας ερευνητικού κέντρου της ηµε-
δαπής ή αλλοδαπής, ββ) έναν Πρύτανη ή Αναπληρωτή πρύτανη
των Πανεπιστηµίων γγ) έναν Πρόεδρο Τ.Ε.Ι., δδ) έναν Πρόεδρο
Ερευνητικού Κέντρου, εε) έναν εκπρόσωπο της ΓΓΕΤ και στστ)
έναν εκπρόσωπο του παραγωγικού – επιχειρηµατικού κόσµου.

β) Ο Γενικός Γραµµατέας Έρευνας και Τεχνολογίας προκη-
ρύσσει ανοιχτή πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος για την
επιλογή των ένδεκα (11) µελών, µέγιστης χρονικής διάρκειας εί-
κοσι (20) ηµερών, η οποία δηµοσιεύεται στους δικτυακούς τό-
πους της ΓΓΕΤ και του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων. Η επιτροπή της περίπτωσης α’ της παραγράφου
1 του παρόντος άρθρου αξιολογεί τις υποψηφιότητες και προ-
επιλέγει µεταξύ των υποψηφίων που έχουν υποβάλει υποψηφιό-
τητα ή έχουν προταθεί ως υποψήφιοι είτε από µέλη της ίδιας της
Επιτροπής είτε από οποιονδήποτε τρίτο, φυσικό ή νοµικό πρό-
σωπο, του δηµόσιου ή του ιδιωτικού τοµέα. Προς τούτο, η επι-
τροπή της περίπτωσης α’ συντάσσει κατάλογο, τον οποίο
υποβάλει στον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων.
Ο εν λόγω κατάλογος περιλαµβάνει τριπλάσιο αριθµό µελών από
επιστήµονες, οι οποίοι προέρχονται αναλογικά από τα γνωστικά
αντικείµενα της έρευνας: αα) αγροτικής παραγωγής, διατροφής,
τροφίµων, αγροβιοτεχνολογίας και υδατοκαλλιεργειών, ββ) φυ-
σικών επιστηµών, γγ) µαθηµατικών και επιστήµης της πληροφο-
ρίας, δδ) κοινωνικών επιστηµών, εε) τεχνών και ανθρωπιστικών
επιστηµών, στστ) περιβάλλοντος, ζζ) ενέργειας, ηη) βιοεπιστη-
µών και ιι) επιστηµών µηχανικού.

γ) Ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων ορίζει
τον πρόεδρο, τον αντιπρόεδρο του ΕΣΕΚ, τους εκπροσώπους
του παραγωγικού-επιχειρηµατικού κόσµου, τους εκπροσώπους
των ΠΣΕΚ και τα µέλη από τον κατάλογο της επιτροπής της πε-
ρίπτωσης α’, ώστε να αντιπροσωπεύονται τα γνωστικά αντικεί-
µενα της έρευνας, µε θητεία, η οποία διαρκεί τέσσερα (4) έτη και
µπορεί να ανανεώνεται µία φορά. Με την ίδια απόφαση ορισµού
των µελών του ΕΣΕΚ ορίζονται ο γραµµατέας του ΕΣΕΚ µε τον
αναπληρωτή του. Κατ’ εξαίρεση, από την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος, το ήµισυ των µελών που ορίζονται µε τη διαδικασία του
παρόντος άρθρου έχουν διετή θητεία.

δ) Αν µέλος του ΕΣΕΚ παραιτηθεί, εκπέσει ή αδυνατεί να εκτε-
λέσει τα καθήκοντά του, διορίζεται µε απόφαση του Υπουργού
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων για το υπόλοιπο της θη-
τείας, αντικαταστάτης του, από τον κατάλογο των υποψηφίων,
εφόσον το µέλος είναι ένα (1) από τους ένδεκα (11) που έχουν
επιλεγεί, και σε διαφορετική περίπτωση, σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις της περίπτωσης γ’.

2. α) Μετά τη συγκρότηση του ΕΣΕΚ σε σώµα, τα µέλη του κα-
τανέµονται σε δύο (2) επιτροπές µε ευθύνη του Προέδρου: την
Επιτροπή Έρευνας και Τεχνολογίας, η οποία αποτελείται από
εννέα (9) µέλη και την Επιτροπή Καινοτοµίας και Αναπτυξιακών
Εφαρµογών, η οποία αποτελείται από οκτώ (8) µέλη. Στην πρώτη
επιτροπή, που εστιάζει σε θέµατα βασικής και εφαρµοσµένης
έρευνας στους ερευνητικούς φορείς, συµµετέχει και προΐσταται
ο Πρόεδρος του ΕΣΕΚ. Στη δεύτερη επιτροπή, που εστιάζει σε
ζητήµατα καινοτόµων εφαρµογών σχετικών µε τον παραγωγικό
ιστό της χώρας, συµµετέχει και προΐσταται ο Αντιπρόεδρος του
ΕΣΕΚ. Οι δύο επιτροπές εργάζονται και συνεδριάζουν ανεξάρ-
τητα και εισηγούνται προς την ολοµέλεια του ΕΣΕΚ, η οποία και
λαµβάνει την τελική απόφαση.

β) Ο τόπος και ο χρόνος συνεδριάσεων, η απαρτία, ο τρόπος
λήψης αποφάσεων και κάθε ειδικότερο θέµα λειτουργίας του
ΕΣΕΚ ορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων, σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 13
έως 15 του Κώδικα Διοικητικής Διαδικασίας. Οι συνεδριάσεις του
ΕΣΕΚ δύναται να πραγµατοποιούνται µέσω τηλεδιάσκεψης.

3. Ο ΓΓΕΤ και το ΕΣΕΚ υποστηρίζονται στο έργο τους από Το-
µεακά Επιστηµονικά Συµβούλια (ΤΕΣ), τα οποία συνιστώνται µε
απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων
µετά από τη σύµφωνη γνώµη του ΕΣΕΚ και µε αντικείµενο τα επί
µέρους γνωστικά αντικείµενα της έρευνας που ορίζονται στην
περίπτωση β’ της παραγράφου 1. Με την ίδια απόφαση ο ως άνω
Υπουργός ορίζει τον πρόεδρο και τον αντιπρόεδρο των ΤΕΣ.

4. Οι αποφάσεις του ΕΣΕΚ λαµβάνονται µε απόλυτη πλειοψη-
φία. Σε περίπτωση ισοψηφίας, υπερισχύει η ψήφος του προ-
έδρου.

5. Η γραµµατειακή και διοικητική υποστήριξη για τη λειτουργία
του ΕΣΕΚ παρέχεται από τη ΓΓΕΤ. Η συµµετοχή υπαλλήλου στα
έργα της γραµµατείας δεν θεωρείται δεύτερη θέση ή απασχό-
ληση στο δηµόσιο τοµέα.

6. Τα έξοδα µετακίνησης, διανυκτέρευσης και ηµερήσιας απο-
ζηµίωσης των µελών του ΕΣΕΚ, και των ΤΕΣ για τη συµµετοχή
στις συνεδριάσεις τους που προβλέπονται από τις κείµενες δια-
τάξεις καταβάλλονται από τη ΓΓΕΤ.»

Άρθρο 11
Τροποποίηση του άρθρου 13 του ν. 4310/2014

1. Η παρ. 1 του άρθρου 13 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Τα ερευνητικά κέντρα, που έχουν συσταθεί σύµφωνα µε τις
διατάξεις του ν. 1514/1985 και εποπτεύονται από φορείς του δη-
µόσιου τοµέα, αποτελούν ερευνητικούς οργανισµούς, δηµοσίου
ή ιδιωτικού δικαίου και διαθέτουν νοµική προσωπικότητα και δι-
οικητική και οικονοµική αυτοτέλεια στο πλαίσιο των κειµένων δια-
τάξεων. Διέπονται από τις διατάξεις του παρόντος και του
εσωτερικού κανονισµού ή οργανισµού λειτουργίας τους, στο
µέτρο που ο τελευταίος δεν έρχεται σε αντίθεση µε τις διατάξεις
του παρόντος νόµου.»

2. Η παρ. 3 του άρθρου 13 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται ως
εξής:

«3. Τα ερευνητικά κέντρα, που έχουν συσταθεί, ως νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου και οι ειδικοί λογαριασµοί κονδυλίων
έρευνας των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου και της ΓΓΕΤ,
καθώς και οι τεχνολογικοί φορείς που έχουν συσταθεί, ως ανώ-
νυµες εταιρίες ή ως νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου για τις
ερευνητικές, τεχνολογικές, αναπτυξιακές και καινοτοµικές δρα-
στηριότητές τους, αξιοποιούν για την εξυπηρέτηση των σκοπών
τους τα αποτελέσµατα των έργων και προγραµµάτων στα οποία
συµµετέχουν και τους ίδιους πόρους που δηµιουργούν, κατά τα
προβλεπόµενα στις κείµενες διατάξεις και τον Οργανισµό ή Εσω-
τερικό Κανονισµό τους.»

3. Η παρ. 5 του άρθρου 13 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται ως
εξής:

«5. Με νόµο συνιστώνται, συγχωνεύονται, διασπώνται, καταρ-
γούνται τα ερευνητικά κέντρα και τα ινστιτούτα τους. Με νόµο,
επίσης, ορίζεται ή τροποποιείται ο σκοπός και η νοµική φύση
τους. Σε περίπτωση ίδρυσης νέων ερευνητικών κέντρων ή ινστι-
τούτων, προηγείται µελέτη οικονοµοτεχνική, µελέτη σκοπιµότη-
τας και βιωσιµότητας και έκθεση συµβατότητας µε τον
στρατηγικό σχεδιασµό και τον αναπτυξιακό προγραµµατισµό.
Στις εν λόγω µελέτες πρέπει να προκύπτει απαραίτητα µε σαφή-
νεια η κοινωνικοοικονοµική ανάγκη που θα καλυφθεί από την
ίδρυση του συγκεκριµένου φορέα και η οποία δεν καλύπτεται
από τους ήδη υφιστάµενους ερευνητικούς φορείς. Οι µελέτες
αυτές πρέπει να έχουν τη σύµφωνη γνώµη του ΕΣΕΚ και την έγ-
κριση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Με
νόµο ή προεδρικό διάταγµα, το οποίο εκδίδεται κατόπιν πρότα-
σης του εποπτεύοντος Υπουργού και του Υπουργού Οικονοµι-
κών, ορίζεται για κάθε ερευνητικό κέντρο ή ινστιτούτο, σύµφωνα
µε το άρθρο 19:
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α) Η έδρα και οι πόροι του ερευνητικού κέντρου ή ινστιτούτου.
β) Ο αριθµός των θέσεων του προσωπικού κατά κατηγορία και

ειδικότητα, όπου αυτό προβλέπεται.
γ) Η σχέση του µε προγράµµατα εκπαίδευσης και ιδίως µετα-

πτυχιακών σπουδών.
δ) Η δυνατότητα χορήγησης υποτροφιών για τη λήψη µετα-

πτυχιακού τίτλου ή διδακτορικού διπλώµατος από πόρους που
δεν επιβαρύνουν τον τακτικό προϋπολογισµό.»

4. Στο άρθρο 13 του ν. 4310/2014 προστίθεται παράγραφος
10, ως εξής:

«10. Όπου στην κείµενη νοµοθεσία αναφέρονται «ερευνητικά
κέντρα» ή «ερευνητικοί φορείς» νοούνται και τα «αυτοτελή ερευ-
νητικά ινστιτούτα», στα οποία εφαρµόζεται συµπληρωµατικά η
οικεία νοµοθεσία.»

Άρθρο 12
Αντικατάσταση του άρθρου 13α του ν. 4310/2014

Το άρθρο 13α του ν. 4310/2014, όπως είχε τροποποιηθεί, αν-
τικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 13α
Ερευνητικά Κέντρα-Ινστιτούτα-Τεχνολογικοί Φορείς

Α. Τα Ερευνητικά Κέντρα-Ινστιτούτα που εποπτεύονται από
τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και τη ΓΓΕΤ
και διέπονται από τις διατάξεις του παρόντος νόµου είναι τα
εξής:

1. «Αθηνά�- Ερευνητικό Κέντρο Καινοτοµίας στις Τεχνολογίες
της Πληροφορίας, των Επικοινωνιών και της Γνώσης», το οποίο
αποτελείται από τα εξής Ινστιτούτα:

α. Ινστιτούτο Επεξεργασίας του Λόγου (Ι.Ε.Λ.).
β. Ινστιτούτο Πληροφοριακών Συστηµάτων (Ι.Π.ΣΥ.).
γ. Ινστιτούτο Βιοµηχανικών Συστηµάτων (ΙΝ.ΒΙ.Σ.).
2. Εθνικό Αστεροσκοπείο Αθηνών (Ε.Α.Α.), το οποίο αποτελεί-

ται από τα εξής Ινστιτούτα:
α. Γεωδυναµικό Ινστιτούτο (Γ.Ι.).
β. Ινστιτούτο Αστρονοµίας, Αστροφυσικής, Διαστηµικών Εφαρ-

µογών και Τηλεπισκόπησης (Ι.Α.Α.Δ.Ε.Τ.).
γ. Ινστιτούτο Ερευνών Περιβάλλοντος και Βιώσιµης Ανάπτυξης

(Ι.Ε.Π.Β.Α.).
3. Εθνικό Ίδρυµα Ερευνών (Ε.Ι.Ε.), το οποίο αποτελείται από:
α. Το Ινστιτούτο Βιολογίας, Φαρµακευτικής Χηµείας και Βιοτε-

χνολογίας (ΙΒΦΧΒ) (σύµφωνα µε το π.δ. 226/1989, Α’ 107 και το
άρθρο 5 του ν. 4051/2012, Α’ 40).

β. Το Ινστιτούτο Θεωρητικής και Φυσικής Χηµείας  (ΙΘΦΧ)
(σύµφωνα µε το π.δ. 226/1989 και το άρθρο 5 του ν. 4051/2012).

γ. Το Ινστιτούτο Ιστορικών Ερευνών (Ι.Ι.Ε.) (σύµφωνα µε το π.δ.
226/1989 και το άρθρο 5 του ν. 4051/2012).

δ. Το Εθνικό Κέντρο Τεκµηρίωσης και Ηλεκτρονικού Περιεχο-
µένου (Ε.Κ.Τ.).

4. Εθνικό Κέντρο Έρευνας και Τεχνολογικής Ανάπτυξης
(Ε.Κ.Ε.Τ.Α.), το οποίο αποτελείται από τα εξής Ινστιτούτα:

α. Ινστιτούτο Βιώσιµης Κινητικότητας και Δικτύων Μεταφορών
(Ι.ΜΕΤ.).

β. Ινστιτούτο Εφαρµοσµένων Βιοεπιστηµών (ΙΝ.Ε.Β.).
γ. Ινστιτούτο Τεχνολογιών Πληροφορικής και Επικοινωνιών

(ΙΠΤΗΛ).
δ. Ινστιτούτο Χηµικών Διεργασιών και Ενεργειακών Πόρων

(ΙΔΕΠ).
ε. Ινστιτούτο Έρευνας και Τεχνολογίας Θεσσαλίας (ΙΕΤΕΘ).
5. Εθνικό Κέντρο Έρευνας Φυσικών Επιστηµών «ΔΗΜΟΚΡΙ-

ΤΟΣ», που αποτελείται από τα εξής Ινστιτούτα:
α. Ινστιτούτο Βιοεπιστηµών και Εφαρµογών (ΙΒΕ).
β. Ινστιτούτο Πληροφορικής και Τηλεπικοινωνιών (ΙΠΤ).
γ. Ινστιτούτο Νανοεπιστήµης και Νανοτεχνολογίας (ΙΝΝ).
δ. Ινστιτούτο Πυρηνικής και Σωµατιδιακής Φυσικής  (ΙΠΣΦ).
ε. Ινστιτούτο Πυρηνικών και Ραδιολογικών Επιστηµών και Τε-

χνολογίας Ενέργειας και Ασφάλειας (ΙΠΡΕΤΕΑ).
6. Εθνικό Κέντρο Κοινωνικών Ερευνών (Ε.Κ.Κ.Ε.), το οποίο

αποτελείται από το Ινστιτούτο Κοινωνικών Ερευνών.

7. Το αυτοτελές ερευνητικό ινστιτούτο Ελληνικό Ινστιτούτο
ΠΑΣΤΕΡ (Ε.Ι.Π.), στο οποίο εφαρµόζονται συµπληρωµατικά οι
διατάξεις του ειδικού θεσµικού πλαισίου που το διέπουν.

8. Ελληνικό Κέντρο Θαλασσίων Ερευνών (ΕΛ.ΚΕ.Θ.Ε.), το
οποίο αποτελείται από τα εξής Ινστιτούτα:

α. Ινστιτούτο Θαλάσσιας Βιολογίας, Βιοτεχνολογίας και Υδα-
τοκαλλιεργειών.

β. Ινστιτούτο Θαλασσίων Βιολογικών Πόρων και Εσωτερικών
Υδάτων.

γ. Ινστιτούτο Ωκεανογραφίας.
9. α. Ερευνητικό Κέντρο Βιοϊατρικών Επιστηµών «Αλέξανδρος

Φλέµινγκ» (Ε.ΚΕ.Β.Ε. Α. Φλέµινγκ), το οποίο αποτελείται από το
Ινστιτούτο Βιοϊατρικών Επιστηµών «Αλέξανδρος Φλέµινγκ».

β. Το Ελληνικό Ίδρυµα Βασικής Βιολογικής Έρευνας «Αλέξαν-
δρος Φλέµινγκ».

10. Το Ίδρυµα Τεχνολογίας και Έρευνας (Ι.Τ.Ε.), το οποίο απο-
τελείται από τα εξής Ινστιτούτα:

α. Ινστιτούτο Μοριακής Βιολογίας και Βιοτεχνολογίας
(Ι.Μ.Β.Β.).

β. Ινστιτούτο Επιστηµών Χηµικής Μηχανικής (Ι.Ε.Χ.ΜΗ.).
γ. Ινστιτούτο Ηλεκτρονικής Δοµής και Λέιζερ (Ι.Η.Δ.Λ.).
δ. Ινστιτούτο Μεσογειακών Σπουδών (Ι.Μ.Σ.).
ε. Ινστιτούτο Πληροφορικής (Ι.Π.).
στ. Ινστιτούτο Υπολογιστικών Μαθηµατικών (Ι.Υ.Μ.).
11. Τα ερευνητικά κέντρα της Ακαδηµίας Αθηνών και το

Ίδρυµα Ιατροβιολογικών Ερευνών Ακαδηµίας Αθηνών, για τα
οποία ως προς τα ζητήµατα που αφορούν το πάσης φύσεως
προσωπικό (προσλήψεις, κρίσεις, προαγωγές, ωράριο, κ.λπ.)
εφαρµόζονται οι διατάξεις του παρόντος. Ως προς τα όργανα δι-
οίκησης και τα λοιπά θέµατα, για τα ερευνητικά κέντρα της Ακα-
δηµίας Αθηνών και το Ίδρυµα Ιατροβιολογικών Ερευνών Ακαδη-
µίας Αθηνών εφαρµόζονται οι διατάξεις του ειδικού θεσµικού
πλαισίου που τα διέπουν και συµπληρωµατικά οι διατάξεις του
παρόντος.

Β. Οι Τεχνολογικοί Φορείς που διέπονται από τις διατάξεις του
παρόντος νόµου είναι οι εξής:

1. Εθνικό Δίκτυο Έρευνας και Τεχνολογίας Α.Ε. (ΕΔΕΤ ΑΕ).
2. Ελληνική Επιτροπή Ατοµικής Ενέργειας.
3. Επιστηµονικό Πάρκο Πατρών ΑΕ.
4. Κέντρο Διάδοσης Επιστηµών και Μουσείο Τεχνολογίας

(ΝΟΗΣΙΣ).»

Άρθρο 13
Τροποποίηση του άρθρου 15 του ν. 4310/2014

1. Η παρ. 1 του άρθρου 15 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Το διοικητικό συµβούλιο ορίζεται, συγκροτείται ή ανασυγ-
κροτείται µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, η οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυ-
βερνήσεως και αποτελείται από:

α) Τον διορισθέντα διευθυντή του ερευνητικού κέντρου ή της
Κεντρικής Διεύθυνσης, κατά περίπτωση, ως πρόεδρο.

β) Τους διορισθέντες διευθυντές των ινστιτούτων του κέντρου.
γ) Έναν εκπρόσωπο, από κοινού, των ερευνητών και των Ειδι-

κών Λειτουργικών Επιστηµόνων (ΕΛΕ). Ο εκπρόσωπος των ερευ-
νητών και των ΕΛΕ και ο αναπληρωτής του, οι οποίοι έχουν την
ιδιότητα του ερευνητή/ΕΛΕ Α’ ή Β’ βαθµίδας, εκλέγονται µε µυ-
στική ψηφοφορία από το σύνολο των ερευνητών και των ειδικών
λειτουργικών επιστηµόνων του ερευνητικού κέντρου.

δ) Έναν κοινό εκπρόσωπο του ειδικού επιστηµονικού – τεχνι-
κού, τεχνικού, διοικητικού και βοηθητικού προσωπικού. Ο εκπρό-
σωπος αυτός και ο αναπληρωτής του εκλέγονται µε µυστική
ψηφοφορία από το σύνολο του ειδικού επιστηµονικού – τεχνικού,
τεχνικού, διοικητικού και βοηθητικού προσωπικού του ερευνητι-
κού κέντρου.

Το Δ.Σ. του Ε.Ι.Ε. απαρτίζεται, εκτός από τα ανωτέρω µέλη,
και από τον Διευθυντή του Ε.Κ.Τ..

Στις συνεδριάσεις του Δ.Σ. µπορεί να παρίσταται, χωρίς δι-
καίωµα ψήφου, εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων, ο οποίος υποδεικνύεται από τον Υπουργό
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Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και µπορεί να εισηγείται
επί των θεµάτων της ηµερήσιας διάταξης.

2. Η παρ. 2 του άρθρου 15 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται ως
εξής:

«2. Το διοικητικό συµβούλιο κατά την πρώτη συνεδρίασή του,
συγκροτείται σε σώµα και εκλέγει µεταξύ των µελών του µε µυ-
στική ψηφοφορία, έναν (1) αντιπρόεδρο, µετά από πρόταση του
Προέδρου. Το διοικητικό συµβούλιο συνεδριάζει µετά από πρό-
σκληση του προέδρου ή αίτηση τριών (3) µελών προς τον πρό-
εδρό του, ο οποίος οφείλει να το συγκαλέσει το αργότερο εντός
πέντε (5) ηµερών από την υποβολή της αίτησης. Η πρόσκληση
σύγκλησης µπορεί να γίνει µέσω ηλεκτρονικού ταχυδροµείου (e-
mail) προς εκείνα τα µέλη που έχουν γνωστοποιήσει εγκαίρως
στο διοικητικό συµβούλιο τη διεύθυνση ηλεκτρονικού ταχυδρο-
µείου που διαθέτουν.»

3. Η παρ. 7 του άρθρου 15 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται ως
εξής:

«7. Τα µέλη του Δ.Σ. και κάθε τρίτο πρόσωπο στο οποίο έχουν
ανατεθεί από αυτό αρµοδιότητές του, απαγορεύεται να επιδιώ-
κουν ίδια συµφέροντα που αντιβαίνουν στα συµφέροντα του
ερευνητικού κέντρου.»

4. Η παρ. 10 του άρθρου 15 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται
ως εξής:

«10. Σε περίπτωση κένωσης θέσης µέλους του, για οποιονδή-
ποτε λόγο, το διοικητικό συµβούλιο συνεδριάζει νόµιµα, εφόσον
τα εναποµένοντα µέλη αντιπροσωπεύουν το ήµισυ πλέον ενός
του συνολικού αριθµού των µελών του. Στην περίπτωση που ο
αριθµός των µελών του Δ.Σ. δεν καθιστά δυνατό το σχηµατισµό
απαρτίας, σύµφωνα µε το προηγούµενο εδάφιο, ο Υπουργός
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων ορίζει εκ των αναπληρω-
τών Διευθυντών Ινστιτούτων τόσα ελλείποντα µέλη του Δ.Σ. όσα
είναι απαραίτητο, προκειµένου να σχηµατιστεί η προβλεπόµενη
στο πρώτο εδάφιο απαρτία. Η απόφαση δηµοσιεύεται στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως. Ο εν λόγω ορισµός έχει ισχύ το µέγι-
στο για έξι (6) µήνες και, πάντως, έως τον ορισµό των µελών του
Δ.Σ., σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου.»

5. Η περίπτωση ε’ της παρ. 13 του άρθρου 15 του  ν. 4310/2014
αντικαθίσταται ως εξής:

«ε. Η έγκριση, ύστερα από εισήγηση του Διευθυντή του Ερευ-
νητικού Κέντρου, του σχεδίου δράσης του, του προϋπολογισµού
και των οικονοµικών καταστάσεών του».

6. Στο άρθρο 15 του ν. 4310/2014 προστίθενται παράγραφοι
15 και 16, ως εξής:

«15. Αν Διευθυντής Ερευνητικού Κέντρου ή Διευθυντής της
Κεντρικής Διεύθυνσης ΕΚ και Πρόεδρος του Δ.Σ. παραιτηθεί ή
ελλείπει, για οποιονδήποτε λόγο, τα καθήκοντά του ασκούνται
από τον Αντιπρόεδρο του Δ.Σ. για χρονικό διάστηµα µέχρι τρείς
(3) µήνες. Αν παρέλθει το διάστηµα αυτό, καθώς και αν ελλείπει
ή κωλύεται ο αντιπρόεδρος, τα υπόλοιπα µέλη του Δ.Σ. προτεί-
νουν µε οµόφωνη απόφασή τους στον εποπτεύοντα Υπουργό
έναν από τους Διευθυντές Ινστιτούτων ως Πρόεδρο του Δ.Σ. και
Διευθύνοντα του ΕΚ ή Διευθύνοντα της Κεντρικής Διεύθυνσης
του ΕΚ. Ο εποπτεύων Υπουργός ορίζει τον ως άνω προταθέντα
ως Διευθύνοντα και Πρόεδρο του Δ.Σ., έως τον ορισµό του νέου
Διευθυντή και Προέδρου του Δ.Σ.. Αν δεν υποβληθεί πρόταση
στον εποπτεύοντα Υπουργό εντός προθεσµίας ενός (1) µηνός
από την ηµεροµηνία έλλειψης ή κωλύµατος του Αντιπροέδρου ή
αν η πρόταση δεν είναι οµόφωνη, ο εποπτεύων Υπουργός επιλέ-
γει και ορίζει, για το διάστηµα αυτό, ως Πρόεδρο του Δ.Σ. και Δι-
ευθύνοντα του ΕΚ ή Διευθυντή ΚΔ του ΕΚ, έναν από τους
υφισταµένους Διευθυντές των Ινστιτούτων του ΕΚ. Αν ελλείπουν
όλοι οι Διευθυντές Ινστιτούτων, ο Υπουργός ορίζει για χρονικό
διάστηµα τριών (3) µηνών, ως Πρόεδρο του Διοικητικού Συµβου-
λίου και Διευθυντή του Ερευνητικού Κέντρου ή Διευθυντή Κεν-
τρικής Διεύθυνσης του Ερευνητικού Κέντρου έναν εκ των τριών
(3) αρχαιοτέρων ερευνητών Α’ή Β’ βαθµίδας του Ερευνητικού
Κέντρου , σύµφωνα µε τη διαδικασία που ορίζεται ανωτέρω στην
παρούσα παράγραφο.

Έως τον ορισµό από τον εποπτεύοντα Υπουργό, το Δ.Σ. λει-
τουργεί νοµίµως.

Αν ο Διευθυντής Ερευνητικού Κέντρου ή Διευθυντής της Κεν-

τρικής Διεύθυνσης ΕΚ και Πρόεδρος του Δ.Σ. κωλύεται να ασκή-
σει τα καθήκοντά του, αυτό βεβαιώνεται µε αιτιολογηµένη από-
φαση του Δ.Σ. και τα καθήκοντά του ασκούνται από τον Αντι-
πρόεδρο του Δ.Σ. για χρονικό διάστηµα έως τρεις (3) µήνες. Αν
παρέλθει το διάστηµα αυτό ή ελλείπει ή κωλύεται ο αντιπρό-
εδρος, το υπόλοιπο Δ.Σ. προτείνει µε οµόφωνη απόφασή του
στον εποπτεύοντα Υπουργό έναν από τους Διευθυντές Ινστιτού-
των ως Πρόεδρο του Δ.Σ. και Διευθύνοντα του ΕΚ ή Διευθύνοντα
της Κεντρικής Διεύθυνσης του ΕΚ. Ο εποπτεύων Υπουργός ορί-
ζει τον ως άνω προταθέντα ως Διευθυντή και Πρόεδρο του Δ.Σ.
για το διάστηµα αυτό. Αν δεν υποβληθεί πρόταση στον επο-
πτεύοντα Υπουργό εντός προθεσµίας ενός (1) µηνός από την
ηµεροµηνία έλλειψης ή κωλύµατος του Αντιπροέδρου ή αν αυτή
δεν είναι οµόφωνη, ο εποπτεύων Υπουργός επιλέγει και ορίζει,
για το διάστηµα αυτό, ως Πρόεδρο του Δ.Σ. και Διευθύνοντα του
ΕΚ ή Διευθυντή ΚΔ του ΕΚ, έναν από τους υφισταµένους Διευ-
θυντές των Ινστιτούτων του ΕΚ. Έως τον ορισµό από τον επο-
πτεύοντα Υπουργό, το Δ.Σ. λειτουργεί νοµίµως.

16. Αν ένα ερευνητικό κέντρο αποτελείται µόνο από ένα Ινστι-
τούτο, στη σύνθεση του Διοικητικού Συµβουλίου του πλέον των
µελών της παραγράφου 1 του άρθρου 15 του ν. 4310/2014, συµ-
µετέχει ένα ακόµα µέλος, το οποίο ορίζεται µε απόφαση του
Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Η απόφαση
του αρµόδιου Υπουργού δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυ-
βερνήσεως. Το µέλος αυτό θα πρέπει να έχει προσόντα ανάλογα
µε αυτά του διευθυντή ερευνητικού κέντρου. Ο ορισµός στη
θέση αυτή πραγµατοποιείται, κατόπιν προκήρυξης και αξιολόγη-
σης από την ειδική επιτροπή κρίσης, σύµφωνα µε τις διατάξεις
των παραγράφων 6 έως και 14 του άρθρου 16 έως τον ορισµό
από τον εποπτεύοντα Υπουργό το Δ.Σ. λειτουργεί νοµίµως.»

Άρθρο 14
Τροποποίηση του άρθρου 16 του ν. 4310/2014

1. Η περίπτωση γ’ της παρ. 1 του άρθρου 16 του  ν. 4310/2014
αντικαθίσταται ως εξής:

«γ) Να έχει τα προσόντα διορισµού σε θέση ερευνητή Α’ βαθ-
µίδας ή αντίστοιχης βαθµίδας καθηγητή Α.Ε.Ι..»

2. Η παρ. 2 του άρθρου 16 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται ως
εξής:

«2. Αν για οποιοδήποτε λόγο ελλείπει διευθυντής Ινστιτούτου
ή κωλύεται να ασκήσει τα καθήκοντά του, µετά από αιτιολογη-
µένη απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου, τα καθήκοντά του
ασκούνται από αναπληρωτή διευθυντή Ινστιτούτου».

3. Η παρ. 6 του άρθρου 16 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται ως
εξής:

«6. Ο διευθυντής του ερευνητικού κέντρου και οι διευθυντές
των ινστιτούτων είναι πλήρους απασχόλησης και διορίζονται µε
απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων
για ορισµένο χρόνο, διάρκειας τεσσάρων (4) ετών.»

4. Η παράγραφος 7 του άρθρου 16 αντικαθίσταται ως εξής:
«7. Αν κατά το χρόνο λήξης της θητείας του διευθυντή ερευ-

νητικού κέντρου ή κεντρικής διεύθυνσης ΕΚ ή ερευνητικού ινστι-
τούτου δεν έχει ακόµη διορισθεί νέος Διευθυντής, ο υφιστάµενος
Διευθυντής συνεχίζει να ασκεί τα καθήκοντά του µέχρι τον διο-
ρισµό του νέου και το αργότερο για διάστηµα µέχρι τρεις (3)
µήνες. Αν δεν καταστεί δυνατός ο διορισµός νέου διευθυντή
µέσα σε διάστηµα τριών (3) µηνών από τη λήξη της θητείας του
προηγούµενου διευθυντή, κατ’ εξαίρεση, το Διοικητικό Συµβού-
λιο, αναθέτει προσωρινά, στην µεν περίπτωση ερευνητικού κέν-
τρου ή κεντρικής διεύθυνσης ΕΚ στον αντιπρόεδρο του Δ.Σ., στη
δε περίπτωση ερευνητικού ινστιτούτου στον αναπληρωτή διευ-
θυντή, καθήκοντα διαχείρισης των τρεχουσών υποθέσεων, όπως
ορίζεται σε σχετική απόφαση του διοικητικού συµβουλίου. Αν ο
αντιπρόεδρος του Δ.Σ. για οποιονδήποτε λόγο ελλείπει ή κωλύε-
ται, τα καθήκοντα του διευθυντή ερευνητικού κέντρου ή κεντρι-
κής διεύθυνσης ΕΚ ασκούνται από έναν από τους διευθυντές
ινστιτούτων, ή αν όλοι οι διευθυντές ινστιτούτων ελλείπουν από
έναν εκ των τριών (3) αρχαιότερων ερευνητών Α’ ή Β’ βαθµίδας
του Ερευνητικού Κέντρου µέχρι το διορισµό του νέου διευθυντή.
Αν ο αναπληρωτής διευθυντής ινστιτούτου για οποιονδήποτε
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λόγο ελλείπει ή κωλύεται, τα καθήκοντα του διευθυντή ινστιτού-
του ασκούνται από τον αρχαιότερο ερευνητή Α’ βαθµίδας του ιν-
στιτούτου και αν αυτός ελλείπει, από τον αρχαιότερο ερευνητή
Β’ βαθµίδας του ινστιτούτου, µετά από σύµφωνη γνώµη του Επι-
στηµονικού Συµβουλίου του Ινστιτούτου (ΕΣΙ).»

5. Η παρ. 8 του άρθρου 16 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται ως
εξής:

«8. Για την πλήρωσης της κενής θέσης του Διευθυντή του ΕΚ
ή Ινστιτούτου ΕΚ εκδίδεται προκήρυξη από τον εποπτεύοντα
Υπουργό τουλάχιστον έξι (6) µήνες πριν από τη λήξη της θητείας.
Η προκήρυξη δηµοσιεύεται σε µία ηµερήσια εφηµερίδα πανελ-
λήνιας κυκλοφορίας, αναρτάται στο διαδικτυακό τόπο του ΕΚ και
της ΓΓΕΤ και αποστέλλεται στις σχετικές διεθνείς επιστηµονικές
λίστες ψηφιακά.»

6. Η παρ. 9 του άρθρου 16 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται ως
εξής:

«9. Για την αξιολόγηση των υποψηφίων να καταλάβουν θέση
διευθυντή ερευνητικού κέντρου ή ινστιτούτου, συγκροτείται µε
απόφαση του εποπτεύοντος Υπουργού, ειδική επιτροπή κριτών
από επτά (7) επιστήµονες µε αναγνωρισµένο κύρος, γνώση των
ερευνητικών αντικειµένων, των επιστηµονικών πεδίων ειδίκευσης
του ινστιτούτου ή του ερευνητικού κέντρου και επαρκή εθνική
και διεθνή εµπειρία σε θέµατα αξιοποίησης των αποτελεσµάτων
της έρευνας και διοίκησης φορέων ή ερευνητικών οµάδων.»

7. Η παρ. 10 του άρθρου 16 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται
ως εξής:

«10. α) Για τη συγκρότηση της ειδικής επιτροπής κρίσης της
παραγράφου 9 του άρθρου 16 του παρόντος νόµου, το διοικη-
τικό συµβούλιο του ερευνητικού κέντρου προτείνει στο ΕΣΕΚ κα-
τάλογο τουλάχιστον δεκαπέντε (15) µελών, που έχουν τα προ-
σόντα ερευνητών Α’ βαθµίδας, το αργότερο εντός δύο (2) µηνών
από τη λήξη της υποβολής υποψηφιοτήτων για τη θέση Διευ-
θυντή Ερευνητικού Κέντρου ή Κεντρικής Διεύθυνσης ΕΚ ή Ινστι-
τούτου ΕΚ. Το ΕΣΕΚ δικαιούται να προσθέσει και άλλα µέλη στον
κατάλογο αυτό ή αντίστοιχα να αφαιρέσει από αυτόν. Αν παρέλ-
θει άπρακτο το ανωτέρω χρονικό διάστηµα των δύο (2) µηνών,
το ΕΣΕΚ προτείνει τα µέλη του καταλόγου. Από τον κατάλογο
µελών που προτείνει το ΕΣΕΚ, ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων επιλέγει και ορίζει πέντε (5) µέλη µε τους
αναπληρωτές τους.

β) Το σύνολο του ερευνητικού προσωπικού του ερευνητικού
κέντρου ή του Ινστιτούτου, εντός δύο (2) µηνών από τη λήξη υπο-
βολής των υποψηφιοτήτων για τη θέση Διευθυντή Ερευνητικού
Κέντρου ή Κεντρικής Διεύθυνσης ΕΚ ή Ινστιτούτου ΕΚ, εκλέγει
δύο (2) µέλη µε τους αναπληρωτές τους, τα οποία είναι ερευνη-
τές Α’ βαθµίδας του οικείου ερευνητικού κέντρου ή του Ινστιτού-
του αντίστοιχα και, εφόσον δεν υπάρχουν ή δεν συγκεντρώνεται
ο αριθµός αυτός, άλλου ερευνητικού κέντρου ή Ινστιτούτου της
ηµεδαπής αντίστοιχα, υπό την προϋπόθεση της συνάφειας του
γνωστικού αντικειµένου τους. Αν παρέλθει άπρακτο το ως άνω
χρονικό διάστηµα εντός του οποίου το σύνολο του ερευνητικού
προσωπικού του ερευνητικού κέντρου ή του Ινστιτούτου πρέπει
να ορίσει τα ως άνω µέλη ή αν εκλεγούν λιγότερα από τα προ-
βλεπόµενα, το ΕΣΕΚ ορίζει τα δύο (2) µέλη, µε τους αναπληρω-
τές τους (ή όσα µέλη ελλείπουν), τα οποία είναι ερευνητές Α’
βαθµίδας του οικείου ερευνητικού κέντρου ή του Ινστιτούτου αν-
τίστοιχα και, εφόσον δεν υπάρχουν ή δεν συγκεντρώνεται ο αριθ-
µός αυτός, άλλου ερευνητικού κέντρου ή ινστιτούτου της
ηµεδαπής αντίστοιχα, υπό την προϋπόθεση της συνάφειας του
γνωστικού αντικειµένου τους.

γ) Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, ορίζονται τα επτά (7) µέλη της ειδικής επιτροπής κρι-
τών ως εξής: τα πέντε (5) µέλη προέρχονται από τον κατάλογο
της περίπτωσης α’ του παρόντος άρθρου και τα δύο (2) µέλη
προέρχονται από το σύνολο του ερευνητικού προσωπικού (πε-
ρίπτωση β’). Τα µέλη αυτά ορίζονται µε τους αναπληρωτές τους.

δ) Τα µέλη της ειδικής επιτροπής κριτών δεν επιτρέπεται να
είναι υποψήφιοι για τη θέση που έχει προκηρυχθεί. Η ειδική επι-
τροπή κριτών αξιολογεί µε ειδική αιτιολόγηση τους υποψηφίους
και υποβάλλει στον εποπτεύοντα Υπουργό πίνακα κατά τη σειρά
αξιολόγησής τους. Για την αξιολόγηση διευθυντή ερευνητικού

κέντρου ή ινστιτούτου λαµβάνεται υπόψη η γνώµη των ερευνη-
τών και η γνώµη του λοιπού προσωπικού του ερευνητικού κέν-
τρου ή του ινστιτούτου αντίστοιχα, η οποία εκφράζεται ενώπιον
της επιτροπής. Εάν πρόκειται για επιλογή διευθυντή ινστιτούτου
λαµβάνεται υπόψη η γνώµη του διευθυντή ερευνητικού κέντρου,
η οποία εκφράζεται ενώπιον της επιτροπής. Σε περίπτωση που
υποψήφιος είναι διευθυντής του ερευνητικού κέντρου δεν εκ-
φράζεται γνώµη από αυτόν. Οι ανωτέρω γνώµες εκφράζονται,
όπως προβλέπεται στον Οργανισµό ή Εσωτερικό Κανονισµό του
ερευνητικού κέντρου.»

8. Η παρ. 11 του άρθρου 16 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται
ως εξής:

«11. Ο εποπτεύων Υπουργός µε απόφασή του, που δηµοσιεύε-
ται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, διορίζει υποχρεωτικά ως
διευθυντή του ερευνητικού κέντρου ή του ινστιτούτου, κατά πε-
ρίπτωση, τον πρώτο στον πίνακα αξιολόγησης, άλλως, σε περί-
πτωση µη αποδοχής του διορισµού του από τον συγκεκριµένο
υποψήφιο, διορίζει τον δεύτερο, άλλως τον τρίτο. Με την ίδια
απόφαση, ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων
ορίζει τον Διευθυντή ως µέλος του Δ.Σ. του ερευνητικού κέντρου.
Επίσης, στην ίδια απόφαση ενσωµατώνεται η διαπιστωτική πρά-
ξη ανασυγκρότησης του Δ.Σ. του εν λόγω κέντρου. Με τον Διευ-
θυντή που διορίζεται, συνάπτεται σύµβαση ορισµένου χρόνου ή
σε περίπτωση διορισµού, ως διευθυντή, δηµοσίου υπαλλήλου
ανατίθενται σε αυτόν τα καθήκοντα του διευθυντή. Ο διευθυντής
του ερευνητικού κέντρου ή ινστιτούτου δικαιούται µε την ίδια δια-
δικασία να υποβάλει υποψηφιότητα για µία ακόµη θητεία για την
ίδια ακριβώς θέση. Οι διευθυντές που υπηρετούν την πρώτη θη-
τεία τους κατά τη δηµοσίευση του παρόντος δικαιούνται να υπο-
βάλουν υποψηφιότητα για µία ακόµη θητεία. Οι διευθυντές που
υπηρετούν την δεύτερη θητεία τους κατά τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος δεν δικαιούνται να υποβάλουν υποψηφιότητα για άλλη
θητεία.»

9. Η παρ. 12 του άρθρου 16 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται
ως εξής:

«12. Οι διευθυντές του ερευνητικού κέντρου ή ινστιτούτων
τους υποβάλλουν στο µέσον και κατά τη λήξη της θητείας τους,
στο Δ.Σ. και στον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των έκθεση πεπραγµένων της θητείας τους. Ταυτόχρονα µε την
ως άνω έκθεση πεπραγµένων υποβάλλεται αντιστοίχως στο Δ.Σ.
και στον Υπουργό έκθεση αξιολόγησης της θητείας των διευθυν-
τών. Η εν λόγω αξιολόγηση πραγµατοποιείται από το σύνολο του
προσωπικού του ερευνητικού κέντρου ή ινστιτούτου, σύµφωνα
µε όσα ορίζονται στον Οργανισµό ή τον Εσωτερικό του Κανονι-
σµό.»

10. Η παρ. 13 του άρθρου 16 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται
ως εξής:

«13. Η θέση του διευθυντή του ερευνητικού κέντρου ή ινστι-
τούτου είναι πλήρους απασχόλησης. Συγχρόνως µπορεί να ασκεί
ερευνητικά καθήκοντα στο ίδιο ερευνητικό κέντρο. Αν είναι κα-
θηγητής Α.Ε.Ι. µπορεί να διδάσκει ένα εξαµηνιαίο µάθηµα.»

11. Στο άρθρο 16 του ν. 4310/2014 προστίθεται παράγραφος
14 ως εξής:

«14. Με απόφαση του διοικητικού συµβουλίου του ερευνητικού
κέντρου ορίζονται οι αναπληρωτές διευθυντές των ινστιτούτων.»

Άρθρο 15
Τροποποίηση του άρθρου 17 του ν. 4310/2014

1. Οι παράγραφοι 2, 3, 6 και 7 του άρθρου 17 του ν. 4310/2014
καταργούνται. Οι παράγραφοι 4 και 5 αναριθµούνται σε 2 και 3
αντιστοίχως.

2. Προστίθενται οι ακόλουθες παράγραφοι στο άρθρο 17 του
ν. 4310/2014 ως εξής:

«4.α. Στην άσκηση των αρµοδιοτήτων του ο διευθυντής του Ιν-
στιτούτου των ΕΚ επικουρείται από Επιστηµονικό Συµβούλιο Ιν-
στιτούτου (Ε.Σ.Ι.). Τα Ε.Σ.Ι. αποτελούνται από πέντε (5) έως επτά
(7) µέλη (αναλόγως µε τον αριθµό ερευνητών/ΕΛΕ του ινστιτού-
του). Μέλη του Ε.Σ.Ι. µπορεί να είναι ερευνητές ή ΕΛΕ του ινστι-
τούτου βαθµίδας Α’ ή Β’, οι οποίοι και αποτελούν την πλειοψηφία
των µελών του Ε.Σ.Ι.. Μέλη του Ε.Σ.Ι. µπορούν επίσης να είναι
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και -επί τριετία τουλάχιστον- συνεργαζόµενοι καθηγητές Α.Ε.Ι.
αντίστοιχης βαθµίδας. Τα µέλη του Ε.Σ.Ι. εκλέγονται µε µυστική
ψηφοφορία από το σύνολο των ερευνητών, των ΕΛΕ και των συ-
νεργαζόµενων καθηγητών Α.Ε.Ι.. Μετά τη συγκρότησή του σε
σώµα, τα µέλη του Ε.Σ.Ι. εκλέγουν µε µυστική ψηφοφορία τον
πρόεδρο του Ε.Σ.Ι..

β. Η θητεία των µελών του Ε.Σ.Ι. είναι διετής. Ο αριθµός των
µελών του Ε.Σ.Ι., η διαδικασία εκλογής τους, ο τρόπος λειτουρ-
γίας του Ε.Σ.Ι., οι ειδικότερες αρµοδιότητές του και κάθε άλλη
σχετική λεπτοµέρεια καθορίζονται στον Εσωτερικό Κανονισµό ή
Οργανισµό του κάθε ερευνητικού φορέα. Στο Ε.Σ.Ι. συµµετέχει,
χωρίς δικαίωµα ψήφου, αιρετός εκπρόσωπος του επιστηµονικού,
τεχνικού και του διοικητικού προσωπικού. Ο τρόπος εκλογής του
αιρετού εκπροσώπου ορίζεται στον Εσωτερικό Κανονισµό ή Ορ-
γανισµό του κάθε ερευνητικού φορέα. Αν δεν υφίσταται σχετική
πρόβλεψη, η εκλογή θα πραγµατοποιείται µε ευθύνη του Δ.Σ. του
φορέα.

γ. Ο διευθυντής του ινστιτούτου συµµετέχει, ως εισηγητής,
στις συνεδριάσεις του Ε.Σ.Ι.. Εφόσον ο διευθυντής εισηγείται
θέµα προς συζήτηση, τούτο εγγράφεται υποχρεωτικά στην ηµε-
ρήσια διάταξη του Ε.Σ.Ι.. Αν διαφωνεί ο διευθυντής ινστιτούτου
µε γνώµη των µελών του Ε.Σ.Ι., η οποία συγκεντρώνει απλή πλει-
οψηφία του συνόλου των µελών του, ο διευθυντής υποχρεούται
να υποβάλει το θέµα στο διοικητικό συµβούλιο του ερευνητικού
κέντρου για την άρση της διαφωνίας, παρουσία ενός εκ των δια-
φωνούντων µελών του Ε.Σ.Ι..

5. Τα Ε.Σ.Ι. συστήνονται και λειτουργούν µε απόφαση του Δι-
οικητικού Συµβουλίου των ερευνητικών κέντρων, σύµφωνα µε τις
προβλέψεις του παρόντος νόµου και του υφιστάµενου Εσωτερι-
κού Κανονισµού ή Οργανισµού του Κέντρου, στο οποίο ανήκει
το εκάστοτε Ινστιτούτο. Το Ε.Σ.Ι. συνέρχεται υποχρεωτικά µια
φορά το µήνα και εκτάκτως µετά από πρόταση του Διευθυντή
του Ινστιτούτου, της πλειοψηφίας των µελών του ή του 1/5 του
ερευνητικού προσωπικού του οικείου Ινστιτούτου.

6. Το Ε.Σ.Ι. ασκεί τις ακόλουθες αρµοδιότητες, καθώς και όσες
άλλες προβλέπονται από τον παρόντα νόµο:

α. Επικουρεί τον Διευθυντή του Ινστιτούτου στην άσκηση των
αρµοδιοτήτων του.

β. Παρακολουθεί το ερευνητικό και αναπτυξιακό πρόγραµµα
του ινστιτούτου και υποβάλλει τη σχετική γνώµη και κριτική του
στον Διευθυντή του Ινστιτούτου και στο Διοικητικό Συµβούλιο
του ερευνητικού κέντρου.

γ. Συµβάλλει στη διαµόρφωση της στρατηγικής, του οργανο-
γράµµατος και της πολιτικής του ανθρώπινου δυναµικού.

δ. Υποστηρίζει τον Διευθυντή του Ινστιτούτου στη σύνταξη
γνωµοδοτήσεων σε ειδικά ερωτήµατα που υποβάλλονται από το
Διοικητικό Συµβούλιο του Ερευνητικού Κέντρου.

ε. Αποτιµά το ερευνητικό έργο του ινστιτούτου σε σχέση µε
την ΕΣΕΤΑΚ.

στ. Ορίζει τις επιτροπές κρίσης και τις εισηγητικές επιτροπές
για την πλήρωση θέσεων ερευνητών και Ειδικών Λειτουργικών
Επιστηµόνων.

ζ. Χορηγεί σύµφωνη γνώµη για την προκήρυξη θέσεων ερευ-
νητών και Ειδικών Λειτουργικών Επιστηµόνων.»

Άρθρο 16
Αντικατάσταση του άρθρου 18 του ν. 4310/1984

Το άρθρο 18 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 18
Προσωπικό ερευνητικών κέντρων και ινστιτούτων

1. Το προσωπικό των ερευνητικών κέντρων και των ινστιτούτων
τους του άρθρου 13α διορίζεται ή προσλαµβάνεται µε σχέση ερ-
γασίας δηµοσίου δικαίου ή ιδιωτικού δικαίου, ορισµένου ή αορί-
στου χρόνου, σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις και διακρίνεται
σε ερευνητικό (ερευνητές, ειδικοί λειτουργικοί επιστήµονες), ει-
δικό επιστηµονικό - τεχνικό, τεχνικό, διοικητικό και βοηθητικό. Το
ερευνητικό προσωπικό των ερευνητικών κέντρων και ινστιτούτων
εκλέγεται µε ανοικτή διαδικασία µετά από προκήρυξη, στην

οποία ορίζονται τα προσόντα της θέσης και οι βαθµίδες στις
οποίες αυτό εντάσσεται.

2. Ερευνητές. Οι ερευνητές είναι επιστήµονες υψηλής επιστη-
µονικής εµπειρίας και κατάρτισης, κάτοχοι διδακτορικού διπλώ-
µατος. Εργάζονται αυτοτελώς και ανεξάρτητα για την παραγωγή
ή βελτίωση γνώσεων και την εφαρµογή τους για την παραγωγή
προϊόντων, διατάξεων, διαδικασιών, µεθόδων και συστηµάτων.
Μπορούν να παρέχουν και εκπαιδευτικό και διοικητικό έργο. Τον
τίτλο του ερευνητή φέρουν αποκλειστικά οι επιστήµονες ερευ-
νητικών κέντρων, οι οποίοι έχουν εκλεγεί σε βαθµίδα ανάλογη
των προσόντων και της εµπειρίας τους που απαιτούνται και οι
οποίοι επιβλέπουν ερευνητικές εργασίες, έργα και οµάδες κατά
τις πολιτικές έρευνας του κάθε ερευνητικού κέντρου και της
ΓΓΕΤ. Ανάλογα µε το ερευνητικό έργο τους, τη διεθνή αναγνώ-
ρισή τους και τη συµβολή τους στην εκµετάλλευση των επιστη-
µονικών και τεχνολογικών γνώσεων και κατ’ αντιστοιχία µε αυτές
των καθηγητών Α.Ε.Ι., όπως αυτές περιγράφονται στο άρθρο 16
του ν. 4009/2011 (Α’ 195), οι ερευνητές κατατάσσονται σε τρεις
βαθµίδες (Α’, Β’ και Γ’), οι οποίες είναι ανεξάρτητες και αυτοτε-
λείς.

Οι ερευνητές Α’ και Β’ βαθµίδας διορίζονται ως µόνιµοι. Οι
ερευνητές Γ’ βαθµίδας εκλέγονται για µία τριετή θητεία. Μετά
τη λήξη της θητείας τους κρίνονται για διορισµό ως µόνιµοι ερευ-
νητές Β’ βαθµίδας. Αν δεν προκριθούν, η θητεία τους ανανεώνε-
ται µέχρι δύο (2) φορές για δύο (2) χρόνια κάθε φορά, µετά το
τέλος των οποίων ακολουθεί κάθε φορά νέα κρίση, σύµφωνα µε
τα ανωτέρω. Εφόσον και κατά την τρίτη κρίση τους δεν επιτύ-
χουν, η θητεία τους δεν ανανεώνεται και αποµακρύνονται ορι-
στικά από τη θέση τους µετά τη λήξη της.

Τα ελάχιστα προσόντα που απαιτούνται για τον αρχικό διορι-
σµό του ερευνητή σε κάθε βαθµίδα είναι τα εξής:

α) Για τη Γ’ βαθµίδα απαιτείται ο ερευνητής να έχει τεκµηριω-
µένη ικανότητα να σχεδιάζει και να εκτελεί έργα ή τµήµατα έρ-
γων έρευνας και τεχνολογικής ανάπτυξης, να κατανέµει τµήµατα
ή φάσεις του έργου σε άλλους ερευνητές και να τους καθοδηγεί
ή επιβλέπει. Επίσης απαιτείται να έχει κάνει πρωτότυπες δηµο-
σιεύσεις σε επιστηµονικά περιοδικά διεθνώς αναγνωρισµένα.

β) Για τη Β’ βαθµίδα απαιτείται ο ερευνητής να έχει τεκµηριω-
µένη ικανότητα να οργανώνει και να διευθύνει προγράµµατα
έρευνας και τεχνολογικής ανάπτυξης, να συντονίζει και να κα-
τευθύνει την έρευνα και την τεχνολογική ανάπτυξη στα επί µέ-
ρους έργα του προγράµµατος έρευνας και τεχνολογικής
ανάπτυξης, να αναζητεί και να προσελκύει οικονοµικούς πόρους
από εξωτερικές πηγές για τη χρηµατοδότηση των δραστηριοτή-
των του ινστιτούτου ή του κέντρου και να προωθεί πρωτοπορια-
κές ιδέες στην επιστήµη και την τεχνολογία. Επίσης απαιτείται
να έχει κάνει πρωτότυπες δηµοσιεύσεις σε επιστηµονικά και τε-
χνικά περιοδικά διεθνώς αναγνωρισµένου κύρους ή να έχει διε-
θνή διπλώµατα ευρεσιτεχνίας και να έχει προσφέρει στην
πρόοδο της επιστήµης και της τεχνολογίας και των εφαρµογών
τους και η συµβολή του στην πρόοδο της επιστήµης και της τε-
χνολογίας να έχει τύχει αναγνώρισης από άλλους ερευνητές.

γ) Για την Α’ βαθµίδα απαιτείται ο ερευνητής να έχει αποδε-
δειγµένη ικανότητα να αναπτύσσει την έρευνα και τις εφαρµογές
της σε νέους τοµείς, να συντονίζει δραστηριότητες σε ευρύτερα
πεδία έρευνας και τεχνολογικής ανάπτυξης, να συµβάλει στη χά-
ραξη ερευνητικής και τεχνολογικής πολιτικής και την ανάπτυξη
ερευνητικών οργανισµών µε την προσέλκυση εξωτερικών χρη-
µατοδοτήσεων, να έχει αναγνωριστεί διεθνώς για τη συµβολή
του σε επιστηµονικούς και τεχνολογικούς τοµείς της ειδικότητάς
του, να έχει συµβάλει στη διάδοση και εφαρµογή της παραγό-
µενης από την έρευνα γνώσης, να έχει πλούσιο συγγραφικό έργο
σε µονογραφίες ή δηµοσιεύσεις σε περιοδικά διεθνώς αναγνω-
ρισµένου κύρους ή και σηµαντικά διπλώµατα ευρεσιτεχνίας και
να έχει τύχει αναγνώρισης από άλλους ερευνητές η συµβολή του
στην πρόοδο της επιστήµης και της τεχνολογίας.

Στη βαθµίδα Α’ αντιστοιχεί ο τίτλος Διευθυντής Ερευνών, στη
βαθµίδα Β’ αντιστοιχεί ο τίτλος Κύριος Ερευνητής, στη βαθµίδα
Γ’ αντιστοιχεί ο τίτλος Εντεταλµένος Ερευνητής.

3. Για κάθε βαθµίδα απαιτούνται και τα προσόντα όλων των
προηγούµενων βαθµίδων. Εξειδίκευση των προσόντων µπορεί
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να προβλεφθεί στους εσωτερικούς κανονισµούς των ερευνητι-
κών κέντρων και ινστιτούτων.

4. Οι προβλεπόµενες θέσεις ερευνητών είναι κοινές ως προς
όλες τις βαθµίδες (Α’, Β’, Γ’). Οι Διευθυντές Ερευνητικών Κέν-
τρων, ινστιτούτων τους και αυτοτελών ερευνητικών ινστιτούτων
θεωρείται ότι κατέχουν µε το διορισµό τους προσωποπαγή θέση
ερευνητή Α’ για όλες τις συνέπειες. Οι προσωποπαγείς θέσεις
ερευνητών σε ερευνητικά κέντρα, ινστιτούτα τους και αυτοτελή
ερευνητικά ινστιτούτα, οι οποίες έχουν καταληφθεί από πρό-
σωπα που διορίσθηκαν σε θέσεις Διευθυντών ή µελών του Διοι-
κητικού Συµβουλίου των κέντρων και ινστιτούτων αυτών, καταρ-
γούνται, αυτοδικαίως, όταν τα πρόσωπα αυτά παραιτηθούν, συν-
ταξιοδοτηθούν ή συµπληρώσουν το εκάστοτε ισχύον όριο ηλι-
κίας συνταξιοδότησης των ερευνητών, ελλείψουν ή αποχωρή-
σουν για οποιονδήποτε λόγο.

5. Ειδικοί Λειτουργικοί Επιστήµονες. Οι Eιδικοί Λειτουργικοί
Επιστήµονες (ΕΛΕ) είναι κάτοχοι διδακτορικού διπλώµατος ή µε-
ταπτυχιακού τίτλου σπουδών της ηµεδαπής ή αλλοδαπής και
έχουν εµπειρία στο σχεδιασµό ή εφαρµογή επιστηµονικών και
τεχνολογικών προγραµµάτων και έργων. Εντάσσονται σε τρεις
βαθµίδες (Α’, Β’, Γ’) ανάλογα µε την προσφορά τους, τα ειδικά
τους προσόντα και λαµβάνοντας υπόψη τα κριτήρια και τους
όρους των παραγράφων 2 έως 4 του παρόντος άρθρου. Η δια-
δικασία εκλογής και προαγωγής τους σε βαθµίδα, καθορίζεται
στον εσωτερικό κανονισµό ή οργανισµό του ερευνητικού κέν-
τρου ή του τεχνολογικού φορέα.

6. Το ανωτέρω ερευνητικό προσωπικό, εφόσον δεν συντρέ-
χουν λόγοι παρουσίας του εκτός του ερευνητικού κέντρου στο
πλαίσιο ερευνητικής δραστηριότητας, οφείλει να παρευρίσκεται
στους χώρους του ερευνητικού κέντρου κατ’ ελάχιστον είκοσι
(20) ώρες εβδοµαδιαίως, οι οποίες κατανέµονται σε τουλάχιστον
τέσσερις (4) εργάσιµες ηµέρες, να παρέχει τις πάσης φύσεως
υπηρεσίες του (ερευνητικές, επιστηµονικές, τεχνικές, διοικητι-
κές) για την υποστήριξη του ερευνητικού έργου του ερευνητικού
κέντρου ή του ινστιτούτου και να συνεργάζεται γι’ αυτό το σκοπό
µε το υπόλοιπο προσωπικό.

7. Το εν γένει ειδικό επιστηµονικό-τεχνικό προσωπικό εκτελεί
εξειδικευµένες επιστηµονικές και τεχνικές εργασίες για την υπο-
στήριξη της έρευνας που πραγµατοποιείται στους ερευνητικούς
φορείς. Στο προσωπικό αυτό περιλαµβάνεται και το τεχνικό προ-
σωπικό των περιπτώσεων β και γ της παραγράφου 3 του άρθρου
20 του ν. 1514/1985, όπως ισχύει.

8. Το τεχνικό προσωπικό υποστηρίζει τη λειτουργία και συντή-
ρηση των ερευνητικών υποδοµών και των κτιριακών εγκαταστά-
σεων και την υλοποίηση των ερευνητικών προγραµµάτων και
αποτελείται από τις εξής κατηγορίες:

α) Τεχνικούς µέσης εκπαίδευσης, αποφοίτους τεχνικού λυ-
κείου ή τεχνικής σχολής µέσης εκπαίδευσης.

β) Λοιπό τεχνικό προσωπικό, αποφοίτους στοιχειώδους εκπαί-
δευσης.

9. Διοικητικό και βοηθητικό προσωπικό. Το διοικητικό προσω-
πικό των ερευνητικών κέντρων και των ινστιτούτων στελεχώνει
υπηρεσίες διοικητικού και οικονοµικού χαρακτήρα για την υπο-
στήριξη της λειτουργίας τους και την εκτέλεση των προγραµµά-
των και έργων. Το διοικητικό προσωπικό διακρίνεται σε επιστη-
µονικό προσωπικό πανεπιστηµιακής και τεχνολογικής εκπαίδευ-
σης και σε διοικητικό προσωπικό µέσης εκπαίδευσης. Το βοηθη-
τικό προσωπικό υποστηρίζει τη λειτουργία των ερευνητικών
κέντρων.

10. Με τον εσωτερικό κανονισµό ή οργανισµό του ερευνητικού
κέντρου ή του τεχνολογικού φορέα το προσωπικό των παραγρά-
φων 7, 8 και 9 του παρόντος άρθρου κατανέµεται σύµφωνα µε
τις κείµενες διατάξεις και ανάλογα µε τα προσόντα του σε ειδι-
κότητες και καθορίζονται τα ειδικότερα προσόντα που απαιτούν-
ται για το διορισµό ή την πρόσληψή του. Το προσωπικό αυτό
διορίζεται σε µόνιµες οργανικές θέσεις, σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις του δηµοσιοϋπαλληλικού κώδικα στα νοµικά πρόσωπα δη-
µοσίου δικαίου και µε συµβάσεις αορίστου χρόνου, σύµφωνα µε
τις κείµενες διατάξεις, για τους λοιπούς ερευνητικούς και τεχνο-
λογικούς φορείς.

11. Αν κενωθεί οργανική θέση ή αποχωρήσει, για οποιονδή-

ποτε λόγο, προσωπικό που υπηρετεί ως µόνιµο σε ερευνητικό ή
τεχνολογικό φορέα που έχει χαρακτήρα Ν.Π.Δ.Δ., η θέση δεν κα-
ταργείται, αλλά διατηρείται και µπορεί να επαναπροκηρύσσεται
σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις.

12. Πέραν των ανωτέρω κατηγοριών προσωπικού, οι ερευνη-
τικοί και τεχνολογικοί φορείς µπορούν να απασχολούν συνεργα-
ζόµενο ερευνητικό, επιστηµονικό τεχνικό, διοικητικό και λοιπό
προσωπικό, µε σχέση εργασίας ορισµένου χρόνου ή χορηγίας
(υποτροφία) ή µε συµβάσεις µίσθωσης έργου για τις ανάγκες
των ερευνητικών και αναπτυξιακών και λοιπών προγραµµάτων.
Οι συµβάσεις συνάπτονται µετά από απόφαση του διοικητικού
συµβουλίου, ύστερα από πρόταση του διευθυντή του οικείου ιν-
στιτούτου. Οι αποδοχές του εν λόγω προσωπικού θα βαρύνουν
πόρους εκτός τακτικού προϋπολογισµού. Στην κατηγορία του
συνεργαζόµενου ερευνητικού προσωπικού περιλαµβάνονται οι
καθηγητές και υπηρετούντες λέκτορες Α.Ε.Ι. σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του άρθρου 23 του ν. 4009/2011 (Α’ 195), οι µεταπτυχιακοί
φοιτητές Α.Ε.Ι. (για την εκπόνηση διδακτορικής διατριβής ή λήψη
µεταπτυχιακού διπλώµατος), οι µεταδιδακτορικοί συνεργάτες, οι
επισκέπτες ερευνητές της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής και ειδι-
κότερα:

α) Οι µεταδιδακτορικοί συνεργάτες που συµµετέχουν στην
εκτέλεση του ερευνητικού έργου απασχολούνται δυνάµει σχέ-
σης ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου ή δυνάµει σύµβασης µί-
σθωσης έργου. Οι κάθε είδους αµοιβές που λαµβάνουν βαρύ-
νουν υποχρεωτικά πόρους εκτός τακτικού προϋπολογισµού και
αντιστοιχούν κατ’ ελάχιστο στο 90% των αντίστοιχων αµοιβών
που λαµβάνουν ερευνητές Γ’ βαθµίδας.

β) Οι µεταπτυχιακοί φοιτητές µπορούν να απασχοληθούν και
ως υπότροφοι µεταπτυχιακοί ερευνητές - συνεργάτες, δυνάµει
συµβάσεως χορηγίας υποτροφίας, η οποία συνάπτεται µεταξύ
του ερευνητικού φορέα και του µεταπτυχιακού φοιτητή. Οι υπό-
τροφοι διέπονται κατά το χρόνο διάρκειας της σύµβασης από το
καθεστώς ασφάλισης των φοιτητών των Α.Ε.Ι., µε την επιφύλαξη
του δικαιώµατος του ερευνητικού φορέα να τους παρέχει επι-
πρόσθετη ασφαλιστική κάλυψη για την αντιµετώπιση ειδικών κιν-
δύνων που γεννώνται κατά τη διαδικασία της ερευνητικής τους
δραστηριότητας.

Η διάρκεια, το είδος της σχέσης, οι υποχρεώσεις και οι όροι
της υποτροφίας, το ύψος αυτής και όλα τα σχετικά θέµατα των
ανωτέρω συµβάσεων καθορίζονται σύµφωνα µε την παρ. 9 του
άρθρου 28 του ν. 4310/2014. Έως την έκδοση της υπουργικής
απόφασης που προβλέπεται στην προηγούµενη παράγραφο, τα
εν λόγω ζητήµατα καθορίζονται µε απόφαση του ΔΣ του ερευ-
νητικού κέντρου ανάλογα µε τους όρους της απόφασης χρηµα-
τοδότησης ή της σύµβασης, που υπογράφεται µεταξύ του
οργανισµού που χρηµατοδοτεί το έργο και του ερευνητικού κέν-
τρου ή συµπληρωµατικά από τον Οργανισµό ή τον Εσωτερικό
κανονισµό του ερευνητικού κέντρου.

γ) Οι καθηγητές και οι υπηρετούντες λέκτορες των Α.Ε.Ι. µπο-
ρούν να εκτελούν ερευνητικό και λοιπό έργο στους ερευνητικούς
και τεχνολογικούς φορείς, σύµφωνα µε το άρθρο 23 του ν.
4009/2011, όπως αυτό ισχύει. Η αµοιβή τους ορίζεται µε από-
φαση του ΔΣ του ερευνητικού ή τεχνολογικού φορέα και βαρύνει
αποκλειστικά τους ίδιους πόρους του ερευνητικού ή του τεχνο-
λογικού φορέα ή τον προϋπολογισµό του έργου στο οποίο αυτοί
συµµετέχουν. Με τον Οργανισµό ή τον Εσωτερικό κανονισµό του
ερευνητικού ή τεχνολογικού κέντρου καθορίζονται η διαδικασία
για τη σύναψη σύµβασης και λήξης αυτής και όλοι οι όροι και οι
ειδικότερες λεπτοµέρειες της συνεργασίας των καθηγητών.

13. Σε καθηγητές, οι οποίοι έχουν διατελέσει διευθυντές ερευ-
νητικών κέντρων ή ινστιτούτων, καθώς και σε ερευνητές Α’ βαθ-
µίδας του φορέα που έχουν διακριθεί διεθνώς και αποχωρούν
λόγω συνταξιοδότησης, µπορεί να απονέµεται ο τίτλος του οµό-
τιµου ερευνητή, µετά από απόφαση του διοικητικού συµβουλίου
του ερευνητικού κέντρου. Ειδικά, για τους πρώην διευθυντές
ερευνητικών κέντρων ή ινστιτούτου απαιτείται επιπλέον η γνώµη
των ερευνητών του οικείου ινστιτούτου ή κέντρου αντιστοίχως
και, ειδικά για τα Ινστιτούτα, η σύµφωνη γνώµη του Επιστηµονι-
κού Συµβουλίου. Με τον εσωτερικό κανονισµό του ερευνητικού
κέντρου καθορίζονται ο τρόπος και τα κριτήρια αξιολόγησης των
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οµότιµων ερευνητών.
14. Οι ερευνητές των ερευνητικών κέντρων Ν.Π.Δ.Δ. και

Ν.Π.Ι.Δ. συνταξιοδοτούνται µε τη συµπλήρωση του εξηκοστού
έβδοµου (67ου) έτους της ηλικίας τους ή µε τη συµπλήρωση
35ετίας. Δικαιούνται να παραµείνουν και µετά από τη συµπλή-
ρωση 35ετίας, µέχρι τη συµπλήρωση του εξηκοστού έβδοµου
(67ου) έτους της ηλικίας τους.

15. Οι Διευθυντές των ερευνητικών Κέντρων και Ινστιτούτων
δεν πρέπει κατά το χρόνο υποβολής της υποψηφιότητάς τους
να έχουν συµπληρώσει το εξηκοστό τρίτο (63) έτος της ηλικίας
τους. Σε κάθε περίπτωση, οι Διευθυντές των ερευνητικών Κέν-
τρων και Ινστιτούτων αποχωρούν από τη θέση του Διευθυντή µε
το πέρας του ηµερολογιακού έτους, εντός του οποίου συµπλή-
ρωσαν το εξηκοστό έβδοµο (67ο) έτος της ηλικίας τους. Η εν
λόγω διάταξη καταλαµβάνει και όσους έχουν συµπληρώσει το
67ο έτος της ηλικίας τους, κατά την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος.

16. Είναι δυνατός ο ορισµός ερευνητή ως κύριου επιβλέποντα
σε διδακτορική διατριβή υποψήφιου διδάκτορα σε Α.Ε.Ι., ύστερα
από απόφαση της Γενικής Συνέλευσης Ειδικής Σύνθεσης του
Τµήµατος του Α.Ε.Ι.. Οι Ερευνητές ΕΛΕ επιτρέπεται να συµµετέ-
χουν ως έµµισθα µέλη σε δύο κατ’ ανώτατο όριο επιτροπές και
επιστηµονικά ή διοικητικά συµβούλια του δηµόσιου τοµέα, στις
οποίες προβλέπεται υποχρεωτικώς η συµµετοχή ερευνητών,
καθώς και σε Διοικούσες Επιτροπές Α.Ε.Ι..

17. Το άρθρο 1 του ν. 1894/1990 (Α’ 110) παραµένει σε ισχύ
και εφαρµόζεται αναλόγως στο προσωπικό το οποίο αφορά. Στο
άρθρο 1 του ν. 1894/1990, όπου αναφέρονται οι διατάξεις του ν.
1514/1985 νοούνται εφεξής οι διατάξεις του παρόντος νόµου.

18. Τα µέλη του ερευνητικού προσωπικού των ερευνητικών φο-
ρέων του άρθρου 13α του ν. 4310/2014 επιτρέπεται να µεταβά-
λουν το γνωστικό αντικείµενό τους, ύστερα από συνεκτίµηση του
ερευνητικού και του εν γένει επιστηµονικού τους έργου, µε από-
φαση του ΔΣ του οικείου ερευνητικού φορέα, η οποία δηµοσι-
εύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, ύστερα από
προηγούµενη αίτηση του ενδιαφερόµενου και γνώµη του Ε.Σ.Ι.»

Άρθρο 17
Τροποποίηση του άρθρου 20 του ν. 4310/2014

Η παρ. 1 του άρθρου 20 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Οι πόροι των ερευνητικών κέντρων, των ινστιτούτων τους
και των τεχνολογικών φορέων προέρχονται από:

α) Δηµόσια χρηµατοδότηση των µη οικονοµικών δραστηριο-
τήτων τους από τον Κρατικό Προϋπολογισµό, σύµφωνα µε τις
αρχές της ΕΣΕΤΑΚ, του σχεδίου δράσης και τις διατάξεις του
Κεφαλαίου Γ’.

β) Ίδιους πόρους και ειδικότερα από:
αα) Την ανάπτυξη ιδίας δραστηριότητας µε οποιονδήποτε

τρόπο ή σε σύµπραξη µε ερευνητικούς οργανισµούς, τεχνολο-
γικούς φορείς, επιχειρήσεις και λοιπούς φορείς µε σκοπό την εµ-
πορική ή εταιρική εκµετάλλευση δικαιωµάτων τους διανοητικής
ιδιοκτησίας, ατοµικών ή συλλογικών ή γενικότερα και τεχνογνω-
σίας σε ερευνητικά αποτελέσµατα που υπάρχουν ή δηµιουρ-
γούνται.

ββ) Την εκπόνηση µελετών, την παροχή υπηρεσιών και την
υλοποίηση πάσης φύσεως συµφωνιών µε άλλους φορείς του δη-
µόσιου ή ιδιωτικού τοµέα.

γγ) Την αξιοποίηση πάσης φύσεως στοιχείων της κινητής ή
ακίνητης περιουσίας τους.

δδ) Δωρεές και άλλες παροχές τρίτων.
εε) Χρηµατοδοτούµενα ερευνητικά προγράµµατα ή και άλλες

δραστηριότητες τεχνολογικής ανάπτυξης και καινοτοµίας από
την Ευρωπαϊκή Ένωση και άλλους διεθνείς οργανισµούς (πλην
Π.Δ.Ε.).

στστ) Έσοδα σχετικά µε τις δραστηριότητες ή τους σκοπούς
του ερευνητικού κέντρου από οποιεσδήποτε άλλες πηγές.»

Άρθρο 18
Τροποποίηση του άρθρου 21 του ν. 4310/1984

1. Η παρ. 1 του άρθρου 21 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Τα ερευνητικά αποτελέσµατα που παράγονται σε δηµόσι-
ους ερευνητικούς ή τεχνολογικούς φορείς µπορούν να αξιοποι-
ούνται, στην Ελλάδα ή το εξωτερικό, µε διάφορους τρόπους και
ιδίως µε:

α) Εµπορική αξιοποίηση των έργων διανοητικής ιδιοκτησίας
τους είτε απευθείας είτε µε συµµετοχή στην ίδρυση νεοσύστα-
των εταιριών ΕΤΑΚ, τεχνοβλαστών (spin off) ή επιχειρήσεων έν-
τασης γνώσης.

β) Τη διάθεση από το φορέα των δικαιωµάτων διανοητικής
ιδιοκτησίας, που παρήχθησαν στο φορέα, σε άλλον οργανισµό
ή επιχείρηση µε εµπορικές συµφωνίες, τη δηµιουργία ή τη συµ-
µετοχή σε νέα νοµικά πρόσωπα µε οποιαδήποτε νοµική µορφή
και οργανωτική δοµή, όπως θεµατικά δίκτυα προηγµένης έρευ-
νας, συστάδες επιχειρήσεων, επιστηµονικά-τεχνολογικά πάρκα
µε κύριο σκοπό την έρευνα, την τεχνολογική ανάπτυξη και την
καινοτοµία και γενικότερα την προαγωγή της ΕΤΑΚ.»

2. Η παρ. 4 του άρθρου 21 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται ως
εξής:

«4. Οι δηµόσιοι ερευνητικοί οργανισµοί συµπεριλαµβάνουν
στους εσωτερικούς κανονισµούς τους ρυθµίσεις για τη διαχεί-
ριση της διανοητικής ιδιοκτησίας τους µε τις οποίες αναγνωρί-
ζεται η προσφορά των δηµιουργών ή εφευρετών τους, η
ανταµοιβή τους και η σύναψη ειδικών συµφωνιών κατά την κρίση
των δηµόσιων ερευνητικών οργανισµών και των τεχνολογικών
φορέων (συµµετοχή σε εταιρεία, χορήγηση χρηµατικών ανταλ-
λαγµάτων, ερευνητικών αδειών, άδεια άνευ αποδοχών, ορισµός
ως προσόντος για την υπηρεσιακή ανέλιξή τους, κ.λπ.).»

Άρθρο 19
Τροποποίηση των άρθρων 24 και 27 του ν. 4310/2014

1. Οι παράγραφοι 3 και 4 του άρθρου 27 του ν. 4310/2014 αν-
τικαθίστανται ως εξής:

«3. Οι αιτήσεις των ενδιαφεροµένων κρίνονται από τριµελή επι-
τροπή, η οποία συγκροτείται µε απόφαση του Γενικού Γραµµα-
τέα Έρευνας και Τεχνολογίας. Η επιτροπή αυτή κρίνει κατά πόσο
οι υποψήφιοι έχουν τα προσόντα, που προβλέπονται στην παρά-
γραφο 2. Με απόφαση του Γενικού Γραµµατέα εγγράφονται στο
Μητρώο οι υποψήφιοι που έχουν τα προσόντα της παραγράφου
2.

4. Οι εγγεγραµµένοι στο Μητρώο παρέχουν έγγραφη διαβε-
βαίωση ότι θα εκτελούν νοµίµως τα καθήκοντά τους, ότι θα τη-
ρούν την εµπιστευτικότητα και την εχεµύθεια για οποιαδήποτε
πληροφορία αποκτάται από το δικαίωµα πρόσβασής τους στα
στοιχεία των προτάσεων και ότι θα δηλώνουν αµέσως κάθε σύγ-
κρουση συµφερόντων που προκύπτει λόγω του έργου που τους
έχει ανατεθεί. Η εγγραφή στο Μητρώο δεν δηµιουργεί εργα-
σιακή σχέση µε το Δηµόσιο.»

2. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 8Α του άρθρου 24 του ν.
4310/2014 αντικαθίσταται ως εξής:

«Σε περίπτωση αποδοχής από τον πιστοποιητή του φυσικού
αντικειµένου του έργου, µέρους ή ποσοστού των παραδοτέων
ερευνητικού έργου είτε ως προς την ποσότητα είτε ως την ποι-
ότητα αυτού, η αρµόδια Υπηρεσία περικόπτει από το πιστοποι-
ηθέν από τους ορκωτούς λογιστές ύψος δαπάνης αντίστοιχο
ποσό ή ποσοστό. Η δυνατότητα χρήσης των ορκωτών λογιστών
αφορά και δράσεις ή προγράµµατα, που βρίσκονται σε εξέλιξη
και έχουν προκηρυχθεί από τη Γενική Γραµµατεία Έρευνας και
Τεχνολογίας, σύµφωνα µε τις διατάξεις του π.δ. 274/2000 (Α’
225), κατά παρέκκλιση των εν λόγω διατάξεων και χωρίς να απαι-
τείται σχετική πρόβλεψη στις οικείες προκηρύξεις.»

Άρθρο 20
Τροποποίηση του άρθρου 28 του ν. 4310/2014

1. Η παρ. 2 του άρθρου 28 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται ως
εξής:

«2. Σε ερευνητές όλων των βαθµίδων Α’, Β’ και Γ’ µετά από αί-
τησή τους, η οποία συνοδεύεται µε το προτεινόµενο πρόγραµµα
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ερευνητικής δραστηριότητάς τους και τη σύµφωνη γνώµη του
διευθυντή του ινστιτούτου, στο οποίο υπηρετούν, εγκρίνεται,
εφόσον δεν παρακωλύεται η λειτουργία του ερευνητικού κέν-
τρου, µε απόφαση του διοικητικού συµβουλίου, η χορήγηση ή
τροποποίηση ερευνητικής άδειας ή άδειας αξιοποίησης εφευρέ-
σεώς του, µε σκοπό τον εµπλουτισµό των γνώσεών τους µέσω
της συµµετοχής τους σε ερευνητικό έργο ερευνητικού οργανι-
σµού της αλλοδαπής ή της ηµεδαπής. Η ερευνητική άδεια διαρ-
κεί µέχρι δώδεκα (12) µήνες µετά από τη συµπλήρωση έξι (6)
ετών υπηρεσίας ή µέχρι έξι (6) µήνες µετά από τη συµπλήρωση
τριών (3) χρόνων υπηρεσίας σε εθνικά ερευνητικά κέντρα ή ιν-
στιτούτα τους. Ο χρόνος υπηρεσίας υπολογίζεται από την ηµε-
ροµηνία σύναψης της σύµβασης ή, εφόσον έλαβαν προηγού-
µενες ερευνητικές άδειες, από την ηµεροµηνία λήξης της τελευ-
ταίας άδειας.»

2. Στο τέλος της παρ. 7 του άρθρου 28 του ν. 4310/2014 προ-
στίθεται εδάφιο ως εξής:

«Οι εν λόγω υποτροφίες δεν επιβαρύνουν το τακτικό προϋπο-
λογισµό».

Άρθρο 21
Αντικατάσταση του άρθρου 29 του ν. 4310/1984

Το άρθρο 29 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 29
Επιλογή του ερευνητικού προσωπικού -

Επιτροπές κρίσης – Πλήρωση θέσεων ερευνητικού προσωπι-
κού – Αξιολόγηση ερευνητικού προσωπικού

1. Το ερευνητικό προσωπικό των ερευνητικών και τεχνολογι-
κών φορέων του άρθρου 13α διορίζεται σε οργανικές θέσεις ως
µόνιµο ή µε θητεία, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος άρ-
θρου.

2. Η πλήρωση των κενών θέσεων του ερευνητικού προσωπικού
στους ανωτέρω φορείς γίνεται ύστερα από προκήρυξη, στην
οποία ορίζονται και οι βαθµίδες που θα έχουν οι διοριζόµενοι
ερευνητές ή ΕΛΕ. Εφόσον πρόκειται για πρόσληψη σε οποιαδή-
ποτε βαθµίδα ή για προαγωγή σε Β’ ή σε Γ’ βαθµίδα, η πλήρωση
της θέσης γίνεται µε ανοικτή διαδικασία. Εφόσον πρόκειται για
προαγωγή σε βαθµίδα Α’, η πλήρωση της θέσης γίνεται µε κλει-
στή διαδικασία. Η προκήρυξη δηµοσιεύεται στον ιστότοπο του
ερευνητικού φορέα και περίληψή της δηµοσιεύεται σε µία ηµε-
ρήσια εφηµερίδα της Αθήνας και µία της Θεσσαλονίκης, καθώς
και σε µία εφηµερίδα της έδρας του κέντρου ή ινστιτούτου, εφό-
σον υπάρχει.

3. α) Για πρόσληψη σε βαθµίδες Α’ και Β’ ή για προαγωγή από
τη βαθµίδα Γ’ στη Β’ ή από τη βαθµίδα Β ‘ στην Α’ συγκροτούνται
πενταµελείς επιτροπές κρίσης. Οι επιτροπές κρίσης αποτελούν-
ται από τον διευθυντή του οικείου ινστιτούτου του κέντρου ή του
ανεξάρτητου ερευνητικού ινστιτούτου, και από τέσσερα (4)
ακόµα µέλη, τα οποία επιλέγονται µε κλήρωση και κατέχουν βαθ-
µίδα ανώτερη ή ίση µε τη βαθµίδα της υπό πλήρωση θέσης. Τα
µέλη της επιτροπής πρέπει να έχουν συναφές γνωστικό αντικεί-
µενο. Δύο (2) από τα µέλη αυτά είναι ερευνητές του οικείου ιν-
στιτούτου (ή κέντρου) και δύο (2) είναι εξωτερικά και προέρ-
χονται από τον εθνικό κατάλογο κριτών. Αν οι ερευνητές που
υπηρετούν στο ινστιτούτο ή στο κέντρο δεν αρκούν για τη συµ-
πλήρωση του αναγκαίου αριθµού, η επιτροπή κρίσης συµπληρώ-
νεται από εξωτερικούς κριτές, που επιλέγονται σύµφωνα µε την
ανωτέρω διαδικασία.

β) Για πρόσληψη στη βαθµίδα Γ’ ή για προαγωγή από τη βαθ-
µίδα Δ’ στη Γ’ συγκροτούνται 5µελείς επιτροπές κρίσης. Οι επι-
τροπές κρίσης αποτελούνται από τον διευθυντή του οικείου
ινστιτούτου του κέντρου ή του ανεξάρτητου ερευνητικού ινστι-
τούτου και από τέσσερα (4) ακόµα µέλη, τα οποία επιλέγονται
µε κλήρωση και κατέχουν βαθµίδα ανώτερη ή ίση µε τη βαθµίδα
της υπό πλήρωση θέσης. Τα µέλη της επιτροπής πρέπει να έχουν
συναφές γνωστικό αντικείµενο. Δύο (2) από τα µέλη αυτά είναι
ερευνητές του οικείου ινστιτούτου (ή κέντρου) και δύο (2) είναι
εξωτερικά και επιλέγονται από τον εθνικό κατάλογο κριτών. Αν

οι ερευνητές που υπηρετούν στο ινστιτούτο ή στο κέντρο δεν
αρκούν για τη συµπλήρωση του αναγκαίου αριθµού, η επιτροπή
κρίσης συµπληρώνεται από εξωτερικούς κριτές, που επιλέγονται
σύµφωνα µε την ανωτέρω διαδικασία.

γ) Με την ίδια διαδικασία ορίζονται και ισάριθµα αναπληρωµα-
τικά µέλη που αναπληρώνουν τα µέλη των επιτροπών κρίσης
εκτός από τον διευθυντή του ινστιτούτου.

δ) Για την υποβοήθηση της αξιολόγησης των υποψηφίων, ορί-
ζεται τριµελής εισηγητική επιτροπή στην οποία συµµετέχει, ως
Πρόεδρος, ο διευθυντής του οικείου Ινστιτούτου και δύο (2)
µέλη, τα οποία είναι ερευνητές βαθµίδας Α’ ή καθηγητές Α.Ε.Ι.
αντίστοιχης βαθµίδας. Τα δύο (2) µέλη της τριµελούς επιτροπής
πρέπει να είναι του ιδίου ή συναφούς γνωστικού αντικειµένου µε
αυτό της προς πλήρωση θέσης και δεν είναι απαραίτητο να απο-
τελούν µέλη της επιτροπής κρίσης. Τα µέλη αυτά ορίζονται, κα-
τόπιν κλήρωσης, από τον εθνικό κατάλογο κριτών.

ε) Οι ως άνω επιτροπές κρίσης και οι εισηγητικές επιτροπές
ορίζονται από το Επιστηµονικό Συµβούλιο του οικείου Ινστιτού-
του.

στ) Στους τεχνολογικούς φορείς οι ως άνω επιτροπές ορίζον-
ται, ως ανωτέρω, από τα Δ.Σ. των φορέων.

4. Η απόφαση της επιτροπής κρίσης λαµβάνεται µε απλή πλει-
οψηφία του συνόλου των µελών, υποβάλλεται στο Δ.Σ. του κέν-
τρου ή τον διευθυντή του ινστιτούτου και είναι δεσµευτική.

5. Όλες οι κρίσεις που προβλέπονται στο άρθρο αυτό και στο
άρθρο 35 ολοκληρώνονται το Μάιο, ο δε διορισµός ισχύει από
την 1η Σεπτεµβρίου.

6. Ειδικότερα θέµατα της διαδικασίας κρίσης του προσωπικού
και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια ρυθµίζονται µε τους εσωτερι-
κούς κανονισµούς των ερευνητικών κέντρων και των ανεξάρτη-
των ινστιτούτων ή τον οργανισµό του τεχνολογικού φορέα.

7. Οι ερευνητές Γ’ βαθµίδας διορίζονται µε τριετή θητεία. Μετά
τη λήξη της θητείας τους κρίνονται για διορισµό ως µόνιµοι ερευ-
νητές Β’ βαθµίδας. Αν δεν προκριθούν, η θητεία τους ανανεώνε-
ται µέχρι δύο φορές για δύο χρόνια κάθε φορά, µετά το τέλος
των οποίων ακολουθεί κάθε φορά νέα κρίση σύµφωνα µε τα πα-
ραπάνω. Εφόσον και κατά την τρίτη κρίση τους δεν επιτύχουν, η
θητεία τους δεν ανανεώνεται και αποµακρύνονται οριστικά από
τη θέση τους µετά τη λήξη της. Δικαιούνται όµως, ύστερα από
αίτησή τους, που υποβάλλεται στο Υπουργείο Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων µέσα σε αποκλειστική προθεσµία τριών
(3) µηνών από τη λήξη της θητείας τους, να διορισθούν σε προ-
σωποπαγή θέση επιστηµονικού τεχνικού προσωπικού στο ίδιο ή
σε άλλο κέντρο ή ινστιτούτο µετά από γνώµη του Διοικητικού
Συµβουλίου του κέντρου ή του διευθυντή του ανεξάρτητου ινστι-
τούτου ή σε ανάλογη προς τα προσόντα τους θέση προσωπο-
παγή του δηµοσίου τοµέα. Η θέση αυτή συνιστάται καθ’ υπέρ-
βαση των οργανικών θέσεων µε απόφαση του Υπουργού Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Η διάταξη αυτή δεν παρέχει
σε καµία περίπτωση δικαίωµα να λάβει ο αιτών στη νέα θέση
αποδοχές του ειδικού µισθολογίου ερευνητών και γενικότερα
άλλες από τις αποδοχές της θέσης, στην οποία διορίζεται ούτε
αξίωση διορισµού ή πρόληψής του σε θέση ισότιµη, αλλά ούτε
και επιλογή θέσης για το διορισµό ή την πρόσληψή του.

8. Οι ερευνητές της Β’ βαθµίδας είναι µόνιµοι. Κατά το τέλος
του τέταρτου χρόνου της υπηρεσίας τους κρίνονται, ύστερα από
αίτησή τους, για διορισµό σε θέση ερευνητή Α’ βαθµίδας. Εφό-
σον κριθούν επιτυχώς, διορίζονται ως µόνιµοι στην Α’ βαθµίδα.
Αν κατά την κρίση αυτή ο ερευνητής αποτύχει, κρίνεται εκ νέου
κάθε τρία (3) χρόνια.

9. Οι ερευνητές Α’ βαθµίδας είναι µόνιµοι.
10. Οι παραπάνω βαθµίδες είναι ανεξάρτητες και αυτοτελείς.

Οι νοµοθετηµένες θέσεις µπορούν, ανάλογα µε τις ανάγκες των
ερευνητικών κέντρων, να καταλαµβάνονται από ερευνητές Γ’, Β’
ή Α’ βαθµίδας αδιακρίτως, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόν-
τος νόµου. Η κατανοµή των κενών οργανικών θέσεων σε βαθµί-
δες γίνεται κάθε χρόνο µέχρι το τέλος Μαρτίου ύστερα από
πρόταση του Δ.Σ. κάθε κέντρου ή του διευθυντή κάθε ανεξάρ-
τητου ερευνητικού ινστιτούτου, µε απόφαση του Υπουργού Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, που δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
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11. Το ειδικό επιστηµονικό - τεχνικό, τεχνικό, διοικητικό και
βοηθητικό προσωπικό των ερευνητικών φορέων που έχουν τη νο-
µική µορφή του Ν.Π.Ι.Δ. αξιολογείται κάθε δύο (2) έτη, σύµφωνα
µε τις διαδικασίες που ορίζονται στον Οργανισµό ή τον Εσωτε-
ρικό Κανονισµό του ερευνητικού κέντρου, αυτοτελούς ινστιτού-
του και τεχνολογικού φορέα. Με βάση τα αποτελέσµατα της
αξιολόγησης και τις προβλέψεις του εσωτερικού κανονισµού, οι
διοικήσεις των ανωτέρω προβαίνουν σε κρίσεις για βαθµολογι-
κές προαγωγές του προσωπικού αυτού, µε ανάλογη εφαρµογή
των εκάστοτε ισχυουσών διατάξεων.»

Άρθρο 22
Αντικατάσταση του άρθρου 30 του ν. 4310/2014

Το άρθρο 30 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 30
Εθνικός κατάλογος κριτών

1. Συστήνεται εθνικός κατάλογος κριτών, ο οποίος περιλαµβά-
νει αυτοδικαίως όλους τους διευθυντές των ερευνητικών κέν-
τρων και των ινστιτούτων τους, τους προέδρους των τεχνολο-
γικών φορέων, τους εν ενεργεία καθηγητές και αναπληρωτές κα-
θηγητές Α.Ε.Ι. και τους εν ενεργεία ερευνητές Α’ και Β’ βαθµίδας
της ηµεδαπής. Ο εν λόγω κατάλογος χρησιµοποιείται από τους
ερευνητικούς και τεχνολογικούς φορείς του άρθρου 13α για τις
κρίσεις του ερευνητικού προσωπικού και από το εποπτεύον
Υπουργείο για τις αξιολογήσεις των εν λόγω φορέων.

2. Στον εθνικό κατάλογο κριτών µπορεί να περιλαµβάνονται
καταξιωµένοι και έγκριτοι επιστήµονες της ηµεδαπής ή της αλ-
λοδαπής. Σε αντίθεση µε τα πρόσωπα της παραγράφου 1, για
την εγγραφή των επιστηµόνων της παρούσας παραγράφου απαι-
τείται απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων, η οποία τους αναφέρει, κατόπιν πρότασης του Γενικού
Γραµµατέα Έρευνας και Τεχνολογίας, του ΕΣΕΚ είτε ερευνητι-
κών κέντρων ή ινστιτούτων.

3. Η υπουργική απόφαση της παραγράφου 2 µπορεί να επικαι-
ροποιείται ετησίως, δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως».

Άρθρο 23
Αντικατάσταση του άρθρου 37 του ν. 4310/2014

Η παρ. 5 του άρθρου 37 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται ως
εξής:

«5. Το µόνιµο προσωπικό και το προσωπικό ιδιωτικού δικαίου
αορίστου χρόνου των ερευνητικών και τεχνολογικών φορέων του
άρθρου 13α, που κατά τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου είναι
αποσπασµένο στη Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας,
δύναται µε αίτησή του, που υποβάλλεται εντός εξαµήνου από τη
δηµοσίευση του παρόντος, σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις,
να µεταταγεί στη Γ.Γ.Ε.Τ. µε ταυτόχρονη µεταφορά της θέσης
και των κονδυλίων της µισθοδοσίας τους, εφαρµοζοµένων ανα-
λόγως των διατάξεων του Υπαλληλικού Κώδικα, όπως αυτός
ισχύει. Τα κοινωνικοασφαλιστικά δικαιώµατα των µετατασσοµέ-
νων διατηρούνται. Το προσωπικό που µετατάσσεται, µε βάση την
παρούσα διάταξη, διέπεται από τις διατάξεις περί βαθµολογικών
προαγωγών και µισθολογικής εξέλιξης των δηµοσίων υπαλλή-
λων, όπως κάθε φορά ισχύουν.»

Άρθρο 24
Ρυθµίσεις για τους ερευνητικούς και τεχνολογικούς φορείς

και τους Ειδικούς Λογαριασµούς Κονδυλίων
Έρευνας των ερευνητικών και τεχνολογικών

φορέων και των Α.Ε.Ι.

1. To άρθρο 93 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται ως εξής:
«Άρθρο 93

Οι ερευνητικοί και τεχνολογικοί φορείς του άρθρου 13α, οι Ει-
δικοί Λογαριασµοί Κονδυλίων Έρευνας (ΕΛΚΕ) των Α.Ε.Ι. και τα

Ερευνητικά Πανεπιστηµιακά Ινστιτούτα (Ε.Π.Ι.) που ιδρύθηκαν
κατ’ εξουσιοδότηση του άρθρου 17 του ν. 2083/1992 µπορεί, για
την εκτέλεση των προγραµµάτων ή των έργων τους που χρηµα-
τοδοτούνται, εν όλω ή εν µέρει, από ενωσιακούς, διεθνείς, ίδιους
πόρους ή ιδιωτικά κονδύλια, να απασχολούν ερευνητικό, τεχνικό,
ειδικό επιστηµονικό και εν γένει προσωπικό, µε συµβάσεις εργα-
σίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου. Οι εν λόγω συµβάσεις
συνάπτονται και παρατείνονται µε αποφάσεις του ΔΣ του ερευ-
νητικού κέντρου ή του τεχνολογικού φορέα ή του αυτοτελούς ιν-
στιτούτου ή της Επιτροπής Ερευνών του ΕΛΚΕ των Α.Ε.Ι. χωρίς
περιορισµό, µέχρι τη λήξη των έργων για την εκτέλεση των
οποίων συνήφθηκαν, και εντός των εγκεκριµένων ορίων του προ-
ϋπολογισµού του εκάστοτε έργου ή προγράµµατος, ενώ παράλ-
ληλα οι εν λόγω συµβάσεις συνδέονται µε το παραγόµενο
αποτέλεσµα του έργου για το οποίο συνάπτονται, κατά παρέκ-
κλιση των διατάξεων του  ν. 2190/1994, της παρ. 8 του άρθρου 9
του ν. 3812/2009 και της ΠΥΣ 33/2006, εφόσον η σχετική δαπάνη
τους καλύπτεται από τα προγράµµατα ή τα έργα για τις ανάγκες
των οποίων έχουν συναφθεί. Αποκλείεται σε κάθε περίπτωση η
αναγνώρισή τους ως συµβάσεις αορίστου χρόνου.»

2.α. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Οικονο-
µίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού και του Υπουργού Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως, µπορεί να συνιστώνται ΕΛΚΕ για τη χρηµατο-
δότηση ερευνητικών και τεχνολογικών προγραµµάτων και έργων
που εκτελούνται από τη Γ.Γ.Ε.Τ. ή τους εποπτευόµενους ερευ-
νητικούς και τεχνολογικούς φορείς του παρόντος. Από τους ει-
δικούς αυτούς λογαριασµούς µπορεί να χρηµατοδοτούνται και
ερευνητικά προγράµµατα που εκτελούνται από ερευνητές ή οµά-
δες ερευνητών που είναι καθηγητές Α.Ε.Ι.. Η µεταφορά των ανα-
γκαίων ποσών για τη σύσταση των λογαριασµών αυτών ή τη
συµπλήρωση των κονδυλίων τους από ειδική πίστωση, που εγ-
γράφεται κάθε έτος στον προϋπολογισµό δηµοσίων επενδύ-
σεων, ενεργείται µε εντολή κατανοµής προς την Τράπεζα της
Ελλάδος. Με την ίδια υπουργική απόφαση ορίζεται ο σκοπός των
ειδικών αυτών λογαριασµών, προβλέπονται και άλλοι πόροι των
λογαριασµών αυτών και θεσπίζεται η δυνατότητα µεταφοράς στο
επόµενο έτος του χρηµατικού τους υπολοίπου εκτός των πιστώ-
σεων του τακτικού προϋπολογισµού, καθορίζονται τα όργανα δι-
οίκησης και διαχείρισης η διαδικασία διάθεσης διαχείρισης και
δικαιολόγησης των κονδυλίων, ο οικονοµικός έλεγχος αυτών και
κάθε άλλη αναγκαία σχετική λεπτοµέρεια για τη λειτουργία των
λογαριασµών αυτών.

β. Τα ερευνητικά κέντρα και οι τεχνολογικοί φορείς του άρ-
θρου 13α του ν. 4310/2014 συντάσσουν Οδηγό Χρηµατοδότησης
του Ειδικού Λογαριασµού, όπου περιγράφονται αναλυτικά τα όρ-
γανα και οι διαδικασίες για την αξιολόγηση, επιλογή και χρηµα-
τοδότηση των δραστηριοτήτων που χρηµατοδοτούνται µέσω του
Λογαριασµού, για την οικονοµική διαχείριση των έργων και για
τη διάδοση των αποτελεσµάτων των ερευνών και των άλλων δρα-
στηριοτήτων που επιτελούν. Με τον Οδηγό εξειδικεύονται επί-
σης, οι αρµοδιότητες και οι υποχρεώσεις των υπευθύνων έργου,
τα θέµατα αµοιβών και µετακινήσεων των συµµετεχόντων σε
έργα που χρηµατοδοτούνται µέσω του Λογαριασµού και τα ζη-
τήµατα προµηθειών που είναι αναγκαίες για την εκτέλεση των
έργων. Ο Οδηγός Χρηµατοδότησης συντάσσεται από το Δ.Σ. του
ερευνητικού κέντρου και εγκρίνεται από τον Υπουργό Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως. Ο Οδηγός χρηµατοδότησης µπορεί, εφόσον
προκύπτει ανάγκη, να τροποποιείται και να συµπληρώνεται. Τα
νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου και οι τεχνολογικοί φορείς
ρυθµίζουν τα ανωτέρω ζητήµατα στους Εσωτερικούς τους Κα-
νονισµούς.

3.α. Οι Ειδικοί Λογαριασµοί Κονδυλίων Έρευνας (ΕΛΚΕ) των
ερευνητικών και τεχνολογικών φορέων του άρθρου 13α του ν.
4310/2014 και ο ΕΛΚΕ της Γ.Γ.Ε.Τ. αποτελούν αυτοτελείς µονά-
δες και υπάγονται στο Διοικητικό Συµβούλιο του ερευνητικού ή
του τεχνολογικού κέντρου και τον Γενικό Γραµµατέα Έρευνας
και Τεχνολογίας του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, αντιστοίχως. Ο Εσωτερικός Κανονισµός Λειτουργίας
του ΕΛΚΕ εντάσσεται στον Οργανισµό/Εσωτερικό Κανονισµό του
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φορέα και αποτελεί τµήµα αυτού.
β. Με τον Οργανισµό κάθε Α.Ε.Ι. καθορίζεται η οργανική µο-

νάδα και δοµή της Γραµµατείας του Ειδικού Λογαριασµού Κον-
δυλίων Έρευνας (ΕΛΚΕ) του οικείου Α.Ε.Ι., οι θέσεις ευθύνης και
η αντιστοίχησή τους µε το λοιπό οργανωτικό σχήµα του Α.Ε.Ι.. Η
Επιτροπή Ερευνών συντάσσει Εσωτερικό Κανονισµό λειτουργίας
του ΕΛΚΕ ο οποίος εγκρίνεται µε απόφαση της Συγκλήτου και
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

γ. Στους Ειδικούς Λογαριασµούς Κονδυλίων Έρευνας (ΕΛΚΕ)
των Α.Ε.Ι., αποδίδεται διαφορετικός από τα Ιδρύµατα στα οποία
ανήκουν, αριθµός φορολογικού µητρώου (ΑΦΜ).

4. Τα στοιχεία β’ και γ’ της περίπτωσης Γ’ της παρ. 4 του άρ-
θρου 7 της κ.υ.α. 679/1996 (Β’826), η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο 36 του ν. 3794/2009 (Α’156) αντικαθίστανται ως εξής:

«β. Προµήθειες αγαθών ή υπηρεσιών ή εκτελέσεις έργων δα-
πάνης µέχρι 20.000 ευρώ (χωρίς Φ.Π.Α.) η κάθε µία ανατίθενται
απευθείας χωρίς διαγωνισµό ή λήψη προσφορών, ύστερα από
εκτίµηση των τιµών που προσφέρει η αγορά.

γ. Προµήθειες αγαθών ή υπηρεσιών ή εκτελέσεις εργασιών
δαπάνης ποσού από 20.000 ευρώ (χωρίς Φ.Π.Α.) η κάθε µία και
άνω διενεργούνται µε πρόχειρο, τακτικό ή διεθνή διαγωνισµό,
σύµφωνα µε το ισχύον δίκαιο.

5. Η παρ. 2 του άρθρου 2 του Κεφαλαίου Α’ της υποπαραγρά-
φου Δ.9 του άρθρου 2 του ν. 4336/2015 (Α’ 94), αντικαθίσταται
ως εξής:

«2. Στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος νόµου δεν εµπίπτουν
οι µετακινήσεις εκτός έδρας του πάσης φύσης προσωπικού που
απασχολείται για τις ανάγκες προγραµµάτων ή έργων (ερευνη-
τικών, αναπτυξιακών κ.λπ.) των ερευνητικών και τεχνολογικών
φορέων και των ΕΛΚΕ των Α.Ε.Ι., που χρηµατοδοτούνται απο-
κλειστικά από την Ευρωπαϊκή Ένωση ή από διεθνείς οργανι-
σµούς ή ιδιωτικά κονδύλια ή ίδιους πόρους, εφόσον η σχετική
δαπάνη καλύπτεται από τα προγράµµατα ή τα έργα αυτά, για τις
ανάγκες των οποίων µετακινούνται.»

6. Στο τέλος της παρ. 5 του άρθρου 28 του ν. 4314/ 2014 (Α’
265), προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Από 23.12.2014 οι δαπάνες των υποτροφιών που χορηγούνται
από τα ερευνητικά κέντρα ή ινστιτούτα σύµφωνα µε τους όρους
της παρ. 7 του άρθρου 28 του  ν. 4310/2014, από τα Α.Ε.Ι. σύµ-
φωνα µε το ν. 4009/2011 (Α’ 195), όπως ισχύει και από το Ίδρυµα
Κρατικών Υποτροφιών (Ι.Κ.Υ.), σύµφωνα µε τον ν. 2158/1993 (Α’
109) και το π.δ. 321/1999 (Α’ 306) είναι επιλέξιµες για συγχρηµα-
τοδότηση από τα ανωτέρω επιχειρησιακά προγράµµατα. Τα χο-
ρηγούµενα από τις αιτίες αυτές ποσά δεν αποτελούν εισόδηµα
και δεν υπόκεινται σε οποιονδήποτε φόρο ή κράτηση. Η πα-
ρούσα διάταξη εφαρµόζεται και για τους µεταδιδακτορικούς συ-
νεργάτες.»

7. α. Οι δηµόσιες συµβάσεις που συνάπτουν οι ερευνητικοί και
τεχνολογικοί φορείς του άρθρου 13α του  ν. 4310/2014, ο Ειδικός
Λογαριασµός Κονδυλίων Έρευνας της ΓΓΕΤ και οι ΕΛΚΕ των εν
λόγω ερευνητικών και ΕΛΚΕ των Α.Ε.Ι., τα Ειδικά Νοµικά Πρό-
σωπα (Εταιρείες) για την Αξιοποίηση και Διαχείριση της Περιου-
σίας των Α.Ε.Ι., που ιδρύθηκαν κατ’ εξουσιοδότηση της παρ. 7
του άρθρου 41 του ν. 2413/1996 (Α’ 124) και τα Ερευνητικά Πα-
νεπιστηµιακά Ινστιτούτα (Ε.Π.Ι.) που ιδρύθηκαν κατ’ εξουσιοδό-
τηση του άρθρου 17 του ν. 2083/1992 στο πλαίσιο υλοποίησης
των έργων που διαχειρίζονται, µε αντικείµενο την εκτέλεση
έργων, την προµήθεια αγαθών ή την παροχή υπηρεσιών, υπά-
γονται στη διάταξη του άρθρου 139 του ν. 4281/2014 (Α’ 204),
εφόσον η αξία τους είναι µεγαλύτερη του ποσού των 1.000 ευρώ
(χωρίς να συµπεριλαµβάνεται ο Φ.Π.Α.).

β. Η προθεσµία του άρθρου 4 του ν. 4354/2015 παρατείνεται
ως τις 30.6.2016.

8. α. Η παρ. 1 του άρθρου 22Α του ν. 4172/2013 (Α’167) «Κώ-
δικας Φορολογίας Εισοδήµατος» αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Οι δαπάνες επιστηµονικής και τεχνολογικής έρευνας, στις
οποίες περιλαµβάνονται και οι αποσβέσεις του εξοπλισµού και
των οργάνων, που χρησιµοποιούνται για τις ανάγκες εκτέλεσης
της επιστηµονικής και της τεχνολογικής έρευνας, εκπίπτουν από
τα ακαθάριστα έσοδα των επιχειρήσεων κατά το χρόνο της
πραγµατοποίησης τους προσαυξηµένες κατά ποσοστό τριάντα

τοις εκατό (30%). Τα κριτήρια χαρακτηρισµού των πιο πάνω δα-
πανών καθορίζονται µε κοινή υπουργική απόφαση των Υπουργών
Οικονοµικών και Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Αν προ-
κύψουν ζηµίες µετά την αφαίρεση του ως άνω ποσοστού µετα-
φέρονται µε βάση το άρθρο 27 του παρόντος...».

β. Στην παράγραφο 4 του άρθρου 24 του ανωτέρω νόµου προ-
στίθεται νέα κατηγορία ενεργητικού µε αντίστοιχο συντελεστή
απόσβεσης και νέα περίοδος ως εξής:

«Εξοπλισµός και όργανα, που χρησιµοποιούνται για τις ανάγ-
κες εκτέλεσης επιστηµονικής και τεχνολογικής έρευνας..40

Ως εξοπλισµός και όργανα που χρησιµοποιούνται για τις ανάγ-
κες εκτέλεσης της επιστηµονικής και της τεχνολογικής έρευνας,
θεωρείται αυτός, που περιγράφεται στο σχετικό άρθρο της κοι-
νής υπουργικής απόφασης του άρθρου 22Α.»

9.α. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 7 του π.δ.
432/1981 (Α’ 118), όπως τροποποιήθηκε µε την περίπτωση 1 της
υποπαραγράφου Θ1 του άρθρου πρώτου του ν. 4093/2012 (Α’
222), αντικαθίσταται ως εξής:

«α. Η Επιτροπή Ερευνών µετά από έγκριση της Συγκλήτου του
Πανεπιστηµίου ή της Συνέλευσης του Τ.Ε.Ι. δύναται να διαθέτει
ετησίως ποσοστό έως πενήντα τοις εκατό (50%) του αδιάθετου
αποθεµατικού του ΕΛΚΕ για την κάλυψη των λειτουργικών του
αναγκών, εφάπαξ ή τµηµατικά, είτε αποδίδοντάς το στον προ-
ϋπολογισµό του αντίστοιχου Α.Ε.Ι., είτε αποδίδοντάς το στην
Εταιρία Αξιοποίησης και Διαχείρισης της Περιουσίας του Πανε-
πιστηµίου, είτε διαχειριζόµενη η ίδια το ως άνω ποσό για λογα-
ριασµό του Ιδρύµατος.»

β. Οι ερευνητικοί και τεχνολογικοί φορείς του άρθρου 13α του
ν. 4310/2014 και οι Ειδικοί Λογαριασµοί Κονδυλίων Έρευνας
αυτών, οι Ειδικοί Λογαριασµοί Κονδυλίων Έρευνας των Α.Ε.Ι., τα
Ειδικά Νοµικά Πρόσωπα (Εταιρείες) για την Αξιοποίηση και Δια-
χείριση της Περιουσίας των Α.Ε.Ι. που ιδρύθηκαν κατ’ εξουσιο-
δότηση της παρ. 7 του άρθρου 41 του ν. 2413/1996 και τα Ερευ-
νητικά Πανεπιστηµιακά Ινστιτούτα (Ε.Π.Ι.) που ιδρύθηκαν κατ’
εξουσιοδότηση του άρθρου 17 του ν. 2083/1992 δύνανται να διε-
νεργούν δαπάνες οι οποίες αφορούν υπηρεσίες καθαριότητας
και φύλαξης, προµήθειες καυσίµων, υπηρεσίες συντήρησης και
επισκευής κτιριακών υποδοµών και εξοπλισµού και πληρωµή
υπηρεσιών κοινής ωφελείας των οικείων ερευνητικών και τεχνο-
λογικών φορέων του άρθρου 13α του ν. 4310/2014 και Α.Ε.Ι. αν-
τιστοίχως.

γ. Οι ερευνητικοί και τεχνολογικοί φορείς του άρθρου 13α του
ν. 4310/2014 και οι Ειδικοί Λογαριασµοί Κονδυλίων Έρευνας
αυτών, οι Ειδικοί Λογαριασµοί Κονδυλίων Έρευνας των Α.Ε.Ι., τα
Ειδικά Νοµικά Πρόσωπα (Εταιρείες) για την Αξιοποίηση και Δια-
χείριση της Περιουσίας των Α.Ε.Ι. που ιδρύθηκαν κατ’ εξουσιο-
δότηση της παρ. 7 του άρθρου 41 του ν. 2413/1996 και τα
Ερευνητικά Πανεπιστηµιακά Ινστιτούτα (Ε.Π.Ι.) που ιδρύθηκαν
κατ’ εξουσιοδότηση του άρθρου 17 του ν. 2083/1992 δύνανται
να καταβάλλουν αµοιβές για την πρόσθετη απασχόληση ή και
αµοιβή αποδοτικότητας σε εργαζόµενους ή/και απασχολούµε-
νους µε οποιαδήποτε σχέση (εργασίας, έργου ή εντολής) στους
ως άνω φορείς, εφόσον υπάρχει σχετική απόφαση της Επιτρο-
πής Ερευνών του οικείου ΕΛΚΕ Α.Ε.Ι. ή του Δ.Σ. του ερευνητικού
ή τεχνολογικού φορέα και εφόσον τηρούνται τα προβλεπόµενα
όρια αµοιβών της παραγράφου 1 του άρθρου 28 του ν. 4354/
2015.

δ. Οι ρυθµίσεις των προηγούµενων περιπτώσεων της παρού-
σας παραγράφου ισχύουν αναδροµικά από το έτος 2010.

10. Η παρ. 4 του άρθρου 69Α του ν. 4270/2014 αντικαθίσταται
ως εξής:

«4. Ως τις 31.12.2015, τα διαθέσιµα όλων των φορέων της Κεν-
τρικής Κυβέρνησης, πέραν εκείνων που ανήκουν στην Κεντρική
Διοίκηση, µεταφέρονται στον Ενιαίο Λογαριασµό, υπό αντίστοι-
χους υπολογαριασµούς. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµι-
κών, που εκδίδεται ως την ανωτέρω ηµεροµηνία, καθορίζεται ο
τρόπος κίνησης των υπολογαριασµών, η λειτουργία της ταµει-
ακής τους διαχείρισης, η λογιστική απεικόνιση των κινήσεών
τους, η περαιτέρω διάρθρωσή τους, καθώς και κάθε άλλη σχε-
τική λεπτοµέρεια. Με την ίδια ή µε όµοια απόφαση δύνανται να
καθορίζονται οι λογαριασµοί που εξαιρούνται από την υποχρέ-
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ωση µεταφοράς στον Ενιαίο Λογαριασµό. Οι ανωτέρω αποφά-
σεις έχουν αναδροµική ισχύ από 31.12.2015.»

11. Η αµοιβή αποδοτικότητας που προβλέπεται στην παρ. 7
του άρθρου 38 του ν. 3205/2003 (Α’ 297) και αφορά κονδύλια
που εισέρρευσαν κατά τα τρία (3) προηγούµενα έτη στον ερευ-
νητικό ή τεχνολογικό φορέα από έργα ή προγράµµατα χρηµατο-
δοτούµενα αποκλειστικά από ιδιωτικά κονδύλια ή προγράµµατα
χρηµατοδοτούµενα αποκλειστικά από ευρωπαϊκούς ή διεθνείς
πόρους ή από πλεονάσµατα που προέρχονται από πωλήσεις
προϊόντων ή παροχή υπηρεσιών, µπορεί να καταβληθεί, µε από-
φαση του Δ.Σ. του ερευνητικού ή τεχνολογικού φορέα, σε όλο
το προσωπικό του φορέα που συµµετείχε ενεργά στο εκάστοτε
έργο ή πρόγραµµα ή στην πώληση προϊόντων ή παροχή υπηρε-
σιών. Στο εν λόγω προσωπικό περιλαµβάνονται, εκτός από τους
Ερευνητές και τους Ειδικούς Λειτουργικούς Επιστήµονες, όλες
οι κατηγορίες προσωπικού των Ερευνητικών και Τεχνολογικών
Φορέων του άρθρου 13α του ν. 4310/2014.

12.α. Επιστηµονικοί υπεύθυνοι των έργων που εκτελούνται
από τους ερευνητικούς και τεχνολογικούς φορείς του άρθρου
13α του ν. 4310/2014 µπορεί να είναι εκτός από ερευνητές/ΕΛΕ,
όλο το προσωπικό (µόνιµο ή µε σύµβαση ιδιωτικού δικαίου) του
ίδιου του φορέα, εφόσον είναι κάτοχοι µεταπτυχιακού διπλώµα-
τος. Επιστηµονικοί υπεύθυνοι µπορεί, επίσης, να είναι καθηγητές
και λέκτορες Α.Ε.Ι. και εξωτερικοί συνεργάτες, εφόσον είναι κά-
τοχοι διδακτορικού διπλώµατος. Προς τούτο, απαιτείται από-
φαση του Δ.Σ. του φορέα.

β. Επιστηµονικοί υπεύθυνοι των έργων που εκτελούνται από
τα Α.Ε.Ι. µπορεί να είναι εκτός από καθηγητές και λέκτορες Α.Ε.Ι.,
το λοιπό διδακτικό και εργαστηριακό προσωπικό των Ιδρυµάτων,
και το ερευνητικό προσωπικό των ερευνητικών και τεχνολογικών
φορέων. Επίσης, µπορεί να είναι εξωτερικοί συνεργάτες, εφόσον
είναι κάτοχοι διδακτορικού διπλώµατος. Η δυνατότητα να είναι
ορισµένες ή όλες από τις ως άνω κατηγορίες προσώπων επιστη-
µονικοί υπεύθυνοι, καθώς και οι ειδικότερες προϋποθέσεις κα-
θορίζονται στους Οδηγούς Χρηµατοδότησης των Ε.Λ.Κ.Ε. των
Α.Ε.Ι..

13.α. Η παρ. 2 περίπτωση α’του άρθρου 23 ν. 4009/2011 (Α’
195) αντικαθίσταται ως εξής:

«Να αµείβονται από χρηµατοδοτούµενα έργα που διαχειρίζε-
ται ο Ειδικός Λογαριασµός Κονδυλίων Έρευνας (ΕΛΚΕ), ή και το
Ν.Π.Ι.Δ. οποιουδήποτε Α.Ε.Ι., το οποίο προβλέπεται στο άρθρο
58, ή οποιοδήποτε ερευνητικό ινστιτούτο ή κέντρο που επο-
πτεύεται από οποιοδήποτε Υπουργείο».

β. Η παρ. 2 περίπτωση θ’ του άρθρου 23 του ν. 4009/2011
(Α’195) αντικαθίσταται ως εξής:

«Να ασκούν επιχειρηµατική δραστηριότητα µε την επιφύλαξη
των περιορισµών που προβλέπονται στην περίπτωση γ’ της πα-
ρούσας παραγράφου και ύστερα από ενηµέρωση του Κοσµή-
τορα της Σχολής στην οποία ανήκουν. Η παράλειψη εκπλήρωσης
της ανωτέρω υποχρέωσης συνιστά πειθαρχικό παράπτωµα σύµ-
φωνα µε την περίπτωση ε’ της παρ. 1 άρθρου του άρθρου 23 του
π.δ. 160/2008 (Α’ 220).»

γ. Η παρ. 3 του άρθρου 23 του ν. 4009/2011 (Α’ 195) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«Οι αµοιβές των καθηγητών και υπηρετούντων λεκτόρων πλή-
ρους απασχόλησης της περίπτωσης α’ της προηγούµενης πα-
ραγράφου εισπράττονται µέσω του Ειδικού Λογαριασµού
Κονδυλίων Έρευνας του ιδρύµατος, όπου υπηρετούν και υπό-
κεινται σε παρακράτηση πέντε τοις εκατό (5%) επί του ακαθάρι-
στου ποσού. Η ανωτέρω παρακράτηση αποτελεί πόρο του
Ειδικού Λογαριασµού Κονδυλίων Έρευνας του οικείου Α.Ε.Ι..

Οι καθηγητές και υπηρετούντες λέκτορες πλήρους απασχό-
λησης υποχρεούνται να αποδίδουν στον Ειδικό Λογαριασµό Κον-
δυλίων Έρευνας του Α.Ε.Ι., όπου υπηρετούν, ποσοστό επτά τοις
εκατό (7%) επί του ακαθάριστου εισοδήµατος που υπάγεται στην
περίπτωση θ’ της παραγράφου 2 του παρόντος άρθρου. Το ανω-
τέρω αποδιδόµενο ποσό αποτελεί πόρο του Ειδικού Λογαρια-
σµού Κονδυλίων Έρευνας. Η παράλειψη εκπλήρωσης της
ανωτέρω υποχρέωσης συνιστά πειθαρχικό παράπτωµα σύµφωνα
µε την περίπτωση στ’ της παρ. 1 του άρθρου 23 του π.δ. 160/
2008 (Α’ 220).

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων καθορίζεται η διαδικασία είσπραξης
ή συµψηφισµού του ποσού που περιέρχεται στον Ειδικό Λογα-
ριασµό Κονδυλίων Έρευνας, ο τρόπος και το είδος ρύθµισης της
οφειλής, ο αριθµός και το είδος των ρυθµιζόµενων δόσεων, και
κάθε άλλο τεχνικό ή λεπτοµερειακό ζήτηµα. Με όµοια απόφαση
είναι δυνατό να τροποποιείται το ποσοστό επί των αµοιβών των
περιπτώσεων α’, γ’ και θ’ που συνιστά πόρο του Ειδικού Λογα-
ριασµού Κονδυλίων Έρευνας.»

14. Το Ινστιτούτο Γεωλογικών και Μεταλλευτκών Ερευνών
(Ι.Γ.Μ.Ε.) και το Ινστιτούτο Τεχνολογίας Υπολογιστών και Εκδό-
σεων «Διόφαντος» (Ι.Τ.Υ.Ε.) κατά τη διαχείρηση των ερευνητικών
έργων τους που χρηµατοδοτούνται αποκλειστικά από ευρωπαϊ-
κούς ή διεθνείς πόρους ή ιδιωτικά κονδύλια, υπάγονται στο πεδίο
εφαρµογής των παραγράφων 1, 5 και 7α του παρόντος άρθρου.

Άρθρο 25
Μεταβατικές και Τελικές διατάξεις για την Έρευνα,

Τεχνολογική Ανάπτυξη και Καινοτοµία

1. Όπου στο ν. 4310/2014 αναφέρεται η ΓΓΕΚ νοείται η ΓΓΕΤ.
2. Η προθεσµία των έξι (6) µηνών της παρ. 1 του άρθρου 47

του ν. 4310/2014 παρατείνεται έως τις 31.7.2016.
3. Αναστέλλεται έως την 31η Δεκεµβρίου 2016 η ίδρυση των

ακόλουθων ερευνητικών φορέων:
Α. Ερευνητικό Κέντρο Δυτικής Ελλάδας (ΕΚΕΔΕ) µε έδρα την

Πάτρα.
Β. Ερευνητικό Κέντρο Ανατολικής Μακεδονίας�Θράκης

(Ε.ΚΕ.Α.Μ�ΘΡΑ.) - «Καραθεοδωρή» µε έδρα την Κοµοτηνή.
Γ. Κέντρο Έρευνας και Επιχειρηµατικής Καινοτοµίας Κεντρι-

κής Ελλάδας (Ε.ΕΠΙ.Κ.).
Δ. Ινστιτούτο Οπτικής και Όρασης, ως Ν.Π.Ι.Δ., µε έδρα το

Ηράκλειο Κρήτης.
Ε. Ινστιτούτο Τουριστικών Ερευνών (ΙΝ.Τ.Ε) ως Ν.Π.Ι.Δ. µε

έδρα τη Ρόδο.
Για την ίδρυση των ανωτέρω ερευνητικών φορέων ακολουθεί-

ται η διαδικασία που προβλέπεται στην παρ. 5 του άρθρου 13
του ν. 4310/2014, όπως αυτό ισχύει µετά την τροποποίησή του
µε τον παρόντα νόµο.

4. α. Οι ΕΛΕ οποιασδήποτε βαθµίδας (Α’, Β’, Γ’, Δ’), που είναι
κάτοχοι διδακτορικού διπλώµατος και αποτελούν προσωπικό
ερευνητικού κέντρου ή ινστιτούτου ή αυτοτελούς ινστιτούτου,
που εποπτεύεται από τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων και έχουν υποβάλει αίτηση εντός της τρίµηνης προ-
θεσµίας της παραγράφου 6 του άρθρου 47 του ν. 4310/2014,
µπορούν να κριθούν για την κατάληψη προσωποπαγούς θέσης
ερευνητή (Α’, Β’, Γ’) εντός του φορέα του οποίου αποτελούν προ-
σωπικό, σύµφωνα µε την εξής διαδικασία:

Οι ΕΛΕ πρέπει να υποβάλουν συµπληρωµατική αίτηση στον
φορέα, στην οποία θα αναφέρεται η βαθµίδα στην οποία θέλουν
να κριθούν. Το γνωστικό αντικείµενο της υπό πλήρωση θέσης
προσδιορίζεται από τον Διευθυντή του ινστιτούτου στο οποίο
αυτός υπηρετεί, µετά από σύµφωνη γνώµη του επιστηµονικού
συµβουλίου του άρθρου 17 του ν. 4310/2014.

Οι υποψήφιοι πρέπει να διαθέτουν τα ελάχιστα προ-σόντα ανά
ερευνητική βαθµίδα, όπως αυτά προβλέ- πονται στις παραγρά-
φους 2 και 3 του άρθρου 18 του ν. 4310/2014.

Οι επιτροπές κρίσης συγκροτούνται, σύµφωνα µε το άρθρο 29
του ν. 4310/2014, ανάλογα µε την βαθµίδα για την οποία ο υπο-
ψήφιος επιθυµεί να κριθεί.

Η απόφαση της επιτροπής κρίσης υποβάλλεται στο Δ.Σ. του
φορέα ή τον διευθυντή του ινστιτούτου και είναι δεσµευτική. Οι
ΕΛΕ που κρίνονται επιτυχώς, συνάπτουν σχέση εργασίας αορί-
στου ή ορισµένου χρόνου αναλόγως της βαθµίδας στην οποία
κατατάσσονται όπως προβλέπεται στο άρθρο 18 του ν. 4310/
2014 ή εντάσσονται σε θέση µε σχέση δηµοσίου δικαίου εφόσον
πρόκειται για αντίστοιχη θέση σε δηµόσιο ερευνητικό ή τεχνο-
λογικό φορέα. Σε περίπτωση αρνητικής κρίσης οι υποψήφιοι δια-
τηρούν την θέση που ήδη κατείχαν. Οι διαδικασίες κρίσης πρέπει
να ολοκληρωθούν έως τις 31.12.2016.

β. Το εν γένει ειδικό επιστηµονικό – τεχνικό προσωπικό (µόνιµο
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ή µε σχέση εργασίας αορίστου χρόνου) που είναι κάτοχοι διδα-
κτορικού διπλώµατος και αποτελεί προσωπικό του ερευνητικού
κέντρου ή ινστιτούτου που εποπτεύεται από τον Υπουργό Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και έχει υποβάλει αίτηση
εντός της τρίµηνης προθεσµίας που προέβλεπε η παρ. 6 του άρ-
θρου 47 του ν. 4310/2014, µπορεί να κριθεί για την κατάληψη
προσωποπαγούς θέσης Ερευνητή ή ΕΛΕ (Α’, Β’, Γ’) εντός του
ερευνητικού κέντρου ή ινστιτούτου του οποίου αποτελούν προ-
σωπικό, σύµφωνα µε την εξής διαδικασία.

Το προσωπικό της παρούσας περίπτωσης πρέπει να υποβάλει
συµπληρωµατική αίτηση στον φορέα, στην οποία θα αναφέρεται
η βαθµίδα στην οποία θέλει να κριθεί. Το γνωστικό αντικείµενο
της υπό πλήρωση θέσης προσδιορίζεται από τον Διευθυντή του
ινστιτούτου στο οποίο αυτός υπηρετεί, µετά από σύµφωνη
γνώµη  του επιστηµονικού συµβουλίου του άρθρου 17 του
ν. 4310/2014.

Οι υποψήφιοι για θέσεις ερευνητή πρέπει να διαθέτουν τα ελά-
χιστα προσόντα ανά ερευνητική βαθµίδα, όπως αυτά προβλέπον-
ται στις παραγράφους 2, 3, 4 και 5 του άρθρου 18 του ν. 4310/
2014.

Οι υποψήφιοι για θέσεις ΕΛΕ πρέπει να διαθέτουν τα ελάχιστα
προσόντα ανά βαθµίδα, σύµφωνα τις προβλέψεις του παρόντος
και του εσωτερικού κανονισµού του φορέα τους.

Οι επιτροπές κρίσης συγκροτούνται, σύµφωνα µε το άρθρο 29
του ν. 4310/2014, ανάλογα µε τη βαθµίδα για την οποία ο υπο-
ψήφιος επιθυµεί να κριθεί.

Η απόφαση της επιτροπής κρίσης υποβάλλεται στο Δ.Σ. του
κέντρου ή το διευθυντή του ινστιτούτου και είναι δεσµευτική. Το
προσωπικό της παρούσας περίπτωσης που κρίνεται επιτυχώς,
συνάπτει σχέση εργασίας αορίστου ή ορισµένου χρόνου, ανα-
λόγως της βαθµίδας στην οποία κατατάσσεται, όπως προβλέπε-
ται στο άρθρο 18 του ν. 4310/2014 ή εντάσσεται σε θέση µε
σχέση δηµοσίου δικαίου εφόσον πρόκειται για αντίστοιχη θέση
σε δηµόσιο ερευνητικό ή τεχνολογικό φορέα. Σε περίπτωση αρ-
νητικής κρίσης οι υποψήφιοι διατηρούν την θέση (µόνιµη ή αο-
ρίστου χρόνου) που ήδη κατείχαν. Οι διαδικασίες κρίσης πρέπει
να ολοκληρωθούν έως τις 31.12.2016.

γ. Όλες οι αιτήσεις που έχουν ήδη υποβληθεί σύµφωνα µε τις
διατάξεις της παραγράφου 6 του άρθρου 47 του ν. 4310/2014
πρέπει να ακολουθήσουν τη διαδικασία και τους λοιπούς όρους
που προβλέπονται στο παρόν άρθρο. Επίσης, για την ενιαία αν-
τιµετώπιση όλων των αιτήσεων, κρίσεις που τυχόν έχουν ολοκλη-
ρωθεί µέχρι την ψήφιση του παρόντος επαναλαµβάνονται
σύµφωνα µε τη διαδικασία και τους όρους του παρόντος».

5.α. Διαδικασίες κρίσης ερευνητικού προσωπικού για τις
οποίες, κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος, έχει εκδοθεί από-
φαση επιλογής ή εξέλιξης σύµφωνα µε το άρθρο 29 του ν.
4310/2014 δεν θίγονται. Αιτήσεις για κρίση ερευνητικού προσω-
πικού, οι οποίες υπεβλήθησαν µετά την έναρξη ισχύος του ν.
4310/2014 και για τις οποίες δεν έχει εκδοθεί, έως την έναρξη
ισχύος του παρόντος, απόφαση επιλογής ή εξέλιξης από την ει-
δική επιτροπή κριτών του άρθρου 29 του ν. 4310/2014, εξετάζον-
ται σύµφωνα µε το άρθρο 29, όπως έχει τροποποιηθεί και ισχύει.

6. Λήγει η θητεία Περιφερειακών Συµβουλίων Έρευνας και
Καινοτοµίας που έχουν συγκροτηθεί σύµφωνα µε τις διατάξεις
του άρθρου 10 του ν. 4310/2014 και συγκροτούνται εκ νέου σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του εν λόγω άρθρου, όπως αυτό έχει τρο-
ποποιηθεί και ισχύει.

7. Προσκλήσεις υποβολής υποψηφιοτήτων που έχουν εκδοθεί
και αποφάσεις συγκρότησης επιτροπών που κατά τη δηµοσίευση
του παρόντος έχουν εκδοθεί κατ’ εξουσιοδότηση της παρ. 3 του
άρθρου 10 του   ν. 4310/2014, όπως αυτό ίσχυε, ανακαλούνται
αυτοδικαίως και εκδίδονται εκ νέου σύµφωνα µε τις διατάξεις
του παρόντος.

8. α. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος, λήγει αυτοδικαίως
η θητεία των µελών του ΕΣΕΤ, το οποίο είχε συσταθεί σύµφωνα
µε το άρθρο 46 του ν. 3848/2010 (Α’ 71) και του οποίου η θητεία
είχε παραταθεί δυνάµει της παραγράφου 1 του άρθρου 30 του
ν. 4327/2015 (Α’ 50).

β. Έως τη συγκρότηση του ΕΣΕΚ σύµφωνα µε τη διαδικασία
του άρθρου 12 του ν. 4310/2014, όπως ισχύει, µε απόφαση του

Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων συγκροτείται
προσωρινό ΕΣΕΚ. Το εν λόγω συλλογικό όργανο αποτελείται από
δεκαεπτά (17) µέλη και η επιλογή τους ανήκει στη διακριτική ευ-
χέρεια του Υπουργού. Το εν λόγω ΕΣΕΚ ασκεί τις αρµοδιότητες
που προβλέπονται στο ν. 4310/2014, όπως ισχύει.

γ. Η θητεία των µελών του προσωρινού ΕΣΕΚ που θα επιλε-
γούν βάσει της περίπτωσης β’ της παρούσας παραγράφου λήγει
µε την συγκρότηση του ΕΣΕΚ, σύµφωνα µε τη διαδικασία που
προβλέπεται στο άρθρο 12 του  ν. 4310/2014, και πάντως το αρ-
γότερο µετά το πέρας τεσσάρων (4) µηνών από την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου.

9. Έως τη συγκρότηση των ΤΕΣ, σύµφωνα µε την παρ. 3 του
άρθρου 12 του ν. 4310/2014, εξακολουθούν να λειτουργούν τα
ΤΕΣ, τα οποία είχαν ήδη συσταθεί και λειτουργούσαν, σύµφωνα
µε το άρθρο 9 του ν. 1514/ 1985 (Α’ 13), όπως ίσχυε και ασκούν
τις αρµοδιότητες  που το ως άνω άρθρο τους ανέθετε πλην της
προβλεπόµενης από την παράγραφο 12δ, καθώς και αυτές που
ο ν. 4310/2014 ρητά τους αναθέτει. Από τη συγκρότηση των ΤΕΣ,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου, λήγει αυτοδι-
καίως η θητεία των ΤΕΣ που συγκροτήθηκαν βάσει διατάξεων
προγενέστερων του παρόντος νόµου.

10. Αν κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος έχει λήξει η θη-
τεία διευθυντή ερευνητικού κέντρου ή κεντρικής διεύθυνσης ΕΚ
ή ερευνητικού ινστιτούτου, ο υπηρετών διευθυντής συνεχίζει να
ασκεί τα καθήκοντά του µέχρι το διορισµό του νέου και το αργό-
τερο για διάστηµα µέχρι έξι (6) µήνες από τη δηµοσίευση του
παρόντος. Αν δεν καταστεί δυνατός ο διορισµός νέου διευθυντή
εντός διαστήµατος έξι (6) µηνών, το Διοικητικό Συµβούλιο, ανα-
θέτ.ε.ι. προσωρινώς, στην µεν περίπτωση ερευνητικού κέντρου
ή κεντρικής διεύθυνσης ΕΚ, στον αντιπρόεδρο του Δ.Σ., στη δε
περίπτωση ερευνητικού ινστιτούτου, στον αναπληρωτή διευ-
θυντή καθήκοντα διαχείρισης των τρεχουσών υποθέσεων, όπως
ορίζεται σε σχετική  απόφαση του διοικητικού συµβουλίου. Εάν
ο αντιπρόεδρος του Δ.Σ. ελλείπει ή κωλύεται, τα καθήκοντα του
διευθυντή ερευνητικού κέντρου ή κεντρικής διεύθυνσης ΕΚ
ασκούνται από έναν από τους διευθυντές των ινστιτούτων, σύµ-
φωνα µε την παρ. 15 του άρθρου 15 του  ν. 4310/2014, όπως
ισχύει, µέχρι το διορισµό του νέου διευθυντή. Εάν ο αναπληρω-
τής διευθυντής ινστιτούτου ελλείπει ή κωλύεται, τα καθήκοντα
του διευθυντή ινστιτούτου ασκούνται από τον αρχαιότερο ερευ-
νητή α’ βαθµίδας του ινστιτούτου ή σε περίπτωση έλλειψης
αυτού, από τον αρχαιότερο ερευνητή β’ βαθµίδας του ινστιτού-
του, µετά από σύµφωνη γνώµη του ΕΣΙ.

11. Οι προκηρύξεις για τις θέσεις Διευθυντών Ερευνητικών
Κέντρων, Διευθυντών Κεντρικής Διεύθυνσης και Διευθυντών
Ερευνητικών Ινστιτούτων, που εκδόθηκαν µετά την έναρξη
ισχύος ν. 4310/2014 είναι νόµιµες και η διαδικασία επιλογής των
ως άνω θέσεων πραγµατοποιείται, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο
ν. 4310/2014, όπως έχει τροποποιηθεί και ισχύει από τον πα-
ρόντα. Η προθεσµία των δύο (2) µηνών των περιπτώσεων α’ και
β’ της παρ. 10 του άρθρου 16 του ν. 4310/2014 ξεκινάει από την
έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου.

12. Το Διοικητικό Συµβούλιο των ερευνητικών κέντρων ανα-
συγκροτείται, σύµφωνα µε τις διατάξεις της παραγράφου 1 του
άρθρου 15, εντός έξι (6) µηνών από τη δηµοσίευση του παρόν-
τος. Έως τότε συνεδριάζει νοµίµως µε την υφιστάµενη κατά τη
δηµοσίευση του παρόντος σύνθεσή του.

13. Ο αριθµός των υποψήφιων για το Εθνικό Συµβούλιο Έρευ-
νας και Καινοτοµίας (Ε.Σ.Ε.Κ.), τα Τοµεακά Ερευνητικά Συµβού-
λια (Τ.Ε.Σ.), τα Περιφερειακά Συµβούλια Έρευνας και
Καινοτοµίας (Π.Σ.Ε.Κ.), καθώς και ο αριθµός των µελών των Επι-
στηµονικών Συµβουλίων (Ε.Σ.) των Ερευνητικών Κέντρων και των
Επιστηµονικών Συµβουλίων (Ε.Σ.) των Ερευνητικών Ινστιτούτων
καθορίζεται µε βάση την επιστηµονική αριστεία και σύµφωνα µε
την εφαρµογή ποσόστωσης κατ’ ελάχιστο 1/3 για το κάθε φύλο,
βάσει του άρθρου 116 του Συντάγµατος, εφόσον οι υποψήφιοι
διαθέτουν τα απαραίτητα προσόντα για την κάλυψη της σχετι-
κής, κατά περίπτωση, θέσης.

14. Τα Επιστηµονικά Συµβούλια των Ινστιτούτων που συγκρο-
τήθηκαν βάσει των παραγράφων 2, 3, 6 και 7 του άρθρου 17 του
ν. 4310/2014 καταργούνται αυτοδικαίως από τη δηµοσίευση του

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΘ’ - 6 ΜΑΪΟΥ 2016 9335



παρόντος.
15. Με απόφαση του Δ.Σ. του ΕΛΚΕΘΕ µπορεί να προσλαµβά-

νεται το αναγκαίο για τα ερευνητικά πλοία του ΕΛΚΕΘΕ προσω-
πικό µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου
για πλήρη ή µερική απασχόληση ή κατά πλουν. Επιτρέπεται επί-
σης µε την ίδια διαδικασία για τη στελέχωση της ναυτικής υπη-
ρεσίας του κέντρου η πρόσληψη και του αναγκαίου για την εν
γένει διαχείριση των πλωτών µέσων του Ε.Λ.Κ.Ε.Θ.Ε. λοιπού ναυ-
τιλιακού προσωπικού µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορι-
σµένου χρόνου, για πλήρη ή µερική απασχόληση. Οι όροι εργα-
σίας και το ύψος των πάσης φύσεως αµοιβών του παραπάνω
προσωπικού καθορίζονται µε κοινή απόφαση του Υπουργού Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και του Υπουργού Οικονοµι-
κών. Έως τη δηµοσίευση της απόφασης αυτής εξακολουθεί να
ισχύει η κοινή υπουργική απόφαση µε αριθµό 2/29117/0022/
2009 (Β’1385). Επίσης, στο προσωπικό του ΕΛΚΕΘΕ, καθώς και
σε κάθε εξουσιοδοτηµένο από αυτό πρόσωπο που επιβαίνει σε
πλωτά µέσα (ιδιόκτητα ή ενοικιαζόµενα) του ΕΛΚΕΘΕ, µπορεί να
χορηγηθεί κατά περίπτωση αποζηµίωση επιβίβασης, παραµονής
και εργασίας σε πλωτά µέσα, αποζηµίωση υποβρύχιων εργασιών
ή αποζηµίωση επιστηµονικών καταδύσεων. Οι εν λόγω αποζη-
µιώσεις δεν βαρύνουν τον τακτικό προϋπολογισµό, αλλά το αν-
τίστοιχο πρόγραµµα. Το ύψος και οι κατηγορίες προσωπικού που
µπορούν να λάβουν τις ανωτέρω αποζηµιώσεις καθορίζεται µε
απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και του Υπουργού Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, ύστερα από γνώµη του Δ.Σ.
του ΕΛΚΕΘΕ.

16. Για τις αποσπάσεις, ορισµένου ή αορίστου χρόνου, που
πραγµατοποιούνται προς την Γενική Γραµµατεία Έρευνας και
Τεχνολογίας σύµφωνα µε τη διάταξη της περίπτωσης β’ του άρ-
θρου 13 του ν. 706/1977 (Α’ 279), όπως ισχύει, απαιτείται µόνο
απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων.

17. Η παρ. 2 του άρθρου 5 του ν. 2919/2001 (Α’ 128) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«2. Όλες ή µέρος των µετοχών της Ανώνυµης Εταιρίας Επι-
στηµονικό Πάρκο Πάτρας (ΕΠΠ) δύνανται να περιέλθουν στην
αποκλειστική κυριότητα του Ι.Τ.Ε., κατόπιν κοινής απόφαση του
Υπουργού Οικονοµικών και του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων. Με την ως άνω απόφαση ρυθµίζονται όλα τα
ειδικότερα ζητήµατα που αφορούν την µεταφορά των µετοχών
του ΕΠΠ στο ΙΤΕ, καθώς και κάθε άλλο σχετικό λεπτοµερειακό
ζήτηµα.»

18. Δαπάνες του νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου µε την
επωνυµία «ΚΕΝΤΡΟ ΔΙΑΔΟΣΗΣ ΕΠΙΣΤΗΜΩΝ ΚΑΙ ΜΟΥΣΕΙΟ ΤΕ-
ΧΝΟΛΟΓΙΑΣ», οι οποίες πραγµατοποιήθηκαν παρά την απουσία
έγκρισης του προϋπολογισµού του από το εποπτεύον Υπουρ-
γείο, σύµφωνα µε το άρθρο 63 του ν. 4270/2014, δεν πάσχουν
ακυρότητας εξ αυτού του λόγου.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΩΤΑΤΗ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗ

Άρθρο 26
Διοικητικά θέµατα των Πανεπιστηµίων και των Τ.Ε.Ι.

1. Στο τέλος της παρ. 15 του άρθρου 8 του ν. 4009/2011 (Α’
195) όπως ισχύει, προστίθενται οι λέξεις «για τετραετή θητεία».

2. Τα τελευταία εδάφια των περιπτώσεων β’ και δ’ της παρ. 16
του άρθρου 8 του ν. 4009/2011 (Α’ 195) όπως ισχύει, καταργούν-
ται.

3. Στο τελευταίο εδάφιο της περίπτωσης ε’ της παρ. 16 του
άρθρου 8 του ν. 4009/2011 (Α’ 195), όπως η παράγραφος αυτή
αντικαταστάθηκε τελικώς τροποποιήθηκε µε την παρ. 8 του άρ-
θρου 2 του ν. 4076/2012 (Α’ 159), µε το άρθρο 6 της µε ηµερο-
µηνία 7.10.2015 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 127) η
οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 12 του ν. 4350/2015 (Α’ 161) δια-
γράφονται οι λέξεις «και κοσµήτορες».

4. Στο άρθρο 8 του ν. 4009/2011 όπως ισχύει, προστίθεται πα-
ράγραφος 13Β ως εξής:

«13Β. Σε περίπτωση κατά την οποία το Συµβούλιο αδυνατεί να
λάβει απόφαση ή να ασκήσει το σύνολο ή µέρος των ως άνω αρ-

µοδιοτήτων του ή να ενεργήσει σύµφωνα µε τις προβλεπόµενες
αρµοδιότητές του, υποκαθίσταται από τη Σύγκλητο του Α.Ε.Ι.. Σε
περίπτωση έκφρασης γνώµης ή έκδοσης εγκριτικής απόφασης
η γνώµη ή η έγκριση θεωρείται ότι δόθηκαν µετά την άπρακτη
παρέλευση τριάντα (30) ηµερών από την περιέλευση του ερωτή-
µατος ή της σχετικής απόφασης σε αυτό.

Οι αποφάσεις που έχουν ληφθεί από τις Συγκλήτους των Ιδρυ-
µάτων µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος σε εφαρµογή της προ-
ηγούµενης παραγράφου λόγω αδυναµίας λειτουργίας των
Συµβουλίων είναι νόµιµες.»

5. Στην παρ. 1 του άρθρου 10 του ν. 4009/2011 όπως ισχύει,
µετά τη λέξη «συσταθεί» προστίθενται οι λέξεις «ή συσταθούν».

6. Η περίπτωση γ’ της παρ. 22 του άρθρου 80 του ν. 4009/2011
αντικαθίσταται ως εξής:

«γ) Έως την έναρξη ισχύος του κατά το άρθρο 5 Οργανισµού
κάθε Ιδρύµατος και του κατά το άρθρο 6 Εσωτερικού του Κανο-
νισµού, τα θέµατα που προβλέπονται σε αυτούς ρυθµίζονται µε
αποφάσεις της Συγκλήτου, οι οποίες δηµοσιεύονται στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως».

7. Όλες οι διαδικασίες για την εκλογή Κοσµητόρων που διε-
νεργήθηκαν µετά την έναρξη του άρθρου 6 της 7.10.2015 Πρά-
ξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 127) η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο 12 του ν. 4350/2015 (Α’ 161), έχουν νοµίµως διενεργηθεί
και πράξεις διορισµού των Κοσµητόρων που εκδόθηκαν κατ’
εφαρµογή των ίδιων διατάξεων είναι νόµιµοι.

8. Τα Πρυτανικά Συµβούλια τα οποία λειτουργούν κατά την
έναρξη ισχύος του παρόντος και έχουν συσταθεί µε αποφάσεις
των Συγκλήτων των οικείων Α.Ε.Ι. µετά την έναρξη ισχύος του ν.
4009/2011 ή θα συσταθούν µετά τη δηµοσίευση του παρόντος,
θεωρείται ότι έχουν συσταθεί και λειτουργούν νόµιµα από τη σύ-
στασή τους.

9. Τα Ερευνητικά Πανεπιστηµιακά Ινστιτούτα (Ε.Π.Ι.) που ιδρύ-
θηκαν κατ’ εξουσιοδότηση του άρθρου 17 του ν. 2083/1992 και
των οποίων η λειτουργία έληξε στις 31.12.2015, εξακολουθούν
νόµιµα να λειτουργούν και υπάγονται στις ισχύουσες για τη λει-
τουργία των Ερευνητικών Πανεπιστηµιακών Ινστιτούτων (Ε.Π.Ι.)
διατάξεις. Η ισχύς της παραγράφου αυτής αρχίζει από 1.1.2016.

10. Ποσά τα οποία έχουν καταλογισθεί, ως αχρεωστήτως κα-
ταβληθέντα, σε Διευθυντές Ερευνητικών Κέντρων ή Ινστιτούτων,
οι οποίοι κατά τη διάρκεια της θητείας τους ή µέρους αυτής από
το 1997 έως το 2008, είχαν διατηρήσει το καθεστώς µελών ΔΕΠ
πλήρους απασχόλησης στο οικείο Α.Ε.Ι. ενώ παράλληλα εκτε-
λούσαν αµισθί τα καθήκοντά τους ως Διευθυντές Ερευνητικών
Κέντρων ή Ινστιτούτων δεν αναζητούνται και διαγράφονται. Επί-
σης, διαγράφονται οι τυχόν προσαυξήσεις και δεν εκτελούνται
οι σχετικοί καταλογισµοί.

Άρθρο 27
Ρύθµιση θεµάτων Εκπαιδευτικού, Διδακτικού,

Εργαστηριακού και Τεχνικού Προσωπικού ειδικών
κατηγοριών των Πανεπιστηµίων και των Τ.Ε.Ι.

1. Μέχρι την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος που προ-
βλέπεται στην παρ. 6 του άρθρου 29 του ν. 4009/2011 επαναφέ-
ρονται σε ισχύ το π.δ. 118/2002 (Α’ 99), π.δ. 117/2002 (Α’99) και
το π.δ. 147/2009 (Α’189) για τις ανάγκες του παρόντος άρθρου.

2. Η παρ. 6 του άρθρου 29 του ν. 4009/2011 (Α’ 195) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«6. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µετά από πρόταση
των Υπουργών Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Οι-
κονοµικών και Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, καθορί-
ζονται η βαθµολογική και µισθολογική κατάσταση και εξέλιξη των
µελών των ανωτέρω κατηγοριών προσωπικού και ρυθµίζονται τα
σχετικά µε την εν γένει υπηρεσιακή κατάσταση αυτών, όπως µο-
νιµοποίηση, µετατάξεις, αποσπάσεις, η χορήγηση εκπαιδευτικών
και λοιπών αδειών, και κάθε άλλο θέµα που αφορά τις υποχρεώ-
σεις και τα δικαιώµατα αυτών.»

3. Για τη βαθµολογική και µισθολογική κατάταξη των υπηρε-
τούντων και των υπό διορισµό κατά τη δηµοσίευση του παρόντος
µελών Ε.Ε.Π. και Ε.ΔΙ.Π. των πανεπιστηµίων λαµβάνεται υπόψη
ο αναγνωρισµένος συνολικός χρόνος υπηρεσίας του ανωτέρω
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προσωπικού στο δηµόσιο µε οποιαδήποτε σχέση εργασίας. Τα
µέλη Ε.Ε.Π. και Ε.ΔΙ.Π. των Πανεπιστηµίων, από τη δηµοσίευση
του παρόντος, και µέχρι την έκδοση του κατά τις διατάξεις της
παρ. 6 του άρθρου 29 του ν. 4009/2011 προεδρικού διατάγµατος
κατατάσσονται αυτοδίκαια σε βαθµίδες της παρ. 2 του άρθρου
1 του π.δ. 118/2002 (Α’99). Για την βαθµολογική κατάταξη των
υπηρετούντων και των υπό διορισµό κατά τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος µελών Ε.Τ.Ε.Π., λαµβάνεται υπόψη ο αναγνωρισµένος
συνολικός χρόνος υπηρεσίας του ανωτέρω προσωπικού στο δη-
µόσιο µε οποιαδήποτε σχέση εργασίας. Τα µέλη Ε.Τ.Ε.Π. των Πα-
νεπιστηµίων, από τη δηµοσίευση του παρόντος, και µέχρι την
έκδοση του κατά τις διατάξεις της παρ. 6 του άρθρου 29 του ν.
4009/2011 προεδρικού διατάγµατος κατατάσσονται αυτοδίκαια
σε βαθµίδες του π.δ. 117/2002 (Α’99). Για την κατάταξη σε βαθ-
µίδες των µελών Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π. των πανεπιστηµίων
η διάρκεια της θητείας στην εισαγωγική βαθµίδα υπολογίζεται
ως τριετής και ο αποµένων χρόνος λαµβάνεται υπόψη για την
εξέλιξη στις επόµενες βαθµίδες. Όπου στις οικείες διατάξεις του
π.δ 118/2002, όπως ισχύει, αναφέρεται Ε.Ε.ΔΙ.Π. Ι και Ε.Ε.ΔΙ.Π. ΙΙ
νοείται το Ε.Ε.Π. και Ε.ΔΙ.Π., αντιστοίχως. Τα µέλη Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π.
και Ε.Τ.Ε.Π. των Τ.Ε.Ι. και της ΑΣΠΑΙΤΕ εξακολουθούν να διατη-
ρούν τη βαθµολογική τους κατάσταση και υπάγονται στις διατά-
ξεις του κεφαλαίου Β’ του ν. 4354/2015, µέχρι την έκδοση του
κατά τις διατάξεις της παρ. 6 του άρθρου 29 του ν. 4009/11 προ-
εδρικού διατάγµατος.

4. Η υποπαράγραφος 1 της παρ. 3 του άρθρου 68 του ν.
4235/2014 ( Α’ 32) αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Τα υπηρετούντα κατά τη δηµοσίευση του παρόντος µέλη
των κατηγοριών Ε.Ε.ΔΙ.Π. (κλάδων Ι και ΙΙ), ΕΡ.ΔΙΠ., Ε.Τ.Ε.Π. και
Ε.Τ.Π. των Α.Ε.Ι. εντάσσονται αυτοδίκαια σε αντίστοιχες θέσεις
των προβλεπόµενων στο άρθρο 29 του ν. 4009/2011 κατηγοριών
Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.ΕΠ.. Για την ένταξη των µελών των ανω-
τέρω κατηγοριών εκδίδεται διαπιστωτική πράξη του οικείου Πρύ-
τανη που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και η
διανυθείσα στον κλάδο υπηρεσία λαµβάνεται υπόψη για κάθε
υπηρεσιακή, βαθµολογική και µισθολογική συνέπεια. Ειδικότερα,
από τη δηµοσίευση του παρόντος, τα υπηρετούντα µέλη των κα-
τηγοριών Ε.Ε.ΔΙ.Π. (κλάδων Ι και ΙΙ), Ε.Τ.Ε.Π., Ε.Τ.Π. και ΕΡ.ΔΙ.Π.
που διαθέτουν τα προβλεπόµενα στο άρθρο 29 του ν. 4009/2011)
τυπικά προσόντα των κατηγοριών Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π. αν-
τίστοιχα, εντάσσονται αυτοδίκαια σε κενές οργανικές θέσεις ή
συνιστώµενες µε µετατροπή των θέσεών τους, ενώ τα µέλη που
δεν διαθέτουν τα τυπικά προσόντα εντάσσονται αυτοδίκαια σε
αντίστοιχες προσωποπαγείς θέσεις του ως άνω άρθρου. Σε πε-
ρίπτωση απόκτησης των τυπικών προσόντων των κατηγοριών
προσωπικού Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π. τα µέλη εντάσσονται σε
οργανικές θέσεις µε την ίδια διαδικασία. Για την ανωτέρω διαδι-
κασία αυτοδίκαιης ένταξης δεν απαιτείται η κατοχή διδακτορικού
διπλώµατος ή µεταπτυχιακού τίτλου σπουδών για γνωστικά αν-
τικείµενα εξαιρετικής και αδιαµφισβήτητης ιδιαιτερότητας, για
τα οποία δεν είναι δυνατή ή συνήθης η εκπόνηση διδακτορικής
διατριβής ή η απόκτηση µεταπτυχιακού τίτλου».

5. Η παρ. 2 του άρθρου 55 του ν. 4264 (Α’ 118) αντικαθίσταται
ως εξής:

«2. Με την ολοκλήρωση της διαδικασίας ένταξης που προβλέ-
πεται στις περιπτώσεις 2 και 5 της παρ. 3 του άρθρου 68 του ν.
4235/2014 (Α’ 32), οι θέσεις των µελών της κατηγορίας Ε.Τ.Ε.Π.
του άρθρου 29 του ν. 4009/2011, των µονίµων διοικητικών υπαλ-
λήλων και των υπαλλήλων ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου,
που υπηρετούν στα Α.Ε.Ι. µετατρέπονται αυτοδίκαια σε αντίστοι-
χες θέσεις των προβλεπόµενων στο άρθρο 29 του ν. 4009/2011
µελών κατηγορίας Ε.ΔΙ.Π., µε αντίστοιχη κατάργηση της κατεχό-
µενης πριν από την ένταξη θέσης τους. Οι ανωτέρω κατηγορίες
προσωπικού που εντάσσονται σε θέσεις κατηγορίας Ε.ΔΙ.Π. οι
οποίες διαθέτουν τα προβλεπόµενα στο άρθρο 29 του ν.
4009/2011 τυπικά προσόντα της αντίστοιχης κατηγορίας εντάσ-
σονται σε κενές ή συνιστώµενες µε µετατροπή των θέσεών τους
οργανικές θέσεις Ε.ΔΙ.Π..»

6. Για τις εκπαιδευτικές άδειες και µετατάξεις των µελών
Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π. εφαρµόζονται οι διατάξεις του π.δ.
147/2009 (Α’189), όπως ισχύουν. Οι ίδιες διατάξεις του ως άνω

προεδρικού διατάγµατος εφαρµόζονται αναλογικά και για τα
µέλη Ε.Τ.Ε.Π. των Πανεπιστηµίων, καθώς και των κατηγοριών
Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π. που υπηρετούν σε Τ.Ε.Ι. και στην
ΑΣΠΑΙΤΕ. Επιπροσθέτως, µπορεί να χορηγηθεί εκπαιδευτική
άδεια για µεταδιδακτορική έρευνα ενός έτους µε τις προβλεπό-
µενες κάθε φορά αποδοχές για κάθε έξι έτη υπηρεσίας ή έξι
µηνών για κάθε τρία έτη υπηρεσίας, σύµφωνα µε όρους και προ-
ϋποθέσεις που θα εξειδικεύονται µε κανονιστική απόφαση της
Συγκλήτου του οικείου Ιδρύµατος. Από της δηµοσιεύσεως του
παρόντος είναι δυνατή η µετάταξη από Τ.Ε.Ι. σε Πανεπιστήµια.
Εκκρεµείς κατά τη δηµοσίευση του παρόντος διαδικασίες µετα-
τάξεων ή αιτήσεις χορήγησης εκπαιδευτικών αδειών συνεχίζον-
ται και ολοκληρώνονται σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος.

7. Τα υπηρετούνται µέλη Ε.Ε.Π. ή Ε.ΔΙ.Π., τα οποία εντάχθηκαν
στις ως άνω κατηγορίες από τις κατηγορίες των µελών Ε.Ε.ΔΙ.Π.
I και II, Ε.ΤΕ.Π. ή Ε.Τ.Π. ή ΕΡ.ΔΙ.Π. ή των µονίµων διοικητικών
υπαλλήλων ή των υπαλλήλων ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρό-
νου, για τα οποία δεν έχει καθοριστεί γνωστικό αντικείµενο, µπο-
ρούν να υποβάλλουν σχετική αίτηση στην ακαδηµαϊκή µονάδα
που υπηρετούν για τον καθορισµό του. Για τον καθορισµό του,
λαµβάνεται υπόψη το διδακτικό ή επιστηµονικό - ερευνητικό
έργο ή µεταπτυχιακοί τίτλοι σπουδών του αιτούντος. Ο καθορι-
σµός του γνωστικού αντικειµένου γίνεται µε διαπιστωτική πράξη
του Πρύτανη η οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερ-
νήσεως, και εκδίδεται ύστερα από απόφαση της ακαδηµαϊκής
µονάδας (Συνέλευσης του Τµήµατος, Κοσµητείας της Σχολής ή
Συγκλήτου) στην οποία υπηρετεί ο αϊτών. Στα Τµήµατα στα οποία
λειτουργούν Τοµείς, για την έκδοση της απόφασης από τη Συ-
νέλευση απαιτείται η προηγούµενη γνώµη του Τοµέα στον οποίο
υπηρετεί ο αϊτών. Η ως άνω διαδικασία απαιτείται και για την πε-
ρίπτωση µεταβολής ήδη καθορισθέντος γνωστικού αντικειµένου.

8. Στην περίπτωση αα’ της παρ. 3 του άρθρου 6 του ν. 4057/
2012 (Α’ 54) η φράση «, καθώς και για το Ειδικό Τεχνικό Εργα-
στηριακό Προσωπικού (Ε.Τ.Ε.Π.) που προβλέπονται στα άρθρα
28 και 29» αντικαθίσταται από τη φράση «που προβλέπεται από
το άρθρο 28». Στην περίπτωση β’ της παρ. 9 του άρθρου 6 του
ν. 4057/2012 (Α’ 54) µετά τη λέξη «(Ε.Δ.Ι.Π.)» προστίθεται η
φράση «και του Ειδικού Τεχνικού Εργαστηριακού Προσωπικού
(Ε.Τ.Ε.Π.)».

9. α. Η περίπτωση β’ της παρ. 1 και η περίπτωση β’ της παρ. 2
του άρθρου 29 του ν. 4009/2011 αντικαθίστανται ως εξής:

«β) Οι θέσεις του προσωπικού αυτού ανήκουν στο Ίδρυµα και
κατανέµονται µε απόφαση της Συγκλήτου στα Τµήµατα, στις
Σχολές ή στο Ίδρυµα, ύστερα από εισήγηση του Πρύτανη ή των
Κοσµητόρων ή των Προέδρων Τµηµάτων. Με απόφαση της Συ-
νέλευσης του Τµήµατος, οι θέσεις των µελών Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Ε.Π.
µπορούν να κατανέµονται στους Τοµείς σύµφωνα µε το γνωστικό
τους αντικείµενο.»

β. Η περίπτωση β’ της παρ. 3 του άρθρου 29 του ν. 4009/2011
αντικαθίσταται ως εξής: 

«Οι θέσεις του προσωπικού αυτού ανήκουν στο Ίδρυµα και να
κατανέµονται µε απόφαση της Συγκλήτου στις Σχολές ύστερα
από εισήγηση του Πρύτανη ή των Κοσµητόρων. Με απόφαση της
Κοσµητείας οι θέσεις Ε.Τ.Ε.Π. κατανέµονται στα Τµήµατα, ενώ
µε απόφαση της Συνέλευσης του Τµήµατος µπορεί να κατανε-
µηθούν στους Τοµείς, στα Εργαστήρια ή στις κλινικές, ανάλογα
µε τις ανάγκες τους. Σε ειδικές περιπτώσεις οι θέσεις µπορεί να
ανήκουν στο Ίδρυµα ή στη Σχολή.»

γ. Αρµόδιο όργανο για όλα τα θέµατα που αφορούν στα µέλη
Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π. των Α.Ε.Ι. είναι η Συνέλευση του Τµή-
µατος. Στις περιπτώσεις που οι θέσεις ανήκουν στη Σχολή ή στο
Ίδρυµα, η αρµοδιότητα αυτή ασκείται από τη Συνέλευση της
Σχολής ή τη Σύγκλητο αντίστοιχα.»

10. Η παρ. 4 του άρθρου 29 του ν. 4009/2011 αντικαθίσταται
ως εξής:

«4. Ο διορισµός σε θέσεις των κατηγοριών των προηγουµένων
παραγράφων γίνεται µε προκήρυξη των θέσεων και επιλογή των
υποψηφίων από τη Συνέλευση του Τµήµατος ή της Σχολής ή τη
Σύγκλητο, ανάλογα µε την ακαδηµαϊκή µονάδα στην οποία ανή-
κει η θέση. Οι όροι και οι προϋποθέσεις για την προκήρυξη των
θέσεων αυτών, καθώς και η διαδικασία επιλογής και περιοδικής
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αξιολόγησης του ανωτέρω προσωπικού ρυθµίζονται από τον Ορ-
γανισµό του ιδρύµατος και µέχρι τη δηµοσίευσή του µε κανονι-
στική απόφαση της Συγκλήτου που δηµοσιεύεται στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως. Για την έκδοση της απόφασης και τη δια-
δικασία επιλογής λαµβάνονται υπόψη οι διατάξεις των άρθρων
2 και 3 του π.δ. 147/2009 (Α’ 189). Οι ίδιες διατάξεις εφαρµόζον-
ται αναλογικά για όλες τις κατηγορίες προσωπικού του παρόντος
άρθρου των πανεπιστηµίων, των Τ.Ε.Ι. και της         ΑΣΠΑΙΤΕ.»

11.α. Τα µέλη Ε.Ε.Π. και Ε.ΔΙ.Π. υποχρεούνται να παρευρί-
σκονται στους πανεπιστηµιακούς χώρους είκοσι δύο (22) ώρες
εβδοµαδιαίως κατ’ ελάχιστο όριο, κατανεµηµένες σε τέσσερις
τουλάχιστον εργάσιµες ηµέρες και να παρέχουν κάθε µορφής
διδακτικό έργο µε αριθµό διδακτικών ωρών ανάλογο µε αυτό των
µελών ΔΕΠ, καθώς και κάθε µορφής επιστηµονικό-ερευνητικό
έργο.

β. Τα µέλη Ε.Τ.ΕΠ. υποχρεούνται να παρευρίσκονται στους πα-
νεπιστηµιακούς χώρους είκοσι έξι (26) ώρες εβδοµαδιαίως, κατ’
ελάχιστο όριο και να παρέχουν κάθε µορφής εξειδικευµένο τε-
χνικό εργαστηριακό έργο.

12.α. Το τελευταίο εδάφιο της περίπτωσης α’ της παρ. 2 του
άρθρου 29 του ν. 4009/2011 όπως ισχύει, τροποποιείται ως εξής:

«Στους κατόχους διδακτορικού διπλώµατος, είτε στα µέλη της
καταληκτικής Βαθµίδας µπορεί να ανατίθεται διδακτικό έργο, δι-
δασκαλία µαθηµάτων εµβάθυνσης σε µικρές οµάδες φοιτητών
υπό την εποπτεία των Καθηγητών της σχολής και δύνανται να
συµµετέχουν στην επίβλεψη πτυχιακών ή άλλων εργασιών».

β. Η περίπτωση α’ της παρ. 12 του άρθρου 44Α του ν. 4115/
2013, όπως ισχύει, εφαρµόζεται και για τα µέλη Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π.,
Ε.Τ.Ε.Π. των Α.Ε.Ι..

γ. Στο τέλος της περίπτωσης γ’ της παρ. 2 του άρθρου 14 του
ν. 4369/2016 (Α’33), προστίθεται φράση: «, καθώς και το Ειδικό
Τεχνικό Εργαστηριακό Προσωπικό     (Ε.Τ.Ε.Π.) των Α.Ε.Ι.».

δ. Για τα υπηρετούντα στις 31.12.2015 µέλη Ε.Τ.Ε.Π. ή Ε.ΔΙ.Π.
των Πανεπιστηµίων, τα οποία υπηρετούσαν την 1.11.2011 ως
Ε.Τ.Ε.Π., η µισθολογική τους κατάσταση και εξέλιξη, µε την
εφαρµογή των διατάξεων του Α’ µέρους του ν. 3205/2003 µέχρι
τις 31.12.2015 θεωρείται νόµιµη, λαµβάνοντας υπόψη όλου του
αναγνωρισµένου χρόνου υπηρεσίας τους. Οι καταβληθείσες
αποδοχές του ανωτέρω προσωπικού µέχρι τις 31.12.2015 θεω-
ρούνται νόµιµες και τυχόν διαφορές δεν αναζητούνται, ενώ για
την εφαρµογή του άρθρου 27 του ν. 4354/2015 υπολογίζονται οι
καταβληθείσες αποδοχές στις 31.12.2015. Από τη δηµοσίευση
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως της ένταξής τους στην κατη-
γορία Ε.ΔΙ.Π., σύµφωνα µε τις διατάξεις των περιπτώσεων 2 και
5 της παρ. 3 του άρθρου 68 του ν. 4235/2014 (Α’32), τα µέλη
Ε.ΔΙ.Π. των Πανεπιστηµίων εξακολουθούν να αµείβονται µέχρι
τις 31.12.2015, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 3205/2003 και
του ν. 4024/2011, αντίστοιχα. Από 1.1.2016 και µέχρι τη δηµοσί-
ευση του παρόντος, τα υπηρετούντα µέλη Ε.ΔΙ.Π. τα οποία εν-
τάχθηκαν στην κατηγορία αυτή από την κατηγορία των µελών
Ε.Τ.Ε.Π. ή των µονίµων διοικητικών υπαλλήλων ή των υπαλλήλων
ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, υπάγονται στις µισθολογικές
ρυθµίσεις του Κεφαλαίου Β’ του ν. 4354/2015.»

Άρθρο 28
Ρύθµιση θεµάτων για την εύρυθµη λειτουργία των

Πανεπιστηµίων και των Τ.Ε.Ι.

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 24 του ν. 4009/2011  (Α’195) όπως
ισχύει, προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Οι Αναπληρωτές Πρύτανη των Πανεπιστηµίων και οι Αναπλη-
ρωτές Πρόεδροι των Τ.Ε.Ι., δύναται να απαλλάσσονται µέρους
ή του συνόλου των διδακτικών τους καθηκόντων έπειτα από από-
φαση της Συγκλήτου του Ιδρύµατος στο οποίο υπηρετούν ύστε-
ρα από γνώµη του οικείου Τµήµατος.

Οι Πρόεδροι των Διοικητικών Συµβουλίων των εποπτευόµενων
από το Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων φο-
ρέων κατά τη διάρκεια της θητείας τους, δύνανται να απαλλάσ-
σονται των διδακτικών και διοικητικών καθηκόντων τους στο
Πανεπιστήµιο ή στο Τ.Ε.Ι. στο οποίο υπηρετούν.»

2. Η παρ. 2 του άρθρου 25 του ν. 4009/2011 (Α’ 195) αντικαθί-

σταται ως εξής:
«2. Οι αποδοχές του Πρύτανη και των Αναπληρωτών Πρύτανη

των Πανεπιστηµίων και του Προέδρου και των Αναπληρωτών
Προέδρων των Τ.Ε.Ι., του Προέδρου και των Αντιπροέδρων της
Διοικούσας Επιτροπής του Ελληνικού Ανοικτού Πανεπιστηµίου,
και του Διεθνούς Πανεπιστηµίου Ελλάδος, των Κοσµητόρων και
των Προέδρων Τµηµάτων καθορίζονται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

3. Οι διατάξεις του άρθρου 5 του π.δ. 407/1980  (Α’112), για
την πρόσληψη επιστηµόνων αναγνωρισµένου επιστηµονικού κύ-
ρους, είτε κατόχων διδακτορικού διπλώµατος είτε εξαιρετικής
τεχνικής ή καλλιτεχνικής εµπειρίας µε σχέση εργασίας ορισµέ-
νου χρόνου για τη διεξαγωγή διδακτικού, ερευνητικού και επι-
στηµονικού έργου εφαρµόζονται κατ’ αναλογία σε όλα τα Α.Ε.Ι.
της χώρας και στο σύνολο των Τµηµάτων τους και δεν αφορούν
µόνο µέλη ΔΕΠ ή ΕΠ ή καθηγητές ή υπηρετούντες Λέκτορες. Η
περίπτωση δ’ της παρ. 1 του άρθρου 2 του ν. 1674/1986 (Α’ 203)
καταργείται.

4. Είναι σύννοµες οι αναθέσεις διδασκαλίας και συµβάσεις ερ-
γασίας σύµφωνα µε το π.δ. 407/1980 (Α’ 112), το άρθρο 19 του
ν. 1404/1983 (Α’ 173), όπως ισχύει, το π.δ. 163/2002 (Α’ 149) και
την παρ. 6 του άρθρου 29 του ν. 4009/2011 (Α’ 195) όπως συµ-
πληρώθηκε από την παρ. 16 του άρθρου 34 του ν. 4115/2013 (Α’
24) για τα ακαδηµαϊκά έτη 2011-2012, 2012-2013, 2013-2014 και
2014-2015, οι οποίες αφορούσαν εγκεκριµένες πιστώσεις δυνά-
µει αντίστοιχων υπουργικών αποφάσεων.

5. Στο τέλος της παρ. 5 του άρθρου 24 του ν. 4009/2011 (Α’
195), όπως τροποποιήθηκε από το άρθρο 34 του ν. 4115/2013
(Α’ 24), προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Στην περίπτωση του προηγούµενου εδαφίου και ύστερα από
αίτηση των ενδιαφεροµένων Καθηγητών συνυπολογίζεται η διάρ-
κεια του χρόνου αναστολής των καθηκόντων τους ως χρόνος πα-
ραµονής στη βαθµίδα που υπηρετούν, έπειτα από απόφαση της
Συνέλευσης του Τµήµατος, από την οποία θα προκύπτει ότι ο Κα-
θηγητής ασκούσε καθ’ όλο το χρόνο της αναστολής των καθη-
κόντων του τα εκπαιδευτικά του καθήκοντα.»

6. α) Η παρ. 4 του άρθρου 27 του ν. 4009/2011 (Α’ 195) αντι-
καθίσταται ως εξής:

«4.α) Κάθε Καθηγητής υπηρετεί υποχρεωτικά στο Α.Ε.Ι. από
το οποίο του χορηγήθηκε επιστηµονική άδεια ή σε άλλο Α.Ε.Ι.
της ηµεδαπής εφόσον εκλεγεί σε Τµήµα ή Σχολή του για τρία (3)
έτη µετά τη λήξη της ανωτέρω άδειας. Σε διαφορετική περί-
πτωση καταλογίζονται στο µέλος ΔΕΠ οι αποδοχές τις οποίες
έλαβε κατά τη διάρκεια της άδειας.

β) Στη ρύθµιση της περίπτωσης α’ της παρούσας παραγράφου
υπάγονται και οι περιπτώσεις των Καθηγητών που κατά την
έναρξη ισχύος της έχουν ήδη εκλεγεί σε άλλο Α.Ε.Ι. της ηµεδα-
πής από αυτό που τους χορήγησε την επιστηµονική άδεια.»

7. Η παρ. 5 του άρθρου 39 του ν. 4009/2011 όπως ισχύει, αν-
τικαθίσταται ως εξής:

«5. α) Με απόφαση της Γενικής Συνέλευσης Ειδικής Σύνθεσης
του Τµήµατος, ορίζεται για κάθε υποψήφιο διδάκτορα ως επιβλέ-
πων καθηγητής και µε την προϋπόθεση ότι συναινεί ο οριζόµενος
καθηγητής του ίδιου ή συναφούς γνωστικού αντικειµένου µε
αυτό για το οποίο ενδιαφέρεται ο υποψήφιος διδάκτορας. Με
την ίδια διαδικασία µπορεί να ορίζονται περισσότεροι του ενός
επιβλέποντες καθηγητές του ίδιου ή άλλου Α.Ε.Ι. ή αντίστοιχης
βαθµίδας ερευνητές ερευνητικού ιδρύµατος της ηµεδαπής ή της
αλλοδαπής.

β) Τµήµατα των Τ.Ε.Ι. επιτρέπεται να συνεργάζονται µε Τµή-
µατα ή Σχολές των Πανεπιστηµίων της ηµεδαπής για την εκπό-
νηση διδακτορικών διατριβών µε συνεπίβλεψη. Η συνεργασία
συνίσταται στον ορισµό, για κάθε υποψήφιο διδάκτορα, µε απο-
φάσεις των αρµοδίων οργάνων των Τµηµάτων Καθηγητή Τ.Ε.Ι.
του ίδιου ή συναφούς γνωστικού αντικειµένου µε αυτό για το
οποίο ενδιαφέρεται ο υποψήφιος διδάκτορας, ως συνεπιβλέ-
ποντα, µε τη συναίνεση του ίδιου του οριζόµενου. Τα κριτήρια τα
οποία πρέπει να πληρούν τα Τµήµατα των Τ.Ε.Ι. για να συνεργά-
ζονται µε τα Τµήµατα των Πανεπιστηµίων της ηµεδαπής για την
εκπόνηση διδακτορικών διατριβών µε συνεπίβλεψη, καθώς και

9338 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κάθε άλλο αναγκαίο για τη σύµπραξη θέµα ρυθµίζονται µε από-
φαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων.»

8. Κυρώνονται οι αποφάσεις της Συγκλήτου του Εθνικού και
Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου Αθηνών των συνεδριάσεων
20.2.2012 (Β’ 1317) και 22.3.2012 (Β’ 1649) µε τις οποίες καθορί-
στηκε η διαδικασία εκλογής, εξέλιξης, µονιµοποίησης, διορισµού
σε θέσεις καθηγητών οποιασδήποτε βαθµίδας σε εφαρµογή του
προγενέστερου, του ν. 4009/2011, νοµοθετικού καθεστώτος και
για τους οποίους είχε συγκροτηθεί εκλεκτορικό σώµα έως την
31η Δεκεµβρίου 2012.

Διαδικασίες εκλογής, εξέλιξης και µονιµοποίησης οι οποίες
πραγµατοποιήθηκαν µε βάση τις αποφάσεις του προηγούµενου
εδαφίου, λογίζονται έγκυρες και παράγουν πλήρως τα αποτελέ-
σµατά τους από το χρόνο της ολοκλήρωσής τους, ανεξαρτήτως
τυχόν επιγενόµενης ανάκλησης ή ακύρωσης για λόγο που αφο-
ρούσε τη νοµιµότητα εφαρµογής των αποφάσεων αυτών της
Συγκλήτου.

9. Στην παρ. 2 του άρθρου 15 του ν. 2817/2000  (Α’ 78) προ-
στίθεται περίπτωση ι’ ως εξής:

«ι) Κατά τη διάρκεια της θητείας του ο Πρόεδρος του Ε.ΣΥ.Π.
και οι Πρόεδροι του Συµβουλίου Ανώτατης Πανεπιστηµιακής Εκ-
παίδευσης, του Συµβουλίου Ανώτατης Τεχνολογικής Εκπαίδευ-
σης και του Συµβουλίου Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας
Εκπαίδευσης, δύναται να απαλλάσσονται από τα διδακτικά και
διοικητικά τους καθήκοντα στο Πανεπιστήµιο ή στο Τ.Ε.Ι. στο
οποίο υπηρετούν.»

10. Για τη διοικητική και τεχνική υποστήριξη, καθώς και την
κάθε είδους παροχή υπηρεσιών που αφορούν τη λειτουργία του
Ελληνικού Ανοικτού Πανεπιστηµίου και του Ινστιτούτου Τεχνο-
λογίας Υπολογιστών και Εκδόσεων «Ι.Τ.Υ.Ε. - Διόφαντος», µπο-
ρούν να επανασυνάπτονται ως συµβάσεις εργασίας ορισµένου
χρόνου ή συµβάσεις µίσθωσης έργου µέχρι και τις 30.6.2017
ατοµικές συµβάσεις µίσθωσης έργου ή συµβάσεις εργασίας ορι-
σµένου χρόνου ή συµβάσεις µε οποιαδήποτε νοµική µορφή µε
τους ως άνω φορείς εφόσον αυτές έληξαν µέχρι τις 31.12.2015
κατά παρέκκλιση των διατάξεων του ν. 2190/1994, της ΠΥΣ
33/2006 και του άρθρου 9 παρ. 8 του ν. 3812/2009. Οι δαπάνες
των συµβάσεων θα καλυφθούν αποκλειστικά από ίδιους πόρους
των φορέων και δεν θα βαρύνουν τον τακτικό τους προϋπολογι-
σµό ή την κρατική τους επιχορήγηση. Αποκλείεται σε κάθε περί-
πτωση η αναγνώρισή των συµβάσεων αυτών ως συµβάσεων
αορίστου χρόνου, καθώς και η αναγνώριση οποιωνδήποτε άλλων
δικαιωµάτων απορρέουν από τις συµβάσεις αυτές.

Άρθρο 29
Ρύθµιση θεµάτων του Διεπιστηµονικού

Οργανισµού Αναγνώρισης
Τίτλων Ακαδηµαϊκών και Πληροφόρησης

Στο άρθρο 4 του ν. 3328/2005 (Α’ 80) προστίθεται παράγρα-
φος 9 ως εξής:

«9. α. Μεταπτυχιακός τίτλος µουσικών, θεατρικών και σπουδών
χορού οµοταγούς Α.Ε.Ι. της αλλοδαπής, ο οποίος απονεµήθηκε
µετά από εισαγωγή και φοίτηση σύµφωνα µε τον κανονισµό µε-
ταπτυχιακού προγράµµατος του εν λόγω Α.Ε.Ι., αναγνωρίζεται
αυτοτελώς χωρίς την κατοχή προπτυχιακού τίτλου Α.Ε.Ι. µε τις
εξής προϋποθέσεις:

αα) κατά το χρόνο εισαγωγής στο µεταπτυχιακό πρόγραµµα
δεν είχε ακόµα απονεµηθεί πτυχίο αντίστοιχης ειδίκευσης από
ελληνικό Α.Ε.Ι. και

ββ) οι σπουδές έχουν πραγµατοποιηθεί στη χώρα απονοµής
του τίτλου.

β. Διδακτορικό δίπλωµα µουσικών, θεατρικών και σπουδών
χορού οµοταγούς Α.Ε.Ι. της αλλοδαπής αναγνωρίζεται αυτοτε-
λώς χωρίς την κατοχή αντίστοιχου προπτυχιακού τίτλου Α.Ε.Ι.
της ηµεδαπής µε την προϋπόθεση ότι υπάρχει µεταπτυχιακός
τίτλος σύµφωνα µε το εδάφιο α’ της παραγράφου αυτής.»

Άρθρο 30
Λοιπές διατάξεις θεµάτων Πανεπιστηµίων και Τ.Ε.Ι.

1. Η πάγια µηνιαία αποζηµίωση για δηµιουργία και ενηµέρωση
βιβλιοθήκης, καθώς και για συµµετοχή σε συνέδρια, η οποία κα-
ταβάλλεται στο µόνιµο και έκτακτο προσωπικό των Α.Ε.Ι. και των
ερευνητικών φορέων δεν αποτελεί φορολογητέο εισόδηµα και
δεν πραγµατοποιείται παρακράτηση φόρου από τις οικονοµικές
υπηρεσίες των οικείων Α.Ε.Ι. και των φορέων των ερευνητών. Η
διάταξη αυτή ισχύει από 1.1.2015 και από τότε καταργείται κάθε
αντίθετη διάταξη.

2. Στο άρθρο 56 του ν. 4182/2013 (Α’ 185) προστίθεται παρά-
γραφος 4 ως εξής:

«4. Οι υποτροφίες που χορηγούνται στα πλαίσια εξυπηρέτη-
σης του ειδικού σκοπού της, κατά την παρ. 2 του άρθρου 50, κα-
ταλειπόµενης περιουσίας, εκπίπτουν ως δαπάνη, κατά το άρθρο
22 του ν. 4172/2014, από τα φορολογητέα έσοδα του υπόχρεου.»

3. Στην παρ. 6 του άρθρου 13 του ν. 2503/1997 προστίθεται
εδάφιο, ως εξής:

«Εξαιρούνται τα Πανεπιστήµια και τα Τ.Ε.Ι., τα οποία διενερ-
γούν αυτοτελώς τη διαδικασία ανάδειξης προµηθευτών -χορη-
γητών, για προµήθειες των ειδών που αναφέρονται ανωτέρω».

4. Το πρώτο εδάφιο του άρθρου 31 του ν. 4186/2013 (Α’ 193)
αντικαθίσταται ως εξής:

«Όσοι παρέχουν εκπαιδευτικό έργο κατά κύριο επάγγελµα σε
αναγνωρισµένα Ινστιτούτα Επαγγελµατικής Κατάρτισης (Ι.Ε.Κ.),
Κέντρα Επαγγελµατικής Κατάρτισης (Κ.Ε.Κ.), Εργαστήρια Ελευ-
θέρων Σπουδών, Κέντρα Δια Βίου Μάθησης Επιπέδου 1 και 2 και
Κολλέγια εφοδιασµένα µε άδεια λειτουργίας που έχει εκδοθεί
από τον αρµόδιο φορέα του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, οι αναπληρωτές και ωροµίσθιοι εκπαιδευτικοί
που διδάσκουν σε Σχολεία Δεύτερης Ευκαιρίας του άρθρου 5
του ν. 2525/1997 (Α’ 188), οι εργαζόµενοι στο Διδασκαλείο Νέας
Ελληνικής ως Ξένης Γλώσσας (ΔΝΕΓ) του Εθνικού και Καποδι-
στριακού Πανεπιστηµίου Αθηνών, οι εργαζόµενοι στο Διδασκα-
λείο Ξένων Γλωσσών του Εθνικού και Καποδιστριακού Πανε-
πιστηµίου Αθηνών, καθώς και οι εργαζόµενοι στο Σχολείο Ελλη-
νικής Γλώσσας του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης
υπάγονται στην ασφάλιση του Ι.Κ.Α.-Ε.Τ.Α.Μ., σύµφωνα µε τις
διατάξεις του άρθρου 2 του α.ν. 1846/1951.»

5. Στην παρ. 4 του άρθρου 11 του ν. 2889/2001 (Α’ 37) µετά το
εδάφιο β’ και τη φράση «ή ιατρικών µηχανηµάτων εντός των πα-
ραπάνω φορέων» προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«α. Η ως άνω απαγόρευση, µε την επιφύλαξη του άρθρου 23
του ν. 4009/2011 (Α’ 195), δεν ισχύει για την εδρεύουσα στην
Αθήνα ανώνυµη εταιρία µε την επωνυµία «ΑΓΙΑ ΤΡΙΑΣ Α.Ε.» και
τον διακριτικό τίτλο «ΕΥΓΕΝΙΔΕΙΟ ΘΕΡΑΠΕΥΤΗΡΙΟ» για χρονικό
διάστηµα δύο (2) ετών από την έναρξη ισχύος της παρούσας,
υπό τη ρητή προϋπόθεση της συµµετοχής στο µετοχικό της κε-
φάλαιο µε ποσοστό άνω του 80% του Εθνικού και Καποδιστρια-
κού Πανεπιστηµίου Αθηνών ή της διατήρησης από το ίδιο Ίδρυµα
της διαχείρισης, καθώς της προϋπόθεσης ότι η παροχή υπηρε-
σιών παρέχεται πέραν του ωραρίου πλήρους απασχόλησης των
πανεπιστηµιακών ιατρών».

β. Ο Ειδικός Λογαριασµός Κονδυλίων Έρευνας του Εθνικού
και Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου Αθηνών (Ε.Κ.Π.Α.) µε από-
φαση της Επιτροπής Ερευνών και έγκριση της Συγκλήτου, δύνα-
ται να συνάπτει προγραµµατικές συµβάσεις ή συµβάσεις
εργασίας ορισµένου χρόνου ή συµβάσεις µίσθωσης έργου µε το
«ΕΥΓΕΝΙΔΕΙΟΝ ΘΕΡΑΠΕΥΤΗΡΙΟΝ «Η ΑΓΙΑ ΤΡΙΑΣ» ΑΝΩΝΥΜΟΣ
ΕΤΑΙΡΕΙΑ» µε την προϋπόθεση ότι το Εθνικό και Καποδιστριακό
Πανεπιστήµιο Αθηνών (Ε.Κ.Π.Α.), διαθέτει άνω του 90% των µε-
τοχών του, προς αποκλειστική υποστήριξη της έρευνας, εκπαί-
δευσης  και λειτουργίας των Πανεπιστηµιακών  Μονάδων του και
τη χρήση χώρων και ιατροτεχνολογικού εξοπλισµού µεταξύ του
Ε.Κ.Π.Α. και του Θεραπευτηρίου.»

6. Στο άρθρο 21 παρ. 9 του ν. 4332/2015 (Α’ 76 ), µετά την τε-
λεία (.) που ακολουθεί τη λέξη της «ηµεδαπής» , προστίθεται δεύ-
τερο εδάφιο ως εξής:�

«Στις ανωτέρω περιπτώσεις και εφόσον η πραγµατοποίηση της
µετεγγραφής δεν προβλέπεται από το νοµοθετικό πλαίσιο περί
µετεγγραφών, η Επιτροπή Κατ’ Εξαίρεση Μετεγγραφών µε οµό-
φωνη απόφασή της, δύναται όλως εξαιρετικώς να εισηγείται
στον Υπουργό Παιδείας, ‘Ερευνας και Θρησκευµάτων την έκ-
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δοση σχετικών αποφάσεων.»

Άρθρο 31
Ρύθµιση θεµάτων για την εύρυθµη λειτουργία

του Ιδρύµατος Κρατικών Υποτροφιών

1. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 2158/1993 (Α’ 109)
προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Οι προϋποθέσεις χορήγησης των υποτροφιών, οικονοµικών
ενισχύσεων και βραβείων της παρούσης παραγράφου, ο αριθµός
αυτών, ο τρόπος της κάλυψης της δαπάνης και το ύψος αυτής,
τα ποσά που χορηγούνται στους δικαιούχους και κάθε αναγκαίο
θέµα για την απονοµή, την καταβολή τους και την επιλογή των
δικαιούχων, καθώς και τα αντίστοιχα προγράµµατα και οι διατά-
ξεις που τα διέπουν, ορίζονται ύστερα από πρόταση του Διοικη-
τικού Συµβουλίου του Ι.Κ.Υ., µε κοινή απόφαση του Υπουργού
Παιδείας, ‘Ερευνας και Θρησκευµάτων και του Υπουργού Οικο-
νοµικών ή/και του Υπουργού Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρι-
σµού αναλόγως του εάν η χρηµατοδότηση προέρχεται από τον
Κρατικό Προϋπολογισµό ή και το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων αντιστοίχως.»

2. Η παρ. 6 του άρθρου 59 του ν. 3966/2011 (Α’ 118) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«6. Η αξιολόγηση των αιτήσεων για χορήγηση µεταπτυχιακών
υποτροφιών και οικονοµικών ενισχύσεων από το Ι.Κ.Υ., καθώς και
των αιτήσεων που υποβάλλονται στο πλαίσιο ερευνητικών προ-
γραµµάτων του Ι.Κ.Υ. γίνονται εξατοµικευµένα από καταξιωµέ-
νους επιστήµονες της Ελλάδας και του εξωτερικού που
επιλέγονται µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Ι.Κ.Υ..
Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων και Οικονοµικών, η οποία εκδίδεται ύστερα από πρό-
ταση του Διοικητικού Συµβουλίου του Ι.Κ.Υ. και δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καθορίζεται η αποζηµίωση
κάθε αξιολογητή, καθώς και οι λοιπές σχετικές δαπάνες που
απαιτούνται για την αξιολόγηση. Η αποζηµίωση δεν µπορεί να
είναι ανώτερη των ογδόντα (80,00) ευρώ ανά αξιολογούµενη αί-
τηση, ανάλογα µε το αντικείµενο της αίτησης, και το συνολικό
ετήσιο ποσό αποζηµίωσης κάθε αξιολογητή δεν θα υπερβαίνει
το ποσό των δύο χιλιάδων τετρακοσίων (2.400,00) ευρώ ανεξαρ-
τήτως του αριθµού των αξιολογήσεων που διενεργούνται.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΘΕΜΑΤΑ ΠΡΩΤΟΒΑΘΜΙΑΣ ΚΑΙ ΔΕΥΤΕΡΟΒΑΘΜΙΑΣ ΕΚΠΑΙ-

ΔΕΥΣΗΣ

Άρθρο 32
Ρύθµιση θεµάτων του Κρατικού 
Πιστοποιητικού Γλωσσοµάθειας

Η παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 2740/1999 (Α’186) αντικαθίστα-
ται ως ακολούθως:

«1. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων συνιστάται επταµελής Κεντρική Εξεταστική Επι-
τροπή, η οποία αποτελείται από µέλη Διδακτικού Επιστηµονικού
Προσωπικού(Δ.Ε.Π.) ή οµότιµους καθηγητές των τµηµάτων
ξένων γλωσσών των Α.Ε.Ι., ή εκπαιδευτικούς της δηµόσιας και
ιδιωτικής εκπαίδευσης πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης των κλά-
δων Αγγλικής, Γαλλικής, Γερµανικής, Ιταλικής, Ισπανικής και
Τουρκικής Φιλολογίας. Με την ίδια απόφαση ορίζονται τουλάχι-
στον δύο εισηγητές θεµάτων για κάθε εξεταζόµενη γλώσσα από
τα προαναφερόµενα µέλη. Η θητεία των µελών της εξεταστικής
επιτροπής είναι διετής, αρχίζει την 1η Ιανουαρίου και λήγει την
31η Δεκεµβρίου του επόµενου έτους. Με την ίδια απόφαση ορί-
ζεται ο Πρόεδρος και ο Αντιπρόεδρος της Κεντρικής Εξεταστι-
κής Επιτροπής, εκ των µελών αυτής, καθώς και ένας Γραµµατέας
µε τον αναπληρωτή του, από τους υπαλλήλους της Γενικής
Γραµµατείας Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων
του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, κλάδου
ΠΕ, που έχουν γνώση µίας ξένης γλώσσας ή από εκπαιδευτικούς
της δηµόσιας εκπαίδευσης των κλάδων πανεπιστηµιακής εκπαί-
δευσης Αγγλικής, Γαλλικής, Γερµανικής, Ιταλικής, Ισπανικής και

Τουρκικής Φιλολογίας. Για τη διοικητική υποστήριξη της ως άνω
Επιτροπής µπορεί να ορίζεται µε την ίδια απόφαση περαιτέρω
γραµµατειακό προσωπικό.»

Άρθρο 33
Ρύθµιση θεµάτων υπηρεσιακής κατάστασης

προσωπικού αρµοδιότητας Υπουργείου Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων

1. Για το διάστηµα από 8.12.2014 έως 15.12.2015 ο συνολικός
χρόνος της προϋπηρεσίας των εκπαιδευτικών σε σχολεία της Κύ-
πρου και ισότιµα ελληνικά σχολεία του εξωτερικού, εφόσον δεν
έχει χρησιµοποιηθεί για απονοµή σύνταξης, καθώς και ο συνολι-
κός χρόνος της προϋπηρεσίας τους σε σχολεία της ιδιωτικής εκ-
παίδευσης συνυπολογίζεται για την ένταξη του υπό κρίση
προσωπικού στις διατάξεις του ν. 4024/2011 (Α’226) και για την
υπηρεσιακή του κατάσταση, χωρίς τον περιορισµό της επταε-
τίας.

2. α) Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 4 του ν.
3687/2008 (Α’ 159), όπως έχει αντικατασταθεί µε την παρ. 20 του
άρθρου 36 του ν. 4186/2013 (Α’ 193), αντικαθίσταται ως εξής:

«Αίτηση παραίτησης µόνιµου εκπαιδευτικού πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης που υποβάλλεται το πρώτο δεκαή-
µερο του Απριλίου θεωρείται ότι έχει γίνει αποδεκτή και λύεται
αυτοδικαίως η υπαλληλική σχέση στις 31 Αυγούστου».

β) Η ισχύς της παραγράφου αυτής άρχεται από το σχολικό
έτος 2016-2017. Ειδικά για το σχολικό έτος 2015-2016, οι αιτή-
σεις παραίτησης των εκπαιδευτικών που υποβάλλονται το τελευ-
ταίο δεκαήµερο του Απριλίου θεωρείται ότι έχουν γίνει απο-
δεκτές την ηµεροµηνία υποβολής της αίτησης και λύεται αυτο-
δικαίως η υπαλληλική τους σχέση. Οι εκπαιδευτικοί παραµένουν
στην υπηρεσία τους έως το τέλος του σχολικού έτους και έως
τότε τους καταβάλλεται και ο µισθός τους.

Η σύνταξη αρχίζει να καταβάλλεται από την επόµενη της
λήξης του σχολικού έτους.

3. Η περίπτωση ζ’ της παρ. 2 του άρθρου 31 του ν. 3848/2010
(Α’ 71), όπως έχει αντικατασταθεί µε την παρ. 2 του άρθρου 37
του ν. 4351/2015 (Α’ 164), αντικαθίσταται ως εξής:

«ζ) στις Επιτελικές Δοµές Ε.Σ.Π.Α. του Υπουργείου Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων και στις Ειδικές Υπηρεσίες Διαχεί-
ρισης».

4. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 6 του ν. 2817/2000 (Α’ 78),
όπως ισχύει, προστίθεται εδάφιο, ως ακολούθως:

«Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, γί-
νεται η κατανοµή των οργανικών θέσεων εκπαιδευτικού
προσωπικού πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης σε Διευθύνσεις Εκπαί-
δευσης, ανά περιοχή µετάθεσης, και σε σχολικές µονάδες.»

5. α) Η περίπτωση 6 της παρ. 1 του άρθρου 25 του ν. 4203/
2013 (Α’ 235), αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«6. α) Οι εκπαιδευτικοί που δεν συµπληρώνουν το υποχρεω-
τικό τους διδακτικό ωράριο µπορούν να απασχολούνται µέχρι και
της συµπληρώσεως του υποχρεωτικού τους διδακτικού ωρα-
ρίου: αα) σε προγράµµατα ενισχυτικής διδασκαλίας ή πρόσθετης
διδακτικής στήριξης, στο σχολείο που υπηρετούν ή σε όµορο
αυτού, ββ) σε γραµµατειακή υποστήριξη στο σχολείο όπου υπη-
ρετούν ή σε όµορο αυτού και γγ) σε υπηρεσίες διοίκησης της εκ-
παίδευσης στη Διεύθυνση Εκπαίδευσης στην οποία υπηρετούν.
Προϋπόθεση της σχετικής ανάθεσης για τη συµπλήρωση του
υποχρεωτικού διδακτικού ωραρίου αποτελεί η έγγραφη βεβαί-
ωση από τον οικείο Διευθυντή Πρωτοβάθµιας ή Δευτεροβάθµιας
Εκπαίδευσης, που κοινοποιείται στον οικείο Περιφερειακό Διευ-
θυντή Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, µε την
οποία βεβαιώνεται ότι έχουν καλυφθεί πλήρως οι ανάγκες σε δι-
δακτικό ωράριο, για τις αντίστοιχες ειδικότητες, στα σχολεία που
υπηρετούν οι εκπαιδευτικοί ή σε σχολεία της οικείας Διεύθυνσης
Εκπαίδευσης. Η απασχόληση για τη συµπλήρωση του υποχρεω-
τικού διδακτικού ωραρίου των εκπαιδευτικών καθορίζεται µε
απόφαση του οικείου Διευθυντή Πρωτοβάθµιας ή Δευτεροβάθ-
µιας Εκπαίδευσης, η οποία εκδίδεται ύστερα από γνώµη του οι-
κείου ΠΥΣΠΕ/ ΠΥΣΔΕ, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις κείµενες διατά-
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ξεις περί τοποθετήσεων εκπαιδευτικών µετά την πλήρη κάλυψη
των αναγκών σε διδακτικό ωράριο στο σχολείο που υπηρετούν
ή σε άλλο σχολείο της οικείας Διεύθυνσης Εκπαίδευσης. Η από-
φαση του Διευθυντή Πρωτοβάθµιας ή Δευτεροβάθµιας Εκπαί-
δευσης περί συµπλήρωσης του υποχρεωτικού ωραρίου των
εκπαιδευτικών εγκρίνεται µε απόφαση του οικείου Περιφερει-
ακού Διευθυντή Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευ-
σης. Με ευθύνη των οικείων Διευθυντών Πρωτοβάθµιας ή
Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης η ανωτέρω διαδικασία ανάθεσης
και έγκρισης για τη συµπλήρωση του υποχρεωτικού διδακτικού
ωραρίου των εκπαιδευτικών ολοκληρώνεται υποχρεωτικά εντός
του Σεπτεµβρίου εκάστου διδακτικού έτους.

Ειδικότερα, για το σύνολο των κοινών ειδικοτήτων Πρωτοβάθ-
µιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης (ΠΕ05, ΠΕ06, ΠΕ07,
ΠΕ08, ΠΕ11, ΠΕ16, ΠΕ19/20, ΠΕ32) βεβαιώνεται επιπλέον εγ-
γράφως από τον οικείο Διευθυντή Εκπαίδευσης προς τον οικείο
Περιφερειακό Διευθυντή Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκ-
παίδευσης ότι έχουν καλυφθεί πλήρως οι ανάγκες σε διδακτικό
ωράριο για κάθε µία από τις αντίστοιχες ειδικότητες στις σχολι-
κές µονάδες της οικείας Διεύθυνσης Εκπαίδευσης σύµφωνα µε
τις κείµενες διατάξεις. Η συµπλήρωση του διδακτικού ωραρίου
του συνόλου των κοινών ειδικοτήτων πρωτοβάθµιας και δευτε-
ροβάθµιας εκπαίδευσης γίνεται σε σχολικές µονάδες και των δύο
(2) βαθµίδων εκπαίδευσης, µε προτεραιότητα στη βαθµίδα στην
οποία ανήκει ο εκπαιδευτικός. Η κατανοµή και η ανωτέρω συµ-
πλήρωση του διδακτικού ωραρίου του συνόλου των κοινών ειδι-
κοτήτων πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης
καθορίζονται µε απόφαση του οικείου Περιφερειακού Διευθυντή
Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, ύστερα από
γνώµη των ΠΥΣΔΕ/ΠΥΣΠΕ που συνέρχονται για το θέµα αυτό σε
κοινή συνεδρίαση. Η συνεδρίαση αυτή πραγµατοποιείται µε ευ-
θύνη του αρµόδιου Περιφερειακού Διευθυντή Πρωτοβάθµιας και
Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης υποχρεωτικά εντός του πρώτου
δεκαηµέρου του Σεπτεµβρίου εκάστου διδακτικού έτους, ο
οποίος ορίζει τον Πρόεδρο της κοινής συνεδρίασης.

Η κατά τα προηγούµενα εδάφια απασχόληση θεωρείται ως
χρόνος άσκησης διδακτικού έργου, µε όλες τις απορρέουσες
από αυτό συνέπειες.

β) Από 1η Οκτωβρίου και έως το τέλος του διδακτικού έτους
οι πλεονάζουσες διδακτικές ώρες ανατίθενται αποκλειστικά για
κάλυψη των διδακτικών κενών. Η ανάθεση συµπλήρωσης διδα-
κτικού ωραρίου για κάλυψη διδακτικών αναγκών γίνεται µε ευ-
θύνη των οικείων Διευθυντών Πρωτοβάθµιας ή Δευτεροβάθµιας
Εκπαίδευσης σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις. Ειδικά για το
σύνολο των κοινών ειδικοτήτων πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης η ανωτέρω ανάθεση γίνεται σε σχολικές µο-
νάδες και των δύο (2) βαθµίδων εκπαίδευσης, µε προτεραιότητα
στη βαθµίδα στην οποία ανήκει ο εκπαιδευτικός, µε ευθύνη των
οικείων Περιφερειακών Διευθυντών Πρωτοβάθµιας και Δευτερο-
βάθµιας Εκπαίδευσης.»

β) Η ισχύς της παρούσας παραγράφου άρχεται από το σχο-
λικό έτος 2016-2017.

6. Η παρ. 9 του άρθρου 48 του ν. 3966/2011(Α’ 118), όπως έχει
αντικατασταθεί µε την παρ. 16 του άρθρου 36 του ν. 4186/2013
(Α’193), αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«9. Οι κενές θέσεις στα πειραµατικά και στα πρότυπα σχολεία
είναι δυνατόν να καλύπτονται και µε αποσπάσεις διάρκειας ενός
σχολικού έτους µονίµων εκπαιδευτικών, οι οποίοι διαθέτουν τα
ίδια αυξηµένα ακαδηµαϊκά προσόντα που προβλέπονται και για
την πλήρωση των θέσεων µε θητεία. Η επιλογή των εκπαιδευτι-
κών που αποσπώνται γίνεται µε την ακόλουθη διαδικασία: Κάθε
ΕΠ.Ε.Σ. ανακοινώνει πριν το τέλος του σχολικού έτους, σε χρο-
νικό διάστηµα που ορίζει η ΔΕΠΠΣ, τις κενές ή κενούµενες θέ-
σεις των σχολείων του. Οι υποψήφιοι για την πλήρωση των κενών
θέσεων υποβάλλουν φάκελο µε τα απαιτούµενα δικαιολογητικά
στο ΕΠ.Ε.Σ. της πρώτης τους προτίµησης, το οποίο καταρτίζει
τον σχετικό αξιολογικό πίνακα, αποδίδοντας σε κάθε προσόν τα
µόρια που προβλέπονται για τις θέσεις µε θητεία. Ο συνολικός
πίνακας κυρώνεται µε απόφαση της Δ.Ε.Π.Π.Σ, η οποία υποβάλ-
λει σχετική εισήγηση στα αρµόδια κεντρικά υπηρεσιακά συµβού-
λια (ΚΥΣΠΕ, ΚΥΣΔΕ). Η απόσπαση των εκπαιδευτικών διενερ-

γείται µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων. Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται οι ισχύουσες διατάξεις
περί αποσπάσεων εκπαιδευτικών.

Αν κατά τη διάρκεια του σχολικού έτους υπάρχουν για οποι-
ονδήποτε λόγο ανάγκες αναπλήρωσης εκπαιδευτικών που υπη-
ρετούν σε Π.Π.Σ., προσλαµβάνονται αναπληρωτές, οι οποίοι
διαθέτουν τα ίδια αυξηµένα ακαδηµαϊκά προσόντα που προβλέ-
πονται και για την πλήρωση των θέσεων µε θητεία. Για την επι-
λογή των εκπαιδευτικών που προσλαµβάνονται σύµφωνα µε το
προηγούµενο εδάφιο, το οικείο ΕΠ.Ε.Σ. εκδίδει πρόσκληση εν-
διαφέροντος. Αν για οποιονδήποτε λόγο δεν καταστεί δυνατή η
πρόσληψη αναπληρωτών µε αυξηµένα ακαδηµαϊκά προσόντα,
σύµφωνα µε τα παραπάνω, τα κενά καλύπτονται από τους πίνα-
κες κατάταξης αναπληρωτών εκπαιδευτικών των µη πρότυπων
και πειραµατικών σχολείων. Η τοποθέτηση των εκπαιδευτικών
που επιλέγονται γίνεται µε απόφαση της Δ.Ε.Π.Π.Σ. ύστερα από
εισήγηση του ΕΠ.Ε.Σ. που εξέδωσε την πρόσκληση ενδιαφέρον-
τος.»

7. Μόνιµοι εκπαιδευτικοί της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης δύνανται να µεταταγούν σε θέσεις της προ-
βλεπόµενης στο άρθρο 29 του ν. 4009/2011 (Α’ 195) κατηγορίας
Εργαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού (Ε.ΔΙ.Π.) των Πανεπι-
στηµίων και των Τ.Ε.Ι., µε ταυτόχρονη µεταφορά της θέσης και
της δαπάνης της µισθοδοσίας τους, εφόσον σωρευτικώς:

α) είναι κάτοχοι διδακτορικού διπλώµατος µε γνωστικό αντι-
κείµενο ίδιο ή συναφές µε γνωστικό αντικείµενο που θεραπεύει
Τµήµα Α.Ε.Ι.,

β) έχουν δηµοσιευµένο έργο σε διεθνή επιστηµονικά περιοδικά
και συνέδρια, σχετικό µε τα αντικείµενα αυτά και

γ) έχουν µετά τη λήψη του διδακτορικού διπλώµατος αποδε-
δειγµένα επιτελέσει για τουλάχιστον δύο (2) ακαδηµαϊκά έτη σε
ελληνικό Α.Ε.Ι ή οµοταγές Ίδρυµα της αλλοδαπής σχετικό µε τα
αντικείµενα της περίπτωσης α’ επιστηµονικό/εφαρµοσµένο/ερευ-
νητικό έργο και συγκεκριµένα έχουν εκπαιδευτική εµπειρία ή εµ-
πειρία σε εργαστηριακό - εφαρµοσµένο - διδακτικό έργο ή
αναγνωρισµένο επαγγελµατικό/ερευνητικό έργο σε σχετικό επι-
στηµονικό πεδίο ή έχουν τουλάχιστον διετή σχετική εργασία σε
ερευνητικά κέντρα της ηµεδαπής ή αλλοδαπής ή συνδυασµό των
ανωτέρω.

Για την ανωτέρω µετάταξη απαιτείται: α) σχετική αίτηση του
ενδιαφερόµενου εκπαιδευτικού που υποβάλλεται στην υπηρεσία
που ανήκει, καθώς και στο οικείο Α.Ε.Ι., β) έγκριση του αρµόδιου
υπηρεσιακού συµβουλίου στην αρµοδιότητα του οποίου υπάγε-
ται ο εκπαιδευτικός και γ) απόφαση της Κοσµητείας του οικείου
Α.Ε.Ι., ύστερα από σχετική εισήγηση τριµελούς επιτροπής, η
οποία αποτελείται από δύο Καθηγητές και ένα µέλος Ε.ΔΙ.Π. που
ορίζονται από τον Κοσµήτορα.

Η µετάταξη του εκπαιδευτικού σε θέση κατηγορίας Εργαστη-
ριακού Διδακτικού Προσωπικού Α.Ε.Ι. διενεργείται µε απόφαση
του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, που δη-
µοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Η ένταξη του εκ-
παιδευτικού σε θέση Ε.ΔΙ.Π. στο οικείο Ίδρυµα διενεργείται µε
διαπιστωτική πράξη του Πρύτανη.

Το προσωπικό που µετατάσσεται διέπεται από τις διατάξεις
περί βαθµολογικών προαγωγών και µισθολογικής εξέλιξης των
µελών Ε.ΔΙ.Π. των Α.Ε.Ι., όπως κάθε φορά ισχύουν. Για τη βαθ-
µολογική και µισθολογική κατάταξη των µετατασσοµένων εκπαι-
δευτικών αναγνωρίζεται ο συνολικός χρόνος υπηρεσίας στο
Δηµόσιο µε οποιαδήποτε σχέση εργασίας και µέχρι την έκδοση
του κατά τις διατάξεις της παρ. 6 του άρθρου 29 του ν. 4009/
2011 προεδρικού διατάγµατος εντάσσονται αυτοδίκαια σε βαθ-
µίδες της παρ. 2 του άρθρου 1 του π.δ. 118/2002. Η διάρκεια της
θητείας στην εισαγωγική βαθµίδα υπολογίζεται ως τριετής και ο
αποµένων χρόνος λαµβάνεται υπόψη για την εξέλιξη στις επό-
µενες βαθµίδες. Μετά την ένταξη στην κατηγορία Ε.ΔΙ.Π. το προ-
σωπικό που µετατάσσεται διέπεται από τις διατάξεις του ν.
4009/2011 (Α’195) και όλων των ισχυόντων νόµων που αφορούν
όλα τα µέλη Ε.ΔΙ.Π. των Α.Ε.Ι..

Η µετάταξη δύναται να πραγµατοποιηθεί ανεξάρτητα από το
χρονικό διάστηµα που έχει παρέλθει από προηγούµενη µετάταξη
του αιτούντος εκπαιδευτικού σε άλλη βαθµίδα εκπαίδευσης.
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8. Στο τέλος της περίπτωσης β’ της παρ. 6 του άρθρου 20 του
ν. 3966/2011 (Α’ 118), όπως ισχύει, προστίθεται εδάφιο, ως ακο-
λούθως:

«Το προσωπικό της παρούσας περίπτωσης δύναται µε από-
φαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων να
αποσπάται σε άλλες υπηρεσίες, ιδρύµατα και λοιπούς φορείς
αρµοδιότητας του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων στο εσωτερικό ή στο εξωτερικό, σύµφωνα µε τα ισχύοντα
στην κείµενη νοµοθεσία για τους λοιπούς υπαλλήλους του δη-
µοσίου τοµέα».

Άρθρο 34
Ρύθµιση θεµάτων αρµοδιότητας του Ινστιτούτου

Εκπαιδευτικής Πολιτικής

1. Η περίπτωση β’ της παρ. 10 του άρθρου 11 του ν. 3966/2011
(Α’ 118), η οποία έχει προστεθεί µε την περίπτωση ε’ της παρ. 1
του άρθρου 36 του ν. 4186/2013 (Α’ 193), αντικαθίσταται ως
εξής:

«β) Οι Σύµβουλοι Α’, Σύµβουλοι Β’, Σύµβουλοι Γ’ και οι Ειση-
γητές, που επιλέγονται ύστερα από πρόσκληση εκδήλωσης εν-
διαφέροντος εκπαιδευτικών και διοικητικών υπαλλήλων του
Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων ή άλλων
υπουργείων το τελευταίο εξάµηνο πριν από τη λήξη κάθε τετρα-
ετούς θητείας, αξιολογούνται σύµφωνα µε τις διατάξεις της επό-
µενης παραγράφου. Σε περίπτωση θετικής αξιολόγησης, η
θητεία τους δύναται να ανανεώνεται για µία ακόµα τετραετία
µετά τη λήξη της οποίας επιστρέφουν στην οργανική τους θέση.
Το προσωπικό της περίπτωσης αυτής µπορεί να αξιολογείται
σύµφωνα µε τις διατάξεις της επόµενης παραγράφου κάθε δύο
(2) έτη.»

2. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 12 του άρθρου 11 του ν. 3966/
2011 (Α’ 118), όπως έχει αντικατασταθεί µε την περίπτωση στ’
της παρ. 1 του άρθρου 36 του ν. 4186/2013 (Α’ 193), αντικαθί-
σταται ως εξής:

«12. Η αρνητική αξιολόγηση, σύµφωνα µε τις δύο προηγούµε-
νες παραγράφους, για τους µεν αξιολογούµενους της περίπτω-
σης α’ της παραγράφου 10 συνιστά λόγο καταγγελίας της
σύµβασής τους, για τους δε αξιολογούµενους της περίπτωσης
β’ αποτελεί κώλυµα ανανέωσης ή/και ολοκλήρωσης της τετραε-
τούς θητείας.»

Άρθρο 35
Ρύθµιση θεµάτων σχολικών µονάδων 

πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης

1. α) Η παρ. 5 του άρθρου 3 του ν. 1566/1985 (Α’ 167), όπως
έχει αντικατασταθεί µε την παρ.18 του άρθρου 45 του ν. 4264/
2014 (Α’ 118), αντικαθίσταται ως εξής:

«5. Τα νηπιαγωγεία, ανάλογα µε τον αριθµό των οργανικών
θέσεων των νηπιαγωγών, είναι µονοθέσια ή πολυθέσια. Η οργα-
νικότητα των νηπιαγωγείων προσδιορίζεται µε βάση την αντιστοι-
χία νηπιαγωγού προς αριθµό νηπίων και η οποία δεν µπορεί να
υπερβαίνει τον ένα (1) νηπιαγωγό για κάθε είκοσι πέντε (25)
νήπια και όχι λιγότερο από: α) δέκα τέσσερα (14) νήπια και β)
πέντε (5) νήπια σε σχολικές µονάδες αποµακρυσµένων, δυσπρό-
σιτων και παραµεθόριων περιοχών ή περιοχών µε δυσκολίες πρό-
σβασης ή περιοχών για τις οποίες απαιτείται µεταφορά/
µετακίνηση νηπίων σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις νόµων
και κανονιστικών πράξεων. Την ευθύνη για την τήρηση του αριθ-
µού των µαθητών ανά τµήµα έχει ο οικείος Διευθυντής Πρωτο-
βάθµιας Εκπαίδευσης. Με κοινή απόφαση των Υπουργών
Οικονοµικών και Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων καθορί-
ζεται ο αριθµός των µαθητών που αντιστοιχεί σε κάθε νηπια-
γωγό. Τα νηπιαγωγεία τα οποία λειτουργούν µέσα στα παιδικά
κέντρα µπορεί να είναι µονοθέσια ή πολυθέσια, ανάλογα µε τον
αριθµό των νηπίων που φοιτούν και µε βάση την αντιστοιχία µιας
θέσης νηπιαγωγού προς είκοσι πέντε (25) νήπια.»

β) Η ισχύς της παραγράφου αυτής άρχεται από το σχολικό
έτος 2016-2017.

2.α) Στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 7 του ν. 2817/2000 (Α’

78), προστίθεται εδάφιο ως εξής:
«Ειδικά οι εγγραφές µαθητών για πρώτη φορά στο νηπιαγω-

γείο και στην πρώτη τάξη του δηµοτικού σχολείου γίνονται απο-
κλειστικά από 1 έως 20 Μαΐου του προηγούµενου διδακτικού
έτους, µε την επιφύλαξη της διάταξης του δεύτερου εδαφίου».

β) Η ισχύς της παραγράφου αυτής άρχεται το σχολικό έτος
2016-2017 για τους µαθητές που θα φοιτήσουν σε σχολικές µο-
νάδες πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης από το σχολικό έτος 2017-
2018 και εξής.

Άρθρο 36
Ρύθµιση θεµάτων στελεχών 
πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης

1. Οι θέσεις Διευθυντών των σχολικών µονάδων πρωτοβάθµιας
εκπαίδευσης που προκηρύσσονται σύµφωνα µε τις διατάξεις του
Κεφαλαίου Β’ του ν. 3848/2010  (Α’71), όπως ισχύουν, αφορούν
σε σχολικές µονάδες οργανικότητας τεσσάρων θέσεων και άνω.
Διευθυντής σχολικής µονάδας πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης, της
οποίας η λειτουργικότητα διαµορφώνεται σύµφωνα µε τον απαι-
τούµενο αριθµό µαθητών εντός του µηνός Σεπτεµβρίου κάτω
των τεσσάρων τµηµάτων, ορίζεται για το σχολικό έτος αυτό προ-
σωρινά ως Προϊστάµενος της συγκεκριµένης σχολικής µονάδας.
Ο ορισµός αυτός γίνεται µε απόφαση του οικείου Περιφερειακού
Διευθυντή Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης,
ύστερα από γνώµη του αρµόδιου περιφερειακού συµβουλίου
επιλογής του άρθρου 16 παρ. 13 του ν. 3848/2010 (Α’ 71), όπως
ισχύει. Η ανωτέρω γνώµη του συµβουλίου διατυπώνεται ύστερα
από σχετική εισήγηση του οικείου Διευθυντή Πρωτοβάθµιας Εκ-
παίδευσης. Από την ηµεροµηνία της ανωτέρω απόφασης και έως
τη λήξη του σχολικού έτους το επίδοµα, το υποχρεωτικό ωράριο
διδασκαλίας, καθώς και η µοριοδότηση της θέσης προσαρµό-
ζονται ανάλογα.

2. Οι θέσεις Προϊσταµένων διθέσιων και τριθέσιων σχολικών
µονάδων πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης που προκηρύσσονται σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του Κεφαλαίου Β’ του ν. 3848/2010 (Α’ 71),
όπως ισχύουν, αφορούν σε σχολικές µονάδες οργανικότητας
δύο και τριών θέσεων. Προϊστάµενος διθέσιας ή τριθέσιας σχο-
λικής µονάδας πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης, της οποίας η λει-
τουργικότητα διαµορφώνεται σύµφωνα µε τον απαιτούµενο
αριθµό µαθητών εντός του µηνός Σεπτεµβρίου σε τέσσερα τµή-
µατα και άνω, ορίζεται για το σχολικό έτος αυτό προσωρινά ως
Αναπληρωτής Διευθυντής της συγκεκριµένης σχολικής µονάδας.
Ο ορισµός αυτός γίνεται µε απόφαση του οικείου Περιφερειακού
Διευθυντή Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης,
ύστερα από γνώµη του αρµόδιου περιφερειακού συµβουλίου
επιλογής του άρθρου 16 παρ. 13 του ν. 3848/2010 (Α’ 71), όπως
ισχύει. Η γνώµη του συµβουλίου διατυπώνεται ύστερα από σχε-
τική εισήγηση του οικείου Διευθυντή Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευ-
σης. Από την ηµεροµηνία της ανωτέρω απόφασης και έως τη
λήξη του σχολικού έτους το επίδοµα, το υποχρεωτικό ωράριο δι-
δασκαλίας, καθώς και η µοριοδότηση της θέσης προσαρµόζον-
ται ανάλογα.

3. Η ισχύς του άρθρου αυτού άρχεται από το σχολικό έτος
2016-2017.

Άρθρο 37
Ρύθµιση θεµάτων εισαγωγής
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση

Η παρ. 4 του άρθρου 51 του ν. 4369/2016 (Α’ 33) εφαρµόζεται
και για τους µαθητές των: α) Γενικών και Επαγγελµατικών Λυ-
κείων της Δηµοτικής Ενότητας Ερίσου, που ανήκει στην Περιφε-
ρειακή Ενότητα Κεφαλληνίας, β) του Γενικού και Επαγγελ-
µατικού Λυκείου Ιθάκης που ανήκει στην Περιφερειακή Ενότητα
Ιθάκης, γ) του Γενικού Λυκείου Μύτικα της Δηµοτικής Ενότητας
Αλυζίας, που ανήκει στην Περιφερειακή Ενότητα Αιτωλοακαρνα-
νίας, δ) του Γενικού Λυκείου Αστακού της Δηµοτικής Ενότητας
Αστακού, που ανήκει στην Περιφερειακή Ενότητα Αιτωλοακαρ-
νανίας και ε) των λυκειακών τάξεων του Γυµνασίου Παλαίρου,
του Γενικού Λυκείου Βόνιτσας, του Γενικού Λυκείου Κατούνας,
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του 1ου Επαγγελµατικού Λυκείου Βόνιτσας του Δήµου Ακτίου-
Βόνιτσας, που ανήκει στην Περιφερειακή Ενότητα Αιτωλοακαρ-
νανίας.

Άρθρο 38
Ρύθµιση θεµάτων ελληνόγλωσσης

εκπαίδευσης στο εξωτερικό

Η περίπτωση α’ της παρ. 4 του άρθρου 5 του ν. 4027/2011 (Α’
233) καταργείται. Τα Λύκεια που έχουν ιδρυθεί κατά τις διατάξεις
του ν.δ. 695/1970 (Α’ 221) στην Οµοσπονδιακή Δηµοκρατία της
Γερµανίας των οποίων φορείς είναι οι ελληνικές διπλωµατικές ή
προξενικές αρχές συνεχίζουν να ενισχύονται σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του ν. 4027/2011 (Α’ 233).

Άρθρο 39
Ρύθµιση θεµάτων εκπαιδευτικού προσωπικού

φορέων µη τυπικής εκπαίδευσης

Ειδικά για το σχολικό έτος 2015-2016, το τελευταίο εδάφιο της
παρ. 14 του άρθρου 27 του ν. 4186/2013 (Α’193) εφαρµόζεται
στο προσωπικό των περιπτώσεων γ’ και δ’ της παραγράφου
αυτής. Η διάταξη αυτή ισχύει από την έναρξη ισχύος του ν.
4351/2015 (Α’164).

Άρθρο 40
Ακύρωση επιστροφής µισθών

επαναπροσληφθέντων εκπαιδευτικών

Εκπαιδευτικοί που τέθηκαν σε διαθεσιµότητα µε το άρθρο 82
του ν. 4172/2013 (Α’ 167), οι οποίοι δεν υπέβαλαν αίτηση για την
υπαγωγή τους στις ανακοινώσεις του Υπουργείου Διοικητικής
Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης για οποιονδή-
ποτε λόγο και για τους οποίους δεν έχει εκδοθεί διαπιστωτική
πράξη απόλυσης, εφόσον τους καταβλήθηκε το 75% του µισθού
τους κατά την περίοδο από 22.3.2014 µέχρι τη δηµοσίευση του
ν. 4325/2015 (Α’ 47), δεν υποχρεούνται σε επιστροφή των χρη-
µάτων που έλαβαν.

Άρθρο 41
Διάθεση εκπαιδευτικών στα δηµόσια Ι.Ε.Κ.

Η παρ. 10 του άρθρου 26 του ν. 3879/2010 (Α’ 163), όπως έχει
αντικατασταθεί µε την παρ. 6 του άρθρου 6 του ν. 4327/2015 (Α’
50), αντικαθίσταται ως εξής:

«10. Με απόφαση του Περιφερειακού Διευθυντή Εκπαίδευσης,
η οποία εκδίδεται ύστερα από σχετική αίτηση των δηµόσιων
Ι.Ε.Κ. που υπάγονται στην αρµοδιότητα της Γενικής Γραµµατείας
Δια Βίου Μάθησης, εισήγηση του αρµόδιου ΠΥΣΔΕ και πρόταση
του οικείου Διευθυντή Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, είναι δυ-
νατή η ολική ή µερική διάθεση εκπαιδευτικών δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης στα δηµόσια Ι.Ε.Κ., κατά προτεραιότητα σε όσα
εδρεύουν στην περιοχή αρµοδιότητας της οικείας Διεύθυνσης
Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, για την κάλυψη του υποχρεωτι-
κού διδακτικού ωραρίου τους.

Η κάλυψη των εκπαιδευτικών αναγκών των δηµόσιων Ι.Ε.Κ. γί-
νεται κατά προτεραιότητα από τους εκπαιδευτικούς που διατί-
θενται, σύµφωνα µε το προηγούµενο εδάφιο και, εφόσον αυτοί
δεν επαρκούν, σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις για την πρόσ-
ληψη εκπαιδευτών στα Ι.Ε.Κ..

Θέµατα σχετικά µε την εφαρµογή της παραγράφου αυτής κα-
θορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων.»

Άρθρο 42
Ρύθµιση Θεµάτων Δια Βίου Μάθησης

(Γ.Γ.Δ.Β.Μ.Ν.Γ.)

1. Η παρ. 3 του άρθρου 18 του ν. 4186/2013 (Α’ 193) όπως τρο-
ποποιήθηκε µε τις διατάξεις του άρθρου 47 του ν. 4264/2014 (Α’
118), αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Οι απόφοιτοι και οι καταρτιζόµενοι των Ι.Ε.Κ., καθώς οι

απόφοιτοι δοµών εκπαίδευσης και κατάρτισης δύνανται να κα-
τατάσσονται σε συναφείς ειδικότητες των Ι.Ε.Κ. απαλλασσόµενοι
από τα µαθήµατα τα οποία ήδη έχουν διδαχθεί ή να κατατάσσον-
ται σε εξάµηνο πέραν του Α’ και σε συναφείς ειδικότητες Ι.Ε.Κ.,
σύµφωνα µε τα εγκεκριµένα προγράµµατα σπουδών και ύστερα
από έγκριση της Γ.Γ.Δ.Β.Μ.Ν.Γ. Με απόφαση της Γ.Γ.Δ.Β.Μ.Ν.Γ.
καθορίζονται, µε βάση τη συνάφεια των ειδικοτήτων και το πε-
ριεχόµενο των σπουδών, η κατάταξή τους σε εξάµηνο, η διάρ-
κεια φοίτησης, οι προϋποθέσεις, οι όροι και η διαδικασία για τη
µετάβαση από ένα επίπεδο κατάρτισης σε άλλο, καθώς και κάθε
άλλο σχετικό ειδικότερο, τεχνικού ή λεπτοµερειακού χαρακτήρα
θέµα.»

2.α) Στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 23 του ν. 4186/2013
(Α’193), όπως ισχύει, προστίθεται εδάφιο, ως εξής:

«Για τη λειτουργία των ανωτέρω Ι.Ε.Κ. µπορεί να εκδίδονται
ειδικοί Κανονισµοί Λειτουργίας τους, µε τους οποίους, πέραν των
θεµάτων που αναφέρονται στην παράγραφο 3 του άρθρου 17,
µπορεί να ρυθµίζονται ειδικά θέµατα λειτουργίας και στελέχω-
σής τους, όπως θέµατα εκπαιδευτικής µεθοδολογίας, ειδικού εκ-
παιδευτικού προσωπικού, ειδικοτήτων εκπαίδευσης και κατάρ-
τισης, εποπτικών µέσων, ειδικών διαδικασιών και επιτροπών αξιο-
λόγησης, υποδοµών, καθώς και οποιοδήποτε άλλο θέµα σχετί-
ζεται µε το περιεχόµενο εκπαίδευσης και κατάρτισης και τη
φυσιογνωµία τους».

β) Η παρ. 5 του άρθρου 23 του ν. 4186/2013 (Α’ 193), όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«5. Οι σπουδαστές των Ι.Ε.Κ. δύναται να πραγµατοποιούν την
Πρακτική Άσκηση ή τη Μαθητεία σε φυσικά πρόσωπα, Ν.Π.Δ.Δ.,
Ν.Π.Ι.Δ. και δηµόσιες υπηρεσίες µε τους όρους και τις προϋπο-
θέσεις του παρόντος νόµου µε ευθύνη του Ι.Ε.Κ. στο οποίο φοι-
τούν. Η περίοδος της πρακτικής άσκησης µπορεί να είναι
συνεχιζόµενη ή τµηµατική.»

γ) Η παρ. 7 του άρθρου 23 του ν. 4186/2013 (Α’ 193), όπως
τροποποιήθηκε µε την παρ. 3 του άρθρου 47 του ν. 4264/2014
(Α’ 118), αντικαθίσταται ως εξής:

«7. Η φοίτηση στα Ι.Ε.Κ. ξεκινά κατά το χειµερινό ή εαρινό εξά-
µηνο, διαρκεί πέντε (5) συνολικά εξάµηνα και επιµερίζεται σε τέσ-
σερα (4) εξάµηνα θεωρητικής και εργαστηριακής κατάρτισης
συνολικής διάρκειας έως 1.200 διδακτικές ώρες, σύµφωνα µε τα
εγκεκριµένα προγράµµατα σπουδών, και σε ένα (1) εξάµηνο
Πρακτικής Άσκησης ή Μαθητείας συνολικής διάρκειας 960
ωρών. H Πρακτική Άσκηση ή Μαθητεία µπορεί να πραγµατοποι-
είται και τµηµατικά µετά την ολοκλήρωση των δύο πρώτων εξα-
µήνων. Ο µέγιστος αριθµός ανά εκπαιδευτή καθορίζεται σε
τριάντα (30) καταρτιζόµενους, σε εργαστηριακά ή θεωρητικά ή
και µεικτά µαθήµατα. Δικαίωµα φοίτησης στα Ι.Ε.Κ. έχουν οι από-
φοιτοι δευτεροβάθµιας µη υποχρεωτικής τυπικής εκπαίδευσης
ή Σ.Ε.Κ. ή ανώτατης εκπαίδευσης.»

3. α) Η παρ. 1 του άρθρου 44 του ν. 4186/2013 αντικαθίσταται
ως εξής:

«1. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων:

α) Καθορίζεται η διαδικασία, τα προσόντα, τα κριτήρια επιλο-
γής και κάθε άλλο επιµέρους θέµα ή αναγκαία λεπτοµέρεια για
την πλήρωση των θέσεων Διευθυντών και Υποδιευθυντών των
Ι.Ε.Κ. και Σχολείων Δεύτερης Ευκαιρίας (Σ.Δ.Ε.).

β) Προστίθενται πιστοποιηµένες ειδικότητες που προσφέρον-
ται από τα Ι.Ε.Κ..»

β) Η παρ. 2 του άρθρου 44 του ν. 4186/2013 (Α’ 193) καταρ-
γείται και αναριθµούνται οι παράγραφοι 3 και 4 σε 2 και 3 αντι-
στοίχως.

4. Καταργείται το άρθρο 26 του ν. 4186/2013 (Α’ 193) όπως
ισχύει, από της δηµοσιεύσεως του παρόντος νόµου. Οι αρµοδιό-
τητες των καταργούµενων Διευθύνσεων Δια Βίου Μάθησης οι
οποίες δεν συγκροτήθηκαν κατά τις διατάξεις του άρθρου
αυτού, περιέρχονται στη Διεύθυνση Δια Βίου Μάθησης της Γενι-
κής Γραµµατείας Διά Βίου Μάθησης και Νέας Γενιάς. Όπου στις
διατάξεις του ν. 4186/2013 (Α’ 193) ή άλλων διατάξεων νόµου,
αναφέρονται Διευθύνσεις Δια Βίου Μάθησης (Δ.Δ.Β.Μ.) νοείται
εφεξής η Διεύθυνση Δια Βίου Μάθησης της Γενικής Γραµµατείας
Δια Βίου Μάθησης και Νέας Γενιάς. Το προσωπικό το οποίο έχει
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µεταταγεί στις καταργούµενες ΔΔΒΜ βάσει της παραγράφου 10
του καταργούµενου άρθρου µε διαπιστωτικές πράξεις του
Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων στα Δηµόσια
Ι.Ε.Κ. της χώρας εξακολουθεί να υπηρετεί σε αυτά.

5. Η παρ. 2 του άρθρου 5 του ν. 2525/1997 (Α’ 188), αντικαθί-
σταται ως εξής:

«2. Η ίδρυση των Σχολείων Δεύτερης Ευκαιρίας γίνεται
ύστερα από εισήγηση της Διεύθυνσης Δια Βίου Μάθησης της Γε-
νικής Γραµµατείας Δια Βίου Μάθησης και Νέας Γενιάς.»

6. Η περίπτωση 14 της υποπαραγράφου Θ.3 της παραγράφου
Θ’ του πρώτου άρθρου του ν. 4093/2012, όπως τροποποιήθηκε
και ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«14.α. Οι άδειες των περιπτώσεων 1 και 2 επικαιροποιούνται
από τους φορείς που κατά περίπτωση αδειοδοτούν ανά διετία
µε τη διαδικασία της αναγγελίας του δεύτερου και τρίτου εδα-
φίου της παρ.1 του άρθρου 3 του ν. 3919/2011 (Α’ 32), µε την
προσκόµιση των κάτωθι:

i) Δήλωση του ν. 1599/1986 (Α’ 75) περί µη µεταβολής των
προϋποθέσεων χορήγησης της άδειας των παραγράφων 4, 5 και
6 και των κτηριολογικών προδιαγραφών των παραγράφων 8 και
10 του παρόντος. Εφόσον έχουν επέλθει µεταβολές στις προ-
ϋποθέσεις χορήγησης της άδειας µε την αναγγελία κατατίθεται
όλη η σχετική τεκµηρίωση που ορίζεται στις περιπτώσεις 4, 5, 6,
8 και 10 της παρούσας υποπαραγράφου.

ii) Φορολογική και ασφαλιστική ενηµερότητα, όπου αυτή απαι-
τείται για την έκδοση της άδειας.

iii) Πιστοποιητικό περί µη πτώχευσης ή περί µη υποβολής αί-
τησης για κήρυξη σε κατάσταση πτώχευσης, όπου αυτή απαιτεί-
ται για την έκδοση της άδειας.

β) Οι φορείς που αδειοδοτήθηκαν σύµφωνα µε τις περιπτώ-
σεις 5α και 5β της υποπαραγράφου Θ.18 της παραγράφου Θ’
υποβάλλουν την αναγγελία συνοδευόµενη µε τα δικαιολογητικά
που απαιτούνται για τη χορήγησης της άδειας των παραγράφων
4, 5 και 6 και των κτιριολογικών προδιαγραφών των παραγράφων
8 και 10 της υποπαραγράφου Θ3 της παραγράφου Θ’ .

γ) Η αναγγελία υποβάλλεται έως την 31η Μαΐου κάθε δεύτε-
ρου έτους. Η προθεσµία υποβολής της αναγγελίας επικαιροποί-
ησης των αδειών των φορέων της περίπτωσης 1, µε εξαίρεση τα
ιδιωτικά σχολεία πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης, και της περίπτωσης 2α, που έχουν λάβει άδεια εντός του
2013 και του 2014, παρατείνεται έως την 31η Ιουλίου 2016.»

7. Το δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης 16 της υποπαραγράφου
Θ.3 της παραγράφου Θ’ του πρώτου άρθρου του ν. 4093/2012,
όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«Στην άδεια Κολλεγίου και Ιδιωτικού Ινστιτούτου Επαγγελµα-
τικής Κατάρτισης (Ι.Ι.Ε.Κ.) προσαρτάται Παράρτηµα µε τα προ-
γράµµατα σπουδών και τις ειδικότητες που λειτουργούν
σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία και στην άδεια των Κέν-
τρων Δια Βίου Μάθησης Επιπέδου Ένα και Δύο προσαρτάται Πα-
ράρτηµα µε τα προγράµµατα σπουδών, µε απόφαση του
Προϊσταµένου του αρµοδίου Τµήµατος ή της αρµόδιας Διεύθυν-
σης. Η απόφαση αυτή τροποποιείται µε την ίδια διαδικασία, κα-
τόπιν αίτησης του φορέα εκπαίδευσης και κατάρτισης.»

8. Στο τέλος της παρ. 9 του άρθρου 17 του ν. 4186/ 2013 προ-
στίθεται η φράση «ή και της πρακτικής άσκησης».

9. α). Το άρθρο 239 του ν. 4281/2014 (Α’160) αντικαθίσταται
ως εξής:

«Για την άσκηση των επαγγελµάτων του κοµµωτή-κουρέα και
τεχνίτη περιποίησης χεριών-ποδιών απαιτείται η κατοχή ενός από
τους κατωτέρω τίτλους εκπαίδευσης και κατάρτισης:

1. Για Κοµµωτή - Κουρέα
α) Πτυχίο επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης επιπέ-

δου 2 του ν. 2009/1992 ειδικότητας Τεχνικής Επαγγελµατικής
Σχολής «Κοµµώσεων και Βαφής Μαλλιών» ή Πτυχίο επαγγελµα-
τικής εκπαίδευσης και κατάρτισης επιπέδου 2 του ν. 2009/1992
ειδικότητας Τ.Ε.Ε. Α’ Κύκλου σπουδών «Κοµµωτικής Τέχνης» ή
ισότιµος τίτλος σπουδών και ένας (1) χρόνος προϋπηρεσία.

β) Πτυχίο επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης επιπέ-
δου 3 του ν. 2009/1992 ειδικότητας Τ.Ε.Ε. Β’ κύκλου σπουδών
«Κοµµωτικής Τέχνης» ή ισότιµος τίτλος σπουδών και εννέα (9)
µήνες προϋπηρεσία.

γ) Πτυχίο επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης του ν.
3475/2006 ειδικότητας ΕΠΑ.Σ. «Κοµµωτικής Τέχνης» ή ισότιµος
τίτλος σπουδών αλλοδαπής και εννέα (9) µήνες προϋπηρεσία.

δ) Πτυχίο επαγγελµατικής ειδικότητας εκπαίδευσης και κατάρ-
τισης, επιπέδου 3, που χορηγείται στους αποφοίτους των Σχο-
λών Επαγγελµατικής Κατάρτισης (Σ.Ε.Κ.) µετά από πιστοποίηση
της ειδικότητας «Τεχνίτης Κοµµωτικής Τέχνης» ή ισότιµος τίτλος
σπουδών και έξι (6) µήνες προϋπηρεσία.

ε) Πτυχίο επαγγελµατικής ειδικότητας εκπαίδευσης και κατάρ-
τισης επιπέδου 4, που χορηγείται στους αποφοίτους της Γ’ τάξης
των Επαγγελµατικών Λυκείων (ΕΠΑ.Λ.) µετά από ενδοσχολικές
εξετάσεις ή Απολυτήριο Επαγγελµατικού Λυκείου (ΕΠΑ.Λ.), επι-
πέδου 4 (ισότιµο µε το Απολυτήριο Γενικού Λυκείου), που χορη-
γείται στους αποφοίτους της Γ’ Τάξης των Επαγγελµατικών
Λυκείων (ΕΠΑ.Λ.) µετά από ενδοσχολικές εξετάσεις, ειδικότητας
«Κοµµωτικής Τέχνης» και έξι (6) µήνες προϋπηρεσία.

στ) Δίπλωµα επαγγελµατικής ειδικότητας εκπαίδευσης και κα-
τάρτισης, επιπέδου 5, που χορηγείται στους αποφοίτους Ι.Ε.Κ.
µετά από πιστοποίηση ή ισότιµος τίτλος σπουδών της αλλοδα-
πής.

ζ) Βεβαίωση επάρκειας του Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π. µετά από παρακο-
λούθηση προγράµµατος συνεχιζόµενης επαγγελµατικής κατάρ-
τισης διάρκειας τουλάχιστον εξακοσίων (600) ωρών σε
πιστοποιηµένο Κέντρο Δια Βίου Μάθησης (Κ.Δ.Β.Μ.), συµβατό
µε το εκάστοτε ισχύον επαγγελµατικό περίγραµµα και το οποίο
συνοδεύεται από αποδεδειγµένη προϋπηρεσία είκοσι τεσσάρων
(24) µηνών στο οικείο επάγγελµα, η οποία αποκτήθηκε πριν ή
µετά από την αποφοίτηση ή και κατά τη διάρκεια της φοίτησης,
και πιστοποίηση από τον Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π.. Επιτρέπεται η συµµετοχή
στις ανωτέρω εξετάσεις πιστοποίησης στους µη έχοντες τίτλο
σπουδών εµπειροτεχνίτες, οι οποίοι έως τις 31.12.2017 θα έχουν
προϋπηρεσία τριών (3) ετών και άνω ή εννιακόσια (900) ηµερο-
µίσθια, µε εξαρτηµένη ή µη εργασία, σε κοµµωτήριο ή κουρείο
ή προσκοµίζουν πιστοποιητικό προϋπηρεσίας από Οργανισµό
Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

2. Για Τεχνίτη περιποίησης χεριών και ποδιών 
α) Πτυχίο επαγγελµατικής ειδικότητας εκπαίδευσης και κατάρ-

τισης επιπέδου 3, ειδικότητας Σ.Ε.Κ., «Τεχνίτης Αισθητικός Πο-
δολογίας - Καλλωπισµού νυχιών και Ονυχοπλαστικής» ή ισότιµος
τίτλος σπουδών της αλλοδαπής και έξι (6) µήνες προϋπηρεσία.

β) Δίπλωµα Επαγγελµατικής Κατάρτισης, επιπέδου Μεταδευ-
τεροβάθµιας Επαγγελµατικής Κατάρτισης, ειδικότητας Ι.Ε.Κ. «Αι-
σθητικός Ποδολογίας και καλλωπισµού νυχιών» ή Δίπλωµα
Επαγγελµατικής Ειδικότητας Εκπαίδευσης και Κατάρτισης επι-
πέδου 5, ειδικότητας Ι.Ε.Κ. «Τεχνικός Αισθητικός Ποδολογίας -
Καλλωπισµού Νυχιών και Ονυχοπλαστικής» ή ισότιµος τίτλος
σπουδών της αλλοδαπής.

γ) Βεβαίωση επάρκειας του Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π. µετά από παρακο-
λούθηση προγράµµατος συνεχιζόµενης επαγγελµατικής κατάρ-
τισης διάρκειας τουλάχιστον εξακοσίων (600) ωρών σε
πιστοποιηµένο Κέντρο Δια Βίου Μάθησης (Κ.Δ.Β.Μ.),συµβατό µε
το εκάστοτε ισχύον επαγγελµατικό περίγραµµα και το οποίο συ-
νοδεύεται από αποδεδειγµένη προϋπηρεσία είκοσι τεσσάρων
(24) µηνών στο οικείο επάγγελµα, η οποία αποκτήθηκε πριν ή
µετά από την αποφοίτηση ή και κατά τη διάρκεια της φοίτησης,
και πιστοποίηση από τον Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π.. Επιτρέπεται η συµµετοχή
στις παραπάνω εξετάσεις πιστοποίησης στους µη έχοντες τίτλο
σπουδών εµπειροτεχνίτες, οι οποίοι έως τις 31.12.2017 θα έχουν
προϋπηρεσία τριών (3) ετών και άνω ή εννιακόσια (900) ηµερο-
µίσθια, µε εξαρτηµένη ή µη εργασία, σε κοµµωτήριο ή κουρείο
ή προσκοµίζουν πιστοποιητικό προϋπηρεσίας από Οργανισµό
Τοπικής Αυτοδιοίκησης.»

β) Η τελευταία φράση της παρ. β’ του άρθρου 240 του ν.
4281/2014 αντικαθίσταται ως εξής:

«Οι ενταγµένοι στα Μητρώα του παρόντος άρθρου, έχουν τα
επαγγελµατικά δικαιώµατα της αντίστοιχης ειδικότητας, όπως
αυτά ορίζονται στο άρθρο 237.» 

Άρθρο 43
Ρύθµιση θεµάτων του Ιδρύµατος της Ριζαρείου

Εκκλησιαστικής Σχολής

9344 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 23 του  ν. 3432/
2006 (Α’ 14), όπως έχει τροποποιηθεί και ισχύει, αντικαθίσταται
ως ακολούθως:

«Ειδικά στο Γενικό Εκκλησιαστικό Λύκειο του Ιδρύµατος της
Ριζαρείου Εκκλησιαστικής Σχολής, για την κάλυψη λειτουργικών
κενών, τα οποία αφορούν κυρίως σε πανελλαδικώς εξεταζόµενα
µαθήµατα και, έως και τη 15η Οκτωβρίου κάθε διδακτικού έτους,
δεν έχει καταστεί δυνατή η πλήρωσή τους, προσλαµβάνονται
αναπληρωτές ή και ωροµίσθιοι εκπαιδευτικοί σύµφωνα µε τη δια-
δικασία του παρόντος άρθρου, µε την ανάληψη του σχετικού µι-
σθολογικού κόστους εξολοκλήρου και αµιγώς από ίδιους
πόρους του Ιδρύµατος ως µη επιχορηγούµενου από τον τακτικό
προϋπολογισµό. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυ-
βερνήσεως, καθορίζονται τα ελάχιστα στοιχεία που µπορεί να
περιλαµβάνονται στο βιογραφικό σηµείωµα ή στην κατά τα ανω-
τέρω συστατική επιστολή, από τα οποία διαπιστώνεται η έφεση
του ενδιαφερόµενου να υπηρετήσει σε εκκλησιαστικά σχολεία.»

Άρθρο 44
Οργανισµός Υπουργείου Παιδείας,

Έρευνας και Θρησκευµάτων

1. Η παρ. 5 του άρθρου 33 του π.δ. 114/2014 (Α’ 181) αντικα-
θίσταται ως εξής:

«5. Το Τµήµα Γ’ Κινητικότητας Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης
είναι αρµόδιο για:

α) τις µεταθέσεις εκπαιδευτικών Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευ-
σης,

β) τις αποσπάσεις εκπαιδευτικών Δευτεροβάθµιας,
γ) τις µετατάξεις εκπαιδευτικών,
δ) τον χειρισµό κάθε άλλου συναφούς θέµατος.»
2. Η παράγραφος 5 του άρθρου 32 του π.δ. 114/2014 (Α’ 181)

αντικαθίσταται ως εξής:
«5. Το Τµήµα Γ’ Κινητικότητας Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης

είναι αρµόδιο για:
α) τις µεταθέσεις εκπαιδευτικών Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης,
β) τις αποσπάσεις εκπαιδευτικών Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης,
γ) τις µετατάξεις εκπαιδευτικών Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης,
δ) τον χειρισµό κάθε άλλου συναφούς θέµατος.»
3. Η παρ. 5 του άρθρου 39 του π.δ. 114/2014 (Α’ 181), όπως

έχει αντικατασταθεί µε το άρθρο 44 παρ. 4 του  ν. 4351/2015 (Α’
164), αντικαθίσταται ως εξής:

«5. Το Τµήµα Διοίκησης Προσωπικού είναι αρµόδιο για:
α) τη στελέχωση των εκπαιδευτικών δοµών Αλλοδαπής, οµο-

γένειας, Ξένων και Μειονοτικών σχολείων της οµογένειας, των
ξένων, των µειονοτικών, καθώς και των εκπαιδευτικών µονάδων
Ελληνόγλωσσης Εκπαίδευσης στο εξωτερικό,

β) τα θέµατα εκπαιδευτικού προσωπικού που αφορούν το Διε-
θνές Σχολείο Λάρισας και το Σχολείο Ευρωπαϊκής Παιδείας
(Σ.Ε.Π.) Ηρακλείου Κρήτης,

γ) κάθε απόσπαση εκπαιδευτικών σε τµήµατα Ελληνικών Σπου-
δών ή σε άλλες δοµές διδασκαλίας της ελληνικής γλώσσας και
πολιτισµού, που λειτουργούν σε εκπαιδευτικά ιδρύµατα Τριτο-
βάθµιας Εκπαίδευσης και σε ανάλογα ιδρύµατα ερευνών του
εξωτερικού, την απόσπαση εκπαιδευτικών και διευθυντών, τη
στελέχωση των Ευρωπαϊκών Σχολείων και των Σχολείων Διεθνών
Οργανισµών, την επιλογή εθνικών επιθεωρητών πρωτοβάθµιας
και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης των Ευρωπαϊκών Σχολείων, την
επιλογή καθηγητών µελών επιτροπής των θεµάτων του εθνικού
Baccalaureat και την έκδοση εντολής µετακίνησής τους,

δ) κάθε θέµα που αφορά στην υπηρεσιακή κατάσταση των εκ-
παιδευτικών που υπηρετούν στις παραπάνω σχολικές µονάδες,

ε) όλα τα θέµατα που αφορούν στην αξιολόγηση των εκπαι-
δευτικών που υπηρετούν στις παραπάνω σχολικές µονάδες,

στ) τις προσλήψεις διοικητικού και βοηθητικού προσωπικού µε
σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου στο εξωτερικό,

ζ) τη σύσταση θέσεων, την επιλογή και την πλήρωση θέσεων
συντονιστών εκπαίδευσης και

η) το χειρισµό κάθε άλλου συναφούς θέµατος.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 45
Καταργούµενες διατάξεις

1. Με την επιφύλαξη των µεταβατικών διατάξεων, καταργείται
κάθε γενική ή ειδική διάταξη που βρίσκεται σε αντίθεση προς τις
διατάξεις του παρόντος νόµου.

2. Ο ν. 2811/2000 (Α’ 62) καταργείται.
3. Η παρ. 17 του άρθρου 18 του ν. 4027/2011 (Α’ 233), όπως

τροποποιήθηκε µε την παρ.1 του άρθρου 35 του ν. 4186/20132
(Α’ 193), καταργείται. Η ισχύς της παραγράφου αυτής άρχεται
από το σχολικό έτος 2017-2018.

4. Η παρ. 9 του άρθρου 51 του ν. 3966/2011 (Α’ 118) καταρ-
γείται.

5. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου καταργούνται:
α) η περίπτωση β’ της παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 4310/2014,
β) η παρ. 2 του άρθρου 4 του ν. 4310/2014,
γ) η παρ. 3 του άρθρου 6 του ν. 4310/2014,
δ) η παρ. 13 του άρθρου 8 του ν. 4310/2014,
ε) η παρ. 7 του άρθρου 21 του ν. 4310/2014,
στ) το άρθρο 26 του ν. 4310/2014,
ζ) οι παράγραφοι 9 και 10 του άρθρου 31 του ν. 4310/2014,
η) οι παράγραφοι 1 και 2 του άρθρου 36 του ν. 4310/2014,
θ) η παρ. 2 εδάφιο α’ του άρθρου 49 του ν. 4310/2014,
ι) το άρθρο 83 του ν. 4310/2014,
ια) η περίπτωση δ’ της παρ. 1 του άρθρου 2 του ν. 1674/1986

(Α’ 203),
ιβ) η παρ. 2 του άρθρου 44 του ν. 4186/2013 (Α’ 193),
ιγ) το άρθρο 26 του ν. 4186/2013 (Α’ 193),
ιδ) η περίπτωση α’ της παρ. 4 του άρθρου 5 του ν. 4027/2011

(Α’ 233).

Άρθρο 46

Το άρθρο 34 του ν. 4369/2016 (Α' 33) αντικαθίσταται ως εξής:
«1. Στο Γραφείο Τύπου του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοι-

κητικής Ανασυγκρότησης συνιστώνται αναδροµικά από
23.9.2015 και σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στο άρθρο 67 του
ν. 1943/1991 δύο (2) επιπλέον θέσεις δηµοσιογράφων για τον
Αναπληρωτή Υπουργό, αρµόδιο για τις υπηρεσίες του πρώην
Υπουργείου Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Δια-
κυβέρνησης, και δύο (2) επιπλέον θέσεις δηµοσιογράφων για τον
Αναπληρωτή Υπουργό, αρµόδιο για τις υπηρεσίες του πρώην
Υπουργείου Δηµοσίας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, για την
κάλυψη συναφών αναγκών τους.

2.  Η πρόσληψη των δηµοσιογράφων στις ως άνω θέσεις, ανα-
τρέχει στο χρόνο έναρξης εκτέλεσης των καθηκόντων των θέ-
σεων αυτών, στη δε σύµβασή τους τίθεται υποχρεωτικά ο όρος,
ότι αυτή λύεται αυτοδικαίως και χωρίς αποζηµίωση και ότι ο
προσληφθείς απολύεται µε την αποχώρηση για οποιονδήποτε
λόγο του Αναπληρωτή Υπουργού, τις ανάγκες του οποίου καλύ-
πτει.

3.  Η προκαλούµενη δαπάνη επιβαρύνει τις πιστώσεις των προ-
ϋπολογισµών των Υπηρεσιών των πρώην Υπουργείων Διοικητικής
Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης και Δηµόσιας
Τάξης και Προστασίας του Πολίτη κατ’ αντιστοιχία του Αναπλη-
ρωτή Υπουργού, του οποίου οι ανάγκες καλύπτονται από τους
αντίστοιχους δηµοσιογράφους.»

Άρθρο 47

1. Η κυριότητα και κάθε άλλο εµπράγµατο δικαίωµα επί του
συνόλου ακινήτων αδιάθετων, υπόλοιπων εφαρµογής στεγαστι-
κών προγραµµάτων του Υπουργείου Υγείας, τα οποία αφορούν
και σε εκτάσεις, οι οποίες απαλλοτριώθηκαν υπέρ του Ελληνικού
Δηµοσίου (Υπουργείο Υγείας) και προορίζονταν για στεγαστικά
προγράµµατα προσφύγων του 1922, θεοµηνιόπληκτων, αστέ-
γων, που υπάγονται στις διατάξεις του β.δ. 775/1964  (Α’ 254)
περί λαϊκής κατοικίας, ακινήτων, που έχουν περιέλθει στη διαχεί-
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ριση του Υπουργείου Υγείας για εφαρµογή στεγαστικών προ-
γραµµάτων µέσω συµβάσεων µε Διεθνείς Οργανισµούς, από το
Υπουργείο Οικονοµικών, από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων και από δήµους, µεταφέρονται αυτοδικαίως
από το Υπουργείο Υγείας στο Υπουργείο Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και µεταγράφονται ατε-
λώς στα οικεία βιβλία του υποθηκοφυλακείου. Η µεταβίβαση διε-
νεργείται χωρίς την τήρηση οποιουδήποτε τύπου πράξης ή
συµβολαίου και χωρίς αντάλλαγµα µε την επιφύλαξη των κειµέ-
νων διατάξεων περί δωρεών, κληρονοµιών και κληροδοσιών.

2. Εντός προθεσµίας έξι (6) µηνών από τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος υποχρεούται η Διεύθυνση Κοινωνικής Αντίληψης και Αλ-
ληλεγγύης της Γενικής Γραµµατείας Πρόνοιας του Υπουργείου
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης
σε διενέργεια απογραφής όλων των ακινήτων, που κατά τις δια-
τάξεις της προηγούµενης παραγράφου περιέρχονται στην κυ-
ριότητα του ως άνω Υπουργείου, και στην υποβολή των σχετικών
εκθέσεων στον Γενικό Γραµµατέα Πρόνοιας. Απόσπασµα της έκ-
θεσης απογραφής των ως άνω ακινήτων, που αποκτώνται κατά
κυριότητα από το Υπουργείο Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, και των λοιπών εµπράγµατων δι-
καιωµάτων επί των ως άνω ακινήτων καταχωρίζεται ατελώς στα
οικεία βιβλία του υποθηκοφυλακείου.

3. Η αξιοποίηση (εκµίσθωση, εκποίηση, παραχώρηση µε ή
άνευ ανταλλάγµατος κλ.π.) και διαχείριση της ακίνητης περιου-
σίας των παραγράφων 1 και 2 του παρόντος άρθρου πραγµατο-
ποιούνται µε αποφάσεις του Γενικού Γραµµατέα Πρόνοιας.

Άρθρο 48
Τροποποίηση διατάξεων του β.δ. 104/1973 (Α’ 30) 

«Περί συστάσεως εν Αθήναις Ιδρύµατος 
υπό την επωνυµίαν «ΙΔΡΥΜΑ Η ΠΑΙΔΙΚΗ ΣΤΕΓΗ» 

και εγκρίσεως του Οργανισµού αυτού»

1. Οι διατάξεις των παραγράφων 1, 2 και 4 του άρθρου 4 του
β.δ. 104/1973 αντικαθίστανται, ως εξής:

«1. Το Ίδρυµα διοικείται από επταµελές Διοικητικό Συµβούλιο
µε τριετή θητεία, συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και
αποτελείται από:

α. Δύο (2) µέλη, ήτοι ένα εγνωσµένου κύρους και αξιοπιστίας
πρόσωπο ως Πρόεδρο και έναν υπάλληλο της αρµόδιας Διεύ-
θυνσης της Γενικής Γραµµατείας Πρόνοιας, που ορίζονται µε
τους αναπληρωτές τους από τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης.

β. Τρία (3) µέλη, που υποδεικνύονται µε τους αναπληρωτές
τους από το Σωµατείο.

γ. Δύο (2) έγκριτα πρόσωπα, που διορίζονται µε τους αναπλη-
ρωτές τους από τον κατά τόπο αρµόδιο Δήµο, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του άρθρου 94 παρ. 3Β του ν. 3852/2010 (Α’187), όπως
ισχύουν.

2. Το Διοικητικό Συµβούλιο εκλέγει µεταξύ των µελών αυτού
µε µυστική ψηφοφορία τον Αντιπρόεδρο, τον Γενικό Γραµµατέα
και τον Ταµία αυτού.

4. Σε περίπτωση έκλειψης ή αποχώρησης για οποιονδήποτε
λόγο ή απώλειας της ιδιότητας, βάσει της οποίας ορίστηκε, µέ-
λους του εδαφίου β’ της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου,
ο αντικαταστάτης υποδεικνύεται από το Διοικητικό Συµβούλιο
του Σωµατείου.»

2. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 5 του   β.δ. 104/
1973 αντικαθίσταται ως εξής:

«β. Το Διοικητικό Συµβούλιο θεωρείται εν απαρτία µε την πα-
ρουσία τεσσάρων (4) µελών αυτού, οι δε αποφάσεις του λαµβά-
νονται κατά πλειοψηφία των παρόντων µελών. Σε περίπτωση
ισοψηφίας, υπερισχύει η ψήφος του Προέδρου ή του αναπλη-
ρωτή του.»

3. Η παρ. 2 του άρθρου 8 του β.δ. 104/1973 αντικαθίσταται ως
εξής:

«2. Ο προϋπολογισµός του Ιδρύµατος συντάσσεται από το Δι-
οικητικό Συµβούλιο και υποβάλλεται προς έγκριση στον κατά
τόπο αρµόδιο Δήµο, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 94

παρ. 3Β του ν. 3852/2010 (Α’187), συνοδευόµενος από πλήρη αι-
τιολογική έκθεση, τρεις (3) µήνες πριν από την έναρξη του οικο-
νοµικού έτους. Ο ως άνω προϋπολογισµός κατατίθεται και στις
αρµόδιες υπηρεσίες της Γενικής Γραµµατείας Πρόνοιας του
Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης.»

4. Στις διατάξεις του άρθρου 10 του β.δ. 104/1973 προστίθεται
τρίτη παράγραφος, ως εξής:

«3. Το ίδρυµα υποβάλλει στο Υπουργείο Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και στο Ελεγκτικό Συ-
νέδριο, µε το πέρας διµήνου από τη λήξη του οικονοµικού έτους,
ξεχωριστό απολογισµό της παρεχόµενης από Φορείς της Γενικής
Κυβέρνησης επιχορήγησης ή χρηµατοδότησης, σύµφωνα µε τις
διατάξεις των άρθρων 41 και 42 του ν. 4129/2013 (Α’52) και του
άρθρου 12 του ν.δ. 1264/1942 (Α’100), όπως ισχύουν.»

5. Η παρ. 1 του άρθρου 14 του β.δ. 104/1973 αντικαθίσταται
ως εξής:

«1. Το ίδρυµα τελεί υπό την εποπτεία και τον έλεγχο του
Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, σύµφωνα και µε τις κείµενες διατάξεις.»

6. Το πρώτο εδάφιο του άρθρου 16 του β.δ. 104/1973 αντικα-
θίσταται ως εξής:

«Στο Ίδρυµα δύναται να διορίζεται µε απόφαση του Υπουργού
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης
ως Κυβερνητικός Επίτροπος υπάλληλος της αρµόδιας Διεύθυν-
σης της Γενικής Γραµµατείας Πρόνοιας.» 

Άθρο 49
Μεταφορά οργανικών θέσεων 

Γενικής Γραµµατείας Πρόνοιας

1. Οι θέσεις µόνιµου προσωπικού των Ιδρυµάτων Παιδικής
Προστασίας (Μέριµνας) κατά κατηγορία, κλάδο και αριθµό θέ-
σεων, που µεταφέρθηκαν, κατά την παρ. 20 του άρθρου 9 του ν.
4052/2012 (Α’141), στο Υπουργείο Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, καθώς και το προσωπικό,
που κατέχει τις ως άνω θέσεις κατά τη δηµοσίευση του παρόντος
νόµου, µεταφέρονται αυτοδικαίως στο «Κέντρο Παιδικής Μέρι-
µνας Αρρένων Παπάφειο Θεσσαλονίκης» (αρ. 127 παρ. 1.I. ν.
4199/2013, Α’ 216), στο «Θεραπευτήριο Χρονιών Παθήσεων Ευ-
ρυτανίας» (αρ. 18 παρ. 5 ν. 4302/2014, Α’225) και στις αποκεν-
τρωµένες υπηρεσίες - παραρτήµατα των Κέντρων Κοινωνικής
Πρόνοιας του άρθρου 9 του ν. 4109/2013 (Α’16), όπως ισχύει,
στα οποία συνεχίζει να προσφέρει τις υπηρεσίες του.

2. Το ως άνω προσωπικό: (α) µεταφέρεται µε την ίδια εργα-
σιακή σχέση, ίδια κατηγορία, κλάδο, ειδικότητα, βαθµό και µι-
σθολογικό κλιµάκιο, (β) διατηρεί ως προς την κύρια και επι-
κουρική ασφάλιση και την εφάπαξ αποζηµίωση το ίδιο καθεστώς
που είχε έως τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου.

Το χρονικό διάστηµα, που µεσολαβεί από την έναρξη ισχύος
του παρόντος νόµου έως τη δηµοσίευση των πράξεων µεταφο-
ράς και ανάληψης υπηρεσίας του προσωπικού, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του παρόντος άρθρου, θεωρείται για κάθε συνέπεια
ως χρόνος πραγµατικής υπηρεσίας του προσωπικού αυτού στην
υπηρεσία υποδοχής, που καταβάλλει και τις αντίστοιχες αποδο-
χές του για το διάστηµα αυτό.

3. Ο συνολικός χρόνος υπηρεσίας του µεταφερόµενου προ-
σωπικού, που έχει διανυθεί στον φορέα προέλευσης, καθώς και
ο χρόνος, που αναγνωρίστηκε ως χρόνος υπηρεσίας, τεκµαίρον-
ται χρόνος πραγµατικής υπηρεσίας για τα θέµατα βαθµολογικής
και µισθολογικής εξέλιξης και για κάθε άλλη συνέπεια.

4. Εκκρεµείς, κατά τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου, δια-
δικασίες πρόσληψης σε οργανικές θέσεις, η πλήρωση των
οποίων εγκρίθηκε µε την υπ’ αριθµ. ΔΙΠΠ/Φ.ΕΓΚΡ.8/277/
8641/π.ε./1.6.2007 απόφαση της Επιτροπής του άρθρου 2 παρ.
1 της υπ' αριθµ. 33/2006 ΠΥΣ (Α’280) και προκηρύχθηκαν µε τις
υπ’ αριθµ. 3Κ/2009 (Πανεπιστηµιακής και Τεχνολογικής Εκπαί-
δευσης) και 5Κ/2009 (Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης) προκηρύ-
ξεις του ΑΣΕΠ, ολοκληρώνονται κανονικά και οι επιτυχόντες σε
αυτές τοποθετούνται σε αντίστοιχες µεταφερόµενες οργανικές
θέσεις του «Κέντρου Παιδικής Μέριµνας Αρρένων Παπάφειο
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Θεσσαλονίκης», του «Θεραπευτηρίου Χρονίων Παθήσεων Ευρυ-
τανίας» και των αποκεντρωµένων υπηρεσιών - παραρτηµάτων
των Κέντρων Κοινωνικής Πρόνοιας (Ιδρύµατα Παιδικής Προστα-
σίας).

Οι διατάξεις των άρθρων 10 και 11 του ν. 3833/2010 (Α’ 140),
όπως ισχύουν, εφαρµόζονται και για το ως άνω προσωπικό.

5. Η αυτοδίκαιη µεταφορά των ως άνω οργανικών θέσεων και
του προσωπικού, που τις κατέχει, πραγµατοποιείται µε διαπιστω-
τική πράξη του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης.

Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις της παρ.
20 του άρθρου 9 του ν. 4052/2012 (Α’141), όπως ισχύουν.

Άρθρο 50
Καθορισµός της συνάφειας

των τίτλων σπουδών µε την ΕΑΕ

Η παρ. 11 του άρθρου 28 του ν. 4186/2013 (Α’193) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«Στο Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής (ΙΕΠ) συστήνεται επι-
στηµονική επιτροπή, η οποία θα ορίζει τα κριτήρια και θα εξετά-
ζει τις συνάφειες των µεταπτυχιακών- διδακτορικών τίτλων στην
Ειδική Αγωγή και Εκπαίδευση (ΕΑΕ), καθώς και στη Σχολική Ψυ-
χολογία των εκπαιδευτικών πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης, καθώς και του Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού
(ΕΕΠ). Επιπλέον, θα εξετάζει τη συνάφεια των µεταπτυχιακών-
διδακτορικών τίτλων του ΕΕΠ µε την ειδικότητα του κλάδου της
προς πλήρωση θέσης.

Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, κα-
θορίζεται η σύνθεση και η λειτουργία της ανωτέρω Επιτροπής.»

Άρθρο51
Συµπλήρωση τυπικών προσόντων εκπαιδευτικών 

των κλάδων Πληροφορικής

1. Στο τέλος της υποπερίπτωσης i της περίπτωσης β’ της παρ.
8 του άρθρου 8 του ν. 3194/2003 (Α’267), όπως ισχύει, προστί-
θεται η φράση:

«ή πτυχίο ή δίπλωµα του Τµήµατος «Εφαρµοσµένης Πληρο-
φορικής» µε κατεύθυνση «Διοίκηση Τεχνολογίας» του Πανεπιστη-
µίου Μακεδονίας για τους αποφοίτους που εισήχθησαν µετά το
ακαδηµαϊκό έτος 2013-2014 ή του Τµήµατος «Πληροφορικής και
Τηλεµατικής» του Χαροκοπείου Πανεπιστηµίου ή αναγνωρισµέ-
νος ισότιµος και αντίστοιχος τίτλος σπουδών Πανεπιστηµίων της
αλλοδαπής».

2. Στο τέλος της υποπερίπτωσης ii της περίπτωσης β’ της παρ.
8 του άρθρου 8 του ν. 3194/2003 (Α’267), όπως ισχύει, προστί-
θεται η φράση:

«ή πτυχίο ή δίπλωµα του Τµήµατος «Τηλεπικοινωνιακών Συ-
στηµάτων και Δικτύων» (Μηχανικών Πληροφορικής) του ΤΕΙ Με-
σολογγίου ή αναγνωρισµένος ισότιµος και αντίστοιχος τίτλος
σπουδών ΤΕΙ της αλλοδαπής».

Άρθρο 52
Καθορισµός ωρολογίων προγραµµάτων 

δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης

1. Η παρ. 1 του άρθρου 42 του ν. 4186/2013 (Α’193), όπως αν-
τικαταστάθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου 45 του   ν. 4264/2014
(Α’118), αντικαθίσταται εκ νέου ως εξής:

«1. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µε πρόταση του
Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, ύστερα από
εισήγηση του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής (I.E.Π.) καθο-
ρίζονται ο τρόπος και η διαδικασία αξιολόγησης των µαθητών
Γενικού Λυκείου.»

2. Η περίπτωση β’ της παρ. 2 του άρθρου 42 του ν. 4186/2013
(Α’193), όπως συµπληρώθηκε µε την παρ. 10 του άρθρου 45 του
ν. 4264/2014 (Α’118), αντικαθίσταται ως εξής:

«β). αα) Επανακαθορίζονται τα µαθήµατα οµάδων προσανατο-
λισµού της Β’ Τάξης του ΓΕ.Λ., τα µαθήµατα των οµάδων προ-

σανατολισµού της Γ’ τάξης του ΓΕ.Λ., καθώς και τα ωρολόγια
προγράµµατα όλων των Τάξεων του ΓΕ.Λ. και κατανέµονται τα
µαθήµατα που προβλέπονται στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα των
τάξεων του ηµερήσιου ΓΕ.Λ. στις τέσσερις τάξεις του εσπερινού
ΓΕ.Λ.,

ββ) καθορίζονται τα ωρολόγια προγράµµατα του Ηµερήσιου
και Εσπερινού Γυµνασίου.»

3. Στην περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρθρου 43 του ν. 4186/
2013 (Α’193), όπως συµπληρώθηκε µε την παρ. 13 του άρθρου
45 του ν. 4264/2014 (Α’118), διαγράφεται η φράση «τα ωρολόγια
προγράµµατα των Ηµερησίων και Εσπερινών ΕΠΑ.Λ.».

4. Η ισχύς του άρθρου αυτού άρχεται από το σχολικό έτος
2015-2016.

Άρθρο 53
Θέµατα καθ’ υπέρβαση εγγραφής αποφοίτων 
Λυκείων που έχουν βραβευθεί σε Ολυµπιάδες

1. Η περίπτωση α’ της παρ. 4 του άρθρου 8 του ν. 3194/2003
(Α’267), όπως αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 41 του ν. 4342/2015
(Α’143), αντικαθίσταται ως εξής:

«α) Κάτοχοι απολυτηρίου Γενικού ή Επαγγελµατικού Λυκείου,
οι οποίοι κατά τη διάρκεια της φοίτησής τους στο Λύκειο έχουν
διακριθεί στη Βαλκανική ή τη Διεθνή Ολυµπιάδα Μαθηµατικών,
Πληροφορικής ή Ροµποτικής, Φυσικής, Χηµείας ή Βιολογίας και
τους έχει απονεµηθεί πρώτο, δεύτερο ή τρίτο βραβείο (χρυσό,
αργυρό ή χάλκινο µετάλλιο) εγγράφονται καθ’ υπέρβαση του
αριθµού εισακτέων σε σχολές, τµήµατα ή εισαγωγικές κατευθύν-
σεις τµηµάτων των Πανεπιστηµίων, εφόσον το µάθηµα στο οποίο
έχουν διακριθεί στις Ολυµπιάδες, περιλαµβάνεται στα µαθήµατα
της Οµάδας Προσανατολισµού που έχουν επιλέξει οι υποψήφιοι
στην τελευταία τάξη Λυκείου. Ειδικά η βράβευση στη Ροµποτική,
η οποία αναπτύσσει στοχευµένες εφαρµογές Πληροφορικής, λο-
γίζεται ως βράβευση στην Πληροφορική. Τα ανωτέρω ισχύουν
και για τους κατόχους απολυτηρίου Γενικού Λυκείου, οι οποίοι
κατά τη διάρκεια της φοίτησής τους στο Λύκειο έχουν διακριθεί
στον Ευρωπαϊκό διαγωνισµό για νέους επιστήµονες µε την απο-
νοµή σε αυτούς του πρώτου, δεύτερου ή τρίτου βραβείου.»

2. Η ισχύς του παρόντος άρθρου άρχεται από το ακαδηµαϊκό
έτος 2016-2017 και αφορά στους κατόχους απολυτηρίου Γενικού
ή Επαγγελµατικού Λυκείου του σχολικού έτους 2015- 2016 κι
εφεξής, καθώς και τους αποφοίτους του σχολικού έτους 2014-
2015.

Άρθρο 54
Ρύθµιση θεµάτων του Συµβουλίου 

Αναγνώρισης Επαγγελµατικών Προσόντων

1. Η περίπτωση α’ της παρ. 2 του άρθρου 56 του π.δ. 38/2010
(Α’ 78), όπως αντικαταστάθηκε µε την παρ.1 του άρθρου 71 του
ν. 4310/2014 (Α’258), αντικαθίσταται εκ νέου ως ακολούθως:

«α) Ένας Σύµβουλος του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους
(ΝΣΚ), ως Πρόεδρος. Σε περίπτωση κωλύµατος του Προέδρου,
αυτόν αναπληρώνει µέλος του Συµβουλίου, το οποίο ορίζεται
κατά περίπτωση µε εντολή του Προέδρου.»

2. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 8 του άρθρου 56 του π.δ.
38/2010 (Α’78), όπως έχει αντικατασταθεί µε την παρ. 2 του άρ-
θρου 71 του ν. 4310/2014 (Α’258), αντικαθίσταται εκ νέου ως ακο-
λούθως:

«Εισηγητές ορίζονται, ενώπιον του Συµβουλίου, εκ των υπαλ-
λήλων του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων,
µε έγκριση του Γενικού Γραµµατέα Δια Βίου Μάθησης και Νέας
Γενιάς, µετά από σχετική εισήγηση του Προϊσταµένου του τµή-
µατος στο οποίο υπάγεται το ΣΑΕΠ. Οι εισηγητές αναπτύσσουν
την εισήγησή τους και αποχωρούν πριν από την ψηφοφορία.»

Άρθρο 55
Ρύθµιση θεµάτων της Γενικής Γραµµατείας 

Θρησκευµάτων Υπουργείου Παιδειας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων
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1. Η υποπερίπτωση στ’ της περίπτωσης Α’ του άρθρου 23 του
ν. 3475/2006 (Α’146) αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«στ) µία (1) θέση της Ιεράς Μητροπόλεως Ζιχνών και Νευρο-
κοπίου, σε θέση κλάδου ΥΕ Ευπρεπιστών/στριων».

2. Η υποπαράγραφος 1 της παρ. 1 του άρθρου 68          του ν.
4235/2014 (Α’32), όπως αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 17 του ν.
4283/2014 (Α’189), αντικαθίσταται εκ νέου ως ακολούθως:

«1. Διορισµοί κληρικών των Ιερών Μητροπόλεων της Εκκλη-
σίας της Ελλάδος, της Εκκλησίας της Κρήτης και της Δωδεκα-
νήσου, οι οποίοι έλαβαν χώρα µέχρι το έτος 2010 και δεν
δηµοσιεύθηκαν εκ παραδροµής στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως, παρότι οι κληρικοί ανέλαβαν καθήκοντα και µισθοδοτούν-
ται, δηµοσιεύονται µε αναδροµική ισχύ από την ηµεροµηνία
ανάληψης υπηρεσίας.»

3. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 46 του ν.
590/1977 (Α’146), όπως αντικαταστάθηκε µε την υποπαράγραφο
7 της παρ. 1 του άρθρου 68 του ν. 4235/2014 (Α’32), αντικαθί-
σταται εκ νέου ως ακολούθως:

«Στις εταιρίες αυτές δεν επιτρέπεται η µε οποιονδήποτε τρόπο
συµµετοχή φυσικού προσώπου ή νοµικού προσώπου, όταν µε
αυτή επιδιώκεται ο προσπορισµός κέρδους.»

4. Η παρ. 1 του άρθρου 44 του ν. 4301/2014 (Α’223) αντικαθί-
σταται ως ακολούθως:

«1. Καταργούνται οι πέντε (5) κενές, προσωρινές και προσω-
ποπαγείς, Ιερές Μητροπόλεις Νέων Λιοσίων Φαρσάλων και Δο-
µοκού, Αγιάς και Συκουρίου, Αµαλιάδος και Μεγαλοπόλεως, οι
οποίες ιδρύθηκαν µε το άρθρο 12 του ν. 1951/1991 (Α’ 84), ενώ
οι λειτουργούσες Ιερές Μητροπόλεις Γουµενίσσης, Αξιουπόλεως
και Πολυκάστρου καιΣταγών και Μετεώρων διατηρούνται ως µό-
νιµες δυνάµενες να πληρωθούν κατά τις διατάξεις του
ν.590/1977 «Περί του Καταστατικού Χάρτου της Εκκλησίας της
Ελλάδος» (Α’146).»

5. Στο άρθρο 16 του ν. 1771/1988 (Α’171) προστίθεται νέα πα-
ράγραφος 4, ως ακολούθως:

«4. Κατ’ εξαίρεση, εφόσον στα δηµόσια δηµοτικά σχολεία των
µε αριθµό 25153/26.2.1957 (Β’86) και 78871/22.3.1962 (Β’125)
κοινών υπουργικών αποφάσεων των Υπουργών Εθνικής Παιδείας
και Θρησκευµάτων και Οικονοµικών δεν υπηρετεί δάσκαλος του
Καθολικού δόγµατος ή της Εβραϊκής θρησκείας και γλώσσας για
την κάλυψη των αναγκών των µαθητών του Καθολικού δόγµατος
ή της Εβραϊκής θρησκείας και γλώσσας αντίστοιχα, µετά από
σχετική εισήγηση των αρµοδίων Περιφερειακών Διευθύνσεων
Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, είναι δυνατή
η πρόσληψη, ανά σχολικό έτος, εκπαιδευτικού εκτός των οικείων
πινάκων αναπληρωτών εκπαιδευτικών για τη διδασκαλία του µα-
θήµατος των θρησκευτικών του Καθολικού δόγµατος και για τη
διδασκαλία του µαθήµατος των θρησκευτικών και γλώσσας της
Εβραϊκής θρησκείας. Η επιλογή και πρόσληψη του εκπαιδευτικού
γίνεται µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, ύστερα από πρόταση της Ιεράς Συνόδου της Καθο-
λικής Ιεραρχίας Ελλάδος (Ι.Σ.Κ.Ι.Ε.) και του Κεντρικού
Ισραηλιτικού Συµβουλίου (Κ.Ι.Σ) αντίστοιχα. Για την πρόσληψη
απαιτείται πτυχίο παιδαγωγικού τµήµατος ή πτυχίο Καθολικών ή
Εβραϊκών Σπουδών, αντίστοιχα, Ανώτατης Θεολογικής Σχολής
της ηµεδαπής ή ισότιµο τίτλο σπουδών της αλλοδαπής αναγνω-
ρισµένο από το Δ.Ο.Α.Τ.Α.Π.. Στην περίπτωση τίτλου σπουδών
της αλλοδαπής απαιτείται η άριστη γνώση της ελληνικής γλώσ-
σας, η οποία αποδεικνύεται κατά τις κείµενες διατάξεις.»

6. α) Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 42 του ν.
4186/2013 (Α’193), όπως έχει αντικατασταθεί και ισχύει, µετά τη
φράση «και γνώµη των αρµόδιων καλλιτεχνικών επιτροπών για
τα Μουσικά και Καλλιτεχνικά Σχολεία και του Εποπτικού Συµβου-
λίου Δευτεροβάθµιας Εκκλησιαστικής Εκπαίδευσης (Ε.Σ.Δ.Ε.Ε.)
για τις σχολικές µονάδες της Δευτεροβάθµιας Εκκλησιαστικής
Εκπαίδευσης» προστίθεται η φράση «και του Εποπτικού Συµβου-
λίου Μουσουλµανικών Ιεροσπουδαστηρίων Θράκης για τα Μου-
σουλµανικά Ιεροσπουδαστήρια Θράκης».

β) Στην περίπτωση δ’ της παρ. 2 του άρθρου 42 του ν. 4186/
2013 (Α’193), µετά τη φράση «των µειονοτικών, ειδικών, εκκλη-
σιαστικών,» προστίθεται η φράση «Μουσουλµανικών Ιεροσπου-
δαστηρίων Θράκης».

7. Στο τέλος της παρ. 8 του άρθρου 63 του ν. 4310/2014
(Α’258) προστίθεται νέο εδάφιο ως ακολούθως:

«Ειδικά για τα θέµατα εκπαιδευτικών που υπηρετούν στο µει-
ονοτικό πρόγραµµα των µειονοτικών σχολείων, οι σχετικές αρ-
µοδιότητες των Κ.Υ.Σ.Π.Ε. και Κ.Υ.Σ.Δ.Ε. ασκούνται εφεξής από
τα οικεία Α.Π.Υ.Σ.Π.Ε. και Α.Π.Υ.Σ.Δ.Ε..» 

Άρθρο 56

1. Η παρ. 2 του άρθρου 160 «Διάρκεια της ισχύος του προϋπο-
λογισµού» του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων (ν. 3463/2006), αν-
τικαθίσταται ως ακολούθως: 

«2. Μετά την πάροδο του τριµήνου απαγορεύεται να γίνει οποι-
αδήποτε δαπάνη µε βάση τον προϋπολογισµό του περασµένου
έτους, πλην αυτών που αφορούν:

α) τις αποδοχές προσωπικού και την καταβολή των αντίστοι-
χων ασφαλιστικών εισφορών,

β) την καταβολή των χορηγούµενων από τους δήµους προνοι-
ακών επιδοµάτων και 

γ) την καταβολή του επιδόµατος ένδειας στους δικαιούχους.»
2. Α) Στην περίπτωση γ’ της παρ. 2 του άρθρου 2 της από

10.9.2015 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Κατεπείγουσες
ρυθµίσεις για την απρόσκοπτη έναρξη του σχολικού έτους 2015-
2016 και την εύρυθµη λειτουργία των σχολικών µονάδων» που
κυρώθηκε µε το άρθρο 10 του ν. 4350/2015 (Α’161), όπως αυτό
τροποποιήθηκε µε την παρ. 2 του άρθρου 60 του ν. 4369/2016
(Α’33), µετά τη φράση «στους εκκρεµείς διαγωνισµούς» προστί-
θεται η φράση «συµπεριλαµβανοµένων και όσων εξ αυτών έχουν
επαναπροκηρυχθεί για οποιοδήποτε λόγο».

Β) Η παρ. 3 του άρθρου 2 της από 10.9.2015 Πράξης Νοµοθε-
τικού Περιεχοµένου «Κατεπείγουσες ρυθµίσεις για την απρόσκο-
πτη έναρξη του σχολικού έτους 2015-2016 και την εύρυθµη
λειτουργία των σχολικών µονάδων» που κυρώθηκε µε το άρθρο
10 του ν. 4350/2015 (Α’161), όπως αυτό τροποποιήθηκε µε την
παρ. 2 του άρθρου 60 του ν. 4369/2016 (Α’33), αντικαθίσταται ως
εξής:

«Οι δαπάνες µεταφοράς µαθητών δηµοσίων σχολείων που
πραγµατοποιούνται από την έναρξη του σχολικού έτους 2015-
2016, σύµφωνα µε τις παραγράφους 1 και 2 του παρόντος και
µέχρι τη σύναψη της οικείας σύµβασης, συµπεριλαµβανοµένων
των δαπανών και των για οποιοδήποτε λόγο ακυρωθέντων και
επαναπροκηρυχθέντων διαγωνισµών, καθώς και όσων δαπανών
έγιναν το χρονικό διάστηµα των διαδικασιών επαναπροκήρυξης,
καταβάλλονται νόµιµα, εφόσον ο οικείος Περιφερειάρχης βεβαι-
ώνει µε σχετική πράξη του την εκτέλεση της µεταφοράς των µα-
θητών και εφόσον το ύψος της σχετικής δαπάνης είναι σύµφωνο
µε την απόφαση ανάθεσης της οικείας οικονοµικής επιτροπής
της Περιφέρειας.»

Γ) Μετά την παρ. 6 του άρθρου 2 της από 10.9.2015 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Κατεπείγουσες ρυθµίσεις για την
απρόσκοπτη έναρξη του σχολικού έτους 2015-2016 και την εύ-
ρυθµη λειτουργία των σχολικών µονάδων» που κυρώθηκε µε το
άρθρο 10 του ν. 4350/2015 (Α’161), όπως αυτό τροποποιήθηκε
µε την παρ. 2 του άρθρου 60 του ν. 4369/2016 (Α’33), προστίθε-
ται παράγραφος 7 ως εξής:

«Οι συµβάσεις που συνάπτονται σύµφωνα µε τις παραγρά-
φους 1 και 2, εξαιρούνται των διατάξεων του προληπτικού ελέγ-
χου νοµιµότητας του Ελεγκτικού Συνεδρίου.»

3. Στην πρώτη παράγραφο του άρθρου 167 του ν. 4099/2012
(Α’250), όπως ισχύει, προστίθεται τελευταίο εδάφιο ως εξής:

«Ειδικά για τους ΟΤΑ α’ βαθµού, εφόσον τα έσοδα της αντα-
ποδοτικής υπηρεσίας δεν επαρκούν για την κάλυψη των δαπα-
νών µισθοδοσίας και ασφαλιστικών εισφορών του ανωτέρω
προσωπικού, αυτές δύνανται να καλύπτονται για το τρέχον οικο-
νοµικό έτος, από κάθε είδους γενικά και µη προοριζόµενα για
την κάλυψη συγκεκριµένης δαπάνης έσοδά τους.»

Άρθρο 57
Ρυθµίσεις για τα µη αυτοδύναµα Τµήµατα των Α.Ε.Ι.

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 15 του ν. 2454/1997 (Α’ 7), όπως
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τροποποιήθηκε από το άρθρο 121 του ν. 4316/2014 (Α’270) και
ισχύει, προστίθεται τελευταίο εδάφιο, ως εξής:

«Τµήµατα των Α.Ε.Ι. αποκτούν αυτοδύναµη λειτουργία µόλις
ολοκληρωθούν οι διαδικασίες: α) διορισµού οκτώ (8) Καθηγητών
ή υπηρετούντων Λεκτόρων, εκ των οποίων τουλάχιστον οι τέσ-
σερις (4) στη βαθµίδα του Καθηγητή ή Αναπληρωτή Καθηγητή
και β) εγγραφής φοιτητών.»

2. Η παρ. 30 του άρθρου 39 του ν. 4186/2013 (Α’193) αντικα-
θίσταται ως εξής:

«α. Σε όσα Τµήµατα Α.Ε.Ι. δεν πληρούνται οι προϋποθέσεις
περί αυτοδυναµίας του ν. 2454/1997 (Α’ 7), όπως τροποποιήθηκε
από το άρθρο 121 του ν. 4316/2014 (Α’270), σε συνδυασµό µε το
άρθρο 13 παρ. 51 του ν. 3149/2003 (Α’141), λειτουργεί προσω-
ρινή Συνέλευση Τµήµατος, την οποία αποτελούν υποχρεωτικά
όλοι οι Καθηγητές και υπηρετούντες Λέκτορες του Τµήµατος,
καθώς και δύο (2) φοιτητές, που ορίζονται από τα οικεία συλλο-
γικά τους όργανα. Σε περίπτωση µη ορισµού φοιτητών, η προ-
σωρινή Συνέλευση λειτουργεί σύµφωνα µε τις εκάστοτε ισχύου-
σες διατάξεις.

β. Η προσωρινή Συνέλευση ορίζεται µε πράξη του Πρύτανη ή
του Προέδρου της Δ.Ε. του Α.Ε.Ι., µε την οποία ορίζεται και ο
Πρόεδρος, ο οποίος πρέπει να προέρχεται από τη βαθµίδα του
Καθηγητή ή Αν. Καθηγητή του οικείου Τµήµατος. Η προσωρινή
Συνέλευση ασκεί τις αρµοδιότητες που προβλέπονται από τις
κείµενες διατάξεις για τη Συνέλευση Τµήµατος. Εντός προθε-
σµίας ενός µηνός από την πλήρωση των προϋποθέσεων αυτο-
δυναµίας του Τµήµατος, κινείται µε ευθύνη του Πρύτανη ή του
Προέδρου Δ.Ε. η διαδικασία εκλογής Προέδρου Τµήµατος και
συγκρότησης της Συνέλευσης Τµήµατος.

γ. Σε περίπτωση λειτουργίας προσωρινής Συνέλευσης Τµήµα-
τος µε λιγότερους από πέντε (5) Καθηγητές ή Λέκτορες από το
οικείο Τµήµα, η Σύγκλητος συµπληρώνει τα µέλη της προσωρι-
νής Συνέλευσης µέχρι τον αριθµό πέντε (5) από Καθηγητές όλων
των βαθµιδών των συγγενέστερων Τµηµάτων ως προς το γνω-
στικό αντικείµενο της επιστήµης του µη αυτοδύναµου Τµήµα-
τος.»

Άρθρο 58
Ρυθµίσεις για την αποτελεσµατική λειτουργία 
του θεσµού του πανεπιστηµιακού υποτρόφου 

στα Α.Ε.Ι. της χώρας

Η παρ. 6 του άρθρου 29 του ν. 4009/2011 (Α’195), όπως αυτή
ισχύει µε τις διατάξεις της παρ. 16 του άρθρου 34 του ν. 4115/
2013 (Α’24) και του άρθρου 95 του ν. 4310/2014 (Α’298), και µετά
την αντικατάσταση του τελευταίου εδαφίου µε τη διάταξη του
άρθρου 44 του ν. 4369/2016 (Α’33), αναριθµείται σε παράγραφο
7 και αντικαθίσταται ως εξής:

«7.α.Επιστήµονες ανεγνωρισµένου επιστηµονικού κύρους είτε
κάτοχοι διδακτορικού διπλώµατος είτε υποψήφιοι διδάκτορες
είτε εξαιρετικής τεχνικής εµπειρίας, δύναται να απασχολούνται
ως ακαδηµαϊκοί υπότροφοι δια πράξεως του οικείου Τµήµατος,
για τη διεξαγωγή διδακτικού, ερευνητικού, επιστηµονικού, οργα-
νωτικού, εργαστηριακού ή κλινικού έργου, καθοριζόµενου δια
της συµβάσεως. Οι συµβάσεις που συνάπτονται σύµφωνα µε το
παρόν άρθρο, δεν υπάγονται στις διατάξεις των Κεφαλαίων A’,
Β’ και Γ’ του ν. 2190/1994, ενώ υπάγονται στις εξαιρέσεις της
ΠΥΣ 33/2006 (Α’280). Η προκήρυξη του γνωστικού αντικειµένου
γίνεται µετά από πρόταση της Γενικής Συνέλευσης του Τοµέα
και έγκριση από τη Συνέλευση Τµήµατος. Η διάρκεια της συµβά-
σεως καθορίζεται για χρονικό διάστηµα ενός ακαδηµαϊκού έτους
κατά περίπτωση, ανάλογα µε τις ανάγκες του Τοµέα δύναται δε
να ανανεώνεται ή να παρατείνεται. Σε κάθε περίπτωση ο συνολι-
κός χρόνος διάρκειας της σύµβασης δεν δύναται να υπερβεί τα
τρία (3) ακαδηµαϊκά έτη.

β. Δεν είναι δυνατή η απασχόληση ως ακαδηµαϊκών υποτρό-
φων των αφυπηρετησάντων µελών του οικείου ή άλλου Α.Ε.Ι. της
ηµεδαπής ή της αλλοδαπής ή συνταξιούχων του ευρύτερου δη-
µόσιου τοµέα.

γ. Η απασχόληση των ανωτέρω δύναται να είναι πλήρης ή µε-
ρική και η κάλυψη της αποζηµίωσης τους θα γίνεται από υποτρο-

φίες και πόρους που εξασφαλίζει το Τµήµα ή από τη χρήση των
αδιάθετων ταµειακών υπολοίπων προηγούµενων οικονοµικών
ετών του Ιδρύµατος, χωρίς αύξηση της κρατικής επιχορήγησης
προς το οικείο Α.Ε.Ι., εκτός και αν αυτή προέρχεται από συγχρη-
µατοδοτούµενα προγράµµατα.»

Άρθρο 59
Ρυθµίσεις για την υλοποίηση της πρακτικής 

άσκησης των φοιτητών στα Α.Ε.Ι.

Οι κοινές υπουργικές αποφάσεις που εκδόθηκαν ή εκείνες που
θα εκδοθούν και αφορούν την πρακτική άσκηση των φοιτητών
των Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων της χώρας, για τα ακα-
δηµαϊκά έτη 2014-2015 και 2015-2016, ισχύουν αναδροµικά από
την ηµεροµηνία λήψεως της σχετικής απόφασης των αρµοδίων
οργάνων του οικείου Α.Ε.Ι..

Άρθρο 60
Διαδικασία ίδρυσης, µετονοµασίας, κατάργησης, 
συγχώνευσης Εργαστηρίων, Μουσείων, Κλινικών

και λοιπών Μονάδων των Α.Ε.Ι. και διαδικασία 
τροποποίησης των εσωτερικών τους κανονισµών

Το άρθρο 96 του ν. 4310/2014 (Α’258) αντικαθίσταται ως ακο-
λούθως:

«1. Μέχρι την έκδοση των οργανισµών τους τα ανώτατα εκπαι-
δευτικά ιδρύµατα δύνανται να ιδρύουν Εργαστήρια, Κλινικές,
Μουσεία και λοιπές µονάδες µε πράξη του Πρύτανη ή του Προ-
έδρου κατά περίπτωση, µετά από απόφαση της Συγκλήτου ή της
Συνέλευσης εκάστου ιδρύµατος η οποία δηµοσιεύεται στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως, µε την προϋπόθεση ότι θα λειτουρ-
γούν αποκλειστικά µε ίδιους πόρους και δεν θα βαρύνουν τον
τακτικό προϋπολογισµό ή την κρατική επιχορήγηση του ιδρύµα-
τος.

2.  Με την ίδια διαδικασία είναι δυνατή η µετονοµασία, κατάρ-
γηση, συγχώνευση και τροποποίηση των εσωτερικών κανονι-
σµών των κατά τα ως άνω, εργαστηριών κλινικών, µουσείων και
λοιπών µονάδων.

3.  Η παρούσα διάταξη ισχύει και για το Ελληνικό Ανοικτό Πα-
νεπιστήµιο (Ε.Α.Π.). Μέχρι την αυτοδύναµη λειτουργία του Ε.Α.Π.
η αναφερόµενη στην παράγραφο 1 πράξη υπογράφεται από τον
Πρόεδρο της Διοικούσας Επιτροπής έπειτα από αντίστοιχη από-
φαση της Διοικούσας Επιτροπής του.»

Άρθρο 61
Ρυθµίσεις για την εύρυθµη λειτουργία 

του Ελληνικού Ανοικτού Πανεπιστηµίου 

1. Η παρ. 2 του άρθρου 2 του ν. 2552/1997 (Α’ 266) «Ελληνικό
Ανοικτό Πανεπιστήµιο και άλλες διατάξεις», όπως ισχύει, αντικα-
θίσταται ως εξής:

«2.α) Το Ε.Α.Π. αποτελείται από τις ακόλουθες Σχολές: α) Κοι-
νωνικών Επιστηµών, β) Ανθρωπιστικών Σπουδών, γ) Θετικών Επι-
στηµών και Τεχνολογίας, δ) Εφαρµοσµένων Τεχνών. Με
προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση του Υπουργού
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, ύστερα από γνώµη της
Συγκλήτου του Ε.Α.Π., µπορεί να ιδρύονται, να καταργούνται, να
συγχωνεύονται, να κατατέµνονται ή να µετονοµάζονται Σχολές
του Ε.Α.Π., κατά τις κείµενες διατάξεις περί Α.Ε.Ι.. β) Οι Σχολές
παρέχουν Προγράµµατα Σπουδών. Κάθε Πρόγραµµα Σπουδών
συγκροτείται από συνδυασµούς Θεµατικής Ενότητας (Θ.Ε.), Ερ-
γαστηριακής Θεµατικής Ενότητας (Ε.Θ.Ε.) ή και Ενότητας Πρα-
κτικής Ασκησης (Ε.Π.Α.). Με απόφαση της Συγκλήτου του Ε.Α.Π.,
µπορούν να δηµιουργούνται, να καταργούνται, να µετονοµάζον-
ται ή και να συγχωνεύονται Θ.Ε., Ε.Θ.Ε. και Ε.Π.Α. των Σχολών.
Δεν επιτρέπεται η δηµιουργία µίας Θ.Ε., Ε.Θ.Ε. ή Ε.Π.Α. µε το
ίδιο γνωστικό αντικείµενο σε περισσότερες από µία Σχολές. Το
περιεχόµενο και η δόµηση σε εργαστηριακούς κύκλους της
Ε.Θ.Ε. και της Ε.Π.Α. καθορίζονται µε απόφαση της Συγκλήτου,
ύστερα από πρόταση της Κοσµητείας. γ) Τα Προγράµµατα Σπου-
δών καθορίζονται µε απόφαση της Συγκλήτου, ύστερα από
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γνώµη ή πρόταση της Κοσµητείας, και εγκρίνονται µε απόφαση
του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Η γνώµη
της Κοσµητείας θεωρείται ότι δόθηκε και η απόφαση της Συγ-
κλήτου λαµβάνεται νοµίµως µετά την άπρακτη παρέλευση
τριάντα (30) ηµερών από την περιέλευση του ερωτήµατος στην
Κοσµητεία. Με απόφαση της Συγκλήτου, ύστερα από εισήγηση
της αντίστοιχης Κοσµητείας, προσδιορίζεται το ειδικότερο πε-
ριεχόµενο των µαθηµάτων και εντάσσονται οι σχετικές Θ.Ε.,
Ε.Θ.Ε. και Ε.Π.Α. στα αντίστοιχα Προγράµµατα Σπουδών. δ) Με
απόφαση της Συγκλήτου, ύστερα από γνώµη ή πρόταση των αν-
τίστοιχων Κοσµητειών και έγκριση από τον Υπουργό Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, είναι δυνατή η κατάρτιση Προ-
γράµµατος Σπουδών από δύο ή περισσότερες Σχολές του Ε.Α.Π.
µε το συνδυασµό Θ.Ε. που ανήκουν σε αυτές. Η γνώµη της Κο-
σµητείας θεωρείται ότι δόθηκε και η απόφαση της Συγκλήτου
λαµβάνεται νοµίµως µετά την άπρακτη παρέλευση τριάντα (30)
ηµερών από την περιέλευση του ερωτήµατος στην Κοσµητεία.
ε) Ως Διευθυντής Προγράµµατος Σπουδών για κάθε Πρόγραµµα
Σπουδών ορίζεται από τον Κοσµήτορα εκ περιτροπής, για πε-
ρίοδο δύο (2) ετών και κατά σειρά αρχαιότητας, ένας εκ των κα-
θηγητών του Ε.Α.Π. που είναι συντονιστής µιας από τις Θ.Ε. του
προγράµµατος αυτού. Σε περίπτωση που υπηρετεί µόνο ένας κα-
θηγητής της ως άνω κατηγορίας, η θητεία του ως Διευθυντή
Προγράµµατος Σπουδών ανανεώνεται. Σε περίπτωση που δεν
υπηρετεί κανένας καθηγητής της ανωτέρω κατηγορίας, η διά-
ταξη επεκτείνεται κατά σειρά στους αναπληρωτές καθηγητές
του Ε.Α.Π., στους καθηγητές και αναπληρωτές καθηγητές που
είναι µέλη του Συνεργαζόµενου Εκπαιδευτικού Προσωπικού
(Σ.Ε.Π.) του Ε.Α.Π. Τα καθήκοντα του Διευθυντή Προγράµµατος
Σπουδών ορίζονται στον εσωτερικό κανονισµό του Ε.Α.Π..»

2. Στο πρώτο εδάφιο της περίπτωσης α’ της παρ. 12 του άρ-
θρου 5 του ν. 2552/1997 (Α’266) µετά το κόµµα (,) στη λέξη «προ-
βλέπονται» και πριν από τη λέξη «και» προστίθεται το διαζευκτικό
«ή».

3.  Η τελευταία φράση του πρώτου εδαφίου της παρ. 1 του άρ-
θρου 10 του ν. 2552/1997 (Α’266) αντικαθίσταται ως εξής :

«Με την ίδια απόφαση ορίζεται ο Πρόεδρος της Δ.Ε..»
4. Στο εδάφιο β’ της παρ. 7 του άρθρου 10 του ν. 2552/1997,

όπως ισχύει προστίθεται φράση ως εξής:
Μετά την τελεία ( . ) που έχει τεθεί στο τέλος της φράσης «για

οποιονδήποτε άλλο λόγο» και πριν από την έναρξη της φράσης
«Σε περίπτωση παραίτησης...» προστίθεται η φράση «Ο Πρό-
εδρος µπορεί σε κάθε περίπτωση να ασκήσει ο ίδιος τις ανατι-
θέµενες αρµοδιότητες».

5.  Στο τέλος του δευτέρου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου
91 του ν. 4368/2016 (Α’21) µετά τη φράση «.... δραστηριοποιείται
στην Ελλάδα σε αυτά» και πριν από την τελεία ( . ) που ακολου-
θεί, προστίθεται κόµµα (,) και φράση ως εξής: «εκτός αυτών που
λειτουργούν στα Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα της χώρας».

Άρθρο 62
Επέκταση του προγράµµατος Παιδαγωγικής 

και Διδακτικής επάρκειας στο Παιδαγωγικό Τµήµα 
Ειδικής Αγωγής του Πανεπιστηµίου Θεσσαλίας

Η περίπτωση γ’ της παρ. 3 του άρθρου 2 του ν. 3848/2010
(Α’71), οπως ισχύει µετά την αντικατάστασή της από την περί-
πτωση γ’ της παρ. 22 του άρθρου 36 του ν. 4186/2013 (Α’193)
αντικαθίσταται ως εξής:

«Με την κατοχή πτυχίου Παιδαγωγικών Τµηµάτων Α.Ε.Ι. (Παι-
δαγωγικών Τµηµάτων Δηµοτικής Εκπαίδευσης, Τµηµάτων Εκπαί-
δευσης και Αγωγής στην Προσχολική Ηλικία, Τµηµάτων Φιλο-
σοφίας – Παιδαγωγικής – Ψυχολογίας, Τµηµάτων Φιλοσοφίας –
Παιδαγωγικής και Παιδαγωγικού Τµήµατος Ειδικής Αγωγής)». 

Η ισχύς της παρούσας άρχεται από την έναρξη ισχύος του ν.
4186/2013 (Α’ 193).

Άρθρο 63
Τροποποίηση του π.δ. 85/2000 (Α’72) «Ίδρυση 

Τµήµατος Επιστήµων της Τέχνης στο Πανεπιστήµιο
Ιωαννίνων» και του π.δ. 96/2003 (Α’86) «Μετονοµασία

του Τµήµατος Επιστήµων της Τέχνης στο 
Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων»

1. Το π.δ. 85/2000 (Α’72) «Ίδρυση Τµήµατος Επιστήµων της
Τέχνης στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων» όπως τροποποιήθηκε µε το
π.δ. 96/2003 (Α’86) «Μετονοµασία του Τµήµατος Επιστήµων της
Τέχνης στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων» και ισχύει, τροποποιείται
ως εξής:

α) Η παράγραφος 1 του άρθρου 1 όπως ισχύει αντικαθίσταται
ως εξής:

«1. Ιδρύεται στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων Τµήµα Εικαστικών
Τεχνών και Επιστηµών της Τέχνης.»

β) Η παράγραφος 3 του άρθρου 1 όπως ισχύει αντικαθίσταται
ως εξής:

«3.α. Το Τµήµα Εικαστικών Τεχνών και Επιστηµών της Τέχνης
έχει ως αποστολή:

α) να καλλιεργεί και να προάγει τις τέχνες µε την ακαδηµαϊκή
και την εφαρµοσµένη διδασκαλία των εικαστικών τεχνών - ζω-
γραφική, γλυπτική, πολυµέσα/ γραφικές τέχνες, να παρέχει τις
απαραίτητες θεωρητικές και τεχνολογικές γνώσεις στη φωτο-
γραφία, το βίντεο, τις ψηφιακές µορφές τέχνης (κινούµενο σχέ-
διο, τρισδιάστατη κινούµενη εικόνα- animation), τη γραφιστική
και να συµβάλει στην ανάπτυξη της αισθητικής παιδείας και στην
προώθηση του πολιτισµού. Παράλληλα, το Τµήµα θα εκπαιδεύει
τους φοιτητές του στην ιστορία και θεωρία της τέχνης. Ειδικό-
τερα δίνεται έµφαση στα επιµέρους αντικείµενα που ορίζουν τις
διακριτές κατευθύνσεις του πτυχίου ως ειδικευµένους και σαφώς
προσδιορισµένους ακαδηµαϊκούς και επαγγελµατικούς προσα-
νατολισµούς: α Ζωγραφική, β. Γλυπτική, γ. Πολυµέσα - Γραφικές
Τέχνες, δ. Ιστορία και Θεωρία της Τέχνης.

β) Να παρέχει στους φοιτητές τα απαραίτητα εφόδια που εξα-
σφαλίζουν την άρτια κατάρτισή τους για καλλιτεχνική, επιστηµο-
νική και επαγγελµατική σταδιοδροµία.

γ) Να παρέχει ειδική µόρφωση και κατάρτιση των φοιτητών για
τη διδασκαλία των καλλιτεχνικών µαθηµάτων και της αισθητικής
αγωγής και ιστορίας της τέχνης στα σχολεία της πρωτοβάθµιας
και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης.

δ) Οι πτυχιούχοι του Τµήµατος Εικαστικών Τεχνών και Επιστη-
µών της Τέχνης µε βάση τις εξειδικευµένες επιστηµονικές γνώ-
σεις έχουν τη δυνατότητα της επαγγελµατικής ενασχόλησης σε
φορείς του δηµόσιου ή του ιδιωτικού τοµέα -Πανεπιστήµια, Επι-
στηµονικά Ινστιτούτα, Μουσεία, Πινακοθήκες- οι οποίοι έχουν ως
αντικείµενο δραστηριότητας την τέχνη σε µία ή περισσότερες
κατευθύνσεις και ειδικεύσεις από αυτές που λειτουργούν στο
Τµήµα. Ακόµη, έχουν τη δυνατότητα να διδάξουν στην Πρωτο-
βάθµια ή Δευτεροβάθµια εκπαίδευση τα Καλλιτεχνικά µαθήµατα
- Αισθητική Αγωγή, καθώς και την Ιστορία της Τέχνης, ή και να
εργαστούν ως ελεύθεροι επαγγελµατίες. Οι πτυχιούχοι του Τµή-
µατος που επιθυµούν να ασκήσουν τη διδασκαλία της τέχνης
στην εκπαίδευση, ανεξαρτήτως κατεύθυνσης, είναι υποχρεωµέ-
νοι να παρακολουθήσουν και να εξεταστούν επιτυχώς στα προ-
βλεπόµενα από το πρόγραµµα σπουδών και τον κανονισµό του
Τµήµατος παιδαγωγικά µαθήµατα.»

γ) To άρθρο 2 όπως ισχύει αντικαθίσταται ως εξής:

«Αρθρο 2
Εισαγωγή - Φοίτηση - Διάρκεια Σπουδών - 

Τίτλοι - Κατευθύνσεις

1. Ο αριθµός των κατ’ έτος εισακτέων στο Τµήµα ορίζεται µε
τη διαδικασία του άρθρου 1 παρ. 5 του ν. 1351/1983 (Α’56), όπως
ισχύει κάθε φορά.

2.  Η εισαγωγή φοιτητών στο Τµήµα γίνεται µε τη διαδικασία
του εδαφίου γ’ της παρ. 3 του άρθρου 2 του ν. 2525/1997 (Α’188),
όπως ισχύει κάθε φορά.

3.  Η ελάχιστη υποχρεωτική διάρκεια φοίτησης στο Τµήµα για
τη λήψη του πτυχίου ορίζεται σε δέκα (10) εξάµηνα σπουδών.

4.  Από το Τµήµα Εικαστικών Τεχνών και Επιστηµών της Τέχνης
απονέµονται τίτλοι σπουδών µέχρι και διδακτορικού διπλώµατος.

5. Το ενιαίο πτυχίο του Τµήµατος Εικαστικών Τεχνών και Επι-
στηµών της Τέχνης προσδιορίζεται από τις κατευθύνσεις: α) Ζω-
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γραφικής, β) Γλυπτικής και γ) Πολυµέσων - Γραφικών Τεχνών, δ)
Ιστορίας και Θεωρίας της Τέχνης. Ο χρόνος έναρξης και το ακα-
δηµαϊκό εξάµηνο λειτουργίας κάθε κατεύθυνσης και ειδίκευσης,
όπως η διαδικασία επιλογής και έγγραφης των φοιτητών, καθο-
ρίζονται µε απόφαση της Γενικής Συνέλευσης του Τµήµατος. Η
κατεύθυνση αναγράφεται στο πτυχίο που απονέµεται από το
Τµήµα.»

2. Η ισχύς του παρόντος άρχεται από το ακαδηµαϊκό έτος
2017-2018.

Άρθρο 64
Ρυθµίσεις για την απασχόληση των µελών Ε.ΔΙ.Π. 

των Α.Ε.Ι. σε κλινικές, εργαστήρια και λοιπές µονάδες
Πανεπιστηµιακών νοσοκοµείων ή πανεπιστηµιακών 

κλινικών του Ε.Ι.Υ. και λοιπές ρυθµίσεις

1. α) Στην παρ. 2 του άρθρου 29 του ν. 4009/2011 (Α’195) προ-
στίθεται εδάφιο δ’ ως εξής: 

«Τα µέλη του Ε.ΔΙ.Π. µπορούν να προσφέρουν τις υπηρεσίες
τους σε πανεπιστηµιακές κλινικές, εργαστήρια, ή µονάδες εγκα-
τεστηµένες σε νοσοκοµεία του Ε.Σ.Υ. ή των Α.Ε.Ι., και να αµεί-
βονται από την εκτέλεση του κλινικού αυτού έργου το οποίο δεν
παρεµποδίζει τα διδακτικά τους καθήκοντα.»

β) Στο τέλος της παρ. 6 του άρθρου 13 ν. 2889/2001 (Α’37)
προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Στα µέλη του Ε.ΔΙ.Π. που εργάζονται σε Πανεπιστηµιακές κλι-
νικές, εργαστήρια ή µονάδες εγκατεστηµένες σε νοσοκοµεία του
Ε.Σ.Υ. ή των Α.Ε.Ι. και παρέχουν κλινικό-εργαστηριακό έργο, κα-
ταβάλλεται ειδική αµοιβή ανάλογη προς αυτή των πανεπιστηµια-
κών ιατρών, το ύψος της οποίας ορίζεται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών, Υγείας και Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων.»

2. Στην περίπτωση δ’της παρ. 3 του άρθρου 79 του ν. 4009/
2011 (Α’195) όπως αντικαταστάθηκε µε την παρ. 21 του άρθρου
39 του ν. 4186/2013 (Α’193) προστίθενται λέξεις ως εξής:

Στο πρώτο εδάφιο µετά τη λέξη «µόνιµα» τίθενται οι λέξεις «ή
σε οργανικές θέσεις επί θητεία» και µετά τη λέξη «Ίδρυµα» δια-
γράφεται το κόµµα (,) και τίθενται οι λέξεις «ή στα νοσοκοµεία
αυτού» και ακολουθεί κόµµα (,).

Άρθρο 65

Στο άρθρο 37 του ν. 4009/2011 (Α’195) προστίθεται παράγρα-
φος 6 ως εξής :

«6.α) Στους φοιτητές που παρακολουθούν πρόγραµµα σπου-
δών για τη λήψη δεύτερου πτυχίου χορηγούνται δωρεάν έντυπα
διδακτικά συγγράµµατα . β) Από της δηµοσιεύσεως του παρόν-
τος καταργείται κάθε αντίθετη γενική ή ειδική διάταξη, καθώς και
η διάταξη της περίπτωση αα’ της παρ. 10 του άρθρου 80 του ν.
4009/2011 (Α’195).

Άρθρο 66
Ρυθµίσεις για τα ζητήµατα 

της Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης

1. Τα εδάφια γ’ και δ’ της παρ. 3 του άρθρου 5 του ν. 4186/
2013 (Α’193) καταργούνται.

2. Η παρ. 4 του άρθρου 5 του ν. 4186/2013 (Α’193) αντικαθί-
σταται ως ακολούθως:

«4. Εσπερινά Επαγγελµατικά Λύκεια ιδρύονται µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και
Οικονοµικών, που δηµοσιεύεται στην εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως. Στην απόφαση αυτή ορίζεται και κάθε αναγκαία λεπτοµέ-
ρεια για τη λειτουργία των ανωτέρω σχολείων. Η διάρκεια
φοίτησης σε αυτά είναι τετραετής, φοιτούν δε σε αυτά είτε ερ-
γαζόµενοι, είτε άνεργοι µε κάρτα ανεργίας του Ο.Α.Ε.Δ., είτε
άλλες κατηγορίες µαθητών οι οποίοι αδυνατούν να φοιτήσουν
στο Ηµερήσιο Επαγγελµατικό Λύκειο.»

2. Το άρθρο 7 του ν. 4186/2013 (Α’193), όπως ισχύει, αντικαθί-
σταται ως ακολούθως: 

«Αρθρο 7
Διάρθρωση Σπουδών Επαγγελµατικού Λυκείου 

και Τάξεις Μαθητείας

1. Το Επαγγελµατικό Λύκειο προσφέρει δύο κύκλους σπουδών
ως εξής:

α. το «Δευτεροβάθµιο Κύκλο Σπουδών», που ανήκει στο τυπικό
εκπαιδευτικό σύστηµα και

β. το «Μεταλυκειακό έτος - τάξη µαθητείας», που αποτελεί
«Μεταδευτεροβάθµιο Κύκλο Σπουδών» και ανήκει στο µη τυπικό
εκπαιδευτικό σύστηµα.

2. Στο «Δευτεροβάθµιο Κύκλο Σπουδών» στα Ηµερήσια ΕΠΑ.Λ.
λειτουργούν οι A’, Β’ και Γ’ τάξεις. Στην Α’ τάξη εγγράφονται
χωρίς εξετάσεις, οι κάτοχοι απολυτηρίου Γυµνασίου ή άλλου ισό-
τιµου τίτλου. Στη Β' τάξη εγγράφονται οι προαγόµενοι από την
Α’ τάξη του Γενικού ή του Επαγγελµατικού Λυκείου, καθώς και
απόφοιτοι Γενικού Λυκείου για την απόκτηση πτυχίου. Στη Γ’τάξη
εγγράφονται οι προαγόµενοι από τη Β’ τάξη του Επαγγελµατικού
Λυκείου. Οι προαγόµενοι από την Α’ Τάξη του Επαγγελµατικού
Λυκείου δικαιούνται να εγγραφούν στη Β’ Τάξη του Γενικού Λυ-
κείου. Απόφοιτοι ΕΠΑΛ του παρόντος νόµου δύνανται να εγγρά-
φονται:  α) στη Β’ τάξη σε άλλο τοµέα από τον οποίο αποφοί-
τησαν ή β) στη Γ’ τάξη σε άλλη ειδικότητα του ίδιου τοµέα από
τον οποίο αποφοίτησαν. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας,
Έρευνας και θρησκευµάτων, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως, καθορίζονται οι αντιστοιχίες και οι εγγραφές
των αποφοίτων και των µαθητών προηγούµενων τύπων σχολικών
µονάδων Τεχνικής - Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης (ΤΕΛ, ΕΠΛ,
ΕΠΑΣ, ΤΕΣ, ΕΠΑ.Λ. ν. 3475/2006 και ΕΠΑ.Λ. ν. 4186/2013).

3. Το «Μεταλυκειακό έτος - τάξη µαθητείας» είναι προαιρετικό.
Προϋπόθεση εγγραφής στο «Μεταλυκειακό έτος – τάξη µαθη-
τεία» είναι απολυτήριο και πτυχίο του δευτεροβάθµιου κύκλου
σπουδών του ΕΠΑ.Λ., καθώς και παλαιότερων τύπων σχολείων
Τεχνικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης ισότιµων µε το ΕΠΑ.Λ.
του παρόντος νόµου. Το «Μεταλυκειακό έτος – Τάξη Μαθητεία»
εφαρµόζει το δυικό σύστηµα εκπαίδευσης (µαθητείας), έχει
διάρκεια ένα (1) σχολικό έτος και περιλαµβάνει: α) µαθητεία µε
εκπαίδευση στο χώρο εργασίας και β) µαθήµατα Ειδικότητας και
Προπαρασκευαστικά Μαθήµατα Πιστοποίησης στη σχολική µο-
νάδα, αντίστοιχα. Την ευθύνη υλοποίησης του «Μεταλυκειακού
έτους - Τάξης Μαθητείας», έχει το ΕΠΑ.Λ. ή το Ε.Κ.. Με κοινή
απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων
και Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, κα-
θορίζονται όλες οι λεπτοµέρειες για τη διοικητική διαχείριση της
µαθητείας που πραγµατοποιείται σε συνεργασία µε τον ΟΑΕΔ.
Η τοποθέτηση σε χώρους εργασίας των φοιτούντων και παρα-
κολούθησή τους θεωρείται άσκηση εκπαιδευτικού έργου. Με
απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων,
η οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καθο-
ρίζονται η σχέση του εκπαιδευτικού έργου της παρούσας παρα-
γράφου µε το εργασιακό και το διδακτικό ωράριο των
εκπαιδευτικών.

4. α) Το άρθρο 8 του ν. 4186/2013 (Α’193), όπως ισχύει, αντι-
καθίσταται ως ακολούθως: 

«Άρθρο 8
Τοµείς και Ειδικότητες

1. Στη Β’ Τάξη του Επαγγελµατικού Λυκείου συνιστώνται το-
µείς σπουδών, οι οποίοι διαχωρίζονται σε επιµέρους ειδικότητες
στη Γ’ τάξη.

2. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, που δηµοσιεύεται, στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως, τα δηµόσια Επαγγελµατικά Λύκεια παρέχουν τοµείς και
ειδικότητες, οργανώνουν τµήµατα, σύµφωνα µε τις εθνικές και
περιφερειακές ανάγκες της εθνικής οικονοµίας, τις προτάσεις
των Περιφερειακών Επιτροπών Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης
και Κατάρτισης, της Γ.Σ.Ε.Ε. και της Γ.Σ.Ε.Β.Ε.Ε., των Επιµελη-
τηρίων και των Επιστηµονικών Ενώσεων και τις προτάσεις του
Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
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ληλεγγύης και του Ο.Α.Ε.Δ., του Υπουργείου Οικονοµίας, Ανά-
πτυξης και Τουρισµού, των Υπουργείων Υγείας, Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, Πολιτισµού και Αθλητισµού και Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής. Η Περιφερειακή Επιτροπή Επαγγελ-
µατικής Κατάρτισης που προβλέπεται στην περίπτωση α’ της
παρ. 3 του άρθρου 7 του ν. 3879/2010 µετονοµάζεται σε Περι-
φερειακή Επιτροπή Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτι-
σης και συµµετέχει σε αυτή και ο οικείος Περιφερειακός Διευ-
θυντής Εκπαίδευσης. Σε περίπτωση που δεν κατατεθούν προτά-
σεις εκ µέρους των Περιφερειακών Επιτροπών Επαγγελµατικής
Εκπαίδευσης και Κατάρτισης (Π.Ε.Ε.Ε.Κ.) εντός είκοσι (20) ηµε-
ρών από την υποβολή προς αυτές του σχετικού αιτήµατος, η
προβλεπόµενη στο άρθρο αυτό απόφαση εκδίδεται και χωρίς τις
προτάσεις τους.»

β) Η ισχύς της παρούσας παραγράφου άρχεται από το σχο-
λικό έτος 2016-2017.

5.α) Το άρθρο 9 του ν. 4186/2013 (Α’193), όπως ισχύει, αντι-
καθίσταται ως ακολούθως: 

«Άρθρο 9
Πρόγραµµα Σπουδών Ηµερήσιου 

Επαγγελµατικού Λυκείου

1. Στην A’, Β’ και Γ’ τάξη ΕΠΑ.Λ. εφαρµόζεται πρόγραµµα µα-
θηµάτων τριάντα πέντε (35) συνολικά ωρών εβδοµαδιαίως. Η Α’
τάξη έχει ενιαίο πρόγραµµα και διδάσκονται µαθήµατα γενικής
παιδείας, µαθήµατα προσανατολισµού και µαθήµατα επιλογής.
Η Β’ τάξη διαχωρίζεται σε τοµείς σπουδών και διδάσκονται µα-
θήµατα γενικής παιδείας και τεχνολογικά - επαγγελµατικά µαθή-
µατα του τοµέα (θεωρητικά και εργαστηριακά). Η Γ’ τάξη
διαχωρίζεται σε ειδικότητες και διδάσκονται µαθήµατα γενικής
παιδείας και µαθήµατα ειδικότητας (θεωρητικά και εργαστη-
ριακά). Τα ανωτέρω εφαρµόζονται αναλογικά για το πρόγραµµα
σπουδών στα εσπερινά ΕΠΑ.Λ.. Με απόφαση του Υπουργού Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, που εκδίδεται ύστερα από
γνώµη του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής και δηµοσιεύε-
ται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καθορίζονται οι αναθέ-
σεις των διδασκόµενων µαθηµάτων στους κλάδους-ειδικότητες
εκπαιδευτικών όλων των τάξεων του ΕΠΑ.Λ..

2. Προαχθέντες µαθητές της Α’ τάξης ΕΠΑ.Λ. που εγγράφον-
ται στη Β’ τάξη µπορούν να ενταχθούν µε αίτησή τους σε οποι-
οδήποτε τοµέα επιθυµούν. Προαχθέντες µαθητές της Β’ τάξης
ΕΠΑ.Λ. που εγγράφονται στη Γ’ τάξη µπορούν να ενταχθούν µε
αίτησή τους σε οποιαδήποτε ειδικότητα του τοµέα που παρακο-
λούθησαν στη Β’ τάξη.

3. Στο «Μεταλυκειακό έτος - τάξη µαθητείας» εφαρµόζεται: α)
πρόγραµµα εργαστηριακών µαθηµάτων της ειδικότητας επτά (7)
συνολικά ωρών, το οποίο διδάσκεται στη σχολική µονάδα του
ΕΠΑ.Λ. ή του Ε.Κ., από εκπαιδευτικό προσωπικό του ΕΠΑ.Λ. ή
του Ε.Κ. για ένα διδακτικό έτος και β) «Πρόγραµµα εκπαίδευσης
στο χώρο εργασίας - Μαθητεία σε εργασιακό χώρο» είκοσι οκτώ
(28) ωρών εβδοµαδιαίως, επιµερισµένο τουλάχιστον σε τέσσερις
(4) ηµέρες για ένα σχολικό έτος. Η συνολική διάρκεια του προ-
γράµµατος µαθητείας είναι εννέα (9) µήνες.

Το «Πρόγραµµα εκπαίδευσης στο χώρο εργασίας – Μαθητεία
σε εργασιακό χώρο» διέπεται από σύµβαση, που συνάπτεται µε-
ταξύ του µαθητή και του εργοδότη (φυσικό ή νοµικό πρόσωπο,
ιδιωτικού ή δηµοσίου δικαίου) και θεωρείται από τον Διευθυντή
της οικείας σχολικής µονάδας. Η Σύµβαση Μαθητείας είναι δυ-
νατόν: α) να καταγγελθεί σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία
από τους συµβαλλόµενους, β) να ακυρωθεί µε απόφαση του Δι-
ευθυντή του Κ.Π.Α. του Ο.Α.Ε.Δ. µετά από εισήγηση του υπεύ-
θυνου εκπαιδευτικού του ΕΠΑ.Λ. ή του Ε.Κ., ο οποίος είναι
αρµόδιος για την παρακολούθηση και τον έλεγχο του προγράµ-
µατος µάθησης στο χώρο εργασίας. Το εργαστηριακό µάθηµα
πραγµατοποιείται στα οικεία Εργαστηριακά Κέντρα ή στα Σχο-
λικά Εργαστήρια των ΕΠΑ.Λ.. Κάθε εκπαιδευτικός των ΕΠΑ.Λ. ή
των Ε.Κ. είναι αρµόδιος για τη µαθητεία στον εργασιακό χώρο
κατά ανώτατο όριο είκοσι πέντε (25) µαθητών. Για την αναλογία
καθηγητών - µαθητών στα εργαστήρια εφαρµόζονται οι διατάξεις
που ισχύουν για τα εργαστήρια των ΕΠΑ.Λ. και των Ε.Κ.. Με από-

φαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, που
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καθορίζεται
κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την οργάνωση και τη λειτουργία
του «Μεταλυκειακού έτους- τάξης µαθητείας».

Με την ολοκλήρωση του «Μεταλυκειακού έτους - τάξης µαθη-
τείας» χορηγείται στον απόφοιτο από τη σχολική µονάδα βεβαί-
ωση παρακολούθησης, για τη συµµετοχή στις εξετάσεις πιστο-
ποίησης. Οι απόφοιτοι του «µεταλυκειακού έτους – τάξης µαθη-
τείας» του σχολικού έτους, που ολοκληρώθηκε, δύνανται να πα-
ρακολουθούν ετησίως Προπαρασκευαστικό Πρόγραµµα Πιστο-
ποίησης,συνολικής διάρκειας εβδοµήντα (70) ωρών, το οποίο ορ-
γανώνεται και πραγµατοποιείται από τα ΕΠΑ.Λ. και τα Ε.Κ., για
την αρτιότερη προετοιµασία τους για τη συµµετοχή τους στις
διαδικασίες πιστοποίησης προσόντων, απόκτησης Πτυχίου
Επαγγελµατικής Ειδικότητας Εκπαίδευσης και Κατάρτισης επι-
πέδου 5, οι οποίες διεξάγονται ετησίως από τον Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π..
Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, κα-
θορίζονται ο τρόπος, ο χρόνος, οι όροι, η διαδικασία και κάθε
άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του Προπαρα-
σκευαστικού Προγράµµατος Πιστοποίησης.»

β). Η ισχύς της παρούσας παραγράφου άρχεται από το σχο-
λικό έτος 2016-2017.

6. Στην παρ. 1 του άρθρου 11 του ν. 4186/2013 (Α’ 93), όπως
ισχύει, µετά τη φράση «Η αξιολόγηση στα µαθήµατα» αντικαθί-
σταται η φράση «και των τριών» από τη φράση «όλων των».

7.α) Η παρ. 3 του άρθρου 11 του ν. 4186/2013 (Α’193), όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«3. Οι γραπτές προαγωγικές και απολυτήριες εξετάσεις σε
όλες τις τάξεις του ηµερήσιου και εσπερινού ΕΠΑ.Λ. διεξάγονται
ενδοσχολικά και περιλαµβάνουν τα διδασκόµενα µαθήµατα, γε-
νικής παιδείας και τα µαθήµατα τοµέων και ειδικοτήτων. Με το
προεδρικό διάταγµα της παραγράφου 1 του άρθρου 43 δύνανται
να ορίζονται µαθήµατα, τα οποία εξαιρούνται από τις γραπτές
προαγωγικές και απολυτήριες εξετάσεις. Τα θέµατα ορίζονται
αποκλειστικά από τον διδάσκοντα ή τους διδάσκοντες το µά-
θηµα. Τα γραπτά διορθώνονται από τον οικείο διδάσκοντα. Η
Τράπεζα θεµάτων που δηµιουργήθηκε στο πλαίσιο της Οριζόν-
τιας Πράξης 466112 Προγράµµατος ΕΣΠΑ δύναται να λειτουρ-
γήσει ως προαιρετικό συµβουλευτικό εργαλείο για µαθητές και
εκπαιδευτικούς. Για την προαγωγή των µαθητών απαιτείται γενι-
κός µέσος όρος τουλάχιστον εννέα και πέντε δέκατα (9,5), ο
οποίος προκύπτει από το Μ.Ο. των βαθµών ετήσιας επίδοσης
του µαθητή. Για την απόκτηση πτυχίου απαιτείται: α) µέσος όρος
των βαθµών ετήσιας επίδοσης των γραπτώς εξεταζόµενων µα-
θηµάτων ειδικότητας της τελευταίας τάξης τουλάχιστον εννέα
και πέντε δέκατα (9,5) και β) ο βαθµός ετήσιας επίδοσης των µα-
θηµάτων ειδικότητας της τελευταίας τάξης να µην είναι µικρότε-
ρος από οκτώ (08).»

β) Η ισχύς της παρούσας παραγράφου άρχεται από το σχο-
λικό έτος 2016-2017.

8. Στις παραγράφους 2, 3 και 4 του άρθρου 12 του ν. 4186/
2013 (Α’ 193), όπως έχει αντικατασταθεί µε την παρ. 5 του άρ-
θρου 72 του ν. 4310/2014 (Α’258), η φράση «της «Τάξης Μαθη-
τείας»», αντικαθίσταται µε τη φράση «του «Μεταλυκειακού έτους
- Τάξης Μαθητείας»».

9. Στην παρ. 3 του άρθρου 12 του ν. 4186/2013 (Α’193), όπως
έχει αντικατασταθεί µε την παρ. 5 του άρθρου 72 του ν.
4310/2014 (Α’258), διαγράφεται η φράση «από τη Γ’ Τάξη του
Εσπερινού Επαγγελµατικού Λυκείου.»

10.α) Το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 13 του ν. 4186/
2013 (Α’193), όπως έχει αντικατασταθεί µε την παρ. 5 του άρ-
θρου 58 του ν. 4310/2014, αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«1.i) Οι κάτοχοι πτυχίου ΕΠΑ.Λ., εφόσον κατέχουν απολυτήριο
δευτεροβάθµιου κύκλου σπουδών Επαγγελµατικού Λυκείου, ii)
οι κάτοχοι απολυτηρίου Γενικού Λυκείου, εφόσον κατέχουν και
πτυχίο ειδικότητας ΕΠΑ.Λ., και iii) οι κάτοχοι ισότιµων τίτλων
Επαγγελµατικού Λυκείου έχουν δικαίωµα συµµετοχής σε ειδικές
πανελλαδικές εξετάσεις για εισαγωγή στην ΑΣΠΑΙΤΕ και σε Σχο-
λές, Τµήµατα και Εισαγωγικές Κατευθύνσεις των ΤΕΙ, σε αντί-
στοιχες ή συναφείς ειδικότητες του πτυχίου τους, των Ανωτέρων
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Σχολών Τουριστικής Εκπαίδευσης, των Στρατιωτικών Σχολών
Υπαξιωµατικών των Ενόπλων Δυνάµεων, της Σχολής Αστυφυλά-
κων, της Σχολής Πυροσβεστικής, των Σχολών της Ακαδηµίας Εµ-
πορικού Ναυτικού και σε ειδικό ποσοστό θέσεων του συνολικού
αριθµού εισακτέων, κατά προσέγγιση ανάλογο του ποσοστού
του αριθµού των υποψηφίων των αποφοίτων ΕΠΑ.Λ. σε σχέση µε
το σύνολο των υποψηφίων αποφοίτων ΓΕΛ και ΕΠΑ.Λ. για τα ΤΕΙ,
που ορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων ή και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού.
Οι συµµετέχοντες στις ανωτέρω ειδικές εξετάσεις έχουν δι-
καίωµα να διεκδικήσουν θέσεις και σε τµήµατα σχολών των Πα-
νεπιστηµίων, για ειδικό ποσοστό επιπλέον θέσεων 1% επί του
αριθµού των θέσεων κατά τµήµα, σε τµήµατα που είναι αντί-
στοιχα µε τους τοµείς που αποφοιτούν οι µαθητές. Με απόφαση
του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, που εκδί-
δεται ύστερα από γνώµη του Σ.Α.Π.Ε. και του Σ.Α.Τ.Ε. και δηµο-
σιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καθορίζονται οι
αντιστοιχίες τµηµάτων των ΑΕΙ µε τους τοµείς των ΕΠΑ.Λ., καθώς
και κάθε άλλη λεπτοµέρεια εφαρµογής της διάταξης αυτής.»

β).Η ισχύς της παρούσας παραγράφου άρχεται από το σχο-
λικό έτος 2016-2017.

11.α) Η παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4186/2013 (Α’193) αντι-
καθίσταται ως ακολούθως:

«1. Το «Μεταλυκειακό έτος - Τάξη Μαθητείας» υλοποιείται από
το Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Την ευ-
θύνη τοποθέτησης σε χώρους εργασίας των φοιτούντων, καθώς
και όλα τα σχετικά µε αυτή έχουν τα Ε.Π.Α.Λ. ή τα Ε.Κ. και ο
Ο.Α.Ε.Δ. από κοινού, µέσω των Κ.Π.Α. του Ο.Α.Ε.Δ.. Για το λόγο
αυτόν, µπορεί να διατίθενται µερικά ή ολικά εκπαιδευτικοί των
ΕΠΑΛ στα Κ.Π.Α. του Ο.Α.Ε.Δ. µετά από αίτησή τους. Με από-
φαση του Υπουργού Παιδείας Έρευνας και Θρησκευµάτων: α)
καθορίζονται λεπτοµέρειες για τον τρόπο, το χρόνο και τη διαδι-
κασία διάθεσης των εκπαιδευτικών και β) διατίθενται οι εκπαι-
δευτικοί του προηγούµενου εδαφίου. Με κοινή απόφαση των
Υπουργών Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης καθορίζεται
κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια που αφορά στην οργάνωση, στη λει-
τουργία και στα θέµατα διοικητικής διαχείρισης της παραγράφου
3 του άρθρου 7 του παρόντος νόµου. Με κοινή απόφαση του
Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως, καθορίζεται κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για τη
σύσταση και λειτουργία του «Μεταλυκειακού έτους - Τάξη Μα-
θητείας» του τοµέα Ναυτιλιακών Επαγγελµάτων.»

β) Η ισχύς της παρούσας παραγράφου άρχεται από το σχο-
λικό έτος 2016-2017.

12.  Μετά το τελευταίο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 14 του
ν. 4186/2013 (Α’193) προστίθενται εδάφια ως ακολούθως: 

«Οι µαθητές υπάγονται ασφαλιστικά στο ΙΚΑ για το διάστηµα
της µαθητείας στον κλάδο παροχών ασθένειας σε είδος και στον
κλάδο παροχών ασθένειας σε χρήµα, ο δε χρόνος ασφάλισής
τους είναι συντάξιµος. Η αµοιβή για το διάστηµα της µαθητείας
είναι ίση µε το 75% επί του κατωτάτου ηµεροµισθίου του ανειδί-
κευτου εργάτη.»

13. Στην παρ. 5 του άρθρου 14 του ν. 4186/2013 (Α’193), η
φράση «Η «Τάξη Μαθητείας»» αντικαθίσταται µε τη φράση «Το
«Μεταλυκειακό έτος - Τάξη Μαθητείας»».

14. Στο ν. 4186/2013 (Α’193), όπως ισχύει, προστίθεται νέο
άρθρο 14Α ως ακολούθως: 

«Άρθρο 14Α 
Ειδικά θέµατα εκπαιδευτικών

1. Η αναγνωρισθείσα ως πραγµατική υπηρεσία µε το άρθρο
39 του ν. 4369/2016 (Α’33) των εκπαιδευτικών που τέθηκαν σε
καθεστώς διαθεσιµότητας, αναγνωρίζεται και ως εκπαιδευτική
υπηρεσία για κάθε συνέπεια.

2. Εκπαιδευτικοί των ΕΠΑ.Λ. που δεν συµπληρώνουν το υπο-
χρεωτικό διδακτικό τους ωράριο, δύνανται να διατίθενται για τη
συµπλήρωσή του και σε άλλες εκπαιδευτικές µονάδες Πρωτο-
βάθµιας ή Δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Με απόφαση του

Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, που δηµοσι-
εύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καθορίζονται τα µα-
θήµατα, τα οποία δύναται να ανατίθενται στους εκπαιδευτικούς
για τη συµπλήρωση του υποχρεωτικού διδακτικού τους ωραρίου,
καθώς και η αντιστοιχία τους µε τους κλάδους και τις ειδικότητες
των εκπαιδευτικών. Η διαδικασία της διάθεσης γίνεται µε τις
ισχύουσες κάθε φορά διατάξεις.

3. Το διδακτικό ωράριο των υπευθύνων εργαστηρίων τοµέων
και ειδικοτήτων των Ε.Κ. και ΕΠΑ.Λ. µειώνεται κατά δύο (2) διδα-
κτικές ώρες από το ισχύον κάθε φορά διδακτικό ωράριο για τον
εκπαιδευτικό, µε κατώτερο όριο τις δεκαοκτώ (18) ώρες, εφόσον
µε βεβαίωση του Διευθυντή της σχολικής µονάδας προς τον Δι-
ευθυντή της οικείας Διεύθυνσης δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης
διαπιστώνεται η λειτουργία αντίστοιχου εργαστηρίου. Για τους
εκπαιδευτικούς οι οποίοι έχουν οριστεί υπεύθυνοι εργαστηρίων:
α) πληροφορικής στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση ή β) πληροφο-
ρικής στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση ή γ) φυσικών επιστηµών
στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση δεν προβλέπεται µείωση διδα-
κτικού ωραρίου και αναλαµβάνουν την ευθύνη του εργαστηρίου
ως αποκλειστική εξωδιδακτική απασχόληση κατά την κατανοµή
των εργασιών από το σύλλογο διδασκόντων.

4.α. Οι υπηρετούντες εκπαιδευτικοί σε προσωρινές προσωπο-
παγείς θέσεις που συστήθηκαν µε υπουργικές αποφάσεις που
έχουν εκδοθεί σύµφωνα µε τις παραγράφους 10 και 11 του άρ-
θρου 42 του ν.  2413/1996 (Α’124) και

Α) ανήκουν σε κλάδο στον οποίο προβλέπεται ίδια ή αντίστοιχη
ειδικότητα µε αυτή του κλάδου στον οποίο ανήκαν οι εκπαιδευ-
τικοί που µετατάχθηκαν σε αυτές, προσφέρουν το διδακτικό
έργο που προβλέπεται για τους εκπαιδευτικούς του κλάδου στον
οποίο έγινε η µετάταξη και µε το εβδοµαδιαίο ωράριο που ισχύει
για τον κλάδο αυτόν,

Β) δεν ανήκουν στην περίπτωση Α’ και όσοι εκπαιδευτικοί προ-
έρχονται από τον κλάδο ΔΕ1 προσφέρουν το διδακτικό έργο που
προβλέπεται για τους εκπαιδευτικούς του κλάδου από τον οποίο
έγινε η µετάταξη και µε το εβδοµαδιαίο ωράριο που ισχύει για
τον κλάδο αυτόν,

β. Μετά τη δηµοσίευση της παρούσας παραγράφου παύει να
ισχύει η παρ. 15 του άρθρου 42, του ν. 2413/1996.» 

15.α) Η περίπτωση δ’ της παρ. 1 του άρθρου 43 του ν. 4186/
2013 (Α’193), όπως ισχύει, καταργείται.

β) Η ισχύς της παρούσας παραγράφου άρχεται από το σχο-
λικό έτος 2016-2017.

16.α) Στην παρ. 2 του άρθρου 43 του ν. 4186/2013 (Α’193),
όπως ισχύει, προστίθενται περιπτώσεις ια’ και ιβ’ ως ακολούθως:

«ια) καθορίζονται οι τοµείς και οι ειδικότητες των          ΕΠΑ.Λ.
ύστερα από γνώµη του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής,

ιβ) καθορίζονται οι τοµείς και οι ειδικότητες που λειτουργούν
σε κάθε ΕΠΑ.Λ..»

β). Η ισχύς της παρούσας παραγράφου άρχεται από το σχο-
λικό έτος 2016-2017.

17. Η παρ. 3 του άρθρου 43 του ν. 4186/2013 (Α’193), όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«3. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, 'Ερευνας και Θρη-
σκευµάτων, που εκδίδεται ύστερα από γνώµη του Σ.Α.Π.Ε. και
του Σ.Α.Τ.Ε. και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως, καθορίζονται:

α) τα προγράµµατα σπουδών των Σχολών, των Τµηµάτων και
των Εισαγωγικών Κατευθύνσεων των οποίων τα γνωστικά αντι-
κείµενα είναι αντίστοιχα ή συναφή µε τα γνωστικά αντικείµενα
των τοµέων ή ειδικοτήτων του ΕΠΑ.Λ.,

β) τα µαθήµατα ειδικότητας στα οποία εξετάζονται οι µαθητές
για την εισαγωγή τους σε Σχολές, Τµήµατα και Εισαγωγικές Κα-
τευθύνσεις Τµηµάτων των Τ.Ε.Ι., των Ανώτερων Σχολών Τουρι-
στικής Εκπαίδευσης, των Στρατιωτικών Σχολών Υπαξιωµατικών
των Ενόπλων Δυνάµεων, της Πυροσβεστικής, της Σχολής Αστυ-
φυλάκων και των Σχολών της Ακαδηµίας Εµπορικού Ναυτικού
και των Πανεπιστηµίων,

γ) τα ειδικότερα κριτήρια και η διαδικασία για την εισαγωγή
των αποφοίτων των ΕΠΑ.Λ. σε Σχολές, Τµήµατα και Εισαγωγικές
Κατευθύνσεις Τµηµάτων των Τ.Ε.Ι., των Ανώτερων Σχολών Του-
ριστικής Εκπαίδευσης, των Στρατιωτικών Σχολών Υπαξιωµατικών
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των Ενόπλων Δυνάµεων, της Πυροσβεστικής, της Σχολής Αστυ-
φυλάκων και των Σχολών της Ακαδηµίας Εµπορικού Ναυτικού
και των Πανεπιστηµίων.»

18. Η παρ. 5 του άρθρου 43 του ν. 4186/2013 (Α’193), όπως
προστέθηκε µε την περίπτωση 13 της παρ. 1 του άρθρου 11 του
ν. 4229/2014 (Α’ 8), αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«5. Ειδικά, για τον Τοµέα Ναυτιλιακών Επαγγελµάτων του
Επαγγελµατικού Λυκείου, ο καθορισµός του ωρολογίου προ-
γράµµατος, του περιεχοµένου, της διδακτέας και εξεταζόµενης
ύλης, τα προσόντα των διδασκόντων των ναυτιλιακών µαθηµά-
των, καθώς και τα λοιπά θέµατα λεπτοµερειακού χαρακτήρα,
που αφορούν στην οργάνωση και τη λειτουργία του Τοµέα Ναυ-
τιλιακών Επαγγελµάτων του Επαγγελµατικού Λυκείου, ρυθµίζον-
ται µε κοινή απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, που δη-
µοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.»

19. Στο τέλος του άρθρου 46 του ν. 4186/2013 (Α’193), όπως
αντικαταστάθηκε και ισχύει, προστίθενται παράγραφοι 15, 16 και
17 ως ακολούθως:

«15. Η εφαρµογή της νέας δοµής και του νέου προγράµµατος
σπουδών που προβλέπεται στο άρθρο 9 του παρόντος νόµου,
ξενικά από το σχολικό έτος 2016-2017 για την Α’ και τη Β’ τάξη
ηµερήσιων και εσπερινών        ΕΠΑ.Λ., από το σχολικό έτος 2017-
2018 για τη Γ’ τάξη ηµερήσιων και εσπερινών ΕΠΑ.Λ. και από το
σχολικό έτος 2018-2019 για τη Δ’ τάξη των εσπερινών ΕΠΑ.Λ.. Οι
µαθητές που φοιτούν τη σχολική χρονιά 2015-2016 στη Β’ τάξη
των ΕΠΑ.Λ. θα εγγράφουν στη Γ’ τάξη σύµφωνα µε τις ισχύουσες
πριν τη δηµοσίευση του νόµου αυτού διατάξεις.

16. α) Από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου καταργούνται
οι δηµόσιες και ιδιωτικές Σχολές Επαγγελµατικής Κατάρτισης
(Σ.Ε.Κ.). Κατ’ εξαίρεση, οι δηµόσιες Σχολές Επαγγελµατικής Κα-
τάρτισης (Σ.Ε.Κ.), που ανήκουν στο Υπουργείο Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων, δύναται να µετατρέπονται σε ΔΙΕΚ
ενηλίκων αποφοίτων υποχρεωτικής εκπαίδευσης, ευαίσθητων
κοινωνικών οµάδων µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων, που εκδίδεται ύστερα από εισήγηση της
Γενικής Γραµµατείας Δια Βίου Μάθησης και δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και µε την οποία ρυθµίζεται κάθε
αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της παρούσας διάτα-
ξης.

β) Ειδικά οι δηµόσιες και ιδιωτικές Σχολές Επαγγελµατικής Κα-
τάρτισης (Σ.Ε.Κ.) που λειτουργούν κατά το χρόνο δηµοσίευσης
του παρόντος νόµου και στις οποίες είχαν ήδη εγγραφεί και φοι-
τούν µαθητές, καταργούνται:  α) σταδιακά, η Α’ τάξη των Σ.Ε.Κ.
κατά το σχολικό έτος 2016-2017, η Β’ τάξη των Σ.Ε.Κ. κατά το
σχολικό έτος 2017-2018 και η Γ’ τάξη των Σ.Ε.Κ. κατά το σχολικό
έτος 2018-2019 , και β) οριστικά στις  31.8.2019».

γ) Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, η οποία εκδίδεται ύστερα από γνώµη της Γενικής
Γραµµατείας Δια Βίου Μάθησης και δηµοσιεύεται στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως, ρυθµίζονται τα θέµατα που είναι ανα-
γκαία για την εφαρµογή των περιπτώσεων α’ και β’ της
παρούσας παραγράφου.

17. Παρατείνεται η λειτουργία των ΕΠΑ.Σ. Μαθητείας του
Ο.Α.Ε.Δ. του ν. 3475/2006 (Α’ 146), όπως τροποποιήθηκε και
ισχύει, µέχρι το σχολικό έτος 2020-2021. Ειδικά οι µαθητές που
φοιτούν στην Α’ τάξη των ΕΠΑ.Σ. κατά το σχολικό έτος 2020-
2021 συνεχίζουν στη Β’ τάξη και ολοκληρώνουν τις σπουδές του
το 2022. Κάθε άλλη γενική ή ειδική διάταξη που ρυθµίζει διαφο-
ρετικά τα θέµατα του παρόντος καταργείται.»

20. Κατά την πρώτη εφαρµογή του παρόντος νόµου, η από-
φαση του άρθρου 8 του ν. 4186/2013 (Α’ 193), όπως ισχύει, εκδί-
δεται µόνο από τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων.

Άρθρο 67
Ρυθµίσεις για την εύρυθµη λειτουργία του 

Εθνικού Οργανισµού Πιστοποίησης Προσόντων 
και Επαγγελµατικού Προσανατολισµού

(Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π.)

Οι διατάξεις της παρ. 17 του άρθρου 3 της µε αριθµό ΓΠ/
20082/22.10.2012 απόφασης του Υπουργού Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού «Σύστηµα Πιστοποίησης
Εκπαιδευτικής Επάρκειας Ενηλίκων της Μη Τυπικής Εκπαίδευ-
σης» (Β’ 2844), η οποία κυρώθηκε µε την παρ. 12 του άρθρου 47
του ν. 4264/2014 (Α’118) τροποποιούνται ως ακολούθως:

«17. Εφόσον ο φάκελος του υποψήφιου χαρακτηριστεί πλή-
ρης, οι αξιολογητές εντάσσουν τους υποψηφίους σε µία από τις
παρακάτω κατηγορίες: 

α) Απευθείας πιστοποίηση εκπαιδευτικής επάρκειας:
αα) Για τους κατόχους πτυχίου στην εκπαίδευση ενηλίκων ή

τη Δια Βίου Μάθηση ή τη συνεχιζόµενη εκπαίδευση και κατάρ-
τιση ή τη συνεχή εκπαίδευση και εκπαιδευτική πολιτική από
Ίδρυµα τριτοβάθµιας εκπαίδευσης της ηµεδαπής ή από αντί-
στοιχα αναγνωρισµένα Ιδρύµατα της αλλοδαπής, οι οποίοι στο
πλαίσιο των σπουδών τους σχέδιασαν, ανέλυσαν ή και υλοποί-
ησαν Μικροδιδασκαλίες. Οι ενδιαφερόµενοι εντάσσονται απευ-
θείας στο Μητρώο Εκπαιδευτών και τους αποδίδεται µοναδικός
κωδικός, που ισχύει για κάθε συνεργασία του εκπαιδευτή µε
όλους τους φορείς του Εθνικού Δικτύου Δια Βίου Μάθησης, 

β) Απευθείας συµµετοχή σε διαδικασία πιστοποίησης εκπαι-
δευτικής επάρκειας. Στην κατηγορία αυτή εµπίπτουν:

αα) Όσοι διαθέτουν µεταπτυχιακό δίπλωµα ειδίκευσης στην
εκπαίδευση ενηλίκων ή τη Δια Βίου µάθηση ή τη συνεχιζόµενη
εκπαίδευση και κατάρτιση ή τη συνεχή εκπαίδευση και εκπαιδευ-
τική πολιτική από Ίδρυµα τριτοβάθµιας εκπαίδευσης της ηµεδα-
πής ή από αντίστοιχα αναγνωρισµένα Ιδρύµατα της αλλοδαπής,
οι οποίοι στο πλαίσιο των σπουδών τους σχέδιασαν, ανέλυσαν ή
και υλοποίησαν Μικροδιδασκαλίες.

ββ) Οι εκπαιδευτές που είναι ενταγµένοι στο Εισαγωγικό Μη-
τρώο Εκπαιδευτών Ενηλίκων, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην υπ’
αριθµ. 113613/3.11.2006 κ.υ.α.(Β’ 1700) µε θέµα: Τροποποίηση
της αριθµ. 113172/2005 (Β’1593) κοινής υπουργικής απόφασης
των Υπουργών Οικονοµίας και Οικονοµικών και Απασχόλησης και
Κοινωνικής Προστασίας περί Συστήµατος Πιστοποίησης Εκπαι-
δευτών Ενηλίκων ή σε άλλα Μητρώα Εκπαιδευτών και έχουν πα-
ρακολουθήσει επιτυχώς το πρόγραµµα εκπαίδευσης εκπαιδευ-
τών 300 ωρών του Υπουργείου Απασχόλησης και Κοινωνικής
Προστασίας ή έχουν ολοκληρώσει επιτυχώς προγράµµατα εκ-
παίδευσης εκπαιδευτών φορέων που ανήκουν στο δηµόσιο και
ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, διάρκειας τουλάχιστον 100 ωρών. 

γγ) Οι εκπαιδευτές µε διδακτική πείρα τουλάχιστον 150 ωρών
σε ενηλίκους,

γ) Συµµετοχή σε διαδικασία πιστοποίησης Εκπαιδευτικής
Επάρκειας µετά από παρακολούθηση πιστοποιηµένου προγράµ-
µατος εκπαίδευσης εκπαιδευτών:

Όσοι υποψήφιοι δεν εµπίπτουν σε καµία από τις παραπάνω
δύο κατηγορίες, προκειµένου να συµµετέχουν σε διαδικασία πι-
στοποίησης εκπαιδευτικής επάρκειας, θα πρέπει να ολοκληρώ-
σουν επιτυχώς πιστοποιηµένο από τον Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π. πρόγραµµα
εκπαίδευσης Εκπαιδευτών.

Ο ανακεφαλαιωτικός Πίνακας «2» της ιδίας αποφάσεως τρο-
ποποιείται ώστε να συµφωνεί µε τα ανωτέρω.» 

Άρθρο 68

Καταλογιστικές πράξεις, καθώς και κάθε ποσό τόκων, προσαυ-
ξήσεων και λοιπών επιβαρύνσεων, που συνδέονται µε δαπάνες
του Ειδικού Λογαριασµού Κονδυλίων Έρευνας (ΕΛΚΕ) του Πα-
νεπιστηµίου Κρήτης, διενεργηθείσες µεταξύ των ετών από 1996
έως και 2004 δυνάµει της κοινής υπουργικής απόφασης
ΚΑ/679/1996 (Β’ 826) για λοιπές (εκπαιδευτικές, επιµορφωτικές,
αναπτυξιακές κ.λπ.) δραστηριότητες του Πανεπιστηµίου, πλην
των αµιγώς ερευνητικών, οι οποίες χαρακτηρίστηκαν ως «ανοί-
κειες πληρωµές» µε την υπ’ αριθµ. πρωτ. 4938/30.6.2005 έκθεση
διαχειριστικού ελέγχου της Γενικής Διεύθυνσης Οικονοµικής Επι-
θεώρησης, όπως συµπληρώθηκε µε την υπ’ αριθµ. πρωτ.
938/10.2.2006 έκθεση, εφόσον δεν έχουν εκτελεστεί έως τη δη-
µοσίευση του παρόντος, αίρονται και δεν εκτελούνται και τυχόν
βεβαιωθέντα ποσά διαγράφονται.
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Άρθρο 69

Οι Οµότιµοι καθηγητές των Α.Ε.Ι. δύναται να προσφέρουν δι-
δακτικό, ερευνητικό και εν γένει επιστηµονικό έργο σε Προγράµ-
µατα Μεταπτυχιακών Σπουδών και να συµµετέχουν σε
ερευνητικά προγράµµατα ή να παραµένουν επιστηµονικοί υπεύ-
θυνοι ερευνητικών προγραµµάτων µέχρι τη λήξη τους εφόσον η
ανάληψη τέτοιων καθηκόντων αρχίζει πριν από την ηµεροµηνία
έναρξης της αφυπηρέτησής τους. Μετά από αίτησή τους και αι-
τιολογηµένη απόφαση της Γενικής Συνέλευσης του τµήµατος,
δύναται να παρέχουν διδακτικό έργο στο προπτυχιακό πρό-
γραµµα σπουδών µέχρι 5 ώρες εβδοµαδιαία ανά ακαδηµαϊκό
εξάµηνο. Για την παροχή του έργου αυτού οι Οµότιµοι Καθηγη-
τές δεν δικαιούνται οποιασδήποτε αµοιβής ή αποζηµίωσης.

Άρθρο 70 

1. Το άρθρο 19 του ν. 4009/2011 (Α’195), όπως ισχύει, αντικα-
θίσταται ως εξής:

«Άρθρο 19

1.α) Προϋπόθεση για εκλογή σε θέση καθηγητή όλων των βαθ-
µιδών είναι η κατοχή διδακτορικού διπλώµατος και η συνάφεια
του εν γένει ερευνητικού, επιστηµονικού ή καλλιτεχνικού έργου
των υποψηφίων µε το γνωστικό αντικείµενο της προς πλήρωση
θέσης. Η προϋπόθεση κατοχής διδακτορικού διπλώµατος για κα-
τάληψη θέσης καθηγητή δεν ισχύει προκειµένου περί γνωστικού
αντικειµένου εξαιρετικής και αδιαµφισβήτητης ιδιαιτερότητας,
για τα οποία δεν είναι δυνατή ή συνήθης η εκπόνηση διδακτορι-
κής διατριβής κατά τους κανόνες της οικείας τέχνης ή επιστήµης
(de lege artis). Στην περίπτωση του προηγούµενου εδαφίου, προ-
ϋπόθεση για την εκλογή αποτελεί το αναγνωρισµένο έργο µε
βραβεύσεις σε εθνικούς και διεθνείς διαγωνισµούς, η συµµετοχή
σε εθνικές και διεθνείς εκθέσεις και γενικώς η εθνική και διεθνής
αναγνώριση του έργου. Για τις ειδικές περιπτώσεις του προηγού-
µενου εδαφίου εξακολουθούν να ισχύουν το π.δ. 123/1984 (Α'
39) όπως τροποποιήθηκε µε το π.δ. 111/1994 (Α’4), το π.δ.
119/2005 (Α’177), το π.δ. 187/1996 (Α’145) και το π.δ. 390/1995
(Α’217), µέχρι την έκδοση Εσωτερικού Κανονισµού του οικείου
Α.Ε.Ι..

β) Για τα προσόντα εκλογής στις βαθµίδες των καθηγητών
εφαρµόζονται, µε την επιφύλαξη της προηγούµενης παραγρά-
φου, οι διατάξεις του άρθρου 14 του             ν. 1268/1982 (Α’87),
όπως αυτό ίσχυε κατά τη δηµοσίευση του ν. 4009/2011 (Α’195).
Κάθε αντίθετη στο άρθρο αυτό διάταξη καταργείται. 

γ) Οι Καθηγητές και οι υπηρετούντες Λέκτορες δύνανται να
υποβάλλουν αίτηση εξέλιξης στην επόµενη βαθµίδα ή µονιµοποί-
ησης σε αυτήν που διορίστηκαν, µε τη συµπλήρωση τριετούς
υπηρεσίας από τη δηµοσίευση στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως της πράξης του Πρύτανη για το διορισµό τους στη βαθµίδα
που υπηρετούν κατά το χρόνο της αίτησής τους.

2. Το Εκλεκτορικό Σώµα για την εκλογή, εξέλιξη και µονιµο-
ποίηση των καθηγητών αποτελείται από δεκαπέντε (15) µέλη
ίσης ή ανώτερης βαθµίδας µε την προκηρυχθείσα θέση και ειδι-
κότερα βαθµίδας Καθηγητή, Αναπληρωτή Καθηγητή και µόνιµου
Επίκουρου Καθηγητή ή Ερευνητή αντίστοιχης βαθµίδας µε επι-
στηµονικό έργο στο ίδιο ή, αν δεν υπάρχει, σε συναφές γνωστικό
αντικείµενο µε εκείνο της υπό πλήρωση θέσης.

3.α) Το Εκλεκτορικό Σώµα συγκροτείται µε πλήρως αιτιολογη-
µένη, ως προς το γνωστικό αντικείµενο των µελών του, απόφαση
της Γενικής Συνέλευσης Ειδικής Σύνθεσης, εντός αποκλειστικής
προθεσµίας δέκα (10) ηµερών από την ηµεροµηνία λήξης της
προθεσµίας υποβολής υποψηφιοτήτων, από επτά (7) καθηγητές
µε τους αναπληρωµατικούς τους οι οποίοι ανήκουν στο ίδιο
Τµήµα του οικείου Α.Ε.Ι. και οκτώ (8) καθηγητές µε τους αναπλη-
ρωµατικούς τους, του ίδιου ή άλλου Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής, ή οµο-
ταγούς Α.Ε.Ι. της αλλοδαπής ή Ερευνητές της ηµεδαπής ή της
αλλοδαπής, του ίδιου ή συναφούς γνωστικού αντικειµένου µε
εκείνο της προς πλήρωση θέσης.

β) Στην περίπτωση µη ύπαρξης ικανού αριθµού εκλεκτορών

που προέρχονται από το Τµήµα, και έπειτα από πλήρως αιτιολο-
γηµένη απόφαση της Γενικής Συνέλευσης Ειδικής Σύνθεσης ως
προς το κριτήριο της συνάφειας του γνωστικού αντικειµένου
σύµφωνα µε το προηγούµενο εδάφιο, η συµπλήρωση του Εκλε-
κτορικού Σώµατος πραγµατοποιείται από καθηγητές, µε ίδιο ή
συναφές γνωστικό αντικείµενο, άλλων Τµηµάτων του οικείου
Α.Ε.Ι. ή άλλων Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή οµοταγών Α.Ε.Ι. της αλλο-
δαπής ή ερευνητές της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής, χωρίς να
τηρείται η προβλεπόµενη στο εδάφιο α’ της παραγράφου 3 του
παρόντος άρθρου αριθµητική αναλογία.

γ) Στην περίπτωση που ο αριθµός των προτεινοµένων µε κρι-
τήριο το ίδιο ή συναφές γνωστικό αντικείµενο είναι µεγαλύτερος
του αριθµού που απαιτείται για τη συµπλήρωση του Εκλεκτορι-
κού Σώµατος, διενεργείται κλήρωση για τις ως άνω κατηγορίες
από τη Γενική Συνέλευση Ειδικής Σύνθεσης του Τµήµατος µε ευ-
θύνη του Προέδρου του Τµήµατος, 

δ) Δεν επιτρέπεται να µετέχει σε Εκλεκτορικό Σώµα καθηγη-
τής, ο οποίος είναι σύζυγος ή συνδέεται µε συγγένεια έως και
τετάρτου βαθµού εξ αίµατος ή αγχιστείας µε υποψήφιο.

ε) Κατά τη διαδικασία συγκρότησης του Εκλεκτορικού Σώµα-
τος, στο συνολικό αριθµό των εκλεκτόρων δεν υπολογίζονται
όσοι απουσιάζουν λόγω νόµιµης άδειας ή για λόγους ανωτέρας
βίας που πιστοποιεί η Γενική Συνέλευση Ειδικής Σύνθεσης του
Τµήµατος µε πλήρως και ειδικώς αιτιολογηµένη απόφασή της.
Σε περίπτωση επίκλησης λόγου ασθενείας απαιτείται βεβαίωση
από δηµόσιο νοσοκοµείο. Μετά τη συγκρότηση του Εκλεκτορι-
κού Σώµατος, η σύνθεσή του δεν µεταβάλλεται παρά µόνο εάν
µέλος του παραιτηθεί, εκλείψει ή βρεθεί σε νόµιµη άδεια. Στις
περιπτώσεις αυτές, το µέλος του Τµήµατος ή το εξωτερικό µέλος
αναπληρώνεται από το πρώτο κατά σειρά µη κωλυόµενο αναπλη-
ρωµατικό µέλος του αντίστοιχου καταλόγου αναπληρωµατικών
µελών που ορίστηκε κατά τη συγκρότηση του Εκλεκτορικού Σώ-
µατος.

4.α) Ο Πρόεδρος του Τµήµατος συγκαλεί το Εκλεκτορικό
Σώµα για την πρώτη συνεδρίασή του εντός δέκα (10) ηµερών
από τη συγκρότησή του προκειµένου να ορισθεί η τριµελής ει-
σηγητική επιτροπή. Το Εκλεκτορικό Σώµα βρίσκεται σε απαρτία
όταν είναι παρόντα το ήµισυ πλέον ενός του αριθµού των µελών
του Εκλεκτορικού Σώµατος. Στην περίπτωση µη ύπαρξης απαρ-
τίας, η συνεδρίαση επαναλαµβάνεται εντός αποκλειστικής προ-
θεσµίας µίας (1) εβδοµάδας µε τη συµµετοχή του ενός τρίτου
(1/3) του αριθµού των µελών του Εκλεκτορικού Σώµατος. 

β) Ένα τουλάχιστον µέλος της τριµελούς εισηγητικής επιτρο-
πής πρέπει να ανήκει σε άλλο Τµήµα του οικείου Α.Ε.Ι. ή άλλων
Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή οµοταγών Α.Ε.Ι. της αλλοδαπής ή να είναι
ερευνητής της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής.

γ) Η τριµελής εισηγητική επιτροπή οφείλει µέσα σε αποκλει-
στική προθεσµία σαράντα (40) ηµερών από τη συγκρότησή της
και όχι νωρίτερα από είκοσι (20) ηµέρες να καταθέσει εισηγητική
έκθεση µε τη συγκριτική αποτίµηση του έργου των υποψηφίων
και αξιολογική κατάταξή τους. Για την υποβοήθηση του έργου
της, η εισηγητική επιτροπή δύναται να ζητά συστατικές επιστο-
λές από επιστήµονες της αλλοδαπής µε σχετικό γνωστικό αντι-
κείµενο. Η εισηγητική έκθεση κοινοποιείται αµέσως µετά την
κατάθεσή της στα µέλη του Εκλεκτορικού Σώµατος και τους υπο-
ψηφίους µε ευθύνη του Προέδρου του Τµήµατος.

δ) Εάν µέλος της τριµελούς εισηγητικής επιτροπής παραιτηθεί
ή εκλείψει ή διαπιστωθεί αδυναµία σύνταξης εισηγητικής έκθε-
σης, τα µέλη της τριµελούς επιτροπής δύνανται να υποβάλουν
εντός της ιδιας προθεσµίας υπόµνηµα/-τα, τα οποία σε καµία πε-
ρίπτωση δεν επέχουν θέση εισηγητικής έκθεσης.

5.α) Εντός αποκλειστικής προθεσµίας είκοσι (20) ηµερών από
την υποβολή της εισηγητικής έκθεσης, συγκαλείται, ενώπιον της
Γενικής Συνέλευσης του Τµήµατος, το Εκλεκτορικό Σώµα για τη
διενέργεια της εκλογής. Στην περίπτωση που παρέλθει άπρακτη
η προθεσµία κατάθεσης της εισηγητικής έκθεσης, ο Πρόεδρος
του Τµήµατος υποχρεούται να συγκαλέσει το Εκλεκτορικό Σώµα
εντός προθεσµίας δεκαπέντε (15) ηµερών από την παρέλευση
της προθεσµίας, για να προβεί σε κρίση µε βάση τους υποβλη-
θέντες φακέλους των υποψηφίων. 

β) Ο Πρόεδρος του Τµήµατος συντάσσει και γνωστοποιεί στα
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µέλη του Εκλεκτορικού Σώµατος και της Γενικής Συνέλευσης,
καθώς και στους υποψηφίους τη σχετική ηµερήσια διάταξη, οκτώ
(8) τουλάχιστον ηµέρες πριν την ηµεροµηνία σύγκλησης της κοι-
νής συνεδρίασης για τη διενέργεια της εκλογής ή µονιµοποί-
ησης.

γ) Το Εκλεκτορικό Σώµα νοµίµως συνεδριάζει στις περιπτώ-
σεις κατά τις οποίες η Γενική Συνέλευση του Τµήµατος δεν βρί-
σκεται σε απαρτία. Η µη νόµιµη ή εµπρόθεσµη κλήση στη
συνεδρίαση των µελών, της Γενικής Συνέλευσης δεν αποτελεί
λόγο ακύρωσης της διαδικασίας της εκλογής. 

δ) Οι υποψήφιοι δικαιούνται να υποβάλουν σχετικό υπόµνηµα
τουλάχιστον πέντε (5) ηµέρες πριν από τη συνεδρίαση του Εκλε-
κτορικού Σώµατος, το οποίο κοινοποιείται αµελλητί στα µέλη του
Εκλεκτορικού Σώµατος.

ε) Εάν παρέλθουν άπρακτες, µε ευθύνη του Προέδρου του
Τµήµατος, οι προθεσµίες της περίπτωσης α’ της παρούσας πα-
ραγράφου, το Εκλεκτορικό Σώµα συγκαλείται υποχρεωτικά από
τον Κοσµήτορα ή τον αρµόδιο Αντιπρύτανη στην περίπτωση µο-
νοτµηµατικής Σχολής, µέσα σε δέκα (10) ηµέρες από την κατα-
ληκτική ηµεροµηνία κατά την οποία ο Πρόεδρος του Τµήµατος
όφειλε να συγκαλέσει το Εκλεκτορικό Σώµα. Στην περίπτωση
αυτή, κατά τη συνεδρίαση του Εκλεκτορικού Σώµατος προ-
εδρεύει ο Κοσµήτορας ή ο αρµόδιος Αντιπρύτανης αντιστοίχως,
χωρίς δικαίωµα ψήφου, διενεργεί δε όλες τις πράξεις που έχουν
ανατεθεί µε τις διατάξεις του παρόντος στον Πρόεδρο του Τµή-
µατος και αφορούν τις διαδικασίες εκλογής, εξέλιξης ή µονιµο-
ποίησης των µελών Δ.Ε.Π..

στ) Τα µέλη του Εκλεκτορικού Σώµατος άλλων Α.Ε.Ι. έχουν τη
δυνατότητα να µετέχουν στις συνεδριάσεις του µέσω τηλεδιά-
σκεψης, µε διασφαλισµένη την εµπιστευτικότητα της συνεδρία-
σης, την πιστοποίηση της ταυτότητας του µέλους του
Εκλεκτορικού Σώµατος, την ασφάλεια της ηλεκτρονικής διακίνη-
σης φωνής, δεδοµένων και εικόνας, καθώς και την ακεραιότητα
της διακινούµενης πληροφορίας. Σε κάθε περίπτωση καταγρά-
φεται στα πρακτικά ότι εφαρµόστηκε η παρούσα διάταξη και γί-
νεται ρητή µνεία ποια συγκεκριµένα µέλη του Εκλεκτορικού
Σώµατος συµµετείχαν µέσω τηλεδιάσκεψης.

ζ) Στην αρχή της συνεδρίασης, οι υποψήφιοι µπορούν να ανα-
πτύξουν προφορικά τις απόψεις τους για το περιεχόµενο της ει-
σηγητικής έκθεσης, απαντούν στις ερωτήσεις των µελών του
Εκλεκτορικού Σώµατος και αποχωρούν. 

η) Οι εκλέκτορες αιτιολογούν ειδικά την ψήφο τους.
θ) Η διαδικασία εκλογής, εξέλιξης ή µονιµοποίησης σε βαθ-

µίδα καθηγητή καθορίζεται µε τον ακόλουθο τρόπο:
αα) Το αποτέλεσµα της κρίσης είναι θετικό για τον µοναδικό

υποψήφιο εάν συγκεντρώσει οκτώ (8) θετικές ψήφους, άλλως η
διαδικασία κηρύσσεται άγονη.

ββ) Στην περίπτωση περισσότερων υποψηφίων, εάν ουδείς
υποψήφιος συγκεντρώσει οκτώ (8) θετικές ψήφους, η ψηφοφο-
ρία επαναλαµβάνεται κατά την ίδια συνεδρίαση µεταξύ των δύο
(2) επικρατέστερων. Σε περίπτωση ισοψηφίας µεταξύ περισσο-
τέρων των δύο (2), στη δεύτερη ψηφοφορία συµµετέχουν όλοι
οι ισοψηφήσαντες. Αν και στη δεύτερη ψηφοφορία κανείς εκ των
υποψηφίων δεν συγκεντρώσει οκτώ (8) θετικές ψήφους, η διαδι-
κασία κηρύσσεται άγονη.

6.α) Ο Πρόεδρος του Τµήµατος, εντός αποκλειστικής προθε-
σµίας τριάντα (30) ηµερών από την ολοκλήρωση της διαδικασίας
εκλογής, διαβιβάζει το πρακτικό του Εκλεκτορικού Σώµατος, µαζί
µε όλα τα σχετικά έγγραφα, για την εκλογή, εξέλιξη ή µονιµοποί-
ηση καθηγητή στον Πρύτανη για τον έλεγχο νοµιµότητας.

β) Για τη διαδικασία του ελέγχου νοµιµότητας και το διορισµό
των µελών Δ.Ε.Π. εφαρµόζονται οι κατά τη δηµοσίευση του ν.
4009/2011 (Α’195) ισχύουσες διατάξεις.

7. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, η οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερ-
νήσεως, µπορεί να ρυθµίζονται κατ’ εφαρµογή των διατάξεων
του παρόντος τα θέµατα που αφορούν τη διαδικασία εκλογής,
εξέλιξης ή µονιµοποίησης καθηγητή, τον έλεγχο νοµιµότητας
των διαδικασιών αυτών, την κατάρτιση και τήρηση µητρώων εσω-
τερικών και εξωτερικών µελών και τη λειτουργία του ηλεκτρονι-
κού συστήµατος ολοκληρωµένης διαχείρισης του µητρώου

αυτού.»
2. Η παρ. 2 του άρθρου 19 του ν. 4009/2011 (Α’195), όπως

ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:
«2. Ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων ελέγ-

χει τη νοµιµότητα οποιασδήποτε εκλογής ή εξέλιξης είτε αυτε-
παγγέλτως είτε ύστερα από προσφυγή που υποβάλλεται ενώπιόν
του από οποιονδήποτε έχει έννοµο συµφέρον. Η προσφυγή µπο-
ρεί να ασκηθεί εφόσον έχει εκδοθεί Πρυτανική πράξη εκλογής ή
εξέλιξης, εντός εξήντα (60) ηµερών από τη δηµοσίευση της πρά-
ξης στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως ή από την κοινοποίησή
της ή αφότου έλαβε γνώση αυτής, για τον έλεγχο νοµιµότητας
της προσβαλλόµενης πράξης. Για τις περιπτώσεις άγονης εκλο-
γής, η προσφυγή µπορεί να ασκηθεί εντός δύο (2) µηνών από
την έκδοση της σχετικής διαπιστωτικής πράξης από τον Πρύ-
τανη. Ο έλεγχος νοµιµότητας από τον Υπουργό ολοκληρώνεται
µέσα σε αποκλειστική προθεσµία έξι (6) µηνών από την περιέ-
λευση του φακέλου στο Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων.»

3. Από της δηµοσιεύσεως των ως άνω άρθρων καταργούνται:
(α) Το άρθρο 17 του ν. 4009/2011 (Α’195), όπως τροποποι-

ήθηκε από το άρθρο 34 του ν. 4115/2013 (Α’ 24) και ισχύει.
(β) Το άρθρο 18 του ν. 4009/2011 (Α’ 195), όπως ισχύει.
(γ) Η µε αριθµό Φ.122.1/1137/145793/Β2/9.10.2013 (Β’ 2619)

κοινή υπουργική απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Παι-
δείας και Θρησκευµάτων µε τίτλο «Ανάπτυξη και λειτουργία ηλε-
κτρονικού συστήµατος ολοκληρωµένης διαχείρισης διαδικασιών
εκλογής και εξέλιξης καθηγητών, καθώς και κατάρτισης και τή-
ρησης µητρώων εσωτερικών και εξωτερικών µελών.».

4. Οι σε εξέλιξη ευρισκόµενες κατά τη δηµοσίευση των ως άνω
άρθρων διαδικασίες εκλογής και εξέλιξης συνεχίζονται και ολο-
κληρώνονται µε το κατά τη δηµοσίευση των άρθρων νοµικό κα-
θεστώς.

Άρθρο 71

Ως χρόνος κατά τον οποίο εξετάζεται η συνδροµή ή µη του
κωλύµατος της µη εκπληρώσεως της στρατιωτικής υπηρεσίας
των περιληφθέντων σε πίνακες διοριστέων εκπαιδευτικών του
Ανώτατου Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού θεωρείται η ηµε-
ροµηνία της ορκοµωσίας και ανάληψης υπηρεσίας. Η ρύθµιση
αυτή ισχύει και εφαρµόζεται αναδροµικά και για τους περιλη-
φθέντες στους πίνακες διοριστέων του ΑΣΕΠ παρελθόντων ετών. 

Άρθρο 72 

Το κτιριακό συγκρότηµα του παραρτήµατος του ΑΤΕΙΘ στο
Κιλκίς µετά της οικοπεδικής έκτασης 60.000 τ.µ. του υπ' αριθµ.
1102β τεµαχίου του αγροκτήµατος Κιλκίς - που είχε παραχωρη-
θεί απο τον Υπουργό Γεωργίας µε την υπ’ άριθµ. 4104/30.1.2002
απόφασή του - µεταβιβάζονται κατά πλήρη κυριότητα, νοµή και
κατοχή στο ΤΕΙ Κεντρικής Μακεδονίας, που ορίζεται καθολικός
διάδοχος συνέπεια της συγχώνευσης του αρχικού «Τµήµατος
Παραγωγής και Σχεδιασµού Ενδυµάτων» του ΑΤΕΙ Θεσαλονίκης
στο «Τµήµα Σχεδιασµού και Τεχνολογίας Ένδυσης του ΤΕΙ Κεν-
τρικής Μακεδονίας. Προϋπόθεση για τη µεταβίβαση είναι η προ-
ηγούµενη οριστική παραλαβή του έργου από το ΑΤΕΙ
Θεσσαλονίκης.

Άρθρο 73

Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 18 του ν. 4009/
2011 (Α’ 95) αντικαθίσταται ως εξής:

«Επίκουροι και αναπληρωτές καθηγητές που κρίθηκαν και δεν
εξελίχθηκαν στην επόµενη βαθµίδα, έχουν το δικαίωµα να ζητή-
σουν εκ νέου την προκήρυξη της θέσης τους µετά από παρέ-
λευση ενός (1) τουλάχιστον έτους από τη λήψη της απόφασης
για τη µη εξέλιξή τους.»

Άρθρο 74

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 1 του ν. 2841/2000 (Α’203), η φράση
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«του α.ν. 2039/1939» αντικαθίσταται από τη φράση «του ν.
4182/2013».

2. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 1 του ν. 2841/
2000 αντικαθίσταται ως εξής:

«Το Ίδρυµα επιχορηγείται κατ’ έτος από τη Βουλή των Ελλή-
νων, τα συναφή µε τους σκοπούς του Υπουργεία (Υπουργείο Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού και Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας  και
Θρησκευµάτων) και λοιπούς κρατικούς φορείς. Δύναται να επι-
χορηγείται και από ιδιωτικούς φορείς. Το ύψος της κατ’ έτος επι-
χορήγησης καθορίζεται µε απόφαση του Προέδρου της Βουλής,
των αρµόδιων Υπουργών και των επικεφαλής των αρµόδιων κρα-
τικών φορέων, λαµβανοµένης υπόψη αιτιολογηµένης έκθεσης
του Ιδρύµατος για τις ανάγκες του».

3. Στο τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 1 και
στο πρώτο εδάφιο του άρθρου 5 του «Οργανισµού Διοικήσεως
και Διαχειρίσεως του Κοινωφελούς Ιδρύµατος µε την επωνυµία
«ΕΘΝΙΚΟ ΙΔΡΥΜΑ ΕΡΕΥΝΩΝ ΚΑΙ ΜΕΛΕΤΩΝ ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ Κ. ΒΕ-
ΝΙΖΈΛΟΣ»» (Οργανισµού του Ιδρύµατος), όπως αυτός κυρώθηκε
µε το άρθρο 2 του ν. 2841/2000, η φράση «του α.ν. 2039/1939»
αντικαθίσταται από τη φράση «του ν. 4182/2013».

4. Στο τελευταίο εδάφιο της περίπτωσης ζ’ του άρθρου 2 του
Οργανισµού του Ιδρύµατος, η φράση «του άρθρου 33 του υπ’
αριθµ. 18/23.6.1941 κανονιστικού διατάγµατος» αντικαθίσταται
από τη φράση «του άρθρου 56 του ν. 4182/2013».

5. Το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης θ’ του άρθρου 2 του Ορ-
γανισµού του Ιδρύµατος αντικαθίσταται ως εξής:

«θ) Η δηµιουργία και οργάνωση µουσείων, κέντρων ερεύνης,
εκδηλώσεων κ.λπ. στην Ελλάδα και το εξωτερικό, µε στόχο την
προβολή και διάδοση του ιστορικού έργου του Ελευθερίου Βε-
νιζέλου, καθώς και τη διαφύλαξη της ιστορικής του µνήµης, µε-
µονωµένα ή σε συνεργασία µε το Κράτος, οργανισµούς τοπικής
αυτοδιοίκησης, πανεπιστήµια και άλλους έγκυρους φορείς της
ηµεδαπής και της αλλοδαπής. Ακόµα, στο πλαίσιο της ανάδειξης
της διαχρονικότητας του Ελευθερίου Βενιζέλου η υλοποίηση
έργων και κοινωνικών ερευνών για ζητήµατα του σύγχρονου ελ-
ληνικού, ευρωπαϊκού και διεθνούς περιβάλλοντος, καθώς και
σχετικών µε θέµατα νέων τεχνολογιών στην εκπαίδευση, τον πο-
λιτισµό και την κοινωνική οικονοµία».

6. Τα δύο τελευταία εδάφια της παραγράφου 1 του άρθρου 4
του Οργανισµού του Ιδρύµατος αντικαθίστανται ως εξής:

«Στο Διοικητικό Συµβούλιο του Ιδρύµατος µετέχουν αυτοδι-
καίως: α) ο Πρόεδρος της Βουλής των Ελλήνων, ως Πρόεδρος,
β) ο Μητροπολίτης Κυδωνιάς και Αποκορώνου, γ) ο Αντιπεριφε-
ρειάρχης της Περιφερειακής Ενότητας Χανιών, δ) ο Δήµαρχος
Χανιών, ε) ο Πρόεδρος του Δικηγορικού Συλλόγου Χανιών, στ)
εκπρόσωπος του Ιδρύµατος «Αγία Σοφία», ζ) εκπρόσωπος της
Παγκρητικής Αµερικής, η) ο Πρόεδρος της Οµοσπονδίας Κρητι-
κών Σωµατείων, θ) ο Πρόεδρος της Παγκρητίου Ενώσεως, ι) ο
Πρύτανης του Πολυτεχνείου Κρήτης, ια) ο Διευθυντής του Μου-
σείου Μπενάκη, ιβ) οι Βουλευτές της Αντιπεριφέρειας Χανιών, ιγ)
οι Δήµαρχοι Αγίου Νικολάου, Ηρακλείου και Ρεθύµνου, ιδ) εκ-
πρόσωπος της Συνεταιριστικής Τράπεζας Χανιών, ιε) ο Πρό-
εδρος του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος - Τµήµατος Δυτικής
Κρήτης, ιστ) ο Πρόεδρος του Εµπορικού και Βιοµηχανικού Επι-
µελητηρίου Χανίων.

Τα ως άνω µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου εκλέγουν τα υπό-
λοιπα, τα οποία πρέπει να είναι υψηλού κύρους επιστήµονες ή
διακεκριµένα µέλη της ελληνικής κοινωνίας.

Ο Πρόεδρος της Βουλής των Ελλήνων συµµετέχει στο Διοικη-
τικό Συµβούλιο, µε σκοπό την ενίσχυση του κύρους του Ιδρύµα-
τος και µε αποκλειστική αρµοδιότητα τη σύγκληση του
Διοικητικού Συµβουλίου του Ιδρύµατος άπαξ του έτους, κατά
προτίµηση κατά την επέτειο της ένωσης της Κρήτης µε την Ελ-
λάδα ή κατά το ετήσιο µνηµόσυνο του Ελευθερίου Βενιζέλου, µε
θέµα της ηµερήσιας διάταξης τον ετήσιο προγραµµατισµό της
επιδίωξης των µειζόνων στόχων του Ιδρύµατος. Σε όλες τις λοι-
πές περιπτώσεις, τις αρµοδιότητες του Προέδρου του Διοικητι-
κού Συµβουλίου ασκεί ο Γενικός Διευθυντής του Ιδρύµατος, ο
οποίος εκπροσωπεί το Ίδρυµα δικαστικώς και εξωδίκως». 

7. Η παράγραφος 2 του άρθρου 4 του Οργανισµού του Ιδρύ-
µατος αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Το Διοικητικό Συµβούλιο εκλέγει µεταξύ των µελών του, µε
απόλυτη πλειοψηφία, τρεις (3) Αντιπροέδρους, τον Γενικό Γραµ-
µατέα, τον Ειδικό Γραµµατέα και τον Ταµία. Προτεραιότητα για
την εκλογή στις θέσεις Αντιπροέδρων έχουν ο Μητροπολίτης Κυ-
δωνίας και Αποκορώνου, ο Αντιπεριφερειάρχης της Περιφερει-
ακής Ενότητας Χανίων και ο Δήµαρχος Χανίων. Προτεραιότητα
για την εκλογή στη θέση του Γενικού Γραµµατέα έχει ο Πρό-
εδρος του Δικηγορικού Συλλόγου Χανίων. Αν οι ανωτέρω δεν
αποδέχονται την εκλογή τους στις ως άνω θέσεις, η εκλογή λαµ-
βάνει χώρα µεταξύ των λοιπών.»

8. Η παράγραφος 3 του άρθρου 4 του Οργανισµού του Ιδρύ-
µατος αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Η θητεία των µελών του Διοικητικού Συµβουλίου είναι εξα-
ετής, µε δυνατότητα επανεκλογής τους για µία ακόµα θητεία, µε
εξαίρεση τα µέλη τα οποία µετέχουν αυτοδικαίως, εφόσον εξα-
κολουθούν να διατηρούν το αξίωµά τους. Ο Γενικός Διευθυντής
που υπηρετεί κατά τη δηµοσίευση του παρόντος, εξακολουθεί
να ασκεί τα καθήκοντά του µέχρι τέλους του 2016 µε δυνατότητα
επανεκλογής του.»

9. Οι Αντιπρόεδροι, ο Γενικός Γραµµατέας, ο Ειδικός Γραµµα-
τέας και ο Ταµίας που έχουν εκλεγεί για την περίοδο από
22.9.2012 έως 21.9.2016, κατά το ΙΣΤ/27.6.2012 πρακτικό του Δι-
οικητικού Συµβουλίου, θα εξαντλήσουν τη θητεία τους, εφόσον
διατηρήσουν το αξίωµα δυνάµει του οποίου µετέχουν στο Διοι-
κητικό Συµβούλιο.

10. Στο τέλος της παραγράφου 5 του άρθρου 4 του Οργανι-
σµού του Ιδρύµατος, απαλείφεται η φράση «εφαρµοζοµένης
κατά τα λοιπά της διαδικασίας της προβλεποµένης υπό των δια-
τάξεων της συστατικής πράξεως και του άρθρου 99 του α.ν.
2039/1939». 

11. Στην παράγραφο 6 του άρθρου 4 του Οργανισµού του
Ιδρύµατος αντικαθίσταται η λέξη «τετράµηνο» από τη λέξη «εξά-
µηνο» και προστίθεται, στο τέλος, η φράση «ή του Γενικού Διευ-
θυντή».

12. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 11 του άρθρου 4 του
Οργανισµού του Ιδρύµατος αντικαθίσταται ως εξής:

«Το Διοικητικό Συµβούλιο, µε απόφασή του, συνιστά, από µέλη
του ή και από µη µέλη του, εννεαµελή εκτελεστική επιτροπή στην
οποία µεταβιβάζει, κατά πλήρη δικαιοδοσία, όλες τις αρµοδιότη-
τές του, εκτός από την αρµοδιότητα προγραµµατισµού των µει-
ζόνων στόχων του Ιδρύµατος, µπορεί δε να της αναθέτει και την
εκτέλεση συγκεκριµένου έργου, στο πλαίσιο γενικών οδηγιών
προς αυτή».

13. Το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 11 του άρθρου 4
του Οργανισµού του Ιδρύµατος αντικαθίσταται ως εξής:

«Στην εκτελεστική επιτροπή µετέχουν αυτοδικαίως ο Περιφε-
ρειάρχης Κρήτης, ο Μητροπολίτης Κυδωνίας και Αποκορώνου,
ο Αντιπεριφερειάρχης Χανίων, ο Δήµαρχος Χανίων, ο Πρόεδρος
του Δικηγορικού Συλλόγου Χανιών και εκπρόσωπος της Συνεται-
ριστικής Τράπεζας Χανίων. Της εκτελεστικής επιτροπής προ-
εδρεύει ο Γενικός Διευθυντής του Ιδρύµατος. Τα υπόλοιπα µέλη
εκλέγονται από το Διοικητικό Συµβούλιο ή από τα υπόλοιπα µέλη
της Εκτελεστικής Επιτροπής. Η θητεία των µελών που δεν συµ-
µετέχουν στην επιτροπή ως εκ του αξιώµατός τους, είναι εξαε-
τής, µε δικαίωµα επανεκλογής για µια ακόµα εξαετία. Επιτρέ-
πεται η συµµετοχή στην εκτελεστική επιτροπή, χωρίς δικαίωµα
ψήφου, του Προέδρου του Συλλόγου των Φίλων του Ιδρύµατος
και των Προέδρων των Παραρτηµάτων του Ιδρύµατος».

14. Η παράγραφος 12 του άρθρου 4 του Οργανισµού ίου Ιδρύ-
µατος αντικαθίσταται ως εξής:

«Η αντικατάσταση µέλους του Διοικητικού Συµβουλίου ή της
Εκτελεστικής Επιτροπής του Ιδρύµατος διαπιστώνεται µε πράξη
του Γενικού Διευθυντή.»

15. Η παράγραφος 13 του άρθρου 4 του Οργανισµού του
Ιδρύµατος αντικαθίσταται ως εξής:

«13. Το Διοικητικό Συµβούλιο συνιστά, µε απόφασή του, Πα-
ραρτήµατα στην ηµεδαπή και στην αλλοδαπή, µε σκοπό την προ-
βολή και προώθηση των σκοπών του Ιδρύµατος. Τα συνιστώµενα
Παραρτήµατα τελούν υπό τον έλεγχο και την καθοδήγηση του
Ιδρύµατος.»

16. Στην περίπτωση α’ του άρθρου 5 του Οργανισµού του
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Ιδρύµατος, η φράση «των άρθρων 101 και 102 του α.ν. 2039/1939
και του από 20.12.1939 β.δ.(Α’ 552), αντικαθίσταται από τη
φράση «του άρθρου 59 του ν. 4182/2013».

17. Στην περίπτωση δ’του άρθρου 8 του Οργανισµού του Ιδρύ-
µατος, η φράση «σε ένα από τα πιστωτικά ιδρύµατα που ορίζον-
ται στο άρθρο 73 του α.ν. 2039/1939» αντικαθίσταται από τη
φράση «κατά τους όρους του άρθρου 67 του ν. 4182/2013».

18. Στην περίπτωση β’ της παρ. 1 του άρθρου 7 του Οργανι-
σµού του Ιδρύµατος προστίθεται η φράση «και θεωρεί τα πρα-
κτικά του Διοικητικού Συµβουλίου και της Εκτελεστικής Επιτρο-
πής».

19. Τα άρθρα 9 και 10 του Οργανισµού του Ιδρύµατος καταρ-
γούνται και τα άρθρα 11 έως 18 αναριθµούνται σε 9 έως 16.

20. Στο αναριθµούµενο σε 9 άρθρο 11 του Οργανισµού του
Ιδρύµατος η περίπτωση α’ αντικαθίσταται ως εξής:

«α) Επιλέγεται από την Εκτελεστική Επιτροπή του Ιδρύµατος,
το οποίο ορίζει, στη σχετική σύµβαση και το χρόνο θητείας του.
Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου ή της Εκτελεστικής
Επιτροπής, µπορεί να συσταθεί θέση Αναπληρωτή Γενικού Διευ-
θυντή. Στη σχετική σύµβαση ορίζονται ο χρόνος θητείας του, οι
αρµοδιότητες και η αµοιβή του. Σε κάθε περίπτωση πρέπει να
είναι πτυχιούχος Α.Ε.Ι., κατά προτίµηση πολιτικός επιστήµονας
ή ιστορικός.»

21. Στην περίπτωση δ’ του ανωτέρω άρθρου του Οργανισµού
του Ιδρύµατος προστίθενται, µετά τη λέξη «εισηγητής», παύλα
και η λέξη «συντονιστής».

22. Το τελευταίο εδάφιο της περίπτωσης ε’ του ίδιου άρθρου
αντικαθίσταται ως εξής:

«Για την απρόσκοπτη λειτουργία του Ιδρύµατος, ο Γενικός Δι-
ευθυντής µπορεί να ασκεί τις αρµοδιότητες του Γενικού Γραµ-
µατέα».

23. Στο τέλος της περίπτωσης δ’ της παραγράφου 1 του, ανα-
ριθµούµενου σε 12, άρθρου 14 του Οργανισµού του Ιδρύµατος,
απαλείφεται η φράση «και τα λοιπά στοιχεία τα οποία ορίζονται
από τις διατάξεις του άρθρου 34 του από 18.1.1941 κανονιστικού
διατάγµατος».

24. Στην περίπτωση β’ του αναριθµούµενου σε 14 άρθρου 16
του Οργανισµού του Ιδρύµατος, η λέξη «εκάστοτε» αντικαθίστα-
ται από τη λέξη «διατελέσαντες».

25. Στο αναριθµούµενο σε 15 άρθρο 17 του Οργανισµού του
Ιδρύµατος, η φράση «των άρθρων 98 του       α.ν. 2039/1939 και
110 του Αστικού Κώδικα» αντικαθίσταται από τη φράση «των άρ-
θρων 52 του ν. 4182/2013 και 110 του Αστικού Κώδικα».

Άρθρο 75

1. Η ισχύς της διάταξης της παρ. 1 του άρθρου 65 του ν.
4369/2016 (Α’33) παρατείνεται έως την 30η Σεπτεµβρίου 2016.

2. Η παρ. 3 του άρθρου 65 του ν. 4369/2016 (Α’33) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«Έως την ένταξη των Πράξεων «Ενθάρρυνση και υποστήριξη
της συµµετοχής των γυναικών σε θέσεις πολιτικής ευθύνης και
εκπροσώπησης σε περιφερειακό και τοπικό επίπεδο» στο πλαίσιο
του ΕΣΠΑ της προγραµµατικής περιόδου 2014-2020, η χρηµα-
τοδότηση για την κάλυψη των λειτουργικών δαπανών και ιδίως
της µισθοδοσίας του απασχολούµενου προσωπικού της περί-
πτωσης β’της παραγράφου 1 του παρόντος καλύπτεται από πό-
ρους του άρθρου 259 του ν. 3852/2010, οι οποίοι, µε απόφαση
του Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης,
αποδίδονται απευθείας στην Κεντρική Ένωση Δήµων Ελλάδος
(ΚΕΔΕ) και στην Ένωση Περιφερειών Ελλάδος (ΕΝΠΕ), ως αρ-
µόδιων φορέων για τη λειτουργία της αντίστοιχης υπηρεσίας,
βάσει απολογιστικών στοιχείων. Οι διατάξεις του προηγούµενου
εδαφίου εφαρµόζονται και σε περίπτωση µη ένταξης των ως άνω
Πράξεων στο πλαίσιο του ΕΣΠΑ της προγραµµατικής περιόδου
2014-2020.»

3. Η ισχύς της διάταξης της παρ. 1 του άρθρου 72 του ν.
4342/2015 (Α’143), ως προς το µέρος που αφορά το Συµβουλευ-
τικό Κέντρο της Γενικής Γραµµατείας Ισότητας των Φύλων στην
Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας, καθώς και τα Συµβουλευτικά
Κέντρα και τον Ξενώνα Φιλοξενίας για γυναίκες θύµατα βίας των

δήµων της Περιφέρειας Δυτικής Μακεδονίας, παρατείνεται έως
την 31η Δεκεµβρίου 2016.

4. Η παρ. 3 του άρθρου 72 του ν. 4342/2015 (Α’143) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«Έως την ένταξη των Πράξεων «Λειτουργία δοµών και υπηρε-
σιών της Τοπικής Αυτοδιοίκησης προς όφελος των γυναικών για
την καταπολέµηση της βίας- Λειτουργία ξενώνων φιλοξενίας» και
«Λειτουργία δοµών και υπηρεσιών της Τοπικής Αυτοδιοίκησης
προς όφελος των γυναικών για την καταπολέµηση της βίας-Λει-
τουργία Κέντρων Συµβουλευτικής Υποστήριξης γυναικών θυµά-
των βίας σε τοπικό επίπεδο» στο πλαίσιο του ΕΣΠΑ της προ-
γραµµατικής περιόδου 2014-2020, η χρηµατοδότηση για την κά-
λυψη των λειτουργικών δαπανών και ιδίως της µισθοδοσίας του
απασχολούµενου προσωπικού της περίπτωσης γ’ της παραγρά-
φου 1 του παρόντος καλύπτεται από πιστώσεις: α) του προϋπο-
λογισµού του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης, β) πόρους του άρθρου 259 του ν. 3852/2010, οι
οποίοι, µε απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης, αποδίδονται απευθείας στους δήµους που
είναι αρµόδιοι για τη λειτουργία της αντίστοιχης υπηρεσίας,
βάσει απολογιστικών στοιχείων. Οι διατάξεις του προηγούµενου
εδαφίου εφαρµόζονται και σε περίπτωση µη ένταξης των ως άνω
Πράξεων στο πλαίσιο του ΕΣΠΑ της προγραµµατικής περιόδου
2014-2020.»

5. Οι διατάξεις του παρόντος άρθρου ισχύουν από 28 Απριλίου
2016.

Άρθρο 76

Μετά το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 167 του ν.
4099/2012, όπως νυν ισχύει, προστίθεται εδάφιο, ως ακολούθως:

«Η αυτοδίκαιη παράταση των ατοµικών συµβάσεων του προ-
ηγουµένου εδαφίου εφαρµόζεται από την ισχύ του ν. 4325/2015
(Α’47) και για τις συµβάσεις του προσωπικού που προσλήφθηκε
για την αντιµετώπιση κατεπειγουσών, εποχικών ή πρόσκαιρων
αναγκών στον τοµέα της καθαριότητας µε σύµβαση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου, η διάρκεια της οποίας δεν
υπερβαίνει τους δύο (2) µήνες εντός συνολικού διαστήµατος δώ-
δεκα (12) µηνών.»

Άρθρο 77 

Η αντιστοιχία Σχολών και Τµηµάτων των ΑΕΙ που περιλαµβά-
νονται στην υπ’ αριθµ. 139804/Β1/2014 υπουργική απόφαση που
εκδόθηκε ως εξουσιοδότηση του                 ν. 4264/2014, άρθρο
53 παράγραφος 5, επεκτείνεται και ανάµεσα στα Τµήµατα: Εικα-
στικών Τεχνών της Ανώτατης Σχολής Καλών Τεχνών Αθήνας, Ει-
καστικών και Εφαρµοσµένων Τεχνών της Σχολής Καλών Τεχνών
του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης και Εικαστικών
και Εφαρµοσµένων Τεχνών της Σχολής Καλών Τεχνών Φλώρινας
του Πανεπιστηµίου Δυτικής Μακεδονίας.

Κατ’ εξαίρεση όσοι φοιτητές και φοιτήτριες ΑΕΙ πάσχουν βάσει
αποδεικτικών των ΚΕΠΑ µε αναπηρία τουλάχιστον 67%, δύνανται
χωρίς περιορισµούς να µετεγγράφονται στην πόλη που ακολου-
θούν τη θεραπευτική τους αγωγή, στα αντίστοιχα τµήµατα των
Σχολών της ίδιας επιστηµονικής ή γνωστικής κατεύθυνσης, που
έχουν την ίδια διάρκεια σπουδών και στα οποία τα γνωστικά αν-
τικείµενα των µελών ΔΕΠ που υπηρετούν σε αυτά, είναι κατά
πλειοψηφία ίδια ή εξαιρετικώς συναφή µεταξύ τους, και επίσης
λαµβάνοντας υπόψη τους τίτλους των αντίστοιχων Σχολών, Τµη-
µάτων και των Εισαγωγικών Κατευθύνσεων αυτών, καθώς και τα
παρεχόµενα επαγγελµατικά δικαιώµατα, όπου αυτά υφίστανται.

Άρθρο 78

Στο άρθρο 16 του ν. 4146/2013 (Α’90), όπως ισχύει, προστίθε-
ται παράγραφος 3Α, η οποία έχει ως εξής:

«3Α. α) Παραχωρείται άνευ ανταλλάγµατος στο Υπουργείο Δι-
καιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, για είκοσι
(20) έτη, η χρήση των ακινήτων µετά των συστατικών και παραρ-
τηµάτων τους, που περιγράφονται στην επόµενη υποπαρά-
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γραφο, για την κάλυψη λειτουργικών αναγκών των δικαστικών
υπηρεσιών.

β) Τα κτήρια, τα οποία ευρίσκονται στη Ζώνη Α2 του Ολυµπια-
κού Πόλου Φαλήρου, κατά τις διατάξεις του από 26.3.2002 προ-
εδρικού διατάγµατος «Εγκριση Ειδικού Σχεδίου Ολοκληρωµένης
Ανάπτυξης (Ε.Σ.Ο.Α.Π.) Περιοχής Εγκαταστάσεων BeachVolley
και Ανάπλασης της περιοχής του Φαληρικού Όρµου (Ν. Αττικής)»
(Δ’  2002), όπως αυτά απεικονίζονται στη συνηµµένη στο εν λόγω
προεδρικό διάταγµα οριζοντιογραφία και προσδιορίζονται στην
κάτοψη και στο γενικό τοπογραφικό µε αριθµό σχεδίου Α5- ΑΤ-
ΣΚ-ΚΑΖΧΧ-001-0, των Παραρτηµάτων     Ι και II του παρόντος άρ-
θρου, ήτοι το κτήριο Α210 και τµήµα του κτηρίου Α240, που
περικλείεται µεταξύ των αξόνων 8 και 1 και τα parking διαπιστευ-
µένων και V.VIP.

γ) Με απόφαση του Υπουργού Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων καθορίζεται κάθε διαδικασία και λε-
πτοµέρεια για τη χρήση των παραπάνω ακινήτων.

δ) Κάθε αντίθετη διάταξη προς την ανωτέρω ρύθµιση καταρ-
γείται.»

Άρθρο 79

Στις περιπτώσεις δηµόσιων έργων που εκτελούνται εκτός της
Ελληνικής Επικράτειας, χωρίς πρόβλεψη χορήγησης προκατα-
βολής στη διακήρυξή τους, τα οποία αν και δεν αποτελούν συγ-
χρηµατοδοτούµενα έργα από πόρους προγραµµάτων της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά χρηµατοδοτούνται µε οποιοδήποτε
τρόπο είτε εξαρχής είτε µετά την αποπεράτωσή τους είτε µετά
την ολοκλήρωση συγκεκριµένου σταδίου τους, από αλλοδαπό
δηµόσιο ή ιδιωτικό φορέα σε οποιοδήποτε ποσοστό, δύναται να
χορηγείται στον ανάδοχο προκαταβολή κατά παρέκκλιση των
διατάξεων της παραγράφου 1 του άρθρου 51 του ν. 3669/2008
«Κύρωση της κωδικοποίησης της νοµοθεσίας κατασκευής δηµό-
σιων έργων» (Α’116), η οποία δεν µπορεί να υπερβαίνει ποσοστό
δέκα τοις εκατό (10%) του ολικού ποσού της σύµβασης (χωρίς
αναθεωρήσεις και Φ.Π.Α.). Στην περίπτωση αυτή, η εγγύηση
καλής εκτέλεσης που προβλέπεται από την ισχύουσα νοµοθεσία
ανάθεσης έργων, µελετών, προµηθειών και υπηρεσιών καλύπτει
και την παροχή ισόποσης προκαταβολής προς τον ανάδοχο,
χωρίς να απαιτείται η κατάθεση εγγύησης προκαταβολής.

Άρθρο 80

Ως ανταµοιβή των Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Ε.Ι.)
της Χώρας για την επίτευξη εξοικονόµησης ενέργειας ορίζεται
η παροχή έκπτωσης επί των αντίστοιχων ρυθµιζόµενων χρεώ-
σεων ηλεκτρικής ενέργειας και φυσικού αερίου ως εξής:

1. Έκπτωση στις χρεώσεις για το Ειδικό Τέλος για τη Μείωση
Εκποµπών Αερίων Ρύπων (ΕΤΜΕΑΡ) του άρθρου 143 παρ. 2 πε-
ρίπτωση γ’ του ν. 4001/2011 που περιλαµβάνεται στους λογαρια-
σµούς ηλεκτρικής ενέργειας. Η παρεχόµενη ανταµοιβή ισο-
δυναµεί µε έκπτωση 2% για κάθε εκατοστιαία µονάδα (1%) συ-
νολικής εξοικονόµησης ηλεκτρικής ενέργειας ή φυσικού αερίου
από την έναρξη εφαρµογής του πιλοτικού προγράµµατος. Το µέ-
γιστο ποσοστό της παρεχόµενης έκπτωσης δεν θα πρέπει να
οδηγεί σε επιβαλλόµενη χρέωση µικρότερη από το 20% της µε-
σοσταθµικής τιµής ΕΤΜΕΑΡ, όπως αυτή προσδιορίζεται βάσει
των αποφάσεων της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας προκειµένου
για τις αριθµητικές τιµές των συντελεστών της µεθοδολογίας επι-
µερισµού του Ειδικού Τέλους της περ. γ’ της παρ. 2 του άρθρου
143 του ν. 4001/2011.

2. Έκπτωση στις λοιπές ρυθµιζόµενες χρεώσεις των τιµολο-
γίων ηλεκτρικού ρεύµατος και φυσικού αερίου    (ΥΚΩ, Χρεώσεις
Χρήσης Δικτύου διανοµής και Χρεώσεις Χρήσης Συστήµατος Με-
ταφοράς). Η παρεχόµενη ανταµοιβή ισοδυναµεί µε έκπτωση 2%
επί του αντίστοιχου εφαρµοζόµενου ρυθµιζόµενου τιµολογίου
για κάθε εκατοστιαία µονάδα (1%) συνολικής εξοικονόµησης
ηλεκτρικής ενέργειας ή φυσικού αερίου από την έναρξη εφαρ-
µογής του πιλοτικού προγράµµατος. Ορίζεται µέγιστο όριο εξοι-
κονόµησης ενέργειας 40% για τον υπολογισµό της παρεχόµενης
έκπτωσης. Οι σχετικώς παρεχόµενες εκπτώσεις επί των ανωτέρω

ρυθµιζόµενων χρεώσεων, πλην ΕΤΜΕΑΡ, για όλους τους δικαιού-
χους, σε κάθε περίπτωση δεν δύνανται να υπερβαίνουν το ποσό
των δεκαπέντε εκατοµµυρίων (15.000.000) ευρώ  συνολικά για
κάθε έτος. Το ποσό αυτό αναπροσαρµόζεται ετησίως µε από-
φαση της ΡΑΕ, βάσει της ετήσιας µεταβολής του Δείκτη Τιµών
Καταναλωτή.

3. Η επιτυγχανόµενη εξοικονόµηση υπολογίζεται βάσει µεθο-
δολογίας που εγκρίνεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, και Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, κατόπιν γνώµης της ΡΑΕ, εντός του πρώτου εξαµή-
νου του 2016 και η οποία λαµβάνει υπόψη τη διαφορά που προ-
κύπτει κατά τη σύγκριση της κατανάλωσης ηλεκτρικής ενέργειας
ή φυσικού αερίου κατά τη διάρκεια ενός ηµερολογιακού έτους
όπως αυτή αποτυπώνεται στα στοιχεία κατανάλωσης που πιστο-
ποιεί ο αρµόδιος Διαχειριστής δικτύου, µε την κατανάλωση του
έτους έναρξης του πιλοτικού προγράµµατος, καθώς και µεταβο-
λές στοιχείων που αφορούν στις υποδοµές και τη λειτουργία των
Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων της Χώρας.

4. Η παρεχόµενη έκπτωση, σύµφωνα µε τα ανωτέρω, καθορί-
ζεται µε απόφαση της ΡΑΕ εντός του πρώτου τριµήνου εκάστου
έτους, βάσει των πιστοποιηµένων στοιχείων κατανάλωσης που
προσκοµίζονται στη ΡΑΕ µε ευθύνη του αρµόδιου Διαχειριστή
δικτύου, εντός του πρώτου διµήνου κάθε έτους. Εντός της ίδιας
προθεσµίας προσκοµίζονται από κάθε φορέα που εντάσσεται
στο πιλοτικό πρόγραµµα, τυχόν πρόσθετα αναγκαία στοιχεία για
τον υπολογισµό της εξοικονόµησης ενέργειας, όπως καθορίζον-
ται µε την κοινή υπουργική απόφαση της αµέσως προηγούµενης
περίπτωσης γ’.

5. Ειδικά για το έτος 2016, η εξοικονόµηση ενέργειας πιστο-
ποιείται µε απόφαση της ΡΑΕ που λαµβάνεται τον Σεπτέµβριο
του 2016, βάσει των στοιχείων του πρώτου εξαµήνου του 2016,
και του αντίστοιχου διαστήµατος του 2015, καθώς και των απαι-
τούµενων στοιχείων που προσκοµίζουν οι διαχειριστές και λοιποί
φορείς µέχρι το τέλος του µηνός Αυγούστου 2016. 

6. Οι εκπτώσεις εφαρµόζονται αναδροµικά από την πρώτη Ια-
νουαρίου του έτους στο οποίο αφορούν, διενεργείται δε σχετική
εκκαθαριστική πράξη από τον αρµόδιο Διαχειριστή, εντός µηνός
από την έκδοση της ως άνω προβλεπόµενης απόφασης της ΡΑΕ.

7. Τα ποσά των παρεχόµενων εκπτώσεων βάσει του παρόντος
ανακτώνται µέσω των αντίστοιχων εφαρµοζόµενων µεθοδολο-
γιών σχετικά µε τις ρυθµιζόµενες χρεώσεις τιµολογίων.

8. Με απόφαση της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας (Ρ.Α.Ε.) δύ-
ναται να καθορίζεται κάθε απαραίτητο για την υλοποίηση της πα-
ρούσης θέµα.

Άρθρο 81

Το άρθρο 77 «Ρύθµιση θεµάτων Ανώτατης Εκπαίδευσης» του
ν. 4310/2014 (Α’258) αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«Προστίθεται παρ. 36 στο άρθρο 39 του ν. 4186/2013 (Α’193)
ως ακολούθως: 

«36. Κατά παρέκκλιση των διατάξεων της παρ. 4 του άρθρου
7 του ν. 4142/2013, «Αρχή Διασφάλισης της Ποιότητας στην
Πρωτοβάθµια και Δευτεροβάθµια Εκπαίδευση (Α.ΔΙ.Π.Π.Δ.Ε.)»
(Α’83), στους έως το ακαδηµαϊκό έτος 2012-2013 εισαχθέντες
φοιτητές των τµηµάτων τεχνολογικής κατεύθυνσης που µετονο-
µάζονται χωρίς µεταβολή του γνωστικού τους αντικειµένου, πα-
ρέχεται ο τίτλος σπουδών του τµήµατος όπως προκύπτει από τη
µετονοµασία. Ειδικότερα, παρέχεται η δυνατότητα στους έως το
ακαδηµαϊκό έτος 2012-2013 εισαχθέντες φοιτητές των τµηµάτων
τεχνολογικής κατεύθυνσης, που µετονοµάζονται ή συγχωνεύον-
ται µε παράλληλη µεταβολή του γνωστικού τους αντικειµένου, ή
αύξηση του αριθµού των εξαµήνων φοίτησης να λάβουν τον
τίτλο σπουδών του τµήµατος, όπως προκύπτει από τη µετονο-
µασία, ύστερα από την παρακολούθηση, εξέταση και επιτυχή
ολοκλήρωση µαθηµάτων, που θα καθοριστούν µε απόφαση της
οικείας Συνέλευσης και σύµφωνα µε το νέο πρόγραµµα σπουδών
του τµήµατος.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
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Άρθρο 82
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορε-
τικά σε επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,                                   2016

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 2. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

3. ΕΡΓΑΣΙΑΣ, 4. ΥΓΕΙΑΣ
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

5. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 6. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

7. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 8. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

9. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ 10. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΑΙΔΕΙΑΣ, ΠΑΙΔΕΙΑΣ,

ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

11. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ 12. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ, ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

13. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ                14. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ,

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ 
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς, το Σώµα

παρέσχε την ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε την συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 23.21’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Σάββατο 7 Μαΐου 2016 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία, συζήτηση του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Εργασίας Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης: «Ενιαίο Σύστηµα κοινωνικής Ασφάλειας,
Μεταρρύθµιση ασφαλιστικού-συνταξιοδοτικού Συστήµατος-Ρυθ-
µίσεις φορολογίας εισοδήµατος και τυχερών παιγνίων και άλλες
διατάξεις», σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµη-
θεί.

9360 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


